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Lëtzebuerg feiert 175 Joer Verfassung
Ronn 800 Leit hu sech vun der Chamber a vun der 
Stad Ettelbréck an d’Ambiance vun 1848 versetze ge-
looss, fir d’175 Joer vun der Lëtzebuerger Verfassung 
ze feieren. Wärend enger Séance académique, enger 
Mëschung tëschent Musical an Theaterstéck, an der 
Däichhal den 28. Abrëll 2023 hunn de Chamber-
president, déi verschidde Riedner an d’Schauspiller un 
d’Valeuren an un den Ursprong vun eiser Demokratie 
a vun dem éischte Lëtzebuerger Parlament, dat dësen 
Numm verdéngt huet, erënnert.
„Nieft de groussen Differenzen tëscht 1848 an haut 
gëtt et Elementer, déi deemools an haut matenee ver-
bannen. A mengen Aen ass et den Drang zur 
Demokratie an zur Fräiheet.“ Dat war ee vun den 
Haaptmessagë vum Chamberpresident Fernand Etgen 
zu Ettelbréck. „Mir mussen eis Demokratie zesumme 
verdeedegen“, huet hien a Presenz vum Grand-Duc, 
dem Premierminister Xavier Bettel, dem Buerger-
meeschter vun Ettelbréck Jean-Paul Schaaf, ronn drës-

seg Deputéierten an engen zwanzeg Éierendeputéier- 
ten, enger ganzer Rei Ambassadeuren, Buerger-
meeschteren an anere Perséinlechkeeten aus der 
Politik an dem ëffentleche Liewen ënnerstrach.
Honnerte Bierger konnte beim Evenement derbäi 
sinn, bei deem déi verschidde Rieden d’Theater- a 
Museksopféierung completéiert hunn, déi déi wich-
tegst Momenter vun 1848 nach eemol opliewe ge-
looss huet. 
D’Joer 1848 markéiert en Aschnëtt an der Geschicht 
vum Groussherzogtum Lëtzebuerg: D’Land gëtt sech 
eng Verfassung zu engem Moment, wou d’Chamber 
an d’Regierung zu Ettelbréck siegéieren. D’Assemblée 
parlementaire, esou wéi mir se haut kennen, ent-
steet.
All d’Riedner hunn nach eng aner Verbindung të-
schent 1848 an haut ervirgehuewen: Den 1. Juli trëtt 
déi iwwerschafft Verfassung a Kraaft.

D’Séance académique mat uschléissendem Museks-
festival gouf organiséiert an Zesummenaarbecht të-
schent der Chamber an der Stad Ettelbréck.

D’Verfassung 
vun 1848

vu sech aus zesummekommen, ouni mussen abe-
ruff ze ginn. Als legislative Pouvoir stëmmt si all 
Joer de ganze Budget an d’Membere vun der 
Regierung si virun hir responsabel.
De Grand-Duc ass an engems Kinnek vun Holland. 
En huet just nach déi Pouvoiren, déi d’Verfassung 
him gëtt. An deem Sënn handelt et sech ëm eng 
konstitutionell Monarchie. Et kann een awer nach 
net vun enger richteger Demokratie schwätzen, 
well dat allgemengt Walrecht nach net an der 
Verfassung virkënnt. D’Walrecht ass de räiche 
Männer virbehalen an un den Zensus, also un 
d’Steieren, gebonnen, an dat an enger Zäit – an de 
40er-Jore vum 19. Joerhonnert –, an där e groussen 
Deel vun de Leit am Land Honger leit.

D’Verfassung vun 1848 gëtt am Respekt vum dee-
molege legale Kader ageféiert. Juristesch gesi ka se 
deemno net als revolutionär bezeechent ginn. 
D’Verfassung vun 1848 schaaft d’Grondlag vun der 
verfassungsrechtlecher Uerdnung, wéi mer se haut 
kennen.

Vu lénks no riets: de Premierminister Xavier Bettel, de Chamberpresident Fernand Etgen, de 
Grand-Duc, de Buergermeeschter vun Ettelbréck Jean-Paul Schaaf an de Vizepresident vun der 
Chamber Mars Di Bartolomeo

D'Museker vum Conservatoire de Musique du Nord, vun der Philharmonie grand-ducale et 
municipale Ettelbréck, an d’Sänger vun der Chorale Sainte Cécile a vun der Chorale municipale 
Lyra vun Ettelbréck ënnert der Leedung vum Rainer Serwe

Nei Fräiheete ginn an d’Verfassung opgeholl wéi déi 
individuell Fräiheet, d’Meenungsfräiheet, d’Gläich-
heet virum Gesetz oder nach d’Pressefräiheet.
Et ass déi éischte Kéier, dass d’Elitt vum Land, déi 
Notabel, eng Verfassung mat ausschafft. Bis do-
hinner war de Monarch, deen emol net am Land 
gewunnt huet, den eenzegen Auteur. Anescht ewéi 
d’Ständeversammlung, déi éischt parlamentaresch 
Assemblée, kritt d’Chamber reell Pouvoiren. Si ka 

De Lex Gillen huet an der Roll vum Gouverneur a President vun der Assemblée constituante 
Gaspard-Théodore-Ignace de La Fontaine duerch den Owend gefouert.

Verschidden Akteuren, ë. a. vun der Association théâtrale „Rido op“ vun Ettelbréck, an d’Museker 
Serge Tonnar (lénks am Hannergrond) a Georges Urwald (um Piano) 

De Flickr-Album mat 
de Fotoen:

De Replay vun der 
Séance académique:
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Session de printemps de l’Assemblée parlementaire du Conseil de l’Europe (APCE)

Le sort des enfants ukrainiens transférés vers la Russie et  
la prévention des catastrophes naturelles

L’hémicycle du Palais de l’Europe subissant actuelle-
ment des travaux de rénovation, les membres de l’As-
semblée parlementaire du Conseil de l’Europe (APCE) 
ont siégé du 24 au 28 avril 2023 dans l’hémicycle du 
Parlement européen à Strasbourg pour la session de 
printemps de l’Assemblée. La Chambre des Députés y 
était représentée par M. Gusty Graas, Président de la 
délégation luxembourgeoise, Mme Octavie Modert et 
Mme Josée Lorsché, membres effectives, ainsi que M. 
Paul Galles et Mme Cécile Hemmen, membres sup-
pléants.
La « russification » d’enfants ukrainiens
Un débat d’urgence a été tenu sur les déportations for-
cées d’enfants ukrainiens vers la Fédération de Russie 
respectivement vers les territoires ukrainiens occupés, 
au cours duquel la première dame d’Ukraine, Mme 
Olena Zelenska, s’est jointe par visioconférence. Le 
transfert d’enfants ukrainiens, organisé de manière 
systématique par les autorités du Kremlin, est une ten-
tative « d’annihiler tout lien et toute caractéristique de 
leur identité ukrainienne », selon Mme Zelenska. Elle a 
expliqué aux parlementaires que ces enfants sont ré-
éduqués d’un point de vue linguistique et historico-
culturel, s’agissant d’un véritable processus de 
« russification ». L’APCE a exhorté les Nations Unies et 
la Croix-Rouge à trouver les moyens nécessaires per-
mettant un accès sur le terrain afin de récolter davan-
tage de preuves des crimes commis.
En route pour Reykjavik
Se réunissant une dernière fois en plénière avant la 
tenue du quatrième sommet du Conseil de l’Europe à 
Reykjavik les 16 et 17 mai prochains, l’Assemblée a 
œuvré de sorte à influencer le contenu de la déclara-
tion qui sera faite par les représentants de l’exécutif. 
Le « Réseau de parlementaires de référence pour un 
environnement sain » de l’APCE, rassemblant près de 
30 députés d’une vingtaine de parlements différents 
de la zone du Conseil de l’Europe, plaide en faveur 
d’un droit légal à un environnement sain, un volet 
prioritaire de la présidence islandaise. De ce fait, il est 
suggéré de créer une commission des droits environ-
nementaux, dite Commission de Reykjavik.
Une résolution ainsi qu’une recommandation ont 
aussi été adoptées pour remédier au non-respect des 

décisions prises par la Cour de justice de l’Union eu-
ropéenne dans les arrêts ayant un caractère définitif 
et contraignant. Ces textes appellent « à envisager de 
recourir à des techniques et mesures innovantes et 
créatives pour progresser dans le règlement des pro-
blèmes particulièrement ardus que posent ces af-
faires ». La Russie, l’Ukraine, la Roumanie, la Turquie, 
l’Azerbaïdjan et la Hongrie représentent à eux seuls 
plus de 70 % des affaires pendantes.
D’après la Commissaire aux droits de l’homme du 
Conseil de l’Europe, Mme Dunja Mijatović, qui a pré-
senté son rapport annuel devant les parlementaires 
de l’APCE, « la protection des droits humains en 
Europe a subi de sérieux revers en 2022 », ceci majo-
ritairement dans le contexte de l’attaque de la Russie 
contre l’Ukraine.
D’autres points de discussion ont porté sur le projet 
de loi sur l’immigration illégale du Royaume-Uni ou 
encore la potentielle mission de terrain de l’Assem-
blée dans le Corridor de Latchine.
Rapport « Convention et Constitutions »
Les parlementaires ont également discuté du rapport 
« Convention et Constitutions » ayant pour but de clari-
fier les rôles respectifs de la Convention européenne 
des droits de l’homme (CEDH) et des juridictions consti-
tutionnelles nationales, en l’absence d’une hiérarchie 
constitutionnelle. Diverses situations de conflit peuvent 
en effet se produire entre les différents ordres juri-
diques. De ce fait, l’Assemblée a adopté une résolution 

visant l’intégration de l’application de la CEDH dans les 
pratiques judiciaires nationales. Par ailleurs, il y est fait 
appel aux États membres pour qu’ils ratifient le proto-
cole n° 16 à la Convention, ce qui est chose faite pour 
le Luxembourg depuis 2020. Mme Octavie Modert est 
intervenue lors de ce débat en insistant sur le caractère 
universel de la convention, tout en rappelant que 
« sans respect des lois, sans principes constitutionnels 
et intégrités des institutions, il ne peut y avoir de dé-
mocratie ».
Lors des discussions autour de la révision constitu-
tionnelle au Luxembourg, l’inclusion de la préémi-
nence du droit communautaire et de la CEDH sur le 
droit interne a été abordée mais non retenue. 
Toutefois, ce principe général de la suprématie du 
droit international demeure appliqué au Grand-
Duché. Concernant la problématique du non-respect 
des arrêts européens, Mme Modert a fait part d'une 
réflexion sur un mécanisme de contrôle qu’il s’agirait 
d’ancrer dans la Convention.
Les défis spécifiques auxquels sont confrontés  
les Bélarussiens en exil
À l’ordre du jour de la Commission des migrations, 
des réfugiés et des personnes déplacées a figuré la 
présentation, par M. Paul Galles, de l’avant-projet de 
rapport sur les défis rencontrés par les Bélarussiens 
en exil. Lors de sa mission d’établissement des faits 
en Pologne et en Lituanie du 26 au 30 mars 2023, le 
député luxembourgeois a eu la possibilité d’échanger 
avec des interlocuteurs du gouvernement en exil, de 
la société civile et d’organisations professionnelles. 
Pour la cheffe de l’opposition bélarussienne, Mme 
Svetlana Tsikhanovskaïa, qu’il a rencontrée à Vilnius, 
il est essentiel de souligner que le peuple bélarussien 
ne s’identifie pas au régime du Président Alexandre 
Lukachenko.
En présence de représentants des forces démocra-
tiques de l'opposition bélarusienne, M. Galles a passé 
en revue les problèmes les plus saillants détaillés 
dans son rapport. Parmi ceux-ci figurent la régulari-
sation des séjours et l’octroi de passeports par le 
gouver nement en exil, l’ouverture de comptes en 
banque, l’accès à l’emploi ou encore l’enseignement 
de la langue. Il a par ailleurs proposé une piste pour 
établir un réseau parlementaire, ceci par le biais de 
l’instauration de groupes d’amitié bilatéraux et inter-
institutionnels entre l’opposition bélarussienne et les 
parlements des différents États membres. Le rapport 
sera  débattu en séance plénière au mois de juin 2023.

De gauche à droite : M. Gusty Graas, Mmes Cécile Hemmen, Josée Lorsché et Octavie Modert

M. Paul Galles lors de la 
présentation de son avant-
projet de rapport sur les dé-
fis rencontrés par les Béla-
russiens en exil
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Réunion de la Commission 4 « Environnement et Agriculture » du CPI

Valoriser les murs en pierre sèche dans la Grande Région
Les membres de la Commission « Environnement et 
Agriculture » du Conseil parlementaire interrégional 
(CPI), sous la présidence de la députée luxembour-
geoise Mme Carole Hartmann, se sont réunis le 21 
avril 2023 au « Centre nature et forêt Biodiversum 
Camille Gira » à Remerschen pour discuter des re-
liques d’un savoir-faire ancestral : les murs en pierre 
sèche dans la Grande Région.
La construction en pierre sèche est l’art de construire 
en pierre sans utiliser de mortier ou autre matériau 
liant. Le savoir-faire traditionnel de ce type de cons-
truction est inscrit depuis le 28 novembre 2018 à l’in-
ventaire national du patrimoine culturel immatériel.
Dans son allocution, Mme Hartmann a mis en avant 
que cette façon de construire, que l’on trouve dans 
d’anciens vignobles, sur des terres agricoles ainsi que 
sur des propriétés privées, est reconnue pour ses 
atouts écologiques, paysagères et agronomiques. 
Malheureusement, les édifices et le savoir-faire de ce 
patrimoine, présent depuis des siècles à travers le 
monde, sont en train de s’écrouler et même de dispa-
raître. Ce constat a été relayé par les experts luxem-
bourgeois invités à participer à la réunion de la 
commission du CPI. 
Les députés de la Grande Région se sont encore pen-
chés sur le bilan du projet Interreg VA « Pierre sèche 
en Grande Région », dont le but a été de préserver et 
de restaurer les murs en pierre sèche dans la Grande 
Région. Achevé en décembre 2022, il avait aussi pour 
ambition de sensibiliser davantage le grand public et 
les entreprises du secteur de la construction à cette 
ancienne technique de construction, de comprendre 
son passé et ses origines ainsi que de raviver l’exper-
tise via l’organisation de formations. Le responsable 
du volet luxembourgeois du projet, M. Manuel 
Meester, a salué le succès de ce projet de coopération 

transfrontalière, qui a suscité un regain d’intérêt pour 
cette façon de construction alternative et écologique.
Le responsable pour le patrimoine culturel immaté-
riel au Luxembourg, M. Patrick Dondelinger, a an-
noncé que le Luxembourg et la Belgique ont soumis à 
la mi-mars un dossier de candidature à l’Unesco pour 
rejoindre d’autres pays européens, notamment la 
France, sur la Liste représentative du patrimoine 
culturel immatériel de l’humanité de l’Unesco. 
Finalement, les experts ont présenté quelques pistes 
de réflexion aux députés. Ils ont notamment évoqué 
la nécessité d’offrir davantage de formations profes- 

sionnelles, de délivrer des certificats de qualification 
professionnelle (CQP) et d’établir un annuaire des bâ-
tisseurs qualifiés et/ou formés au sein de la Grande 
Région. Ils ont par ailleurs revendiqué la reconnais-
sance du métier de bâtisseur en pierre sèche en 
Belgique et au Luxembourg.

La Présidente de la Commission 4 du Conseil parle-
mentaire interrégional, Mme Carole Hartmann, a an-
noncé la rédaction d’une résolution reprenant les 
différentes pistes de réflexion discutées lors de la réu-
nion. Celle-ci devra être présentée lors de la séance 
plénière du CPI le 30 juin 2023.

Les membres de la Commission 4 du CPI et les experts sur le mur en pierre nouvellement construit dans le cadre du projet 
Interreg en face du Biodiversum à Remerschen

Entrevue avec une délégation parlementaire 
du Sejm de Pologne
Les députés membres de la Commission de l’Agriculture, de la Viticulture et du Développement rural ont reçu le 26 avril 2023 une délégation parlementaire 
du Parlement polonais.



Actualité parlementaire Compte rendu officiel no 05  |  2022-2023 05 | 06

Le droit de visite du député individuel
– La note de recherche examine le cadre juridique 
du droit de visite du député individuel dans une 
perspective comparative, tant au Luxembourg qu’à 
l’étranger.
– L’objectif de la note est, plus précisément, de dé-
terminer si le député luxembourgeois a le droit de 
visiter une structure d’accueil de personnes sans-
abri, gérée par une association recevant un finan-
cement public.
– Le droit de visite du député individuel est en-
tendu, dans la note, comme le droit pour un parle-
mentaire de se rendre, à titre individuel, dans 
une structure ou un lieu spécifique, pour y 
constater une situation ou recueillir des infor-
mations et, le cas échéant, pouvoir dénoncer des 
faits qui seraient en contrariété avec la loi ou avec 
un positionnement politique donné.
– L’examen de l’encadrement du droit de visite du 
député luxembourgeois nous conduit à conclure à 
l’absence de droit d’accès du parlementaire à 
une structure d’accueil de personnes sans-abri, 
gérée par une association recevant un finance-
ment public. La possibilité de visiter ces structures 
est soumise au bon vouloir de l’organisme gé-
rant la structure, qui est donc libre de décider 
d’accueillir ou non le député.
– En définitive, seule la visite des prisons du pays 
est formellement reconnue au député individuel 

luxembourgeois par la loi (article 24 de la loi du 20 
juillet 2018 portant réforme de l’administration pé-
nitentiaire).
– L’analyse comparative est éclairante en ce qu’elle 
montre l’absence d’uniformité des réponses des 
systèmes étrangers en matière de droit de visite 
du député individuel.
– Alors que ce droit de visite bénéficie d’une large 
reconnaissance dans quelques États, comme 
au Portugal, en Pologne et en Lituanie, son 
exercice est limité à des lieux spécifiques identi-
fiés par des textes juridiques (par exemple, les 
prisons, les centres éducatifs fermés pour mi-
neurs, les centres de rétention, les établissements 
de santé chargés d’assurer des soins psychia-
triques sans consentement) en Autriche, en 
Belgique et en France.  
En Allemagne, le droit de visite du député indivi-
duel ne fait l’objet d’aucune consécration juri-
dique au niveau fédéral ni d’aucune pratique 
particulière. À la différence de l’Allemagne, des 
visites de députés sont organisées en pratique 
en Grèce et aux Pays-Bas, malgré l’absence de 
tout cadre juridique.  
– Le droit de visite du député individuel s’inscrit 
dans le cadre de la fonction de contrôle parle-
mentaire, dont le champ varie selon les États et 
peut prendre au moins trois formes. Il peut s’agir 

en effet de contrôler l’action du Gouvernement, le 
respect des libertés individuelles, ou encore l’utili- 
sation des deniers publics. La fonction de contrôle 
parlementaire de l’action du Gouvernement est 
la plus fréquente au sein des systèmes étrangers 
considérés et semble, d’ailleurs, fonder le droit de 
visite très limité du député luxembourgeois, 
même si elle n’apparaît pas clairement.
– Si, toutefois, il existait une volonté politique 
d’élargir le droit de visite du député individuel 
 luxembourgeois au-delà du seul droit de visite des 
prisons, il pourrait être pertinent de s’inspirer du 
cadre juridique de certains systèmes étrangers, à 
l’instar de la Pologne, de la Lituanie ou de la 
France. Pour les détails, il convient de se reporter 
à la question 5 de la note, qui contient deux pro-
positions d’option, bien entendu soumises à l’ap-
préciation des députés.
Note de recherche scientifique par C. Janssen-
Bennynck et B. Ridard : « Le droit de visite du dé-
puté individuel », Luxembourg, Cellule scientifique 
de la Chambre des Députés, 13 mars 2023.

Retrouvez le document 
intégral en scannant le 
code QR suivant :

Recherche scientifique au Parlement

Analyse au regard de l’article 99 de la Constitution  
de la nécessité d’adopter une nouvelle loi relative à 
l’aménagement du contournement routier de Bascharage
– La Chambre des Députés a adopté le 21 août 2018 
une loi prévoyant le financement à hauteur de 139 
millions d’euros pour la réalisation d’un contourne-
ment routier de la commune de Bascharage. 
Plusieurs variantes de tracé du projet d’infrastruc-
ture ainsi que le choix du Gouvernement d’adopter 
la variante n° 2 figuraient dans l’exposé des motifs 
accompagnant le projet de loi. De même, des me-
sures de compensation visant à remédier ou à ré-
duire ou compenser l’ensemble des impacts 
générés par le projet étaient mentionnées dans 
l’exposé des motifs.
– Le 1er et le 2 mars 2023, M. François Bausch, 
Ministre de la Mobilité et des Travaux publics, et 
Mme Joëlle Welfring, Ministre de l’Environnement, 
du Climat et du Développement durable, ont pré-
senté, lors d’une réunion avec les élus des com-
munes de Käerjeng et de Sanem, concernées par le 
projet de contournement routier, un nouveau tracé, 
non prévu parmi les variantes envisagées dans l’ex-
posé des motifs de la loi de 2018 susmentionnée. 
– L’objet de ce bref aperçu scientifique, requis par 
la Conférence des Présidents, consiste à analyser 
la nécessité d’adopter une nouvelle loi, en raison 
notamment du changement du tracé et des coûts 
subséquents y afférant.
– Il ressort de l’analyse de la loi du 21 août 2018 
relative à l’aménagement du contournement 

routier de Bascharage et portant modification de 
la loi modifiée du 16 août 1967 ayant pour objet la 
création d’une grande voirie de communication et 
d’un fonds des routes que ce texte peut être quali-
fié de « loi spéciale » de financement, au sens de 
l’article 99 de la Constitution. Une telle loi a pour 
objet exclusif d’autoriser l’État à effectuer un pro-
jet d’infrastructure au sens de la quatrième phrase 
de l’article 99 de la Constitution et renvoie à un 
coût financier exprimé en tant que montant à ne 
pas dépasser.
– Il découle de cette loi spéciale l’unique obliga-
tion légale pour le Gouvernement de réaliser le 
projet d’infrastructure sans dépassement de l’en-
veloppe budgétaire allouée.
– La loi spéciale ne précise pas les modalités tech-
niques de réalisation du projet de contournement 
routier de Bascharage. Tant le choix du tracé que 
les mesures de compensation conséquentes fi-
gurent en effet dans l’exposé des motifs, qui n’a 
pas de portée normative. Le Gouvernement n’est 
donc pas tenu par une obligation légale et de-
meure libre de modifier les modalités de réalisa-
tion du projet de contournement routier.
– Néanmoins, si le choix d’un nouveau tracé en-
traîne un coût qui dépasse significativement l’enve-
loppe de 139 millions d’euros prévue par la loi 
spéciale de 2018, une nouvelle loi spéciale doit être 

adoptée pour financer le contournement routier de 
Bascharage. Ce n’est qu’à l’issue de l’évaluation du 
coût du nouveau tracé qu’une réponse définitive 
pourra être apportée à la question de savoir si une 
nouvelle loi spéciale doit être adoptée.
– Le présent aperçu ne prétend pas à l’exhausti-
vité, notamment en ce qui concerne les données 
relatives à l’étude d’impact environnemental de la 
variante n° 2 initialement retenue par le Gouver-
nement lors du dépôt du projet de loi en 2018. 
Une note scientifique, plus approfondie, consa-
crée au contrôle par la Chambre des Députés du 
sérieux de ces données et de la crédibilité de 
l’étude d’impact dans le contexte du contourne-
ment routier de Bascharage, est en cours de pré-
paration. 
R. El Herfi, « Analyse au regard de l’article 99 de 
la Constitution de la nécessité d’adopter une nou-
velle loi relative à l’aménagement du contourne-
ment routier de Bascharage », Luxembourg, Cellule 
scientifique de la Chambre des Députés, 27 avril 2023.

Retrouvez le document 
intégral en scannant le 
code QR suivant :
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Autorité de concurrence du Grand-Duché de Luxembourg
7479A – Projet de loi relative à la concurrence et portant : 1° organisation 
de l’Autorité nationale de concurrence ; 2° modification de la loi modifiée du 
10 août 1991 sur la profession d’avocat ; 3° modification de la loi modifiée 
du 21 juin 1999 portant règlement de procédure devant les juridictions ad-
ministratives ; 4° modification de la loi modifiée du 10 février 2015 relative 
à l’organisation du marché de produits pétroliers ; 5° modification de la loi 
modifiée du 25 mars 2015 fixant le régime des traitements et les conditions 
et modalités d’avancement des fonctionnaires de l’État ; 6° modification de 
la loi modifiée du 23 juillet 2016 relative à la profession de l’audit ; 7° modifi-
cation de la loi du 5 mars 2021 relative à certaines modalités de mise en 
œuvre du règlement (UE) n° 2019/1150 du Parlement européen et du Conseil 
du 20 juin 2019 promouvant l’équité et la transparence pour les entreprises 
utilisatrices de services d’intermédiation en ligne ; 8° modification de la loi 
du 1er juin 2021 sur les relations entre entreprises au sein de la chaîne d’ap-
provisionnement agricole et alimentaire
Initialement intitulé « projet de loi portant organisation de l’Autorité nationale de 
concurrence et abrogeant la loi du 23 octobre 2011 relative à la concurrence », le 
dispositif sous rubrique a été déposé le 1er octobre 2019 à la Chambre des Députés 
sous le n° 7479 par Monsieur le Ministre de l’Économie et poursuit un double objec-
tif :
1) transposer en droit interne la directive (UE) 2019/1 du Parlement européen et du 
Conseil du 11 décembre 2018 visant à doter les autorités de concurrence des États 
membres de moyens de mettre en œuvre plus efficacement les règles de concur-
rence et à garantir le bon fonctionnement du marché intérieur, dénommée ci-après 
la « Directive » ;
2) adapter la législation actuelle en matière de concurrence par une refonte de cette 
dernière. Cette future loi abroge et remplace ainsi la loi du 23 octobre 2011 relative à 
la concurrence actuellement en vigueur.
La future loi répond aux exigences d’indépendance en matière d’application du droit 
de la concurrence, tant dans la capacité d’exercice des pouvoirs d’une autorité de 
concurrence que dans sa possibilité de se défendre en justice et de dépenser, en 
toute indépendance, la dotation budgétaire allouée à la mise en œuvre de ses mis-
sions. Ces exigences se traduisent par la transformation du statut d’« autorité admi-
nistrative indépendante » du Conseil de la concurrence, en celui d’établissement 
public – tel qu’annoncé par l’accord de coalition pour les années 2018 à 2023.
En ligne avec ce nouveau statut, la dénomination de « Conseil de la concurrence » 
changera en « Autorité de concurrence du Grand-Duché de Luxembourg ».
Face au maintien d’une opposition formelle du Conseil d’État à l’encontre des dis-
positions de l’article 3 permettant au Gouvernement d’intervenir dans la fixation des 
prix, la Commission de l’Économie, de la protection des consommateurs et de l’Es-
pace a transféré ces dispositions spécifiques dans un acte à part, le projet de loi 
n° 7479B relative à la fixation des prix par voie de règlement grand-ducal et modi-
fiant la loi du jj/mm/aaaa relative à la concurrence.

Dépôt du projet de loi 7479 par M. Etienne Schneider, Ministre de l’Économie, 
le 01/10/2019
Rapportrice : Mme Lydia Mutsch

Travaux de la Commission de l’Économie, de la Protection des consommateurs 
et de l’Espace
(Présidente : Mme Francine Closener) :
17/06/2021 Présentation du projet de loi 7479
 Désignation d’un rapporteur
 Examen de l’avis du Conseil d’État
24/06/2021 Suite de l’examen de l’avis du Conseil d’État
01/07/2021 Suite de l’examen de l’avis du Conseil d’État
08/07/2021 Suite de l’examen de l’avis du Conseil d’État
10/09/2021 Examen d’amendements parlementaires
13/09/2021 Adoption d’amendements parlementaires
27/01/2022 Examen de l’avis complémentaire du Conseil d’État
03/02/2022 Suite de l'examen de l’avis complémentaire du Conseil d’État
07/02/2022 Échange de vues avec le Conseil d’État
28/02/2022 Suite de l’échange de vues avec le Conseil d’État
17/03/2022 Adoption d’une série d’amendements parlementaires
29/03/2022 Adoption d’une série d’amendements parlementaires
15/09/2022 Examen du deuxième avis complémentaire du Conseil d’État

22/09/2022 Scission du projet de loi 7479 en deux projets de loi distincts :   
 7479A et 7479B
27/10/2022 Désignation d’un rapporteur pour le projet de loi 7479A
 Examen du troisième avis complémentaire du Conseil d’État
17/11/2022 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique : 24/11/2022
Loi du 30 novembre 2022
Mémorial A : 2022, n° 588, page 1

Création du Kultur | lx – Arts Council Luxembourg
7866 – Projet de loi portant création d’un établissement public nommé  
« Kultur | lx – Arts Council Luxembourg » et instauration d’un régime d’aides 
financières et portant modification : 1° de la loi modifiée du 4 décembre 
1967 concernant l’impôt sur le revenu ; 2° de la loi modifiée du 24 juillet 2001 
portant création d’un établissement public nommé « Centre culturel de ren-
contre Abbaye de Neumünster » ; 3° de la loi du 26 mai 2004 portant créa-
tion d’un établissement public nommé « Centre de musiques amplifiées » ; 
4° de la loi du 16 décembre 2011 portant réorganisation de l’établissement 
public nommé « Salle de concerts Grande-Duchesse Joséphine-Charlotte » et 
de la Fondation Henri Pensis
Le présent projet de loi vise à mettre en place l’établissement public dénommé 
« Kultur | lx – Arts Council Luxembourg » afin de mieux structurer le soutien finan-
cier et la professionnalisation des secteurs culturels et artistiques du Grand-Duché 
de Luxembourg à l’instar des conseils des arts que l’on retrouve ailleurs.

Dépôt par Mme Sam Tanson, Ministre de la Culture, le 27/07/2021
Rapportrice : Mme Djuna Bernard

Travaux de la Commission de la Culture
(Présidente : Mme Djuna Bernard) :
16/09/2021 Désignation d’un rapporteur
 Présentation du projet de loi
19/07/2022 Examen de l’avis et de l’avis complémentaire du Conseil d’État
 Adoption d’une série d’amendements parlementaires
01/12/2022 Examen du deuxième avis complémentaire du Conseil d’État
 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique : 06/12/2022
Loi du 16 décembre 2022
Mémorial A : 2022, n° 635, page 1

Soutien de la création artistique au Luxembourg
7920 – Projet de loi portant modification de la loi modifiée du 19 décembre 
2014 relative 1) aux mesures sociales au bénéfice des artistes professionnels 
indépendants et des intermittents du spectacle 2) à la promotion de la créa-
tion artistique
Le présent projet de loi a pour objet de modifier certaines dispositions de la loi modi-
fiée du 19 décembre 2014 relative 1) aux mesures sociales au bénéfice des artistes 
professionnels indépendants et des intermittents du spectacle 2) à la promotion de la 
création artistique (ci-après la « Loi ») afin d’améliorer le cadre de travail des artistes 
et des intermittents du spectacle au Grand-Duché de Luxembourg et de soutenir la 
création artistique.
Pour l’artiste professionnel indépendant, le présent projet de loi apporte comme 
principales nouvelles mesures :
– un assouplissement des conditions d’entrée, la période de référence pour pouvoir 
bénéficier des aides ayant été réduite de trois à deux ans ;
– une augmentation du montant des aides mensuelles qui peuvent atteindre, sous 
certaines conditions, un montant équivalent au salaire social minimum pour travail-
leurs qualifiés (la moitié du salaire social minimum actuellement) dans la limite d’un 
plafond annuel de six fois le salaire social minimum mensuel pour travailleurs qua-
lifiés. Ce plafond est, sous certaines conditions, porté à 6,5 fois le salaire social mini-
mum pour les artistes professionnels indépendants âgés d’au moins cinquante-cinq 
ans afin de donner une reconnaissance aux carrières artistiques établies ;
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– un assouplissement des conditions d’entrée des personnes détentrices d’un di-
plôme universitaire qui sont d’ores et déjà dispensées de la condition de revenu et 
qui seront également dispensées de celle de faire preuve d’une période d’activité de 
douze mois. Néanmoins, la condition de l’affiliation à la sécurité sociale depuis au 
moins six mois est maintenue. Une bourse de relève est introduite afin de permettre 
aux personnes ne pouvant pas encore remplir cette condition de démarrer leur acti-
vité artistique professionnelle dès la sortie de l’université en bénéficiant, sous cer-
taines conditions, de cette bourse ;
– une augmentation de la période pendant laquelle les aides peuvent être touchées 
de 24 mois à 36 mois à compter de la troisième demande, dans le but d’éviter aux 
bénéficiaires de devoir renouveler tous les deux ans le bénéfice des aides ;
– des mesures en faveur des artistes professionnels indépendants déjà admis au bé-
néfice des aides et ayant plus de cinquante ans pour lesquels la période de bénéfice 
des aides sera désormais de 60 mois (au lieu de 24 mois actuellement), dans le même 
but de valorisation des carrières artistiques établies.
Pour l’intermittent du spectacle, les principales modifications sont les suivantes :
– l’adaptation du champ d’application afin d’englober certaines activités autour du 
spectacle vivant notamment (par exemple le booker...) ;
– un assouplissement des règles pour remplir le carnet de travail, les intermittents 
pouvant désormais comptabiliser les journées de formation ou d’ateliers pédago-
giques jusqu’à concurrence de dix jours ;
– des mesures en faveur des intermittents ayant plus de cinquante ans pour lesquels 
une réduction de la période d’activités minimale de 80 à 60 jours est prévue sous 
certaines conditions et qui, à compter de l’âge de cinquante-cinq ans, peuvent tou-
cher jusqu’à 131 indemnités journalières (au lieu de 121) à compter de leur huitième 
demande ;
– l’introduction d’un carnet de travail « numérique » dans un souci de simplification 
administrative.
Afin de poursuivre l’objectif d’une plus grande autonomie financière des acteurs 
culturels, le projet de loi prévoit également de réserver le bénéfice des aides aux seuls 
artistes professionnels indépendants et intermittents du spectacle dont les activités 
artistiques ne leur permettent pas de créer des revenus suffisants pour assurer leur 
subsistance en introduisant une série d’incompatibilités avec le bénéfice des mesures 
de soutien pour les artistes professionnels indépendants ou les intermittents du 
spectacle au sens de la Loi. Ainsi, seront désormais exclus du bénéfice des aides, par 
exemple, les artistes ou intermittents bénéficiant d’une pension de vieillesse.

Dépôt par Mme Sam Tanson, Ministre de la Culture, le 26/11/2021
Rapportrice : Mme Djuna Bernard

Travaux de la Commission de la Culture
(Présidente : Mme Djuna Bernard) :
18/11/2021 Désignation d’un rapporteur
 Présentation de l’avant-projet de loi
16/06/2022 Examen de l’avis du Conseil d’État
 Adoption d’une série d’amendements parlementaires
01/12/2022 Examen de l’avis complémentaire du Conseil d’État
 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique : 06/12/2022
Loi du 16 décembre 2022
Mémorial A : 2022, n° 636, page 1

Congé culturel
7948 – Projet de loi portant institution d’un congé culturel et modification :
1° du Code du travail ; 2° de la loi modifiée du 16 avril 1979 fixant le statut 
général des fonctionnaires de l’État ; 3° de la loi modifiée du 24 décembre 
1985 fixant le statut général des fonctionnaires communaux
Le présent projet de loi a pour objet de réintroduire le congé culturel dans l’ordon-
nancement juridique du Grand-Duché de Luxembourg en lui offrant un cadre légal 
modernisé et adapté aux besoins actuels de la scène culturelle luxembourgeoise.
Revendiquée par le secteur depuis son abrogation, la réintroduction du congé cultu-
rel s’inscrit dans la volonté du Gouvernement de donner au secteur les moyens de 
promouvoir et de diffuser les productions artistiques et culturelles créées au Luxem-
bourg afin de renforcer le rayonnement artistique et culturel au niveau local, régio-
nal, national et international. La valorisation des métiers de l’art et de la culture exige, 
en premier lieu, une reconnaissance de l’intelligence et des savoirs culturels, puis une 
professionnalisation du secteur.

Dépôt par Mme Sam Tanson, Ministre de la Culture, le 13/01/2022
Rapportrice : Mme Josée Lorsché

Travaux de la Commission de la Culture
(Présidente : Mme Djuna Bernard) :
27/01/2022 Désignation d’un rapporteur
 Présentation du projet de loi
15/09/2022 Examen de l’avis du Conseil d’État
 Adoption d’une série d’amendements parlementaires
01/12/2022 Examen de l’avis complémentaire du Conseil d’État
 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique : 06/12/2022
Loi du 6 janvier 2023
Mémorial A : 2023, n° 16, page 1

Fonctionnement des instituts culturels
8011 – Projet de loi portant modification de la loi modifiée du 25 juin 2004 por-
tant réorganisation des instituts culturels de l’État
Le projet de loi a pour objet de transcrire les adaptations devenues nécessaires 
au bon fonctionnement des instituts culturels et en particulier, la mise en place de 
la fonction de directeur adjoint auprès des directeurs des instituts culturels pour 
renforcer et assurer les charges administratives et scientifiques. En outre, quelques 
adaptations concernant les missions des instituts culturels s’imposent en raison de 
la répartition des missions de ces derniers.

Dépôt par Mme Sam Tanson, Ministre de la Culture, le 23/05/2022
Rapportrice : Mme Djuna Bernard

Travaux de la Commission de la Culture
(Présidente : Mme Djuna Bernard) :
19/07/2022 Désignation d’un rapporteur
 Présentation du projet de loi
 Examen de l’avis du Conseil d’État
 Adoption d’une série d’amendements parlementaires
01/12/2022 Présentation de l’avis complémentaire du Conseil d’État
 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique : 06/12/2022
Loi du 16 décembre 2022
Mémorial A : 2022, n° 637, page 1

Convention de non double imposition avec le Rwanda
8021 – Projet de loi portant approbation de l’« Agreement between the 
Grand Duchy of Luxembourg and the Republic of Rwanda for the elimina-
tion of double taxation with respect to taxes on income and on capital and 
the prevention of tax evasion and avoidance », fait à Luxembourg, le 29 sep-
tembre 2021
Le projet de loi sous rubrique a pour objet l’approbation de la Convention entre le 
Gouvernement du Grand-Duché de Luxembourg et le Gouvernement de la Répu-
blique du Rwanda pour l’élimination de la double imposition en matière d’impôts 
sur le revenu et sur la fortune et pour la prévention de l’évasion et de la fraude 
fiscales, faite en langue anglaise à Luxembourg, le 29 septembre 2021 (ci-après 
« Convention »).
La Convention repose sur le modèle de convention fiscale élaboré par l’Organi-
sation de coopération et de développement économiques (OCDE), tout en tenant 
compte des spécificités légales respectives des deux États signataires. Certaines 
dispositions du modèle de convention fiscale des Nations Unies sont inclues dans 
le dispositif pour donner suite à la demande du Rwanda. Les standards internatio-
naux en matière de transparence sont donc respectés.
Les négociations entre les deux parties signataires ont mené à cet accord de  
non double imposition équilibré reposant sur les dispositions fiscales des deux 
pays.
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Dépôt par M. Jean Asselborn, Ministre des Affaires étrangères et européennes, 
le 07/06/2022
Rapporteur : M. Guy Arendt

Travaux de la Commission des Finances et du Budget
(Président : M. André Bauler) :
19/09/2022 Désignation d’un rapporteur
 Présentation du projet de loi
 Examen de l’avis du Conseil d’État
07/10/2022 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique : 24/11/2022
Loi du 30 novembre 2022
Mémorial A : 2022, n° 613, page 1

Convention de non double imposition avec le Ghana
8023 – Projet de loi portant approbation de la « Convention between the 
Grand Duchy of Luxembourg and the Republic of Ghana for the elimination of 
double taxation with respect to taxes on income and on capital and the pre-
vention of tax evasion and avoidance » et du Protocole y relatif, faits à Luxem-
bourg, le 13 décembre 2021
Le présent projet de loi a pour objet l’approbation de la Convention entre le Gou-
vernement du Grand-Duché de Luxembourg et le Gouvernement de la République du 
Ghana pour l’élimination de la double imposition en matière d’impôts sur le revenu 
et sur la fortune et pour la prévention de l’évasion et de la fraude fiscales, et du pro-
tocole y relatif, faits en langue anglaise à Luxembourg, le 13 décembre 2021 (ci-après 
« Convention »).
Le projet de loi fait preuve des efforts effectués par le Gouvernement luxembourgeois 
en vue de compléter et d’améliorer progressivement le réseau luxembourgeois de 
conventions fiscales, et ceci notamment avec les pays d’Afrique.
La Convention intègre les engagements du Luxembourg pris au niveau international 
tout en tenant compte des spécificités de la législation fiscale luxembourgeoise. Les 
négociations entre les deux parties signataires ont mené à cet accord de non double 
imposition équilibré reposant sur les dispositions fiscales des deux pays.
La Convention a pour vocation de promouvoir les relations économiques par l’élimi-
nation de la double imposition juridique, tout en limitant les pratiques de chalandage 
fiscal. De surcroît, elle prévoit une répartition claire des compétences fiscales pour 
l’imposition des personnes physiques et morales.

Dépôt par M. Jean Asselborn, Ministre des Affaires étrangères et européennes, 
le 07/06/2022
Rapporteur : M. Guy Arendt

Travaux de la Commission des Finances et du Budget
(Président : M. André Bauler) :

19/09/2022 Désignation d’un rapporteur
 Présentation du projet de loi
 Examen de l’avis du Conseil d’État
07/10/2022 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique : 24/11/2022
Loi du 30 novembre 2022
Mémorial A : 2022, n° 612, page 1

Frais d’énergie des structures pour personnes agées
8087 – Projet de loi autorisant l’État à participer au financement du surcoût 
des produits énergétiques et d’électricité supporté par les centres intégrés 
pour personnes âgées, maisons de soins, logements encadrés pour per-
sonnes âgées et centres psycho-gériatriques agréés en vertu de la loi modi-
fiée du 8 septembre 1998 réglant les relations entre l’État et les organismes 
œuvrant dans les domaines social, familial et thérapeutique
Le présent projet de loi a pour objet la mise en œuvre du point 5 de l’accord tripar-
tite du 28 septembre 2022 qui prévoit une participation de l’État au financement 
de la hausse des frais d’énergie des structures d’hébergement et des centres psy-
cho-gériatriques. Sont éligibles les surcoûts liés à l’achat de l’électricité et des pro-
duits énergétiques nécessaires au chauffage des structures agréées, à savoir le gaz 
provenant d’un réseau de distribution, le gaz comprimé, les copeaux et granulés 
de bois, le gasoil de chauffage et la chaleur produite à distance par une centrale 
énergétique. Par le biais de ce projet de loi, le Gouvernement veille à ce que la 
hausse des prix des produits énergétiques et d’électricité ne soit pas répercutée 
sur les prix d’hébergement des CIPA, maisons de soins et logements encadrés ou 
les prix journaliers appliqués dans les CPG. La mesure sera en vigueur entre le 1er 

octobre 2022 et le 31 décembre 2023.

Dépôt par Mme Corinne Cahen, Ministre de la Famille et de l’Intégration, le 
24/10/2022
Rapporteur : M. Gilles Baum

Travaux de la Commission spéciale « Tripartite »
(Président : M. Gilles Baum) :
27/10/2022 Désignation d’un rapporteur
 Présentation du projet de loi
17/11/2022 Examen de l’avis du Conseil d’État
 Adoption d’un amendement parlementaire
01/12/2022 Examen de l’avis complémentaire du Conseil d’État
05/12/2022 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique : 08/12/2022
Loi du 16 décembre 2022
Mémorial A : 2022, n° 638, page 1
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(La séance publique est ouverte à 14.01 heures.)

1. Ouverture de la séance publique

M. Fernand Etgen, Président | Ech maachen d’Sit-
zung op.
Huet d’Regierung eng Kommunikatioun ze maachen?
M. Claude Haagen, Ministre | Nee, Här President.

2. Motion de M. Jeff Engelen relative à 
l’octroi d’aides financières aux agri-
culteurs suite à la hausse des prix de l’en-
grais

M. Fernand Etgen, Président | Als éischte Punkt hu 
mer d’Motioun vum Här Jeff Engelen iwwert d’Bäi-
hëllefe fir Baueren, déi vun der Deierecht vun den Dün-
gemëttel betraff sinn. Här Engelen, Dir hutt d’Wuert.
Exposé
M. Jeff Engelen (ADR), auteur | Merci, Här President. 
Léif Kolleeginnen a Kolleegen, d’lescht Joer, den 11. 

November 2021, hate mer eng Motioun deponéiert. 
Ech ginn eng Kéier ganz kuerz driwwer. Dat war: 
 Duerch d’Deierecht vum Äerdgas ass och d’Stroum-
produktioun staark an d’Luucht gaangen, also wat de 
Präis ubelaangt. An duerno ass och dann ..., dat huet 
en Afloss op d’Düngemëttel fir d’Baueren, Stickstoff-
dünger haaptsächlech. Dat mécht 70 % vum Präis 
aus. An d’Bauere stinn do ënner finanziell staarkem 
Drock. A Polen hu se déi Düngemëttel zousätzlech 
begënschtegt duerch finanziell Ënnerstëtzung. An elo 
duerch den Ukrainkrich, dat konnte mer jo den 11. 
November 2021 nach net wëssen, huet d’Saach sech 
nach verschlëmmert.
An doduerjer wollt ech Iech, léif Kolleegen, bieden, 
dës Motioun unzehuelen. Ech soen Iech Merci.
M. Fernand Kartheiser (ADR) | Très bien!
M. Fernand Etgen, Président | Merci villmools, Här 
Engelen.
Wie wëllt nach zu dëser Motioun d’Wuert ergräifen? 
Madamm Hansen.
Discussion générale
Mme Martine Hansen (CSV) | Jo, merci, Här Presi-
dent. Also déi Motioun kënnt eis ganz sympathesch. 

An et steet jo och net konkreet dran, wéi eng Hëlle-
fen, mee einfach: „zousätzlech finanziell Hëllefen zou-
kommen ze loossen“.
Mir haten och scho gefrot, fir zum Beispill de land-
wirtschaftlechen Diesel ze subventionéieren. An ech 
denken, datt et wichteg wär, datt d’Regierung hei géif 
kucken, wéi datt se d’Baueren do kann zousätzlech 
ënnerstëtzen, och fir ze verhënneren, datt d’Liewens-
mëttelpräisser an Zukunft nach méi staark an d’Luucht 
ginn.
Merci. Mir wäerten déi also ënnerstëtzen.
M. Fernand Etgen, Président | Ass nach eng Wuert-
meldung do? Den Här Landwirtschaftsminister.
Prise de position du Gouvernement
M. Claude Haagen, Ministre de l’Agriculture, de la 
Viticulture et du Développement rural | Jo, villmools 
merci, Här President. Ech hu mer d’Motioun och uge-
kuckt. Déi Motioun ass jo och, Dir hutt et selwer ge-
sot, Här Engelen, vum 11. November 2021, also virun 
der Situatioun vum Krich tëschent Russland an der 
Ukrain. Ech géif och mengen, se wier zweemol an der 
Kommissioun gewiescht, wou mer driwwer geschwat 
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hunn, net diskutéiert hunn, mee wou mer driwwer ge-
schwat hunn, fir eeben eng Analys vun deene Präis ser, 
haaptsächlech vum Düngemittel, ze maachen, en fonc-
tion vun der Evolutioun vun de Präisser.
Dat ass natierlech net gemaach ginn, well de 24. Fe-
bruar den Afall vu Russland an d’Ukrain komm ass. 
An do ware mer kontinuéierlech amgaang, d’Präis-
ser ze analyséieren, d’Käschten ze analyséieren an 
natierlech och déi verschidden Aiden, déi souwuel 
Aide-d’Étate si vu Lëtzebuerg wéi och d’Aiden um 
Niveau vun der Kommissioun, déi jo dunn ausge-
schafft gi sinn am Laf vum Joer an ausbezuelt gi sinn. 
Et sinn dat am Ganze sechs verschidden Aiden, déi 
fir de landwirtschaftleche Secteur geschwat gi sinn, 
woubäi der fënnef ausbezuelt gi sinn an eng sechst 
nach en suspens ass. An dat ass, denken ech, déi, an 
aller Viraus siicht dann ee Joer virdrun, un déi Der ge-
duecht hutt fir d’Joer 2022. Dat ass déi am Kader vum 
Solidaritéitspak „Surcoûts liés à la hausse des prix de 
l’énergie, des engrais et des intrants“.
Do muss ech Iech soen, datt do 35.000 Euro pro En-
treprise virgesi sinn iwwert d’Kommissioun, datt 
d’Analys awer vun der Kommissioun nach gemaach 
gëtt, wéi déi ausbezuelt ginn, zu wat fir enge Kondi-
tiounen déi ausbezuelt ginn, an datt déi natierlech 
och liéiert si souwuel un d’Düngemëttel wéi un 
d’Ener gie, wéi un den Diesel an deem Fall.
An d’Kommissioun huet net méi spéit wéi leschte 
Méindeg selwer decid… bon, proposéiert iwwert de 
Kommissär, datt Düngemëttel géifen en bloc akaf ginn 
iwwert d’EU-Kommissioun, fir dann eng Verdeelung ze 
maachen an deene verschiddene Member länner. Déi 
Entscheedung a wéi dat dann och gemaach gëtt a wat 
akaf gëtt en fonction vun de Präisser a wat disponibel 
ass a wéi laang datt dat gemaach gëtt, dat wäert elo 
am Dezember decidéiert ginn um Niveau vum nächs-
ten Agrarconseil, deen zu Bréissel ass. Dir gesitt also, 
datt och déi verschidde Mesurë virgesinn. Dofir géif 
ech och där Decisioun net virgräifen, déi sech jo da 
repercutéiert souwisou och op Lëtzebuerg a wou mir 
dann och eis Aiden do virgesinn.
Deen nächste Rendez-vous mam landwirtschaftleche 
Secteur ass, och wat de Buchstellendag ubelaangt, dat 
heescht, déi ganz Analys vum leider Krichsjoer 2022, 
ufangs Januar virgesinn, soudatt mer dat dann alles 
wäerten analyséieren an dann och kréien an dann na-
tierlech och en consideration vun den Decisiounen, déi 
d’Kommissioun de Memberlänner wäert proposéieren, 
wat den Achat vun Energie, Intranten an Düngemëttel 
ugeet, och dann op de Leescht huelen.
Dofir géif ech proposéieren, déi heite Motioun net 
unzehuelen. Souwisou si verschidden Argumenter 
schonn an de Considerante superfetatoire.
Merci.
M. Fernand Etgen, Président | Merci dem Här Land-
wirtschaftsminister Claude Haagen. Ech mengen, da 
kënne mer zum Vott vun dëser Motioun kommen.
Vote sur la motion
D’Ofstëmme fänkt un. Da maache mer elo de Vote par 
procuration. De Vott ass ofgeschloss.
Dës Motioun ass mat 25 Jo-Stëmme géint 31 Nee-
Stëmmen ofgeleent.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt épouse 
Kemp, MM. Emile Eicher, Félix Eischen, Paul Galles (par  
M. Laurent Mosar), Léon Gloden, Jean-Marie  Halsdorf, 
Mme Martine Hansen, MM. Max Hengel, Aly Kaes 
(par Mme Nancy Arendt épouse Kemp), Marc Lies (par  
M. Jean-Paul Schaaf), Mme Elisabeth Margue (par  
Mme Diane Adehm), M. Georges Mischo (par M. Max 
Hengel), Mme Octavie Modert (par M. Claude Wiseler), 

MM. Laurent Mosar, Gilles Roth, Jean-Paul Schaaf, Marc 
Spautz, Serge Wilmes (par Mme Martine Hansen), Claude 
Wiseler et Michel Wolter (par M. Emile Eicher) ;
MM. Jeff Engelen, Fernand Kartheiser, Fred Keup (par  
M. Jeff Engelen) et Roy Reding (par M. Fernand Kartheiser).
Ont voté non : MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles 
Baum, Mme Simone Beissel, MM. Frank Colabianchi, 
Fernand Etgen, Gusty Graas (par M. André Bauler), Max 
Hahn (par M. Claude Lamberty), Mme Carole  Hartmann, 
MM. Pim Knaff (par M. Frank Colabianchi), Claude 
 Lamberty et Mme Lydie Polfer (par M. Gilles Baum) ;
Mme Simone Asselborn-Bintz, M. Dan Biancalana,  
Mmes Tess Burton, Francine Closener (par Mme  Simone 
Asselborn-Bintz), MM. Yves Cruchten (par M. Mars Di 
 Bartolomeo), Mars Di Bartolomeo, Mme Cécile  Hemmen, 
M. Dan Kersch, Mme Lydia Mutsch (par M. Dan 
 Biancalana) et M. Carlo Weber ;
Mme Semiray Ahmedova (par Mme Josée Lorsché),  
M. François Benoy, Mmes Djuna Bernard (par   
Mme Jessie Thill), Stéphanie Empain (par M. François 
Benoy), Chantal Gary (par M. Charles Margue), M. Marc 
Hansen, Mme  Josée Lorsché, M. Charles Margue et  
Mme Jessie Thill.

3. Heure d’actualité du groupe politique 
CSV au sujet de l’évolution des ventes de 
cigarettes et du tabac à fumer et des re-
cettes résultant de ces ventes

D’Chamber féiert haut de Mëtteg eng Aktualitéits-
stonn iwwert d’Evolutioun vun der Vente vun Ziga-
retten an Tubak esouwéi vun de Recetten, déi beim 
Verkaf generéiert ginn, déi d’CSV-Fraktioun ugefrot 
huet. An ech géif dann direkt d’Wuert un den hono-
rabelen Här Gilles Roth ginn als Vertrieder vun der 
CSV-Fraktioun. Här Roth, Dir hutt d’Wuert.
M. Mars Di Bartolomeo (LSAP) | Elo ginn d’Zigarette 
méi deier.
(Hilarité)
Mme Diane Adehm (CSV) | Esou ass et och richteg.
M. Mars Di Bartolomeo (LSAP) | Jo, fannen ech och!
Une voix | Esou soll et sinn!
Mme Nancy Arendt épouse Kemp (CSV) | Deen 
eenzege Knascht, deen net méi deier ginn ass.
(Interruptions)
M. Mars Di Bartolomeo (LSAP) | Jo, mir stëmmen 
dat och mat.
M. Fernand Etgen, Président | Den Här Roth huet 
d’Wuert.
Une voix | Nëmmen den Här Roth.
Exposé
M. Gilles Roth (CSV) | Här President, Dir Dammen an 
Dir Hären, hei ass e Pak Marlboro.
Plusieurs voix | A!
M. Mars Di Bartolomeo (LSAP) | Also, Här Presi-
dent. Här President, Här President ...
M. Fernand Etgen, Président | Jo, den Här Di 
 Bartolomeo freet d’Wuert.
M. Mars Di Bartolomeo (LSAP) | Ech wëll den Här 
Roth drop opmierksam maachen, dass Werbung fir 
Zigarette verbueden ass.
M. Fernand Etgen, Président | Absolutt!
M. Gilles Roth (CSV) | Duerfir …
Mme Nancy Arendt épouse Kemp (CSV) | En huet 
nach net gesot, datt e Werbung géif maachen.

M. Fernand Etgen, Président | Dat ass eng Disposi-
tioun, déi war ënner engem fréiere Gesondheetsmi-
nister … Wéi huet dee scho méi geheescht?
M. Mars Di Bartolomeo (LSAP) | O, ech hunn den 
Numm och vergiess.
(Hilarité)
M. Fernand Etgen, Président | Ok. Sou, elo huet den 
Här Roth d’Wuert.
M. Gilles Roth (CSV) | Also déi Minutt schreift Der 
mer awer bäi.
Ech wëll awer dann, fir an der Linn vun dem hono-
rabelen Deputéierten a fréiere Gesondheetsminis-
ter ze bleiwen, wëll ech ëm soen, dass op deem Pak 
dropsteet: „Rauchen verursacht Mund-, Rachen- und 
Kehlkopfkrebs“, mat engem Bild, dat net ganz agrea-
bel ze kucken ass.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, de Präis 
vun dësem Pak, deen ass 5,50 Euro. An der Belsch 
kascht dee selwechte Pak 7,50 Euro, dat heescht, 
36 % méi, an Däitschland 7,60 Euro, dat sinn 38 % 
méi, an, haalt Iech gutt un, a Frankräich kascht deen 
heite Pak 10,50 Euro, dat heescht, 91 % méi deier wéi 
zu Lëtzebuerg.
M. Mars Di Bartolomeo (LSAP) | Dat ass erëm 
 Werbung.
Mme Nancy Arendt épouse Kemp (CSV) | Dat seet 
genuch iwwert d’Gesondheetspolitik.
M. Gilles Roth (CSV) | De Präis, Här Di Bartolomeo, 
Dir Dammen an Dir Hären, 2012, wéi Dir also nach 
Gesondheetsminister waart an enger schwaarz- 
rouder Koalitioun mat Äre Bridder vun deemools, …
Une voix | Dat ware schéin Zäiten.
(Hilarité)
M. Gilles Roth (CSV) | … du war de Präis hei vun dë-
sem Pak 4,40 Euro.
M. Mars Di Bartolomeo (LSAP) | Eemol Brudder, 
ëmmer Brudder.
M. Gilles Roth (CSV) | 4,40 Euro! Deemools war dee 
selwechte Pak a Frankräich net 91 % méi deier wéi 
haut, mee 34 % méi deier. An Däitschland war de 
Präis 17 % méi héich wéi deemools hei zu Lëtzebuerg, 
haut, wéi gesot, plus 38 %. An an der Belsch waren et 
deemools 13,5 % méi, wéi gesot, haut 36 %.
Dat heescht, am Verglach mat der Belsch a mat 
Däitsch land huet sech de Präisënnerscheed an deene 
leschten zéng Joer vun dësem Pak méi wéi verdue- 
belt – méi wéi verduebelt! An am Verglach mat Frank-
räich huet de Präisënnerscheed sech carrement ver-
dräifacht!
D’Resultat dovunner, dat ass awer net ausbliwwen, 
well, nun haalt Iech gutt un, 4 Milliarden, 4 Milliarde 
Stéck Zigarette ginn dëst Joer 2022 verkaaft. Dat si 
6.200 Zigarette pro Persoun, déi zu Lëtzebuerg lieft, 
pro Joer. Am Kloertext sinn dat plus/minus 17 Zigaret-
ten oder bal esou ee Pak pro Kapp pro Dag, pro Kapp 
pro Dag. Dat heescht, all Lëtzebuerger oder all Awun-
ner, fir et méi esou auszedrécken, vun eisem Land 
verfëmmt statistesch ronn ee Pak Zigaretten den Dag, 
an dat vum Puppelche bis zu dem 100-järege Pen-
sionnaire.
Mee dat ass nach net alles. Dobäi kommen nach 
4.950 Tonnen Tubak oder 7,75 Kilo Tubak op de Kapp. 
An d’Zigaren, déi erspueren ech Iech.
De Lëtzebuerger Staat, dee kasséiert dorobber 800 
Milliounen Euro. 800 Milliounen Euro un Tubaksteier, 
fir et elo esou ze nennen, dat sinn d’Akzisen. An et 
kommen dozou nach eng Kéier 220 Milliounen Euro 
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TVA, also insgesamt iwwer 1 Milliard oder ronn 1.500 
Euro pro Awunner u Steiere just vum Tubak.
Jo, Dir Dammen an Dir Hären, dat ass am Verglach zu 
deenen anere Budgetsposten eigentlech carrement 
verréckt. D’Steierakommes um Tubak an op den Ziga-
retten, dat ass méi wéi d’Hallschent vun der Kierper-
schaftssteier, dat ass ee Véierels vun der Lounsteier, 
dat ass méi wéi d’Gewerbesteier, dat ass méi wéi 
d’Verméigenssteier, dat ass dat duebelt vun der Ierf-
schaftssteier an, haalt Iech gutt un, dat si 400 Mil-
liounen Euro méi wéi d’Inflatiounsberengegung vun 
der Steiertabell.
1 Milliard Euro Steieren op Zigaretten an Tubak, dat 
ass bal esou vill wéi Steieren op der Fongenindustrie 
pro Joer. Dat ass esou vill wéi d’TVA op dem E-Com-
merce a Spëtzenzäiten erabruecht huet. An Dir wësst 
nach alles, wat dee fréiere Kapp vun där souge-
nannter, ech soe sougenannter, kopernikanescher 
Finanzrevolutioun, Äre Virgänger, Madamm Backes, 
ëmmer gesot huet an der CSV praktesch de Re proche 
gemaach huet, dat wier eng net nohalteg Steier 
 gewiescht, woubäi en awer vergiess hat, als fréieren 
Direkter vun der Chambre de Commerce, ëmmer ze 
soen, dass déi Auslafmechanismen, de Phasing-out, 
dass deen ënner enger schwaarz-bloer Koalitioun 
deemools zu Bréissel negociéiert gi war.
(Interruption)
88 % bis 92 % vun den Zigaretten a vum Tubak, déi 
ginn opgrond vun deenen Dokumentatiounen, déi 
mer vun der Douanesverwaltung kruten, net zu Lëtze-
buerg verkaf, mee se ginn an d’Ausland.
(Interruption)
Dat ass also ... An dobäi, Här Arendt, muss ee wëssen, 
dass et eigentlech keen automatesche fräie Wuere-
verkéier vun den Zigarette vun engem EU-Land an dat 
anert gëtt, well de Krittär ass do de sougenannten 
Usage personnel, dat heescht, de perséinleche Ge- a 
Verbrauch.
An d’Limitt mat der Belsch a mat Däitschland, dat sinn 
800 Zigaretten, a mat Frankräich sinn dat 200 Zigaret-
ten.
Mat deene limitéierte Quantitéite mussen also vill 
Auslänner op Lëtzebuerg kommen, fir sech mat Zi-
garetten andecken ze kommen. Den Direkter vum 
Enregistrement huet an enger rezenter Finanzkom-
missioun vun enger ugeluechter Schmuggelei ge-
schwat respektiv dat Wuert Geldwäsch an d’Spill 
bruecht. An ech zitéieren, fir dat och faktebaséiert 
erëmzeginn, den Direkter vum Enregistrement: 
„L’orateur ne peut pas exclure que la croissance nette 
constatée contienne en partie un risque de contre-
bande. Il s’agit là d’un phénomène relayé [...] par les 
médias des régions limitrophes du Luxembourg. Un 
autre risque est lié au blanchiment de capitaux dans 
le secteur de la vente du tabac.“
Elo héieren ech der eng ettlech de Leit ëmmer nees 
widderhuelen a priedegen, si missten awer bereet 
sinn, fir méi deiere Spritt ze bezuelen. Dass dat net 
onbedéngt op Géigeléift stéisst, dat hutt Der haut de 
Moien am „Lëtzebuerger Wort“ an op RTL gelies, et 
wier e gewollte Lenkungseffekt, fir de Sprittpräis méi 
deier ze maachen. Et misst een aus dem Tanktouris-
mus eraus. Dat wier soss net nohalteg. Dat kléngt 
gutt, ech wëll. Mee natierlech ass et och fir de Klima 
null Ënnerscheed, ob de Spritt zu Schengen oder zu 
Perl verzaapt gëtt, well esou oder esou gëtt en an der 
Grenzregioun verfuer.
Kuckt een d’Evolutioun vun den duerchschnëttleche 
Sprittpräisser iwwert déi lescht zéng Joer am Verglach 
zu den Nopeschlänner, kënnt een zu follgende Fest-
stellungen. Par rapport zu Däitschland bleift de Spritt 

zimmlech stabill bei ronn 20 Cent um Liter méi bëlleg 
wéi zu Lëtzebuerg. Dat huet iwwert déi lescht zéng 
Joer net weesentlech geännert, mat där Ausnam, wéi 
déi Däitsch elo den Tankrabatt agefouert haten.
Par rapport zur Belsch geet den Ënnerscheed am 
Sprittpräis iwwert déi leschte fënnef Joer erof an ass 
elo 10 Cent amplaz 20 Cent pro Liter méi bëlleg ewéi 
zu Lëtzebuerg. Par rapport zu Frankräich ass de Réck-
gang iwwert déi leschte fënnef Joer am Stäerksten, 
nämlech vun enger Differenz vu ronn 30 Cent um 
 Liter am Joer 2018 zugonschte vu Lëtzebuerg geet 
een elo op ronn 10 Cent nach, wat den Ënnerscheed 
ass am Spritt par rapport zu Frankräich, erof.
Opgrond vun deene Feststellungen hunn ech follgend 
Froen un d’Regierung. Éischtens: Ass d’Regie rung 
sech der Präisentwécklung um Tubak respektiv um 
Spritt am Verglach zu den Nopeschlänner bewosst? De 
Präisën nerscheed um Spritt gëtt, wéi gesot, ëmmer 
méi kleng an dee vum Tubak gëtt ëmmer méi grouss.
Et gëtt ëmmer vun engem gewollte Lenkungseffekt 
geschwat um Niveau vum Spritt, fir den Tanktouris-
mus anzedämmen. Duerfir ass meng Fro: Ass dëse 
Lenkungseffekt net gesicht oder net gewollt um Ni-
veau vun dem Tubak? Wa kee Lenkungseffekt gesicht 
sollt ginn, firwat ass dat dann esou?
Drëtt Fro: Sollt den Differentiel tëschent Lëtzebuerg 
an den Nopeschlänner erofgesat gi wéi beim Tank-
tourismus?
Véiert Fro: Wëll d’Regierung de Verkaf vum Tubak an 
Zigarette fir de perséinleche Bedarf besser encadréie-
ren?
A fënneft a lescht Fro: Wann den Direkter vum Enre-
gistrement vu méiglechem Schmuggel a méiglecher 
Geldwäscherei schwätzt, gëtt dat dann och den zou-
stännegen Autoritéite matgedeelt? A wa jo, wivill där 
Fäll goufen et der? A wa jo, a wivill vun deene Fäll si 
Sanktiounen duerch Geriichter gesprach ginn?
Ech soen Iech Merci
M. Laurent Mosar (CSV) | Très bien!
Plusieurs voix | O!
M. Fernand Etgen, Président | Merci villmools, Här 
Roth.
An als éischte Riedner ass den honorabelen Här 
 André Bauler agedroen. Här Bauler, Dir hutt d’Wuert.
Débat
M. André Bauler (DP) | Merci, Här President. Wa 
mer haut op Wonsch vun der CSV iwwert d’Präisent-
wécklung vum Tubak, den Zigaren an den Zigarette 
schwätzen, muss ech soen, sinn ech awer e bësse 
ver wonnert, well mer dee Sujet an der Finanz- a Bud-
getskommissioun direkt, illico, op der Plaz deemools 
an a Presenz vum Direkter vun der Douane wierklech 
in extenso beschwat haten. A jiddweree konnt do 
seng Froe stellen.
Mee, ier ech ufänken, wëll ech insistéieren, datt mer 
eis haut mam Objet vun dëser Aktualitéitsstonn solle 
befaassen, also mam finanzielle Volet. Dat huet jo 
den Här Roth och gemaach. Dat heescht, datt een de 
gesondheetlechen Aspekt an dësem Kader soll aus-
klameren.
Mir hunn eis an der Kommissioun effektiv gewon- 
nert – ech war d’ailleurs deen éischten –, firwat d’Re-
cet të vum Tubak, den Zigaren an Zigarette vun engem 
Joer op dat anert an d’Luucht gaange sinn – ech men-
gen, et ware 15 %, souguer eppes driwwer –, an dat 
trotz engem Réckgang vum Verkaf vun Diesel a Ben-
sinn.

Obwuel eis Tubakspräisser an Taxen net erofgesat gi 
sinn, hunn aner Länner hir Taxe gehéicht. Déi präis-
lech Differenz mat aneren europäesche Länner ass 
also an d’Luucht gaangen, soudatt méi Leit aus dem 
Ausland Wueren hei kaaft hunn. Dat ass sécherlech 
eng Explikatioun. Zousätzlech dierft och d’Inflatioun 
spillen op dëse Produkter, quitte datt dat, sinn ech 
ganz éierlech, net d’Haapterklärung ass.
Wa mir elo just de finanzpoliteschen oder de finan-
ziellen an net de gesondheetspoliteschen Aspekt ku-
cken, da kann ee soen: Glécklecherweis ass dat esou. 
Well duerch d’Tatsaach, datt mer méi Tubak verkaaft 
hunn, sinn d’Verloschter op der Pompel, an Dir kennt 
déi, opgefaange ginn.
Op där enger Säit ass d’Regierung kritiséiert ginn, 
well se net genuch Rabatt um Bensinns-, Masutts- an 
Dieselpräis ginn huet. An anerer hu fonnt, datt mer 
iwwerhaapt kee Rabatt hätten dierfe ginn.
Ech denken, et war bis ewell gutt, datt d’Regierung 
hei e gesonde Mëttelwee fonnt huet, mat deem sou-
wuel ekologesche wéi och finanzielle respektiv bud-
getäre Contraintë Rechnung gedroe gouf.
M. Gilles Baum (DP) | Très bien!
M. André Bauler (DP) | Ech verstinn och net, firwat 
sech geleegentlech iwwert d’Steigerung bei den Tu-
baksrecetten opgereegt gëtt. Wann dës Recetten 
ewechgefall wieren oder manner héich ausgefall wie-
ren, da wier lamentéiert ginn, datt den Defizit dowéinst 
nach méi grouss wier. De Géigendeel ass awer elo ge-
schitt. 
De Groussdeel vun dëse Recettë staamt aus de Ver-
keef, déi duerno am Ausland consomméiert ginn. Do 
si mer eis eens. D’Steigerung vun de Verkeef eleng op 
d’Revente zréckzeféieren, schéngt mer awer ze kuerz 
gegraff ze sinn. Doriwwer eraus muss ee bedenken, 
datt d’Ofschafe vun Douaneskontrollen op de Banne-
grenzen an Droits de douane ee vun den Haapt acquise 
vum europäesche Projet ass. Den europäesche Banne-
maart, dee grad fir eng kleng an oppen Ekonomie wéi 
Lëtzebuerg onëmgänglech ass, dierf awer hei net a Fro 
gestallt ginn.
Une voix | Très bien!
M. André Bauler (DP) | Wann d’Präisdifferenz mam 
Ausland méi grouss gëtt, dann huet dat och e Quanti-
téitseffekt, dat eeben zurzäit zu eise Gonschten. 
Wann deem net esou wier, da géif méi Tubak am Aus-
land selwer verkaaft ginn a mir géifen also evidenter-
weis manner verkafen.
Ënnert dem Stréch géif also insgesamt net manner 
gefëmmt ginn, well d’Nofro fir esou Produkter souwi-
sou ganz inelastesch ass.
Et ass wichteg an dëser Debatt, denken ech, sech 
nach eng Kéier virun Aen ze féieren, vu wat fir engem 
Montant mir hei schwätzen. An den Här Gilles Roth 
huet dat ganz treffend a plastesch illustréiert. Alles 
zesummegeholl hieft de Staat all Joer iwwer 1 Milliard 
Euro Steieren um Tubak op, also Akzisë plus TVA. Dat 
ass, wéi den Här Roth sécherlech richteg sot, de sel-
wechten Niveau wéi d’Taxe d’abonnement, also d’Tax 
op den Investmentfongen. Dat si bal d’Fonctionne-
mentskäschte vun eise Lycéeën. Dat ass de Wäert, fir 
dat emol in Naturalien ze expriméieren, vu bal sechs 
oder eppes Klenges méi wéi sechs neie Lycéeën, déi 
gebaut ginn.
Schlussendlech sief drun erënnert, datt mer d’nächst 
Joer krisebedéngt erëm en historeschen Defizit am 
Zentralstaat vu wäit iwwer 2 Milliarden Euro wäerte 
verbuche mussen. Déijéineg also, déi mengen, mir 
bräichten d’Recetten um Tubak net, déi sollen dann 
och wannechgelift heihinnerkommen an erklären, 
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wéi se déi manner Recettë kompenséiere wëllen. 
Ënnert dem Stréch sinn d’Einnamen am Kapitel 
 Douane an Akzise vum Budget trotz Réckgang beim 
Spritt zimmlech stabill bliwwen, glécklecherweis. An 
deem ass och eigentlech näischt méi bäizefügen.
Merci.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Gilles Roth (CSV) | Här President.
M. Fernand Etgen, Président | Jo, den Här Roth, 
wannechgelift.
M. Gilles Roth (CSV) | Ech wollt just kloer wësse vum 
Här Bauler: Also Dir sidd der Meenung, dass ee sollt 
den Differentiel, fir den Tanktourismus ze evitéieren, 
vum Spritt, dass een dee sollt méi kleng maachen? A 
beim Tubak sidd Der awer duerchaus d’accord, trotz 
alle gesondheetleche Konsequenzen, dass dee sollt 
méi grouss bleiwen? Ass dat d’Meenung vun der DP?
M. André Bauler (DP) | Här Roth, ech hunn et jo ge-
sot, mir hunn haut hei de finanzpoliteschen Aspekt 
gekuckt.
(Interruptions)
Plusieurs voix | A!
M. André Bauler (DP) | An iwwer alles léisst sech …
Mme Nancy Arendt épouse Kemp (CSV) | Beim 
Fëmme geet et awer och ëm de gesondheetlechen 
Aspekt.
M. André Bauler (DP) | Iwwer alles léisst sech dis-
kutéieren. Mir woussten éierlech gesot net, op wat 
Der eigentlech erauswéilt. Mir hu wärend Wochen eis 
gefrot: Wat wëll den Här Roth eigentlech? Mee, Här 
Roth, sidd berouegt, iwwer alles léisst sech ëmmer 
diskutéieren.
Merci.
(Interruptions)
M. Fernand Kartheiser (ADR) | Très bien!
M. Fernand Etgen, Président | Merci dem Här  Bauler.
M. Gilles Baum (DP) | Dat ass eebe grad net evident, 
soss hätt Der d’Madamm Gesondheetsministesch ge-
holl an net d’Madamm Finanzministesch.
M. Fernand Etgen, Président | An als nächste Riedner 
ass déi honorabel Madamm Cécile Hemmen agedroen. 
Madamm Hemmen, Dir hutt d’Wuert.
(Interruptions)
Mme Cécile Hemmen (LSAP) | Här President, Ma-
damm Minister, léif Kolleeginnen, léif Kolleegen, Dir 
wësst et, fir déi eng ass et e Genossmëttel – et fillt ee 
sech anscheinend ganz relax dobäi, déi Jonk, déi fille 
sech ganz dichteg a wichteg –, mee a Realitéit ass 
den Tubak en Iwwel, deen eis Dag fir Dag begleet.
Weltwäit gëtt et der Weltgesondheetsorganisatioun 
no méi wéi 1,3 Milliarde Mënschen, déi fëmmen. An 
all Joer stierwe ronn 8 Millioune Mënschen un de Kon-
sequenze vum Tubak. A bei deene Konsequenze sinn 
awer ëmmerhin och 1,2 Milliounen Netfëmmerten.
Zu Lëtzebuerg schéngt den Tubak déi lescht Joren erëm 
a Moud ze kommen. Fir déi drëtte Kéier schonn han-
nereneen huet an der järlecher Etüd vun der Fondation 
Cancer den Undeel u Leit, déi Tubak consomméieren, 
zougeholl. D’lescht Joer hunn deemno 28 % vun de Be-
froten iwwer 16 Joer eng Zigarett ugefaangen.
D’Regierung kuckt där Tendenz natierlech net einfach 
esou no. Mat Hëllef vum Plan national de lutte contre 
le tabagisme fir den Zäitraum vun 2016 bis 2020 sinn 
net manner wéi 31 Aktiounen um Terrain ëmgesat 
ginn. A parallell dozou wäert am nationale Gesond-
heetsplang och e Schwéierpunkt op d’Lutte géint den 
Tubak geluecht ginn.

An dëser Aktualitéitsstonn geet et an éischter Linn 
drëms, fir de finanziellen Aspekt ze thematiséieren. 
Dat hu mer verstan. Mir wëssen alleguerten hei am 
Sall, dass et schwiereg ass, fir de gesondheetleche 
respektiv de gesondheetspoliteschen an de finanziel-
len Aspekt bei dëser Thematik propper vuneneen ze 
trennen, well et nu ganz einfach Wiesselwierkunge 
ginn.
Richteg ass, dass déi grouss Bedeitung vun den Ak-
zisen an der TVA aus der Vente vum Tubak zu Lëtze-
buerg net op d’Residenten zréckzeféieren ass. Ronn 
90 % vum Verkaf vum Tubak gëtt op enger anerer 
Plaz consomméiert.
Mir hunn et, vereinfacht gesot, mat engem Tubak-
tourismus ze dinn. Dësen Tubaktourismus spillt sech 
awer net an engem rechtsfräie Raum of, mee en ass 
duerch EU-Reegelen encadréiert.
Une voix | Très bien!
Mme Cécile Hemmen (LSAP) | An d’EU-Reegelen, 
déi ënnerscheeden den Zweck, zu deem d’Wueren 
an der EU kaf ginn, an et geet ëm d’Fro, ob d’Wuer 
fir kommerziell Zwecker kaf ginn ass oder awer just 
fir de private Konsum. An aus deem Grond gëtt et am 
europäesche Bannemaart e Maximalvolume un Tu-
bakwueren, déi een däerf vu Memberstaat zu Mem-
berstaat mat sech huelen. Dëst verhënnert natierlech 
awer net, dass een als eenzelne Memberstaat méi 
res triktiv Plaffonge kann usetzen, sou wéi zum Bei-
spill Frankräich et och gemaach huet.
Fakt ass awer och, dass fir d’Kontroll vun den auto-
riséierte Quantitéiten dat Land zoustänneg ass, vun 
deem den Tubak importéiert gëtt. A Lëtzebuerg kann 
dem Keefer also keng maximal Quantitéit operleeën, 
well en aus Lëtzebuerger Siicht jo net importéiert 
gëtt, mee exportéiert. An dee Moment, wou den 
 Tubak op Lëtzebuerger Buedem verkaf gëtt, kann een 
d’Destinatioun souwisou just an deene seelene Fäll 
kennen, wou eng Facture ausgestallt gëtt. An duerfir 
ass et erëm vu gréisster Bedeitung, dass d’Lëtzebuer-
ger Douane a ganz enkem Kontakt steet zur Douane 
an eisen Nopeschlänner an notamment awer och zu 
der Douane a Groussbritannien.
Sief et ënnert dem Gesiichtspunkt vun der ëffent-
lecher Gesondheet, sief et ënnert dem Aspekt vun 
engem méiglechen Tubaktourismus, den entschee-
denden Hiewel ass dee vun de Steieren.
Zu Lëtzebuerg gëtt et beispillsweis op Zigaretten eng 
cumuléiert Steierlaascht vu ronn 70 % vum duerch-
schnëttleche Verkafspräis. An dat ass am EU-Verglach 
wéineg, well zum Verglach, an der Belsch läit dës 
 cumuléiert Steierlaascht bei 83 % an a Frankräich bei 
84 %. An hei si béid Komponente vun der Akzise mat 
agerechent gradewéi och d’TVA.
Mir sinn als LSAP schonn ëmmer der Meenung ge-
wiescht, dass een Tubakwuere méi substanziell 
besteiere sollt, well d’ëffentlech Gesondheet fir eis 
ëmmer am Vierdergrond steet.
Plusieurs voix | Très bien!
Mme Cécile Hemmen (LSAP) | An de verschiddene 
Regierungsconstellatiounen ass déi Vue vun de jee-
weilege Finanzministeren awer net ëmmer esou 
gedeelt ginn. Ech wëll awer och net soen, dass dës 
Skepsis aus der Vue vun engem Finanzminister onbe-
rechtegt wier. Well tatsächlech, an dat ass jo haut 
schonn e puermol gesot ginn, geet d’Douane fir dëst 
Joer vu steierleche Recettë vu ronn 800 Millioune bei 
den Akzisen aus an nach eng Kéier vu ronn 220 Mil-
liounen um Niveau vun der TVA. Ënnert dem Stréch, 
Dir hutt et gerechent, mécht dat e bësse méi wéi 1 
Milliard Recetten.

Et bleift fir d’LSAP awer kloer, wann ee béid Aspekter 
ofweit, dass d’ëffentlech Gesondheet priméiere muss. 
An duerfir ass d’LSAP och bereet, fir iwwer eng Erhéi-
jung vun den Akzisen um Tubak ze diskutéieren, ze-
mools och, well duerch déi generell TVA-Reduktioun 
dat nächst Joer eng éischte Kéier den Tubak wäert 
méi gënschteg ginn.
An domadder maachen ech wierklech e ganz, ganz 
waarmen Appell, fir am Sënn vun der Gesondheet 
verstäerkt op d’Sensibilisatioun vun de Schied vum 
Tubakskonsum anzegoen.
Merci.
Une voix | Très bien!
M. Fernand Etgen, Président | Merci, Madamm 
Hemmen. An da geet d’Wuert un déi honorabel Ma-
damm Josée Lorsché. Madamm Lorsché, Dir hutt 
d’Wuert.
Mme Josée Lorsché (déi gréng) | Villmools merci, 
Här President. Dir Dammen an Dir Hären, eng Debatt 
iwwert d’Fëmmen an d’Recetten, déi domat verbonne 
sinn, kann een natierlech aus finanzpolitescher Siicht 
féieren. Et kann ee se awer och aus gesondheetspoli-
tescher Siicht féieren. An a béide Fäll gëtt et munches 
dozou ze soen a béides huet och mateneen ze dinn.
Och wann et haut an der Heure d’actualité éischter 
ëm de finanzpolitesche Volet geet, kommen ech awer 
net dolaanscht, drop hinzeweisen, datt d’Fondation 
Cancer berechtegterweis Alarm schléit, well ëmmer 
méi Leit zu Lëtzebuerg fëmmen.
An de Joren 2013 bis 2018 hunn 21 % vun der Popu-
latioun gefëmmt. Dräi Joer méi spéit, am Joer 2021, 
waren et der 28 %. Bei de Jonken tëscht 16 a 24 Joer 
läit den Taux bei iwwer 37 %. Dat ass eng Steigerung 
vu 14 % tëscht 2013 an 2021!
Wann een da bedenkt, datt d’Fëmme besonnesch 
bei Jonke vill schiedlech Auswierkungen op d’Lon-
gen, d’Gehier, d’Schanken, de Mond, den Hals an de 
Kreeslaf huet an datt d’Fëmmen d’Liewensdauer ge-
nerell verkierzt, dann ass et scho beonrouegend, datt 
d’Fëmme besonnesch an der jonker Alterskategorie 
ëmmer méi beléift gëtt.
Den negativen Impakt op d’Gesondheet ass deene 
meeschte Fëmmerten duerchaus bewosst, an et ass 
och scho ganz vill ënnerholl ginn, fir d’Fëmmen on-
attraktiv ze maachen.
D’Moossname si bekannt an zum Deel och geduecht, fir 
Netfëmmerten ze schützen. Wat se awer net erreechen, 
déi Moossnamen, ass, datt manner gefëmmt gëtt.
(Interruptions par M. Mars Di Bartolomeo et Mme Nancy 
Arendt épouse Kemp)
Am Ufank! Den Effet huet sech awer elo verpufft, 
soss hätte mer net déi Prozentsätz. An et ass och net 
verwonnerlech, well dat eenzegt Instrument, wat 
effektiv wierkt, fir de Konsum ze reduzéieren, ass 
d’Erhéijung vum Präis vun den Zigaretten. An dat In-
strument wierkt besonnesch bei deene Jonken.
Une voix | Très bien!
Mme Josée Lorsché (déi gréng) | Dëst geet aus 
enger ganzer Rei vu Statistiken an Etüde vun der 
Weltgesondheetsorganisatioun ervir an et gëtt och 
Joer fir Joer vun der Fondation Cancer ënnerstrach.
Dir Dammen an Dir Hären, déi niddreg Präisser zu 
Lëtzebuerg schwätze Bänn an erklären net nëmmen 
den héije Konsum vun der Lëtzebuerger Popula-
tioun, se erklären och déi extreem héich Venten, déi 
zu Lëtze buerg oflafen an exportéiert ginn, wuel wës-
send, datt e Pak Zigaretten an Däitschland 7 Euro 
kascht – den Här Roth huet d’Präisser genannt –, an 
der Belsch 7,5, a Frankräich 10 Euro an zu Lëtzebuerg 
5,5 Euro, also bal d’Hallschent vu Frankräich!
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Aus gesondheetspolitescher Siicht kënnt een net der-
laanscht, bei dëser extreemer Präisdifferenz Alarm 
ze schloen a sech ee fir alle Mol mat der Fro vun der 
gesondheetlecher Preventioun auserneenzesetzen. 
An da kann ee sech dréien a kéieren, wéi ee wëllt, 
mee op déi Fro gëtt et just eng Äntwert: Et ass déi, 
d’Gesondheet vun der jonker a manner jonker Popu-
latioun ze schützen an de Präis vum Tubak als Preven-
tiounsinstrument anzesetzen.
Une voix | Très bien!
Mme Josée Lorsché (déi gréng) | Dat bedeit an 
anere Wierder, datt de Präis vun den Tubaksproduk-
ter un dee vun den Nopeschlänner ugepasst muss 
ginn, esou wéi d’Fondation Cancer et verlaangt. A 
gläichzäiteg géif dann och de Fëmmtourismus eran 
an eist Land behuewe ginn an domat och den Export 
vu Krankheeten an d’Ausland.
Aus finanzpolitescher Siicht kann een dee krank-
maachenden Effet vum Tubak natierlech ignoréieren a 
sech Joer fir Joer iwwert déi héich a souguer steigend 
Recettë freeën.
Als Gréng gehéiere mer zu der éischter Kategorie a 
setze prioritär op d’Preventioun.
Une voix | Très bien!
Mme Josée Lorsché (déi gréng) | An deem Sënn hu 
mer schonn e puermol derfir plädéiert, net zu Lescht 
an der grousser Steierdebatt, wou mäi Kolleeg aus 
der Fraktioun, de François Benoy, geschwat huet. En 
huet derfir plädéiert, d’Akzisen um Tubak no uewen 
unzepassen. A mir sinn och als Gréng gäre bereet zu 
Verhandlungen, wann déi Upassung net radikal, mee 
Schrëtt fir Schrëtt erfollegt. An ech denken, wann ech 
d’Madamm Hemmen héieren hunn, si si och an där 
Richtung ënnerwee.
Här President, den eigentleche Grond, firwat de Gilles 
Roth dës Heure d’actualité ugefrot huet, ass natier-
lech net gesondheetspolitescher Natur an huet och 
net direkt mat der Upassung vun den Akzisen ze dinn. 
Den eigentleche Grond ass awer och berechtegt.
E läit doran, datt d’Recetten, déi duerch d’Akzisen op 
den Tubaksprodukter an d’Staatskeess gespullt ginn, 
mëttlerweil Milliounebeträg erreechen – Dir hutt et 
erkläert – an datt déi Milliounebeträg a kengerlee 
Verhältnis stinn zu de Recetten, déi eleng vun de 
Lëtzebuerger Konsumenten an de Konsumenten aus 
dem noen Ausland generéiert ginn.
Den Impakt vun där Entwécklung weist sech  doran, 
datt déi reell Steierrecettë vum Tubak dëst Joer 
 däitlech iwwert de Previsioune vum Budget voté 
leien. Dat hu mer an der Finanzkommissioun gesinn. 
Se erreeche méi wéi eng Milliard Euro a maache 5 % 
vum Budget aus. Dat féiert natierlech zu der Fro, wéi 
dës considerabel Hausse ze erklären ass, vu datt se 
warscheinlech net just op d’Quantitéiten zréckzeféie-
ren ass, déi zu Lëtzebuerg an an der Groussregioun 
reell gefëmmt ginn.
Eng méiglech, mee net bewisen Erklärung, déi vir-
drun och schonn hei opgeworf ginn ass, ass déi, datt 
déi grouss Quantitéiten, déi zu Lëtzebuerg zu nid-
drege Präisser verkaaft ginn, an aner Länner expor-
téiert ginn an do zu méi héije Präisser verkaaft ginn, 
an dat, wéi gesot, a risegrousse Quantitéiten.
Sollt dës Vermutung sech bestätegen, géif et sech 
ëm illegale Schmuggel handelen oder awer ëm Gel d  - 
wäisswäscherei. Mee nach hu mer net de Beweis der-
fir.
Aus deem Grond si mir, grad wéi anerer heibannen, 
och der Meenung, datt déi ganz Entwécklung méi ge-
nee analyséiert muss ginn an datt zesumme mat den 

auslänneschen Autoritéiten a Kontrollinstanzen op 
dee Wee gaange muss ginn.
Wichteg ass, dobäi erauszefannen, wou déi extreem 
héich Recettë ganz genee hierkommen, dëst net 
nëmmen, fir potenzial kriminell Reseauen opze-
decken, mee och, fir d’Stabilitéit vun deene Recettë 
kënnen ze evaluéieren. Ëmmerhi maache se en ëm-
mer méi groussen Deel vum Budget aus a musse méi 
wéi just am A behale ginn.
Mee nach ëmmer an trotz allem muss et an de Fëmm-
debatte prioritär ëm d’Gesondheet goen, als eenzege 
richtege Räichtum vum Mënsch, och zu Lëtzebuerg, 
an da wësse mer, wat mer ze dinn hunn.
Merci villmools.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Fernand Etgen, Président | Merci villmools, Ma-
damm Lorsché. An den nächsten ageschriwwene 
Riedner ass den honorabelen Här Fernand Kartheiser. 
Här Kartheiser, Dir hutt d’Wuert.
M. Fernand Kartheiser (ADR) | Villmools merci, Här 
President. An och merci dem Här Roth, datt en dee 
wichtege Sujet hei op den Ordre du jour gesat huet 
vun eiser Reunioun vun haut de Mëtten.
Et ass eng Fro, déi ech emol direkt wëll an de Raum 
stellen: Rätsel CSV! Wat wëllt d’CSV eigentlech? Well 
mir hunn elo hei héieren, d’sozialistesch Kolleegen 
an déi gréng Kolleegen, déi bekenne sech wéin-
stens zu massive Steiererhéijungen. Och e bësse mat 
deene Gréngen, getrei hirem Parteimotto „gréng gëtt 
deier!“, wëllen déi och nach all Präisënnerscheed zu 
den Nopeschregiounen ofschafen.
(Interruptions diverses)
Dat nennen ech e klore Walprogramm! Déi Fëmmer-
ten, déi wëlle gréng wielen, …
Mme Josée Lorsché (déi gréng) | D’ADR mécht 
krank!
M. Fernand Kartheiser (ADR) | … déi wësse wéin-
stens, wat se kréien.
Awer wat kréie mer bei der CSV? Dat ass eng ganz 
aner Fro. Dat ass fir mech e Rätsel!
Nach virun e puer Woche stoung d’ADR hei an huet 
gesot: „Beim Tanktourismus hätte mir gär, datt de 
Präis vum Spritt zu Lëtzebuerg ëmmer méi niddreg 
ass wéi an den Nopeschregiounen.“ D’CSV huet dat 
ënnerstëtzt. Si huet gesot: „Dat ass eis sympathesch. 
Mir ginn och an déi Richtung.“
Elo virun e puer Deeg héiere mer eng Priedegt um 
100,7 an do ass dat ganz anescht. Do heescht et: „Mir 
brauche keen Tankrabatt méi.“ D’CSV huet also hir Po-
sitioun geännert? Oder net? Wat ass dann elo d’Posi-
tioun vun der CSV? A wat ass se hei an dësem Dossier?
An, loosst mer dach emol realistesch sinn! Bei deem 
Defizit – an aner Kolleegen hunn dat gesot –, dee 
mer am Abléck hunn, gi mer dann elo och nach hin 
a mir sträichen de gréissten Deel vun eng Komma 
an iergendeppes Milliarden, wat mer do erakréien, 
1,02? Majo, wéi solle mer da liewen? Vu wat solle mer 
dann dee Staat finanzéieren, Är Wandmillen, déi Der 
wëllt opbauen an all Méigleches? Wéi bezuelt Der dat 
dann?
(Hilarité)
Jo, Dir hutt gutt laachen, mee d’Wieler hunn awer net 
gutt laache bei Iech!
Mir soe kloer, mir soe kloer als ADR: Mir si fir den 
Tanktourismus. Mir hätte gär, datt de Spritt hei zu 
Lëtzebuerg bëlleg ass. An den Tubak, dat ass och en 
Deel vun deem Ganzen, genee wéi den Alkohol.

An elo kommen ech zum gesondheetspoliteschen 
Deel. Dat wësse mer alleguer! Jo, d’Fëmmen ass 
schlecht fir d’Gesondheet! Dat wësse mer! Mee wéi gi 
mer un deen Dossier erun? A mir soen: Mir informéie-
ren d’Leit. Mir informéiere se. Mir soen hinnen dat, 
wat d’Gesondheetsrisike sinn, awer mir ginn hinne 
keng Virschrëfte maachen. Mir respektéieren d’Auto-
nomie vun de Leit.
Mir als Politiker, ech weess, dat ass eis Positioun, mir 
soen hinnen no beschtem Wëssen a Gewëssen, wat 
déi Risike sinn, déi si aginn: Et ass net gesond, et ass 
net gutt. Awer wa si eng aner Decisioun huelen, ass 
dat hir Decisioun! Mir respektéieren dann d’Autono-
mie vum Bierger.
Mme Stéphanie Empain (déi gréng) | Net beim 
Cannabis, gellt?
M. Fernand Kartheiser (ADR) | Mir sinn net, loosst 
mech dat och kloer soen, fir den Nanny State, wéi 
dat haut heescht, de Staat, deen ufänkt do fuerweg 
Etiketten op d’Liewensmëttel ze pechen, eng Zocker-
steier op d’Kamellen, e Veggie Day, zwee Veggie Days 
pro Woch, ...
M. Sven Clement (Piraten) | Dir wëllt se just op 
 d’Bicher pechen!
M. Fernand Kartheiser (ADR) | … fir de Leit ze soen, 
wéi se solle liewen, wat se solle maachen, wat gutt fir 
si ass. Nee, d’Leit sollen dat decidéieren, net de Staat!
An dat ass eng Tendenz, déi mer hei bei der CSV, bei 
aneren, ganz däitlech erausspieren, dat ass, datt si 
mengen, si wären de Leit hir Virgesetzter! Nee, si sinn 
hir Mandatairen! Si hunn dat ze maachen, wat am 
Inte ressi vum Vollek ass a wat de Wëlle vum Vollek 
ass!
M. Mars Di Bartolomeo (LSAP) | D’ADR wëllt also, 
dass mer erëm an de Bistroen an an de Restaurante 
fëmmen.
M. Fernand Kartheiser (ADR) | D’ADR wëllt virun 
allem, d’ADR wëllt virun allem, d’ADR wëllt virun 
allem, datt se hei ka schwätzen, …
(Interruption par Mme Nancy Arendt épouse Kemp)
… ouni vu Leit ënnerbrach ze ginn.
M. Mars Di Bartolomeo (LSAP) | D’ADR wëllt, dass 
mer erëm an de Restauranten an an de Bistroe fëm-
men.
(Interruption par M. Sven Clement) 
M. Fernand Kartheiser (ADR) | An dann nach eng 
Saach mat de Präisser méi héich do ... Wësst Der, déi 
Steiererhéijungen alleguer, dat ass och ... Wat soll dat 
eigentlech? Solle mer dann net als Politiker emol léie-
ren, mat deene Suen ëmzegoen, déi mer hunn? Ass 
dann ëmmer deen eenzege Wee, an et ass e bëssen 
de Gambia-Wee, fir ëmmer ze soen: „Ma mir gi méi 
héich, mir erhiewe méi Steieren. Mir brauche méi 
Steieren.“ A firwat gitt Der se aus? Ass dat dann net 
eigentlech déi Fro, déi mer eis sollte stellen?
Mir ginn Iech an der Budgetsdebatt emol Beispiller, 
firwat Dir déi Honnerte vu Milliounen, déi Der vun 
de Leit huelt all Joer, firwat Der déi eigentlech aus-
gitt. Ma als Bierger vun dësem Land soen ech: Ech hu 
keng Loscht, ëmmer méi Steieren ze bezuelen. Kuckt, 
datt Dir mat deem eens gitt, wat mer bezuelen! A 
mir hu schonn eng schéin héich Steierlaascht hei am 
Land!
Vläicht nach e Wuert iwwert déi Saach mat der 
Schmuggelei. Den Här Roth huet dat ugeschwat. Jo 
natierlech, kriminell Aktivitéite musse mir als Staat 
ëmmer bekämpfen. Evident! Mee hei, Dir hutt et 
selwer virgelies, Här Roth, dat ass awer elo keng 
ganz staark Argumentatioun gewiescht. Do ass keen 
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 erwëscht gi mat der Hand an der Täsch vun der 
Damm niewendrun.
Dir hutt de Steierdirekter do vum Enregistrement, 
den Direkter vum Enregistrement zitéiert mat deene 
Wierder: „[On] ne peut pas exclure“, dat ass awer 
kee staarke Beweis, „en partie“, bon, ok. Natierlech 
kann et dat ginn! Ech géif och soen, et gëtt et. Mee 
dann ass de Wee, fir dat ze bekämpfen, dofir hu mer 
eng Police, mir hunn eng Douane, mir hunn e Justiz-
apparat, wann esou eppes net fonctionéiert.
Awer d’Äntwert kann net sinn: Well do eng gewësse 
Fraude ass, fänke mer un, de Leit méi Steieren 
 opzeerleeën. Oder wéi eis gréng Kolleegen do den 
Tu ba kstourismus wëllen ze ënnerbannen. Majo, wat 
hu mer dann nach als Land herno mat deene Res-
sourcen, déi mer hunn, vu wat mer iwwerhaapt nach 
kënne Steierrecettë generéieren?
Fir mech ass déi Konklusioun hei aus dëser De-
batt, Här President, well Dir frot mech jo heiansdo 
zu Recht, fir eng Konklusioun ze zéien. Ma ech froe 
mech, wat d’CSV eigentlech mengt. Ech froe mech dat 
wierklech. Well, wéi gesot, si kënnt heihinner a stellt 
Froen un d’Madamm Finanzminister, wéi si dat gesäit, 
wéi d’Regierung dat gesäit.
A meng Fro ass: Wann d’CSV wëllt d’Steieren op dem 
Tubak erhéijen, zum Beispill op den Niveau vun den 
Nopeschlänner, da soll se dee Courage hu wéi hei 
d’Sozialisten an déi gréng an opstoen a soen: „Mir 
hätte gär d’Steieren op deem Niveau wéi a Frank-
räich, an Däitschland.“ Sot eis, wat Der gär hätt!
Mir als ADR wëlle keng Steiererhéijungen. Mir wëllen 
de Leit net virschreiwen, wéi se ze liewen hunn. A mir 
wëlle kucken, datt mer se awer informéieren iwwer 
gesondheetlech Risiken.
Ech soen Iech Merci.
M. Fernand Etgen, Président | Merci villmools, Här 
Kartheiser. An da wier et un där honorabeler Ma-
damm Myriam Cecchetti. Madamm Cecchetti, Dir hutt 
d’Wuert.
Mme Myriam Cecchetti (déi Lénk) | Här President, 
als Alleréischt wëll ech emol dem Här Roth Merci soe 
fir dës Heure d’actualité, well dat Theema verdéngt et 
tatsächlech, heibannen thematiséiert ze ginn. Dat ass 
scho längst iwwerfälleg.
Meng Virriedner hunn et och scho gesot: Enn Sep-
tember hu mir e Plus vu 14 % beim Verkaf vun Ziga-
rette par rapport zum leschte Joer an e Plus vun 18 % 
beim Tubak fir ze dréien. Dës Hausse bei de Verkafs-
präisser entsprécht enger Steigerung vun de Recettë 
vu 85 Milliounen Euro. Am Ganze schwätze mir hei fir 
d’Joer 2022 vu 4 Milliarden Zigaretten a bal 5 Tonnen 
Tubak fir ze dréien! Natierlech kënnt dës Hausse net 
vun engem spronghaft gestigene Konsum, weeder 
hei nach am Ausland.
Dës Haussen erkläre sech duerch en Ustig beim Ex-
port bei den Tubakwueren. A laut den Aussoe vum 
Direkter vum Enregistrement an der Kommissioun ass 
dat méiglecherweis zréckzeféieren op d’Contrebande, 
also Schmuggelei, an op Geldwäsch am Tubaks-
secteur. Ausgeléist gëtt dat, wéi mer all wëssen, 
 duerch d’Politik vun der lëtzebuergescher Regierung, 
déi doranner besteet, ëmmer e puer Euro pro Pak Zi-
garetten ënnert dem Präis vun den Nopeschlänner ze 
leien.
Et ass fir eis evident, datt dës Politik net korrekt ass!
Éischtens: Mir ënnergruewe mat där Politik eis eege 
Gesondheetspolitik. Dat huet net nëmme verheerend 
Follge fir d’Santé publique, mee och nach zolidd fi-
nanziell Konsequenze fir eis Gesondheetskeess.

Zweetens: Mir ënnergruewe mat där Politik d’Ge-
sondheetspolitik vun den Nopeschlänner, déi jo wël-
len den Tubak iwwert de Präis bekämpfen. Tatsaach 
ass och, datt mir am grousse Stil e kriibserreegende 
Produit exportéieren.
Drëttens: Mir huelen eisen Nopeschlänner Recetten 
aus der Staatskeess. Dat ass zwar näischt Neies, mee 
et ass trotzdeem net immens europäesch.
Véiertens: Mir maachen eis quasi zum Handlanger vu 
Schmuggelei a Geldwäsch. Niewebäi maache mer eis 
och nach zum Kompliz vun der internationaler Tubaks-
industrie.
Fënneftens: Mir maachen eis och nach um Klimawan-
del schëlleg, well d’Mënschen aus den Nopeschlän-
ner 50, 100 oder méi Kilometer Autoe fueren, just fir 
hei Zigaretten ze kafen.
Mir mengen, datt et un der Zäit wier, emol Schluss 
ze maache mat där Politik. Wann eng Harmoniséie-
rung vun den Akzisen um EU-Niveau net méiglech 
ass, da soll Lëtzebuerg sech eesäiteg vun där Politik 
ve rabschiden. Eis Ënnerstëtzung hätt d’Regierung op 
alle Fall!
Jo, mir als déi Lénk sinn och frou, wann eise Staat 
héich Recetten huet, mee mir sinn net der Meenung, 
datt een domadder alles rechtfertege kann, souze-
soen esou eng Doppelmoral hunn. Et däerf een och 
net vergiessen, datt deene Recetten aus dem Tubaks-
export héich Käschte géigeniwwerstinn, eebe wéinst 
de Gesondheetsschied, wéinst de Klimaschied a 
wéinst de Käschte vun der polizeilecher Repressioun 
vun der Fraude.
Eng Upassung vun den Tubakspräisser géif jo och net 
automatesch bedeiten, datt mer sämtlech Recetten 
op ee Coup verléiere géifen. Einfach ewechzekucken, 
fir weiderhi kënnen ongenéiert anzekasséieren, ass 
eiser Meenung no op alle Fall dee falsche Wee. A 
wann ech hei meng Nopere vu menger lénker Säit, 
souwuel déi gréng an d’LSAP héieren hunn, sinn déi 
jo och där Meenung, datt een déi Tubakspräisser op 
alle Fall misst upassen an den héijen Tubakskonsum 
misst an de Grëff kréien.
Villmools merci fir d’Nolauschteren.
M. Fernand Etgen, Président | Merci, Madamm 
Cecchetti. An de leschten ageschriwwene Riedner ass 
den honorabelen Här Sven Clement. Här Clement, Dir 
hutt d’Wuert.
M. Sven Clement (Piraten) | Jo, merci, Här President. 
Léif Kolleeginnen a Kolleegen, 80 % vun de Fäll vu 
Longekriibs sinn dem Fëmme geschëlt.
M. Mars Di Bartolomeo (LSAP) | Richteg!
M. Sven Clement (Piraten) | 6 % vun de Longekriib s   - 
erkrankunge sinn op Passivfëmmen zréckzeféie-
ren. Jee méi fréi een ufänkt mat fëmmen, desto méi 
grouss de Risiko, dass een am Liewen eng Kéier Lon-
gekriibs kritt.
De Risiko verduebelt sech nämlech, wann ee mat 15 
Joer ufänkt, par rapport zu engem Ufank mat 20 Joer. 
Fënnef Joer Ënnerscheed, eng Verduebelung vum Ri-
siko. Dat sinn Zuele vun der Fondation Cancer, fir dës 
Debatt awer an e Kontext ze setzen. Dofir, den éischte 
Constat: Fänkt am beschten net un!
Une voix | Très bien!
M. Sven Clement (Piraten) | A loosst Iech hëllefen, 
wann Der wëllt ophale mat fëmmen!
Mir Piraten sinn eng fräiheetlech Partei a mir wëllen 
och kengem opzwéngen, wat e mat sengem eegene 
Kierper maachen dierf. Mir wëssen alleguer awer, wéi 
schlecht d’Fëmmen och fir d’Gesellschaft ass. Et gëtt 
mëttlerweil, trotz joerzéngtelaange Beméiunge vun 

der Zigarettelobby, genuch wëssenschaftlech Etüden 
dozou.
Mee meng Fräiheet ze fëmmen hält do op, wou deem 
anere seng, gesond ze bleiwen, ufänkt! Passivraachen 
ass schiedlech a steigert de Kriibsrisiko. Dofir muss 
d’Fëmmen an zouene Raim reduzéiert ginn. Hei steet 
all Fëmmert an der Verantwortung, fir säi Choix ken-
gem aneren opzedrängen. Hei steet awer och de Staat 
an der Verantwortung. An ech denken, déi lescht Tu-
baksgesetzer, déi hei an der Chamber gestëmmt gou-
fen, si generell an déi richteg Richtung gaangen.
Mir mussen d’Zigarette virun allem vun de Kanner a Ju-
gendlechen ewechhalen an eis weeder op nationalem 
nach op internationalem Plang vun der Zigarettelobby 
beaflosse loossen. Déi grouss Zigarettekonzerner set-
zen elo op eng quote/unquote „smoke-free“ Zukunft, 
eng Zukunft, wou den Nikotin net méi soll mam Tubak 
verbrannt ginn, wou awer natierlech nach ëmmer Ni-
kotin dran ass. Dëst ass virun allem bei den E-Zigaret-
ten an dem Vaping de Fall.
Hei ass et, och eiser Meenung no, wou nach misst 
nogebessert ginn, well déi sougenannten, an ech 
zitéieren aus dem Text vun der Direktiv a vun eisem 
aktuelle Gesetz, „produits de vapotage“ – ech si ganz 
éierlech, léif Kolleeginnen a Kolleegen, ech wär net 
op deen Term komm, fir Vaping ze beschreiwen, 
mee d’Fransousen hunn nun emol en Term fir alles; 
vive l’Académie française, muss een do bal soen –, 
déi sinn awer net vun den Akzise betraff. An d’Ver-
keeferin an de Verkeefer brauchen och net emol eng 
Autorisatioun vun der Douane, fir se an d’Vente ze 
ginn, au contraire vum Tubak, obwuel och hei Niko-
tin dran ass. An Nikotin ass noweislech e schiedlecht 
Nervegëft.
Dat heescht, hei muss ee sech d’Fro stellen: Maache 
mer eppes géint d’Fëmmen? Oder maache mer eppes 
géint d’Nervegëft Nikotin? An ech mengen, déi Fro 
sollt ee sech hei awer eng Kéier stellen, wa mer … Mir 
puchen ëmmer fëmmen esou an ee grousst Dëppen. 
Da gëtt awer eventuell och nach de rekreative Canna-
bis mat an d’Dëppe gepucht, woubäi do aner Saache 
verbrannt ginn a keen Nikotin dran ass. Bon, dofir 
aner Saachen.
Une voix | Très bien!
M. Sven Clement (Piraten) | Ech wëll elo net an den 
Detail goen. Ech halen et awer virun allem fir geféier-
lech, well déi Produite vum Vaping, déi kommen aus 
der ganzer Welt! A grad wéi beim Tubak missten 
d’Verkeeferinnen an d’Verkeefer hei awer fir d’Quali-
téit vun hirem Produit responsabel sinn an net nëm-
men den Hiersteller, deen eng Autorisation de mise 
sur le marché brauch.
Och si mir Piraten der Meenung, dass méi grouss 
Strofe mussen op d’Leit waarden, déi eis Stroossen an 
d’Ëmwelt mat Zigarettestëmp verschmotzen. Wann 
ee mat engem eenzege Stomp 40 Liter Grondwaas-
ser ruinéiert, an et 400 Joer dauert, bis se sech am 
Waasser zersetzen, da muss dat och deementsprie-
chend Konsequenzen hunn. Well hei gëllt och erëm: 
Deem enge seng Fräiheet hält do op, wou se engem 
anere seng Fräiheet op eng gesond Natur aschränkt. 
An d’muttwëlleg Verschmotze vum Grondwaasser 
betrëfft eis alleguerten. Et gëtt mëttlerweil genuch 
Dreckskëschten, an et kann een ëmmer e puer Meter 
mam Stomp an der Hand trëppelen. Hei gëtt et keng 
Excusen, a wien an der Stad Lëtzebuerg trëppelt, ka 
souguer nach reegelméisseg bei deenen obskuersten 
Ofstëmmunge mat Jo an Nee ofstëmmen, andeem e 
säin Zigarettestomp entsuergt.
Här President, léif Kolleeginnen a Kolleegen, dat sinn 
also zwee Punkten ausserhalb vun deenen Theemen, 
déi haut schonn ugeschwat goufen, wou mir Piraten 
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denken, dass misst nogebessert ginn. Eng besser 
Welt wier eng Welt ouni Zigaretten.
Mee well mer hei net bei „Wünsch dir was!“ sinn, 
musse mer hei an der Chamber realistesch Usätz 
hunn a gläichzäiteg eist Méiglechst maachen, fir 
d’Leit virun de Gesondheetsrisiken, déi duerch d’Fëm-
men an den Nikotin entstinn, ze schützen.
Ech soen Iech villmools Merci fir d’Nolauschteren an 
dem Gilles Roth villmools Merci fir d’Ufro vun dëser 
Aktualitéitsstonn. Merci.
M. Fernand Etgen, Président | Merci villmools dem 
Här Clement.
D’Regierung huet d’Wuert, d’Madamm Finanzminis-
tesch Yuriko Backes.
Prise de position du Gouvernement
Mme Yuriko Backes, Ministre des Finances | Här 
President, Dir Dammen an Dir Hären Deputéiert, 
ech verstoppen Iech net, dass dat heiten effektiv e 
schwierege Sujet ass. Ech mengen, dat gesäit een och 
am Debat, deen haut de Mëtteg hei stattfënnt.
Et geet jo hei ëm sougenannte Genossmëttel, déi, och 
wa se legal consomméiert dierfe ginn, der Gesond-
heet schueden. Dat ass näischt Neits, dat wësse mer 
alleguerten. An et geet haut awer haaptsächlech 
 dorëms, wéi de Verkaf vun dësen Tubakwuere bei ons 
encadréiert gëtt a wéi eng Recetten dann doduerch 
entstinn.
Ech wéilt vläicht awer e ganz e bëssen dann och aus-
huelen a vun der Geleeënheet vun dësem Debat de 
Mëtteg profitéieren, fir op dräi Voleten anzegoen: 
den Detail iwwert de Verkaf an d’Recetten, wéi de 
Verkaf vum Tubak reguléiert ass an drëttens, wat 
d’Douane dann och géint de Schmuggel mécht.
Et ass kee Geheimnis, dass d’Akzisen op Zigaretten, 
Tubak an Alkohol, mee och um Bensinn an Diesel 
wichteg Recettë si fir de Staatsbudget. Ech mengen, 
dat ass ganz einfach eng historesch Realitéit. Et 
ass vu Verschiddenen och scho gesot ginn: Fir den 
 Tubak, wourëms et jo haut elo hei geet, waren dat 
2020/2021 960 Milliounen Euro. An et ass och scho 
gesot ginn, ech wëll et awer nach eng Kéier ënner-
sträichen: Dat si 5 % vun de Recettë vum Staat.
Och wann dës Regierung dës strukturell Recetten elo 
net erfonnt huet, bleift onse Budget och haut nach 
dodrop ugewisen. Hei geet et also drëms, de rich-
tege Mëttelwee ze fannen, fir onse gesellschaftspoli-
teschen Engagementer op där enger Säit gerecht ze 
ginn, ouni op wichteg Recettë mussen ze verzichten.
Une voix | Très bien!
Mme Yuriko Backes, Ministre des Finances | E Bei-
spill, wou ee ganz kloer dat och gesäit, ass onst Enga-
gement zum Beispill beim Klima. D’Aféiere vun der 
CO2-Steier, mat där mir de Bensinn an den Diesel lues 
a lues manner attraktiv maachen, ass e wichtegt Mët-
tel, fir ons Klimaziler och ze erreechen.
Mëttel- a laangfristeg muss awer dowéinst och ge-
kuckt ginn, wéi déi Recetten, déi doduerch da pro-
gressiv erofgoe wäerten, kënnen opgefaange ginn.
Beim Tubak, ech mengen, et ass och de Mëtteg men-
tionéiert ginn, spillt déi gesondheetlech Dimensioun 
eng wichteg Roll, déi mir dann och als Regierung 
ganz eescht huelen. Esou huet Lëtzebuerg awer och 
d’Erhéijung an der EU vu Steiertauxen op Tubak-
wueren ëmmer matgedroen a setzt d’Tauxen och 
reegelméisseg erop. Nach am Summer hunn ech 
d’Representanten och vun der Fondation Cancer sel-
wer gesinn, fir iwwert d’Besteierung vum Tubak an de 
Konsum dovunner ze diskutéieren.

Also, dat ass schonn en Theema, wou ech och ganz 
sensibel drop sinn. Mir encouragéieren d’Leit natier-
lech an definitiv net fir ze fëmmen, mee et bleift awer 
eng Realitéit, dass vill Leit Tubakwueren trotzdeem 
nach ëmmer consomméieren.
Iwwregens ass d’Tubaksindustrie eng vun deenen 
eelsten, déi mir och hei am Land hunn. Ech mengen, 
dat muss een dann och éierlecherweis soen. Iwwer 
200 Joer, also nach virun der Stolindustrie, ginn hei 
zu Lëtzebuerg schonn Tubakwueren hiergestallt a vun 
hei aus och an den europäesche Bannemaart wéi och 
iwwert d’Grenzen eraus, d’EU-Grenzen eraus expor-
téiert.
Nieft de Steierrecetten, déi jo esou entstinn, schaaft 
dës Industrie och Aarbechtsplazen an ass och eng 
wichteg Aktivitéit vum Standuert Lëtzebuerg.
Wéi genau huet sech de Verkaf vun Tubakwueren elo 
entwéckelt?
Bis virun der Pandemie sinn d’Douane an de Secteur 
ëmmer dervunner ausgaangen, dass eng ganz enk 
Korrelatioun tëschent de Verkeef vun de Pëtrols-
produiten an den Tubakwuere géif bestoen. 2020, 
2021 an 2022 sinn d’Verkeef vun de Pëtrolsproduite 
par rapport zu 2019 ëm méi wéi 20 % erofgaangen, 
wéinst zum Beispill dem Aféiere vun der CO2-Steier, 
wéinst de Restriktioune wärend der sanitärer Kris, 
dem Succès och vum Teletravail an dëst Joer och 
wéinst den Hëllefsmesuren à la Tankrabatt vun eisen 
Nopeschlänner. Ech mengen, dat sinn alles Saachen, 
wou mer och schonn an der Kommissioun an hei 
driwwer diskutéiert hunn.
Am Géigesaz dozou sinn awer d’Quantitéite vun den 
Tubakwueren, déi an deene Joren, also 2020 bis 2022, 
verkaaft gi sinn, par rapport zum Joer 2019 kont i-
nuéier lech an d’Luucht gaangen!
D’Konklusioun, déi een dorauser dann zéie muss, 
ass, dass Wueren, onofhängeg vum Tankverhale vun 
de Leit, déi net och dann hei wunnen, weiderhin hei 
kaaft ginn.
Dat ass also eng relativ nei Erkenntnis, déi mer hei 
constatéieren an déi mir bei den Diskussiounen iw-
wert dëse Sujet dann och musse berücksichtegen.
Wéi gesäit dann dat an den Zuelen aus? Ech mengen, 
Dir sidd och schonn op verschidden Zuelen agaan-
gen. Ech ginn Iech dann och déi, déi zu menger Dis-
positioun stinn.
2021 sinn effektiv ronn 3,6 Milliarde Stéck Zigarette 
verkaaft ginn. Fir dëst Joer geet d’Douane dovunner 
aus, dass mer bei 4 Milliarde Stéck wäerte leien. Beim 
lassenen Tubak waren dat 2021 4.672 Tonnen d’lescht 
Joer. Fir dëst Joer estiméiert d’Douane, dass mir op 
4.950 Tonne wäerte kommen. Fir de lassenen Tubak 
ass dat déi héchste Quantitéit, déi an de leschten 20 
Joer verkaaft ginn ass. Allerdéngs muss een och soen, 
2014 ware mer mat 4.878 Tonnen awer schonn eemol 
ganz no un deem Niveau och drun.
Bei den Zigaretten dergéint louchen d’Verkeef virum 
Joer 2010 prinzipiell iwwer 4 Milliarde Stéck. Den 
héchste Stand gouf am Joer 2005 mat 5,2 Milliarde 
verkaaften Zigaretten erreecht. Dat sinn nach emol 
30 % méi, wéi fir 2022 geschat gëtt.
D’Recettë vun den Tubakwuere wäerten da fir dëst 
Joer op ronn 1,075 Milliarden Euro klammen. Dat ass 
déi lescht Zuel, déi dann zu eiser Dispositioun steet. 
Mee ech mengen, Verschiddener vun de Riedner 
virdrun hu vu ronn enger Milliard geschwat. Dat ass 
richteg.
Dës Zuele weise kloer, dass d’Ventë vum Tubak och 
an der Pandemie weider geklomme sinn. Et kann een 

dovunner ausgoen, dass se dann och an Zukunft op 
engem héijen Niveau bleiwe wäerten.
Ech wëll elo hei kuerz drop agoen, wéi de Verkaf vun 
Tubakwueren da reguléiert ass, fir fir d’éischt op de 
kommerzielle Verkaf anzegoen an duerno op de Ver-
kaf fir den eegene Konsum.
Mam Marché intérieur an dem Grondprinzipp vun 
der fräier Circulatioun vu Wueren huet ons Tubaksin-
dustrie iwwer onse klengen nationale Marché eraus 
Zougang zum ganzen europäesche Marché. Wann de 
Fabrikant seng Produktioun an d’Ausland verkeeft, da 
ginn dës Produkter net hei zu Lëtzebuerg besteiert, 
mee si ginn an dat Land, wou se solle verkaaft ginn, 
geliwwert a ginn dann do besteiert.
De Lëtzebuerger Staat kritt an deem Fall also wee-
der d’TVA nach d’Akzisen. Dës Recettë ginn dann 
an d’Keese vun de Länner, wou den Tubak verkaaft 
gëtt. Esou Transporter vun Tubakwueren, déi eist 
Land verloossen, muss de Fabrikant bei der Douane 
mellen. Duerno kuckt d’Douane dann, ob dës Pro-
dukter aus der EU erausgaange sinn, also den Export 
gemaach gouf, oder ob d’Liwwerung an en aneren 
EU-Memberstaat da geet. Wann d’Liwwerung an der 
EU bleift, da gëtt dës Informatioun an en zentralen 
EU- Douanesregister encodéiert. Domadder weess 
dat Land, wou d’Wueren ukommen, Bescheed a seng 
Auto ritéite kënnen dann och d’Steieren anzéien.
Wann déi lokal produzéiert Tubakwueren zu Lëtze-
buerg solle verkaaft ginn, da kréie se eng Lëtzebuer-
ger Steierbandelette, wou och de Präis vum Produkt 
dropsteet. Dat selwecht gëllt fir d’Zigaretten an de 
lassenen Tubak, och fir deen, deen am Ausland pro-
duzéiert gëtt, awer hei dann zu Lëtzebuerg verkaaft 
gëtt. Och op deene Päck sinn d’Lëtzebuerger Steier-
bandeletten drop.
Elo wat de Verkaf fir den eegene Konsum ugeet: Ee 
vun de Grondprinzippien eebe vum Marché inté-
rieur ass, dass d’Wuere fräi zirkuléieren dierfen. Bei 
verschiddene Wueren awer gesäit déi europäesch 
Gesetzgeebung speziell Konditioune vir fir ze verhën-
neren, dass et zu Distorsiounen um Marché kënnt 
oder Steierhannerzéiung gemaach gëtt. Dës speziell 
Konditiounen applizéiere sech op Wueren, wou d’Ak-
zisen drop bezuelt ginn. Den Transport vun Tubak-
wueren, mee awer och vun Alkohol vu Privatleit gëtt 
hei extra reglementéiert.
Et gëllt de Prinzipp, dass Zigaretten oder lassenen 
Tubak, déi Privatleit kafen an iwwert d’Grenz mathue-
len, fir hiren eegene Konsum ass. Dëse Prinzipp gëllt 
awer net ouni Limitatiounen. D’europäesch Direktiv 
gesäit vir, dass 800 Zigaretten, 1 Kilogramm lasse-
nen Tubak, 400 Zigarilloen an 200 Zigaren als eegene 
Konsum ugesi ginn. Dat si Limites indicatives oder 
Riicht wäerter.
All Land däerf am Aklang mat dem EU-Recht weider 
Wäerter virgesinn, woumat den eegene Konsum 
dann definéiert gëtt, also wéi vill Produiten däerfe vu 
Privatleit iwwer hir Grenz erausbruecht ginn. D’Mem-
berstaaten däerfen also méi héich Wäerter festleeën, 
wa se wëllen, mee dës däerfen net ënner EU-Wäerter 
leien.
Zu Lëtzebuerg, wéi mer wëssen, gëtt et keng gesetz-
lech Limitten, wat d’Abréngen an d’Erausbrénge vun 
Tubakwuere fir den eegene Konsum ugeet. Et ass also 
erlaabt, fir zu Lëtzebuerg besteiert a bandelettéiert 
Zigaretten a lassenen Tubak fir den eegene Verbrauch 
mat an d’Ausland ze huelen. Mee wann am Ausland 
Zigaretten oder de lassenen Tubak weiderverkaaft 
ginn, wou eng Lëtzebuerger Steierbandelette drop 
ass, dann ass dat natierlech net legal. Et handelt sech 
jo do dann ëm Schmuggel vu scho besteierte Wueren.
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Ech wëll och ënnersträichen, dass zu Lëtzebuerg säit 
2017 mam Antitubaksgesetz verankert ginn ass, dass 
et verbueden ass, fir Tubakwueren iwwert den Inter-
net u Privatleit ze verkafen. Onlinehandel ass also 
verbueden.
Fir den eegene Gebrauch dann ze encadréieren, an 
ech mengen, dat war och eng vun de Froen, dozou 
wëll ech soen, dass d’Europäesch Kommissioun och 
annoncéiert huet, dass d’EU-Reegele sech ännere 
wäer ten. Do wäerten also da Propositioune war-
scheinlech d’nächst Joer erauskommen. Et ass och, 
mengen ech, ganz, ganz wichteg, dass déi Fro an der 
EU diskutéiert gëtt. An ech mengen, do wäert Lëtze-
buerg och ganz konstruktiv matschaffen, wa mer 
dann och bis wëssen, wat vun der Kommissioun do 
op den Dësch geluecht gëtt.
Wat mécht d’Regierung respektiv d’Douane géint den 
illegalen Trafick?
D’Regierung kuckt, dass den Ecart vun de Präisser  
 tëschent Lëtzebuerg an eisen dräi Nopeschlänner räso-
na bel bleift. Allerdéngs muss ee feststellen, dass et 
tëschent deenen dräi Länner ganz grouss Präisënner-
scheeder gëtt – ech mengen, Verschiddener vun Iech 
hunn dat och schonn ënnerstrach – an esou och den 
Ecart tëschent Lëtzebuerg an haaptsächlech Frankräich 
effektiv héich ass. Net, well mir d’Präisser onbedéngt 
wëllen niddreg halen, mee well Frankräich d’Haussë 
gemaach huet par rapport och zu deenen aneren. Mir 
passen d’Präisser bei eis nämlech ganz reegelméisseg 
no uewen un duerch Erhéijunge vun den Akzisen op 
den Tubakwueren. Déi lescht Erhéijung hu mir op den 
1. Februar dëst Joer gemaach. Dat war plus ou moins 
dräi Wochen, nodeem ech dann och an dës Regierung 
komm sinn.
Jo, d’Steieren hunn natierlech e Lenkungseffekt. Dofir 
ginn d’Steieren och ganz reegelméisseg, wéi gesot, 
op dëse Produiten an d’Luucht.
Et ass och virgesinn, dass d’TVA-Reduktioun vun 1 % 
op dann den 1. Januar d’nächst Joer sech net favora-
bel wäert op d’Präisser vun den Tubakwueren aus-
wierken. Ech mengen, dat ass och ganz wichteg. Also 
ginn d’Akzisen deementspriechend dann och erop-
gesat. Voilà.
(Interruption par M. Mars Di Bartolomeo)
Jo. Do kann een … Ech mengen, de Règlement grand-
ducal ass deposéiert mam Budget. Mee ech mengen, 
dat ass awer och wichteg, fir dat ze soen.
Zanter 2013 sinn d’Steieren op den Akzisen an d’TVA 
um bëllegste Pak vu 50 Gramm lassenem Tubak vun 
1,78 Euro op 2,9273 Euro eropgaangen. Dat ass eng 
Steiererhéijung vu ronn 65 %.
Des Weidere schafft eis Douane an enker, ganz enker 
Kooperatioun mat hiren Homologen aus den No-
peschlänner, mee awer och mat Drëttstaaten. An ech 
mengen, do schaffe se haaptsächlech mat England.
Op Ufro hëllefen d’Beamten, wann et Verdacht op ille-
galen Trafick vun Tubakwuere mat Lëtzebuerger Steier-
bandelettë gëtt. D’Douane war, fir dann och op eng Fro 
ze äntwerten, déi gestallt ginn ass, rezent effektiv vu 
Frankräich zum Beispill kontaktéiert ginn. An dee Fall, 
deen ass dann amgaangen. Mat England sinn och ganz 
reegelméisseg Kontakter, déi och scho viru Geriicht 
gehollef hunn. 2021 waren dat 21 Demanden aus Eng-
land. Fir dëst Joer waren dat der bis elo 18.
Lëtzebuerg agéiert also, fir den illegalen Trafick vun 
Tubakwueren aus eisem Land esou gutt wéi méiglech 
ze ënnerbannen, andeems dass mer, wéi gesot, ree-
gelméisseg d’Steieren erhéijen an dass eis Douane 
eebe mam Ausland ganz aktiv zesummeschafft.

Dir Dammen an Dir Hären Deputéiert, am Resümmee 
kann een, mengen ech, soen, dass dat hei trotz alle 
Mesuren, déi geholl goufen an och weider wäerte 
geholl ginn, e Sujet bleift, wou d’wirtschaftlech Rea-
litéiten an d’gesellschaftspolitesch Consideratiounen 
openeentreffen an et mat Sécherheet hei keng gutt 
a mat Sécherheet keng perfekt Léisung gëtt, déi 
an dësem Debat wierklech all Mënsch wäert zefrid-
destellen.
Et ass vu Geldwäscherei a vu Schmugglerei geschwat 
ginn. Den Direkter vum Enregistrement ass zitéiert 
ginn. Ech war an där Reunioun net derbäi, mee ech 
mengen, et kann ee warscheinlech néierens an ni 
100 % esou eppes excluéieren. Mee ech mengen, déi 
Aarbecht, déi eis Douane mécht, ass wierklech eng 
exzellent Aarbecht. A wéi gesot, an deem doten Do-
män ass d’Zesummenaarbecht mat aneren Adminis-
tratiounen, souwuel an der EU wéi och ausserhalb 
vun der EU, extreem wichteg. An dat leeft wierklech 
gutt.
Ech soen Iech Merci.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Fernand Etgen, Président | Ech ginn direkt 
d’Wuert un den Här Roth fir Parole après ministre.
M. Gilles Roth (CSV) | Merci, Här President. Och der 
Ministesch merci, grad wéi allen Intervenanten.
Ech wëll op eppes zréckkommen. Selbstverständlech 
ass d’CSV, an dat ass och eng Äntwert op dem Här 
Kartheiser seng Fro, si mir eis bewosst, duerfir huet 
d’CSV vill ze vill laang d’Finanzministeren am Land 
gestallt, dass een abrupt weeder op d’Recettë vun 
dem Spritt nach op d’Recettë vun dem Tubak ka ver-
zichten. Dat ass den éischte Constat. Do ginn ech Iech 
och Recht.
Do, wou ech et awer méi schwiereg hunn, Iech kën-
nen nozevollzéien, dat dierf mer erlaabt sinn, dat ass, 
Dir sot: „Mir passen eis Präisser dem Ausland un.“ Dat 
maacht Der beim Spritt. Dat maacht Der beim Spritt. 
D’Zil ass do d’Klimabilanz. Mee Dir maacht et net 
beim Tubak. Well nämlech beim Spritt, ech hunn Iech 
dat virdrun do gesot, gëtt den Differentiel méi kleng a 
beim Tubak gëtt e méi grouss.
Ech verstinn, dass een d’Klimabilanz hëlt fir de Spritt, 
mee ech verstinn net, dass een akzeptéiert, dass den 
Differentiel méi grouss gëtt, wann et ëm d’Gesond-
heet vun de Leit geet. Dat ass e Constat, dee mer och 
maachen.
An Dir hutt an enger gemeinsamer Äntwert, déi Der 
ginn hutt virun net allze laanger Zäit, nämlech de 15. 
Juni 2022 (veuillez lire: nämlech op eng Fro vum 15. 
Juni 2022), zesumme mat der Gesondheetsministesch 
a mat der Ministesch fir Ëmwelt a Klima kloer gesot: 
„D’Regierung wäert weider reegelméisseg d’Besteie-
rung vun den Tubakwueren no uewen upassen.“
An duerfir froen ech Iech: Firwat hutt Der net déi 
selwecht Linn ageschloen, déi Der beim Klima age-
schloen hutt, nämlech fir den Differentiel mat den 
Nopeschlänner méi kleng ze maachen?
A beim Tubak hutt Der e méi grouss gelooss. An duer-
fir stellen ech Iech d’konkreet Fro: Sidd Dir der Mee-
nung, dass, wann een de Präis op dësem Pak ëm 1 
Euro an d’Luucht setzt, da wier en zu Lëtzebuerg bei 
6,50 Euro – e wier nach ëmmer 1 Euro méi niddreg 
wéi an der Belsch, e wier nach ëmmer iwwert 1 Euro 
méi niddreg wéi an Däitschland a wier nach ëmmer 
iwwer 4 Euro de Pak méi niddreg wéi a Frankräich –, 
dann alleguerten déi Recettë vun dem Tanktourismus 
géifen esou abriechen, dass de Lëtzebuerger Staat 
déi net méi kéint finanzéieren?
M. Fernand Etgen, Président | Ech ginn d’Wuert 
zréck un d’Madamm Backes.

Mme Yuriko Backes, Ministre des Finances | Merci. 
Vläicht wëll ech méi generell soen, och par rapport zu 
EU-Länner an och zu England läit de Präis …
(Brouhaha)
M. Mars Di Bartolomeo (LSAP) | Entschëllegt!
Mme Yuriko Backes, Ministre des Finances | Da 
fänken ech nach eng Kéier un. Ech wëll méi generell 
soen, dass d’Präisser vun den Zigaretten zu Lëtze-
buerg am Fong an der Mëttelkategorie vu Präisser 
leien an enger EU-Moyenne.
Dir hutt elo hei verschidde Präisser genannt. Ech 
mengen, dat hänkt elo wierklech och dovunner of, 
wéi eng Zigaretten een hei hëlt. Ech wëll soen, dass 
den Differentiel par rapport zu Däitschland zum Bei-
spill ganz kleng ass. An ech mengen, dat ass do, wou 
mir eis och drun orientéieren. Zu Frankräich ass en ef-
fektiv extreem grouss. Bon, ech mengen, d’Fransou-
sen, déi si fir hir Steierpolitik responsabel, mir fir eis. 
Dat ass dat eent.
Ech mengen, dat anert ass, dass mir eis un d’Lëtze-
buerger Legislatioun och weider halen. Mir halen 
eis u Marché-intérieurs-Reegelen an an deem Kader 
wäerte mir och weiderfueren. Ech wäert op alle Fall 
keng abenteuerlech Steierpolitik maachen, haapt-
sächlech scho guer net an enger Situatioun wéi haut, 
fir do elo grouss mat den Akzisen op Tubaksproduiten 
eropzegoen. Ech wäert dat net maachen!
Une voix | Très bien!
Mme Yuriko Backes, Ministre des Finances | Ech 
mengen, mir hunn och hei e Modell geierft, wéi ge-
sot. Nach eng Kéier: deen huet dës Regierung och net 
erfonnt. Mir kréien hei ganz vill Recetten, op déi mer 
ugewise sinn, an eise Budget eran. Mat deene Sue 
maache mer natierlech e ganze Koup Saachen, wou 
mer och e gesellschaftspolitesche Konsens hunn.
Wat de Santésvolet ugeet, do sinn ech och a ganz 
enke Gespréicher mat eiser Santésministesch a wou 
mer och deen dote Sujet an Zukunft wäerte weider 
zesummen abordéieren a kucken, wéi mer eis do 
wäer ten opstellen.
Mee op alle Fall wäert ech do keng abenteuerlech Po-
litik op Recetten, op déi de Staat trotzdeem ugewisen 
ass, maachen.
Une voix | Très bien!
M. Fernand Etgen, Président | Merci der Madamm 
Finanzministesch Yuriko Backes.

4. Question élargie n° 157 de M. Charles 
Margue au sujet de la couverture d’assu-
rance contre les dommages occasionnés 
par les catastrophes naturelles

Mir kommen elo zur erweiderter Fro Nummer 157 
vum Här Charles Margue iwwert de Versécherungs-
schutz am Fall vun enger Naturkatastroph. Den Au-
teur vun der Fro huet fënnef Minutten Zäit, fir seng 
Fro ze stellen an no der Äntwert vum Minister even-
tuell eng Zousazfro ze stellen, an der Regierung stinn 
zéng Minutten zou. Här Margue, Dir hutt d’Wuert.
(Brouhaha)
Den Här Margue huet d’Wuert!
M. Charles Margue (déi gréng) | Merci, Här Presi-
dent. Här President, léif Madamm Finanzministesch, 
Kolleeginnen a Kolleegen, no den Iwwerschwem-
mungen am Juli d’lescht Joer war d’Theema vun der 
Versécherung vu Klimarisiken ee Moment ganz ue-
wen an der Dagesaktualitéit. Am November 2021 hat 
Äre Virgänger, de Pierre Gramegna, a senger Äntwert 
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op meng éischt Question élargie zu dësem Theema e 
puer ganz interessant Piste ginn.
Haut, ee Joer méi spéit, manner wéi zwielef Méint vi-
rum Enn vun der aktueller Legislaturperiod, wollt ech 
vun der Geleeënheet profitéieren, fir dës wichteg Fro 
nach eng Kéier erëm no uewen ze hiewen an en ak-
tuellt Bild vun Iech ze kréien.
E weidere Wiederphenomeen ass d’Dréchent vun 
dësem Summer, déi ënner anerem Schied duerch 
Rëss an Haiser a soss Gebaier provozéiert huet. Ech 
brauch kengem heibannen ze erklären, dass d’Natur 
an d’Ausmooss vu Schied bedéngt duerch Klimaver-
ännerungen an Zukunft éischter wäerten zou- wéi 
ofhuelen.
Ganz am Geescht vum Assurancëwiesen an och vum 
Mutualitéitsgedanken, deen hei am Land wäit  verbreet 
ass, gëllt et duerfir, elo virzeschaffen, fir wann – ech 
soen net ob, mee wann – déi nächst Naturkatastroph 
eis an d’Haus steet.
Well et mir bei menger Fro ëm eng Verdéiwung vu 
verschiddene Piste geet, maachen ech dach e kuerze 
Réckbléck.
D’Cour des comptes huet 2021 an hirem Budgetsavis 
d’Iddi an d’Spill bruecht, fir e staatleche Fong anze-
riichten, fir eng besser Ofsécherung vu Klimaschied 
an eng besser Visibilitéit ze erméiglechen.
De Minister hat sech virun engem Joer oppe gewise 
fir eng Mutualiséierung vun de Risiken a wollt sech 
mat den Assureuren un en Dësch setzen, dat well den 
aktuelle Modell vun Zousazassurancen u verschidde 
Limitte stéisst, notamment d’Limitten, wat den Taux 
de couverture ugeet, d’Ënnerscheedung vu Risiko- 
respektiv Netrisikogebidder bei den Iwwerschwem-
mungen oder d’Héicht vun de Primme respektiv déi 
vun de Garantien.
Eng zentral Fro an der Diskussioun deemools war, wéi 
d’Speisung vun esou engem Fong kéint ausgesinn, 
also wien do misst/sollt abezuelen a wéi vill, fir dass 
de System och kéint fonctionéieren.
Selwer plädéieren ech, fir e puer Millièmes op all As-
surance non-vie zum Beispill ze erhiewen, wéi et an 
engem Nopeschland geschitt. Am Gespréich mat den 
Assureuren ass mir zu Ouere komm, dass si sech esou 
enger Léisung net verschléissen. Dat ass technesch 
dran. Si hunn déi Kompetenz. Et stellt sech eebe just 
d’Fro vum politesche Wëllen. An dee Wëllen, an déi 
Richtung ze goen, ass an der Chamber hei e puermol 
schonn ausgedréckt ginn.
Ech war ganz frou, dass de Pierre Gramegna dee-
mools ausdrécklech d’Urgence vun de Klimarisiken 
ënnerstrach huet an dass hie sech oppe gewisen 
huet, fir zesumme mam Assurancësecteur op d’Sich 
no bessere Léisungen ze goen. Virun deem Hanner-
grond kann ech meng Froen haut ganz kuerz a knapp 
stellen.
Éischtens: Ech hat deemools vun enger „Plooschter“ 
geschwat. Deelt d’Madamm Minister de Constat, dass 
dee Modell vun Zousazassurancen, optionalen Zou-
sazassurancen, éischter eng Tëscheléisung ass, wéi 
dass en en definitiven an nohaltege System duer-
stellt?
Zweetens: Ass d’Ministesch och oppen, fir d’Ofséche-
rung vun de Klimarisike via eng Mutualiséierung an 
d’A ze faassen, zum Beispill mat engem Fong, wéi en 
och an anere Länner besteet? Wéi gesot, d’Assureure 
géifen do matmaachen.
Drëttens: Gouf et zënter dem leschte Joer schonns 
Gespréicher, verdéift Gespréicher mat den Assureu-
ren iwwer eng Verbesserung vun der Couverture vu 
Klimarisiken? Gouf do och iwwert de Modell vun esou 

engem Fong geschwat? Well ech weess, dass där Ge-
spréicher jiddefalls ugefaangen haten. Wat ass aus 
deem Echange entstanen?
Als normal versécherte Bierger huet ee menges 
Wëssens nach näischt dovun héieren an och näischt 
gespuert. Well ech krut just eng Optioun agebaut a 
menger besteeënder Hausversécherung mat engem 
Tariff, deen et nawell a sech huet, a wou ech net 
weess, wéi en an Zukunft wäert ausgesinn, souwäit 
mäin Agent mer dat gesot huet.
A véiertens: Gëtt et scho Modeller, wéi esou e Fong 
hei am Land kéint gespeist ginn? Gëtt et do fir Lëtze-
buerg schonn Estimatiounen oder Berechnungen, 
wat deen néidege Volumen am Fong wier a wéi 
d’Käschte kéinte verdeelt sinn?
Ech hunn Iech meng Iddi ausgedréckt, mee Dir hutt 
der jo och bestëmmt nach selwer.
Eng Nofro, fënneftens, par rapport zu der bestoender 
Zousazversécherung nom 2017er Modell ass nach, ob 
d’Ënnerscheedung vu Zones inondables a Zones non 
inondables nach Sënn mécht. Déi Differenzéierung 
hat de Pierre Gramegna schonn zejoert als „artifi-
ziell“, sengem Wuert no, genannt, wat se och mëttler-
weil ass; Staarkreen, Tornado an esou weider. Huet 
d’Ministesch dee Gedanke schonn opgegraff? Res-
pek tiv gouf sech scho mat den Assureuren doriwwer 
ausgetosch?
Här President, ech kommen zum Schluss fir ze betou-
nen, dass souwuel d’Assureure wéi och déi ëffentlech 
Hand sech zënter 2016 ganz vill Méi ginn hunn, fir 
eng Versécherung vu Klimarisiken ze erméiglechen, 
déi et virdrun zu Lëtzebuerg net gouf. Et geet mir 
also hei net drëm, fir deem System seng Meritten 
ofzestreiden, mee awer de Bléck no vir ze geheien, 
dat well d’Klimarisiken zënter 2016 dramatesch ge-
klomme sinn a well déi wuel och an den nächste Jore 
weider klamme wäerten.
An ech betounen, dass, wann d’Politik – mir also – et 
wëllt, da kënnen d’Assureure mat esou engem System 
vu Mutualisatioun a Solidaritéit liewen an hiert der-
zou bäidroen, fir en opzebauen a wéi bis elo d’Ges-
tioun vun de Sinistrë weider ze erleedegen, wat se 
exzellent maachen a wat hiert Geschäft ass.
Ech soen der Madamm Minister elo scho Merci fir hir 
Äntwerten.
M. Fernand Etgen, Président | Merci, Här Margue. 
D’Regierung huet d’Wuert, d’Madamm Finanzminis-
tesch Yuriko Backes.
Mme Yuriko Backes, Ministre des Finances | Här 
President, Dir Dammen an Dir Hären Deputéiert, 
Lëtze buerg war am Juli 2021 effektiv vu ganz staarken 
Onwiedere betraff. Haut kënne mer och e Bilan zéien. 
Et handelt sech effektiv ëm déi deierst Naturkatas-
troph, déi eist Land jee kannt huet.
Den Assurancësecteur huet dann och ganzer 133 
Milliounen Euro un déi betraffe Leit ausbezuelt. Zou-
sätzlech huet de Staat eng konsequent Enveloppe vun 
100 Milliounen Euro deblockéiert fir Direkthëllefen. 
Vun dëser Enveloppe, kann ech Iech soen, ech hat et 
virun e puer Deeg och an der Chamberskommissioun 
gesot, sinn dann och um Datum vun haut bis elo 30,5 
Milliounen Euro vum Staat ausbezuelt ginn.
Et ass also ganz séier reagéiert ginn. Et ass och ganz 
adequat reagéiert ginn, souwuel vun den Assureure 
wéi och vun der Regierung. D’Hëllefe vum Staat 
hunn de betraffene Privatleit, déi dann eeben net 
ver séchert waren, gehollef bei den Dépenses de pre-
miè re nécessité. Den Entreprisen ass gehollef ginn, 
déi d’Schied un hire Gebaier, Maschinnen an un 
hirem Stock da rembourséiert kruten. D’Entreprisë 

konnten och Chômage partiel ufroen, an och der 
Landwirtschaft an de Gemengen ass gehollef ginn.
Des Weideren huet d’Europäesch Kommissioun den 
8. November 2022 Lëtzebuerg och eng Hëllef vun 1,8 
Milliounen Euro zougesprach am Kader vum Fonds de 
solidarité vun der Unioun, wou d’Membere vun der 
EU ënnerstëtzt kënne ginn am Fall vun Naturkatas-
trophen.
No den Onwiedere vum Juli 2016 huet den Assuran-
cësecteur zesumme mat der Regierung de System 
vun enger fakultativer Assurancëpolice fir d’Iwwer-
schwemmungsschied ausgeschafft. Dës optionell Ga-
rantie deckt d’Schied duerch d’Iwwerschwemmunge 
vu bis zu engem Montant vun 20.000 Euro fir Iwwer-
schwemmungszonen a bis zu 200.000 Euro an Netiw-
werschwemmungszonen of.
Zanter 2017 hunn d’Lëtzebuerger Assurancëgesell-
schaften esou iwwer 156 Milliounen Euro fir Iwwer-
schwemmungen ausbezuelt. Dat ass natierlech e 
ganz, ganz zolitte Montant. Dozou zielen nieft den 
Onwiederen da vum Juli 2021 och d’Iwwerschwem-
munge vum Juni 2018 an och vum Februar 2020.
D’Onwiedere vum Juli 2021 hunn eis gewisen, dass 
den aktuelle System vun den optionelle Garantien 
am Fong fonctionéiert huet. De betraffene Leit konnt 
domat gehollef ginn. Et gëtt och, mengen ech, eng 
gewësse Prise de conscience säitdeem: Den Taux de 
pénétration vu Garantien oder vun Assurancen ass 
och eropgaangen no deene leschten Inondatiounen. 
Sou.
Trotzdeem ass et derwäert ze kucken, ob et net awer 
nach besser Optioune fir eise Marché gëtt, fir dann 
och d’Bevëlkerung méi effizient géint zukünfteg 
Natur katastrophen ze schützen. An dofir soen ech 
dann och dem Deputéierte Merci, fir dat heite wël-
len ze thematiséieren a fir de Sujet och nees op den 
Ordre du jour ze setzen.
Ech mengen, mir haten dëst Joer ganz vill Krisen. Mir 
si vun enger Kris an déi aner gefall. Dat heescht awer 
net, dass dat heite vergiess ass an dass dat heite kee 
wichtege Sujet ass. Au contraire, well mir wësse mam 
Klimawandel, dass d’Naturkatastrophen ëmmer méi 
dacks ginn an dass se effektiv net auszeschléisse sinn.
Et gëtt prinzipiell zwou alternativ Approchen zum 
existente Modell, déi deelweis dann och am Ausland 
praktizéiert ginn. Et kann een d’Assurance inonda-
tion obligatoresch maachen, wéi dat haut schonn de 
Fall zum Beispill a Frankräich oder och an der Belsch 
ass, oder et kann een en Naturkatastrophefong an 
d’Liewe ruffen, wéi dat dann och vum honorabelen 
Deputéierte proposéiert gëtt. Esou Fonge gëtt et 
dann och an anere Länner, zum Beispill an England 
oder och a Frankräich.
D’Solutioun vun engem Naturkatastrophefong 
brauch awer ganz grouss Finanzéierungscapacitéi-
ten, déi de Lëtzebuerger Assurancësecteur net aleng 
en charge huele kann, well de Lëtzebuerger Marché 
ganz einfach ze kleng ass. D’Käschte vun den Onwie-
dere vum Juli d’lescht Joer hunn dat och wierklech 
ganz däitlech gewisen.
Wéinst der Gréisst vun eisem Land ass et och schwie-
reg, eng Mutualisation des risques hierzestellen. Dat 
ass awer am Fong de grondleeënde Prinzipp vun 
esou engem Naturkatastrophefong. Bei den Onwie-
dere vu Juli 2021 ware sämtlech Regioune vun eisem 
Land betraff. Bei grousse Länner si bei Naturkatas-
trophe meeschtens nëmme vereenzelt Deeler eebe vu 
Regioune betraff. An dat mécht natierlech dann den 
Asaz vun esou engem Fong och méi effikass.
Et leeft also in fine och hei am Fong op eng staat-
lech Finanzéierung eraus, wat eigentlech deem 
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gläichzesetzen ass, wat mir gesinn hunn am Juli 2021: 
eng punktuell staatlech Interventioun do, wou et am 
Fong am meeschten néideg ass.
Den aktuellen optionelle System erlaabt et, als Resi-
dent zu Lëtzebuerg fräi ze decidéieren, sech géint de 
Risiko vun enger Iwwerschwemmung ze versécheren. 
D’Leit kënnen awer nach ëmmer besser, mengen ech, 
sensibiliséiert ginn, fir se och op déi néideg Risiken 
hinzeweisen.
Trotzdeem kann een awer och iwwer eng obligato-
resch Versécherung nodenken. Esou eng Verséche-
rung kéint een och u besteeënd Versécherungen, wéi 
zum Beispill eng Feierversécherung, dat wär de fran-
séische Modell, oder un Immobiliekreditter koppe-
len. Dat ass éischter dann, wéi dat och an der Belsch 
gehandhaabt gëtt. Dëst géif d’Mutualisatioun vun de 
Risike vergréisseren a soumat am Fong och de ganze 
System stäerken. De Commissariat aux assurances, 
also d’Iwwerwaachungsautoritéit vum Assurancësec-
teur, ass dozou och am Austausch mat de betraffenen 
Assureure säit den Onwiedere vu leschtem Joer.
Ech mengen, et ass hei esou, dass et am Fong keng 
perfekt Léisung gëtt. All System huet seng Avantagen 
a seng Desavantagen, souwuel déi Assurancen obli-
gatoresch ze maachen, eng Optioun, mee och esou e 
Fong, wéi Dir dat proposéiert hutt.
Ech wëll vläicht do op deem Punkt och opmierksam 
maachen op eng OCDE-Etüd, déi beleet, dass zum 
Beispill bei public Fongen, Fonds de compensation, 
den Delai vun den Ausbezuelunge vun den Indem-
nisatioune vill méi laang dauert. Dat ass eeben an 
där OCDE-Etüd analyséiert ginn an zréckbehale ginn. 
An dat ass natierlech net gutt, wann esou Fongen, 
Fonds-publicken, op d’Bee gestallt ginn, dass dann 
d’Ausbezuelungen do méi laang sinn. Dat ass net 
gutt. An ech mengen, esou eng Konklusioun muss 
dann och berücksichtegt ginn.
E spezielle Fokus soll awer och op de Volet Preven-
tioun vun Iwwerschwemmungsrisike geluecht ginn, 
fir an Zukunft och grouss Schied ze vermeiden. Ech 
mengen, do sinn och e ganze Koup Saachen, déi ee 
maache kann, an do soll och weider dru geschafft 
ginn, zesummen och mat de Gemengen.
Dir Dammen an Dir Hären Deputéiert, d’Evenementer 
vun 2021 hunn eis nach emol gewisen, dass de Klima-
wandel, wéi ech scho gesot hunn, e groussen, wann 
net dee gréissten Challenge ass, dee mer bewältege 
mussen. Mir gesinn, dass d’Investissementer ge-
braucht gi fir eng méi CO2-neutral Gesellschaft. An 
ech mengen, dat maache mir och ganz konsequent 
hei an dësem Land.
Ech stinn natierlech der Chamber an och den Depu-
téierten, mee och aneren Acteuren, déi sech elo viru 
Kuerzem am Kader och …
M. Fernand Etgen, Président | Hei, et wier gutt, wa 
keen heibanne géif méi haart schwätze wéi d’Ma-
damm Backes.
Une voix | Très bien!
M. Fernand Etgen, Président | Merci.
Mme Yuriko Backes, Ministre des Finances | Ech fan-
nen och, d’Inondatiounen a wat mer domadder ..., wéi 
mer eis opstellen, ass awer e ganz wichtege Sujet, wéi 
gesot.
Ech kommen zu menger Konklusioun, well ech Iech 
wollt soen, dass ech der Chamber an den Deputéier-
 te wéi och aneren Acteuren, déi sech dann och am 
Kader vum Budget 2022 zu deem Sujet dann expri-
méiert hunn, natierlech zur Verfügung stinn, fir dee 
Sujet nach weider ze verdéiwen a fir dann och an 
der Diskussioun an am Dialog de richtege Modell fir 

Den nächste Punkt ass de Projet de loi 8021, eng 
Konventioun mam Ruanda, déi d’Duebelbesteierung 
ofschaaft, an de Projet de loi 8023, eng Konventioun, 
déi d’Duebelbesteierung mam Ghana ofschaaft. D’ge-
meinsam Riedezäit ass nom Basismodell festgeluecht. 
An ech géif d’Wuert direkt un de Rapporter vun dee-
nen zwee Projets de loi, den honorabelen Här Guy 
Arendt, ginn. Här Arendt, Dir hutt d’Wuert.
Rapports de la Commission des Finances et du Bud-
get
M. Guy Arendt (DP), rapporteur | Jo, merci, Här Pre-
sident. Dir léif Kolleeginnen a Kolleegen, wéi Der et 
wësst, ass dat heiten elo déi x-te Konventioun, déi 
ech scho presentéieren, an de Langage ass natierlech 
ëmmer dee selwechten.
Eis Finanzpolitik ass e wichtege Pilier fir d’Attrak tivitéit 
vun onsem Land an dozou gehéiere ganz vill verschid-
den Aspekter. An e grousse Virdeel vun eiser Finanzplaz 
ass, datt mir Member an der Europäescher Unioun 
sinn an esou de Banken an Investisseuren direk ten 
Accès op den Europäesche Bannemaart ginn. Mee 
fir attraktiv ze sinn an ze bleiwen, geet dat eleng net 
duer. Mir mussen ënner anerem awer och eis bilateral 
Bezéiun gen ënnerhalen a weider ausbauen.
An der Finanzpolitik ass d’Zil, fir dank Konventioune 
Léisungen ze fannen, déi am Interêt vun den zwee 
betraffene Länner sinn. Dat betrëfft virun allem 
d’Duebelbesteierungsofkommessen, déi Lëtzebuerg 
mat anere Länner negociéiert respektiv negociéiert 
huet.
De Grand-Duché huet iwwer 80 där Konventioune 
mat Staaten aus der ganzer Welt ënnerzeechent. Do-
zou gehéieren zemools eis Nopeschlänner, mee awer 
och Staaten, déi duerch d’ganz Welt verstreet sinn. 
Mir hu fir d’lescht am Mäerz vun dësem Joer esou en 
Duebelbesteierungsofkommes mat Äthiopien hei an 
der Chamber ratifizéiert.
Effektiv sinn d’Duebelbesteierungsofkommessen e 
wichtege Bestanddeel vun eiser Finanzpolitik. Iwwer-
deems erlaben dës Konventiounen et, déi bilateral 
wirtschaftlech Relatiounen ze stäerken. Si vereinfachen 
d’Echangë vu Kapital, Technologien an och vu Persou-
nen.
Fir Lëtzebuerg ass et dohier wichteg, de Reseau vun 
dëse Konventioune weider auszebauen. De Fokus vun 
der Lëtzebuerger Politik louch an der Lescht haapt-
sächlech bei den afrikanesche Länner. An deem Kader 
dierf ech Iech haut zwee Gesetzesprojeten zesumme 
virstellen, dat fir d’Ratifikatioun vun de Konventioune 
mam Ruanda a mam Ghana.
D’Konventioun mam Ruanda gouf den 29. September 
2021 zu Lëtzebuerg ënnerschriwwen. D’Konventioun 
mam Ghana gouf den 13. Dezember vum leschte Joer 
ënnerschriwwen. Vu datt de Prinzipp bei esou Kon-
ventiounen ëmmer dee selwechten ass, ginn ech elo 
a menger Ried op déi zwou Konventiounen an.
D’Haaptziler dovu sinn, d’Duebelbesteierung an der 
Akommes- a Verméigenssteier ze vermeiden a géint 
Steierhannerzéiung virzegoen. Dat heescht, et gëtt 
evitéiert, datt ee keng oder bal keng Steiere bezilt, 
also Steierevasioun oder Steierbedruch mécht.
D’Besteierungsrechter tëschent de jeeweilege Staate 
ginn also opgedeelt tëschent dem Land, wou d’Ri-
chesse kreéiert gëtt, an deem Land, wou de Benefi-
ciai re säi Wunnsëtz huet.
D’Texter vun de Konventioune baséieren op de Mo-
deller vun den zwee Länner a respektéieren natier-
lech déi jeeweileg Interêten. Et si schlussend lech 
equi  libréiert Konventiounen, déi d’Dispositiounen 
aus de Steierregimme vun de jeeweilege Länner 

Lëtze buerg ze fannen a fir deen dann och zesummen 
ze identifizéieren.
Ech soen Iech Merci.
M. Fernand Etgen, Président | Merci der Madamm 
Finanzministesch Yuriko Backes. Den Här Margue 
huet nach eng Zousazfro.
M. Charles Margue (déi gréng) | Villmools merci, 
Madamm Finanzministesch, fir déi wierklech aus-
féierlech Äntwert. Dat heescht, ech hu richteg ver-
stanen, dass Pourparlere lafen, dass bei der ACA de 
Projet amgaang ass, no enger Léisung gesicht ze 
ginn. Déi éischt Zousazfro: A wéi enger Echeance soll 
dat sinn? Sinn dat och sämtlech Schied, Intemperien, 
well mir komme jo hier vum Waasserschued, mee, 
wéi ech gesot hunn, hu mer duerch d’Dréchent och 
Rëssschied. An da stellt sech fir mech ëmmer d’Fro, 
awéifern d’Leit à même sinn, …
(Interruption)
… ech Iech, Dir mir kënnt zoumudden, eng Risiko-
ofschätzung ze maachen. Bis ewell hu grouss Assu-
reuren 80 % vun hire Leit mat op de Wee kritt an déi 
kleng Assureure verkafen et iwwerhaapt net, fir hir 
Primmen niddreg ze halen, fir an de Marché eranz e-
kommen. Dat heescht, do si mer och bei enger Distor-
sioun, a wien ass herno den, pardon, Gelackmeierten, 
wann et ze spéit ass? Obligatioun oder Netrisiko-
aschätzung jiddwerengem selwer iwwerloossen oder 
net, ech hu meng Zweifelen dodrun.
Merci villmools.
Mme Yuriko Backes, Ministre des Finances | Merci. 
Jo, ech kann Iech confirméieren: Déi Diskussiounen, 
déi lafen, déi musse weider am Detail gefouert ginn. 
Mir haten natierlech elo e ganze Koup aner Krise-
situatiounen, déi par la force des choses d’Iwwer-
hand haten, mee ech kann Iech versécheren, dass 
mer dat souwuel beim Staat – also an der Regierung, 
an do sinn natierlech verschidden Acteuren –, mee 
och zesumme mam Assurancësecteur wäerte weider 
am Detail kucken an ausschaffen.
A wéi gesot, nach eng Kéier: Ech stinn Iech zur Verfü-
gung, der Chamber, mee och deenen aneren Acteu-
ren, déi sech zu Wuert gemellt hunn zu deem Sujet, 
déi jo och vläicht nach ganz, ganz interessant Vuen 
hunn op esou e Fong, fir mat hinnen ze schwätzen a 
fir déi richteg Léisung fir eis ze fannen.
Merci.
M. Fernand Etgen, Président | Merci der Madamm 
Finanzministesch.

5. 8021 – Projet de loi portant approba-
tion de l’« Agreement between the Grand 
Duchy of Luxembourg and the Republic 
of Rwanda for the elimination of double 
taxation with respect to taxes on income 
and on capital and the prevention of tax 
evasion and avoidance », fait à Luxem-
bourg, le 29 septembre 2021

8023 – Projet de loi portant approbation 
de la « Convention between the Grand 
Duchy of Luxembourg and the Republic 
of Ghana for the elimination of double 
taxation with respect to taxes on income 
and on capital and the prevention of tax 
evasion and avoidance » et du Protocole 
y relatif, faits à Luxembourg, le 13 dé-
cembre 2021
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iwwer huelen a gläichzäiteg den internationalen Norme 
Rechnung droen. Hei schwätzen ech vun de Modellen 
zemools vun der OECD, mee och deels vun de Vereen-
ten Natiounen, an dat op Nofro vum  Ruanda respektiv 
vum Ghana. Dës zwou Konventioune sinn also natier-
lech konform zu de BEPS-Reegelen, déi um Niveau vun 
der OECD ausgeschafft goufen.
Mat dëse Konventioune kommen also elo nees zwee 
Puzzlestécker an der Lëtzebuerger Legislatioun der-
bäi. Eng performant Legislatioun, déi den Acteure 
juristesch Sécherheet souwéi d’Méiglechkeet, inter-
national ze schaffen, gëtt: Och dat ass en Deel vun 
eisem Ekosystem, vun eisem Erfolleg.
De Staatsrot huet a sengem Avis vum 15. Juli keng 
Observatioune gemaach. D’Chambre de Commerce 
huet hir Avisen de 4. respektiv de 6. Oktober eraus-
ginn. D’Avise sinn awer leider eréischt gëschter an 
der Chamber agetraff, esou datt d’Avisen net am 
schrëftleche Rapport ernimmt goufen, mee dowéinst 
wëll ech haut a mengem mëndleche Rapport drop 
insistéieren, datt d’Chambre de Commerce déi zwou 
Konventioune guttheescht.
Fir weider Detailer verweisen ech op mäi schrëftleche 
Rapport souwéi déi respektiv Avisen. Schlussendlech 
dierf ech der Madamm Finanzministesch an hire 
Beamten aus dem Finanzministère Merci soe fir déi 
gutt Zesummenaarbecht bei dësem Projet. An d’DP-
Fraktioun gëtt dann och hiren Accord zu dësem Projet 
de loi.
Ech soen Iech Merci.
Une voix | Très bien!
M. Fernand Etgen, Président | Merci dem Här Rap-
porter Guy Arendt.
An als éischte Riedner ass den honorabelen Här 
 Laurent Mosar agedroen. Här Mosar, Dir hutt d’Wuert.
Discussion générale
M. Laurent Mosar (CSV) | Merci, Här President. Ech 
fänken och mat engem grousse Merci un un eisen 
exzellente Rapporteur Guy Arendt, deen eis fir déi 
zwee Projet-de-loien nach eng Kéier d’Wichtegkeet 
vun deenen Accords bilatéraux erkläert huet. Ech 
mengen, et ass och wichteg fir d’Kompetitivitéit an 
d’Attraktivitéit vun eiser Finanzplaz, vun eisem Land, 
wann een an déi Richtung vun esou Accord-bilate-
ralle geet. Mir haten och schonn an der Vergaangen-
heet iwwert deen een oder deen anere geschwat. 
An ech kann Iech och soen, datt mir natierlech och 
zu deenen zwee Projet-de-loien eisen Accord wäerte 
ginn.
Ech wollt awer vun der Geleeënheet profitéieren, fir 
déi eng oder aner Fro och an deem ganze Kontext 
ze stellen. Éischtens, Madamm Finanzminister, wou 
si mer am Moment nach a Verhandlung mat Accord- 
bilaterallen? Hei sinn elo zwee afrikanesch Länner. 
Et stellt sech och d’Fro, ob mer Richtung Südamerika 
an esou Accorde ginn. Wéi gesot, generell wär ech 
vläicht frou, wann Der eis do kéint e bësselche soen, 
wat nach an der Pipeline ass a wat an deenen nächste 
Méint eventuell nach kënnt.
Dann en zweete Punkt, an et ass awer e klengt Be-
daueren, dat ech hunn. Dat ass, datt mer awer am-
gaange sinn, e bëssen de Wee vum Multilateralismus 
ze verloossen, fir a Richtung Bilateralismus ze goen. 
Ech mengen, de Multilateralismus ass eigentlech 
nach ëmmer den ideale Wee. A wann een deen net 
méi esou ka goen, da muss een natierlech à titre sub-
sidiaire deen anere goen.
An dofir wollt ech och an deem Kontext nach eng 
Kéier froen, wou déi verschidden Initiativen um Ni-
veau vun der OECD dru sinn. An do denken ech ganz 

besonnesch un d’Minimalbesteierung. Wou, wat ass 
am Moment do d’Situatioun? Et huet een elo schonn 
eng Rei vu Méint näischt méi héieren. Ass awer nach 
ëmmer de Wëllen do um Niveau vun der OECD, fir déi 
Minimalbesteierung duerchzesetzen?
An am selwechten Otemzuch géif mech och interes-
séieren, wou déi ganz europäesch Initiativen dru 
sinn. An do denken ech och ganz besonnesch un deen 
ACCIS-Projet, deen do nach ëmmer an der Maach ass. 
Och do hu mer scho säit enger Rei vu Méint näischt 
méi héieren. An och do wär ech frou, wann Der eis 
vläicht kéint e bësselche soen, wat am Moment d’Si-
tuatioun ass.
Dat gesot, soen ech e grousse Merci an, wéi gesot, 
ech bréngen den Accord vu menger Fraktioun.
M. Fernand Etgen, Président | Merci, Här Mosar. An 
ech ginn d’Wuert dann un den honorabelen Här Yves 
Cruchten.
M. Yves Cruchten (LSAP) | Här President, ech soen 
dem Här Guy Arendt villmools Merci fir seng zwee Be-
richter an ech ginn den Accord vun der LSAP.
Une voix | Très bien!
M. Fernand Etgen, Président | Merci, Här Cruchten. 
An da wier et un der honorabeler Madamm Josée 
 Lorsché.
Mme Josée Lorsché (déi gréng) | Här President, och 
mir ënnerstëtzen déi zwee Puzzlestécker, déi an der 
Lëtzebuerger Steierpolitik derbäikommen, d’Duebel-
besteierung verhënneren. An dofir soe mer och dem 
Guy Arendt e grousse Merci fir säi Rapport.
M. Fernand Etgen, Président | Merci, Madamm 
Lorsché. An da wier et um honorabelen Här Fernand 
Kartheiser.
M. Fernand Kartheiser (ADR) | Jo, Här President, 
villmools merci. An och vun eiser Säit aus e grousse 
Merci dem Här Arendt fir déi zwee Rapporten. Mir 
wäerten dat och ënnerstëtzen a speziell wëlle mer 
och ënnerstëtzen, datt mer Richtung Afrika ginn. Dat 
ass e Kontinent mat enormer Zukunft.
Déi lescht COP huet och nach eng Kéier kloer gewi-
sen, datt dee Kontinent sech wëll entwéckelen, a mir 
hu Vertrauen doranner. An dofir ass et och gutt, wa 
Lëtzebuerg vun Ufank un ekonomesch Relatioune 
mat deem Kontinent huet a se permanent verstäerkt.
Ech wéilt awer trotzdeem e Kommentar maachen 
iwwer eis Selektivitéit, déi mer awer weise bei de 
Mënscherechter. Well Mënscherechter sinn u sech 
universell an net selektiv. A mir ginn hin a bei ver-
schiddene Länner ënnersträiche mer zu Recht, datt 
Problemer bei der Mënscherechtssituatioun a bei 
demokratesche Strukture bestinn, bei aneren, och wa 
se an Afrika sinn, wéi mer et haut héieren hunn, soe 
mer dozou näischt oder net vill. Dat ass eng Selektivi-
téit, déi mir als ADR net gutt fannen.
Ech wëll dofir hei soen, just fir komplett ze sinn an ei-
ser Diskussioun, datt mer awer bei eise Kolleegen hei 
am Ruanda trotzdeem en Zoustand hunn, dee mir elo 
net terribel gutt fannen. Den Här Kagame, dee kann 
theoreetesch bis 2034 President bleiwen. Dat erën-
nert mech un en anert Land, wou mer e bësse méi vir-
sichteg sinn an eise Relatiounen. Mir mussen ëm och 
felicitéieren. Mir liesen hei, datt en 2017 gewielt ginn 
ass mat 98 % vun de Stëmmen. Dat ass net schlecht 
bei enger Walbedeelegung vu 97 %. Mir hunn eng 
Walflicht hei am Land, mir hunn déi Ziler net erreecht 
a vläicht, wa mer eng Kéier deen een oder anere Kon-
takt mam Ruanda hunn, kënne mer froen, wéi se dat 
fäerdegbréngen.
Une voix | Grad wéi Äre Frënd, den Här Putin.

(Hilarité)
M. Fernand Kartheiser (ADR) | Jo, et ass interessant. 
D’Liberté de presse gëtt agesch... Mir sinn net selek-
tiv, mir huelen déi selwecht Standarden ... Da gëtt 
do och d’politesch Oppositioun ënnerdréckt. Et gëtt 
Disparitiounen. Et gëtt Assassinatpolitik, Tentatives 
d’assassinat. Bon, ok.
Dann hu mer nach en anere Punkt, deen eis och 
inter pelléiert. D’Republik vum Kongo, d’République 
démocratique du Congo, reprochéiert dem Nopesch-
land Ruanda, de militäreschen Opstand do ze ënner-
stëtzen, notamment d’Beweegung M23. Ech wëll 
dat just hei soen, well wa mer dat an aneren Diskus-
sioune mat Recht kritiséieren – net datt mer hei 
falsch verstane ginn, vollkommen zu Recht, dat mécht 
een net –, mee da muss een et bei deenen enge soen 
an och bei deenen aneren. A mir soen dat eeben hei 
och.
Am Ghana ass d’Situatioun besser, esou schéngt 
et op jidde Fall emol hei, wann ech um Internet ku-
cken. Mee och do gëtt et kaum Progrèse bei der 
Of schafung vun der Doudesstrof, et gëtt Zwangsräu-
mungen – wat gëtt et nach alles? –, massiv Kanner-
aarbecht, weiblech Genitalverstümmelung.
Also mir hunn hei Länner, zu deene mir kloer soen 
als ADR: Jo, mir wëlle mat hinnen ekonomesch ze-
sum  meschaffen, och an der Perspektiv, datt eng 
ekonomesch Zesummenaarbecht nëmme kann der-
zou bäidroen, och en allgemengen Echange iwwer 
politesch Sujeten ze hunn. An zu deene mussen och 
ëmmer d’Mënscherechter an och de Respekt virun 
der territorialer Integritéit vun den Nopeschstaate 
gehéieren, ob dat Land elo Ruanda heescht oder 
 anescht.
Mee, wéi gesot, Här President, mir wäerten dat hei 
mat ënnerstëtzen. Ech soen Iech Merci.
M. Fernand Etgen, Président | Merci, Här Kartheiser. 
An de leschten ageschriwwene Riedner ass den hono-
rabelen Här Sven Clement.
M. Sven Clement (Piraten) | Merci, Här President. 
Ech maachen et ganz kuerz. Beim Projet 8023: Dee 
mer kënne matdroen. Dat ass deen, deen de Ghana 
betrëfft. A beim Projet zum Ruanda wäerte mer eis 
enthalen, net well mer eppes géint Antiduebelbesteie-
rungsofkommessen hunn, mee well et an eisen Aen 
einfach inkohärent ass, mam Ruanda, wat eng Dikta-
tur ass, esou en Deal ze maachen an och nach Koope-
ratiounsaarbecht mat Länner ze maachen – hu mer 
d’lescht Woch schonn ugeschwat –, déi manifestement 
eng Diktatur sinn.
Den Här Kartheiser huet et e bësse méi léif verpaakt 
an huet och nach déi néideg Zuele genannt. Just well 
vläicht deen een oder anere perséinlech Lienen zum 
Ruanda huet, heescht dat nach laang net, datt et e 
Land ass, wou alles gutt ass a mat deem mer am Mo-
ment kënne vertrauensvoll zesummeschaffen.
Just fir d’Opbaue vun engem Financial Centre an enger 
Diktatur elo en Antiduebelbesteierungsof kommes ze 
maachen, geet eis Piraten definitiv net wäit genuch. 
Dat ass inkohärent. Mir sollte ganz kloer och eis Wirt-
schaftspolitik an eis Finanzpolitik un deem ausriichten, 
wat eis Wäerter ausmaachen. Dat soe mer zu Recht, 
wann et ëm Russland geet, dat soe mer zu Recht, wann 
et ëm Wäissrussland geet, da musse mer et och bei 
anere Länner geltend maachen an net nëmmen dann, 
wann et eis souwisou net géif wéidoen.
Deementspriechend wäerte mir eis do enthalen. Den 
Accord ass nun emol verhandelt a mir hunn eng Tra-
ditioun, net géint international Accorden ze stëmmen.
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M. Fernand Etgen, Président | Merci, Här Clement.
D’Regierung huet d’Wuert, d’Madamm Finanzminis-
tesch Yuriko Backes.
Prise de position du Gouvernement
Mme Yuriko Backes, Ministre des Finances | Merci, 
Här President. Dir Dammen an Dir Hären Deputéiert, 
fir d’éischt dem honorabelen Deputéierte Guy Arendt 
e grousse Merci fir säin exzellente schrëftlechen an 
natierlech mëndleche Rapport.
Ech géif dann och an enger Kéier op déi zwee Pro-
jete ganz kuerz agoen. Et handelt sech hei jeeweils 
ëm déi éischt Konventioun mam Ruanda wéi och 
mam Ghana. Dës zwee Accorde bestätegen dann och 
d’Efforten, déi d’Lëtzebuerger Regierung an deene 
leschte Jore gemaach huet, fir de Reseau vu Steier-
konventiounen no an no ze completéieren an och no 
an no ze verbesseren. Am Ganze besteet dëse Reseau 
mëttlerweil aus 83 Konventiounen, déi dann haut och 
en vigueur sinn.
Wéi ech schonn am Mäerz hei erwäänt hat bei der 
Presentatioun vum Gesetzesprojet zur Steierkonven-
tioun mat Äthiopien, ass eise Réseau conventionnel 
an der leschter Zäit och mat Länner vum afrikane-
sche Kontinent erweidert ginn. Esou hunn och éischt 
Negociatiounen, fir da schonn direkt op eng Fro ze 
äntweren, mat den Autoritéite vun der Côte d’Ivoire 
virun e puer Woche stattfonnt.
A fir Iech en Iwwerbléck ze ginn an Zuelen: Aktuell hu 
mer mat zéng afrikanesche Länner eng Konventioun 
ënnerschriwwen. Siwen dovunner sinn haut dann 
och schonn en vigueur. Déi aner dräi, notamment 
 Äthiopien an déi heiten zwee dann, sinn an der Ratifi-
ka tiounsprozedur.
A well Der gefrot hutt: „Wat ass an der Pipeline?“ 
Wat nach an der Pipeline ass, ass d’Konventioun mat 
 Däitschland. Do ass natierlech méi spezifesch den 
Teletravail, deen do viséiert ass.
Zréck dann zu eisen zwee Accorde vun haut mam 
 Ruanda a mam Ghana, déi allen zwee natierlech – an 
den Deputéierten Här Arendt huet et scho gesot – déi 
international Standarde vun der OCDE beinhalten, 
notamment d’BEPS-Elementer wéi och den Austausch 
vun Informatiounen, sou wéi d’Politique convention-
nelle dat säit enger Rei vu Joren elo jo och scho 
virgesäit. An d’Fongen, déi sinn och vu béide Konven-
tiou ne couvréiert.
Déi zwou Konventioune sinn equilibréiert Texter, déi 
d’Elementer aus den Konventiounsmodellen aus béide 
jeeweilege Partnerlänner iwwerhuelen an deemno déi 
respektiv Interêten dann och respektéieren.
Déi zwee Länner, wëll ech och soen, stoungen op der 
Prioritéitslëscht vun der Chambre de Commerce. Do-
fir freet et mech, dass mer deem och kënnen dann 
hei Rechnung droen. An ech wëll Iech och Merci soe 
fir dee grousse Soutien, dee sech op dësen zwee Pro-
jete dann hei fënnt.
Den honorabelen Deputéierten hat nach Froen hei 
gestallt, déi näischt direkt elo heimat ze dinn hunn. 
Déi Initiativ vun der OECD, ech mengen, et ass haapt-
sächlech de Pilier zwee, deen do viséiert ass, do wësst 
Der, an ech mengen, dat kënnt Der och liesen, an der 
internationaler Press ass dat e bëssen thematiséiert 
ginn, dass dat vun engem EU-Land de Moment nach 
blockéiert gëtt, fir net ze soe vun Ungarn. An ech 
mengen, de Sujet ass och nees um Ordre du jour vum 
nächsten ECOFIN Ufank Dezember, wou ech ganz 
staark hoffen, dass dat Land dann och wäert mat op 
dee Wee goen, fir dass mer do Unanimitéit an der 
Europäescher Unioun hunn. Wéi gesot, dat ass um 
Ordre du jour vum nächsten ECOFIN Ufank Dezember.

Déi zweet Saach, déi Der ugesprach hutt, mengen 
ech, ass den CCCTB (ndlr: Common Consolidated Cor-
porate Tax Base), also d’gemeinsam Steierbasis, an 
do lafen am Moment keng Diskussiounen.
Honorabel Deputéiert, Här President, ech soen Iech 
Merci.
M. Fernand Etgen, Président | Merci der Madamm 
Finanzministesch Yuriko Backes. D’Diskussioun ass 
elo ofgeschloss.
Mir kommen elo zur Ofstëmmung iwwert de Projet 
de loi 8021. Den Text steet am Document parlemen-
taire 80212.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 8021 et dispense 
du second vote constitutionnel
D’Ofstëmme fänkt un. Mir kommen elo zu de Votes 
par procuration. De Vott ass ofgeschloss.
Dëse Projet de loi ass mat 56 Jo-Stëmme bei 2 Nee-
Stëmmen an 2 Abstentiounen ugeholl.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt épouse 
Kemp, MM. Emile Eicher, Félix Eischen, Paul Galles, Léon 
Gloden, Jean-Marie Halsdorf, Mme Martine Hansen,  
MM. Max Hengel, Aly Kaes, Marc Lies, Mme Elisabeth 
Margue, M. Georges Mischo, Mme Octavie Modert (par 
M. Laurent Mosar), MM. Laurent Mosar, Gilles Roth, Jean-
Paul Schaaf, Marc Spautz, Serge Wilmes, Claude Wiseler 
et Michel Wolter ;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, Mme  Simone 
Beissel, MM. Frank Colabianchi, Fernand Etgen, Gusty 
Graas, Max Hahn, Mme Carole Hartmann, MM. Pim 
Knaff, Claude Lamberty et Mme Lydie Polfer ;
Mme Simone Asselborn-Bintz, M. Dan Biancalana,  
Mmes Tess Burton, Francine Closener, MM. Yves  Cruchten, 
Mars Di Bartolomeo, Mme Cécile Hemmen, M. Dan 
Kersch, Mme Lydia Mutsch et M. Carlo Weber ;
Mme Semiray Ahmedova, M. François Benoy, Mmes Djuna 
Bernard (par Mme Josée Lorsché), Stéphanie Empain, 
Chantal Gary (par Mme Jessie Thill), M. Marc Hansen, 
Mme Josée Lorsché, M. Charles Margue et Mme Jessie 
Thill ;
MM. Jeff Engelen, Fernand Kartheiser, Fred Keup (par  
M. Jeff Engelen) et Roy Reding (par M. Fernand Kartheiser).
Ont voté non : Mmes Myriam Cecchetti et Nathalie 
 Oberweis (par Mme Myriam Cecchetti).
Se sont abstenus : MM. Sven Clement et Marc Goergen 
(par M. Sven Clement).
Freet d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote constitu-
tionnel?
(Assentiment)
Et ass also esou decidéiert.
Mir kommen elo zur Ofstëmmung iwwert de Projet 
de loi 8023. Den Text steet am Document parlemen-
taire 80232.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 8023 et dispense 
du second vote constitutionnel
D’Ofstëmme fänkt un. Mir kommen elo zum Vote par 
procuration. De Vott ass ofgeschloss.
Dëse Projet de loi ass mat 57 Jo-Stëmme bei 2 Nee-
Stëmmen a kenger Abstentioun ugeholl.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt épouse 
Kemp, MM. Emile Eicher, Félix Eischen, Paul Galles, Léon 
Gloden, Jean-Marie Halsdorf, Mme Martine Hansen,  
MM. Max Hengel, Aly Kaes, Marc Lies, Mme Elisabeth 
Margue, M. Georges Mischo, Mme Octavie Modert (par 
M. Laurent Mosar), MM. Laurent Mosar, Gilles Roth, Jean-
Paul Schaaf, Marc Spautz, Serge Wilmes, Claude Wiseler 
et Michel Wolter ;

MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, Mme  Simone 
Beissel, MM. Frank Colabianchi, Fernand Etgen, Gusty 
Graas, Max Hahn, Mme Carole Hartmann, MM. Pim 
Knaff, Claude Lamberty et Mme Lydie Polfer ;
Mme Simone Asselborn-Bintz, M. Dan Biancalana,  
Mmes Tess Burton, Francine Closener, MM. Yves  Cruchten, 
Mars Di Bartolomeo, Mme Cécile Hemmen, M. Dan 
Kersch, Mme Lydia Mutsch et M. Carlo Weber ;
Mme Semiray Ahmedova, M. François Benoy,  
Mmes Djuna Bernard (par Mme Jessie Thill), Stéphanie 
Empain, M. Marc Hansen, Mme Josée Lorsché, M. Charles 
Margue et Mme Jessie Thill ;
MM. Jeff Engelen, Fernand Kartheiser, Fred Keup (par  
M. Jeff Engelen) et Roy Reding (par M. Fernand Kartheiser) ;
MM. Sven Clement et Marc Goergen (par M. Sven 
 Clement).
Ont voté non : Mmes Myriam Cecchetti et Nathalie 
 Oberweis (par Mme Myriam Cecchetti).
Freet d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote constitu-
tionnel?
(Assentiment)
Et ass also esou decidéiert.

6. 7479A – Projet de loi relative à la concur-
rence et portant :
1° organisation de l’Autorité nationale de concur-
rence ;
2° modification de la loi modifiée du 10 août 1991 
sur la profession d’avocat ;
3° modification de la loi modifiée du 21 juin 1999 
portant règlement de procédure devant les juri-
dictions administratives ;
4° modification de la loi modifiée du 10 février 
2015 relative à l’organisation du marché de pro-
duits pétroliers ;
5° modification de la loi modifiée du 25 mars 
2015 fixant le régime des traitements et les 
conditions et modalités d’avancement des fonc-
tionnaires de l’État ;
6° modification de la loi modifiée du 23 juillet 
2016 relative à la profession de l’audit ;
7° modification de la loi du 5 mars 2021 relative 
à certaines modalités de mise en œuvre du rè-
glement (UE) n° 2019/1150 du Parlement euro-
péen et du Conseil du 20 juin 2019 promouvant 
l’équité et la transparence pour les entreprises 
utilisatrices de services d’intermédiation en 
ligne ;
8° modification de la loi du 1er juin 2021 sur les 
relations entre entreprises au sein de la chaîne 
d’approvisionnement agricole et alimentaire

Mir kommen elo zum leschte Punkt vum Ordre du 
jour vun haut, dem Projet de loi 7479A, eng Ofänne-
rung vum Konkurrenzgesetz. D’Riedezäit ass nom Mo-
dell 1 festgeluecht. An d’Wuert huet elo d’Madamm 
Rapportrice vun dësem Projet de loi, déi honorabel 
Madamm Lydia Mutsch. Madamm Mutsch, Dir hutt 
d’Wuert.
Rapport de la Commission de l’Économie, de la Pro-
tection des consommateurs et de l’Espace
Mme Lydia Mutsch (LSAP), rapportrice | Merci, Här 
President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, de Gesetzes-
projet 7479A, iwwert dee mer haut befannen, huet, 
wéi een esou schéi seet, schonn e laange Baart. Méi 
wéi dräi Joer war den Text am Riederwierk vun der 
parlamentarescher Prozedur an huet en cours de 
route méi wéi eng Modifikatioun erlieft.
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Dës Tatsaach ënnersträicht virun allem, wéi komplex 
a wéi wichteg d’Matière vun dësem Text ass. Et geet 
ëm d’Konkurrenzrecht, a wie Konkurrenzrecht seet, 
dee viséiert forcement den EU-Bannemaart. Ee gutt 
fonctionéierenden EU-Bannemaart ass vital fir eis 
Ekonomie, well nëmmen da sinn d’Konditioune ginn, 
dass fir all Entreprisen déi nämmlecht Chancë bestinn 
an dass d’Konsumente sech net selwer iwwerlooss 
sinn.
De Projet schreift sech voll a ganz an dëse Kontext an 
a verfollegt en duebelt Zil. Engersäits gëtt d’EU-Di-
rektiv 2019/1 vum 11. Dezember 2018 an eis national 
Gesetzgeebung transposéiert. An anerersäits gëtt 
eng Adaptatioun vun eisem Lëtzebuerger Konkur-
renzrecht gemaach, andeems eng komplett Neifas-
sung an d’Weeër geleet gëtt. Dëse Gesetzesprojet 
wäert dann och dat aktuellt Gesetz vum 23. Oktober 
2011, also déi aktuell rechtlech Basis vum Konkur-
renzrecht, ofschafen an ersetzen.
D’EU-Direktiv huet als Ambitioun, den nationale Kon-
kur renzautoritéite vun de Memberstaaten déi néi-
deg Garantië vun Onofhängegkeet ze ginn. Domat 
gëtt och eng effektiv an uniform Applikatioun vun 
den Artikelen 101 an 102 aus dem Traité iwwert de 
Fonctionnement vun der Europäescher Unioun er-
méiglecht. Den Artikel 101 verbitt ausdrécklech all 
Accord préalable tëscht Entreprisen, all Decisioun, 
fir sech ze associéieren an all concertéiert Praktiken, 
déi zum Zil hunn, déi fräi Konkurrenz anzes chränken 
oder carrement ze verhënneren. Den Artikel 101 
nennt als Beispiller e Festleeë vu Verkafspräisser 
tëscht den Entreprisen, en Opdeele vun de Marchéen 
ënner sech, eng concertéiert Limitatioun vun hirer 
Produktioun, vun hiren Debouchéen oder vun hirer 
technolo gescher Entwécklung. Den Artikel 102 verbitt 
sengersäits all Versuch, eng dominant Positioun als 
Entreprise fir déi eegen ekonomesch Zwecker ausze-
notzen. D’Artikelen 101 an 102 aus dem Traité fanne 
sech iwwregens am Gesetzesprojet erëm an den Ar-
tikele 4 a 5.
D’Vokatioun vun dësem Gesetzesprojet ass et also, 
déi verschidden Dispositioune vun der EU-Direktiv an 
nationaalt Recht ze transposéieren a gläichzäiteg de 
Fonctionnement an d’Prozedure ronderëm déi Lëtze-
buerger Konkurrenzautoritéit ze adaptéieren an ze 
moderniséieren.
(M. Mars Di Bartolomeo prend la présidence.)
Ee vun de Piliere vun der EU-Direktiv ass jo d’Garantie 
vun der Onofhängegkeet vun den nationale Konkur-
renzautoritéiten. Dëst betrëfft souwuel d’Onofhänge g    - 
keet am Exercice vun hire legale Befugnisser, d’Onof-
hängegkeet, fir sech kënne viru Geriicht ze ver-
dee degen, wéi och d’Onofhängegkeet, fir déi eege 
Budgetsenveloppe esou auszeginn, wéi d’Autoritéit et 
fir hir Aarbecht fir ubruecht fënnt.
Am Artikel 7 ass d’Onofhängegkeet vun der Auto-
ritéit schwaarz op wäiss festgehalen. Am selwech-
ten Artikel 7, Paragraf 2, ass och festgehalen, dass 
d’Membere vum Collège vun der Autoritéit an all aner 
Agente vun der Autoritéit keng Instruktioun akzep-
téieren a scho guer net sollicitéieren dierfen, déi vun 
der Regierung oder soss enger ëffentlecher oder pri-
vater Entitéit ausgoe géif, dëst an Applikatioun vum 
Traité respektiv vun den Artikele 4 a 5 vum Gesetzes-
projet.
Déi héich Standarden a Saachen Onofhängegkeet 
kënnen eigentlech nëmmen da richteg erfëllt ginn, 
wann aus dem aktuelle Conseil de la concurrence, 
deen eng sougenannten „autorité administrative 
indé pendante“ ass, e richtegen Établissement public 
gëtt. Aus dem Conseil de la concurrence gëtt also do-
mat déi nei Autorité de concurrence du Grand-Duché 
de Luxembourg.

Dës Transformatioun dréit iwwregens och dem Regie-
rungsprogramm Rechnung. D’Autorité de concur-
rence huet also als Éischt d’Kompetenz, fir d’Artikele 
4 a 5 vum Gesetzesprojet respektiv déi equivalent 
Dispositiounen 101 an 102 aus dem Traité, um Ter-
rain ëmzesetzen. Dëst setzt natierlech viraus, dass 
d’Autoritéit och effektiv Recherchen zu méigleche 
Violatioune vum Konkurrenzrecht mécht an eventuell 
Violatiounen och effektiv sanktionéiert.
D’Autoritéit mécht sektoriell Enquêten, si schreift 
Avisen zu Projete vu legislativen oder reglementa-
reschen Texter, déi d’Konkurrenzrecht betreffen, a si 
representéiert och eist Land, notamment am euro-
päesche Reseau vun der Konkurrenz. Gläichzäiteg 
sensibiliséiert si de Grand public op Froe ronderëm 
d’Konkurrenzrecht. Also, Dir gesitt, d’Kompetenze vun 
der Autoritéit si ganz villfälteg.
Fir d’Kontrollen ouni Autorisatioun vun engem Juge 
d’instruction dierfen de Conseiller instructeur an d’En-
quêteuren op der ëffentlecher Strooss agéieren an 
 tëschent 6.30 an 20.00 Auer Zougang hunn zu beruff-
lech genotzte Raimlechkeete respektiv Raimlechkee-
ten, wou Servicer ugebuede ginn. Net ugekënnegt 
Inspektiounen an de Raimlechkeete vun Entreprisë 
kënnen awer nëmmen da stattfannen, wann de 
 Conseiller instructeur eng motivéiert Demande bei 
engem Juge d’instruction gemaach huet, deen dës 
Demande dann dee Moment och accordéiert huet. De 
Conseiller instructeur motivéiert seng Demande op-
grond vun Indicen, déi en huet, déi op d’Existenz vun 
illegale Praktiken hindeite kënnen. D’Ordonnance vum 
Juge d’instruction ass vum Conseiller instructeur de 
Moment vun der Inspektioun dem Responsabele vun 
der Entreprise respektiv deem leschtgenannte sengem 
Representant virzeweisen. Géint d’Ordonnance vum 
Juge d’instruction kann och Appell ageluecht ginn.
Kolleeginnen a Kolleegen, et ass nëmmen eng 
 logesch Konsequenz, dass d’Transformatioun vum 
Conseil de la concurrence an déi nei Autorité de 
concur rence mat den héije Standarde vum neie 
Gesetzes projet ee méi groussen Aarbechtsopwand fir 
dës Autoritéit an der Gestioun vun hiren dagdeegle-
chen Aarbechte bedeite wäert. Doraus ergëtt sech 
d’Necessitéit vun zousätzleche Ressourcen um Niveau 
vum Personal. Dës Erkenntnis schéngt scho bei der 
Regierung ukomm ze sinn, well wann een e Bléck an 
de Budgetsprojet 2023 geheit, da gesäit een, dass do 
mat enger Enveloppe vun 2,3 Milliounen ëmmerhin 
eng hallef Millioun méi fir déi Autorité de concur-
rence elo scho virgesinn ass.
Wann een d’Onofhängegkeet vun der Autorité de 
concurrence ënnersträicht, da beschränkt se sech na-
tierlech op den Exercice vun hirer Missioun, fir d’Kon-
kurrenzreegelen ze applizéieren.
De Gesetzesprojet inspiréiert sech och um Gesetz 
vum 1. August 2018 iwwert d’Commission nationale 
pour la protection des données, d’CNPD. Grad ewéi 
d’CNPD wäert och d’Autorité de concurrence ouni 
Conseil d’administration auskommen.
D’Konte vun der Autorité de concurrence ginn iw-
werpréift a suivéiert vun engem agreéierte Réviseur 
d’entreprises. D’Konte ginn doriwwer eraus och dem 
Regierungsrot virgeluecht.
D’Autorité de concurrence gëtt sech och e Code de 
conduite, deen d’Prozeduren am Fall vun engem 
méigleche Conflit d’intérêt virgesäit. Dëse Code de 
conduite gëtt an aller Transparenz am Journal offi-
ciel publizéiert. Parallell dozou wäert d’Autorité de 
concurrence och all Joer e Rapport d’activité virleeën, 
deen ënner anerem déi wichtegst Decisiounen, déi 
déi Autoritéit vis-à-vis vun den Entreprisë geholl 
huet, rekapituléiert a gläichzäiteg iwwert déi aktuell 

Kompositioun vun der Autoritéit informéiert. Dëse 
Rapport d’activité wäert souwuel dem Wirtschaftsmi-
nister wéi och der Chamber an der Cour des comptes 
iwwerreecht ginn. D’Konkurrenzautoritéit wäert hirer-
säits dëse Rapport op hirem Internetsite publizéieren.
Här President, ech hat éinescht gesot, dass dëse Pro-
jet schonn en zimmlech laange Baart huet. A sengem 
éischten Avis hat de Staatsrot relativ vill ze beanstan-
den. Méi genereller Natur gëtt de Staatsrot ze beden-
ken, dass een net soll d’Reegele vun enger Enquête 
pénale iwwerhuelen, wann ee sech innerhalb vu Pro-
zedure vum Droit administratif beweegt.
De Staatsrot ass natierlech a sengem Avis och op déi 
eenzel Artikelen agaangen. Notamment den Artikel 3 
vum Projet huet vun Ufank u Problemer opgeworf. De 
Staatsrot hat hei schonn a sengem éischten Avis ge-
mengt, dass duerch d’Paragrafen 2, 3 a 4 vum Artikel 
3 de Prinzipp vun der Liberté du commerce riskéiert, 
ënnert d’Rieder ze kommen. Ëmmerhin ass d’Liberté 
du commerce jo an eiser Verfaassung verankert. D’Fi-
xéiere vu Präisser oder Margen ass eng Matière, déi 
grondsätzlech dem Gesetz muss virbehale bleiwen 
an net iwwer e Reglement soll ofgewéckelt ginn. De 
Staatsrot huet dofir méi Prezisioun bei dëse Para-
grafe vum Artikel 3 gefuerdert. Mee och am éischten 
an zweeten Avis complémentaire konnt en nach net 
ganz iwwerzeegt ginn. Obwuel d’Paragrafen an hirer 
amendéierter Form den Élément déclencheur vun 
enger Präisfixatioun mat der néideger Prezisioun 
beschriwwen hunn, huet de Staatsrot awer en Enca-
drement vun esou enger staatlecher Interventioun 
gefuerdert.
An deem Kontext huet d’Kommissioun decidéiert, fir 
déi problematesch Paragrafen aus dem initialen Text 
erauszehuelen a se separat an engem zweete Projet 
ze maachen. Op dës Aart a Weis brénge mer et fäer-
deg, de Rescht vum Projet zum Vott kënnen ze brén-
gen an domadder keng onnéideg Zäit ze verléieren. 
De Staatsrot huet sech mat där Aart a Weis och aver-
stanen erkläert.
De Staatsrot huet sech doriwwer eraus géint e gene-
relle Pouvoir réglementaire vun der Autoritéit ausge-
schwat. De Gesetzesprojet misst all Cas de figure 
virgesinn, wou d’Autoritéit e Pouvoir réglementaire 
géif ausüben. D’Kommissioun huet doropshin deen 
entspriechende Paragraf aus dem Artikel 6 gestrach.
Vu dass d’Autoritéit an hirer dagdeeglecher Aarbecht 
eng ëffentlech Gewalt ausübe kann, huet de Staats-
rot exigéiert, dass d’Membere vum Collège vun der 
Autoritéit d’Lëtzebuerger Nationalitéit mussen hunn. 
D’Kommissioun ass och hei der Opposition formelle 
vum Staatsrot nokomm.
E gréisseren Defi war bei den Diskussiounen an der 
Kommissioun d’Artikulatioun vun den Artikele ronde-
rëm d’Inspektiounen. De Staatsrot huet gefuer dert, 
dass de Gesetzesprojet kloer ënnerscheet tëscht 
 Inspektioune vu berufflech genotzte Raimlechkee-
ten, Inspektioune vu Raimlechkeeten, déi zu Wunn-
zwecker genotzt ginn an der Perquisitioun vun 
Dokumenter. Nëmme wann dës verschidde Cas-de-
figuren am Text vunenee getrennt ginn, kënnen och 
déi jeeweileg Prozedure kloer differenzéiert ginn.
De Staatsrot huet bei sengem éischten Avis complé-
mentaire seng Opposition formelle bäibehalen, well 
déi Disctinctioun aus senger Siicht nach ëmmer net 
kloer genuch war. Eréischt bei sengem zweeten Avis 
complémentaire konnt de Staatsrot mat der Text-
propos averstane sinn, notamment well jo keng 
Sanktioun domadder verbonnen ass, wann een dem 
Conseiller instructeur bei enger einfacher Kontroll 
den Accès zu de Raimlechkeete verbitt.
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E weidere wichtege Punkt, deen de Staatsrot opge-
worf hat, war dee vun der Confidentialitéit vun der 
Kommunikatioun tëscht Affekot a Client. Et dierft net 
sinn, dass de Conseiller instructeur selwer iwwer-
préiwe kann, ob eng Kommunikatioun effektiv an de 
Genoss vun dësem Secret kommen dierft. An deem 
Fall géif de Conseiller nämlech vun Informatioune 
Kenntnis huelen, déi ënner Ëmstänn fir seng Recher-
che guer net dierften un hie goen. Zum Beispill, wann 
de Juge d’instruction enger Klo vum Responsabele 
vun der Entreprise géif nokommen. De Staatsrot huet 
hei d’Rechter vun der Defense a Fro gestallt gesinn an 
dofir eng Opposition formelle géint dës Dispositioun 
ausgeschwat. D’Kommissioun huet als Léisung zréck-
behalen, dass am Fall vun engem Desaccord an der 
Appreciatioun vun der Natur vun den Dokumenter 
eng Mise sous scellés gemaach gëtt an uschléissend 
e Recours ka gemaach ginn.
Och de Conseil de l’ordre des avocats huet sech zu dë-
ser Dispositioun a sengen Avise geäussert. Déi éischt 
Versioun vun der Dispositioun géif de Beruffsstand 
vum Affekot mëssverstoen. D’Confidentialitéit vun de 
Kommunikatiounen tëscht Affekot a Client huet de 
Conseil vum Ordre des avocats am Gesetzesprojet ze 
enk gefaasst gesinn.
Souwuel d’Cour supérieure de justice wéi den Tribu-
nal d’arrondissement fir Lëtzebuerg haten an hiren 
Avisen op d’Wichtegkeet higewisen, d’Méiglechkeet 
vun engem Recours géint Decisioune virzegesinn, 
déi wärend der Instruktiounsphas vun der Autoritéit 
geholl ginn. Hei geet et ganz einfach ëm d’Rechter 
vun der Defense. An dës Rechter, dat brauch ech hei-
banne kengem ze erklären, sinn natierlech kruzial fir 
all Rechtsstaat. D’Kommissioun ass aus deem Grond 
de Remarke vu béide Geriichter nokomm.
Et géif den zäitleche Kader sprengen, wann ech géif 
op déi vill aner Avisen agoen, déi, eenzel gekuckt, 
natie rlech alleguerte ganz pertinent sinn. Ech ver-
weisen an deem Zesummenhang op mäi schrëftleche 
Rapport. Wat een awer aus allen Avise kann erauslie-
sen, dat ass, dass e grousse Konsens besteet iwwert 
d’Necessitéit, aus dem fréiere Conseil de la concur-
rence en Établissement public ze maache mat renfor-
céierte Mëttelen.
Här President, léif Kolleeginnen a Kolleegen, e rigou-
réist Ëmsetze vum Konkurrenzrecht ass a mengen 
Aen e Gewënn fir eis alleguerten. Et ass e Gewënn fir 
all Commerçant an all Entreprise, déi no de Reegele 
vun eise Gesetzer an Norme schaffen. Et ass gläich-
zäiteg gradesou e Gewënn fir jiddwer Eenzele vun eis, 
deen als Konsument e staarkt Gesetz brauch, well e 
sech aleng nëmme schwéier schütze kéint.
Aus deem Grond géif ech mech freeën, wa mer haut 
mat grousser Majoritéit e Gesetzesprojet stëmme 
kéinten, deen eis wuel an der Ekonomieskommis-
sioun laang beschäftegt huet, mee deen a mengen 
Aen e ganz gudden Equiliber tëscht de verschiddenen 
Aspekter an Interête fonnt huet.
Ech soen Iech Merci a ginn och den Accord vu menger 
Fraktioun.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | 
Merci och.
An ech ginn direkt d’Wuert weider un den éisch-
ten agedroene Riedner, den Här Léon Gloden. Här 
 Gloden, Dir hutt d’Wuert.
Discussion générale
M. Léon Gloden (CSV) | Merci, Här President. Erlaabt 
mer, direkt der Madamm Rapportrice Merci ze soe fir 
hire ganz gudde schrëftlechen a mëndleche Rapport, 

och doriwwer eraus fir déi ganz gutt Aarbecht, well 
Dir hutt et selwer gesot, et ass e Projet, un deem mer 
laang geschafft hunn. An dat hei ass och e Projet, 
wou ee gesäit, datt e weesentlech verbessert eraus 
aus deem Haus hei geet, wéi e ran an d’Haus komm 
ass.
Dem Conseil de la concurrence seng Originne ginn 
op 2004 zréck, op d’Gesetz vum 17. Mee. Deemools 
ass de Conseil de la concurrence esou als eng hybrid 
Entitéit kreéiert ginn. Et war op där enger Säit eng 
Entitéit, déi dann eng Decisioun geholl huet an op där 
anerer Säit war et d’Inspektioun, déi deemools nach 
am Wirtschaftsministère usiesseg war, déi am Fong 
d’Enquêtë gemaach huet, fir erauszefannen, ob eng 
„Infraktioun“, entre guillemets, géif bestoen an ob 
déi misst jugéiert ginn oder net.
E weesentleche Fortschrëtt hu mer mam Gesetz vun 
2011 gemaach, wou dunn de Conseil eng onofhängeg 
administrativ Autoritéit ginn ass. Ech erënneren drun, 
dat war ee vun deene rare Momenter an dësem Haus, 
wou d’Chamber sech iwwert de Conseil d’État ewech-
gesat huet a wou mer an engem zweete Vote constitu-
tionnel dat Gesetz deemools gestëmmt hunn.
Deemools ass och agefouert ginn, datt déi Leit, déi 
herno am Conseil de la concurrence an där Divisioun 
sëtzen, déi d’Decisiounen hëlt, net och kënnen d’En-
quête maachen.
Mat dësem Projet de loi, an d’Madamm Rapportrice 
huet et erkläert, gëtt de Conseil de la concurrence 
elo en Établissement public, dat heescht, komplett 
onofhängeg vun all Autoritéit, e changéiert duerfir 
och den Numm a gëtt d’Autorité nationale de concur-
rence.
Den Objet ass eeben, datt och d’Uniformisatioun 
vun de Prozedure geschitt par rapport zu deenen 
aneren Autoritéiten an deenen anere Memberlän-
ner, an datt och d’Autoritéit méi Ressourcë kritt, well, 
an ech hunn et scho puermol op dësem Pult gesot, 
d’Wettbewerbsrecht, den Droit de la concurrence, 
ass e ganz wichtegen Domän a gëtt oft hei zu Lëtze-
buerg ënnerschat. Mee éischtens kann den Droit de 
la concur rence ganz grouss Amendë mat sech zéien, 
an op där anerer Säit: Mir sinn e klengt Land, d’Déci-
deurs économiques gesi sech op ville Plazen an et 
ass ee ganz schnell an enger Entente, wann een och 
nëmme mëndlech eppes ofschwätzt. Dat soll een net 
vergiessen.
Firwat ass déi Autoritéit iwwerhaapt zoustänneg? 
Ben, si ass generell zoustänneg fir d’Anhale vum 
Wettbewerbsrecht, vum Droit de la concurrence. Wat 
ass dat?
Éischtens: Eng Entente oder e Kartell, dat heescht, 
wann zwou Entreprisë sech zesummendinn, fir zum 
Beispill e Präis ofzeschwätzen, fir zum Beispill e Mar-
ché public ze kréien. Ech erënneren drun, déi éischt 
Affär hei zu Lëtzebuerg, wou esou e Fall virkomm ass, 
deen och sanktionéiert ginn ass, war de sougenannte 
„cartel des carreleurs“ vun de Plätterchersleeër, dee-
mools wéi de Justizpalais um Helleg-Geescht-Platto 
gebaut ginn ass.
Déi zweet Kategorie, wou dës Autoritéit zoustän-
neg ass, ass den Abus de position dominante. Dat 
heescht, eng Gesellschaft, eng Entreprise, déi 30 % 
Marché huet, Part-de-marchéen, op engem defi-
néierte geografesche Produitsmarché, muss eeben 
oppassen, datt se sech net esou behëlt, datt se den 
Accès vu Konkurrenten op de Marché behënnert.
Haut gesäit een, datt ëmmer méi Affären zum Beispill 
am Telekommunikatiounsberäich kommen, an der 
Distributioun. Des Ëfteren ënnersicht d’Autoritéit och 
d’Reegele vun Organes professionnels. Den OAI, do 

war eng Kéier eng Affär. Ganz oft gëtt d’Affär zwar ad 
acta geluecht, mee och kloer e Message no baussen: 
Och esou Organisatioune kënnen an de Collimateur 
vun der Autoritéit kommen!
An et gëtt och ëmmer déi Diskussioun geféiert, och 
dobaussen ënnert de Spezialisten: Soll dës Auto-
ritéit nëmmen zoustänneg si fir d’Wettbewerbsrecht 
oder soll dës Autoritéit och kënnen zoustänneg gi fir 
de Konsumenteschutz an och fir d’Propriété intellec-
tuelle? Well dat si Matièren, déi juristesch ganz oft 
anen eegräifen. Wann een déi grouss Decisiounen, 
zum Beispill fir Amazon, kuckt, och um europäeschen 
Niveau, gëtt sech och op déi Matièrë referéiert. 
D’Union luxembourgeoise des consommateurs hat 
zum Beispill déi Problematik an hirem Avis opge-
fouert fir ze soen, datt si am Fong léiwer hätt, datt 
d’Autorité de concurrence och fir de Konsumente-
schutz zoustänneg wier. Dës Optioun ass awer an 
dësem Projet de loi elo vun eis net zréckgehale ginn.
Dann: Wat fir eng Decisioune kann de Conseil de la 
concurrence iwwerhaapt huelen? Bon, éischtens kann 
de Conseil de la concurrence oder d’Autorité de concur-
rence – ech muss mech nach un deen neie Vocabulaire 
do gewinnen – decidéieren, datt eeben e Verstouss 
géint d’Wettbewerbsrecht do ass an eng Entente oder 
en Abus de position dominante verbidden.
Da kann d’Autoritéit och decidéieren, obwuel a priori 
eng Atteinte zu dem Wettbewerb wier, d’Affär ze 
exemptéieren. Dat ass och eng technesch Prozedur. 
Do gëtt et e Reglement um europäeschen Niveau, 
wann een do verschidde Krittären erfëllt, wéi zum 
Beispill, datt deen Accord en Avantage ass fir de Kon-
sument, da kann d’Autorité de concurrence decidéie-
ren, datt et awer net an de Champ d’application vum 
Verbuet fält.
Dann, wat och ëmmer méi opkënnt, och hei zu Lëtze-
buerg, dat ass d’Prozedur vun der Clemence. Dat 
heescht, Dir hutt zwou Entreprisen, déi maachen 
en Accord, an dann herno seet eng Entreprise: „O, 
dat war awer net esou richteg, wat ech do gemaach 
hunn“, an da geet déi Entreprise bei d’Autoritéit deen 
Accord denoncéieren an en contrepartie kritt se dann 
eng Clemence, dat heescht, si brauch keng Amende 
ze bezuelen.
Ech wëll och drun erënneren, an dat ass och vläicht 
wichteg ze soen op dëser Plaz: Et muss net ëmmer 
e Kontrakt si vu 50 Säiten! Et si berüümt Affären um 
europäeschen Niveau gesprach ginn, notamment 
de Kartell vun de Bëtonsproduzenten, dat war op 
engem hallwe Béierdeckel an engem Bistro zu Bréis-
sel zesummegeschriwwe ginn. Also, et kënnt net op 
d’Längt un, et kënnt och net op d’Schrëftstéck un, et 
kann och mëndlech sinn. Ech soen dat, well dat hei zu 
Lëtzebuerg och ganz wichteg ass, well mer e klengt 
Land sinn a mer eis oft op verschiddene Plaze gesinn.
Wann d’Autoritéit mengt, et hätt een eppes falsch ge-
maach, kann ee sech och engagéieren, vis-à-vis der 
Autoritéit, sech ze verbesseren, an da gëtt dat och an 
enger Decisioun festgehalen.
Dann ass och gesot ginn, d’Autorité de concurrence 
kéint och eng Rei sektoriell Enquêtë maachen. Zum 
Beispill huet se och eng Enquête iwwert de Geoblo-
cking gemaach. Dat ass jo, wann de Lëtzebuerger 
Konsument zum Beispill op engem däitschen Inter-
netsite elo fir Chrëschtdag wëllt e Kaddo kafen, da 
gëtt e geblockt, well e wëllt mat enger lëtzebuerge-
scher Kredittkaart bezuelen. Dat huet als Konsequenz, 
datt net Lëtzebuerg déi meescht Bréifkëschten huet 
hei an Europa, mee eis däitsch Frënn. Op där anerer 
Säit vun der Musel, an all deenen Dierfer, gëtt et vill 
Bréifkëschten, fir datt d’Lëtzebuerger Konsumenten 
do eng Adress hunn, wou se sech dann déi Päck vun 
all deene grousse Konzerner hinner liwwere loossen.
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Da muss een och wëssen, datt d’Autorité de la concur-
rence ganz héich Strofe kann ausschwätzen, pe-
cuniaire Strofen. Dat kënne bis zu 10 % vum Chiffre 
d’affaires mondial vun dem Grupp sinn. Also, wann 
ech als kleng Lëtzebuerger Entreprise zu engem 
grousse Grupp gehéieren an ech maachen eppes, 
kann dat bis zu 10 % vum Chiffre d’affaires mondial 
vun deem Geschäftsjoer virdru goen. Dat gi ganz 
héich Montanten. Op europäeschem Niveau gëtt 
et do och Decisiounen, wou scho fir Honnerte Mil-
liounen Amenden imposéiert gi sinn.
A well eeben déi Strofen esou héich kënne sinn, gëtt 
den Droit de la concurrence och als Strofrecht consi-
deréiert an der Jurisprudenz. An duerfir ass et och 
wichteg, datt déi Entreprisen déi selwecht Garantien 
hu wéi een, deen an engem normale Strofprozess 
inculpéiert gëtt. Well d’Pouvoiren an d’Prozedur vun 
der Autorité de concurrence sinn enger Prozedur am 
Strofrecht ganz änlech. Et kënnen Enquêtë gemaach 
ginn, et kënnen Inspektioune gemaach ginn, et 
kënne Perquisitioune gemaach ginn, et kënne Saisië 
gemaach ginn, et kënnen Experten designéiert ginn. 
Eng Rei Mesurë ginn natierlech ënnert dem Contrôle 
vun dem Riichter gemaach. Mee Dir gesitt, aleng an 
der Opzielung vun deene verschiddenen Etappe si 
mer quasiment am Strofrecht.
An duerfir ass et och wichteg, datt à chaque étape 
vun der Prozedur Garantië gi ginn, datt déi Entre-
prise sech natierlech net selwer inculpéiert. An ech 
wëll op ee Punkt agoen diesbezüglech. Do hate mer 
eng gréisser Diskussioun. Perséinlech fannen ech, 
datt mer do net déi Satisfaktioun kruten, déi mir eis 
gewënscht hätten. Dat ass eeben d’Korrespondenz  
 tëschent dem Affekot an dem Client, an dësem Fall 
der Entreprise. Do gëtt et en europäescht Urteel, déi 
sougenannten „Akzo-Affär“, wou de Privileeg fest-
gehale ginn ass, dat heescht, déi Dokumenter, déi 
 tëschent dem Client an dem Affekot echangéiert ginn, 
däerfen net saiséiert ginn.
Herno hu mer eng Aart Kompromëssléisung fonnt. 
Perséinlech sinn ech net ganz zefridden domadder. 
Mee et ass eng Kompromëssléisung, well mer maa-
chen awer d’Dier op fir eng „fishing expedition“ hei. 
Dat heescht, et steet am Text, et kéint alles geholl 
ginn, ouni datt dat am Detail muss nogekuckt ginn, 
dat heescht, och e Bréif, deen op Entêtëpabeier vun 
enger Affekotenetüd ass, an dann herno gëtt eréischt 
gekuckt, ob een dat Dokument kann huelen oder net. 
Ech soen Iech: De Mënsch ass net perfekt! A wann 
een aus der Autoritéit bis dat Dokument gesinn huet, 
och wann et herno net däerf an der Prozedur sinn, 
dee kann dat jo net einfach esou am Gehier ausschal-
ten.
Duerfir, op deem Punkt hunn ech e bësse Bauchwéi, 
mee d’Riichteren an d’Geriichter wäerten dann an Zu-
kunft op déi do Problematik sécher eng Kéier zréck-
kommen.
Da wëll ech nach e puer méi politesch Punkten 
uschwät zen, déi en lien direct voire indirect mat dësem 
Text sinn. Geoblocking, ech hunn et gesot, dat bleift 
wierklech e seriöe Problem fir eist klengt Land. Ech 
weess, d’Regierung intervenéiert reegelméisseg. Et ass 
och e Sujet, dee mir hei reegelméisseg an der Cham-
ber debattéieren. Mee do gesäit een, datt Europa nach 
laang net uniformiséiert ass. An ech erënneren och do 
un d’Initiativ deemools vum Justizminister Biltgen, fir 
och en uniformt Vertragsrecht ze kréien um europä-
eschen Niveau. Leider ass dat net gelongen.
Dann een anere Problem, deen eis Betriber hunn, eis 
Kleng- a Mëttelbetriber, dat ass den Approvisionne-
ment. Ganz oft muss eng Entreprise hei zu Lëtze buerg 
iwwer en Intermediaire akafe goen, besonnesch an 

der Distribution alimentaire. Fir e Beispill ze soen: 
Amplaz datt iergendeng Supermarchéchaîne direkt 
eng Mark Kamelle beim Produzent an Däitschland 
oder a Frankräich keeft, muss se iwwer en Interme-
diaire, ganz oft an der Belsch, goen. Doduerch ent-
stinn zousätzlech Käschten, déi sech natierlech zum 
Deel op de Präis fir de Konsument zréckschloen.
An dann deen drëtte Punkt, deen ech wollt ervirsträi-
chen: An dem Konkurrenzrecht gëtt et déi berüümt 
Theorie, dass, soubal en Effet potentiel do ass, datt 
d’Konkurrenz net kéint garantéiert ginn, dann d’Auto-
ritéit, déi national oder déi europäesch Autoritéit, 
eebe kann decidéieren, datt et eng Entente oder en 
Abus de position dominante ass.
Dat war ganz am Ufank vun dem europäesche Wett-
bewerbsrecht an de 60er-Joren d’Theorie, an déi huet 
sech bis haut duerchgezunn. An déi gëtt ëmmer méi 
och vun de Spezialiste kritiséiert, well et ënner ane-
rem einfach esou eng theoreetesch Analys ass. An Dir 
hutt ganz oft Fäll, wou vläicht eng Atteinte um Droit 
de la concurrence ass, mee wou awer en Effet béné-
fique ass fir e Wirtschaftssecteur oder zum Beispill fir 
de Konsument.
Lëtzebuerg huet duerch dës Theorie leider en De-
savantage. Ech erënneren un déi Problematik mam 
Stolwierk zu Diddeleng. Doduerch hu mer och e Pro-
blem an der europäescher Industriepolitik. Amplaz 
konkreet d’Effeten ze kucken um Terrain, gëtt do hei-
ansdo ze vill theoreetesch gekuckt: Et kéint dach awer 
vläicht sinn, datt eppes geschitt. An do musse mer 
och als Politiker bei der Europäescher Kommissioun 
intervenéieren, datt se eng aner Vue kritt dovunner. 
An där rezenter Nott iwwert d’vertikal Restriktiounen 
huet se eng Ouvertür gemaach. Mee wa mer wëllen 
d’europäesch Industrie schützen an hëllefen, weider 
ze developpéieren, musse mer vun där do Theorie 
ewechkommen! Well et kann net sinn, datt, wann 
zwee europäesch Betriber fusionéieren, datt da ge-
sot gëtt: „Do ass eng Entente“, an als Resultat hu mer 
dann en amerikaneschen oder e chineesesche Kon-
kurrent hei um europäesche Marché! Ech fannen dat 
perséinlech kontraproduktiv.
Dëst gesot, nach eng Kéier merci fir déi vill Aarbecht 
an der Kommissioun. An domadder ginn ech den Ac-
cord vun der CSV-Fraktioun.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | 
Merci. An d’Wuert huet direkt deen nächste Riedner, 
den Här Guy Arendt. Här Arendt, Dir hutt d’Wuert.
M. Guy Arendt (DP) | Merci, Här President, léif Kol-
leeginnen a Kolleegen, léiwe Minister, ech géif, fir 
et net ze vergiessen, der Rapportrice, der Madamm 
Mutsch, e grousse Merci ausdrécke fir hire schrëft-
lechen, awer haaptsächlech och mëndleche Rapport, 
well si war ganz komplett, wat mir erlaabt, d’Saach e 
bësse méi einfach ze maachen an e puer Punkten net 
mussen onbedéngt virzedroen.
Beim Projet de loi, deen haut virläit, an dat ass 
schonn ugeklongen, geet et engersäits drëm, eng 
verbessert gesetzlech Basis iwwert d’Konkurrenz 
ze schafen. Dat besteeënd Gesetz vum 23. Oktober 
2011 gëtt, wéi gesot, heimadder ofgeschaaft. An déi 
Kolleegen, déi déi Zäit derbäi waren, déi kënne sech 
erënneren, dass dat eng relativ, naja, hefteg Diskus-
sioun war. An d’Madamm Rapportrice huet et gesot: 
Deen heite Projet de loi, deen huet och e laange 
Baart, dat heescht, do sinn et och x Diskussioune 
ginn. A si ass jo op déi verschidden Avisen agaan-
gen, do war vill Hin an Hier, notamment mam Conseil 
d’État.

Mir haten eis sengerzäit och beim Vott enthalen, well 
mer der Meenung waren, dass dat aalt Gesetz, also 
dat 2011er Gesetz net der Verfassung géif entsprie-
chen an och net einwandfrei war bei juristesche Pro-
blemer.
Mir sinn also elo frou driwwer, dass mer haut eng 
verbessert Versioun stëmme kënnen, am Sënn haapt-
sächlech och vum Konsumenteschutz.
An deem heite Projet geet et zweetens och drëms, déi 
europäesch Direktiv 2019/1 vum 11. Dezember 2018 
ze transposéieren.
Eent vun den Ziler vun där EU-Direktiv ass, dass an 
allen EU-Länner d’Artikelen 101 an 102 vum Traité 
iwwert de Fonctionnement vun der Europäescher 
Unioun korrekt an uniform applizéiert kënne ginn. 
An d’Madamm Mutsch huet eis déi zwee Artikelen er-
kläert, soudatt ech dovunner kann ofgesinn.
Et geet also drëms, den Autoritéite vun der EU déi 
néideg Onofhängegkeet an d’Moyenen ze ginn, fir 
eng uniform Uwendung vum Konkurrenzrecht ze er-
reechen.
Ech géif just gären op e puer Punkte vun dësem Pro-
jet zréckkommen. Fir d’éischt ass et wichteg, dass 
eng Konkurrenzautoritéit onofhängeg operéieren 
an hir Fonctiounen am Beräich vum Konkurrenzrecht 
 ausübe kann. Fir hir d’Moyenen ze ginn, op eng effi-
kass Aart a Weis kënnen dat Recht ze applizéieren an 
de gudde Funktionement vum Bannemaart ze garan-
téieren, kritt eis Autoritéit heimat en neie Statut.
Aus dem fréiere Conseil de la concurrence, enger 
onofhängeger administrativer Autoritéit, gëtt elo 
en Établissement public, deen duerch säi President 
viru Geriicht vertruede gëtt. Ech insistéieren op dee 
Punkt, well de Conseil d’État hat an deem Zesummen-
hang d’Fro gestallt, firwat an no welche Krittären e 
spezifesche Regimm fir d’Konkurrenzautoritéit hei 
geschafe gëtt. Aner Établissements publics änlech zu 
der Autorité nationale de concurrence ginn duerch 
Affekote viru Geriicht vertrueden, wat hei elo net de 
Fall ass. An ech denken do ënner anerem un den ILR, 
un d’CNPD an d’CSSF. Obschonns, dat wëll ech awer 
och elo nach soen, fir komplett ze sinn, d’Autoritéit 
huet awer och d’Méiglechkeet, le cas échéant en Af-
fekot materunzehuelen. Mee de Prinzipp ass, dass se 
net iwwer en Affekot vertrueden ass.
De Conseil d’État werft an deem Zesummenhang 
d’Fro op, ob net misst ënnersicht ginn, wéi an Zukunft 
all d’Établissements publics virun de Geriichter ver-
truede kënne ginn, vu dass mer hei zwou verschidde 
Prozeduren hunn.
Am Avis vum Staatsrot geet och rieds iwwert de Se-
cret vun de Kommunikatiounen tëschent dem Affekot 
a sengem Client, dat ass schonn ugeschwat ginn. Fir 
d’Rechter vun der Verdeedegung ze respektéieren, 
werft de Staatsrot d’Fro op, ob et ubruecht ass, dass 
de Beroderinspekter selwer ka préiwen, ob déi Kom-
munikatiounen tëschent de Betriber an dem Affekot 
iwwert de Secret des communications tëschent Affe-
kot a Client gedeckt sinn. Et ass scho gesot ginn: De 
Secret professionnel ass d’ordre public an am Interêt 
vum Client. Mir hunn eeben hei esou e bëssen eng 
hybrid Léisung fonnt, wéi de Kolleeg Léon Gloden 
et scho gesot huet, mee alles ass jo nach perfectibel 
spéiderhin.
Des Weideren ass ze begréissen, dass d’Konkurrenz-
autoritéit e Code de conduite muss opstellen, deen 
d’Prozedure fixéiert, déi se ënner anerem am Fall vun 
engem Interessekonflikt muss suivéieren. An dat ass 
och e wichtege Punkt.
Och ze erwänen ass de Fait, dass wärend den Aar-
bechten an der Kommissioun a munchen Artikelen 
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eng Voie de recours agesat ginn ass. An et ass schonn 
ugedeit ginn: Mir sinn hei esou e bëssen an enger 
 änlecher Prozedur wéi eng penal Prozedur, an do 
muss een à tout moment kënne seng Rechter iwwer 
e Recours verdeedegen. Déi Recourse waren am 
Originaltext net virgesinn. Dëst ass awer wichteg fir 
d’Sécu rité juridique an d’Rechter vun der Defense a 
vun de Plaignanten.
Dir Dammen an Dir Hären, mat dësem Projet de loi 
gëtt eis lëtzebuergesch Konkurrenzautoritéit moder-
niséiert an un déi aktuell Zäit ugepasst.
D’DP steet natierlech fir e fairen a fräien Handel. 
Et ass eis awer och wichteg, dass mir e passende 
gesetz leche Kader hunn, deen den Autoritéite genuch 
Moyene gëtt, fir d’Konsumente sou gutt wéi méiglech 
ze schützen.
Erlaabt mer zum Schluss nach eng Fro. Ech wollt 
eigentlech froen, wou mer dru si mat dem souge-
nannte „contrôle préalable des concentrations“. Ech 
sinn der Meenung, dass de Moment elo komm ass, fir 
sech seriö Gedanken iwwer esou e Contrôle ze maa-
chen.
An da géif ech ofschléissend Iech Merci soe fir d’No-
lauschteren. An ech ginn heimadder den Accord vun 
der Demokratescher Partei zu dësem Projet de loi.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | 
Merci och. A mir fueren direkt weider mat där nächs-
ter Riednerin, der Madamm Semiray Ahmedova.
Mme Semiray Ahmedova (déi gréng) | Merci, Här 
President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, als Alleréischt 
ass et natierlech ze begréissen, dass mer duerch d’Scis-
sioun vum Projet de loi och derfir suergen, datt dëse 
Gesetzesprojet nach dëst Joer ka gestëmmt ginn. Do-
madder kann d’Autorité de concurrence hir Aktivitéiten 
ophuelen a Lëtzebuerg gëtt sengen europäesche Ver-
flichtunge gerecht.
En effikasst Konkurrenzrecht ass essenziell fir de 
gudde Fonctionnement vun der Ekonomie. E Mar-
ché ouni Konkurrenz schuet net nëmme just dem 
Consom mateur, mee och der Innovatioun. E berüümt 
Beispill dofir ass de Kartell zwëschent de „carbon 
majors“ aus dem Joer 1928. Dat war eng geheim Of-
sprooch zwësche siwe groussen Uelegentreprisen, 
den Accord vun Achnacarry. Mat deem Accord hu 
si hir dominant Positioun um Uelegmarché wëllen 
zementéieren, andeem si einfach gesot hunn, sech 
géigesäiteg gewäerden ze loossen, sech a verschidde 
Beräicher ze ënnerstëtzen an en plus gläichzäiteg net 
a Konkurrenz ze trieden. Dat war natierlech e grous-
sen Nodeel fir de Konsument an d’Konsumentinnen.
Grad haut, wou mer d’Transitioun a Richtung Klima-
neutralitéit esou séier wéi méiglech mussen ëmset-
zen, wieren esou Ententen natierlech problematesch 
an net ze toleréieren. Jo, e gutt Konkurrenzerecht 
ass dofir do, datt d’Konditiounen och gesat ginn, fir 
d’Ekonomie klimaneutral opzebauen a virun allem 
net am Business-as-usual hänkenzebleiwen.
Mat dësem Gesetzesprojet gi mer also e wichtege 
Schratt, fir eebe grad dëst Konkurrenzrecht ze verbes-
seren, andeems mir aus dem Conseil de la concur-
rence eng méi staark a méi onofhängeg Autorité de 
concurrence maachen, sou wéi d’EU-Legislatioun dat 
u sech och virgesäit.
Et geet wierklech drëm, déi verschidden negativ 
Praktiken, déi et gëtt, sou effikass wéi méiglech ze 
bekämpfen, sief dat d’Concurrence déloyale, illegal 
Ententen oder och en abusiivt Ausnotze vun enger 
dominanter Positioun um Marché.

E wichtegen Deel vun der Direktiv, déi mat dësem 
Projet ëmgesat gëtt, ass d’Onofhängegkeet vun där 
neier Autorité de concurrence. Effektiv brauch dës Au-
toritéit, fir dass se kann d’Konkurrenzrecht onofhän-
geg applizéieren, och eng gewëssen Onofhängegkeet 
an hirem Fonctionnement. An dofir begréisse mir och 
d’Schafung vun engem Établissement public heimad-
der.
Wat allerdéngs vun der Direktiv net virgesinn ass, 
ass eng explizitt budgetär Onofhängegkeet fir dës 
Autoritéit. Dofir ass et wichteg an deem Sënn, nach 
déi nächst Joren déi néideg Mëttelen zur Verfügung 
ze stellen, fir datt d’Autoritéit kann opgebaut ginn an 
hiren Aufgabe kann nokommen.
Fir dass Reegelen och richteg wierke kënnen, brauch 
een deementspriechend Sanktiounen am Fall, wou 
se net agehale ginn. Op EU-Niveau gouf hei decidéi-
ert, datt d’Sanktioune maximal 10 % vum weltwäiten 
Ëmsaz vun den Entreprisen ausmaachen dierfen.
Als Alleréischt begréisse mer natierlech, datt mer hei 
vu weltwäiten Emsätz schwätzen. Alles aneres hätt 
natierlech net den néidegen Impakt, fir datt d’Leit 
och net Saache solle maachen, déi net virgesi sinn 
oder net korrekt sinn, soe mer esou. Mee als Gréng 
hätte mir eis awer éischter eng aner Approche bei 
der Definitioun vun de Sanktioune gewënscht, näm-
lech déi vun enger gesetzlech definéierter minimaler 
Amende, esoudass déi ofschreckend Wierkung deem-
entspriechend an all Fall assuréiert wier.
Alles an allem hu mer et hei wierklech mat engem 
gudde Gesetz ze dinn, wat och ëmgesat gëtt, wat 
d’Konkurrenzrecht an domadder och eis Wirtschaft 
stäerke wäert. Dat alles gesot, wëll ech op kee Fall 
vergiessen, der Madamm Rapportrice e grousse 
Merci ze soe fir de schrëftlechen an natierlech fir de 
mëndleche Rapport a ginn och heimadder den Ac-
cord vu menger grénger Fraktioun.
Merci fir d’Nolauschteren.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | 
Merci och. Nächst Riednerin ass d’Madamm Myriam 
 Cecchetti.
Mme Myriam Cecchetti (déi Lénk) | Dat war awer 
elo séier gaangen. Jo, als Alleréischt emol e grousse 
Merci der Rapportrice fir hire mëndlechen a schrëft-
leche Rapport. An als déi Lénk si mir natierlech fir e 
staarkt Konkurrenzrecht, net nëmmen aus wirtschaft-
lechen, mee och aus politesche Grënn. Mir wäerten 
dofir dëse Projet de loi och matstëmmen, dee jo eng 
ganz Rei vu Verbesserungen, wichtege Verbesse-
runge bréngt: méi Onofhängegkeet, méi Moyenen, 
méi Kompetenzen an Attributiounen. Meng Virried-
ner/inne sinn och schonn ausgibeg dorobber agaan-
gen.
Am Detail hätt ee vläicht déi eng oder déi aner Saach 
nach kënnen aneschters maachen. Notamment dem 
Avis vun der Staatsbeamtekummer hätt ee vläicht 
kënne méi Rechnung droen. Mee et bleift awer e rise-
 ge Fortschrëtt par rapport zum Gesetz vun 2011. A 
mir wëllen dem Här Minister dofir och ausdrécklech 
Merci soe fir säin Asaz an deem ganz schwieregen a 
kontroversen Dossier, deen, wéi d’Madamm Rap-
portrice och gesot huet, schonn e ganz laange Baart 
huet. Also all Respekt!
Mir bedaueren natierlech och, datt et net méiglech 
war, eng Léisung ze fanne fir den Dispositif iwwert 
d’Fixatioun vun de Präisser. Dat ass an eisen Aen e 
ganz wichtegen a sënnvollen Dispositif, dee jo ge-
duecht ass, fir d’Bevëlkerung an Ausnamesituatiou-
nen ze schützen. A mir hoffen awer, datt och do lo 
schnell eng Léisung ka fonnt ginn, déi de Staatsrot 

dann zefriddestellt, ouni awer d’Essenz vun deem Dis-
positif ze verléieren. Duerfir, Här Minister, mir bieden 
Iech: Haalt dee laangen Otem nach bäi a loosst do net 
labber a maacht dat Bescht aus der Saach! 
Wéi gesot, mir stëmmen dëse Projet mat. Villmools 
merci fir d’Nolauschteren.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | 
Merci och. An dann huet d’Wuert de leschte Riedner 
zu dësem Projet, den Här Sven Clement. Här Clement, 
Dir hutt d’Wuert.
M. Sven Clement (Piraten) | Merci, Här President. 
Léif Kolleeginnen a Kolleegen, fir d’éischt emol wollt 
ech der Rapportrice Merci soe fir dee ganz gudde 
Rapport zu engem dach schwieregen Dossier, zu 
deem net nëmme vill Diskussiounen an der Kommis-
sioun waren, mee och virun allem vill Avise bei der 
Chamber agaange waren.
Haut kënnt dann no dräi Joer op d’mannst en Deel 
vum Gesetz zur Autorité nationale de concurrence an 
d’Plenière. D’EU-Direktiv gouf well Enn 2018 ënner-
schriwwen an hei an der Chamber koum se dunn am 
Oktober 2019 un. Mir si mat ... an da kucke mer eng 
Kéier, mat wiem mer am Moment déi Länner sinn, déi 
se nach net ëmgesat hunn: Polen, Estland a Slowe-
nien. Mir sinn also net déi Éischt, déi dat heiten ëm-
setzen. Dat ass et elo mol léif ausgedréckt.
D’EU-Kommissioun huet och well eng Prozedur géint 
eis gestart, well mer d’Direktiv nach net ëmgesat 
hunn, an zu deem neien, morcelléierte Projet 7479B 
hu mer nach näischt virleien. Ech fäerten, léif Kol-
leeginnen a Kolleegen, dass d’EU-Kommissioun eis 
d’Ëmsetze vum 7479A, also deem heite Gesetz, net 
wäert gutthalen, datt Lëtzebuerg deemno wéi awer 
nach ferm Strofe bezuele muss.
Verschlëmmerend kënnt dann nach derbäi, datt mer 
hei am héijen Haus schonn am Februar d’lescht Joer 
e Gesetz gestëmmt hunn, dat ouni d’Ëmsetzung vun 
deem heiten Text guer net fonctionéiert. Den deemo-
lege Gesetzesprojet 7537 – Dir gesitt et un den Num-
meren, deen ass tatsächlech no deem heite Projet 
deposéiert ginn, awer virun dësem Projet gestëmmt 
ginn – zum Schutz fir Firme viru Website Providers 
oder Search Engines huet nämlech op de Konkurrenz-
rot als Établissement public gewaart. Dat heescht, mir 
kënnen da lo endlech och e Gesetz applizéieren, wat 
mer scho virun iwwer engem Joer gestëmmt hunn.
Hei huet d’Chamber – an do musse mir eis och an 
d’Verantwortung huelen – hir Aarbecht u sech net rich-
teg gemaach, well mir hunn e Gesetz gestëmmt, ouni 
datt d’Predispositiounen derfir do gewiescht wären. 
A bei deem heite Gesetz, muss ech och soen, war de 
Staatsrot net ëmmer déi gréisst Hëllef, well mir hei-
ansdo gehofft haten, datt dann d’Haute Corpo ration 
géif mat enger Textpropos kommen, nodeem se eis eis 
Kopie gestrach hat oder gesot huet: „Dat do geet guer 
net“, mee mat enger Léisung si se och net komm. Also 
si hu wierklech ëmmer nëmmen op d’Feeler higewi-
sen, awer net wierklech Léisunge proposéiert. Nichts-
destotrotz, den Delai ass, mengen ech, ze laang.
Et ass also aus ville Grënn onerlässlech, datt dëst Ge-
setz haut kënnt. Dat ass e wichtegt Gesetz, wat illegal 
Präisofsproochen a Monopoler soll ënnerbannen.
De Projet vun engem Établissement public gëtt och 
vun alle Beruffskummeren, dat gouf scho gesot, a soss 
Acteuren, déi eis Avise geschéckt hunn, begréisst, wat 
weist, datt et e Besoin fir déi Institutioun gëtt.
Mir sinn nämlech och hei zu Lëtzebuerg net virun 
O ligopol- a Monopolstellunge gefeit. An ech  erlabe 
mer, e Beispill ze ginn. Eise Staat ass als Aktionär 
deelweis och mat responsabel an esou engem. E 
Beispill ass d’Enovos: D’Enovos bedéngt eng ganz 
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Wäertketten, ouni datt eng extern Firma, zum Bei-
spill e klengen onofhängegen Elektrikerbetrib, muss 
mat an d’Spill kommen. Si kann also sou komplett déi 
Ketten duerchdréngen: Stroumfournisseur; Solaran-
lage plangen; hëllefen, Demandë maachen; se kënne 
souguer mëttlerweil Luuchten ersetze kommen, hunn 
ech mer ziele gelooss; also u sech alles inhouse – vum 
Devis bis zum Prêt bis zur Ëmsetzung.
(M. Fernand Etgen reprend la présidence.)
An zu gudder Lescht, da gëtt och nach d’Maintenance 
mëttlerweil offréiert. Hei ass de Staat also mat an 
enger de facto ... zumindest ënnerstëtzt e quasi e 
Monopolist. Dat gouf och scho vun der Fédération 
des artisans an hirem Avis kritiséiert.
En anert Beispill sinn dann d’Kontrakter, déi déi ver-
schidde Béiersproduzente mat de Cafetieren hunn; 
eppes, wat de Conseil de la concurrence schonn 2019 
kritiséiert huet. An un dëser Situatioun huet sech 
dann och dräi Joer méi spéit net wierklech eppes ge-
ännert. Hei gëllt et also, an der Zukunft besser opze-
passen, wat d’Zesummeschlëss vu Firmen ugeet an 
déi méiglech Konsequenzen dovunner. Well et kann 
net sinn, datt Leit mat Produite wëllen op Lëtzebuerg 
kommen a sech dorunner heurtéieren, datt se u sech 
d’Dieren zougeschloe kréien, well Monopolstellunge 
respektiv dominant Maartpositiounen ausgenotzt 
ginn.
Leider ass bei deem heite Projet de Contrôle ex ante 
duerch de Konkurrenzrot net virgesinn an och am 
7479B net; eppes, wat ënner anerem d’Chambre des 
Métiers awer och gefrot hat.
Mir kënnen eis hei net nëmmen op den europä-
esche Mechanismus verloossen, well dee vill ze spéit 
an nëmme bei vill ze grousse Firme gräift. An ech 
mengen, datt dat och zu Lëtzebuerg heiansdo néideg 
wier, well en Agräifen an de Marché, léif Kolleeginnen 
a Kolleegen, fir en Equiliber tëscht Offer an Demande 
gëtt et net eréischt ab engem Chiffre d’affaires mon-
dial vun iwwer fënnef Milliarden Euro. Do gesi mer, 
datt déi wéinegst Betriber hei zu Lëtzebuerg betraff 
wären.
En Aushielege vun dem fräie Marché gëtt et op allen 
Niveauen. Dat kënne kleng PMEe sinn, dat gouf och 
virdru vum Léon Gloden gezielt, oder de Staat, mee et 
kënnen och Multinationalle sinn. Dofir fanne mir Pira-
ten et och falsch, datt d’Autoritéit hei d’Méiglechkeet 
kritt, fondéiert Plainten ofzeweisen, einfach nëmme 
well et an den Ae vum Conseil keng Prioritéit ass.
Do hätte mer eis dach awer och gewënscht, datt, wa 
Präisofsprooche virleien, d’Envergure dann u sech 
zweetrangeg ass. Et handelt sech ëm e méigleche 
Verstouss géint nationaalt an europäescht Recht, an 
deem muss een nogoen. Eng Meenung, déi iwwre-
gens da vun der Landwirtschaftskummer – an Dir 
gesitt, et waren tatsächlech dës Kéier vill Avisen, aus 
deenen een zitéiere kann – matgedroe gouf. Wa méi 
Leit gebraucht géife ginn, fir Affären nozegoen, well 
et der esou vill géife ginn – mir hoffen et jo net –, da 
missten déi Leit eeben agestallt ginn. Et dierf hei net 
u Manpower scheiteren.
De Contrôle ex ante ass wichteg. Mir brauchen 
deen och zu Lëtzebuerg. Frankräich, Däitschland an 
d’Belsch, also all eis Nopeschlänner, hunn e scho méi 
laang agefouert. A wa mer de Projet zum Konkur-
renzrot bis ganz iwwert d’Bün hunn, sollt eng nächst 
Regierung sech d’Ausschaffe vun esou engem Mecha-
nismus definitiv an den Agenda schreiwen, well – bei 
aller Léift, Här Minister – ech mengen net, datt mer 
de ganze Konkurrenzrot duerch hunn. Dës Legislatur 
gëtt schonn nach sportlech. Deementspriechend ass 
et, egal wéi déi nächst Regierung sech zesumme-
setzt, mengen ech, en Dossier, deen nach eng Kéier 
d’Chamber beschäftege wäert.

Et ass ëmmer méi einfach, fir virun enger Fusioun 
nämlech ze intervenéieren, wéi spéider ze versichen, 
duerch Strofen d’Firmen erëm auserneenzekréien. 
A Frankräich huet d’Autoritéit zum Beispill d’Méig-
lechkeet, de betraffene Firmen Ännerungen an hirer 
Fusioun ze imposéieren. D’Fusioune ginn also net 
ënnerbonnen, mee se ginn esou ugepasst, datt de 
Risiko vun enger Maartmanipulatioun méi kleng gëtt. 
An dës Prozeduren an eisen Nopeschlänner gi séier 
vustatten: An der Belsch ass den Delai fir eng Procé-
dure simplifiée grad emol ee Mount. An Däitschland 
ass de maximalen Delai fënnef Méint. An eisen No-
peschlänner kéint een u sech soen: Op den éischte 
Bléck fonctionéiert et also.
D’Lëtzebuerger Wirtschafts- a Finanzplaz ass ze 
grouss, datt mer als Lëtzebuerger hei einfach näischt 
maachen an op d’EU verweisen, well dofir ass se dann 
awer erëm ze kleng, wa mer erëm vun deene fënnef 
Milliarde Chiffre d’affaires mondial schwätzen.
Här President, léif Kolleeginnen a Kolleegen, et 
brauch een eng Konkurrenzsituatioun a keng Konkur-
renzsimulatioun. Et brauch een eng funktionell a per-
formant Konkurrenzautoritéit, déi d’Rechter vun de 
Konsumenten an de Firmen um fräie Marché schütze 
kann. Dëse Gesetzesprojet ass en Deel dovunner, e 
Schrëtt an déi richteg Richtung, certes, mee nach 
laang net genuch. D’Angscht virun EU-Strofe bleift an 
d’Enn vum 7479B ass nach net a Siicht.
Mir Piraten stëmmen dëse Projet haut mat a mir hof-
fen, datt mer da beim B-Projet nach e bësse méi séier 
weiderkomme wéi beim A-Projet. Mir soe Merci fir 
d’Nolauschteren, an et däerf net bei deem heite Ge-
setz bleiwen.
M. Fernand Etgen, Président | Merci, Här Clement.
D’Regierung huet d’Wuert, den Här Wirtschaftsminis-
ter Franz Fayot.
Prise de position du Gouvernement
M. Franz Fayot, Ministre de l’Économie | Här Presi -
dent, léif Deputéiert, virop der Rapportrice Lydia 
Mutsch e grousse Merci fir hire ganz komplette Rap-
port an och all den Deputéierte merci fir hir Contribu-
tioun zu dësem wichtege Projet de loi.
De Vott haut ass wierklech e Meilestee fir Lëtzebuerg 
am Beräich vum Droit de la concurrence. Dat hei ass 
d’Erwuessegi vun eiser nationaler Konkurrenzauto-
ritéit. Mir schafe mat dësem Gesetz e moderne Kader, 
fir d’Konkurrenzrecht ze stäerken, wat insgesamt zu 
méi Rechtssécherheet féiert.
Et ass och richteg, dass dee Projet de loi hei laang an 
der Maach war. Ech mengen och wierklech, dass e 
besser hei aus dem Parlament erausgeet, wéi e vläicht 
erakomm ass. Et ware ganz vill Froen, déi hu misse ge-
kläert ginn, vill Diskussiounspunkten, déi och alleguer-
ten thematiséiert goufe vun den Deputéier ten. An ech 
si wierklech frou, dass mer, obwuel mer heiansdo kon-
trovers iwwert dee Projet hei diskutéiert hunn, awer 
ëmmer konstruktiv a sachlech driwwer geschwat hunn 
an e wierklech, wéi gesot, op enger Rei Punkten och 
verbessere konnten.
Ech sinn och effektiv frou, dass mer en haut kënne 
stëmmen, well mir sinn hei effektiv an enger europä-
escher Prozedur. Mir krute mëttlerweil en Avis mo-
tivé wéinst Non-transposition. En hätt missen Ufank 
2021 ëmgesat ginn. An dofir sinn ech frou, dass mer 
elo mat dësem Vott dee Projet hei an och déi Direk-
tiv kënnen ëmsetzen. Ech deelen do net den Avis vum 
Sven Clement, dass mer riskéieren, just eng Trans-
position partielle hei gemaach ze hunn. Ech menge 
schonn, dass mer d’Direktiv heimat ëmgesat hunn. 
An de Fait, dass mer d’Fro vun der Fixation des prix 
scindéiert hunn an elo separat analyséieren, gëtt 

eis, mengen ech, méi Zäit op deem Punkt, mee ech 
mengen net, dass dat zu enger Transposition incom-
plète féiert.
Et ass gesot ginn: D’Autorité de concurrence kritt mat 
dësem neie Gesetz nei Pouvoiren, déi se och respektiv 
schonn an Texter huet, déi mer gestëmmt hunn hei an 
der Chamber. Dat ass engersäits d’Platform-to-Busi-
ness-Gesetz, wat mer Ufank 2021 gestëmmt hunn, 
wat d’Relatiounen zwëschent den Internetplattformen 
a professionelle Usere reegelt. Och d’Gesetz vum 24. 
Mee 2011 iwwert d’Services dans le marché intérieur, 
dat virgesäit, dass Entreprisë sech a Fäll vun Diskrimi-
natioun un eng Autoritéit wenne kënnen. Dat ass dës 
Autorité de concurrence. An dann och d’Gesetz iwwert 
d’Pratiques déloyales am Beräich vun der Agrikultur, 
wat am Juni 2021 gestëmmt ginn ass a woufir d’Auto-
ritéit och d’Ulafstell ass bei Konflikter zwëschent Four-
nisseuren a Keefer vun Agrarprodukter.
Et ass och, mengen ech, ze ënnersträichen, dass déi 
Autorité de concurrence Pouvoiren iwwert de strikten 
Droit de la concurrence eraus kritt, well mer gesinn, 
ëmmer méi och gesinn, dass net all d’Problemer vun 
Dysfonctionnementer vu Marchéen duerch d’Konkur-
renzrecht au sens strict kënne gereegelt ginn. Ee 
Beispill, an e wichtegt Beispill heivun, ass den Digital 
Markets Act, deen dat abusiivt Verhale vu ganz grous-
sen Internetplattforme reegelt an och kontrolléiert an 
och zum Deel verbidde soll. Dat ass och e gutt Beispill 
fir dësen Trend, an och hei kritt d’Autorité de concur-
rence eng Roll.
Et ass och wichteg – an dat ass och e puermol ënner-
strach ginn –, dass dës Autoritéit nieft deenen neie 
Pouvoiren, déi se kritt, och nei Ressourcë soll kréien. 
Et geet hei drëm, wierklech besser Léisungen ze fan-
nen, wann Entreprisë se mat Problemer kontaktéie-
ren. Dofir, wéi gesot, ass dat heiten e ganz wichtegt 
Gesetz.
Ech géif gäre kuerz agoen op eng Partie Saachen, déi 
gesot goufe vu verschiddenen Deputéierten. Bon, 
ech mengen, meng zwee fréier Confrèrë Léon  Gloden 
a Guy Arendt hunn eng Lanz gebrach fir d’Repre-
sentatioun duerch Affekote respektiv de Secret des 
corres pondances an den Droit de la défense vun den 
Affekoten. Ech mengen effektiv, dass mer – mir hu jo 
och des Längeren doriwwer diskutéiert an der Kom-
missioun –, hei awer e gangbare Wee fonnt hunn. 
Engersäits, wat d’Représentation en justice ugeet, 
mengen ech, ass et einfach e Fait, dass d’Agente vun 
der Autorité de concurrence oft déi sinn, déi hir Fäll 
an hir Dossieren am beschte kennen an et doduerch 
oft net onbedéngt necessaire ass, fir nach zousätz-
lech en Affekot ze huelen. Et ass awer esou, dass se 
dat kënne maache bei komplexen Affären, an ech 
mengen, dat ass och e Kompromëss, deen ok ass. A 
beim Secret …, respektiv dee Bauchwéi, dass kënnen 
Dokumenter saiséiert ginn, déi u sech net pertinent 
sinn a wou de Secret des correspondances kann a 
Fro kommen, do, mengen ech, ass engersäits de Risi-
k  o vun enger „fishing expedition“ a Realitéit relativ 
kleng an op där anerer Säit besteet d’Méiglechkeet, 
fir dat vun engem Riichter iwwerpréiwen ze loossen, 
soudass ech och mengen, dass dat e Kompromëss 
ass, deen ok ass.
De Léon Gloden huet dräi politesch Punkten opge-
worf, mat deenen ech am Fong och d’accord sinn. De 
Geoblocking, awer och déi Restrictions territoriales 
de vente sinn extreem problematesch. Dat ass fir eis 
wierklech en Dysfonctionnement vum Marché inté-
rieur, dee mer och ëmmer erëm monéieren, dee mer 
ëmmer erëm soulevéieren, och bei der Kommissioun 
bei all Geleeënheet, och am Conseil „Compétitivité“ 
werfen ech dat op. Mir hunn do scho munch Initiativ 
geholl, fir dat ze verbesseren. An do muss een einfach 
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soen, mat all de Meritten, déi de Marché intérieur 
huet fir eist Land, en extreem wäertvollen Outil, ass 
dat weiderhin e Problem. A mir wäerten dat och 
weider hin nach thematiséieren an eis net ginn, bis do 
Remedur geschaaft ginn ass.
Deen drëtte Punkt, mat där …, de Problem vun der 
strateegescher Opstellung vun eise Gruppen an  eiser 
Industrie ass effektiv och eppes, wat ech deelen. 
Mir mussen haaptsächlech an engem Kontext, wou 
mer iwwert d’strateegesch Autonomie vun Europa 
schwätzen a munchen Industrieberäicher, eng aner 
Vue des choses kréien op d’Konzentratioune vun den 
Entreprisen um europäeschen Niveau. Et kann net 
sinn, dass mer do mat där reng theoreetescher Vue 
des choses, déi nach ëmmer do virherrscht, Grup-
pen zerschloen, wou et wierklech keen Ulass derfir 
gëtt. An ech menge wierklech, dass mer do eng Kéier 
sollten drugoen. Ech hunn der Kommissioun dat och 
gesot: Mir mussen haaptsächlech an enger Phas vun 
Transitioun, wou mer eis Industrie musse schützen 
a wou mer se mussen duerch déi Transitioun er-
duerchkréien, wou se extreem vill mussen investéie-
ren, wou se sech och vis-à-vis vun Drëttstaate musse 
protegéieren, et do och erlaben, dass mer Champions 
européens kréien. An do ass deen aktuellen europä-
esche Konkurrenzkader net méi ëmmer adaptéiert.
D’Semiray Ahmedova huet och eppes gesot, wat ech 
absolutt deelen: D’Ententen, déi Karteller, déi duerch 
dëst Gesetz encadréiert ginn oder verbuede solle 
ginn op eng méi effikass Aart a Weis, sinn net nëmme 
schlecht fir d’Consommateuren, si sinn och schlecht 
fir d’Innovatioun. A si huet d’Kartell vun 1928 vun de 
Petrolieren zitéiert. Et fënnt een nach ganz vill Beispil-
ler vun Ententen, déi vill méi no bei eis sinn, och an 
der Zäit. Do kann een un d’Automobillsconstructeuren 
denken, déi probéiert hunn, al Technologien nach 
weider ze exploitéieren. Ech mengen, dat hu mer alle-
guerten nach ganz present. An Ententen, Karteller 
sinn ëmmer prejudiciabel, sinn ëmmer schlecht, mee 
si sinn ëmsou méi schlëmm, wann ee sech, wéi gesot, 
an enger wirtschaftlecher Transitiounsphas befënnt, 
wéi mer dat elo hunn.
Mir brauchen elo Innovatioun. Mir brauchen Investis-
sementer. Mir brauchen Erneierung an eiser Ekono-
mie, besonnesch fir eis Wirtschaft an eis Gesellschaft 
ze dekarboniséieren, fir se konform ze maachen 
zu eise Klimaziler an och fir se ze digitaliséieren. An 
dofir ass et ëmsou méi wichteg, dass Karteller, déi 
déi Entwécklunge bremsen, verbuede ginn an dass 
mer dat och duerch eng staark Konkurrenzautoritéit 
ënner bonne kréien. Duerfir ass et och wichteg, dass, 
wéi gesot, d’Autorité de concurrence déi néideg Pou-
voiren an och déi néideg Moyene kritt, fir dat ze maa-
chen.
Et ass och gesot gi vum Sven Clement, an dat ass ab-
solutt richteg, dass mer zu Lëtzebuerg natierlech net 
gefeit si géint Oligopoler oder souguer Monopoler. 
Mir sinn … Dat ass e Risiko, géif ech soen, souguer 
insbesonnesch an engem klenge Land, wou et eng 
grouss Proximitéit gëtt tëschent den Entreprisen, 
wou jiddweree sech kennt. An och an eiser Geschicht, 
an dat ass vläicht och de Grond, firwat mer ëmmer 
e rela tiv schwaacht Konkurrenzrecht haten, sinn et 
esou Beispiller ginn. An dat ass och de Grond, fir-
wat mer, mengen ech, realiséiert hunn, dass mer e 
 Contrôle vun de Konzentratioune brauchen, e preala-
bele Contrôle des concentrations. Dat ass justement 
déi Realisatioun, déi derzou gefouert huet, dass mer 

ugefaangen hunn, eis dozou Gedanken ze maachen. 
An ech hunn ugefaange mam Ausschaffe vun esou 
engem Gesetz. Do ass och breet consultéiert ginn 
iwwert dat ganzt lescht Joer, do ass eng Consulta-
tion publique gemaach ginn, do sinn all d’Acteure 
 gehéiert ginn zu esou engem Kader. An ech mengen, 
mir sinn elo op engem Wee, wou mer dee Contrôle de 
concentration och deemnächst hei op den Instanze-
wee wäerte kënne bréngen.
Mir sinn nach ëmmer an enger Phas, wou mer dat 
Gesetz kalibréieren. Mir mussen natierlech oppassen, 
dass mer eppes maachen, wat gutt op eis Ekonomie 
passt, wou de Perimeter vum Marché gutt definéiert 
ass. Mir mussen, mengen ech, och au cas par cas ku-
cken, well all Secteur ass do e bëssen anescht. Deen ee 
Secteur, do hu mer wierklech e reng nationale Maart, 
aner Secteure si mer éischter an der Groussregioun 
ënnerwee an an anere Secteuren nach ass de Marché 
a ganz Europa voire driwwer ewech. Dat heescht, do 
geet et drëm, wierklech ganz granulaire a ganz prezis 
ze verstoen, wat de Perimeter dovunner ass. Dat si mer 
och amgaangen, nach ze préiwen. Mee ech géif Iech 
gäre soen, dass mer do drun amgaange sinn ze schaf-
fen an dass do deemnächst och hei d’Chamber mat 
engem Projet de loi wäert befaasst ginn, well et muss 
een einfach verstoen, dass mer engersäits aus europä-
esche Grënn riskéieren, méi oft esou Froen ze kréien, 
well um europäeschen Niveau gouf et an dësem Be-
räich rezent eng Neientwécklung, notamment mam 
Wiessel vun der Kommissioun hirer Approche, wat de 
Renvoi des  concentrations betrëfft. Dat heescht, dat 
riskéiert, dozou ze féieren, dass d’Kommissioun an Zu-
kunft méi oft op déi national Autoritéiten zréckkënnt, 
fir Konzentratiounen ze iwwerpréiwen. An deen 
zweete Punkt ass deen, dass mer dat eenzegt Land 
sinn, dat eenzegt Land an Europa, wat nach keen esou 
e  Contrôl  e des concentrations huet. Och dat ass net 
ganz seriö. Dat heescht, mir hunn net d’Excuse, dass 
mer därmoosse kleng sinn, dass mer dat net brauchen 
oder net kënnen hunn. Et sinn och aner kleng Länner, 
déi dat hunn. Et muss een eebe just kucken, dass een 
eppes fënnt, wat op eis passt a wat effikass ass a wou 
mer kënnen eeben eis en uerdentleche Kader do ginn. 
Do si mer amgaangen, drun ze schaffen. A wéi gesot, 
dat kënnt deemnächst och hei an d’Chamber.
Vläicht nach e lescht Wuert zu där Fro vun der Fixa-
tion des prix. Ech si frou, dass mer do konnten eng 
pragmatesch Léisung fannen, andeem mer de Projet 
de loi gespléckt hunn, dass mer dëse Projet elo kën-
nen haut adoptéieren. An ech freeë mech och iwwert 
déi ganz breet Zoustëmmung.
Wat deen zweeten ugeet, dee vun der Präisfixatioun, 
wou mer gäre weiderhin nach d’Méiglechkeet hätte 
fir d’Regierung an exzeptionelle Fäll, wou et mani-
festement en Dysfonctionnement gëtt vun engem 
Marché, dass mer iwwer eng Präisfixatioun kënnen 
intervenéieren.
Mir hunn dat gesi wärend der Pandemie, mee mir 
gesinn dat och haut an deem Kontext vu Kris, vun 
Inflatioun, vun Energiedeierecht, dass d’Marchéen 
net ëmmer am Fong dozou féieren, dass dee richtege 
Präis erauskënnt. An dofir muss een an exzeptionelle 
Fäll kënnen intervenéieren, natierlech mat deenen 
néidege Garde-fouen, mat deem néidegen Encadre-
ment. An ech hoffe wierklech, dass de Staatsrot 
och dës Kéier hei schnell mat engem Avis zu dësem 
zweete Projet de loi, wat d’Fixation des prix ugeet, 
zréckkënnt. Mir hunn nei Propose gemaach, mir hunn 

en neien Encadrement hei proposéiert, an ech wën-
sche mer wierklech, dass mer och hei elo schnell do-
mat duerch de Bësch kommen.
Voilà! Dat gesot, géif ech Iech nach eng Kéier gären 
alleguerte Merci soe fir d’Diskussioun a fir déi breet 
Zoustëmmung. Voilà! An ech freeë mech iwwert dëse 
breede Konsens.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Fernand Etgen, Président | Merci dem Här Wirt-
schaftsminister Franz Fayot. D’Diskussioun ass elo of-
geschloss.
Mir kommen elo zur Ofstëmmung iwwert de Projet 
de loi 7479A. Den Text steet am Document parlemen-
taire 7479A4.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 7479A et dis-
pense du second vote constitutionnel
D’Ofstëmme fänkt un. Mir kommen elo zu de Votes 
par procuration. De Vott ass ofgeschloss.
De Projet de loi ass mat 56 Jo-Stëmme bei 4 Absten-
tiounen ugeholl.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt épouse 
Kemp (par Mme Diane Adehm), MM. Emile Eicher, Félix 
Eischen, Paul Galles, Léon Gloden, Jean-Marie  Halsdorf, 
Mme Martine Hansen, MM. Max Hengel, Aly Kaes, 
Marc Lies, Mme Elisabeth Margue, M. Georges Mischo,  
Mme Octavie Modert (par M. Jean-Paul Schaaf),  
MM. Laurent Mosar (par M. Max Hengel), Gilles Roth (par 
Mme Martine Hansen), Jean-Paul Schaaf, Marc Spautz, 
Serge Wilmes (par M. Jean-Marie Halsdorf), Claude  
Wiseler (par M. Léon Gloden) et Michel Wolter ;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, Mme  Simone 
Beissel, MM. Frank Colabianchi, Fernand Etgen, Gusty 
Graas, Max Hahn, Mme Carole Hartmann, MM. Pim 
Knaff, Claude Lamberty et Mme Lydie Polfer ;
Mme Simone Asselborn-Bintz, M. Dan Biancalana,  
Mmes Tess Burton (par M. Yves Cruchten), Francine 
 Closener, MM. Yves Cruchten, Mars Di Bartolomeo,  
Mme Cécile Hemmen, M. Dan Kersch, Mme Lydia Mutsch 
et M. Carlo Weber ;
Mme Semiray Ahmedova, M. François Benoy,  
Mmes Djuna Bernard, Stéphanie Empain, Chantal Gary 
(par Mme Djuna Bernard), M. Marc Hansen, Mme Josée 
Lorsché, M. Charles Margue (par Mme Jessie Thill) et 
Mme Jessie Thill ;
MM. Sven Clement et Marc Goergen (par M. Sven 
 Clement) ;
Mmes Myriam Cecchetti et Nathalie Oberweis (par  
Mme Myriam Cecchetti).
Se sont abstenus : MM. Jeff Engelen, Fernand  Kartheiser, 
Fred Keup (par M. Jeff Engelen) et Roy Reding (par  
M. Fernand Kartheiser).
Freet d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote constitu-
tionnel?
(Assentiment)
Et ass also esou decidéiert.
Domat si mer um Enn vun der Sitzung fir haut 
ukomm. Déi nächst Sitzunge si fir de 6., 7. an 8. De-
zember virgesinn.
D’Sitzung ass opgehuewen.
(La séance publique est levée à 17.02 heures.)
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  adressée à Mme la Ministre de la Culture

M. Carlo Weber | Mme Sam Tanson, Ministre de la Culture

 7. Ordre du jour (suite) 
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance (interventions de Mme Myriam 
Cecchetti et M. Marc Goergen) 

 8. Question élargie n° 172 de M. Claude Lamberty au sujet des ras- 
  semblements de tuning clandestins à Kockelscheuer

M. Claude Lamberty | M. Henri Kox, Ministre de la Sécurité intérieure
 9. Question élargie n° 170 de Mme Carole Hartmann au sujet de l'eu-  
  thanasie 

Mme Carole Hartmann | Mme Paulette Lenert, Ministre de la Santé | Mme 
Carole Hartmann | Mme la Ministre Paulette Lenert

10. Question élargie n° 169 de M. Fred Keup au sujet du chauffage à  
  granulés 

M. Fred Keup | M. Claude Turmes, Ministre de l’Énergie | M. Fred Keup | M. 
le Ministre Claude Turmes

11. 7866 – Projet de loi portant création d’un établissement public  
  nommé « Kultur | lx – Arts Council Luxembourg » et instauration  
  d’un régime d’aides financières et portant modification :
  1° de la loi modifiée du 4 décembre 1967 concernant l’impôt sur le  
  revenu ;
  2° de la loi modifiée du 24 juillet 2001 portant création d’un éta- 
  blissement public nommé « Centre Culturel de Rencontre Ab- 
  baye de Neumünster » ;
  3° de la loi du 26 mai 2004 portant création d’un établissement  
  public nommé « Centre de Musiques Amplifiées » ;
  4° de la loi du 16 décembre 2011 portant réorganisation de l’établis-  
  blis sement public nommé « Salle de concerts Grande-Duchesse  
   Joséphine-Charlotte » et de la Fondation Henri Pensis
   Rapport de la Commission de la Culture : Mme Djuna Bernard

Discussion générale : Mme Octavie Modert | M. André Bauler | Mme Simone 
Asselborn-Bintz | M. Fred Keup | Mme Nathalie Oberweis | M. Marc Goergen
Prise de position du Gouvernement : Mme Sam Tanson, Ministre de la Culture
Vote sur l’ensemble du projet de loi 7866 et dispense du second vote constitu-
tionnel

12. 7920 – Projet de loi portant modification de la loi modifiée du 19  
  décembre 2014 relative 1) aux mesures sociales au bénéfice des  
  artistes professionnels indépendants et des intermittents du  spec- 
  tacle 2) à la promotion de la création artistique 

Rapport de la Commission de la Culture : Mme Djuna Bernard
Discussion générale : Mme Octavie Modert (intervention de Mme Djuna 
Bernard) | M. André Bauler | Mme Simone Asselborn-Bintz | M. Fred Keup | 
Mme Nathalie Oberweis | M. Marc Goergen
Prise de position du Gouvernement : Mme Sam Tanson, Ministre de la Culture
Vote sur l’ensemble du projet de loi 7920 et dispense du second vote consti-
tutionnel

13. 7948 – Projet de loi portant institution d’un congé culturel et mo- 
  dification :
  1° du Code du travail ;
  2° de la loi modifiée du 16 avril 1979 fixant le statut général des  
  fonctionnaires de l’État ;
  3° de la loi modifiée du 24 décembre 1985 fixant le statut général  
  des fonctionnaires communaux

Rapport de la Commission de la Culture : Mme Josée Lorsché
Discussion générale : M. Georges Mischo | M. André Bauler (interventions de 
M. Dan Kersch, Mme Cécile Hemmen et Mme Octavie Modert) | Mme Simone 
Asselborn-Bintz | M. Fred Keup (dépôt de la motion 1) | Mme Nathalie 
 Oberweis | M. Marc Goergen
Prise de position du Gouvernement : Mme Sam Tanson, Ministre de la Cultu-
 re | Mme Octavie Modert (parole après ministre) (intervention de M. Dan 
Kersch)
Vote sur l’ensemble du projet de loi 7948
Motion 1 : Mme Josée Lorsché | M. Fred Keup
Vote sur la motion 1 modifiée (adoptée)
Dispense du second vote constitutionnel

14. 8011 – Projet de loi portant modification de la loi modifiée du 25  
  juin 2004 portant réorganisation des instituts culturels de l’État 
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(La séance publique est ouverte à 14.31 heures.)

1. Ouverture de la séance publique

M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Ech 
maachen heimat d’Sëtzung op.
Ech entschëllegen eise President, dee mech gebie-
den huet, en ze ersetzen, a wënschen Iech alleguer e 
schéine Kleeserchersdag, selbstverständlech och de 
Famillen an de Kanner dobaussen. Eng al Traditioun.
(Interruption)
An en Houseker.
(Hilarité)
An ech froen d’Regierung direkt, ob se eng Kommuni-
katioun ze maachen huet.
M. François Bausch, Vice-Premier Ministre | Ausser 
datt mer och als Regierung e schéine Kleeserchers-
dag wënschen, näischt, Här President.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci, 
dat ass ganz léif.

2. Communications

Dann hunn ech Iech eng Rei vu Kommunikatiounen 
ze maachen:
D’Lëscht vun den neie parlamentareschen Ufroen a 
vun den Äntwerten ass um Büro deponéiert.
D’Lëscht vun de Projeten, déi säit der leschter Sitzung 
deponéiert gi sinn, ass verdeelt ginn.
D’Lëscht mat de Petitiounen, déi säit der leschter Sit-
zung deponéiert goufen, ass och verdeelt ginn.
Communications du Président – séance publique du 
6 décembre 2022
1) La liste des questions au Gouvernement ainsi que des 
réponses à des questions est déposée sur le bureau.
Les questions et les réponses sont publiées au compte 
rendu.
2) Les projets de loi suivants ont été déposés auprès de 
l’Administration parlementaire :
8103 – Projet de loi portant introduction d’une contribution 
négative dans le cadre du mécanisme de compensation et 
modifiant la loi modifiée du 1er août 2007 relative à l’orga-
nisation du marché de l’électricité
Dépôt : M. Claude Turmes, Ministre de l’Énergie, le 
22/11/2022
8104 – Projet de loi modifiant la loi modifiée du 6 juin 2019 
relative à la gestion, à l’accès, à l’utilisation de l’infrastruc-
ture ferroviaire et à la régulation du marché ferroviaire
Dépôt : M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics, le 22/11/2022
8105 – Projet de loi relative à l’octroi de la garantie de 
l’État à la Banque centrale du Luxembourg dans le cadre 
du fonds fiduciaire pour la résilience et la durabilité du 
Fonds monétaire international
Dépôt : Mme Yuriko Backes, Ministre des Finances, le 
29/11/2022

8106 – Projet de loi portant modification de la loi modifiée 
du 16 décembre 2008 concernant l’intégration des étran-
gers au Grand-Duché de Luxembourg
Dépôt : Mme Corinne Cahen, Ministre de la Famille et de 
l’Intégration, le 29/11/2022
8107 – Projet de loi portant modification de la loi modifiée 
du 15 juillet 2022 visant à mettre en place un régime d’ai-
des aux entreprises particulièrement touchées par la hau s
s  e des prix de l’énergie causée par l’agression de la Russie 
contre l’Ukraine
Dépôt : M. Franz Fayot, Ministre de l’Économie, le 
29/11/2022
8108 – Projet de loi portant modification de la loi modifiée 
du 26 mars 1992 sur l’exercice et la revalorisation de cer-
taines professions de santé
Dépôt : Mme Paulette Lenert, Ministre de la Santé, le 
29/11/2022
8109 – Projet de loi portant
1) modification de la loi modifiée du 21 juin 1999 portant 
règlement de procédure devant les juridictions administra-
tives ;
2) modification de la loi modifiée du 10 août 1991 sur la 
profession d’avocat
Dépôt : Mme Sam Tanson, Ministre de la Justice, le 
01/12/2022
8110 – Projet de loi instituant une contribution étatique vi-
sant à limiter la hausse des prix des services de charge de 
véhi cules électriques sur les bornes de charge accessibles 
au public
Dépôt : M. Claude Turmes, Ministre de l’Énergie, le 
02/12/2022
8111 – Projet de loi instituant une contribution étatique vi-
sant à limiter la hausse des prix d’approvisionnement en 
chaleur pour certains clients raccordés à un réseau de 
chauffage urbain
Dépôt : M. Claude Turmes, Ministre de l’Énergie, le 
02/12/2022
8112 – Projet de loi modifiée du 14 février 1955 concernant 
la réglementation de la circulation sur toutes les voies 
publi ques
Dépôt : M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics, le 02/12/2022
3) Les demandes de pétition suivantes ont été déposées :
2536 – Demande de pétition publique : Abolition des toi-
lettes publiques payantes
Dépôt : M. Nicolas Friden, le 24/11/2022
2537 – Demande de pétition publique : Parkplaze fir 
schwanger Fraen a Famillje mat Kanner
Dépôt : Mme Samira Zaurrini, le 24/11/2022
2538 – Demande de pétition publique : Lors de garde al-
ternée, modification de la situation injuste qui prévoit qu’un 
parent soit fiscalement considéré comme célibataire avec 
un ou plusieurs enfants à charge et l’autre parent (généra-
lement le père) soit considéré comme célibataire sans en-
fant
Dépôt : M. Emmanuel Dominguez, le 24/11/2022

2539 – Demande de pétition publique : Fin des machines 
de jeu dans les cafés et bars, machines qui ne sont pas de 
la Loterie Nationale
Dépôt : M. Helder Martins, le 29/11/2022
2540 – Demande de pétition publique : Eropsetze vum 
Congé pour raisons familiales vun 12 Deeg pro Elterendeel 
a 4 Joer op 12 Deeg pro Elterendeel pro Joer. Dat selwecht 
och fir den Alter vu 4–13 Joer
Dépôt : M. Andy Bram, le 30/11/2022
2541 – Demande de pétition publique : Encadrer le paie-
ment des baux à loyer en cas de diminution de revenus, 
exemple perte d’emploi
Dépôt : M. Jerry Le Vaillant, le 30/11/2022
2542 – Demande de pétition publique : Bezuelte Stage 
fir Stud enten / Bezahltes Praktikum für Studenten / Stage 
rému néré pour les étudiants / Paid internship for stu-
dents / Estágio remunerado para estudantes / Stage re-
tribuito per studenti
Dépôt : Mme Diana Stiegler, le 30/11/2022
2543 – Demande de pétition publique : Égalité de paye-
ment d’impôts sur les salaires pour tous
Dépôt : M. Steve Schmitz, le 01/12/2022
2544 – Demande de pétition publique : Augmenter le ti
cketrepas de 10,80 EUR à 15,50 EUR
Dépôt : M. Emmanuel Patte, le 02/12/2022
2545 – Demande de pétition publique : Bornes de recharge 
pour les voitures électriques dans les entreprises
Dépôt : M. Luc Grand, le 02/12/2022
2546 – Demande de pétition publique : Conteneurs à pou-
belles gratuits
Dépôt : Mme Julie Kohlmann, le 02/12/2022
2547 – Demande de pétition publique : Gratis Internet a 
gratis Handyempfang, vun egal wéi engem Provider, am 
ganze Land, och an Tunnelen an ënnerierdesche Parkingen
Dépôt : M. Thomas Thies, le 03/12/2022
2548 – Demande de pétition publique : Géint d’Ofschafe 
vun de verschiddene Buslinnen a Richtung industriell Sitte
Dépôt : M. Jérôme Clesen, le 03/12/2022
2549 – Demande de pétition publique : Gläichméisseg 
Congé fir privaten a staatleche Patron
Dépôt : Mme Sabrina Frank, le 03/12/2022
2550 – Demande de pétition publique : Beschäftegungs-
vertrag mat Schüler/innen a Student/innen och ausser-
halb vu Schoulvakanze méiglech maachen
Dépôt : Mme Jennifer in’t Groen, le 04/12/2022
N.B. Les intitulés des pétitions sont susceptibles d’être mo-
difiés tant que la Conférence des Présidents n’a pas statué 
sur leur recevabilité.
(Tous les documents peuvent être consultés auprès de l’Ad-
ministration parlementaire.)

3. Ordre du jour

Zu eisem Ordre du jour: Sidd Der mat dem Ordre du 
jour, sou wéi e vun der Presidentekonferenz virge-
schloe ginn ass, d’accord?

Rapport de la Commission de la Culture : Mme Djuna Bernard
Discussion générale : Mme Elisabeth Margue | M. André Bauler | Mme 
 Simone Asselborn-Bintz | M. Fred Keup | Mme Nathalie Oberweis | M. 
Marc Goergen
Prise de position du Gouvernement : Mme Sam Tanson, Ministre de la   
Cultu  re

Vote sur l’ensemble du projet de loi 8011 et dispense du second vote consti-
tutionnel

Au banc du Gouvernement se trouvent : Mme Paulette Lenert et M. François Bausch , 
Vice-Premier Ministres ; M. Claude Turmes, Mme Sam Tanson, M. Henri Kox et M. Claude 
Haagen, Ministres.
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Une voix | Jo, Här President.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Ass 
dat esou?
(Assentiment)
Merci, dann ass et esou decidéiert.

4. Heure de questions au Gouvernement

A mir fänken u mat enger Froestonn un d’Regie-
rung. Dir wësst: zwou Minutte fir den Auteur a véier 
Minutte fir d’Regierung. A vu dass mer eng Kuele-
bootsch vu Froen hunn, fir dass jiddwerengem seng 
Fro drukënnt, bieden ech Iech, Iech un déi Zäiten ze 
halen, soss musse mer déi eng oder déi aner Fro kap-
pen oder net méi drukomme loossen. Voilà!
Déi éischt Fro kënnt vum Léon Gloden, riicht sech un 
de Minister vun der Mobilitéit an den Travaux publics 
a geet ëm d’Sécherheet an dem ëffentlechen Trans-
port. Här Gloden, Dir hutt d’Wuert.
– Question n° 367 du 6 décembre 2022 de M. Léon 
Gloden relative à la sécurité dans les transports en 
commun, adressée à M. le Ministre de la Mobilité 
et des Travaux publics
M. Léon Gloden (CSV) | Merci, Här President. Fir 
d’éischt emol hei d’Pult op Aenhéicht. Voilà!
(Interruption)
O, ech gesinn driwwer, keng Angscht.
Här President, déi lescht Zäit war erëm an der Press 
ze liesen, datt eng Rei Virfäll an Aggressioune géint 
d’Personal am ëffentlechen Transport waren. Wann 
ech dat, wat ech konnt noliesen, gutt gezielt hunn, 
waren et dëst Joer op d’mannst 15 kierperlech a bru-
tal Attacke géint Buschaufferen. Fir just déi rezentst 
ze ernimmen: De 14. Oktober zu Ettelbréck ass e Bus-
chauffer vun engem Alkoholiséierten attackéiert ginn 
an elo rezent, den 20. November, sinn zu Beetebuerg 
zwee Buschauffere geschloe ginn.
Mir wëssen alleguer, datt och wärend der Coronazäit, 
wéi déi obligatoresch Maskeflicht war, d’Chaufferen 
et net einfach haten, fir dat bei de Passagéier duerch-
zesetzen. Opgrond vun deenen Aggressioune konnt 
een och liesen, datt eng Rei Linnen owes elo net méi 
fueren. Et ass natierlech och ..., et konnt ee liesen, 
datt besonnesch Fraen als Buschauffer och ëmmer 
méi Angscht hunn. A kierzlech huet den LCGB säin 
Onmutt och an engem Pressecommuniqué ausge-
dréckt an op e Comité de pilotage sécurité dans les 
transports en commun, wéi dat esou schéin heescht, 
vum 24. November d’lescht Joer higewisen, wou ge-
fuerdert ginn ass, datt gliese Kabinne sollten elo 
 installéiert ginn, fir de Buschauffer ze protegéieren.
De Minister huet och gesot, dat géif geschéien. Dat 
ass begréissenswäert an duerfir meng Fro hei un den 
Här Minister Bausch, fir nach eng Kéier hei ze confir-
méieren, datt déi gliese Kabinnen installéiert ginn.
An dann déi zweet Fro: Mir hu säit 2016 schonn als 
CSV gefuerdert, an dee Sujet kënnt och de façon ré-
pétitive hei an de Plenum, datt eng Spezialeenheet 
oder eng Policepatrull am ëffentlechen Transport 
agesat gëtt. D’ailleurs, de Minister hat dat selwer als 
Iddi lancéiert, bis haut ass näischt geschitt. Duerfir 
nach eng Kéier d’Fro: Wéini kënnt esou eng Patrull? 
Oder ass geduecht, privat Sécherheetsbeamten anze-
setzen am ëffentlechen Transport?
Dann déi drëtt Fro: Besteet en Zesummenhang 
 tëschent deene Linnen, wou déi Aggressioune consta-
téiert ginn an aneren Infraktiounen, déi an deem 
Perimeter geschéien? Jo oder Nee? A wat gedenkt 

d’Regierung nach weider ze ënnerhuelen, fir d’Sé-
cherheet am ëffentlechen Transport ze verbesseren? 
Well et ass natierlech fir d’Chaufferen éischtens 
wichteg, datt se kënne sécher op hirer Aarbechtsplaz 
schaffen, an zweetens och fir déi aner Passagéier, 
fir datt déi och bereet sinn, weider den ëffentlechen 
Transport ze huelen.
Merci.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och dem Här Gloden. Ech wëll em just soen, dass dat 
genee dräi Minutte waren.
M. Léon Gloden (CSV) | Ech hat schonn zéng Se-
konne gebraucht, fir d’Pult ze ...
(Hilarité)
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | An 
den Här Minister fir Mobilitéit huet direkt d’Wuert.
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Merci, Här President, a merci och 
dem Här Gloden fir seng Froen, wat mer – net fir 
d’éischt Kéier, mee erëm eng Kéier – erlaabt, eng Rei 
Saachen ze soen, déi mer gemaach hunn an amgaange 
sinn ze maachen.
Also et ass esou, datt jo permanent de Monitoring ge-
maach gëtt, wéi d’Sécherheet am ëffentlechen Trans-
port ass. An dee Kommitee, deen den Här Gloden 
ugeschwat huet, dee kënnt och reegelméisseg ze-
summen. Et ass och eng nächst Sëtzung elo geplangt 
am Januar, wou een ëmmer erëm den État des lieux 
kuckt. Mir stellen och da genau Statistiken op, wat fir 
eng Incidente geschéien, wou se geschéien, ob et am 
Bus ass oder am Zuch ass an esou weider. Dat gëtt 
ëmmer méi verfeinert, och déi Zuelen, déi mer hunn.
Bon, alles, wat geschitt, ass natierlech ëmmer 
schlëmm fir deejéinegen, deen et trëfft. Ech mengen, 
ob et elo ee Fall ass oder ob et der honnert sinn, dat 
ass zimmlech egal, et dierft eigentlech kee sinn. An 
all Chauffer muss e Recht hunn oder och all Client 
am Bus muss e Recht hunn, datt e ka sécher fueren 
a sech net bedrot spiert a sou weider a sou fort. An 
duerfir maache mer och alles, wat méiglech ass, fir ze 
verhënneren, datt eppes geschitt, also preventiv.
Natierlech wësse mer, mir liewen an enger Gesell-
schaft, wou mer verschidde Leit hunn, déi mengen, 
fir si wäre weeder d’Gesetzer do nach d’Reegelen do, 
an déi och heiansdo mengen, hir Aggressiounen un 
allméiglechen anere Leit mussen auszeloossen. Dat 
kréie mer och an där Gesellschaft vu Mënsche leider 
net ëmmer honnertprozenteg oder ganz evitéiert.
Wat ech Iech awer ka soen, dat ass, datt schonn 
eng Rei Saache gemaach gi sinn. Zum Beispill huet 
de Chauffer haut schonn e Knäppchen, deen e kann 
drécken. Dat gesäit keen, dat ass net esou uewen, 
wou e muss eng Tast drécken, mee heemlech. Wann 
en deen dréckt, geet op der Leitstell, déi mer jo och 
installéiert hunn, déi elo zënter e puer Joer fonctio-
néiert, automatesch den Haut-parleur un an déi, déi 
do op der Leitstell sëtzen, déi héiere mat, wat am 
Bus geschitt. Vu datt d’Bussen all geort sinn, gesäit 
een och direkt, wat fir e Bus et ass a wou en ass. Dat 
heescht, wann déi elo héieren, datt do eng Bedroung 
ass, kann een direkt d’Police aschalten an déi dohin-
ner op d’Plaz schécken, wou dat ass. Also dat fonctio-
néiert schonn.
Dann ass et esou, datt déi éischt gliese Kabinnen elo 
ab Januar agebaut wäerte sinn. Firwat huet dat ge-
dauert bis elo de Januar an net schonn am Laf vum 
Joer? Mee éischtens: Mir haten eng Ausschreiwung, 
déi ganz Busse gi jo elo no an no komplett ersat. 
Mee elo kommen am Januar éischt Bussen, dat sinn 
neier, déi scho fäerdeg ekipéiert mat de gliesene 

Kabinne bestallt sinn. Awer bei deenen, déi natier-
lech méi laang nach fueren, gi se och no an no age-
sat. Ech ginn dervun aus, loosse mer soen, bannent 
annerhallwem Joer misst dee ganze Reseau mat glie-
sene Kabinnen ausgestatt sinn. Dann ass de Chauffer 
geschützt. Dann ass zwar do eng Spriechplaz, wou 
ee mam Chauffer ka schwätzen, mee et ka kee méi 
handgräiflech ginn direkt par rapport zum Chauffer.
Da kommen och Videokameraen, déi ginn installéiert, 
fir op der Plaz do ze filmen. Déi ginn esou gemaach, 
datt awer net de Chauffer gefilmt gëtt, well mir wëlle 
jo net dee kontrolléieren, mir wëllen déi kontrolléie-
ren, déi do hiert Onwiesen dreiwen.
An dann ass et och esou, datt mer natierlech, wa mer 
Saache gewuer gi wéi zum Beispill zu Mont-Saint-
Martin, wat Der ugeschwat hutt, dann intervenéiere 
mer direkt. Mir hunn zu Mont-Saint-Martin déi Bus-
linne gekappt, well mer gesot hunn: „Mir wëllen net 
méi eriwwerfueren, soulaang wéi d’Gemeng eis awer 
net eng Rei Garantië gëtt, datt eis Chaufferen net 
do hiert Liewe riskéieren oder riskéiere blesséiert ze 
ginn, wa se do eriwwerfueren.“
Et war och elo eng Entrevue mat der Gemeng vu 
Mont-Saint-Martin a mir hunn en alternativen Trajet, 
deen d’Gemeng eis proposéiert huet, deen awer elo 
nach muss gekuckt ginn, ob et och fonctionéiert, well 
mir wëlle Sécherheet hunn, datt et och fir d’Chauffere 
wierklech sécher ass. Wann dat alles klappt, da misst 
dat säi Wee goen, datt mer do erëm eng Kéier kënne 
fueren, mat dann engem alternativen Tracé.
Dann Är lescht Fro, dat war mat der Spezialeenheet. 
Bon, dat ass natierlech elo net meng Kompetenz, 
dat ass dem Henri Kox seng. Et ass natierlech esou, 
den Henri Kox huet och elo an den nächste Wochen 
eng Entrevue mat de Gewerkschaften dowéinst. Dat  
hänkt – dat hunn ech och an der Zäit ëmmer gesot – 
dervun of, datt een och Leit huet! Ech mengen, mir 
wëssen all, datt bei der Police e grousse Manktum 
u Leit war. Ënnert dëser Regierung sinn elo, wann 
et fäerdeg ass, 900 – also 800 an eppes – Polizisten 
agestallt ginn, 600 um Terrain. Ech géif dem Henri Kox 
proposéieren, e soll emol eng Kéier eng Foto maache 
vun deene 600 an der Rei am Summer. Ech mengen, 
dat géif e schéint Bild ginn, fir eng Kéier ze weisen, wat 
geschitt ass an de leschte Joren ënner senger Fieder.
(Brouhaha)
Déi Poliziste ginn natierlech prioritär agesat op de 
Brennpunkten an de Stied, an den Uertschaften, mee 
et muss een awer da kucken – mee ech mengen, dat 
muss hie selwer eng Kéier mat de Gewerkschaften 
dis kutéieren –, déi Eenheet ze schafen. Dat hunn 
ech och ëmmer gesot, dat ass jo och ... Et muss een 
eng Kéier gesinn, datt een dat och esou schaaft, datt 
et och e Sënn mécht. Mee ech mengen, dat soll den 
Henri Kox selwer mat de Gewerkschaften dann dis-
kutéieren, wann dann elo genuch Leit do sinn, fir déi 
och kënnen ze schafen.
Mee ënnert dem Stréch gëtt vill gemaach. Mir maa-
chen alles, fir de Chauffer ze protegéieren an natier-
lech och d’Clienten, mee mir sollen eis all och ëmmer 
bewosst sinn: Mir wäerten ni zu 100 % déijéineg, déi 
eppes Schlechtes am Kapp hunn, dovun ofgehale 
kréien, och Schlechtes ze maachen.
Merci.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och dem Här Minister. Selwecht Remark wéi beim Vir-
riedner.
(Interruption)
Dräi? Véier.
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(Brouhaha)
Dräi? Jo, wa mer dee Rhythmus bäibehalen, da spran-
gen dräi Froen iwwert d’Kléng.
Den Här Lamberty ass schonn do an e wëllt eng Fro 
un dee selwechten Här Transportminister stellen iw-
wert d’Aarbechten um Tramsreseau. Här Lamberty.
– Question n° 368 du 6 décembre 2022 de M. 
Claude Lamberty relative aux travaux du tram 
dans le quartier Howald, adressée à M. le Ministre 
de la Mobilité et des Travaux publics
M. Claude Lamberty (DP) | Villmools merci, Här Pre-
si  dent. Jo, den Tram, u sech eppes ganz Positives. 
Mir wëssen, et geet virun. Meng Fro haut de Mëtteg 
betrëfft och den Tramschantier op der Héicht vum  
 Houwald. Do sinn och schonn eng jett parlamen-
taresch Froen, och vum Marc Lies senger Säit, ganz oft 
gestallt ginn.
Gewosst ass och: Perturbatioune vun engem Chantier 
sinn normal. Et ass awer esou, dass déi lescht Woche 
wierklech an der Rue des Scillas, wat awer e Kärpunkt 
vun deem ganzen neien Tramsreseau um Houwald 
ass, déi Chantiersphas op e Punkt komm ass, dee 
relativ belaaschtend ass – nennen ech dat emol – fir 
d’Awunner, ganz sécher, mee awer och fir déi Com-
mercen, déi iwwert déi Strooss do eraus bis hin zu 
uewen där grousser Supermarchéschaîne sinn.
Do ass och eng ganz grouss Sportinfrastruktur op där 
Säit. Mir haten och schonn eng Kéier an der Cham-
berskommissioun doriwwer geschwat. Et ass vill 
Stau, et ass vill Kaméidi bei dësem Wieder, och ganz 
vill Bulli op der Strooss vum Rond-point Gluck eebe 
bis erop bei déi grouss Supermarchéschaîne. Mee et 
ass awer och – an dat, mengen ech, ass wichteg ze 
wëssen – eng Sécherheetsfro, déi domadder verbon-
nen ass, well et ass quasi keng Plaz méi do fir Fouss-
gänger, respektiv bei där grousser Sportinfrastruktur, 
wou e puer Honnert Kanner awer och circuléieren, fir 
dass do nach déi néideg Sécherheet ka garantéiert 
ginn.
Dofir meng Fro un de Minister: Vu déi ganz Parkméig-
lechkeeten, déi do riskéieren, an den nächsten Deeg 
nach méi ageschränkt ze ginn, well de Chantier loge-
scherweis jo virugeet, si mer elo an enger Situatioun, 
wou mer net méi soen, mir si fënnef vir zwielef, mee 
ech géif soen, eng Minutt op zwielef, dass dann do 
hoffentlech näischt geschitt – mee et weess een et 
net.
Wat geschitt do elo an den nächsten Deeg konkreet? 
Wat kann de Ministère do maachen, als Léisung 
ubidden? Wat ass insgesamt mat der Zäitschinn, déi 
virgesinn ass an der Rue des Scillas, wéi den Tram wei-
dergeet? Gëtt et an där ganzer Problematik och eng 
Zesummenaarbecht zwëschent Gemeng a Ministère, 
fir dass do eng Léisung ka fonnt ginn? Ginn d’Awun-
ner informéiert iwwert de Werdegang an awer och 
ganz sécher déi Commercen, déi an der Rue des Scil-
las sinn, inklusiv där grousser Sportinfrastruktur? Well 
ech mengen, et ass ganz wichteg, dass déi Sportinfra-
struktur an awer och déi Commercen do net duerch en 
eigentlech ganz positive Projet belaascht ginn.
Villmools merci.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och. Et gëtt scho besser, mee et ass awer bal eng hallef 
Minutt iwwert d’Zäit. Här Minister, wannechgelift.
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Här President, ech kucken, fir d’Zäit 
eranzehuelen. Ech kann et kuerz maachen. Et ass 
esou, datt e Chantier natierlech ëmmer komplizéiert 
ass a besonnesch op enger Plaz wéi do, wou net nëm-
men den Tram ass, mee och d’Strooss verbreedert 

gëtt, wou eng Gare gebaut gëtt, eng Busgare, also 
wou vill Chantiere beienee sinn, och nach deelweis 
privat Leit Chantieren hunn. Do gi grouss Gebaier ge-
baut. Dat ass ni einfach.
A mir hunn, kann ech Iech soen, exzellent Kontakter, 
sougutt mat der Gemeng wéi och mat verschiddene 
Leit, wéi zum Beispill den Tennisclub do ronderëm. 
D’Ponts et chaussées wäerten och ganz kuerzfristeg 
nach eng Kéier Kontakt ophuelen. Mir sinn och mat 
der Gemeng amgaang ze kucken, fir Léisungen ze si-
chen, fir aner Parkplazen do ze schafen. Mir maachen 
eist Bescht. An ech mengen, datt mer och kuerzfristeg 
Léisunge wäerte fannen, esougutt provisorescher wéi 
och laangfristeger, fir datt mer dee Problem do be-
huewe kréien.
Merci.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och. Dir waart super.
(Hilarité)
Déi nächst Fro vum Jeff Engelen riicht sech och un 
dee selwechte Minister, de François Bausch, an dréit 
ronderëm d’Erneierung vum Camionsfürerschäin. Här 
Engelen, Dir hutt d’Wuert.
– Question n° 369 du 6 décembre 2022 de M. Jeff 
Engelen relative au renouvellement du permis de 
conduire pour camions, adressée à M. le Ministre 
de la Mobilité et des Travaux publics
M. Jeff Engelen (ADR) | Merci, Här President. Den 
30. November d’lescht Joer hat ech an dësem Haus 
hei am Numm vu menger Fraktioun eng Motioun, an 
där mir d’Ofschafung vun der Altersdiskriminatioun 
am Code de la route fir Leit, déi méi wéi 75 Joer hunn 
a riskéieren, hire Fürerschäin ze verléieren, gefuer-
dert hunn. Dëst betrëfft besonnesch déi Leit, déi dëse 
Fürerschäi brauchen, fir e private Camper ze fueren, 
oder Sammler vun historesche Gefierer.
Den Här Verkéiersminister hat am Kader vun der De-
batt annoncéiert, nach am Dezember d’lescht Joer 
en entspriechende Projet ze deponéieren – oder ze 
deposéieren. Den 30. November dëst Joer war dunn 
an der Press ze liesen, datt de Minister zwar en ent-
spriechend groussherzoglecht Reglement op den In-
stanzewee bruecht hätt, mee datt dëst nach ëmmer 
net finaliséiert gouf. Dat wëllt soen, et ass nach net 
a Kraaft.
Duerfir hätt ech déi follgend Fro un de Minister: bis 
wéini an dësem Dossier mat enger Decisioun ze rech-
nen ass an ob eeben déi Leit eventuell schonn am 
Viraus, virum Akraafttriede vun dësem Rechtsakt, 
kënne bei den Dokter goen, fir datt all déi betraffe 
Leit hir Aktivitéite fir d’Joer 2023 nees rechtlech sé-
cher kënne plangen.
Dann hätt ech nach eng aner Fro: Wéi ass dat geree-
gelt mat der Retroaktivitéit vun dësem Fürerschäin, 
vun der Verlängerung? Zum Beispill: Ech hunn elo 78 
Joer an ech hat e Camionsfürerschäi bis 75 Joer. Gëtt 
dat retroaktiv gemaach oder net? Wéi ass dat geree-
gelt? Dat war d’Fro, déi ech nach wollt stellen.
Merci, Här Minister.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och dem Här Engelen. Dir maacht Ären Alter awer net.
(Hilarité)
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Här President, och hei kann ech et 
kuerz maachen.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | An 
den Här Mobilitéitsminister huet d’Wuert.

M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Wéi den Här Engelen et scho selwer 
gesot huet, ass d’Reglement dëst Joer, am Mäerz, de-
poséiert ginn.
Ech waarden awer, vu datt mer als Regierung jo net 
eleng kënne schalten a walten, wéi mer wëllen, mee 
dem Parlament Rechenschaft schëlleg si respektiv 
och nach e Staatsrot hunn, op den Avis vum Staats-
rot. Meng lescht Informatioune sinn awer – well ech 
nofroe gelooss hunn –, datt mer am Januar den Avis 
kriten, soudatt ech gudder Déng sinn, datt mer da bis 
d’Fréijoer déi Reegel do geännert hätten an dann déi 
nei Reegel a Kraaft trëtt. An d’Leit kënnen dann den 
nächste Summer mam Camper an d’Vakanz fueren.
Merci.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och, Här Minister.
A vu dass Der haut am Dauerasaz sidd: Déi nächst Fro 
kënnt vun der Madamm Hemmen, och un Iech. A jo, 
d’Madamm Hemmen seet Iech dat elo selwer.
– Question n° 370 du 6 décembre 2022 de Mme 
Cécile Hemmen relative aux emplacements de 
parking à l’Aéroport de Luxembourg, adressée à 
M. le Ministre de la Mobilité et des Travaux publics
Mme Cécile Hemmen (LSAP) | Jo, merci, Här Presi-
dent. A menger Fro geet et ëm d’Parkméiglechkeete 
beim Flughafen. Vill vun eise Bierger hate bestëmmt 
schonn d’Iwwerraschung, dass se keng Parkplaz méi 
krute beim Flughafen. Spéitstens an der Afaart ass ee 
gewuer ginn, dass e „complet“ war, de Parking, wat 
natierlech besonnesch penibel ass, wann ee just fir 
eng kuerz Period fortflitt, spriech fir professionell De-
placementer.
Et krut ee wuel recommandéiert, eng Parkplaz am 
Viraus an online ze reservéieren, mee zäitweileg hat 
een och do keng Chance, à moins dass een an der 
Pauschal vun enger längerer Vakanz de ganze Pa-
ckage matgebucht hat.
lux-Airport, de Bedreiwer vum Flughafen, huet scho 
vill Efforte gemaach. Fir Laangzäitparkingen ass och 
scho gesuergt ginn, op enger gewëssener Distanz 
vum Flughafen ewech eventuell, mee dann huet ee 
jo och nach d’Méiglechkeet, fir mat enger Navett bei 
de Flughafe bruecht ze ginn. Mee och hei kënnt et zu 
Enkpäss. An op Nofro huet et dann och geheescht: 
„Ma da musst Der Iech eebe mam Taxi bei de Flug-
hafe brénge loossen. Et sinn einfach keng Parkplaze 
fräi!“
Iwwert d’Ursaach vum Manktum u Parkplaze kann 
een natierlech spekuléieren. Ass et elo wierklech déi 
grouss Unzuel u Leit, déi reesen an déi dann déi Park-
plaze besetzen, oder ginn d’Parkplazen eventuell fir 
aner Zwecker benotzt? Gi se u Leit verlount, déi elo 
näischt direkt mam Flughafe respektiv mam Reesen 
ze dinn hunn?
Zu der Offer vun eiser nationaler Fluchgesellschaft 
gehéiert a mengen Aen och de gudde Service vun 
enger Parkméiglechkeet, ob bannen oder baussen, 
ob no oder méi wäit ewech, dat ass egal.
Här Minister, ech huelen un, dass de Problem och 
bei Iech bekannt ass. Meng Fro riicht sech dann och 
spezifesch un Iech, fir Iech haut d’Méiglechkeet ze 
ginn, eis ze erklären, wéi een deem eventuell kéint 
entgéintwierken. Wéi entwéckelt sech de Site vum 
Flughafen, an dat am Sënn vum Confort, vum Quali-
téitsservice um Bierger an un de Voyageuren an och 
natierlech am Sënn vun der Attraktivitéit vun eisem 
Site?
Merci.
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M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och.
(Interruption)
Dir sidd gutt an der Zäit, Här Minister.
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Merci och der Madamm Hemmen 
fir hir Froen. Also ech géif soen, déi bescht Méig-
lechkeet, fir bequeem a sécher op de Flughafen ze 
kommen, dat ass, wann een e gudden ëffentlechen 
Transport huet.
M. Charles Margue (déi gréng) | Très bien!
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | An et ass esou, datt deen awer nach 
net ginn ass, dat wëll ech awer och direkt derbäisoen.
Plusieurs voix | A!
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Mir hunn eng Buslinn. Mir hunn 
awer eng Buslinn, et ass net, datt keng do ass, déi 
kann een och haut schonn huelen, mee mir hunn 
nach net dat adequat Transportmëttel, mengen 
ech, wat d’Qualitéit awer substanziell wäert hiewen. 
Dat wäert awer am Hierscht 2024 de Fall sinn, wann 
den Tram op de Flughafe fiert. An dann huet een am 
Sechs-Minutten-Takt, gratis en plus, en Tram, deen 
een op de Flughafe bréngt. Vu ville Park&Riden op 
 allméigleche Plaze ronderëm d’Stad, soen ech, gëtt 
do d’Situatioun da sécherlech weesentlech besser.
Et ass awer och net esou, datt mer haut näischt hät-
ten. Et dierf een awer och net verkennen, mir hunn 
entre-temps 7.866 Parkplazen um Flughafe selwer. 
Also bon, et muss een natierlech wëssen, wéi gesot, 
déi bescht Méiglechkeet an dat Bescht ass am Fong 
einfach, wann ee sech dohinner deplacéiert, ouni 
mam eegenen Auto ze kommen. Dat ass dat, wéi een 
et soll maachen.
Bon, mir hunn och nach en Taxiservice, deen net am 
präiswäertesten ass, dat wësse mer och. Do kommen 
och nach Reformen, dat wäert dann och eng Kéier 
besser ginn, hoffen ech emol.
Et ass och esou, datt nach eng Rei Parkingen elo 
bäikomm sinn an der leschter Zäit, mee déi waren 
haaptsächlech fir Employéen. Mir haten awer och 
de Problem, datt mer zum Deel Parkplazen hu misse 
suppriméieren, well mer enorm Chantiere ronderëm 
de Flughafen hunn. Ech wëll drop hiweisen, datt eng 
Pist erneiert ginn ass. Dat ass relativ geräuschlos iw-
wert d’Bün gaange bannent zwee Joer, mee mir hunn 
et awer gutt hikritt an ouni Incident, wou ech frou 
driwwer sinn, mee et huet eis awer och e bësse Park-
plaze kascht.
An da gëtt jo herno nach um Heienhaff, wann den 
Tram bis um Flughafen ass, do um Pôle d’échange 
Heienhaff net wäit ewech e Parkhaus gebaut. Do 
sollen am Endeffekt herno 4.000 Plaze sinn. Dat soll 
natierlech och zu engem groussen Deel sinn, fir d’Na-
vetten opzefänke mat deenen, déi an d’Stad schaffe 
kommen oder ronderëm d’Stad schaffen oder um 
Flughafe schaffen. Mee dee ka selbstverständlech 
och genotzt ginn herno, fir dann op den Terminal ze 
fueren, well dann huet ee jo all sechs Minutte vun do 
en Tram op de Flughafen an dat dauert zwou Minutte 
vun deem Park&Ride, fir mam Tram bis bei d’Aero-
gare ze fueren.
Also et geschitt vill. Mee, wéi gesot, et kann een awer 
net d’Qualitéit vum Flughafe moossen nëmmen en 
fonction, ob een e gudden Accès huet mam Auto, fir 
do ze parken. Well soss géif ech Iech opfuerderen: 
Gitt emol eng Kéier an Europa e bëssen op d’Flug-
häfe kucken an da kuckt Der emol éischtens, wat et 
do kascht, wann Der do um Flughafe parkt! Gitt op 

Frankfurt, gitt op Düsseldorf, gitt op Köln! Ausser 
Dir parkt ganz wäit ewech: Dir hutt natierlech entre-
temps op deene Flughäfen heiansdo ganz wäit ewech 
Parkplazen, déi méi bëlleg sinn, mee da kommt Der 
awer och nach eng Kéier zousätzlech mat engem Bus 
bei den Terminal gefuer, well dat ass net grad nobäi. 
Mee ech mengen, ronderëm de Flughafe selwer ass 
et awer ëmmer, egal wéi, limitéiert, dat ass esou.
Mee, wéi gesot, mir hunn der a mir wäerten der och 
nach bäikréien. Mee virun allem duerch den Ausbau 
vum ëffentlechen Transport mat deene Park&Ride-
Méiglechkeeten, déi et do wäert ginn, wäert d’Si-
tuatioun sech ganz staark verbesseren. An dat ass 
da spéitstens, wéi gesot, fir den Tram Enn 2024. An 
de Park&Ride, dee gëtt an zwou Phase gebaut: fir 
d’éischt 2.000 Plazen an da kommen der nach eng 
Kéier 2.000 no.
Merci.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och, Här Minister.
An déi nächst Fro kënnt vum Marc Lies un de Wun-
nengsbauminister an et dréit sech ëm de Bau vu be-
zuelbarem Wunnengsraum. Här Lies, Dir hutt d’Wuert.
– Question n° 371 du 6 décembre 2022 de M. Marc 
Lies relative à la construction de logements abor-
dables destinés à la location, adressée à M. le Mi-
nis tre du Logement
M. Marc Lies (CSV) | Merci, Här President, fir  d’Wuert. 
Bon, an deene leschten Deeg a Wochen héiere mer 
vum Immobiliemaart, datt eng gewëssen Onsécher-
heet a Prekaritéit ënnerwee ass, dat bedéngt na tier- 
lech duerch déi rezent Zënshaussë vun der Euro pä escher 
Zentralbank. Dat ass awer och a Relatioun mat de Bau-
materialien, wou iwwert déi lescht Méint d’Präisser 
extreem an d’Luucht geschoss sinn, soudatt effektiv 
e Promoteur à ce stade keng richteg Berechnunge ka 
maachen, fir e Projet dann ze initiéieren.
Derbäi kënnt, datt, natierlech opgrond vun där Situa-
tioun, 45 % manner Baugeneemegungen am éischte 
Semester vun dësem Joer par rapport zu 2021 ausge-
stallt gi sinn. Dat huet zur Inzidenz, datt an deenen 
nächste Jore ronn dausend Wunnenge pro Joer man-
ner wäerte gebaut ginn. Bon, wat dat heescht, dat 
brauch ech Iech net ze soen. Dofir, do kommen eng 
ganz Partie toxesch Elementer zesummen, déi net fa-
vorabel si fir dee ganzen Immobiliemaart.
Eis Promoteurs publics, fir dat och nach eng Kéier 
an d’Relatioun ze setzen, bauen am Schnëtt, respek-
tiv wann et gutt geet, 500 Wunnengen d’Joer. A vun 
deene sinn der knapps 200 bis 250 fir erschwénglech 
Locatioun geduecht. Wéi gesot, dës toxesch Elemen-
ter, déi momentan um Maart sinn, déi sinn net favo-
rabel. An da kommen effektiv nach déi Adaptatiounen 
op gesetzlecher Basis derbäi vun der Reform vum 
Bail à loyer, wou dann de Capital investi vun 3 % op 
3 % respektiv op 3,5 % an d’Luucht geet, vu 5 % erof 
(veuil lez lire: wou dann de Plaffong vum Capital in-
vesti vu 5 % op 3 % respektiv 3,5 % erofgeet). Dat 
suergt och net derfir, datt effektiv nei Wunnenge ge-
baut ginn, vu datt d’Situatioun do och net méi ganz 
favorabel ass fir de Constructeur.
De Pacte Logement 2.0, deen huet och net derzou 
gefouert, datt zanter der Mise en vigueur vum Artikel 
29bis méi PAPen agereecht gi sinn. Zanter dem Fe-
bruar sinn et nach dräi nei PAPen, déi eragereecht gi 
sinn. Also ech mengen, do gesi mer, datt fir d’Zukunft 
do Problemer entstinn, duerfir elo direkt meng Froen, 
Här Minister.
Ech hätt d’Fro, wat de Pacte Logement 2.0 ugeet, 
wivill Plans d’action locaux logement vusäite vun de 
Gemenge bis Enn vun dësem Joer eragereecht sinn, 
wivill der eng Verlängerung ugefrot hunn.

An dann déi nächst Fro ass déi: Wéi wëllt de Minister 
derfir suergen, datt an Zukunft méi Mietwunnenge 
gebaut gi respektiv net manner Mietwunnenge ge-
baut ginn, wéi dat an de leschte Joren de Fall war?
A wat gedenkt de Minister als Moossnamekatalog op 
den Instanzewee ze bréngen, fir och d’Privatleit mat 
an dat erschwénglecht Mietboot ze huelen, ob dat 
iwwer Subsiden ass, ob dat iwwer steierlech Mooss-
namen am Kader vun der Gestion locative sociale de 
Fall ass respektiv iwwer eventuell Upassunge beim 
Amortissement accéléré, deen an den 80er-Joren en 
place gesat ginn ass, fir effektiv dann de Bau ze favo-
riséieren?
Ech wéilt hei just verweisen op eng Proposition de 
loi vun der CSV vum Juli 2021 mat der Nummer 7856. 
Merci.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | 
 D’Wuert huet de Wunnengsbauminister, den Henri 
Kox. A fir den Här Lies gëllt dat selwecht wéi fir eng 
Rei vu senge Virriedner.
M. Henri Kox, Ministre du Logement | Merci, Här 
President. Merci och fir déi Fro. Ech probéieren, op 
fënnef, sechs Punkten ze äntwerten. Dir hutt elo  Zuele 
genannt, déi ech net genau am Kapp hunn, awer déi 
liwweren ech dann no. Ech kommen zum Schluss do-
rop zréck.
Fir d’éischt fänken ech domat un, wéi de Privat secteur 
a sech elo scho matagebonnen ass. An dat geet fir 
d’éischt emol iwwert d’Suen. Virun 2016 huet de 
Staat en moyenne 40 Milliounen an den abordabele 
 Wunnengsbau investéiert. Haut si mer bei fënnefmol 
méi, dat heescht, mir komme bei 200 Millioune pro 
Joer. An déi nächst Steigerunge kommen, dat gesitt 
Der jo elo am Budget, deen deemnächst hei diskutéi-
ert gëtt, do geet dat esou weider.
Wou ginn déi Gelder hin? Déi ginn zu 93 % an de 
Privat secteur. Dat heescht, dat ass dat éischt Element, 
wat direkt un de Privatsecteur geet: Architekten, In-
genieursbüroen, Bauunterneemen.
Dat Zweet, dat ass: Dir hutt den Artikel 29bis uge-
schwat. Den Artikel 29, wësst Der, dee war net grad 
mat Succès verbonnen. Mir hunn de Bilan vum Pacte 
Logement 1.0 gemaach, mir wëssen net, wou déi 
5.200 Wunnengen higaange sinn, déi hätte kënnen 
domadder gebaut ginn. Dofir hu mer dat geännert.
Mir hunn eppes ganz Wichteges agefouert, éischtens, 
den 29bis. Mir maache méi eng Densificatioun. An déi 
Wunnengen, déi iwwer e gewëssene Prozentsaz, dat 
ass vun 10 % bis 20 %, do geet d’Baurecht un d’ëffent-
lech Hand. A wat mer erabruecht hunn, dat ass, dass 
de Bausecteur an der VEFA ka fir d’ëffentlech Hand 
bauen. Dat heescht, si bauen eppes vir, an déi Conven-
tion d’exécution bréngt et dann an d’ëffentlech Hand. 
An domadder beschleunege mer éischtens de Werde-
gang vun ëffentlechen abordabele Wunnengen, an 
doduerch, dass mer et contraignant gemaach hunn, 
bleiwen déi Wunnengen och richteg.
Den drëtte Punkt ass, wéi dann de Privatsecteur am 
besteeënde Projet de loi vun dem Logement aborda-
ble virgesinn ass. Mir sinn an enger ganz enker Dis-
kussioun mat der Chambre des Métiers, wéi si sech 
och kënne conforméieren, well dat ass jo eng Fro vu 
ville Leit, fir dass se awer och an de Konzept vum Lo-
gement abordable falen. An do sinn déi Diskussioune 
ganz positiv. Ech hat dat virun zwou Wochen oder 
dräi Wochen och schonn enger Kolleegin hei vun Iech 
beäntwert, dass do déi Diskussioune ganz positiv am-
gaange sinn.
Och d’Demande fir Aarbechterwunnengen. Wann 
Der d’1979er Gesetz kuckt, do ass dat scho virgesinn. 
Et gëtt pro Aarbechterwunneng 6.000 Euro, mee 
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d’Resultat war: näischt! Wat si mer amgaangen ze ku-
cken, och op Demande vum Secteur: ob si net selwer 
kënne Logement abordable baue fir hire Secteur, awer 
mat deene Konditiounen – dat hu mer ëmmer gesot –, 
net à la tête du client, mee si musse sech an där gan-
zer Reegel zréckfannen.
A si fanne sech doranner zréck: a) Si däerfe keng 
zweet Wunneng hunn, déi Aarbechter. A si musse 
sech och an der Eligibilitéit, wéi mer dat elo virgesinn 
hunn, bis d’Mëtt vun der Gesellschaft zréckfannen. A 
si däerfen net aus Raisons économiques herno virun 
d’Dier gesat ginn, ech mengen, dat ass kloer. Mee 
d’Bindung ka gemaach ginn tëschent Aarbechts-
vertrag a Logement, soudass mer och do wäerten 
en Accord fannen, deen an déi Richtung geet, fir Aar-
bechtsplazen dann ze garantéieren.
An e leschte Punkt, deen ass ugeschwat ginn, mat 
der Kris elo. Jo, mir hunn och déi Gespréicher, nach 
gëschter Mëtteg ware mer mat der Chambre immobi-
lière zesummen, wou mer geschwat hunn iwwert déi 
soi-disant 1.000, 1.500 Wunnengen, déi an der VEFA 
sinn an déi elo kéinten net gebaut ginn. Mee d’Offer 
ass do!
Mir hunn iwwregens schonn eng Rei Offere kritt. 
Mir sinn och do ganz enk an der Diskussioun, dass 
si baue fir d’ëffentlech Hand. Si kënne sech och bei 
eis mellen. Dat ass am Secteur och diskutéiert ginn. 
Mat de Promoteuren hu mer diskutéiert, ënner wéi 
enge Konditiounen dat ass. Natierlech, de Cahier 
des charges, deen d’ëffentlech Promoteure mussen 
anhalen, dee muss natierlech och vum Privatsecteur 
agehale ginn. An dee gëtt och agehalen. Et mussen 
natierlech aner Konditiounen, wann ... den ëffent-
lechen Transport an esou weider, soudass eng ganz 
Rei Projete mëttlerweil an eiser Analys stinn, déi vum 
Privatsecteur kënne gebaut ginn.
Dat ass ëmsou méi wichteg an der Phas, wou mer och 
Suen an de private Secteur investéieren. Mir garan-
téieren domadder Aarbechtsplazen. Op där anerer 
Säit hu mer eng Win-win-Situatioun, fir si, awer och 
fir den ëffentleche Secteur, dass mer Projeten elo zur 
Verfügung gestallt kréien, déi wierklech an der Abor-
dabilitéit kënne genotzt ginn.
Also resuméiert: D’Dier ass nach ëmmer ganz grouss 
op. Mir hu ganz konkreet Projeten, déi an der Ëm-
setzung sinn. An dofir mengen ech, dass mer deem-
nächst och wäerte positiv kënne kommunizéieren, wa 
mer dann déi konkreet Projeten an der Ëmsetzung 
hunn.
An zum Schluss déi Zuelen zum Pacte Logement, ech 
hunn elo am Kapp: 15 Gemengen, déi sécher sinn, 
déi d’Mise en oeuvre wäerten ënnerschreiwen. An déi 
eng Verlängerung gemaach hunn, dat weess ech net, 
99 hunn der ënnerschriwwen, an do kann ech awer 
d’Zuelen noliwweren.
Merci.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och.
De Mobilitéitsminister hat elo Zäit, fir e bëssen 
duerch zeootmen. An elo geet eng ganz Batterie vu 
Froen zu deem selwechte Sujet un hie lass.
(Hilarité)
An et geet u mat der Madamm Chantal Gary.
– Question n° 372 du 6 décembre 2022 de Mme 
Chantal Gary relative aux lignes de bus desservant 
les zones industrielles, adressée à M. le Ministre 
de la Mobilité et des Travaux publics
– Question n° 373 du 6 décembre 2022 de M. Marc 
Goergen relative aux lignes de bus desservant les 

zones industrielles, adressée à M. le Ministre de la 
Mobilité et des Travaux publics
– Question n° 374 du 6 décembre 2022 de M. Dan 
Biancalana relative aux lignes de bus desservant 
les zones industrielles, adressée à M. le Ministre 
de la Mobilité et des Travaux publics
– Question écrite n° 7317 du 6 décembre 2022 de 
M. Marc Spautz relative aux lignes de bus desser-
vant les zones industrielles, adressée à M. le 
Ministre de la Mobilité et des Travaux publics
Mme Chantal Gary (déi gréng) | Här President, léif 
Kolleeginnen a Kolleegen, Här Minister, Enn Novem-
ber krute verschidden Entreprisë matgedeelt, datt 
eng Rëtsch Buslinnen, déi bis elo eenzel Betriber mat 
Schichtbetrib an Industriezonen ugefuer hunn, op 
den 12. Februar agestallt ginn.
An deem Kontext hat de Mobilitéitsministère jo schonns 
elo de Weekend mat engem Pressecommuniqué rea-
géiert. Ech wollt awer vun der haiteger Froestonn pro - 
fitéieren, wéi nach eng Rei weider Deputéierter hei-
ban nen, fir nach eng Kéier op eenzel Punkten zréck-
zekommen an nach e puer zousätzlech Informatiounen 
ze kréien.
An deem Sënn wéilt ech gäre wëssen, ëm wéi eng 
Zort Buslinnen et sech dobäi gehandelt huet. Sinn dat 
normal respektiv regulär RGTR-Linnen?
Zweetens, wéi sinn d’Notzerzuele vun dëse Linnen, 
well hei jo grad ganz widderspréchlech Zuelen an de 
Medien zirkuléieren?
Drëttens, gëtt et nieft de betraffene Buslinnen, déi 
just nach bis Februar zirkuléieren, nach aner RGTR-
Buslinne fir dës Industriezonen? Respektiv, ganz 
wichteg, bleiwen dës Industriezone weiderhin un den 
ëffentlechen Transport ugebonnen?
An da meng véiert a lescht Fro: Gëtt et eng Méiglech-
keet fir de Staat, fir deene betraffene Betriber a Bus-
notzer geziilt entgéintzekommen? Wéi gesäit et zum 
Beispill mat engem Mobilitéitskonzept fir eenzel Be-
triber respektiv fir eng ganz Industriezon aus?
Ech soen Iech schonn emol Merci fir d’Äntwerten. 
Merci.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och. An de Marc Goergen ass scho prett. Hien hëlt 
d’Relève zu deem selwechte Sujet.
M. Marc Goergen (Piraten) | Merci, Här President. 
Jo, zum selwechte Sujet nach eng Kéier, mat de Bus-
linnen an den Industriezonen. Et si jo virun allem 
Industriezonen, déi un déi normal Linnen net uge-
bonne sinn a wou een dann och nach meeschtens op 
Schichte schafft a ganz aner Besoinen huet, well dat 
eeben déi Zäite sinn, wou déi normal Linnen net fue-
ren.
Huele mer zum Beispill vu Rodange op Steesel oder 
vu Rodange op Colmer-Bierg, wou mer awer ganz vill 
Trafick spueren, wann déi Busse benotzt ginn, anstatt 
dass zu Steesel zum Beispill 200 Leit, déi dee Bus be-
notzen, elo alleguerte mat hirem Privatauto dohinner 
fueren. Dann hätt Steesel op eemol e Verkéier vun 
200 Leit méi, deen do géif entstoen.
Dofir war ech e bëssen iwwerrascht, dass elo déi Bus-
linnen net méi solle fonctionéieren, well se eeben e 
ganz spezielle Besoin ofdecken, wat déi normal Ho-
rairen, egal wéi ee sech géif ustrengen, net kënne 
maachen. Dofir hunn ech dem Minister och dräi Froe 
matbruecht an déi sinn:
Gesäit de Minister eng Méiglechkeet, fir dës Linnen 
awer ze erhalen an de Leit deementspriechend ent-
géintzekommen?

Wäert de Minister kucken, fir mat de betraffene Fir-
men e Mobilitéitsplang fir hir Mataarbechter ausze-
schaffen?
An dann déi drëtt Fro: Wou wäerten dës Bussen nom 
12. Februar fueren? Wéi eng Linne wäerte verstäerkt 
ginn?
Merci.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och. An dann ass d’Rei um Dan Biancalana, och zum 
selwechte Sujet. Här Biancalana, Dir hutt d’Wuert.
M. Dan Biancalana (LSAP) | Merci, Här President. 
Wéi d’Virriedner et scho gesot hunn, den 2. Dezem-
ber, also de leschte Freiden, huet de Mobilitéitsminis-
tère an engem Communiqué matgedeelt, datt eng 
Rei vu Buslinnen a Richtung Industriezonen, am 
Fong d’Transportméiglechkeete fir déi schaffend Leit 
do, net méi virgesi sinn, an dat ab dem 12. Februar 
d’nächst Joer. An ech mengen, d’Begrënnung am 
Com muniqué ass, dass eng Rei Comptagen duerch-
gefouert goufen. Déi betraffen 21 Linnen hätten e 
järleche Käschtepunkt vu 4,6 bis 4,8 Millioune fir 
de Staat. An do ass de Ministère der Meenung, datt 
wéinst där wéineger Notzung finanziell gesinn dës 
Linnen net méi ze justifiéiere wieren.
Mir versti jo am Fong, datt d’Missioun vum Staat net 
doranner besteet, fir de Service vum ëffentlechen 
Transport an den Déngscht vun enger privater Entre-
prise ze stellen. Nach ass awer d’Attraktivitéit vun den 
Industrien an och vun hiren ausgewielte Sitten, déi 
natierlech ëmmer geografesch en périphérie vun de 
Gemengen a vun de Stied leien, effektiv an Erwägung 
ze huelen. An natierlech huet och dës Decisioun net 
d’Zilsetzung, esou vill Privatautoe wéi méiglech do-
hinner ze drainéieren, mee éischter de Contraire, se 
aus dem Verkéier ze huelen. An dofir ass natierlech 
d’Fro, wat deemno effikass Alternative sinn, déi en 
place gesat ginn. Dofir meng Froen hei un de Mobi-
litéitsminister:
Wat sinn déi eigentlech Grënn vun dëser Decisioun?
Wéi eng aner Méiglechkeete si virgesinn, nieft dem 
Plan de mobilité entreprise, deen eigentlech eng 
Berodungsfunktioun fir d’Betriber huet, an och fir déi 
betraffe Salariéen an deenen Industriezonen?
A wéi eng Méiglechkeete besti fir déi concernéiert 
Leit, fir sech ëmzeorganiséieren, wëssend, dass den 
12. Februar awer en zimmlech kuerzen Delai ass?
Ech soen Iech Merci.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och. An dann huet d’Wuert den honorabele Marc 
Spautz, deen déi selwecht Fro a schrëftlecher Versioun 
eraginn hat. Här Spautz, Dir hutt d’Wuert.
M. Marc Spautz (CSV) | Merci, Här President. Léif 
Kolleeginnen a Kolleegen, op de Constat brauch ech 
net méi zréckzekommen, deen hunn d’Kolleege scho 
gemaach. Ech hat eng schrëftlech Question parle-
mentaire un den Här Minister gestallt. Alles dat, wat 
elo nach net gesot ginn ass vu mengen dräi Virried-
ner, just déi Froe wollt ech dann nach un de Minister 
weiderginn.
Ech wollt d’Fro stellen, wat dat mam Ofschafe vun 
dëse Linne fir dat nationaalt Transportkonzept bedeit, 
wou jo awer ëmmer gesot ginn ass, dass mir pro-
béieren, e gutt ëffentlecht Netz ze hunn, wouvun déi 
dote Linne jo bis elo ëmmer Bestanddeel waren. Ass 
dat nach ëmmer de Fall elo? Oder ass domadder dat 
ganzt ëffentlecht Transportnetz net méi esou ginn, 
wéi et am Plang duergestallt war?
Dann: ob probéiert ginn ass, wann et jo net genuch 
Konsumente gëtt beim Bus, fir do eng Campagne ze 
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maachen, fir dass d’Leit op den ëffentlechen Trans-
port ëmklammen, duerch attraktiv ëffentlech Trans-
portzäiten, an domadder den Auto doheem stoe 
loossen.
Da wollt ech froen, wa jo elo déi Decisioun gefall ass 
an déi Linnen ofgeschaaft ginn, ob déi Leit eng Hëllef 
kréien, ob dat do méiglech ass, well déi Leit ab dem 
12. Februar jo da musse fueren. Mir haten do eng 
Diskussioun, do ass et emol an der Zäit Aidë gi vum 
Staat, déi awer duerno ofgeschaaft gi sinn, well et 
geheescht huet, d’ëffentlecht Netz wier interessant 
genuch. Duerfir, kommen dann déi Aiden erëm?
An eng lescht Fro ass, ob Diskussioune stattfonnt hu 
mat de Betriber respektiv mat de Gewerkschaften 
an deene gréissere Betriber, well do si jo verschidde 
gréis ser Betriber derbäi, ob do mat deenen diskutéi-
ert gouf, ier et zu där doter Decisioun komm ass.
Villmools merci.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och. An elo huet d’Wuert de Mobilitéitsminister, den 
Här François Bausch.
(Interruption)
Net véier mol véier.
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Här President, awer e bësse méi wéi 
véier Minutte muss ech kréien.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Jo.
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Soss geet et awer net op.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Jo.
(Hilarité)
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Merci villmools, an och merci fir all 
déi Froen. Fir d’éischt emol wëll ech hei preziséieren: 
Hei gëtt vu Linne geschwat. Dat si keng Linnen, déi 
mer hei fueren, mee dat ass hors RGTR-Reseau, dat 
dote sinn eenzel Faarten!
An der Reegel sinn et an der Moyenne dräi Faarte 
moies an dräi Faarten owes. An dat Ganzt kënnt aus 
engem gewëssenen historesche Kontext eraus: déi 
Schmelzfaarten, fréier huet een dat „Schmelzfaarte“ 
genannt. Et ass fréier och emol nach anerer ginn. 
Dat ass aus engem Kontext eraus komm vun, ech géif 
soen, de 50er-, 60er- a 70er-Joren. Et gëtt zwar elo hei 
eenzel Betriber, déi am Fall sinn, een och zu Steesel, 
do ass et méi spéit decidéiert ginn, mee den histo-
resche Kontext ass awer deen: Dat war e Kontext, 
wou mer bei Wäitem net dee Busreseau haten, deen 
normalen RGTR-Linnebusreseau, wéi deen, dee mer 
haut hunn. Mir haten net kräiz a queer duerch d’Land 
iwwerall Buslinnen, Arrêten an esou weider. Mir hate 
bei Wäitem net deen Takt, dee mer hunn. Mir sinn net 
gefuer owes spéit, moies fréi, samschdes, sonndes, 
wéi dat haut de Fall ass.
Dat heescht, am Endeffekt war dat zu engem Zäit-
punkt, wou d’Leit déizäit éischtens och ganz oft, 
vum Historeschen hier gekuckt, keen Auto haten an 
zweetens soss och net vill Méiglechkeeten haten, fir 
iwwerhaapt an déi Betriber ze kommen.
Et ass och esou, mir hunn net e Communiqué ge-
maach am Dezember, wou mer gesot hunn: „Voilà, 
d’Buslinne sinn ofgeschaaft!“ Nee, de Communiqué 
ass komm vu Gewerkschaften, déi gesot hunn: „O, 
mir sinn net averstanen, wat Der do wëlles hutt.“ Well 
wat hu mer gemaach? Mir hunn am November de 
Betriber, déi betraff sinn, e Bréif geschriwwen a mir 
hunn hinne gesot: „Lauschtert emol, dat doten ass 
net méi zeitgemäss“, an ech kommen nach dorobber 
ze schwätzen, „mir schafen déi Linnen do of, well 

dat kascht“ – ech kommen dann och op de Präis ze 
schwätzen herno – „horrend deier. Et ass schrecklech 
ineffikass. Et fiert souwisou quasi kee mat, also ganz 
wéineg Leit.“
Ech ginn Iech elo d’Zuelen, wivill Leit real drasëtzen. 
An dat ass real gezielt, well mir hunn an alle Bussen 
en automateschen Zielsystem entre-temps. Dofir 
wësse mer genau, wien do eran- a wie wou eraus-
klëmmt. An dofir wäerte mer Iech proposéieren, 
eppes amplaz ze maachen, wat mat Sécherheet fir 
eenzel Leit, déi deen dann awer nach huelen, méi 
effi kass ass an zweetens ganz sécher net dee ver-
réckte Präis kascht, deen dat heite kascht.
Bon, wat ass du geschitt? Dee Bréif ass eraus gaangen. 
Jo gutt, do war deen een oder deen anere Betrib net 
esou frou, dunn hunn déi mat hire Mataarbechter 
geschwat an du koum direkt e Communiqué, wéi dat 
dann ëmmer ass an esou Situatiounen. Moi, je veux 
bien, ech kann domadder liewen. Déi eng gesi rout, déi 
aner gesi schwaarz, déi aner gesinn orange. An et ass 
direkt geschwat gi vun 1.000 Leit, déi do betraff wären 
an esou weider, alles Zuelen, déi awer net esou sinn. 
An et ass sech virun allem emol opgereegt ginn.
An duerno ass eréischt u mech e Bréif geschriwwe 
ginn, fir mat mir eng Entrevue ze kréien. Dat sinn ech 
awer och entre-temps gewinnt no néng Joer als Minis-
ter. Dat geet ëmmer esou: Fir d’éischt schéisse mer 
emol eppes an d’Ëffentlechkeet an da kritt de Minis-
ter eng Informatioun an da gëtt versicht, mat deem e 
Rendez-vous ze kréien. Deen hu mer och. Dëse Mount 
hunn ech e Rendez-vous mat enger Gewerkschaft. 
Ech hunn awer och e Rendez-vous mat zwee Betriber, 
wou mer mat deenen da wëllen am Detail driwwer 
schwätzen.
Mee wa mer mol bei d’Notzung kommen: Ech wëll 
Iech soen, dat sinn am Fong am Ganze 16 där Faar-
ten, wéi een dat nennt. Also, wéi gesot, et si meesch-
tens dräi Faarte moies, dräi Faarten owes, mee 16 
Points de départ a Points de destination, meeschtens 
dann, also net meeschtens, mee ëmmer eng Fabrick. 
16 Faarten, do ginn an der Moyenne 8,5 Leit trans-
portéiert, 8,5.
Wann ech Iech awer soen, datt der do derbäi sinn, 
ech hunn hei eng, ech zéien Iech déi elo eraus, well 
déi mer grad hei an d’A spréngt, dat ass Clierf–
Housen–Stolzebuerg-SEO: null! Do sëtzt iwwerhaapt 
keen dran! Also, ech mengen, Dir sidd mat mer 
d’accord, datt et awer kee Sënn mécht, datt mer Bus-
faarte fueren, wou souwisou keen drasëtzt, wou mer 
eidel Bussen duerch d’Landschaft schécken.
Et sinn anerer, do sinn an der Moyenne 2,03 Leit, ane-
rer, do sinn et der 1,63, also loosse mer soen,  tëschent 
1 an 2 Leit dran. Och dat mécht awer wierklech kee 
Sënn. Da gëtt et e puer Linnen, do sinn et der da 
15,30 an der Moyenne oder 11,73, dat sinn der haapt-
sächlech zwou oder dräi, an 10,43. Et sinn iwwregens 
och déi, déi reklaméiert hunn. An ech krut och eng Pe-
titioun. Dat war an deem Betrib, wou gesot ginn ass, 
do wären 300 Leit betraff. Op der Petitioun hate 15 Leit 
ënnerschriwwen! Net 300, mee 15, well déi aner alle-
guerte ganz sécher net mam Bus kommen.
Ech wär awer esouguer éischter frou, wann ech déi 
alleguer iwwerzeegt krit, datt se och géifen de Bus 
huelen, dat ass net de Problem! Mee et huet awer kee 
Wäert, well déi Linnen hei, déi fueren och zum Deel 
net ganz glécklech. Si fuere jo wierklech zwar vun 
engem Punkt A op e Punkt B, mee oft laang Strecken. 
Also, et ass net dat Allereffikasst.
A virun allem hu mer entre-temps e Busreseau – an 
dofir sinn ech net domat averstanen –, dee mécht, 
datt mer och kënnen Uschlëss kréien un déi Fabricken 
do iwwert den normale Reseau.

Wat wëlle mer elo proposéieren? Dat wëll ech eebe 
mat deene Betriber diskutéieren. Mir wëllen driw-
wer diskutéieren, datt mer zum Beispill d’Horairen 
um normale Reseau e bëssen ännere ginn, vläicht e 
Bus vir bäisetzen. Wann ee mer seet: „Hei lauschtert 
emol, ech muss um 6.00 do si moies fréi, mee deen 
éischte Bus, deen ech kréien, mécht awer, datt ech 
eréischt um 6.20 do sinn“, da kënne mer do e Bus 
vir bäisetzen. Dat ass kee Problem. Dat kascht eis 
bei Wäitem manner, wéi wa mer eng extra Faart vun 
iergendwou musse fueren. Mir kënnen natierlech och 
higoen a mat warscheinlech deelweis méi klengen 
Navetten op e Pôle d’échange fueren, fir do een of-
huelen ze goen op en Zuch. Also do gëtt et villfälteg 
Méiglechkeeten. Dat wëlle mer genau analyséieren a 
selbstverständlech och dono kucken.
Ech wëll Iech och just soen, wat dat kascht. Dat 
kascht, wéi et elo gefuer gëtt, tëschent 4 a 5 Mil-
liounen, fir an der Moyenne, wéi gesot, 8,5 Leit ze 
transportéieren. Mee Dir hutt verschidde Linnen, do 
hutt Der e Ratio, wou dat eis pro Mount 17.000 Euro 
pro Reesender kascht. 17.000 Euro pro Reesender! 
Also, beim beschte Wëllen, ech mengen, da kann 
ee scho bal en Taxi bezuelen, fir deen doruechter ze 
 féieren.
Dat ass net schrecklech effikass an duerfir wëlle mer 
dat iwwerschaffen a mir wëllen adaptéiert Léisunge si-
chen, déi wierklech de Leit entgéintkommen. Wou ech 
awer ëmmer direkt wëll derbäisoen: De Bus reseau ass 
net en Taxisreseau! Et ass ëmmer e Kollektivtransport. 
A mir kréie ganz sécher net jiddwerengem Eenzelnen 
individuell seng Situatioun esou behuewen, wéi hie 
sech se wënscht. Ech soen elo mol, datt een – ech 
soen elo iergendeppes – vu Mont-Saint-Martin wëllt 
op Bisse fueren, datt dee seet: „Ech hätt gär do en di-
rekte Bus, deen esou fiert.“ Dat kréie mer net hin! Dat 
ass och net de Sënn vun engem ëffentleche Busreseau, 
vun engem Transport collectif. Mee et gëtt awer villes, 
wat ee ka maachen.
Dofir hu mer och eng Rei Pläng ze proposéieren, also 
mir hu schonn eng Rei Saachen ausgeschafft. Déi wëlle 
mer elo mat hinnen diskutéieren. Déi Busse fuere jo 
nach bis den 1. Februar. An da sinn ech sécher, fir déi, 
wou et wierklech hei drop ukënnt – et gëtt zwee, dräi 
Betriber, wéi ech gesot hunn, zum Beispill een, do sinn 
an der Moyenne 17 Leit dran, dat ass schonn e bësse 
besser –, do fanne mer ganz sécher Léisungen, fir dat 
am normale Busreseau hinzekréien.
Mee et ass awer net esou, datt mer dat gemaach hunn, 
well mer onbedéngt wollte spueren. Well wann Der 
de Präis kuckt, an ech hunn Iech jo d’Budgetszuelen 
dëst Joer virgestallt, virun enger Woch elo, wat am 
Budget 2023 virgesinn ass fir d’Exploitatioun vum 
gesamten ëffentlechen Transport an och vum Bus-
reseau, da gesitt Der, datt dat kräfteg an d’Luucht geet. 
An dat geet dann net nëmme kräfteg an d’Luucht, 
well d’Energiekäschte méi deier gi sinn, mee virun 
allem, well mer méi fueren. A wann Der déi Finan-
zéierungsgesetzer gutt kuckt, déi ech an der Chamber 
deposéiert hunn – de Bus hu mer jo scho gestëmmt, 
d’Eisebunn läit do –, da gesitt Der, datt do pro Joer ëm-
mer eng Steigerung vun der Offer vum Bus agerechent 
ass. Also, et geet net erof, et geet éischter no vir. Mee 
et huet awer kee Wäert, datt mer einfach Bus fueren, 
fir Bus ze fueren. Mir wëllen de Leit jo iergendwéi ep-
pes ubidden, wat awer och Kapp a Fouss huet a wat 
och deementspriechend fonctionéiert, an net einfach 
Busse fuere loossen, well dat vläicht historesch esou 
gewuess ass, mee awer an der Situatioun, wéi mer 
haut sinn, net méi adaptéiert ass.
Also, ënnert dem Stréch geet et drëms, datt dat hei 
eng Reform ass, déi mer maachen, fir méi effikass ze 
sinn a fir awer natierlech och net onbedéngt d’Suen, 
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ech wëll net soen „zur Fënster erauszegeheien“, mee 
effektiv, wann Der esou schwaach Besetzunge wéi dat 
do kuckt, ech mengen, da gëtt jiddweree mer Recht, 
datt dat kee Sënn mécht, do ganz Bussen anzeset-
zen. An ech sinn och ganz confiant, wa mer emol déi 
Ges préicher elo an deenen nächste Woche gefouert 
hunn, datt dat sech da wäert calméieren.
Merci.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och dem Här Minister.
Déi nächst Fro kënnt vun der Madamm Oberweis an 
dréit sech ëm den Zougang fir jiddwereen zu eise Ge-
sondheetsdéngschtleeschtungen. Madamm Oberweis, 
Dir hutt d’Wuert.
– Question n° 375 du 6 décembre 2022 de Mme 
Nathalie Oberweis relative à la mise en œuvre de 
la CUSS, adressée à Mme la Ministre de la Santé
Mme Nathalie Oberweis (déi Lénk) | Merci, Här 
President. Ech wäert och méi kuerz sinn, well et gëtt 
elo net vill Neits dozou ze soen. Dir wësst, dass mer 
säit dësem Joer de Projet lafen hunn zur Couverture 
universelle des soins de santé. Fir eis als déi Lénk ass 
dat en immens wichtege Projet. Et ass e ganz wich-
tege Meilesteen, well d’Recht op Gesondheet an den 
Accès zur Gesondheet fir eis extreem wichteg sinn.
Mir haten eng Question parlementaire dozou gestallt 
an do ass eng Fro onbeäntwert bliwwen, an zwar déi, 
wat d’nächst Joer usteet, 2023. Mir krute geäntwert 
op d’Question parlementaire, dass elo am Dezem-
ber eng Evaluatioun vum Pilotprojet usteet, wat mer 
eigentlech och scho woussten, wat ech och vun den 
Acteuren um Terrain weess. Déi leeft also elo, huelen 
ech un, iergendwann un. Mir sinn awer elo Ufank De-
zember. Wat ass dann an engem Mount?
Ech mengen, d’Acteuren um Terrain wëssen och 
net méi, wat elo an engem Mount ass. Souwäit ech 
weess, leeft de Projet och iergendwann aus. Leeft 
deen automatesch virun? Ech hunn och am Budget 
gesinn, dass d’nächst Joer wuel e Budget virgesinn 
ass. Ass dat eng Confirmatioun dofir, dass de Pro-
jet einfach viruleeft? Ech wär awer frou, wann eng 
Confir matioun oder iergendwéi eng verbal Erklärung 
do wier, wat elo d’nächst Joer op déi Leit um Terrain 
a virun allem d’Beneficiairë vum Projet duerkënnt, 
fir dass een e bësse weess, wat dann also an engem 
Mount mat deem Projet leeft. Well mir wëssen alle-
guer, dass de Besoin immens grouss ass.
Villmools merci.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och der Madamm Oberweis. An d’Wuert huet  direkt 
eise Sozialminister, den Här Claude Haagen. Här 
 Haagen, Dir hutt d’Wuert.
(En raison d’un changement de compétence, M. le Minis-
tre de la Sécurité sociale répond à la place de Mme la Mi-
nistre de la Santé.)
M. Claude Haagen, Ministre de la Sécurité so-
ciale | Merci, Här President. Merci och der Madamm 
 Oberweis fir dës Fro. Et ass net nëmmen e Meilesteen, 
mengen ech, fir verschidde Leit, mee et ass e Meile-
steen, wann ech kucken, wat d’sozial Ofsécherung zu 
Lëtzebuerg bedeit. An dofir, denken ech, solle mer alle-
guerten houfreg sinn, datt mer dee Pilotprojet do op 
d’Bee kritt hunn, deen am Abrëll 2022, also an dësem 
Joer, ugefaangen huet, wéi déi Couverture universelle 
des soins de santé agefouert ginn ass an, wéi Dir et 
richteg sot, sous forme vun engem Pilotprojet.
Dat ass mat deene verschiddene Partner um Terrain 
beschwat ginn, mat den Associatiounen. Et ass och 

esou, datt dat heiten eng Kooperatioun ass vun de 
Ministèrë vun der Sécurité sociale a vun der Santé. 
D’Sécurité sociale huet am Fong de Lead dervun, an 
d’Santé huet déi houfreg Aufgab, fir dat Ganzt finan-
ziell ze begleeden an och d’Evaluatioun an och d’Dos-
sieren ze kucken, fir eeben d’Leit esou ze assuréieren, 
wéi eng modern Gesellschaft sech dat soll ginn.
Déi Froen, déi Der mer gestallt hutt, wëll ech och di-
rekt beäntwerten. Ech wëll awer gär soen, datt zënter 
dem Abrëll vun dësem Joer bis haut ronn 107 Leit vun 
där Couverture universelle profitéieren an datt nach 
ronn 12 Demanden en attente sinn. Dat weist op eng 
Manéier, datt mer do eppes kreéiert hunn, wat wich-
teg ass, op déi aner Manéier awer och d’Necessitéit, 
datt mer et hunn, wat am Fong en negativen Aspekt 
ass. Ech hätt am léifsten, mir bräichte guer keng Cou-
verture universelle a jiddweree wier assuréiert.
Mee bon, dat ass d’Aarbecht um Terrain, wou ech och 
deenen Associatiounen alleguerte wëll Merci soen, 
déi sech do engagéieren, fir dee Projet hei ze maa-
chen.
Et ass richteg, wat Der gesot hutt, datt déi Evalua-
tioun virgesinn ass. Déi Evaluatioun wäert och elo 
ufangs des Joers kommen. Ech kann Iech och soen, 
datt d’Evaluatioun net dervun ofhänkt, ob de Projet 
pilote weiderfiert. Mir wäerten de Projet pilote elo 
net stoppen. Mir wäerten dat natierlech elo evaluéie-
ren. Mir wäerten och do op eng legislativ Aarbecht 
zréckgräifen. Wa mer zum Beispill Donnéeë mussen 
echangéieren, musse mer e Cadre légale hunn. Deen 
hu mer actuellement net, soudatt dat wäert, wann de 
Besoin do ass, legiferéiert ginn, en temps utile, esou 
séier wéi méiglech, am Interêt vun de Leit, déi déi 
Couverture universelle brauchen.
De Projet pilote wäert weidergefouert ginn, wäert 
och mat den Associatiounen a mat deene verschidde-
nen Acteure beschwat ginn. A parallell wäert, wann 
dat dann néideg ass, an ech denken, datt et néideg 
ass, legiferéiert ginn iwwer ee Projet de loi.
Ech denken, datt ech ganz kuerz op alles geäntwert 
hunn. Dat war jo déi prezis Fro, déi Der mer gestallt 
hutt, wat am Fong d’Zukunft vun der Couverture uni-
verselle ubelaangt. Merci.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
dem Här Minister.
Déi nächst Fro kënnt vum Här André Bauler an dréit 
ronderëm d’Reaffektatioun vun deem ale Gebai vun 
der Nationalbibliothéik. Här Bauler, Dir hutt d’Wuert.
– Question n° 376 du 6 décembre 2022 de M. 
André Bauler relative à la réaffectation de l’an-
cienne bibliothèque nationale, adressée à Mme la 
Ministre de la Culture et Ministre de la Justice
M. André Bauler (DP) | Merci, Här President. Am 
August d’lescht Joer haten d’Ministere Sam Tanson a 
Fränz Bausch op meng parlamentaresch Fro zur Zu-
kunft vun der aler Nationalbibliothéik geäntwert a 
mer gesot, et wieren Avant-projete fir d’Renovatioun 
an de Reamenagement vum Gebai an der Maach an 
d’Finalisatioun wier fir Ufank 2022 virgesinn.
Engersäits solle jo e puer Servicer vun der Cité ju-
diciaire an dëst historescht Gebai, de fréieren 
Athenäum, kommen. Anerersäits sollen de Rez-de-
chaussée an déi zwee Bannenhäff fir d’Gastronomie 
a fir d’Kultur genotzt ginn, esou d’Ministeren an der 
Äntwert op meng Fro am Joer 2021.
Haut wollt ech vun der Geleeënheet profitéieren an 
d’Regierung froen, wéi et mat der Reaffektatioun vun 
der Nationalbibliothéik ausgesäit a wéini een hei an 
dësem Kontext mat enger definitiver Feuille de route 
ka rechnen. Besonnesch d’Valorisatioun vum Gebai 

fir kulturell Aktivitéite läit mer um Häerz. Dofir sinn 
ech nach ëmmer der Meenung, déi Plaz géif sech och 
ganz gutt fir Ausstellungen a fir Konferenzen eegnen.
Vläicht kann d’Regierung eis entre-temps méi kon-
kreet soen, wéi eng kulturell Zwecker an d’Gebai an 
an d’Bannenhäff vum fréieren Athenäum solle kom-
men, wéi dat soll genotzt ginn a wéini eventuell dës 
Renovatiounsaarbechte kéinte spéitstens ufänken.
Merci villmools fir Är Prezisiounen. An Dir gesitt, Här 
President, elo hunn ech nach 30 Sekonnen ze vill.
M. Fernand Kartheiser (ADR) | Très bien!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Vun 
Iech wonnert mech dat guer net.
(Hilarité)
Merci dem Här Bauler. An dann huet d’Wuert den Här 
Mobilitéitsminister.
Une voix | Bauteminister.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Baute-
minister, jo ok.
(En raison d’un changement de compétence, M. le Minis-
tre de la Mobilité et des Travaux publics répond à la place 
de Mme la Ministre de la Culture et Ministre de la Justice.)
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Merci, Här President. Et ass egal, 
d’Hauptsaach, et sinn ech.
Voilà. Merci dem Här Bauler fir déi Fro. A wéi e gesot 
huet, hu mer ee Joer vill geschafft. An zënter där Zäit 
vun där Question parlementaire, déi Der deemools 
gestallt hutt, bis haut, ass den APD (ndlr: avant-projet 
détaillé) bal fäerdeg. Rechent domadder, datt Enn Fe-
bruar, Ufank Mäerz den APD duerch de Regierungsrot 
geet an dat och an der Chamber deposéiert gëtt an 
dann duerno ka gestëmmt ginn. Ob mer dat dann 
nach packen an dëser Legislaturperiod, dat gesi mer 
dann. Mee op alle Fall, Enn Februar, ufangs Mäerz ass 
den APD fäerdeg.
Wat ass virgesinn? Majo, wéi Der et scho gesot huet, 
d’Geriicht, also den Tribunal de commerce, kritt de 
Gros vum Gebai, an ënnenan um Rez-de-chaussée, 
do maache mer mat der Stad Lëtzebuerg zesummen 
eng Rei Saachen, engersäits esou e Café littéraire, an 
dann awer och soss Kulturgeschichte mat der Educa-
tioun, mam CAPEL, mat der Stad an esou weider. 
Wéi dat genau herno am Konzept ass, dat ass elo net 
mäin Job. Mir riichten et esou an, wéi déijéineg, déi et 
wëlle benotzen herno am Kulturberäich oder Educa-
tiounsberäich, et gären hätten. Mee dat ass awer 
alles am Projet integréiert. Dat wäert Der gesinn, 
wann dann d’Gesetz deposéiert gëtt, esou wéi dat 
och deemools versprach ginn ass, also wéi gesot, Enn 
Februar, Ufank Mäerz.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och dem Här Bauteminister, bei deem ech mech ent-
schëllegen, dass ech de falschen Titel gebraucht 
hunn, mee ech war elo esou un d’Mobilitéit gewinnt. 
Näischt fir ongutt! Hien huet dat och direkt verstane 
gehat.
Da wär den Här Spautz dru mat enger Fro un den 
Energie minister. An ech loossen e selwer erklären, 
ëm wat dass et geet. Här Spautz, Dir hutt d’Wuert.
– Question n° 377 du 6 décembre 2022 de M. Marc 
Spautz relative à l’approvisionnement énergéti-
que du pays en cas de pénurie d’électricité et/ou 
de gaz, adressée à M. le Ministre de l’Énergie
M. Marc Spautz (CSV) | Villmools merci, Här Presi-
dent. Hei war och net fir d’éischt eng schrëftlech Ques - 
tion parlementaire do, mee et ass direkt ugaange 
mat der Orale.
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Virun engem an engem hallwe Joer hat den Här 
Minis ter eis – déizäit nach am Cercel – virgestallt, wéi 
déi nei Konnexiounen an déi nei Linne géife gebaut 
ginn, wat d’Héichspannung ubelaangt, a wéi Lëtze-
buerg géif gespeist ginn an domadder och eng méi 
grouss Sécherheet fir de Reseau fir Lëtzebuerg géif 
kommen.
Déi Fro, déi sech awer ëmmer méi opdrängt: Dee-
mools hu mer nach net geschwat vun enger Energie-
kris. Deemools hu mer nach net geschwat vun där 
Situatioun, déi an der Ukrain lass ass, wou et schwie-
reg ass, mat verschiddenen Energië beliwwert ze 
ginn. Mir wëssen, dass eis Haaptkonnexioun vun dem 
Elektresch hier un Däitschland ass, och wa mer nach 
en Uschloss un d’Belsch hunn. Mee de Gros kënnt 
awer eran iwwer Däitschland.
Mir wëssen, dass déi Däitsch selwer Problemer hunn, 
dass se amgaang sinn ze kucken, Kuel respektiv Gas 
ze benotzen, fir Verstroumung ze maachen. Dofir ass 
meng Fro, wéi et mat engem Noutfallplang ausgesäit, 
net nëmmen d’Prioritéiten hei an de Betriber, mee 
generell, wat et bedeit, wann et do eng Kéier géif zu 
engem Blackout kommen, wat mer alleguerte jo net 
hoffen, mee wat awer laut den däitschen Experten 
och net ausgeschloss ass.
D’lescht Woch hat ech d’Chance, och do derbäi ze 
sinn, wou de Minister war ..., iwwer all déi Alternati-
ven, déi een och hei am Land kéint bauen. Mee ech 
mengen, bis déi realiséiert sinn, dat wäert net haut 
vun enger Minutt op déi aner goen. An dofir, wat ass 
do d’Prioritéit vun der Regierung, fir dass d’Versuer-
gun gssécherheet kann erhale bleiwen?
A mir hu jo alleguerte gesinn – dat war zwar keen 
Energieblackout – bei de Bankomaten d’lescht Woch, 
wéi deen informatesche Blackout war, wat an esou 
engem Fall ka geschéien. Wat sinn do d’Prioritéite 
vun der Regierung? A wier et do net wichteg, vläicht 
eng Noutfallcellule ze schafen, wou een och déi gréis-
ser Betriber do géif mat eranhuelen?
Villmools merci.
Une voix | Très bien!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och dem Här Spautz. An d’Wuert huet den Energiemi-
nister. Dir hutt d’Wuert, Här Turmes.
M. Claude Turmes, Ministre de l’Énergie | Merci, Här 
President. Merci, léif Deputéiert a Kolleegen aus der 
Regierung. Ech mengen, et ass effektiv esou, mir sinn 
an enger Energiekris, déi natierlech mat deem Krich, 
dee Russland an der Ukrain féiert, zesummenhänkt. 
Beim Gas ass et esou, dass mer jo eng ganz Rei Mooss-
namen déi lescht Méint geholl hunn um europäeschen 
Niveau, och hei zu Lëtzebuerg: d’Gasspäichere gefëllt, 
LNG kaaft an der ganzer Welt. Mir spueren zu Lëtze-
buerg, net nëmme 15 %, mee mir sinn am Moment 
an der Gréisstenuerdnung vun 30 %, soudass mer do 
eigentlech gutt opgestallt sinn.
Et muss een allerdéngs wëssen, dass natierlech och 
aus dem Gas Stroum gemaach gëtt. Wa Gas méi knapp 
ass, dann huet een do e bësse manner Sputt. An dann, 
den Haaptproblem beim Stroum – an dat ass analy-
séiert ginn iwwert de Summer an och viru Kuerzem 
 virgestallt gi vun den europäesche Stroumnetzbedrei-
wer – ass Frankräich: Frankräich huet duerch den Aus-
fall an d’Korrosioun vu sengen Atomreakteren en akute 
Pro blem.
Mir hänke glécklecherweis net u Frankräich, mir hän-
ken un Däitschland. Mir hu mat Däitschland e gemein-
same Stroummarché. An Däitschland hëlt elo 12.000 
Megawatt a méi aus der Reserv, Kuelekraaftwierker 
virun allem, fir an de Marché ze werfen déi nächst 
Méint, fir dass genuch Stroum do ass fir Däitschland 

an och fir seng Nopeschlänner, notamment och fir 
eis, soudass déi Situatioun vläicht e bësse méi uge-
spaant ass wéi an anere Wanteren an Däitschland, 
awer och elo net extreem ugespaant ass.
Wat hu mir gemaach déi lescht Wochen? Mir hu mat 
der Creos zesummen, awer och mam HCPN déi ganz 
Pläng, déi et scho gi sinn, iwwerschafft. A mir sinn 
natierlech och a Kontakt mat Amprion. Dat ass eeben 
dee Stroumnetzbedreiwer hei vir a Rheinland-Pfalz, 
wou mer direkt ugeschloss sinn.
An dës Woch e Freideg maachen ech eng Presse-
konferenz, wou ech méi am Detail weisen: Mir 
spueren, och beim Stroum, och am Kader vun eiser 
Energiespuercampagne. Mir sinn elo scho 7 %, 8 % 
méi niddreg am Stroumverbrauch, wéi mer d’lescht 
Joer elo waren. Mir huelen och eng Rei zousätzlech 
Moossnamen, wann et néideg ass, och an direkter 
Ofsprooch mat eisen däitschen Noperen. A mir hunn 
och, wéi gesot, Creos an och den Haut-Commissariat 
vun der Protection nationale hunn och hir ganz Pläng 
nach eng Kéier iwwerschafft, wann et dann zu engem 
Noutfall géif kommen, vun deem ech net ausginn no 
de leschten Informatiounen.
Ech sinn och amgaang, en Datum ze siche mat der 
zoustänneger Kommissioun hei an der Chamber, fir 
Iech dann d’Detailer ze ginn. Mir mussen elo kucken, 
wéini dass dat ka sinn. Also vu mir aus esou fréi wéi 
méiglech. Mir musse kucken, wéini dass mer dat elo 
maache kënnen.
Villmools merci.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och.

5. Ordre du jour (suite)

Kolleeginnen a Kolleegen, mir packen nach eng Fro 
innerhalb vun der Stonn. An da bleiwen dräi Froen 
iwwreg. Wa mer dat mat der Froestonn eescht hue-
len, da fält de Couperet.
(Brouhaha)
M. Marc Goergen (Piraten) | Här President, virun 
engem Mount hate mer genau déi selwecht Diskus-
sioun, do hutt Der dem François Benoy seng nach ge-
holl. Genau déi selwecht Diskussioun hate mer. Dunn 
hu mir gesot: „Nee, elo …“
(Interruptions)
Also, da musst Der awer allkéiers och korrekt blei-
wen.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Wat 
sot Der?
M. Marc Goergen (Piraten) | D’leschte Kéier hutt Der 
weidermaache gelooss, elo géift Der se fale loossen.
(Interruptions)
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Also 
lauschtert, firwat mengt Der, dass ech d’Chamber 
froen? Also wannechgelift!
Also, ech froen d’Kolleegen – an hei ass et d’Confé-
rence des Présidents, déi zoustänneg ass –, ob mer 
hei de Couperet fale loossen no eppes méi wéi enger 
Stonn oder ob mer nach bereet sinn, 20 Minutten 
drunzehänken, well esou laang brauche mer.
(Interruptions)
Une voix | Eng Stonn ass eng Stonn!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Eng 
Stonn ass eng Stonn. Voilà! Dann ass déi hei déi 
lescht, déi duerchgeet. An déi aner dräi, déi kënnt Der 
dann déi nächste Kéier stellen.

(Protestations)
Also, wannechgelift! Wannechgelift! Dir hutt d’Wuert 
net! Pardon!
M. Marc Goergen (Piraten) | Dir wëllt eis et jo lo 
huelen!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Dir 
hutt d’Wuert net!
M. Marc Goergen (Piraten) | Déi leschte Kéier hutt 
Der et duerchgoe gelooss!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Soll 
ech Iech eppes soen? Lescht Warnung!
M. Marc Goergen (Piraten) | Da verwarnt mech!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Ma 
ech verwarnen Iech! Voilà! 
M. Marc Goergen (Piraten) | Dat ass mir dach egal!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | A 
sou?
Une voix | Dat ass him egal.
M. Marc Goergen (Piraten) | Also ...
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Also 
éierlech! E bësse Respekt virum Parlament!
M. Marc Goergen (Piraten) | Jo. An Dir virun eis!

6. Heure de questions au Gouvernement 
(suite)

M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Jo. 
Wannechgelift, Här Weber, Dir hutt d’Wuert.
– Question n° 378 du 6 décembre 2022 de M. 
Carlo Weber relative au classement éventuel de 
la « Buvette du Lac » à Weiswampach, adressée à 
Mme la Ministre de la Culture
M. Carlo Weber (LSAP) | Esou, loosse mer eis beroue-
gen. Här President, de Séi zu Wäiswampech kënnt och 
net zur Rou. D’Buvette schreift viru Geschichten, och 
wann et längst roueg ginn ass ronderëm de Comptoir.
All Bierger kann am Kulturministère eng Demande 
maachen, fir zum Beispill e Bauwierk ëmzeklasséie-
ren. Bei der Ëmklasséierung schwätze mer an deem 
Fall hei vun engem nationale Kulturerbe vun Immobi-
lien. Bei allem Respekt fir de Patrimoine, meng vollst 
Ënnerstëtzung. Et vereinfacht d’Saach natierlech, 
wann dat am Accord ass mam Proprietär. Et soll am 
Virfeld mat alle Partner geschwat ginn.
Ech erënnere ganz kuerz un eng Situatioun, fënnef 
Kilometer ewech vu Wäiswampech, zu Hengescht an 
der Gemeng Clierf, an der Strooss um Knapp, Haus-
nummere 4 a 6. 2017 sollten do zwee Bauerenhaiser 
ofgerappt ginn. A leschter Minutt goufen déi dunn ëm-
klasséiert. Zu deem Zäitpunkt waren d’Iwwerleeunge 
voll richteg an absolutt nozevollzéien, mee anschei-
nend net mam Proprietär ofgeschwat. Elo stinn 
d’Haiser do an engem desolaten Zoustand. Den Daach 
ass agefall, e Schandfleck an deem schéinen Duerf 
Hengescht.
Ech hoffen, datt et elo zu Wäiswampech zu enger 
propperer, korrekter Léisung kënnt.
Meng Froen un d’Madamm Ministesch, d’Madamm 
Tanson: Wat sinn d’Krittären, fir esou eng Demande 
am Kulturministère ze ënnerstëtzen? Dobausse gouf 
ech dat ewell e puermol gefrot, dofir ginn ech déi Fro 
gäre virun.
Gëtt den Avis vum Gemengerot hei an dësem Fall 
nach berücksichtegt? Déi Fro interesséiert mech dann 
och als Gemengerotsmember vun enger anerer Ge-
meng.
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A wat bedeit Är Entscheedung fir dëst Gebai?
Ech soen Iech villmools Merci.
Une voix | Très bien!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och. An d’Wuert huet d’Madamm Kulturministesch.
Mme Sam Tanson, Ministre de la Culture | Jo, merci 
villmools. Ech sinn elo e bësse perplex iwwer ver-
schidde Saachen, déi an der Froestellung gesot gi sinn, 
well beim Klassement geet et u sech net drëm ... Et ass 
natierlech luewenswäert, wann ee mam Proprietär zu 
engem Accord fënnt, mee dat ass net d’Haaptuleies 
vun dem Gesetz iwwert d’Protektioun vum Patri-
moine, wéi et hei virun e puer Méint gestëmmt ginn 
ass.
D’Gesetz vun der Protection du patrimoine gesäit 
Krittäre vir, no deenen en Immeubel kann zu engem 
Patrimoine national deklaréiert ginn. An et ass awer 
och genau aus där Ursaach, wéi Dir se elo genannt 
hutt, wou de Kulturministère ganz dacks als Pompjee 
benotzt gëtt, en dernière ligne droite, fir eppes ze 
klasséieren, wou mer dat Gesetz jo gestëmmt hunn, 
dat en Inventaire virgesäit, Gemeng fir Gemeng.
Dir wësst awer och, dass mer eng Iwwergangsphas 
hunn, well mer déi Inventairen nach net fir all Gemeng 
hunn, wou nach weider kënnen individuell Demandes 
de protection gemaach ginn, sief et vun engem Tiers, 
sief et och säit dem neie Gesetz vun enger Associa-
tioun, sief et awer och vum Kulturministère selwer. An 
deem heite Fall si mer saiséiert gi vun enger Persoun 
vu baussen, déi eis gefrot huet, dat Gebai hei ënner 
Denkmalschutz ze stellen.
Wat hu mer du gemaach? Dat selwecht wéi dat, wat 
mer ëmmer maachen, wa mer esou eng Demande 
kréien. Ech hunn och do d’Flicht, fir där Saach noze-
goen. Ech kann dat net einfach ignoréieren. Mir hu fir 
d’éischt eng Analyse succinte gemaach vum Service 
vum Inventaire. Déi sinn op d’Plaz gaangen, si hu ver-
schidden Elementer detektéiert, wou se gesot hunn, 
dat kéint méi am Detail analyséiert ginn. Heiansdo ass 
et evident, dass eppes net brauch analyséiert ze ginn. 
Dat war hei net de Fall. Dunn ass et säi Wee gaange 
wéi bei all deenen doten Demanden, wa mer iwwert 
déi Étape interne erauskommen, an dunn hunn ech 
d’COPAC, d’Commission pour le patrimoine culturel, 
déi et säit dem Gesetz vun dësem Joer, vum 25. Fe-
bruar 2022, gëtt, mat där Demande saiséiert. A si hunn 
eeben e ganz favorabelen Avis zu deem Klassement 
ofginn.
Déi COPAC ass net vu Politiker besat, déi ass gréiss-
tendeels vun Architekten oder Konschthistoriker ze-
summegesat. A si hunn hei mat enger Abstentioun e 
favorabelen Avis ofginn zu dem Klassement.
Déi nächst Etapp, dat ass déi, an där mer elo sinn, 
wou nach keng definitiv Decisioun gefall ass, wou ech 
déi Intention de classement dann dem Proprietär an 
der Gemeng kommunikéieren. An dat ass dat, wou 
mer elo sinn, wou d’Gemeng dann hiren Avis ofgëtt, 
wat jo och elo geschitt ass, wou awer schonn am Vir-
feld vun deem Gemengerot natierlech de Kontakt ge-
sicht ginn ass mat dem Proprietär, mat der Gemeng, 
fir schonn Echangen ze hunn. Déi waren och schonn. 
Et war och schonn eng éischt Reunioun. Et wäert och 
nach eng stattfannen.
An eréischt, wann ech all d’Informatiounen hunn an 
och den Avis vum Conseil ..., an natierlech gëtt deen 
och consideréiert. Dat heescht net, dass ech e muss 
sui véieren, mee dass ech e kucken, dass ech mer 
d’Argumenter ukucken an d’Ist-Situatioun an och 
d’Implikatioune vun engem Klassement oder vun 
engem Netklassement an dann doropshin eng Deci-
sioun wäert huelen. An dat ass déi Prozedur, wéi se och 

hei wäert goen, esou wéi se an all anerem Dossier, dee 
vläicht da manner mediatiséiert ass, och geet.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
der Madamm Ministesch.

7. Ordre du jour (suite)

An ech wëll zu där klenger Altercatioun vu virdru just 
nach preziséieren, dass wuel eng Kéier eng Fro nach 
matgeholl ginn ass, mee vun deem selwechten Au-
teur, deen deen Eenzege war, deen déi Kéier virdrun 
net méi matgaangen ass. An hei ass et net eng Fro, 
da gëtt et eng gewësse Latitude, mee hei sinn et der 
dräi. An ech wëll Iech just soen, dass mer hei e ganz 
chargéierte Programm hunn an dass mer net nëm-
men eng Froechamber sinn, mee och eng Äntwer-
techamber sinn duerch eis legislativ Aarbecht. An déi 
huet hei Virrang!
Une voix | Très bien!
(Interruption)
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Et 
ass Froestonn. Dozou gëtt et keng zousätzlech Froen!
Mme Myriam Cecchetti (déi Lénk) | Wann ee bei 
Iech eppes soe kënnt an Dir sot dat haart, da soen 
ech och, dass ech verzicht hunn op eng Fro, nämlech 
op déi vun de Busreseauen, fir dass mer méi kuerz 
sollte sinn. An elo ass et grad an engem Delai, wou 
ech an engem Mount net méi brauch ze stellen …
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | 
D’Decisioun ass gefall!
Mme Myriam Cecchetti (déi Lénk) | Jo, et ass an der 
Rei!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Dir 
kënnt ouni Weideres Är Fro schrëftlech stellen, da kritt 
Der eng Äntwert.
Mme Myriam Cecchetti (déi Lénk) | Et ass an der Rei!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | 
Merci gesot. Sou, da géife mer zum nächste Punkt 
iwwergoen, ...
(Brouhaha)
M. Marc Goergen (Piraten) | Dat do ass eng Sauerei!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | 
... zum nächste Punkt ...
(Interruption par Mme Myriam Cecchetti)
Ma Dir hutt d’Wuert net!
(Brouhaha)

8. Question élargie n° 172 de M. Claude 
Lamberty au sujet des rassemblements 
de tuning clandestins à Kockelscheuer

Zum nächste Punkt: Question élargie, déi erweidert 
Fro vum Här Claude Lamberty iwwert d’Tuningstref-
fen op der Kockelscheier. An dat war eng vun deene 
Froen, déi hei mëndlech gestallt gi sollten an net méi 
drukomm waren, wëll ech Iech just soen!
M. Claude Lamberty (DP) | Do hutt Der absolutt 
Recht, Här President. Mee d’Fro ass trotzdeem wich-
teg, dofir hunn ech och eng Question élargie draus 
gemaach, well an de leschte Wochen heefe sech 
d’Meldungen iwwer eng Problematik, déi, ech 
mengen, ganz sécher ënnerschätzt gëtt an déi een och 
vläicht eigentlech just aus dem Ausland aus de Medie 
kennt.
Et geet ëm d’Treffe vun, kommt, mer soen, meesch-
tens „héich opgetunten“ Autoen. Ganz besonnesch, 

an Dir hutt et gesot, de Parking op der Kockelscheier 
schéngt do en Treff ze sinn, wou sech déi Zeen op 
d’mannst zu Lëtzebuerg reegelméisseg wëll oder 
 wäert gesinn.
Just aus dem Policebulletin an och de Medien, fir 
dass Der wësst, dass dat net elo just eppes ass, wat 
d’lescht Woch eng Kéier virkomm ass, mee schonn 
am Juni 2021: Zwee Tuningrassemblementer féie-
ren zu Dosende Contraventiounen. Am Juni 2022: 
90 Infraktioune festgestallt bei enger Kontroll um 
Park&Ride vu ronn 300 Autoen. An am September 
2022 goufen ongeféier „100 Fahrzeuge und 300 Per-
sonen“ do op der Kockelscheier kontrolléiert. Wat, 
kommt, mer soen emol, u sech harmlos kléngt, dat 
ass et awer net. Well weeder si mer an engem „2 Fast 
2 Furious“-Actionfilm nach sollt een eppes verherr-
lechen, mengen ech, wat net ze verherrlechen ass, 
besonnesch, dat hunn ech elo héieren, dat ass awer 
net confirméiert – vläicht kann de Minister dat confir-
méieren –, well et an deem Kader och scho Blesséier-
ter op der Kockelscheier soll gi sinn.
Niewent enger allgemenger gréisserer Lärmbeläste-
gung an dem Ofhuele vu Liewensqualitéit fir d’Awun-
ner op der Kockelscheier, Gemeng Réiser, awer och an 
der Stad Lëtzebuerg an och esouguer bis op déi aner 
Säit an d’Hesper Gemeng eriwwer, bis bei d’Fentenger 
Leit, déi dat matkréien, also wéi gesot eng grouss 
Lärmbelästegung, niewent enger Fro vu Sécherheet 
fir d’Leit, déi do ganz normal um Park&Ride an och 
do ronderëm parken oder awer och spadséieren – Dir 
wësst jo, wat do alles op der Kockelscheier ass, dat ass 
e schéint Gebitt, wou ee ka spadséiere goen, owes sinn 
awer och an der Äishockeyhal zum Beispill Sportsmani-
festatiounen –, nieft awer och de Meldunge vun illega-
len a wëlle Courssen, déi bei esou Treffe reegelméisseg 
stattfannen an d’Sécherheet och vun de Participantë 
selwer gefäerden, an nieft der Feststellung, dass déi 
Treffen, wéi gesot, och ëmmer méi zu wëlle Courssen 
esouguer um neie Boulevard de Kockelscheuer féieren 
an do jo dann d’Sécherheet vun all de Verkéiersteilnee-
mer an och vun de Foussgänger, déi do spadséieren, 
gefäerden, nieft all deene Feststellungen dränge sech 
natierlech also Froen op.
Dofir froen ech den Här Minister: Wéi kann een déi 
Problematik, déi, mengen ech, net nach just punk-
tuell, mee elo reegelméisseg optaucht, wéi kann een 
déi Problematik ënnerbannen? Wéi kann een där 
begéinen? Gëtt et Äres Wëssens och aner Plaze wéi 
de Park&Ride Kockelscheier, wou et zu esou Treffe 
kënnt? Gëtt et systematesch Kontrolle vun eisen Au-
toritéiten? Laut Aenzeien op der Kockelscheier seet 
d’Police och, wa se dohinnerkënnt, dass déi Proble-
matik, wéi gesot, bekannt ass, dass si awer ganz oft 
net vill kënne maachen.
A bei deenen Treffen, an dat muss ee jo och soen, si 
jo elo net elauter Leit, déi hei am Land wunnen, mee 
dat ass mëttlerweil dann och en Treffe vu Leit mat hi-
ren Autoen, déi aus der Grenzregioun oder souguer 
doriwwer eraus heihinnerkommen, fir dann, jo, hir 
Autoen zur Schau ze stelle respektiv fir dann illegal 
Courssen ze maachen.
Dofir: Gëtt et do och eng Kooperatioun mat eisen 
Noperen an deem ganze Kontext? Kréie mer Informa-
tioune vun eise belschen, vun eise franséischen, vun 
eisen däitschen Noperen an deem ganze Kontext vun 
deenen Treffen?
D’Fro nach eng Kéier konkreet och: Wat huet d’Police 
sur place, wa se dohinnerkënnt, fir Méiglechkeeten, 
fir iwwerhaapt ze intervenéieren? Muss et an deem 
Kontext zu enger, kommt, mer soe „Verschäerfung“ 
vun der Reglementatioun kommen, fir den Autori-
téiten och méi Méiglechkeeten ze ginn, fir déi Leit 
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ze schützen, fir awer och déi aner Leit, déi op deem 
Territoire dee Moment sinn, ze schützen? A wéi eng 
Infraktiounen, dat ass och vläicht interessant, ginn 
iwwerhaapt do bei deenen Treffe festgestallt? Also 
huet d’Police eng legal Méiglechkeet – fir et op Lëtze-
buergesch auszedrécken –, fir esou en Treffen ein-
fach esou opzeléisen?
Kann och déi ganz Zeen ... – ech hu se elo mol esou ge-
nannt –, gëtt et do Kontakter vläicht mat iergendenger 
offizieller Plaz, wou een op d’mannst Kontakter mat 
där Zeen hätt, fir déi Problematik eng Kéier ze disku-
téieren? Well ech mengen, och dat wär eppes, wat net 
onwichteg ass, wann een eppes feststellt. Déi Leit, déi 
siche jo eng Plaz, wou se u sech kënnen hir Autoen zur 
Schau stellen an dann och an iergendenger Form wei-
sen, wéi gutt déi Autoe sinn. An et ass bestëmmt och 
emol deen een oder aneren – et wär emol wënschens-
wäert –, deen d’Autoritéite kontaktéiert fir ze kucken, 
ob et esou Plaze géif ginn. Ech ka mer zwar d’Äntwert 
virstellen, mee ech wéilt awer op d’mannst gefrot 
hunn.
An ech soen no genau fënnef Minutten e grousse 
Merci fir d’Äntwert vum Minister.
M. André Bauler (DP) | Très bien!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
fir d’Punktlandung. An de Minister fir d’bannenzeg Sé-
cherheet, den Här Henri Kox, huet d’Wuert. Här Kox.
M. Henri Kox, Ministre de la Sécurité intérieure | 
Här President, merci. Effektiv sollt déi Fro virun dräi 
Wochen eng Kéier gestallt ginn. Do hat ech mech 
och scho virbereet. Ech hunn awer elo déi neist Zuele 
matbruecht, fir da méi konkreet kënnen drop ze änt-
weren. Ech muss awer och soen, dass zwou Question-
parlementairë scho beäntwert goufen. Ech kommen 
awer och dorobber zréck.
Jo, beim Parking Kockelscheier ass der Police bekannt, 
dass do esou Treffe sinn oder d’Unhänger vun deem 
Autotuning ënnerwee sinn. An da kann ech och direkt 
op déi Fro äntweren: Gëtt et och aner Plazen? Jo, wann 
d’Police bis do intervenéiert, verzéie se sech – an ech 
kommen och herno op d’Moyenen zréck, well Der dat 
jo gefrot hutt –, verzéie se sech op aner Plazen. An 
ech soen elo mol: Ettelbréck ass schonn emol an der 
Diskussioun gewiescht, och aner gréisser Parkingen, 
déi …
An dann ass d’Fro: Firwat ass et grad op der Kockel-
scheier esou? Well, éischtens, dee grousse Parking 
relativ einfach ze erreechen ass. Et ass keen Hinder-
nis do, dat iergendeng Schlängelung virgesäit. Et ass 
keng Barriär do, well, wéi Der och selwer gesot hutt, 
et sinn aner Aktivitéiten do. An ech komme vläicht zu 
der Propos, wéi kann een dat vläicht ...? Op deene 
Plazen, wou mer et net gären hätten, oder do, wou et 
awer zu Kaméidi an esou weider féiert, kéint een et 
emol duerch physesch Barriären oder Saachen e bës-
sen ënnerbannen.
An der Question parlementaire 6407 vum 27. Juni hu 
mer nämlech drop geäntwert, wat do elo scho gefrot 
ginn ass. Déi reegelméisseg Kontrolle gi gemaach. 
D’Aktioun „Coup de poing“, do war jo och eng mat 
Film an esou weider, wou d’Police jo och opgetrue-
den ass, déi war de 17. Juni 2022. An da gëtt et natier-
lech komplizéiert, fir dat alles ze kontrolléieren. An et 
ass och kontrolléiert ginn. An da sinn awer eng ganz 
Rei vun Administratiounen a Ministèrë mat am Boot. 
De Mobilitéitsministère ass dobäi, d’Travaux publics, 
d’Société nationale de circulatioun automobile an den 
TÜV Rheinland, well si déi richteg Moossgeräter der-
bäihunn, wéinst dem Kaméidi. Et ass net ëmmer ganz 
einfach, fir dat festzestellen. Dofir ass esou e „Coup 
de poing“ net ëmmer ganz séier ze verwierklechen, 
gëtt awer reegelméisseg gemaach.

De 16. September war et och erëm zu gréisserem 
Kaméidi komm, also de 16. September elo viru Kuer-
zem. D’Police huet Honnerte vun Autoen ugegraff ..., 
ugetraff, a wéi se natierlech ...
(Hilarité)
... „ugetraff“, pardon, a wéi se natierlech komm ass, 
du ware se séier erëm fort. Mee et goufen awer eng 
ganz Rei vun deene legalen ATen (ndlr: avertisse-
ments taxés), wéi se elo virgesi sinn, zwësche 24 Euro 
an 145 Euro, ausgestallt. Majo, esou gesäit dat aus. 
Wann Der wëllt, da musst Der kucken, dass vläicht 
dann d’Strofen an d’Luucht gesat ginn.
Mee éier d’Strofen an d’Luucht gesat ginn, an dat hu 
mer och nach eng Kéier an der Question parlemen-
taire 5805 vum 23. Februar vun dësem Joer beänt-
wert, nämlech duerch déi reegelméisseg Kontrolle 
gëtt och gekuckt: Wat kéinte mer dach mat deene 
Gefierer maachen? Wa si se och gär zur Schau wei-
sen, sou sinn awer oft Verstéiss géint de Code de la 
route festzestellen, nämlech den Auspuff. Wéi gesot, 
d’Zuele soen ech gläich, wivill mer der do eraus-
gezunn hu wéinst Auspuffen, déi net korrekt waren.
Da muss och en Auto, deen ugemellt gëtt zu Sandwei-
ler, jo e Certificat d’immatriculation hunn, nämlech, 
dofir hutt Der déi Plaquette, wann Der vir de Capot op-
maacht, fir genau d’Norme kënnen ze kontrolléieren. 
Da gëtt den Auto och aus dem Verkéier gezunn an da 
kann en awer och zousätzlech, zumindest déi Lëtze-
buerger, op Sandweiler geschéckt ginn, fir, éischtens, 
d’Plaquette ze kontrolléieren, zweetens awer all déi 
zousätzlech Elementer, déi derbäikomm sinn, fir kën-
nen dann de Proprietär vun deem Auto opzefuerderen, 
dat ze änneren, respektiv gëtt den Auto einfach immo-
biliséiert an en däerf net méi fueren.
Zu den Zuele selwer, wéi eng Artikele kënne mer ku-
cken? Dat ass den Artikel vum Code de la route, den 
025-01, „Usage d’un véhicule automoteur [...] provo-
quant des bruits gênants“. Effektiv huet et iwwert déi 
lescht Joren ... an dat ass den Datum vun haut, Klee-
serchersdag: 2019 si se 4-mol intervenéiert an hunn 
Autoen ewechgezunn, 2020 17-mol, 2021 26-mol. An 
et huet zougeholl, dat kënne mer bestätegen: 36-mol. 
Dat heescht, d’Police ass net untäteg do. Dat heescht, 
et si 36 Gefierer, déi do net erlaabt sinn.
Da kënnt eppes, dat ass den Artikel 025-02: „Usage 
d’un véhicule [...] émettant un bruit dépassant le 
niveau sonore réglementaire“. Also deen een ass iw-
werdriwwen an deen aneren ass de „réglementaire“ 
an dee muss och agehale ginn iwwer eng gewëssen 
Zäitdauer. Do sinn et der 2019: 0, 2020: 4, 2021: 3 an 
2022: och 3.
Da gëtt et nach d’Auspuffen, déi och kontrolléiert 
ginn. An do hëlt d’Zuel ... dat ass sou Moyenne: 2019: 
204, 2020: 232, 2021: 157, an elo erëm 188. Also d’Po-
lice ass ëmmer erëm op der Plaz.
Et weist sech, dass dat systematesch ass, dass sech 
och verschidde Plazen ... Also éischtens: D’Koopera-
tioun ass do. Souwisou ass eng reegelméisseg Ko-
operatioun. Dir wësst, dass mir jo och déi Distanze 
geännert hunn, dofir hu mer eng reegelméisseg Ko-
operatioun mat den Nopeschlänner all ronderëm. Déi 
Kontakter lafen och.
Eng Plaz dofir? Bon, et gëtt de Goodyear-Circuit, mee 
ech hu mer soe gelooss, wann een déi Autoen e bësse 
fuere léisst, déi halen net aus, wa se eng Kéier ronde-
rëmfueren, well se net ausgeluecht sinn, fir déi Längt 
ze fueren. Et ass jo just e kuerzfristege Sprint, dee se 
kënne maachen an duerno ass den Auto … Dat ass 
net virgesinn. Et ass méi dat Optescht an de Kaméidi, 
wat funktionéiert, wéi onbedéngt elo d’Leeschtungs-
fäegkeet vum Auto.

Fir mech ass eng Pist ganz kloer – déi Gemengen, 
déi ganz kloer dovu betraff sinn, d’Kockelscheier ass 
jo net d’Stad Lëtzebuerg, dat ass d’Gemeng Réiser, 
mengen ech, dee Parking –, dass ee sech do emol 
iwwerleet, e Circuit ze maachen, fir dass et net esou 
einfach geet, esou eng laang Streck ze maachen, dass 
ee verschidde Barriären, physesch Barriären, virge-
säit. Well mir gi sämtlech Parkingen ... Et ass och zu 
Foetz op engem grousse private Parking. Do si mir 
och ... Do ass et, éischtens, d’Police kann emol guer 
net dohinnergoen, well dat ass e private Parking. 
Dat heescht, och do musse Moyene gesicht ginn, fir, 
mengen ech, dann do kënnen ze intervenéieren.
An dann hutt Der gefrot: Ginn déi ATen duer? Bon, dat 
ass eng Diskussioun, déi net ech féieren, dat ass net 
a mengem Ressort. Mir exekutéieren dat a mir si sur 
place. Mir ginn esou oft wéi méiglech och  dohinner 
kucken. Dat weisen d’Zuelen, déi jo an  d’Luucht 
gaange sinn. Dat heiten ass jo eng Aktioun ..., wierk-
lech op Policeaarbecht zréckzeféieren. Wann dat an 
d’Luucht geet, heescht dat, dass méi Kontrolle ge-
maach ginn, an dofir ass d’Police och present.
Awer et ass wéi bei ville Punkten, déi mer hei schonn 
diskutéiert hunn: D’Police kann et net eleng léisen. 
Si ass en Deel vun der Léisung, awer et si souwuel 
déi physesch Barriären oder Méiglechkeeten, fir en 
Hemmnis méi grouss ze maachen. An op där anerer 
Säit musst Der dann eng Kéier iwwerleeën, ob aner 
Verschäerfunge méiglech sinn. Awer éier ee Verschäer-
funge mécht, mengen ech, sinn éischter déi aner 
Moyenen ze kucken, fir dat ze ënnerbannen. Ok?
Merci.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och. Ech mengen, et ass keng Zäit méi do gewiescht fir 
eng Zousazfro. An ech mengen, den Auteur freet dat 
och net.

9. Question élargie n° 170 de Mme Carole 
Hartmann au sujet de l’euthanasie

Dann huet d’Wuert elo d’Madamm Carole Hartmann, 
eng Fro un d’Madamm Gesondheetsministesch iw-
wert d’Applikatioun vum Gesetz iwwert d’Euthanasie. 
Madamm Hartmann, Dir hutt d’Wuert.
Mme Carole Hartmann (DP) | Här President, Ma-
damm Minister, 2009 war Lëtzebuerg dat drëtt Land 
an der EU, no Holland an der Belsch, dat e legale Ka-
der fir d’Euthanasie geschaf huet. Mir hu mat dësem 
Gesetz enger Realitéit Rechnung gedroen. Trotz dem 
medezinnesche Fortschrëtt gëtt et nämlech Fäll, wou 
Persounen duerch eng Krankheet en extreem peni-
belt an onwürdegt Liewensenn riskéieren a wou och 
d’Palliativmedezinn un hir Limitte stéisst.
Wann all Dag mat extreemer Péng verbonnen ass, 
ouni Aussiicht op Besserung, a wann d’Liewensqua-
litéit all Dag e Stéck méi verluer geet, dann ass et 
dem Eenzelne säi Choix, ob e säi Liewen ënnert dësen 
Ëmstänn weiderféiere wëll oder an Dignitéit aus dem 
Liewe wëll goen.
Meng Froe vun de Mëtten dréinen ëm d’Applikatioun 
vum Euthanasiegesetz, ëm d’Wësse respektiv d’On-
wësse vun der Populatioun an ëm de Rôle vun den 
Dokteren, de Spideeler an de Verwaltunge bei der 
Stierfhëllef hei zu Lëtzebuerg.
An hirem Rapport iwwert d’Joren 2019 an 2020 
huet déi National Kontroll- an Evaluatiounskommis-
sioun vum Euthanasiegesetz ënnerstrach, dass ee 
vun de gréisste Problemer de Mangel un Informa-
tioun an der Bevëlkerung wär. Vill Leit wëssen ef - 
fek tiv net, dass si am schlëmmste Fall op eng Stierf-
hëllef zréckgräife kënnen. Déi, déi et wëssen, kennen 
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d’Prozeduren oft net. Si wëssen deemno net, dass 
een eng schrëftlech Disposition de fin de vie bei der 
Commission nationale de contrôle et d’évaluation 
muss areechen, fir op eng Stierfhëllef kënnen zréck-
zegräifen.
Wie kann, wie soll, jo, wie muss dës Informatioune 
weiderginn? Un éischter Stell denkt een do un d’Dok-
teren. Elo gëtt et Dokteren, déi keng Stierfhëllef wëlle 
maachen. Dat ass ok a muss och respektéiert ginn. Et 
däerf keen Dokter zu eppes gezwonge sinn, wat géint 
seng Prinzippie verstéisst a géint d’fräi Ausübung 
vu sengem Beruff. Problematesch gëtt et awer, wa 
Patien ten an hiert Ëmfeld, déi sech zum Sujet ëm-
froen, just Nee gesot kréien an och net weiderorien-
téiert ginn.
Mat dem gesetzleche Kader, dee mir hunn, muss 
et awer garantéiert sinn, datt Patienten, déi eng 
Stierfhëllef an d’A faassen, och en Dokter oder eng 
Uspriechpersoun fannen, déi si iwwer Stierfhëllef op-
kläert. An da muss et och méiglech sinn, en Dokter ze 
fannen, deen eng Euthanasie duerchféiert, soss res-
pektéiere mir de Wëlle vun de Patienten net.
An deem Kader hunn ech follgend Froen un Iech, 
Madamm Minister: Wou kann eng Persoun déi néi-
deg Informatiounen iwwert d’Stierfhëllef fannen, dat 
heescht, Informatiounen iwwert déi National Kontroll- 
an Evaluatiounskommissioun, Informatiounen iwwert 
d’Disposition de fin de vie oder och Informatiounen 
iwwert déi ganz Prozedur vun enger Euthanasie?
Wat méiglech ass, wann ee se da kennt, dat ass, Kon-
takt mat der Nationaler Kontroll- an Evaluatiouns-
kom missioun opzehuelen. Mee wéi vill Salariéë 
schaffe bei dëser nationaler Kommissioun? Aktuell 
ass d’Sekretariat nämlech just hallefzäiteg erreech-
bar. Wier et do net sënnvoll, datt dëst Sekretariat op-
gestockt gëtt, fir d’Disponibilitéiten ze verbesseren?
Wéi laang dauert et d’ailleurs duerchschnëttlech, bis 
eng Disposition de fin de vie virun der Kontroll- an 
Evaluatiounskommissioun validéiert an enregistréiert 
gëtt?
Onofhängeg vun dëser Kontroll- an Evaluatiounskom-
missioun, wier et net och ubruecht, am Euthanasie-
gesetz eng Informatiounsflicht fir Doktere festzeleeën 
oder op d’mannst eng Obligatioun, d’Patienten an 
hiert not Ëmfeld un eng kompetent Adress weiderze-
leeden?
Verfügen d’Spideeler iwwerhaapt iwwer Kontaktper-
sounen oder Servicer, fir Patiente mat enger onheel-
barer Krankheet ze orientéieren? Falls nee, wier et net 
och sënnvoll, datt all Spidol esou e Kontakt ubidde 
géif? Sollt et net och am Gesondheetsministère eng 
Kontaktplaz fir Euthanasie an assistéierte Suicide 
ginn?
Ass iwwerhaapt gewosst, wéi vill Doktere bereet sinn, 
eng Euthanasie duerchzeféieren, a wou een dës Dok-
tere fanne kann? Gëtt et fir déi concernéiert Dokteren 
eng Basisformatioun oder eng spezifesch Weiderbil-
dung fir Euthanasie an assistéierte Suicide?
Fir ofzeschléissen nach eng Fro un Iech, Madamm 
Minister, an Ärer Funktioun als delegéiert Ministesch 
fir d’Sécurité sociale. Wier et net och un der Zäit, eng 
Tarifikatioun fir d’Euthanasie festzeleeën, op déi d’Pa-
tienten zënter bal 14 Joer waarden? Falls jo, bis wéini 
kéint dës Tarifikatioun stoen?
Ech soen Iech Merci fir Är Äntwerten.
Une voix | Très bien!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och der Madamm Hartmann. An d’Wuert huet direkt 
d’Madamm Gesondheetsministesch Paulette Lenert. 
Madamm Lenert, Dir hutt d’Wuert.

Mme Paulette Lenert, Ministre de la Santé | Merci, 
Här President. A merci och fir dës Fro zu engem nach 
ëmmer ganz sensibelen Theema. Virop sinn ech sel-
wer ganz frou, an engem Land ze liewen, wat sech 
fréi mat dësem Theema befaasst huet an och eng Vir-
reiderroll ageholl huet 2009.
Deemools ass eng Kommissioun ageféiert ginn, déi 
d’Gesetz vum 16. Mäerz 2009 soll begleeden um Ni-
veau vun der Evaluatioun an der Kontroll, an deem-
entspriechend ass och e Sekretariat en place gesat 
ginn.
Dir hutt spezifesch no den Informatioune gefrot, déi 
ee kritt. Dat ass u sech virop am Gesondheetsminis-
tère. Mir hunn eng Persoun do schaffen. Et ass rich-
teg, dass dat virun allem wärend der Pandemie zum 
Deel just hallefdaags accessibel war. Dat ass awer 
elo erëm ganzdaags accessibel. Et ass een, also en 
hallwen Employé à temps plein, dee sech just hei-
rëms këmmert, mee mir hunn awer aner Servicer, déi 
d’Tele fonslinnen assuréieren, soudass u sech haut 
daagsiwwer vun 9.00 bis 12.00 Auer a vun 13.00 bis 
17.00 Auer mëttes déi Telefonslinn besat ass. Dat ass 
eppes, wat mir och ganz staark um Häerz läit.
Doriwwer eraus hu mer eng Rei Associatiounen, déi 
aktiv sinn. „Mäi Wëllen, Mäi Wee“ ass eng vun den AS-
BLen, déi de Leit kënne weiderhëllefen, och Informa-
tioune ginn. D’Haus Omega 90 ass och ganz aktiv an 
dësem Beräich mat Informatiounen, mat Berodung, 
wa Leit dat sichen, dann d’Fondation Cancer. An och 
an de Spideeler gëtt et e Beoptraagte fir d’Relatioune 
mam Patient. Dat ass u sech den Uspriechpartner fir 
d’Leit. Et bleift allerdéngs ze evaluéieren, ob dat gutt 
fonctionéiert an der Praxis oder net. Ech kommen 
herno drop zréck, wat ech do ka proposéieren.
Mir hu Broschüren erausginn. Dat sinn déi heite 
 Broschüren, ... 
(Mme Paulette Lenert montre des brochures.)
... Dir kennt se vläicht, wou d’Formulairen dra sinn, 
wou och Froen an Äntwerten, also typesch Froen an 
Äntwerten, déi d’Leit hunn, opgeaarbecht sinn. Déi 
fënnt ee bei eis um Site vun der Santé. Do ass och e 
speziellen Onglet fir d’Euthanasie. Déi fënnt een och 
an de Spideeler. Bei den Dokteren, bei den ASBLe 
sinn dës Dokumenter visibel.
Et ass iwwert dee Wee, wou mer de Leit dat wëllen 
nobréngen. Haaptuspriechpartner ass natierlech den 
Dokter vum Vertrauen, deen u sech dann och censéi-
ert ass, d’Leit weiderzedirigéieren.
Fir Iech eng Iddi ze ginn, dat geet alles lues a lues 
un. Ech hu mer elo d’Zuelen eng Kéier eraushuele ge-
looss, well déi Deklaratioune gi jo och bei eis am Mi-
nistère de la Santé opbewaart. Déi sinn do an engem 
Safe am Fong geholl, wou se leien. Säit d’Gesetz a 
Kraaft ass, an elo op de Juli 2022, si 4.465 Disposi tions 
de fin de vie bei eis erakomm. An zu den Euthana-
sien an den Assistances au suicide selwer, déi offiziell 
dekla réiert ginn, kann ech Iech och d’Zuele ginn. Do 
louche mer, also vum Gesetz u bis 2020, bei 112, dat 
ass net ganz vill, also op déi ganz Period gekuckt ins-
gesamt 112.
Mir gesinn awer, dass et lues a lues méi zu engem 
Theema gëtt. Mir hunn der fir d’Joer 2021 eleng 24 
zousätzlech. An e klengen Tëschebilan elo fir 2022: Do 
sti mer haut elo scho bei 28. Den definitive Bilan fir 
2021 kënnt am Fréijoer d’nächst Joer. Dat heescht, et 
gesäit een, dass dat awer lues a lues eropgeet. À voir, 
ob dat duergeet oder net.
D’Delaie bei eis fir d’Beaarbechtung: Den Enregistre-
ment vun enger Deklaratioun, dee geschitt bannent 
fënnef Deeg. Dat fonctionéiert gutt. An dee muss och 
am Fong net validéiert gi vun der Kommissioun. Dat, 

wat validéiert gëtt, wat Der uschwätzt, dat ass d’De-
klaratioun selwer, wann eng Euthanasie oder eng As-
sistance au suicide gemaach gëtt. Dat muss validéiert 
ginn. Do sinn d’Delaien am Moment, wéi se och vum 
Gesetz virgesi sinn, aacht Deeg fir den Dokter, deen 
huet aacht Deeg, fir dat der Kommissioun matzedee-
len. An d’Kommissioun huet dann hirersäits zwee 
Méint, fir esou eng Ufro eeben als konform ze er-
klären, fir dass se kann duerchgezu ginn. Dat schéngt 
op den éischte Bléck relativ laang, denken ech emol, 
fir een, deen an der Urgence ..., mee dat sinn déi ak-
tuell Delaien, déi och esou vum Gesetz virgesi sinn.
Wéi leeft et an der Praxis? Et ass ugeschwat ginn: eng 
positiv Lëscht vun Dokteren, déi bereet sinn, Euthana-
sien oder Assistances au suicide ze maachen. Déi hu 
mer net, dat ass am Moment net vum Gesetz virge-
sinn. Do sinn och nach Retizenzen um Terrain, muss 
ee kloer soen. Net all Dokter ass bereet, esou eppes 
ze maachen. An och déi Dokteren, déi et maachen, 
sinn zu dësem Zäitpunkt, op alle Fall mat deenen 
Echangen, déi ech an deene leschte Joren, säit ech am 
Amt sinn, hat, einfach nach net ganz waarm dofir, op 
esou eng Lëscht ze goen.
Dat wat ech gesot kréien, ass, dass sech vill informell 
berode gëtt, a wann elo jonk Kolleege bereet sinn, op 
dee Wee ze goen, dass déi sech austausche mat Dok-
teren, déi vläicht scho méi Recul dozou hunn an och 
méi Experienz. Also dat schéngt relativ gutt ze fonctio-
néieren. Mir hunn och an deem Sënn nach keng For-
matioun virgesinn. Generell, eeben och opgrond vun 
deenen Echangen, déi ech selwer och mat der ASBL 
„Mäi Wëllen, Mäi Wee“ a mat aneren Acteuren hat, 
denken ech, dass et de Moment ass, fir nach eng Kéier 
eng Sensibilisatiounscampagne bei den Dokteren ze 
maachen, fir nach eng Kéier dorobber opmierksam ze 
maachen, a fir eventuell och op der Uni am Medezinn-
studium dat nach eng Kéier ze thematiséieren.
Dat Ganzt fonctionéiert natierlech just, wann d’Leit 
och en Uspriechpartner fannen, an dat ass hire Mé-
decin de référence. An ech mengen, dat soll een och 
absolutt respektéieren. Wann den Dokter selwer dat 
net wëll maachen, ass dat säi gutt Recht an dat ass 
och a mengen Ae gutt a richteg esou. Mee trotzdeem 
gesäit d’Gesetz awer vir, dass eng Persoun do net 
aleng däerf stoen. U sech huet den Dokter awer dann 
haut scho laut Gesetz d’Verflichtung, den Dossier vum 
Patient weiderzereechen un deen Dokter, deen dann 
ugi gëtt. An ech mengen, et ass do, wou ee muss dru 
schaffen, dass d’Leit eeben net an esou enger Nout-
situatioun op eemol, wa se net direkt en Uspriech-
partner fannen, aleng dostinn. Ech denken, dass een 
dat op eng verstänneg Aart a Weis soll maachen. Ech 
mengen, et ass vläicht nach net de Moment, d’Gesetz 
ze verschäerfen. Et gesäit een, dass sech lues a lues 
eppes deet.
Meng Propos wär wierklech, nach eng Kéier iwwert 
de Wee vun der Sensibilisatioun bei de Professionelle 
selwer unzesetzen, fir da vun do aus ze gesinn, wéi 
d’Evolutioun ass. Am nächste Fréijoer gesi mer jo ... 
Also mat deene Chifferen, déi ech elo effektiv gesi vun 
deene leschten zwee Joer, schéngt et lues a lues awer 
méi an eng ... ech wëll net soe „Routine“, dat ass net 
dat passend Wuert, mee schéngt méi drop zréckge-
graff ze ginn. Ech ginn dervunner aus, dass dat domad-
der ze dinn huet, dass och ëmmer méi Medezinner da 
sech dofir interesséieren. Mee ech géif proposéieren, 
vläicht do nach eng Kéier den nächste Summer e Bilan 
ze maachen. Wa mer nach eng Kéier eng Sensibilisa-
tiounscampagne géife lancéieren, denken ech, kritt 
een och Feedback vu Problemer an der Praxis.
Wat elo d’Tariffer ugeet, ass dat eppes, wat schonn 
erwäänt ginn ass. Et ass eppes, wat opwenneg ass, 
mat Gespréicher verbonnen. Am Moment – ech hunn 
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de Moien nach eng Kéier nogefrot – ass zu dësem 
Zäitpunkt nach keng Saisine vun der Commission de 
nomenclature gemaach ginn. Den normale Wee ass, 
dass déi Acteuren, déi déi Saisinë maachen, fir Tarif-
fer ze fuerderen, sech dann och un d’Commission de 
nomenclature wenden.
Vu menger Säit an och vusäite vum Claude Haagen 
kënne mir dat natierlech nëmmen ënnerstëtzen, mee 
nach, denke mer, muss do awer eng Demande vum 
Terrain kommen. Den Terrain weess am beschten, 
wat dat un Zäitopwand ass, u Mehraufwand ass a wat 
do soll gefrot ginn. Mee op alle Fall hu mer zu dësem 
Zäitpunkt keng Demande virleien. Ech weess, dass et 
oft diskutéiert gëtt, mee formell kann do nach keng 
Decisioun sinn, well eeben nach keng formell De-
mande erakomm ass, fir en Tariff en place ze setzen.
Voilà, ech géif Iech Merci soen.
Une voix | Très bien!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Jo, 
d’Madamm Hartmann.
Mme Carole Hartmann (DP) | Jo, villmools merci, Ma-
damm Minister, fir Är Äntwert. Dir hutt d’Delaien uge-
schwat. Dat kann effektiv a verschiddene Situat iounen 
e Problem duerstellen. Ech mengen, et gëtt Leit, déi 
eng Disposition de fin de vie maachen zu engem Mo-
ment, wou se nach kärgesond sinn. Et kënnt awer 
och zu Situatiounen, wou eng Persoun op eemol ganz 
schnell uerg krank gëtt an da kënnen zwee Méint an 
der Prozedur effektiv bal ze laang sinn, fir dass déi Per-
soun och déi Prozedur do ka ganz duerchgoen.
Dat heescht, ech mengen, déi Delaie wären effektiv 
eppes, wat een och nach eng Kéier diskutéiere kann, 
oder eng Procédure d’urgence eventuell, fir an esou 
Situatiounen anzesetzen.
An dann ass et dee Moment jo vläicht och schwéier, 
fir schnell en Dokter ze fannen, well et eeben och net 
esou vill Doktere gëtt. An ech mengen, do wär et wich-
teg, Dir hat et ugeschwat, dee Kontakt, deen ee kann 
ophuele mat der Commission de contrôle et d’évalua-
tion, dass ee vläicht iwwert déi Kontaktméiglechkeet 
dann awer och en Dokter kann indiquéiert kréien – ech 
weess, dass dat delikat ass, fir eng Kéier vläicht eng 
Lëscht do offiziell ze maachen –, mee fir dass déi Leit, 
déi vläicht an enger Urgencesituatioun sinn, awer esou 
déi néideg Informatiounen sou schnell wéi et geet 
kënne kréien.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Ma-
damm Minister.
Mme Paulette Lenert, Ministre de la Santé | Merci. 
Jo, ech denken, dass ech dat och nach eng Kéier 
 uschwätzen. Ech hunn elo effektiv keen Detail. Den 
Delai vun zwee Méint ass deen, deen theoreetesch 
applikabel ass. Ob dat an der Praxis awer och elo hei-
ansdo vill méi schnell ka goen, kann ech Iech elo op 
dëser Plaz net soen.
Ech schwätzen dat awer gären nach eng Kéier un. 
Ech hu reegelméisseg och Echangë mat der Kom-
missioun, wéi dat an der Praxis ofleeft a wat si vu 
Virstellungen hunn. Ech mengen, si sinn déi, déi do 
d’Acteure vum Terrain sinn. An ech huelen dat gäre 
mat op de Wee, fir dat nach eng Kéier ze thematiséie-
ren.
Merci.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci.

10. Question élargie n° 169 de M. Fred 
Keup au sujet du chauffage à granulés

Da komme mer zu der leschter erweiderter Fro fir de 
Mëtten. Déi kënnt vum Här Fred Keup, riicht sech un 

den Energieminister an dréit ronderëm d’Pelletshei-
zungen.
M. Fred Keup (ADR) | Merci, Här President. Léif Kol-
leegen, Här Minister, ech wollt eng Fro stellen eebe 
grad iwwert d’Pelletsheizungen. D’Pelletsheizunge 
gëllen als klimafrëndlech Alternativ zu de fossille Gas- 
a Masuttsheizungen a sollen elo och am Energiepak 
vun der Tripartite berécksiichtegt ginn.
Et stelle sech allerdéngs eng Rei Froen zu der Ëmwelt-
frëndlechkeet, notamment duerch den héije Bedarf 
un Holz, dat duerno natierlech och op anere Plaze 
feelt. Weider problematesch Aspekter sinn zum Bei-
spill laang Importweeër fir d’Pellets selwer an och 
fir d’Holz, dat fir d’Hierstellung hei zu Lëtzebuerg ge-
braucht gëtt.
E puer allgemeng Kritikpunkten: Zäregasemissioune 
loosse sech vis-à-vis vun enger Masuttsheizung ef-
fektiv ëm bis zu 90 % erofsetzen duerch Pelletshei-
zungen, awer nëmmen dann, wann och genee esou 
vill Holz nogeplanzt gëtt, wéi verbrannt gëtt. An aller-
déngs wiisst d’Holz méi lues, wéi et verbrennt.
Da stellt sech d’Fro: Wéi een Holz hëlt een, gutt Holz 
oder Offallholz? Mat „gutt Holz“ mengen ech Holz, 
wat een och ka gebrauchen, fir eventuell Miwwelen 
ze maachen oder fir am Bau ze gebrauchen. An d’De-
finitioun vun Offallholz, déi gebraucht gëtt fir d’Pro-
duktioun vun de Pellets, ass net kloer gereegelt. An et 
existéiert och keng ëffentlech Kontroll zum Ursprong 
vum Holz, wat gebraucht gëtt.
Dat féiert dann zu den Zertifikater: Eng Firma hei am 
Land, déi d’Holz fir LuxEnergie liwwert, verfüügt just 
iwwer en Zertifikat, dat vun der, wéi gesot gëtt, „Holz-
lobby“ selwer ausgestallt gëtt, awer net iwwer en 
onofhängege Label oder en ëffentleche Label fir den 
Ursprong vum Holz. De Staat selwer gräift  anscheinend 
och net op zertifizéiert Holz zréck, obwuel e selwer Sub-
side fir déi entspriechend Labele bezilt.
Den Ureiz, fir Holz just ze haen, fir u bëlleg Matière 
première fir Pellets ze kommen, soll dann och iwwer 
eng nei EU-Direktiv duerch e Subventiounsverbuet 
reduzéiert ginn. Also do ass e Problem, deen awer er-
kannt ass um europäeschen Niveau.
E Beispill vum Kierchbierg, fir d’Gréisstenuerdnung 
ze weisen: De Kierchbierg soll bis 2025 ëm déi 8.000 
Awunner an 42.000 Aarbechtsplazen zielen. 90 % vun 
der Heizenergie solle bis dohin aus Pellets gewonne 
ginn. Den Exploitant LuxEnergie, un där de Staat och 
och eng Bedeelegung hält, gesäit awer elo schonn 
d’Kapazitéite vun dësem Projet erreecht, wann d’Holz 
zukünfteg net soll vu Wäitem, also aus Kanada zum 
Beispill, importéiert ginn. Wann den Ëmbau ofge-
schloss ass, solle bis zu 35.000 Tonne Pellets am Joer 
verbrannt ginn. Dat wieren ëmgerechent ongeféier 
zwee Drëttel vun all de gehaene Beem pro Joer hei 
am Land.
Da stelle sech also eng Partie Froen, an zwar déi 
éischt, déi ass vläicht: Wéi kann ee garantéieren, 
datt nëmmen Holzoffäll zu Pellets verschafft ginn an 
net Holz, dat fir méi en héichwäertegen Zweck, wéi 
eeben de Bau, Miwwelen an esou weider, kéint be-
notzt ginn? Woufir goufen eigentlech d’Offäll fréier 
benotzt? Anscheinend goufen déi zum Beispill be-
notzt, fir Spanplacken ze maachen. Wann een déi elo 
net méi mat deem Offall mécht, da muss een do och 
erëm eng Kéier gutt Holz huelen. Dee Problem ass 
also awer do. Kann de Minister also ausschléissen, 
dass hei och gutt Holz mëssbraucht gëtt fir d’Hierstel-
lung vu Pellets?
An dann, wéi eng Institutioune si responsabel, fir déi 
eenzel Schrëtt ze kontrolléieren, wann d’Produktioun 
hei am Land stattfënnt, dat heescht eventuell vun do 

un, wou d’Holz aus dem Bësch erauskënnt oder der 
Wiss, iwwert d’Veraarbechtung bis zum Verbrennen? 
Wéi dacks kéint een do Kontrollen duerchféieren? 
Ginn déi duerchgefouert?
Dann, wéi ass déi Decisioun motivéiert, datt de Staat 
bei Entreprisen, un deenen e selwer bedeelegt ass, 
drop verzicht, fir Holz mat zertifizéiertem Ursprong 
unzefroen, ëmsou méi wéi en déi entspriechend La-
bele selwer mat Subsiden ënnerstëtzt?
Dann, kann den Här Minister matdeelen, ob Pel-
letsheizunge sech a sengen Ae wierklech op engem 
globalen Niveau rentéieren, fir den CO2-Ausstouss ze 
reduzéieren?
An nach eng lescht Fro, do geet et dann ëm d’Äschen, 
déi trotzdeem jo dann awer masseweis ufalen. Wéi 
gëtt do geplangt, fir elo zum Beispill um Kierchbierg, 
wou dat da wäert wierklech masseweis ufalen, déi 
Äschen ze entsuergen?
Ech soen Iech Merci.
M. Fernand Kartheiser (ADR) | Très bien!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och. An d’Wuert huet direkt den Energieminister, den 
Här Claude Turmes. Här Minister, Dir hutt d’Wuert.
M. Claude Turmes, Ministre de l’Énergie | Merci, 
Här President. Vläicht fänken ech dann elo u mat 
dem, loosse mer soen, méi Globalen: Mécht Pellets 
Sënn? Also Holz ass mat Sécherheet besser wéi fossill 
Energien. Duerfir ass dat ee Bausteen, fir elo eraus-
zekommen aus de fossillen Energien. Holz ass awer 
net esou gutt wéi zum Beispill Wärmepompelen, déi 
dann och mat Stroum, deen ëmmer méi gréng ass, 
produzéieren. Mir sinn do, mengen ech, an enger 
Iwwergangsphas. Dat heescht, Pellets spillen hei zu 
Lëtzebuerg eng gewësse Roll, fir aus deene Wärme-
netzer, déi historesch op Gas opgeriicht gi sinn, wéi 
och dat um Kierchbierg, de Gas do erauszekréien a se 
eriwwerzezéien op Pellets, wat dann eng erneierbar 
Energie ass a wat dann och natierlech e Fortschrëtt 
ass an eiser Klimabilanz.
Woubäi mer elo – ech mengen, dat sinn eeben déi 
Wärmenetzer, déi do sinn – nei Wärmenetzer, déi 
opgebaut ginn, guer net méi wëlle mat héijen Tem-
perature bedreiwen, also net méi mat 90/70: 90 Grad 
eran an d’Gebaier, d’Gebai gëtt gehëtzt an et kënnt 
mat 70 eraus. Da brauch ech Gas oder Pellets. Mee 
zukünfteg Wärmenetzer, déi wäerte mat déiwen Tem-
perature lafen, 20, 30 Grad, an da gëtt hannendrun 
eng Wärmepompel geschalt an da kann ech och vill 
méi d’Ofwäermt notzen, zum Beispill aus Industrie, 
Datenzentren an esou weider an esou weider. Dat 
heescht, déi Ëmstellung vu Gas op Pellets, dat ass 
eng Momentopnam an nei Wärmenetzer wäerten an 
der Tendenz éischter net mat där Technik dann an Zu-
kunft gemaach ginn.
Dann zur Situatioun, also wat ass de Lëtzebuerger 
Marché vun de Pellets? De Gros gëtt vun enger Firma 
um Rouscht gemaach. Déi exportéiert souguer deel-
weis nach e bësse Pellets. Gutt. Wou kënnt dat Holz 
hier? Ech hat rezent mat deenen eng Entrevue: De 
Gros vun deem Holz kënnt aus der Groussregioun. Si 
sinn och um Wee, fir sech zertifizéieren ze loossen.
Mee fir dat Ganzt ze verstoen, et ass eigentlech esou: 
D’Zertifizéierung, dat beschreift eigentlech, wat d’Qua-
litéit ass vum Bësch, aus deem dat Holz hierkënnt. Dat 
gëtt mer nach keng Äntwert op eng Fro, déi fir mech 
méi wichteg ass: Wéi verhënnere mer, dass Bauholz, 
also Holz, wat ech kann huelen, fir Haiser ze bauen, 
oder fir Miwwelen ... Dat ass jo besser do verschafft, 
well da gëtt den CO2 stockéiert. Gutt. An am Gespréich 
mat hinnen ... Si soen, och reng präislech muss ee wës-
sen, dass Bauholz vill, vill, vill méi deier verkaf gëtt wéi 
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eeben dee Präis, dee si bidden. Dat heescht, si soen zu 
mir, dass si och guer keen Interêt hunn, fir Bauholz ze 
huelen. Gutt. Dat wëll ech awer, dass dat méi kloer gëtt 
an Zukunft.
An dann déi lescht wichteg Fro ass: Aus wéi engen 
Distanzen? An de Gros vun deene Pellets, dee kënnt 
wierklech maximal …, also dee kënnt vill aus Rhein-
land-Pfalz, dat ass dee gréissten Deel. Dat sinn dann 
emol 150, 200 Kilometer. Firwat aus Rheinland-Pfalz? 
Well a Rheinland-Pfalz ganz vill Seeëreie sinn, wou 
dann d’Reschter, also d’Offäll aus deene Seeëreien, 
herno zu Pellets verschafft ginn.
Gutt. Mir sinn do um Wee, am Gespréich mat deem 
Operateur, fir eeben ze kucken, dass en dat nach bes-
ser zertifizéiert elo an Zukunft. Dat heescht, Pellets 
ass haut eng besser Alternativ wéi fossill Energien. Et 
ass awer elo net eppes, wat eis iewescht Prioritéit ass. 
Eis iewescht Prioritéit ass Renovatioun an dann dat 
Ganzt eriwwerzezéien op d’Wärmepompelen.
Une voix | Très bien!
M. Fred Keup (ADR) | Jo, wann ech just nach eng 
Kéier kéint nofroen: déi lescht Fro, wat mat den Äsche 
geschitt. Dat ass jo awer och eng interessant, also 
soulaang Pellets elo nach benotzt ginn. Ech konnt jo 
e bëssen erausliesen, dass de Minister, wann ech dat 
esou ka soen, kee Fan ass vun de Pelletsheizungen. 
Mee wat geschitt mat den Äschen aktuell, zum Bei-
spill um Kierchbierg?
M. Claude Turmes, Ministre de l’Énergie | Dat ass 
eng gutt Fro. An ech weess dat net mat leschter Sé-
cherheet. Ech weess, datt ech déi elo geschwënn eng 
Kéier besiche ginn an ech ginn Iech dann eng schrëft-
lech Äntwert dorobber.
Merci.
(Interruption)
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci. 
Mir wären och drun interesséiert.
(Hilarité)
Merci dem Här Minister.

11. 7866 – Projet de loi portant création 
d’un établissement public nommé « Kul-
tur | lx – Arts Council Luxembourg » et ins-
tauration d’un régime d’aides financières 
et portant modification :
1° de la loi modifiée du 4 décembre 1967 
concernant l’impôt sur le revenu ;
2° de la loi modifiée du 24 juillet 2001 portant 
création d’un établissement public nommé 
« Centre Culturel de Rencontre Abbaye de Neu-
münster » ;
3° de la loi du 26 mai 2004 portant création d’un 
établissement public nommé « Centre de Mu-
siques Amplifiées » ;
4° de la loi du 16 décembre 2011 portant réorga-
nisation de l’établissement public nommé 
« Salle de concerts Grande-Duchesse Joséphine-
Charlotte » et de la Fondation Henri Pensis

Da géife mer zum nächste Punkt vun eisem Ordre du 
jour iwwergoen. Dat ass de Projet de loi 7866, d’Krea-
tioun vun engem „Arts Council Lëtzebuerg“, „Kul-
tur | lx“. An d’Rapportrice, de Rapporter, d’Madamm 
Djuna Bernard, ass scho prett. Madamm Bernard, Dir 
hutt d’Wuert.
Rapport de la Commission de la Culture
Mme Djuna Bernard (déi gréng), rapportrice | Merci, 
Här President. „Arts Council“, „Kultur | lx“, „Kulturrot“: 

Ech erënnere mech gutt un den Echange mam Kultur-
secteur am Mäerz 2019, wou deelweis hëtzeg iwwert 
den Numm an d’Form vun dësem Gremium diskutéiert 
gouf. Haut heescht den neien Établissement public, 
dee mat dësem Gesetz gegrënnt gëtt: Kultur | lx – Arts 
Council Luxembourg. En huet d’Missioun, de finan-
zielle Support an d’Professionalisatioun vum kultu-
rellen an artistesche Secteur zu Lëtzebuerg besser ze 
strukturéieren an natierlech och eis Konschtzeen am 
Ausland ze promouvéieren.
Virun 20 Joer scho koum d’Iddi ronderëm esou en 
Arts Council op a si gouf ëmmer méi konkreet an 
de leschte Joren. Si gouf jo och an anere Beräicher 
schonn ëmgesat. Ech denken do u Luxembourg for 
Finance oder Luxembourg for Tourism, an net ze ver-
giessen natierlech och eise Focuna, de Fonds culturel 
national, dee ganz sécher scho säit ville Joren eng 
wichteg Ulafstell fir d’Kulturzeen war, wann et ëm 
international Mobilitéit vun Artiste gaangen ass oder 
ëm d’Fërderung vu kulturelle Projeten a Kreatiounen.
Spezifesch Initiativen aus der Kultur hunn eng wich-
teg Virreiderroll fir Kultur | lx ageholl, notamment 
Music:LX, déi 2009 gegrënnt goufen an den Export 
vu Lëtzebuerger Musek zur Aufgab haten, oder och 
nach Reading Luxembourg, déi sech ëm den Export 
vun eiser Literatur an d’Promotioun vun den Auteure 
gekëmmert hunn.
Kultur | lx ass also eng Entwécklung, déi net aus dem 
Näischt koum an déi dowéinst och am Kader vun ei-
sem KEP, eisem Kulturentwécklungsplang, ënnert der 
Mesure 8 proposéiert gouf.
Säit Abrëll 2019, an der Suite vun deem viregtge-
nannten Echange vum Kultursecteur zum Theema, 
huet sech e Comité de pilotage aus Vertrieder vun 
deene verschiddensten artistesche Beräicher mam 
Kulturministère zesummegesat, fir e gemeinsame 
Modell vun engem Arts Council zu Lëtzebuerg ausze-
schaffen a fonctionéieren ze dinn. Wichteg war hinne 
vun Ufank un, eng Struktur ze schafen, déi de Besoine 
vun de Kulturschafenden, Artisten, Kreativen a Fede-
ratioune géif entspriechen an déi eng Äntwert op hir 
Besoinen a Realitéite sollt bidden.
Am Kommitee si sechs ganz verschidde Secteure ver-
trueden, notamment: d’Architektur, den Design an 
d’Métiers d’art, d’Arts multimédias an numériques, 
d’Arts visuels, d’Literatur an d’Editioun, an dann nach 
d’Musek an de Spectacle vivant. Si all hu sech am Vir-
feld zu dësem Gesetz schonn 2020 als ASBL de préfi-
guration constituéiert, si schonn aktiv a wäerte mam 
Vott vun dësem Gesetz dann zum Étatlissement public 
ginn.
A puncto Forme juridique gouf decidéiert, wéi gesot, 
en Établissement public ze grënnen, well dës Form et 
erlaabt, souwuel um nationale wéi internationalen 
Niveau de Secteur a senger Diversitéit ze ënnerstët-
zen. Ausserdeem erlaabt et hinnen, eng gewëssen 
Onofhängegkeet ze hunn an natierlech och punktuell 
Ënnerstëtzunge kënnen ze assuréieren. An natierlech 
hu se domadder och déi néideg Autonomie an Assise, 
an doduerch bedéngt natierlech och d’Diversitéit 
an d’Representativitéit vum Secteur, deen eeben an 
deene verschiddensten Entscheedungsgremie repre-
sen téiert ass. De Conseil d’administration besteet 
deemno aus eelef Memberen, dorënner fënnef Ver-
trieder/inne vu Ministèren a fënnef Vertrieder/innen 
aus der Kulturwelt an ee Representant vun der Œuvre 
nationale de secours Grande-Duchesse Charlotte.
D’Direktioun vu Kultur | lx besteet aus zwee Leit, 
déi notamment den nationale wéi den internationa-
len Handlungsberäich vun der Organisatioun ver-
antworten. A ronderëm si fënnt een natierlech déi 

Responsabel fir déi sechs verschidde Konschtsparten, 
e Service d’administration an d’Communication.
Nieft der Promotioun vun eiser Kulturzeen sinn och 
d’finanziell Aiden, déi Kultur | lx diffuséiert, e wich-
tege Bestanddeel vun hirem Wierken. Hei ginn am 
Gesetz ënnerschiddlech Forme virgesinn, ob Subsi-
den, Bourssen, Remboursementer oder Bourse-
ga rantien. Donieft ass d’Aufgab vu Kultur | lx, de 
Sec teur weider ze strukturéieren, andeems se Forma-
tiou nen ubidden a Begleedung an Ënnerstëtzung as-
suréieren, natierlech ganz konkreet dorop gemënzt, 
wat d’Entwécklungsméiglechkeete vun eisen Artis-
tinnen an Artisten ugeet. Wichteg ass dobäi, dass 
d’Diver sitéit vum kulturelle Secteur an d’Heterogeni-
téit vun eiser Konschtwelt ëmmer am Vierdergrond 
stinn an dorop Uecht gi gëtt.
Dofir ass et immens wichteg, dass et vun eise ver-
schiddene Kultursecteuren och État-des-lieue gëtt, 
wou wëssenschaftlech a statistesch opgeschafft 
gëtt, wéi dann numol d’Bestandsopnam vun deene 
verschiddene Secteuren ausgesäit an och, wéi eng 
Ënnerstëtzung si als Beräicher an Zukunft brauchen. 
Dës Erhiewunge sollen och a reegelméissegen Of-
stänn widderholl ginn, fir d’Entwécklung vun der 
Lëtzebuerger Kulturwelt weider ze analyséieren. Et 
schéngt mer evident, dass d’Resultater vun den État-
des-lieuen och mat de jeeweilege Kultursecteure 
gedeelt an diskutéiert solle ginn, wéi et jo och elo 
schonn am Kader vun den Assisë gemaach gëtt.
Ech kommen elo zu den Avisen zu dësem Projet de 
loi. A sengem Avis vum 1. Februar 2022 verweist de 
Staatsrot op e puer Remarken, déi d’Insécurité juri di-
que betreffen, a befënnt Nobesserunge ronderëm déi 
verschidde Forme vu finanziellen Aiden an hir Krittäre 
fir néideg. Nieft den Avise vum Staatsrot krute mer 
en Avis vun der Chambre de Commerce an ee vun 
der Chambre des Métiers eran, déi hir Zoustëmmung 
zum Projet ginn hunn. Fir den Detail verweisen ech 
op mäi schrëftleche Rapport.
Dëst Gesetz gouf de 27. Juli 2021 deposéiert. Mir kru-
ten et de 16. September 2021 an der Kommissioun 
presentéiert an hunn den 1. Dezember dëses Joers 
dunn de Rapport vun dësem Gesetz gestëmmt.
Erlaabt mer zum Schluss, alle Bedeelegten am Comité 
de pilotage ronderëm Kultur | lx, der professioneller 
Ekipp souwéi de Vertriederinnen a Vertrieder vun de 
Secteuren all Guddes ze wënschen a Merci ze soe fir 
hiren intensiven Asaz, deen zur Entsteeung vum Arts 
Council gefouert huet.
Ech ginn heimadder dann och den Accord vun der 
grénger Fraktioun a soen Iech alleguer Merci fir d’No-
lauschteren.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | 
Merci och der Madamm Rapportrice.
An éischt Riednerin ass d’Madamm Octavie Modert fir 
d’CSV. Madamm Modert, Dir hutt d’Wuert.
Discussion générale
Mme Octavie Modert (CSV) | Villmools merci fir 
d’Wuert, Här President. A merci och der Rapportrice 
fir hire Rapport, dee gutt duergestallt huet, wat am 
Gesetz steet an och, wat déi nei Struktur maache soll. 
Villmools merci do derfir, well mir stëmmen haut mat 
der Grënnung vum Établissement public Kultur | lx e 
ganz wichtegt Gesetz fir de Secteur.
Eis Kënschtler musse sech an hir Karriär weiderent-
wéckele kënnen. Dofir ass et weesentlech, datt se am 
Ausland optriede kënnen: fir sech ze professionali-
séieren, fir sech artistesch weiderzeentwéckelen an 
och, well d’Optrëttsméiglechkeeten op eisen 2.500 
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Quadratkilometer natierlech begrenzt sinn. Do soll 
en Exportbüro hinne virunhëllefen. An dat gëtt et och 
schonn am Ausland.
An anere Secteuren hei am Land, anere Secteure wéi 
der Kultur, sinn an der viregter Legislatur esou Agen-
cen entstane wéi „Luxembourg for ...“ an esou wei-
der, dat gëtt et a ville Secteuren. Elo kënnt eng änlech 
Struktur fir de ganze Kultursecteur mat dem Établis-
sement public Kultur | lx.
Virreider war hei sécherlech Music:LX, dee mir 2009 
gegrënnt hunn an mat deem mer am Beräich  Musek 
éischt Erfarungen a Resultater gesammelt hunn. 
Et kann een net vu Kultur | lx schwätzen, ouni op 
 Music:LX ze verweisen. Et war e Meilesteen an der Pro-
mo tioun an Diffusioun vun de Museker, Kënschtler a 
Museksgruppe vun hei, an alle Genren: Rock, Jazz, Hip-
hop, Electro, Metal – yeah! –, Klassik an nei Musek.
Ech war iwwerzeegt, datt mir domat eis Museker ën-
nerstëtzen, vernetzen an hir Karriär virundreiwe kéin-
ten. An Zuelen ausgedréckt, war dat och ze gesinn: 
Vu 40 Optrëtter deemools am Ufank ass et an zwee 
Joer relativ séier op iwwer 400 méi gaangen, duerno 
iwwer 700 méi. An dat ass déi Joren duerno och esou 
virugaangen. Ech war och iwwerzeegt, datt mir déi 
Fërderung op all aner Konschtdisziplinnen ausweide 
missten.
Ech wëll och ernimmen, datt Missions culturelles dee-
mools an e puer Länner op d’Bee gestallt gi waren. 
An alles dat, mengen ech, ware wichteg Schrëtt an 
der Promotioun vun eise Kënschtler hei am Land am 
Ausland.
Mat Reading LX, made in ... huet déi nächst Regie-
rung de Relais weiderginn. An zwielef Joer no der 
Grënnung vu Music:LX steet elo mat dem Établisse-
ment public Kultur | lx dann e wichtegen, ganz wich-
tege weideren, méi definitive Projet, deen och als 
ASBL de préfiguration schonn zanter zwee Joer am 
Opbau ass.
Dësen neien, jo, „ëffentleche Fërderveräi vun den 
Artisten an de Kulturschafenden“ zu Lëtzebuerg, géif 
ech et bal gär nennen, muss eng ganz wichteg Mis-
sioun iwwerhuelen: d’Promotioun, d’Diffusioun, 
d’Distributioun, fir d’Artisten an der Entwécklung vun 
hire Karriären ze ënnerstëtzen, ze beroden, fir si wei-
derzevermëttelen, hinnen Optrëtter ze vereinfachen, 
well et ass net einfach, sech als Artist ze etabléieren.
Wann och net bei null ugefaange gëtt, esou ass 
d’Aufgab fir déi nei Struktur awer grouss. Si muss e 
Sprongbriet gi fir international Karriären. Si muss 
zur Professionaliséierung vun de Konscht- a Kultur-
schafende bäidroen. Si muss hinne Visibilitéit ginn. Si 
muss, esou steet et am Gesetzesprojet, d’Promotioun 
am Inland an am Ausland maachen.
Do wär meng Fro: Wat wären do, Madamm Minister, 
d’Pisten, fir dat hei am Inland weider ze meesch-
teren? Et ass jo och e bësse méi eng nei Säit, déi da 
bei den Exportbüro derbäikënnt.
Ech mengen, datt doriwwer eraus och nach villes méi 
muss ronderëm de Kultursecteur entstoen. 2021 an 
der Chambersdebatt iwwert de Kulturentwécklungs-
programm, déi d’CSV ugefrot hat, hat ech e Virschlag 
gemaach fir e kulturellen Hub, eng Cité des artistes: 
e Konscht- a Kënschtlervéierel, wou sech ronderëm 
d’Artisten alles usidelt, fir hiert Schaffen a Schafen ze 
encadréieren. Do sinn ënner anerem néideg: Bookere 
respektiv Agenten, Manager, Residenzen, Labelen, 
Edi teuren an esou weider.
Ech hätt dat jo gär an der viregter Nationalbiblio-
théik, dem Gebai vum Ale Kolléisch, gesi gehat. Et 
wär eng ideal Plaz dofir gewiescht an hätt Visibilitéit 
bruecht. Zoufälleg huet haut den André Bauler d’Fro 

gestallt, wat do drakënnt – nodeem dat jo schonn 
zum Deel gewosst war, an ech weess och, datt et net 
dohinnerkënnt. Ech hoffen elo drop, datt dee kultu-
rellen Epizentrum dann, wéinstens deelweis, an der 
Villa Louvigny entsteet, wou Kultur | lx dann anzéie 
soll. Well no den Erfolleger muss et weider mat den 
Ustrengunge goen a méi wäit och goen. Et mussen 
nei Mäert erschloss ginn, iwwer haaptsächlech déi 
dräi Noperen eraus, also och do, wou et eebe schwie-
reg ass fir d’Artisten, eranzekommen.
Well, léif Kolleeginnen a Kolleegen, no den zwee 
schwierege Jore vum Covid huet de Kultursecteur 
sech nach ëmmer net ganz erholl. Dofir ass et ëmsou 
méi kruzial, fir him elo zur Säit ze stoen. Et muss een 
d’Kultur an der Post-Covid-Zäit nees gesinn a spieren! 
Kultur | lx kënnt deemno zu enger wichteger Zäit, 
mat ëmsou méi Aarbecht viru sech.
De Kultursecteur ze ënnerstëtzen, ze fërderen an 
ze professionaliséieren, läit der CSV um Häerz. Mir 
stëmmen dëst Gesetz mat a wënschen dem neien 
Établissement public vill Gléck bei senger Ënnerstët-
zungsaarbecht am Interêt vun der Kultur. Dofir wën-
schen ech der Ekipp ronderëm d’Valérie Quilez an 
d’Diane Tobes vill Chance a vill Resultater, datt si hei 
weiderbaue kënnen un den Erfolleger vu bis elo.
Erlaabt mir e perséinleche Merci un den erfarene 
 Patrice Hourbette an den Giovanni Trono an all aner, 
déi den Ufank gemaach hunn a gemeeschtert haten. 
Eist Land ass deemools baussent eise Grenze méi be-
kannt ginn a méi seriö geholl ginn, eis Artisten och. 
Ech wënschen eisen Artisten a Kulturschafenden, datt 
se ëmmer méi fir hir a vun hirer Konscht liewe kën-
nen, ouni mussen en aneren Job derbäizemaachen, 
wa se dat net wëllen. Well mir hunn eng groussaar-
teg  Kulturzeen mat vill Potenzial hei zu Lëtzebuerg!
Merci.
Une voix | Très bien!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och. An nächste Riedner ass den Här André Bauler fir 
d’DP. Här Bauler, Dir hutt d’Wuert.
M. André Bauler (DP) | Merci, Här President. Dat 
ware ganz schéi Wierder vun der Madamm Modert 
ganz zum Schluss. Ech kann déi nëmmen deelen.
Konscht war schonn ëmmer en Deel vun der Mënsch-
heetsgeschicht an huet eng grouss Bedeitung fir eis 
Gesellschaft. Dofir kann een hei d’Wichtegkeet vun 
enger organisatorescher a finanzieller Ënnerstëtzung 
vun der Konscht, de Kënschtler an hirer Welt net ge-
nuch ervirsträichen.
Konscht generéiert net ëmmer e Benefiss am klasse-
schen, also am monetäre Sënn. De Benefiss vun der 
Konscht läit och dacks an deem, wat d’Konscht eis 
gëtt, wat se an engem selwer ausléist, dem Moment, 
dee si engem schenkt, an der Méiglechkeet, fir een 
Ament d’Welt mat aneren Aen, op eng aner Manéier 
ze betruechten. A fir genau dësen Aspekt ze fërde-
ren an d’Konscht/d’Kënschtler an hir Bedeitung fir 
d’Gesellschaft ze valoriséieren, ass et enorm wichteg, 
dass mir si ënnerstëtzen, hei zu Lëtzebuerg an och am 
Ausland. Well och a grad am Ausland soll d’Kënne vun 
eise Kënschtler ervirgehuewe ginn. Nach deslescht 
hu mir eis an der Kathedral – d’Madamm Tanson, 
d’Madamm Polfer a meng Wéinegkeet – kënnen 
iwwerzeegen, wat fir ee brillanten Artist den Organist 
vun Notre-Dame vu Paräis ass, dee Frankräich am 
Ausland all Éier mécht. Dat gëllt och ëmgedréit fir eis 
Lëtzebuerger Kënschtler dobaussen an der Welt.
Deementspriechend freeë mer eis och iwwert dëse 
Projet, iwwert de Kultur | lx, e Conseil des arts, deen 
op de Kulturentwécklungsplang zréckgeet an deen et 
soll erlaben, déi néideg Instrumenter zur Verfügung 

ze stellen, fir eng besser Organisatioun vun der 
 kultureller Aktivitéit ze fërderen, dëst duerch pluri-
annuel Strategien, duerch méi Previsibilitéit, duerch 
eng Intensivéierung vun der Promotioun, och mat 
der Hëllef vum Ausseministère, an eeben allgemeng 
 duerch eng Professionalisatioun.
Ech hat et grad ernimmt: Och eng Kooperatioun mam 
Ausseministère ka fir dëse Projet immens nëtzlech 
sinn, fir eeben eng Promotioun an eng Diffusioun vun 
der kultureller Zeen vu Lëtzebuerg am Ausland ze ga-
rantéieren.
Lëtzebuerg huet kënschtleresch vill ze bidden. An 
als Demokratesch Partei si mir zefridden, wann eis 
Kënschtler déi Opmierksamkeet an deen Zousproch 
kréien, dee se verdéngt hunn. Mir hoffen dann och, 
dass deen neien Établissement public seng Aarbecht 
séier ophuele kann an dass e mat vill Ausdauer, Expe-
rienz, Gefill, Objektivitéit an och Transparenz un déi 
verschidden Dossieren a Projete geet, onkomplizéiert 
an novollzéibar. Dat ass e Wonsch, dee mer haut extra 
um Häerz läit.
Lëtzebuerg huet net just bekannt Schauspiller, Lëtze-
buerg huet och talentéiert Museker, Moler, Schrëft-
steller, Architekten, Fotografen, Sculpteuren an aner 
Artisten. Dat „klengt“ Lëtzebuerg bréngt am Verglach 
zu senger Bevëlkerung vill talentéiert Artisten ervir, 
an dat schonn zanter Joerzéngten.
Mir begréissen dann och, dass eenzel „comités de sé-
lection“ fir déi verschidden Domäner sollen entstoen. 
Wichteg ass eis allerdéngs, dass de Kënschtler net ze 
vill administrativ Hürden an de Wee geluecht kritt an 
dass och d’Krittären, no deene Projete mat Subsiden, 
Hëllefen de tout genre ënnerstëtzt ginn, verständlech 
a public sinn. D’Leit sollen d’Prozedure verstoen an 
den Entscheedungsprozess soll eng Form unhuelen, 
wou jiddereen novollzéie kann, wisou e Projet hei 
gutt ass an e bei deem gehollef kritt, wärend e bei 
engem aneren eventuell net ka gehollef kréien.
Den Arts Council ass eng grouss Chance fir d’Lëtze-
buer ger Konschtwelt, well en et eeben erméiglecht, 
eng global Iwwersiicht iwwert déi vill Projeten, déi 
hei am Land bestinn, ze behalen an dës fair an ade-
quat ze ënnerstëtzen. Duerch eng koordinéiert Ze-
summenaarbecht mat deene sëllegen Institutiounen, 
mam Ausseministère an och mat den Acteuren am 
Ausland kënne mer d’Lëtzebuerger Konscht- a Kultur-
welt nach besser no bausse vertrieden, Opmierksam-
keet schafen – Visibilitéit, wéi d’Madamm Modert 
sot – a Synergië fërderen. Dovunner profitéieren na-
tierlech an enger éischter Linn eis Kënschtler, well si 
eebe grad eist Land als Ambassadeure vun der Lëtze-
buerger Konscht a Kultur am Ausland vertrieden.
Als DP kënne mer dësem Projet dann och nëmmen 
zoustëmmen. Mir gesinn et als Opportunitéit fir de 
Secteur an och fir d’ganzt Land, an deemno si mer 
ganz zefridden haut, fir d’Zoustëmmung zu dësem 
Projet, zu dësem Établissement public, kënnen als 
Fraktioun ze ginn.
Ech soen Iech Merci fir Är Opmierksamkeet a vergies-
sen awer net, der Madamm Bernard an hirem Atta-
ché ze felicitéiere fir hir Rapporten. Merci.
Une voix | Très bien!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och. An nächst Riednerin ass d’Madamm Simone 
A sselborn-Bintz fir d’LSAP.
Mme Simone Asselborn-Bintz (LSAP) | Merci, Här 
President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, Kultur ass 
e wichtege Bestanddeel vun enger demokratescher 
a pluralistescher Gesellschaft. Si dréit weesentlech 
zur Meenungsfräiheet an doriwwer eraus och zum 
intellek tuelle Räichtum vun engem Land bäi.
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Et muss een awer och kënne soen, dass d’Kultur – 
entgéint deem, wat déi meescht Leit vläicht op den 
éischte Bléck kéinten unhuelen – eng substanziell 
ekonomesch Valeur kann hunn. Kultur ass e wich-
tegt Standbee vun enger moderner Ekonomie, déi op 
Déngschtleeschtungen, Innovatioun a Savoir-faire als 
Ressourcë setzt. Ausserdeem droen de Kultursecteur 
an d’Kreativindustrie och zu Diversifikatioun vun eiser 
Ekonomie bäi.
Wann een d’Donnéeë vun Eurostat, vum Statec a vum 
Observatoire européen de l’audiovisuel matenee 
verbënnt, da kënnt een zur Konklusioun, dass mer 
zu Lëtzebuerg eng 2.300 Entreprisen hunn, déi am 
Kultursecteur an am kreative Secteur täteg sinn. Dës 
Entreprisë generéieren e Chiffre d’affaires vu ronn 1 
Milliard Euro a beschäftege bal 7.000 Leit. D’EU-Kom-
missioun huet och schonn 2010 an hirem Livre vert 
festgestallt, dass mir an der Europäescher Unioun 
d’Potenzial vum kulturelle Secteur net genuch notzen.
All dës Iwwerleeunge féieren eis virun Aen, dass et 
wichteg ass, eis Kënschtler am In- an Ausland bescht-
méiglech ze ënnerstëtzen. Mir hu fir aner Secteure 
vun der Ekonomie jo och scho méi laang Entwéck-
lungsagencen – Luxembourg for Finance oder for 
Tourism – an dofir läit et eigentlech op der Hand, 
dass mer dëst och fir de Kultursecteur maache sollen.
Eis Kënschtler, wa si am Ausland mat hire Prestatiou-
nen erausstiechen, si wichteg Ambassadricen an Am-
bassadeure vu Lëtzebuerg. Si weisen, dass och kleng 
Länner kulturell eppes ze bidden hunn. Si widder-
spriechen och mat hirer Konscht oft dem Klischee iw-
wer Lëtzebuerg, dat nach ëmmer heiansdo als klenge 
Fleck mat enger Strooss gesi gëtt, wou zu béide Säite 
Banke stinn.
Mir hunn zu Lëtzebuerg och ouni Zweifel eng lieweg 
Kulturzeen, déi héichwäerteg Produktioune mécht a 
groussaarteg Kënschtler ervirbréngt. Eis Kulturzeen 
ass multidisziplinär an duerfir ass et och wichteg, dass 
d’Hëllefen, déi eng Entwécklungsagence fir d’Kultur 
gëtt, eng grouss Bandbreet u kulturelle Projet  en ën-
nerstëtzen.
Mam neien Établissement public Kultur | lx – Arts 
Council Luxembourg stäerke mir d’Promotioun vun 
eise Kënschtler a kulturellen Acteuren, droen zur Dif-
fusioun am In- an Ausland vun hirer Aarbecht bäi a 
suergen esou derfir, dass sech hir Karriären och wei-
derentwéckele kënnen. D’Plus-value vun dësem neien 
Établissement public besteet notamment doranner, 
dass mer eng Struktur hu fir déi verschidde kulturell 
Sparten, déi mer och hei zu Lëtzebuerg hunn. Eng 
kloer strukturéiert Gouvernance an der Ënnerstët-
zung vun eiser Konschtzeen ass kruzial, fir dass de 
Kënschtler och den Iwwerbléck behale kann a sech 
och erëmfanne kann.
Kultur | lx huet jo och a senge Missiounen explizitt 
d’Kooperatioun mat eisem Lëtzebuerger diploma-
tesche Reseau stoen. Net manner wéi siwe lëtze-
buergesch Ambassaden hunn eng Mission culturelle 
an et ass och hinnen zum Deel ze verdanken, wa mer 
Lëtzebuerger Kënschtler hunn, déi sech och kënnen 
op internationalem Niveau entfalen. Et hëlleft jonke 
Kënschtler och, Kontakter ze knëppen a sech even tuell 
doduerch un neie Projete kënnen ze bedeelegen.
Wat awer gradesou wichteg ass, vläicht nach méi 
wichteg souguer, ass, dass een de Kënschtler erlaabt, 
un internationalen Tournéeën deelzehuelen, eng Pre-
senz op Foiren, internationalen Ausstellungen oder 
Festivallen ze hunn, wou si sech dann och kënnen un 
aneren auslännesche Kënschtler moossen, fir dass se 
sech och verbessere kënnen. Nëmmen am Kontakt 
mat aneren internationale Kënschtler kënne si sech 
e Reseau opbauen, dee wichteg fir hir Karriär an hir 
Konscht ass.

De Gesetzesprojet definéiert sechs verschidde Krittä-
ren, déi bei der Attributioun a bei der Hëllef an d’Spill 
kommen. Nieft der artistescher Qualitéit vum Projet 
kommen ënner anerem och d’Contributioun vum 
Projet fir d’Karriär vum Kënschtler an och d’Qualitéit 
vu sengem Encadrement zum Droen. Et gëtt deemno 
och de Fokus op de Kënschtler selwer geluecht an 
dat ass aus menger Siicht immens wichteg, well mir 
wëlle jo an enger laangfristeger Perspektiv manner 
Konscht importéieren an dofir och nach méi Konscht 
aus Lëtzebuerg genéisse kënnen.
An deem Sënn ass dëse Gesetzesprojet e grousse 
Schrëtt no vir an ech ginn dofir och ganz gären den 
Accord am Numm vun der LSAP-Fraktioun, net ouni 
awer der Rapportrice Djuna Bernard e grousse Merci 
ze soe fir hir Rapporten.
Merci fir d’Nolauschteren.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | A 
merci och. Den nächste Riedner ass den Här Fred Keup 
fir d’ADR.
M. Fred Keup (ADR) | Merci, Här President. Léif Kol-
leegen, Dir Dammen an Dir Hären, ech wëll emol fir 
d’éischt eppes soen, dat ass, dass ech et ganz, ganz 
flott fannen, dass mer hei en Numm gewielt hunn, 
deen op Lëtzebuergesch ass – Kultur | lx – an net op 
eng aner Sprooch. Dat fannen ech ganz wichteg. Dat 
sollte mer méi oft maachen. Dat ass flott!
(Interruption)
Interessant ass awer, wa mer den Numm kucken, dat 
ass da Kultur | lx, an da steet hannendrun „Arts Coun-
cil“. Do ass am Fong d’Fro – mee dat ass och eng Fro, 
wou et scho bicherweis Saachen driwwer gëtt: Wat ass 
den Ënnerscheed zwëschent Kultur a Konscht? Well wa 
mer op där enger Säit soe „Kultur | lx“ an op där aner-
 er Säit da soen „Arts Council“, dann hu mer eng Kéier 
Kultur an eng Kéier Konscht. An ech mengen, dass et 
hei awer elo bei deem Projet éischter ëm d’Konscht a 
sech geet an net onbedéngt ëm d’Kultur am grousse 
Ganzen. Well dat betrëfft jo nach vill, vill méi wéi 
nëmme Konscht – d’Kultur, ne? Jo? Kultur ass, wat 
weess ech: d’Sprooch, d’Aart, wéi mer liewen, d’Aart, 
wéi mer iessen, Kleeserchersdag, alles dat ass Kultur, 
awer net onbedéngt Konscht. Voilà!
Wa mer dat Ganzt ukucken, et ass ganz vill Wich-
teges elo hei gesot gi vu menge Virriedner, vun der 
Madamm Modert ganz besonnesch, déi sech do ganz 
gutt auskennt, wat, mengen ech, och normal ass 
als Exministesch a wou mer ëmmer kënnen an der 
Kommissioun drop zielen, dass ganz akribesch ge-
kuckt gëtt, ob och alles richteg ass, wéi et soll sinn. 
Ech wollt awer hei dovu profitéieren, fir och e puer 
Problemer vläicht opzezielen, déi mer an de leschte 
Woche matgedeelt krute vu Leit, déi um Terrain sinn, 
vu Leit aus der Konschtzeen. Dat sinn eng Partie De-
fiziter. Dat ass elo net komplett, dat soll och elo keen 
Ugrëff hei sinn, dat ass einfach en Denkustouss, deen 
dat Ganzt soll sinn.
Zum Beispill soe si, de Kulturministère wéisst net, 
wat um Terrain richteg leeft, a misst méi Efforte maa-
chen, zum Beispill fir richteg Talenter ze spotten an ze 
fërderen. Dann: De Beruff vum Kënschtler huet sech 
grondleeënd geännert, hie verbréngt haut méi Zäit 
virum Computer wéi am Atelier, d’Vernetzung ass 
haut primordial an eclipséiert oft d’Qualitéit vun der 
kënschtlerescher Aarbecht. De Kulturministère schafft 
bestëmmt dodrun, mee dat ass e Problem, deen 
allge meng haut bekannt ass.
Dann: D’Konschtmuséeën an Ausstellunge sinn 
ëmmer nach haaptsächlech eppes fir e Lëtzebuer-
ger „Bildungsbürgertum“ an et bréngt een et nach 
ëmmer net fäerdeg – dat ass och oft ugeschwat 

ginn, schonn an der Vergaangenheet –, wierklech 
de groussen Deel vun der Bevëlkerung iergendwéi 
 matanzebréngen. D’Konscht zu Lëtzebuerg huet ep-
pes Elitäres u sech.
An d’Galerien hunn et schwéier haut ze iwwerliewen, 
och soss Artisten, an dat läit natierlech un den héije 
Loyerskäschten. Dat ass e Problem, dee warschein-
lech net esou liicht ka geléist ginn.
D’Hëllefe vum Ministère erreeche bis elo – bis elo, dat 
ännert sech jo lo vläicht – haaptsächlech d’Struktu-
ren, éischter net d’Kënschtler, déi zum Deel awer och 
ofhängeg si vun dëse Strukturen.
Dann de Punkt vun de Biennallen, zum Beispill zu 
 Venedeg. Do soe vill Kënschtler, dass dat eigentlech 
net vill bréngt, well géint déi international Konkur-
renz si se machtlos a vum Verdéngscht hier hu se 
guer näischt dervun. Si bereede sech zwee, dräi Joer 
op esou eng Biennale vir, mee de finanzielle Gain ent-
sprécht maximal zwou bis dräi Paien.
Verschidde Konschtstrukturen hale sech un dat, wat 
beim Ministère „gutt ukënnt“ a vernoléissegen do-
wéinst oft de kënschtlereschen Niveau oder eppes 
méi Kreatives.
D’Kommunikatioun tëscht de Konschtinstitutioune 
misst däitlech verbessert ginn. Eventuell geschitt dat 
och elo mat deem neie Gesetz. Oft liewen d’Muséeën 
an d’Galerien niefteneen amplaz mateneen. Ausstel-
lungen a verschiddene Muséeë ginn oft dee selwech-
ten Dag op. Et misst eng Aart Kalenner do sinn, eng 
Koordinatioun, wou ee matenee schwätzt a sech of-
stëmmt.
An dann ass natierlech och eppes, wat oft gesot gëtt, 
dass Lëtzebuerg dach awer a puncto Konscht op der 
Europakaart nach ëmmer relativ kleng ass. Do gëtt et 
nach ëmmer ganz vill ze maachen. Dat ass dat, wat 
vun den Acteure selwer gesot gëtt, ech widder huelen 
dat just hei. Den Nationbranding funktionéiert net, 
wat d’Konscht ugeet, kréie mer gesot, a Lëtze buerg 
gëtt am Ausland nach net richteg als wierklecht 
 Kon scht land ugesinn.
Voilà! Dat do alles gesot, mengen ech, hoffe mir, dass 
dat heiten d’Situatioun verbessert. Mir ginn och da 
vun der ADR den Accord fir dëse Projet a mir wën-
schen alleguerten deene Leit vu Kultur | lx an den 
Artisten eng glécklech Hand an alles Guddes fir d’Zu-
kunft. Merci.
Une voix | Très bien!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och. An déi nächst Riednerin ass d’Madamm Nathalie 
Oberweis fir déi Lénk. Madamm Oberweis.
Mme Nathalie Oberweis (déi Lénk) | Merci, Här 
President. Fir d’éischt emol e grousse Merci un d’Rap-
portrice vun dësem Projet. Jo, fir eis ass d’Aféierung 
vun dësem Projet, Arts Council oder Kultur | lx, déi jo 
och eng Recommandatioun vum Kulturentwécklungs-
plang ass, och absolutt ze begréissen.
Mir ënnerstëtzen dat natierlech och honnertprozenteg 
mat, well d’Zil ass jo duebel: D’Zil ass op där enger Säit 
jo, all déi sëllege Bourssen, Initiativen a Subventiou-
nen ze strukturéieren, an op där anerer Säit, d’Promo-
tioun vun der lëtzebuergescher Kreatioun am Ausland 
ze promouvéieren. A ganz kloer ënnerstëtze mir dat 
honnertprozenteg, virun allem, well dat jo och d’Aar-
becht vu ville Kënschtler a Kënschtlerinne vereinfacht 
a si awer och gläichzäiteg ënnerstëtzt. A virun allem, 
wéi d’Madamm Modert et och scho gesot huet, gëtt et 
esou Agencen an anere Beräicher, wéi an dem Finanz-
beräich, an dann ass et den absolutte Minimum, dass 
et dat hei och gëtt.
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Des Weidere begréisse mer natierlech, dass mat dë-
sem Projet Kultur | lx aus der ASBL och elo en Établis-
sement public gëtt. Dat schaaft an eisen Aen net just 
méi Kloerheet, mee och méi Transparenz, well als Éta-
blissement public ënnerläit Kultur | lx jo der Kontroll 
vun der Cour des comptes an doduerjer dann och der 
Chamber. A mat engem CA vun eelef Membere kritt 
Kultur | lx da viraussiichtlech och e relativ staarke CA, 
fir dass dann och net esou eppes wéi beim Filmfong 
ka passéieren. Also dofir ass et och scho relativ wich-
teg, dass de CA och relativ staark ass.
Den Établissement public ass virun allem och Aus-
drock vum Wëllen, fir dann och dës wichteg Struktur 
op nohalteg Féiss ze stellen, mat enger klorer Organi-
satioun an engem entspriechende Budget. Dofir be-
gréisse mir dës Kreatioun honnertprozenteg.
An nach eng Kéier merci der Rapportrice a merci fir 
d’Nolauschteren.
Une voix | Très bien!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och. Den nächste Riedner ass den Här Marc Goergen. 
Här Goergen, Dir hutt d’Wuert.
M. Marc Goergen (Piraten) | Merci, Här President. 
Bekanntlech ass et net meng Kommissioun an ech 
wollt net einfach hors sujet iergendeppes verzielen. 
Deementspriechend huet de Sven mer gesot, dass et 
e gudde Projet ass, a mir kënnen den Accord ginn. An 
och merci dem Djuna Bernard fir de gudde schrëft-
lechen a mëndleche Rapport.
Merci.
(Interruptions)
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Majo, 
merci och dem Sven!
(Hilarité)
Domat si mer um Enn vun der allgemenger Diskus-
sioun ukomm.
An d’Wuert huet d’Madamm Kulturministesch Sam 
Tanson.
Prise de position du Gouvernement
Mme Sam Tanson, Ministre de la Culture | Jo, merci, 
Här President, a mat Betounung op „Kultur“-minis-
tesch an net „Konscht“-ministesch! Léif alleguerten, 
merci villmools fir Är Contributiounen an natierlech 
e ganz grousse Merci der Rapportrice, dem Djuna 
Bernard, fir nach eng Kéier hei d’Saach op de Punkt 
bruecht ze hunn.
Erlaabt mer awer nach e puer Consideratiounen iw-
wert d’Wichtegkeet vun dësem neien Établissement 
public. D’ailleurs ass et deen éischten Établissement 
public zënter 2004, deen an der Kultur geschafe gëtt. 
Dee leschte war d’Rockhal. Et gëtt jo scho méi laang 
an der Kulturzeen, dat ass jo schonn ugeklongen, 
esou eng Institutioun gefrot.
Ech sinn och frou, dass d’Leit erëm esou lues zréck an 
de Sall kommen a sech erëm fir Kultur interesséieren. 
Dat ass schéin ze gesinn!
Une voix | Ech war déi ganzen Zäit hei!
(Interruption et brouhaha)
Mme Sam Tanson, Ministre de la Culture | D’Haapt-
missioun vu Kultur | lx ass et jo, d’Lëtzebuerger 
Konscht ze ënnerstëtzen, virun allem natierlech an der 
Perspektiv no baussen, mee och zum Deel heiheem. An 
duerfir war et eigentlech och de Wonsch, fir op deen 
Établissement public ze kommen. Dee Wonsch war 
scho méi laang an der Kulturzeen present. En huet sech 
nach eng Kéier konkretiséiert duerch d’Kulturas sisen, 
déi gefouert gi waren ënnert mengem Virgänger, dem 

Guy Arendt, mat dem Kulturentwécklungsplang, deen 
och dorauser entstanen ass. An et ass jo esou, dass de 
Kulturentwécklungsplang an de Recommandatiounen 
8 a 60 d’Kreatioun vun dësem Kultur | lx och preconi-
séiert.
Wéi si mer virgaangen? Mir hu wierklech probéiert ..., 
well et ware jo eng Rei Inquietuden am Secteur, déi 
awer, mengen ech, mëttlerweil verschwonne sinn, 
wou d’Angscht eebe war, dass elo alles géif iwwer ee 
Kamp geschuer ginn. An dat wollte mer natierlech 
evitéieren, duerfir hu mer e Comité de pilotage age-
sat, wou mer wierklech mat den Acteuren um Terrain 
zesummegeschafft hunn an och natierlech mat Ver-
trieder aus net nëmmen eisem Ministère, mee och 
notamment dem Ausseministère an dem Wirtschafts-
ministère an och dem Finanzministère, wou et drëms 
gaangen ass, fir d’éischt emol ze identifizéieren, wéi 
eng Zorte vu Projete mer am Moment op interna-
tionalem Plang hunn an dann natierlech awer och ze 
kucken: Wéi kann ee verschidde Projeten nach wei-
derentwéckelen? Wat sinn déi eenzel Demarchen, déi 
mer am Moment hunn? A wéi kann een dat alles nach 
besser koordonéieren an eeben och e Katalog vun 
deenen eenzelnen Ënnerstëtzungen a Fërdermooss-
namen ausschaffen?
An deene leschte Joren ass jo dunn eng ASBL de préfi-
gu ration geschafe ginn, do ass zwee Joer intensiv vun 
den Ekippen dru geschafft ginn. Merci villmools och 
all de Vertrieder a Vertriederinnen aus dem Verwal-
tungsrot an natierlech den zwou Direkteschen, déi 
dat Ganzt och mat ganz vill Engagement säit dem 
Ufank leeden.
Et sinn do awer och weider Perspektiven nach ze 
entwéckelen. Vun Ufank u wollte mer eis net op eng 
Spart aus dem Kulturberäich limitéieren, mee kucken, 
dass mer wierklech eng multidisziplinär Approche 
hunn, soudass och d’Méiglechkeet do ass, fir eeben 
déi eenzel Secteuren – Literatur, Editioun, Musek, 
Arts visuels, Architektur, Design, Arts de la scène an 
Arts multimédias – duerch dës Institutioun ze ënner-
stëtzen.
A wat ganz, ganz wichteg ass, dat ass, dass bei den 
Decisiounen oft op Comités de sélection och zréckge-
graff gëtt, fir eebe grad ze evitéieren, dass gemengt 
gëtt, et wieren elo eenzel Persounen, déi géifen Deci-
siounen huelen, et misst een deem engen oder deem 
anere mat Projete gefalen. Mee wichteg ass, dass ee-
ben ëmmer erëm Intervenantë vu bausse komme fir 
ze kucken, wéi eng Projeten dann elo selektionéiert 
ginn. An dann ass et och wichteg ze ënnersträichen, 
dass déi Ënnerstëtzunge vu Kultur | lx un d’Artiste 
ginn, déi ginn net un d’Institutiounen ..., oder gréiss-
tendeels wierklech un d’Artisten.
Nieft de Reprisë konnt Kultur | lx zënter senger Grën-
nung, an dat wierklech a ganz kuerzer Zäit – an do 
gesäit een och erëm d’Effikassitéit vun der Aarbecht 
vun all deene Leit, déi matschaffen –, nei Dispositifs 
vun Aiden ubidden, zousätzlech Partenariater an och 
nei Aktiounen, souwuel um internationalen Terrain 
wéi och zu Lëtzebuerg, ausschaffen.
Ech nennen e puer Beispiller: d’Fërderung vun de 
Karriärsentwécklungen, wat jo dann och – Madamm 
Modert, Dir hat d’Fro gestallt – net just déi reng inter-
national Kompetenzen ubelaangt, mee eeben och na-
tional ze kucken ass, d’Publikatiounen iwwert d’Wierk 
vun engem Kënschtler, eppes wat extreem wichteg 
ass. Et gëtt ganz vill Ënnerstëtzung fir Wierker oder 
fir Ausstellungen, mee et ass och wichteg, dass een 
herno dat kann dokumentéieren, et och weider ka 
weisen, eebe potenziell interesséierten Institutioune 
ka weise fir ze weisen, wat ee scho gemaach huet. 
An dann natierlech dat, wat e bëssen an der Vitrinn 

steet: déi international kulturell Evenementer, d’Or-
ganisatioun vu Showcasen a Fokusmomenter och hei 
zu Lëtzebuerg.
D’Lëtzebuerger Kënschtler a Kreatioune sinn inter-
national gutt vertrueden. Och dat ass ugeklongen. 
Schonn am Laf vun deene leschte Joren huet dat sech 
wierklech ganz gutt entwéckelt, mat der Frankfurter 
Buchmesse, dem Festival d’Avignon, der Biennale vu 
Venedeg, dem Eurosonic Festival an Holland, fir nëm-
men e puer vun deene Beispiller ze nennen.
Elo ass virdru gesot ginn: „Déi Biennallen, déi  bréngen 
de Kënschtler näischt.“ Ech sinn do e bëssen iwwer-
rascht driwwer. Jo, et ass wierklech e ganz héijen 
Investissement, mee et kritt een eng extreem gutt Visi-
bilitéit, zemools wann, a wéi dat an deene leschte Joren 
dacks de Fall war, eis Artisten erkannt ginn, hiert Po-
tenzial erkannt gëtt, wann och an der internationaler 
Press dat ervirgehuewe gëtt, wouduerch och deen een 
oder aneren awer schonn a senger Karriär wierklech 
weiderkomm ass a Lëtzebuerg och schonn deen een 
oder anere Präis krut – net Lëtzebuerg, mee den Artist, 
an indirekt doduerch och Lëtzebuerg –, soudass dat 
awer genau dowéinst jo ass, firwat mer et maachen.
Wann een natierlech op där anerer Säit da seet, mir 
wieren nach ëmmer ze kleng op der internationaler 
Kaart, dann ass dat a mengen Aen e Widdersproch, 
well et geet jo drëm, dass et nëmmen iwwer esou Pre-
senzen op internationalen Eventer an d’Fërderung och 
op internationalem Niveau vu verschiddene Kënschtler 
ass, wéi mer natierlech och do weiderkommen.
Une voix | Très bien!
Mme Sam Tanson, Ministre de la Culture | Mir haten 
och iwwer Kultur | lx ... Wat eng ganz wichteg Aar-
becht ass, dat ass, dass och international Experten op 
Lëtzebuerg kommen, dass se sech ausernanersetze 
mat de Lëtzebuerger Kënschtler an déi och esou kenne 
léieren. Déi Netzwierker, déi dauerhaft Bezéiunge 
mat de Fachleit aus der ganzer Welt, dat ass extreem, 
extreem wichteg! An esou waren an deene leschten 
zwee Joer scho méi wéi 130 international Experten zu 
Lëtzebuerg op Invitatioun vu Kultur | lx, fir un deene 
sektorielle Fokussen deelzehuelen an eeben esou den 
Knowhow hei vu Lëtzebuerg ze entdecken an en och 
mat bei sech ze huelen an och do ze weisen.
Dann, et ass ugeklongen, wat stellt dee Council duer, 
dee Rot? Et geet och eeben ëm d’Karriärsbegleedung, 
eng ganz wichteg Aarbecht vun deem neien Établisse-
ment public, d’Begleedung vu Kënschtler, vun Asso-
cia tiounen, vu Federatiounen an Institutiounen an 
d’Ent wécklung vun der Karriär vun de Kënschtler. 
D’Kënschtler stinn un alleréischter Plaz! An et geet 
awer och drëm, de Mikrokosmos ronderëm si hei ze 
stäerken. An dat maache mer jo och bei aneren Tex-
ter, notamment engem aneren, deen och haut nach 
um Ordre du jour ass. Dat heescht, dass och Mana-
ger, Kultur, Press, Reseauen an esou weider hei mata-
gebonne ginn an och mat ënnerstëtzt ginn.
Vläicht nach ee Wuert zum Lieu. Jo, d’BnL, also déi 
al Nationalbibliothéik, wier sécherlech e ganz flotte 
Lieu gewiescht. Mir sinn awer dunn zur Konklu sioun 
komm, dass mer och nach aner Besoinen hätte ganz 
no, déi mer och missten erfëllen. An dee Projet, dee 
mer amgaange sinn auszeschaffen, de François 
Bausch huet et virdrun an der Froestonn scho gesot, 
dee gëtt ganz flott an och ganz attraktiv.
A mir hunn och en anere Lieu, dee Symbolcharak-
ter huet. Dat ass d’Villa Louvigny, wou mer och ganz 
inten siv amgaange sinn um Projet ze schaffen, wou 
Kultur | lx eng Plaz kritt. Dat gëtt en oppene Lieu, dat 
gëtt net e Bürosgebai. Do komme Proufsäll eran, do 
komme Méiglechkeete fir d’Federatiounen, fir ënner-
daach ze kommen, do komme Méiglechkeeten, fir 
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Concerten an deem historesch wichtege Sall ze spil-
len, soudass mer do wierklech och nach e ganz, ganz 
flott Gebai mat enger ganz lieweger Dynamik ronde-
rëm wäerte kreéieren.
Voilà, ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren. Bis ge-
schwënn.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Ma 
merci och der Madamm Ministesch.
Mir géifen dann zum Vott iwwert de Projet 7866 iw-
wergoen. Ech ginn dervun aus, dass jiddweree vun 
Iech ageloggt ass.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 7866 et dispense 
du second vote constitutionnel
D’Ofstëmmung fänkt un. Fir d’éischt déi perséinlech 
Stëmmen. Dann d’Procuratiounen.
Une voix | Här President.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Jo?
(Interruption)
Dat ass kee Problem, da maache mir dat.
An de Vott ass elo ofgeschloss ...? A, voilà, elo kann 
ech de Vott ofschléissen: De Vott ass ofgeschloss.
Mir hunn 59 Participatiounen, 59-mol Jo. An ech ginn 
dann dervun aus, dass déi 60. Deputéiert och fonnt 
ginn ass an dass mer da bei 60 landen – also Eestëm-
megkeet fir dëse Projet.
Résultat définitif après redressement : le projet de loi 
7866 est adopté à l’unanimité des 60 votants.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt épouse 
Kemp (par M. Max Hengel), MM. Emile Eicher, Félix 
 Eischen (par M. Jean-Marie Halsdorf), Paul Galles (par 
M. Jean-Paul Schaaf), Léon Gloden, Jean-Marie  Halsdorf, 
Mme Martine Hansen (par M. Gilles Roth), MM. Max 
Hengel, Aly Kaes, Marc Lies, Mme Elisabeth Margue,  
M. Georges Mischo, Mme Octavie Modert, MM. Laurent 
Mosar (par Mme Diane Adehm), Gilles Roth, Jean-Paul 
Schaaf, Marc Spautz, Serge Wilmes (par M. Marc Lies), 
Claude Wiseler (par Mme Octavie Modert) et Michel 
 Wolter ;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, Mme  Simone 
Beissel, MM. Frank Colabianchi, Fernand Etgen (par  
M. Gusty Graas), Gusty Graas, Max Hahn, Mme Carole 
Hartmann, MM. Pim Knaff (par M. Frank Colabianchi), 
Claude Lamberty et Mme Lydie Polfer ;
Mme Simone Asselborn-Bintz, M. Dan Biancalana (par 
M. Yves Cruchten), Mmes Tess Burton, Francine Closener, 
MM. Yves Cruchten, Mars Di Bartolomeo, Mme Cécile 
Hemmen, M. Dan Kersch, Mme Lydia Mutsch et M. Carlo 
Weber ;
Mme Semiray Ahmedova, M. François Benoy,  
Mmes Djuna Bernard, Stéphanie Empain, Chantal Gary, 
M. Marc  Hansen, Mme Josée Lorsché, M. Charles Margue 
et Mme Jessie Thill ;
MM. Jeff Engelen, Fernand Kartheiser, Fred Keup et Roy 
Reding (par M. Fernand Kartheiser) ;
MM. Sven Clement (par M. Marc Goergen) et Marc 
 Goergen ;
Mmes Myriam Cecchetti et Nathalie Oberweis.
Ass d’Chamber d’accord, fir d’Dispens vum zweete 
Vott ze froen?
(Assentiment)
Merci. Dann ass dat esou decidéiert.

12. 7920 – Projet de loi portant modifi-
cation de la loi modifiée du 19 décembre 
2014 relative 1) aux mesures sociales au 

bénéfice des artistes professionnels indé-
pendants et des intermittents du specta-
cle 2) à la promotion de la création artis- 
tique

Mir géifen dann zum nächste Punkt iwwergoen, dat 
ass de Projet de loi 7920, deen zur Verbesserung vun 
den Aarbechtsbedingunge vun de Kënschtler bäidroe 
soll. An d’Rapportrice ass d’Madamm Djuna Bernard. 
Madamm Bernard, Dir hutt d’Wuert.
Rapport de la Commission de la Culture
Mme Djuna Bernard (déi gréng), rapportrice | Merci, 
Här President. D’Konscht- a Kulturschafend an eisem 
Land sinn déi Mënschen, déi derfir suergen, dass eis 
Muséeën, Theateren, Bünen a Kulturhaiser mat Liewe 
gefëllt sinn. Hir Wierker an hiert Schafe bréngen eis 
zur Reflexioun, zur Diskussioun, zum Laachen oder 
zum Kräischen. Si thematiséieren Tabuen, kritiséiere 
Mëssstänn, forme Schéinheet an Ästheetik an droen 
derzou bäi, dass eis Gesellschaft méi faarweg, méi lie-
weg, méi räich ass.
Vill vun eis consomméiere Konscht op déi eng oder 
aner Aart a Weis, mee déi, déi Konscht produzéieren 
an erméiglechen, schafen a schaffen an engem ganz 
spezifesche Kontext. Si hunn aner Aarbechtskondi-
tiounen a Besoine wéi e klassesche Salarié oder Inde-
pendant.
2018 gouf eng Reflexioun a Reform iwwert dat be-
stoend Gesetz vun 2014, dat de Statut an d’finanziell 
Aidë vun den Intermittenten an Artiste reegelt, an de 
Koalitiounsaccord geschriwwen.
(M. Marc Spautz prend la présidence.)
Dëse Wonsch ass och am Kulturentwécklungsplang a 
senger Recommandatioun Nummer 23 ze fannen.
2019 gouf eng Consultation publique mam Kultur-
secteur gestart mam Zil, d’Realitéiten an d’Besoine 
vun den Acteuren um Terrain besser erfaassen ze 
kënnen. Dës Observatiounen an Temoignagë goufen 
am Kader vun de Kulturassisen am Oktober 2020 och 
opgeschafft an diskutéiert.
D’Covid-19-Pandemie huet natierlech, wéi a villen 
aneren Domäner och, wéi eng Lupp d’Situatioun 
vun de Konscht- a Kulturschafende verschäerft an 
däitlech gemaach, wéi wichteg de Kultursecteur an 
eiser Gesellschaft ass a wéi grouss de Besoin vu staat-
lechen Aidë fir de Secteur ass.
An deem Joer duerno goufe méiglech Verbesserungen 
am Gesetz doropshin och mat der ULASC, der Union 
luxembourgeoise des associations du secteur culturel, 
diskutéiert. Insgesamt ass dëse Projet de loi d’Resultat 
vun engem breeden Dialog an e weidere Schrëtt an der 
Professionaliséierung vun eisem Kultur secteur.
Wat genee ännert sech elo mat dësem Gesetz? Ma 
mir schwätzen haut mam Vott vun dësem Gesetz vu 
„mesures de soutien“ an net méi vu „mesures sociales“ 
fir Artisten an Intermittenten. D’Referenzperiod fir nei 
eligibel Artisten ass vun dräi op zwee Joer erofgesat 
ginn. An d’Artisten an d’Konschtschafend mat engem 
Universitéitsofschloss mussen elo just nach eng Refe-
renzperiod vun engem Joer virweisen a sinn och vun 
der Revenuskonditioun dispenséiert.
D’Affiliatioun un d’Sécurité sociale wärend mindes-
tens sechs Méint bleift, et wäert awer mat dësem 
Gesetz eng Bourse de relève en place gesat ginn, fir 
de Start an d’artistescht Schafen no engem Studium 
ze vereinfachen.
De Montant vun den Aidë pro Mount gouf eropgesat, 
soudass en un de qualifizéierte Mindestloun ugepasst 
gëtt, mat engem järleche Plaffongsbetrag vu 6-mol 

dem Mindestloun respektiv 6,5-mol dem Mindestloun 
fir Artisten an Artistinnen iwwer 55 Joer.
Ausserdeem gouf d’Period, fir déi d’Aiden ugefrot 
kënne ginn, vu 24 Méint op 36 Méint eropgesat a bei 
Artisten, déi scho vun den Hëllefe beneficiéieren an iw-
wer 50 Joer al sinn, gouf d’Period souguer vu 24 Méint 
op 60 Méint erhéicht, och dëst, fir laang etabléi ert ar-
tistesch Karriären ze valoriséieren.
Aus Intermittentsperspektiv sinn d’Modifikatioune 
virun allem, dass verschidde Karriären, wéi beispills-
weis déi vum Booker, an Zukunft en compte geholl 
ginn. Och de Carnet de travail gouf vereinfacht a gouf 
beispillsweis esou ugepasst, dass och Formatiouns-
deeg oder Ateliers pédagogiques kënne gezielt ginn. 
An dëse wäert och an Zukunft digital zur Verfügung 
stoen.
Intermittenten, déi iwwer 50 Joer al sinn, mussen an 
Zukunft eng Mindestaktivitéitsdauer vu 60 amplaz 
vun 80 Deeg hunn. An och goufen d’Incompatibili téi - 
te fir d’Intermittenten nei iwwerschafft, fir eng bes-
ser Applikatioun vum Gesetz sécherzestellen a fir méi 
Kloerheet ze hunn, wéi eng Konditiounen d’Intermit-
tenten erfëlle mussen.
De Staatsrot huet eng Rei Insécurité-juridiquë fest-
gestallt a sech notamment un de Begrëffer vum „en-
ga gement notoire“ a vum „événement imprévisi ble“ 
gestouss. Och ronderëm d’Fro vun der Égalité de trai-
tement bezüglech den ënnerschiddleche Konditioune 
fir Artisten iwwer 50 respektiv 55 Joer hat de Staatsrot 
seng Reserven, déi mer awer an der Kommissioun 
konnten aus der Welt schafen.
D’Chambre de Commerce, d’A:LL (ndlr: A:LL 
Schrëftsteller*innen, pour „Association: Luxembourg 
Littérature – écrivain.e.s“) an d’ULASC hunn eis Avis-
 en erageschéckt. Si hunn hiren Accord zum Projet 
zum Ausdrock bruecht a jee no hirer jeeweileger Zou-
stännegkeet och nach eng ganz Rei weiderféierend 
Gedanke geäussert, déi fir zukünfteg Debatte ganz 
bestëmmt nach wäerten interessant sinn.
Här President, dëst Gesetz gouf de 26. November 
2021 deposéiert a mir hunn an deem vergaangene 
Joer an der Kulturkommissioun ganz intensiv drop 
geschafft. De schrëftleche Rapport vun dësem Gesetz 
gouf wéi bei deem viregte Gesetz den 1. Dezember 
2022 ugeholl.
Ech wëll op dëser Plaz dem Sekretariat vun eiser Kom-
missioun, der Madamm Closener an dem Här Louis, 
e ganz häerzleche Merci soen – stellvertriedend bei 
dësem Gesetz fir alleguerten déi aner, déi mer haut 
de Mëtteg stëmmen – fir hir enorm gutt a gewëssen-
haft Aarbecht. An ech wëll dëse Merci awer och gäre 
weiderginn un d’Ekipp aus dem Kulturministère fir hir 
ganz gutt a kloer Erklärungen.
Ech ginn heimadder den Accord vun der grénger 
Fraktioun. Erlaabt mer awer zum Schluss unzemier-
ken, dass dëst e gutt Gesetz fir eise Kultursecteur 
ass, e Gesetz, dat op ville Plazen erwaart a gefuerdert 
gouf a wou ech deemno houfreg sinn, dass mer et 
haut stëmmen an esou eng weider grouss Fuerde-
rung aus dem Kulturentwécklungsplang kann ëmge-
sat ginn.
Ech soen Iech Merci.
M. Marc Spautz, Président de séance | Merci, Ma-
damm Bernard.
Den éischten ageschriwwene Riedner ass déi hono-
rabel Madamm Modert. Madamm Modert, et ass un 
Iech.
Discussion générale
Mme Octavie Modert (CSV) | Merci, Här President. 
Mir knäppen hei eigentlech direkt un eis Diskussioun 
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vu virdrun, vun elo grad un. Et sinn tatsächlech zwou 
Facettë vun enger Medail, déi mer haut e bësse mat-
enee behandelen.
Dir Dammen an Dir Hären, Kultur ass e globaalt 
ëffent lecht Gutt. A mir kënnen natierlech alleguer 
eppes bäidroen zu der kultureller Villfalt, mee ouni 
Künstler a Kulturschaffender gëtt et awer keen dyna-
mesche kulturellen Ökosystem.
Mir hunn zu Lëtzebuerg, mir hunn dat virdru schonn 
alleguerte festgestallt, eng grouss, eng ganz gutt 
an eng lieweg Kulturzeen, déi aneren Natiounen an 
 näischt nosteet, och wann dës Entwécklung hei am 
Land vill méi rezent ass. An ech mengen, datt dat be-
sonnesch zanter deem neie Joerhonnert a Joer dausend 
ass an datt déi zwee Kulturjoren 1995 an 2007 do e 
wichtege Katalysator waren. Elo hu mer jo nees e Kul-
turjoer amgaangen an do denken ech, datt mer och 
erëm weideren Opdriff kréien, well ouni Künstler an 
ouni Kultur ass eng Gesellschaft onkomplett.
Hinnen hir Situatioun ass awer leider dacks prekär 
an de Kultursecteur ass fragill, an duerfir ass dat 
wichteg. An d’CSV setzt sech a fir d’Ënnerstëtzung 
vun den Artisten an der Kultur, ech kann dat nëmme 
widderhuelen, an duerfir sinn déi Gesetzer hei och 
ganz wichteg.
Dat zweet Gesetz vun haut, ech hunn et scho gesot, 
geet eigentlech riicht viru vun deem vu virdrun. Et 
ass e Stéck vun der selwechter Medail. Och hei geet 
et drëm, datt d’Artisten an d’Kulturschaffend vun 
hirem Beruff liewe kënnen, op professioneller Basis, 
als onofhängeg Künstler respektiv Intermittents du 
spectacle, ouni dofir gezwongenerweis en anere Be-
ruff oder eng aner Aarbecht ausüben ze mussen, fir 
kënnen ze iwwerliewen.
D’Objektiv vun den zwee Gesetzer ass am Fong geholl 
dann d’selwecht, awer de Champ d’application vu 
Kultur | lx  ass natierlech ënnerschiddlech. Bei deem 
éischte Gesetz vu Kultur | lx stoung d’Fërderung am 
Mëttelpunkt, fir den Artist ze vernetzen an duerch 
Vermëttlung senger Karriär virunzehëllefen. An hei 
geet et elo ëm déi direkt materiell Ënnerstëtzung vun 
den Artisten, fir hinnen an akommesschwierege Mo-
menter virunzehëllefen.
De Prinzipp vun dësem Gesetz ass net nei, kritt awer 
elo vill weiderféierend Verbesserungen. De Statut 
vum Artiste professionnel an dem Intermittent du 
spectacle – an ech erlabe mer, Dir Dammen an Dir 
Hären, dat hei Gesetz och weiderhin als Statut ze be-
zeechnen – ass ënnert der CSV-Kulturministesch Erna 
Hennicot agefouert ginn. Et sinn en Deel Ännerungen 
am Laf vun der Zäit zu deem Regimm entstanen. 2014 
ass et als neit Gesetz a Kraaft getrueden, dat awer en 
Deel Réckschléi bruecht huet, an et ass duerno och 
nach punktuell geännert ginn.
Haut kommen dann eng Rei ganz fundamental Mo-
difikatiounen, déi d’CSV begréisst. En Deel dovun-
ner – an dat huet d’Rapportrice Djuna Bernard och 
ganz gutt beschriwwe gehat, merci hir nach eng 
Kéier, schonn erëm, fir dee ganz gudde Rapport, 
mëndlech ass dat ëmmer ganz flott, wéi si dat seet 
hei a wat se eis och weider bäibréngt do derzou –, 
also en Deel vun deem Gesetz kënnt aus Consulta-
tioune mam Secteur eraus, déi ganz intensiv vum 
Ministère an der Covidzäit gefouert gi sinn, soudatt 
och praktesch Iwwerleeungen agefloss sinn, wéi den 
elektronesche Carnet an aneres. Ech mengen, datt et 
och administrativ weider praktikabel muss sinn. Ech 
mengen, dat ass jo ëmmer en allgemenge Wonsch, 
dat ass och ëmmer e Wonsch, dee vum Secteur a vun 
all Beneficiaire vun Hëllefe vum Staat ëmmer méi 
geäussert gëtt. Op där anerer Säit sinn natierlech 
och Saachen, déi awer och musse gefrot ginn an déi 

natierlech och mussen erfëllt ginn. Trotzdeem ass et 
wichteg, datt dat ëmmer op eng praktikabel Aart a 
Weis gemaach gëtt.
Ech wëll och nach eng Kéier ënnersträichen, datt 
d’Post-Covid-Zäit net einfach ass fir de Kultursecteur. 
D’Zesummenaarbecht wärend dem Covid war awer 
ganz gutt zwëschent dem Ministère an de Künstler an 
de Kulturschaffenden a vill Kontakter sinn iwwert déi 
Zäit entstanen an hunn och ënner anerem zu dësem 
Gesetz an de Verbesserunge gefouert.
Ech sinn och frou, datt een Deel vu menge Virschléi 
an Umierkungen, déi ech iterativ gemaach hunn, och 
op dëser Tribün, hiren Néierschlag am Gesetz fonnt 
hunn. Ech erlabe mer hei zum Beispill ze ernimmen, 
datt grad de Jonke méi fréi entgéintzekommen an 
hinnen den Einstig ze erliichtere wichteg ass. Dat 
hat ech och 2014 an enger Motioun, déi ech hei de-
poséiert hat, gefrot, fir hinnen no sechs an net no 
zwielef Méint den Zougang zu den Aiden ze erméig-
lechen, oder fir d’Stagezäit insgesamt erofzesetzen 
oder d’Mobilitéit ze fërderen an d’Residenzzäit erof - 
zesetzen, e Cumul mam Regimm vum Droit d’éta blis-
se ment ze erlaben, eng Zort Noutfallfong ze schafe fir 
Situatioune wéi de Covid.
Ech begréissen, datt déi Iwwerleeungen Entrée fonnt 
hunn an dat neit Gesetz, zum Deel an anerer Form, 
wéi vu mir virgeschloen, mee d’Objektiv ass dat sel-
wecht an d’Zil ass erreecht. An dat ass jo dat, wat zielt 
a wat wichteg ass.
Ech ginn, Här President, Dir Dammen an Dir Hären, 
net an op Formuléierungen a Legistik vun dësem 
Gesetzesprojet. Et waren hei, wéi beim Gesetz vu 
virdrun, en Deel formell Oppositioune vum Staatsrot 
komm. Et ass dofir och gutt, datt e Glossär ausge-
schafft gëtt, fir d’Gesetz méi einfach ze liesen an ze 
verstoen. Och dat ass ëmmer erëm eng Erausfuerde-
rung. Et ass och gutt, datt den Titel vum Gesetz in fine 
ugepasst ginn ass. Ech war net frou mat deem Titel, 
deen d’Gesetz 2014 kritt hat. Mat där minimaler Än-
nerung, déi komm ass, ass et awer elo besser.
E Wuert zu der Moossnam vun der Valoriséierung 
vun de Carrières établies, wat jo eng nei Moossnam 
ass, oder eng weider ..., jo dach, eng nei Moossnam. 
Vläicht awer och en neie Bedarf, an dat mag ee 
vläicht erstaunen. Et ass richteg, datt dëst viru Joren 
eigentlech manner, wann iwwerhaapt, néideg war. 
Et ass et haut awer, mengen ech, méi. Dat ass vläicht 
schued, awer et ass trotzdeem d’Realitéit, an dofir ass 
et ganz gutt, datt am Gesetz esou eng Moossnam vir-
gesi ginn ass. Ech mengen, dat ass wichteg, datt och 
d’Leit mat der Zäit, wa se vläicht virdrun Erfolleger 
haten – et ass net ëmmer einfach, dat e ganzt Liewe 
laang virunzeféieren –, duerno awer net solle fale ge-
looss ginn déi lescht puer Joren, éier se dann an en, 
jee, manner aktive Statut, jiddefalls am Beräich vun 
der Sécurité sociale, eraginn.
Natierlech ass et ëmmer besser, guer net brauchen 
op d’Bäihëllefe vum Statut zréckzegräifen. Dat ass 
natierlech kloer. Mee wann d’Zäiten awer sinn, wéi se 
heiansdo sinn, dann ass et wichteg, datt dee Filet do 
ass, datt dat Netz do ass, datt se do kënnen drafalen 
a wärend enger Zäitchen dovunner opgefaange ginn 
an datt se net net wëssen, wouhinner a wat maa-
chen, an et dofir missten opginn, Kultur a Konscht ze 
 schafen an domadder kënnen hiert Talent weiderze-
féieren.
Mir wëssen natierlech och, datt e ganze Kosmos néi-
deg ass ronderëm dat Ganzt, wéi Galerien an Editiou-
nen, an dat sinn alles wichteg Stécker an der ganzer 
Kulturketten, déi derbäi sinn. Mir hu bei deem Gesetz 
virdrun do dervunner geschwat. Natierlech sinn dat 
wichteg Elementer.

An awer huet dat Gesetz hei scho laang ëmmer erëm 
seng Néidegkeet bewise gehat. A Madamm Minister, 
et sinn dëst zwee ganz weesentlech Gesetzer fir de Sec-
teur, déi ech begréissen an ënnerstëtzen an zu deenen 
ech der CSV hiren Accord ginn. Iech, Madamm Minis-
ter, an Äre Mataarbechter e ganz grousst Kompliment 
fir déi Gesetzer, déi haut kommen! Et kënnt nach eent 
respektiv nach en anert, dat manner fir de Secteur ass. 
Dat bréngt de Kultursecteur an d’Artisten e gutt Stéck 
virun an et ass eng wichteg Aarbecht, déi gemaach 
ginn ass. Et ass wichteg fir de Secteur. Mat den Eraus-
fuerderungen, déi, wéi gesot, och an der Lescht nach 
derbäikomm sinn, ass dat ganz néideg.
Ech wëll dofir Iech e Kompliment ausdrécken an 
ech wëll och e Luef un den zoustännege Service am 
 Kulturministère ginn, deen d’Bäihëllefe geréiert. En 
huet ëmmer den Artisten an Intermittentë vill viruge-
hollef. A mat den neien an zousätzleche Moossname 
gëtt en hei natierlech och nach weiderhi gefuerdert, 
fir déi nei Moossnamen ze vulgariséieren, bekannt ze 
maachen an zouzeschwätzen.
Mme Djuna Bernard (déi gréng), rapportrice | Très 
bien!
Mme Octavie Modert (CSV) | D’Hëllefe ginn natier-
lech iwwert de materielle Wäert, dee se hunn, eraus. 
A mir hu vun dem administrative Punkt geschwat, dat 
ass jo ëmmer bei esou Saachen derbäi. An ech weess, 
datt si dat awer ëmmer op eng ganz, ganz mënsch-
lech Aart a Weis gemaach hunn.
Déi nei Moossnamen, déi hei elo entstinn, wäerten 
dëse Secteur gutt ënnerstëtzen a wäerten en och 
weider bréngen. Mir wëssen, datt déi Zuele vun den 
Artisten an och vun den Intermittenten, déi heivun-
ner beneficiéieren, net esou wansinneg héich sinn am 
Verglach zum Rescht vun der Bevëlkerung an dofir och 
net fir de Staatsbeidel elo dee gréisste Problem géife 
bedeiten. Et hëlleft awer den Artisten an hirer Karriär 
virun. An ech wëll ënnersträichen, datt et zwee ganz 
wichteg Gesetzer sinn, déi haut hei gestëmmt ginn.
Et kann een natierlech eng Klammer opmaachen a 
soen, d’Artiste mussen och wëssen, wéini se aus dem 
Statut erauswëllen. Mee dat ass hir Entscheedung. Dat 
ass eng aner Saach. An hei ass d’Gesetz do, fir hinne 
virun zehëllefen dee Moment, wou si et brauchen.
Nom Covid kënnt d’Normalitéit vu virdrun och net 
méi zréck. Et soll awer net nëmme Konsumkultur als 
Resultat vun där Zäit bleiwen. Ech widderhuelen, et 
muss een d’Kultur an der Post-Covid-Zäit nees spieren 
a gesinn. Ech wëll och, datt dat mënschlecht Grond-
bedürfnis, fir sech auszedrécken, fir kreativ ze sinn, fir 
duerch Konfrontatioun vun Iddie weiderzekommen, fir 
Valeuren ze vermëttelen, de sozialen Zesummenhalt, 
also alles, wat Kultur ausmécht, eiser Gesellschaft net 
verluer geet. Dofir muss de Stellewäert vum Künstler 
an der Gesellschaft verstäerkt an unerkannt ginn.
An dofir ass dat Gesetz hei wichteg a richteg a gutt. An 
dofir ass et wichteg, an dat ass och der CSV wichteg, 
datt de Künstler hir sozial Ofsécherung verbessert gëtt. 
Fräischaffend an haaptberufflech Artisten an Intermit-
tenten hunn et net ëmmer einfach an dat ass an deem 
klenge Land nach éischter de Fall. Dofir ass haut e 
gudden Dag fir si.
Ech soen Iech villmools Merci.
Plusieurs voix | Très bien! 
M. Marc Spautz, Président de séance | Merci der 
honorabeler Madamm Octavie Modert. Den nächs-
ten ageschriwwene Riedner ass den honorabelen Här 
 André Bauler. Här Bauler, Dir hutt d’Wuert.
M. André Bauler (DP) | Merci, Här President. Et ass 
eigentlech schonn esou vill Guddes a Pertinentes ge-
sot ginn, soudatt ech et relativ kuerz maachen. Ech 
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wéilt awer meng Ried net ufänken, ouni nach eng 
Kéier drun ze erënneren, datt de Mënsch an d’Kultur 
ontrennbar matenee verbonne sinn. Déi eelst bekannt 
Molerei iwwregens ass iwwer 45.000 Joer al, dat eelst 
Museksinstrument anscheinend iwwer 35.000. Konscht 
an all hire Facetten huet dem Mënsch schonn ëmmer 
erlaabt, fir seng Ëmwelt an och seng déif Gefiller ze 
verschaffen. Konscht a Kënschtler kënne Kritik üben 
an och Debatten ustoussen a si leeschten domadder 
e wichtege Bäitrag fir eis Gesellschaft, jo, fir eis Demo-
kratie.
Mee esou bedeitend wéi Konscht a Kultur fir eis Gesell-
schaft och sinn, d’Kënschtlerliewen ass net ëmmer ein-
fach. D’Liewen ass bekanntlech, wéi mer ëmmer esou 
léif soen, kee Kichelchen, an am Kënschtlerliewe fléien 
engem bekanntlech net all Dag gebroden Dauwen an 
de Mond. Et entsprécht, wann een d’Kënschtlerliewe 
kuckt, net ëmmer dem klassesche Scheema vun engem 
traditionelle Vollzäitjob. D’Revenue si ganz dacks 
Schwankungen ausgesat. Et gëtt Perioden, Zäitin ter-
vallen, wou ee sech mat senge Wierker liicht iwwer 
Waasser hale kann oder wou een als Intermittent fir e 
puer Méint engagéiert gëtt. Mee wann eppes ännert, 
da kann de Wand sech ganz séier nees dréien an et 
steet een da virun enger Drécheperiod.
Eng Drécheperiod, déi kann antrieden an dann och, 
le cas échéant, mol méi laang daueren. Dat mécht 
de Kënschtler a besonnesch och den Intermittent 
du spectacle ufälleg fir finanziell Schwieregkeeten, 
fir materiell Contrainten. Dat hunn, an dat ass och 
d’éinescht gesot ginn, net zulescht d’Jore vun der 
Pan demie eis gewisen. Se hunn eis gewisen, wéi 
verletzlech letztlech d’Konschtzeen am Allgemengen 
an d’Kënschtler am Spezielle sinn. D’Regierung huet 
deemools déi néideg Hëllefe bereetgestallt, fir déi 
betraffe Leit iwwer Waasser ze halen. Trotzdeem ass 
eis all, mengen ech, bewosst ginn, datt mir de Kultur-
beräich méi widderstandsfäeg mussen opstellen.
An de leschte Joren ass scho villes geschitt, fir d’Situa-
tioun vun den Artisten an den Intermittents du spec-
tacle etappeweis ze verbesseren, vun 2014 un. An ech 
wëll och hei d’Aarbecht vum fréiere Staatssekretär 
Guy Arendt würdegen.
Meng Fraktioun begréisst dann awer och hei den Asaz 
an den Engagement vun der Ministesch Sam Tanson, 
déi mat dësem Gesetzesprojet d’Aarbechtskonditiounen 
am Kulturberäich nach eng Kéier op de Leescht geholl 
huet, fir se ze verbesseren. Besonnesch begréisst meng 
Fraktioun, datt den Zougang zu de finanziellen Hëllefe 
vereinfacht, den Alter vun de betraffene Persoune bes-
ser consideréiert, besser berücksichtegt gëtt an de Sta-
tut vum onofhängegen Artist verbessert ka ginn.
D’Situatioun vun den Independanten, vun de selb - 
st änneg schaffende Leit, war besonnesch wärend der 
Pandemie ganz fragill. An dofir iwwerrascht et och 
vläicht net, firwat meng Fraktiounskolleegin Carole 
Hartmann motivéiert war, fir och eng Interpellatioun 
allgemeng zum Statut vun den Independanten unze-
froen. Dëse Sujet wäert och verdéngterweis nach eng 
Kéier an de Mëttelpunkt vun der politescher Debatt 
hei am Plenum vun der Chamber réckelen.
Ech ginn net weider op d’Detailer vun dësem Ge-
setzesprojet an, well d’Madamm Bernard an hiren 
exzellente Rapporten dat schonn op eng pertinent 
Manéier gemaach huet an all wichteg Punkten hei 
opgegraff an erkläert huet. Duerfir nach eng Kéier e 
grousse Merci un all Bedeelegt a besonnesch dann 
eeben och un d’Rapportrice Djuna Bernard.
Mir bleift op dëser Plaz nach just, den Accord vu 
menger Fraktioun ze ginn. Mat dëser Reform leeschte 
mer dem Kultursecteur an all de Leit, déi doranner 
wierken, e wichtegen Déngscht. Mir wäertschätze si, 

andeems mer se och a grad finanziell besser beglee-
den an encadréieren.
Ech soen Iech Merci fir Är Opmierksamkeet.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Marc Spautz, Président de séance | Merci dem 
honorabelen Här Bauler. Déi nächst ageschriwwe 
Riednerin ass déi honorabel Madamm Simone 
 Asselborn. Madamm Asselborn, Dir hutt d’Wuert.
Mme Simone Asselborn-Bintz (LSAP) | Merci, Här 
President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, de Kënscht-
ler steet am Zentrum vun eiser Kulturzeen, well ouni 
Kënschtler kann et keng Kultur ginn. Well kënscht-
leresch Aarbecht net eleng eng reng ekonomesch 
Valeur huet, esou wéi mer et virdrun am Projet iw-
wer Kultur | lx schonns erläutert hunn, mee och 
eng Valeur fir eis Gesellschaft, doe mer och eiser 
Gesell schaft insgesamt eppes Guddes, wa mer eis 
Kënschtler ënnerstëtzen. Mat hirer Aarbecht droen 
eis Kënschtler nämlech entscheedend zum sozialen 
Austausch an zur sozialer Kohäsioun vum Land bäi. 
Spéitstens wärend dem Confinement, wéi d’kulturellt 
Liewen am Stëllstand war, huet jidderee virun Ae ge-
fouert kritt, wéi wichteg d’Kultur fir eng emanzipéiert 
Gesellschaft ass.
Aus dëser Reflexioun eraus sinn ech frou, dass am 
Gesetzesprojet iwwert d’Mesurë fir d’Kënschtler an 
d’Intermittenten aus de „mesures sociales“ dann 
elo „mesures de soutien“ gi sinn. De Kënschtler gëtt 
manner an d’Positioun vun engem sougenannte Bitt-
steller gesat, an dat ass a mengen Aen e wichtege 
Progrès vun dësem Gesetzesprojet.
Op där enger Säit gëtt et fir de professionellen Artist 
eng ganz Partie Verbesserungen. Mir stëmmen eng 
Hausse vun den Hëllefen, déi en Artist pro Mount 
kréie kann. Mir verkierzen awer och d’Mindestdauer 
vun der Affiliatioun als Travailleur indépendant vun 
dräi op zwee Joer, déi den Artist ouni Universitéits-
diplom muss virweise kënnen. An d’Durée, wärend 
där den Artist Hëllefe kréie kann, gëtt vun der drët-
ter Admissioun u vu 24 op 36 Méint eropgesat. Do-
madder schafe mer méi Previsibilitéit fir den Artist. 
D’Konditiounen, fir an de Regimm eranzekommen, 
ginn awer och fir d’Artiste mat Universitéitsdiplom 
manner restriktiv. Derbäi kënnt dann hei d’Bourse de 
relève fir d’Artisten, déi vun der Uni kommen.
Op där anerer Säit ass dann och den Intermittent net 
vergiess ginn. Den Intermittent kann elo och Forma-
tiounsdeeg a pedagogesch Ateliere fir de Carnet de 
travail geltend maachen. An dëse Carnet sengersäits 
gëtt dann digitaliséiert, wat eng administrativ Verein-
fachung mat sech bréngt an och eng Doleance vum 
Secteur gewiescht ass.
Souwuel fir de professionellen Artist wéi fir den Inter-
mittent ginn d’Perioden, wärend deenen d’Hëllef an 
Usproch geholl gëtt, ausser Kraaft gesat am Fall vu 
beispillsweis engem Congé parental. Dëst ass eng 
néideg Flexibilitéit, wat jo och ganz gutt an eis haiteg 
Zäit passt.
De professionellen Artist an den Intermittent gi mat 
dësem Gesetzestext revaloriséiert. Et besteet awer 
keen Zweifel, dass d’Aarbecht, déi vun hinne ge-
leescht gëtt, fir dass de kënschtleresche Projet Rea-
litéit ka ginn, wäit iwwert dat erausgeet, wat dës 
Hëllefen ubidde kënnen. Do gëtt als Kulturschafende 
méi wéi eng Nuetsschicht gemaach, bis e Projet esou 
ass, wéi sech de Kulturschafenden dat virgestallt 
huet. Et ass nun emol kee Beruff wéi en aneren, mee 
et ass virun allem och eng Passioun.
Et besteet och keen Zweifel, dass déi héich Wun-
nengspräisser hei zu Lëtzebuerg eng existenziell 
Eraus fuerderung och fir Kulturschafender duerstel-
len, well si nëmme seelen eng finanziell Previsibilitéit 

kënnen hunn. Mir mussen dës Problematik am Bléck 
behalen, well mir däerfen net zouloossen, dass mer 
Kënschtler aus eiser Konschtzeen verléieren, well se 
sech zu Lëtzebuerg kee Logement kënne leeschten. 
Lëtzebuerg muss als Standuert fir Kulturschafender 
attraktiv bleiwen. Dofir däerfen d’Liewenskäschten 
net iwwerméisseg deier gi par rapport zu den Oppor-
tunitéiten, déi Lëtzebuerg also de Kulturschafende 
bitt an der Entwécklung vun hirer Karriär.
Nieft de professionelle Kulturschafende lieft eis 
 Kulturzeen zu Lëtzebuerg awer och vum Benevolat, 
deen eng immens wäertvoll Aarbecht leescht an deen 
och net däerf vergiess ginn. D’Aarbecht vum Bene-
volat léisst sech u sech net monetär chiffréieren, an 
dat ass och net onbedéngt vun de Benevollen esou 
gewënscht. Sécher ass awer, dass ouni de Benevolat 
villes, wat zu Lëtzebuerg an der Kulturzeen geschitt, 
net méiglech wär. Béid Sphären, déi Professionell an 
déi Benevoll, kënnen am Austausch vunenee léieren a 
mussen Hand an Hand goen, fir dass mer eise kultu-
relle Räichtum zu Lëtzebuerg erhale kënnen.
Mat dëse puer Bemierkunge géif ech gären den Ac-
cord am Numm vun der LSAP-Fraktioun zu dësem 
Gesetzesprojet ginn, well en eng ganz Partie Verbes-
serunge fir d’Kulturschafend mat sech bréngt.
Ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren a soen der 
Madamm Bernard dann och hei nach eemol Merci fir 
hire gudden ausféierleche schrëftlechen a mëndleche 
Rapport. Merci.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Marc Spautz, Président de séance | Merci der 
Madamm Asselborn. An den nächsten ageschriwwene 
Riedner ass den Här Keup. Här Keup, Dir hutt d’Wuert.
M. Fred Keup (ADR) | Villmools merci, Här President, 
léif Kolleegen. A villmools merci och all menge Virried-
ner fir déi wonnerschéi Wierder, déi se fonnt hunn, fir 
dat hei ze beschreiwen an d’Ënnerstëtzung fir d’Kultur 
hei zu Lëtzebuerg auszedrécken. Och mir begréissen, 
dass d’Kultur ënnerstëtzt gëtt, dass d’Artisten ënner-
stëtzt ginn, an dat aus alle Beräicher. Dat ass och net vu 
Muttwëll. An ech wëll e bësse méi konkreet ginn hei.
Mir sinn e klenge Marché hei zu Lëtzebuerg mat rela-
tiv wéinegen Awunner, enger klenger Masse critique. 
An et ass natierlech naturgegeeben da schwéier fir 
en Artist, fir hei a Lëtzebuerg säi Liewe mat senger 
Konscht ze maachen, fir sech domadder iwwer Waas-
ser ze halen.
Ech huelen iergendee Beispill. Dir kënnt Iech virstel-
len elo, de Fausti, dat war jo dann hei am Land e ganz 
gudden a bekannte Museker, deen hei vill Erfolleg hat, 
deen dat och haaptberufflech gemaach huet an deen a 
Lëtzebuerg och säi Liewen domadder konnt maachen. 
Mee stellt ee sech esou eng Persoun vir, wann déi 
vläicht an Däitschland oder an engem anere grousse 
Land gebuer gewiescht wier, wou se e grousse Marché 
gehat hätt, dann hätt déi natierlech do warscheinlech 
vill méi erreecht!
Une voix | Ma hie war an Däitschland!
M. Fred Keup (ADR) | Jo, do war en, natierlech. Mee 
wann e vun do gewiescht wier, hätt e warscheinlech 
nach vill méi kënnen do erreechen. Dat ass eeben e 
bëssen, jo, den Destin vun de Lëtzebuerger Kënscht-
ler. Duerfir ass et méi schwéier, an d’autant plus ass 
et natierlech richteg, dass mer déi da weider vill 
ënner stëtzen.
Dir musst natierlech och bedenken, dass et awer och 
net ëmmer evident ass. Et si ganz vill Kënschtler, déi 
kenne sech do net onbedéngt gutt aus, et ass net 
ëmmer einfach, fir sech do erëmzefannen, fir dat 
 alles auszefëllen, fir eventuell iergendwéi gehollef ze 
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kréien. Ech mengen, mir hunn och Artisten – an dat 
si jo oft grad déi interessant –, déi net onbedéngt 
zu deem Establishment, wou jiddwereen deen anere 
kennt, gehéieren, déi och net onbedéngt wëllen do-
zou gehéieren. Dat war och an der Geschicht oft esou. 
Ech wëll drun erënneren, dass grad déi grouss Ge-
nien an der Kulturgeschicht oft eeben net déi waren, 
déi zum Establishment aus hirer Zäit gehéiert hunn.
Ech wëll Iech och e Beispill ginn aus der aktueller Zäit, 
haut 2022. Ech mengen, fir en Numm ze nennen, ee 
vun deene bekanntsten, wann net souguer dee be-
kanntste Kënschtler bei der Jugend, dat ass haut de 
Bazooka Brooze. Ech mengen, dee kennt heibanne 
warscheinlech bal keen. An dat ass e Beispill vun 
engem Kënschtler, ...
Une voix | Dach.
M. Fred Keup (ADR) | Tipptopp, ganz gutt!
... deen am Fong ganz bekannt ass an deen awer ..., 
jo, wou ee sech froe kann: Wéi kann een dann esou 
Talenter – ob een dermat averstanen ass oder net, 
wat déi Leit soen, dat ass eng aner Geschicht –, wéi 
kann een esou Talenter ënnerstëtzen?
Dat heiten, dat ass also e Projet, dee mer gutt fannen, 
well mer hoffen, dass doduerch dat geschitt. An duer-
fir kritt deen natierlech den Accord vun der ADR. Ech 
soen Iech alleguerte Merci.
M. Fernand Kartheiser (ADR) | Très bien!
M. Marc Spautz, Président de séance | Merci dem 
honorabelen Här Keup. Déi nächst ageschriwwe Ried-
nerin ass déi honorabel Madamm Nathalie Oberweis. 
Madamm Oberweis, wannechgelift.
Mme Nathalie Oberweis (déi Lénk) | Merci, Här 
President, fir d’Wuert. Merci virun allem fir d’alle r-
éischt der Rapportrice nach eng Kéier fir hire Rap-
port. Jo, dëst ass prinzipiell e ganz gudden Text, 
virun allem, well e jo als Zil d’Verbesserung vum Aar-
bechtskader vun Artisten an Intermittenten huet, en 
vue vun enger méi konsequenter Ënnerstëtzung vun 
de Kënschtler an der Kreatioun. Dofir begréisse mir 
deen och ganz kloer. An och wann et mat Sécherheet 
net „der Weisheit letzter Schluss“ ass, ass dëse Projet 
dach e ganz grousse Fortschrëtt. An dofir stëmme mir 
deen als Lénk och ganz kloer mat.
Besonnesch wat d’Artisten ugeet, gëtt et weesentlech 
Verbesserungen. Den Zougang gëtt erliichtert do-
duerch, dass d’Stagezäit vun dräi op zwee Joer erof-
gesat gëtt a bei jonken Diploméierten eng Bourse 
agefouert gëtt, déi hinnen den éischte Schratt an 
d’Beruffsliewe vereinfacht, andeems se Urecht op 
eng Bourse hunn, déi zumindest d’Cotisation sociale 
wärend den éischte Méint couvréiert, ier se iwwer-
haapt kënnen de Statut ufroen. Bei den Artiste ginn 
och d’Montante vun den Hëllefen no uewe geschrauft 
respektiv de Plaffong gëtt an d’Luucht gesat, fir dee 
se kënnen eng Hëllef ufroen.
Déi administrativ Prozedure gi vereinfacht, andeems 
een no der éischter Demande net méi all zwee Joer de 
Statut erneiere muss, mee all dräi Joer, an nodeems 
ee 50 Joer krut, nëmme méi all fënnef Joer.
Generell begréisse mir natierlech souwuel bei den 
Artiste wéi bei den Intermittenten all déi Bestëmmun-
gen, déi dem Alter och Rechnung droen. Dëst ass, dat 
ass och virdru scho gesot ginn, net nëmmen eng Un-
erkennung vun enger Karriär, mee dréit der Tatsaach 
och Rechnung, datt ee mat 50 oder 55 net méi esou 
agill kann agéiere wéi en 30-Järegen.
Bei den Intermittentë sinn d’Verännerunge manner 
grouss, awer prinzipiell och begréissenswäert, vun 
den administrative Vereinfachungen, wat de Carnet 
de travail ugeet, bis zur Méiglechkeet, zéng Deeg 

Formatioun respektiv pedagogesch Aktivitéite kënne 
geltend ze maachen.
Nawell gëtt et eiser Meenung no dräi Bemollen, op 
déi mer ganz gäre géifen agoen a firwat mer men-
gen, dass och dëst Gesetz nach kéint e bësselche ver-
bes sert ginn. Éischtens feelt et nach ëmmer un der 
Unerkennung vun der Theater- oder Musekspeda-
gogik als kënschtleresche Beruff. Dëst si ganz dacks 
Fräischaffender, déi duerch all Raster falen an och 
an dësem Gesetz als Intermittent net déi néideg Un-
erkennung kréien – an domadder Usproch op Hëlle-
fen –, déi se eigentlech verdéngt hätten.
Zweetens: Et kéint ee sech d’Fro stellen, ob et net 
och sënnvoll gewiescht wier, bei den Intermittenten, 
änlech wéi bei den Artisten, Reegelen ze fannen, fir 
d’Aarbecht net méi op déi lescht zwielef Méint ze be-
wäerten, mee op méi laang Zäitraim. Et ass nämlech 
och bei den Intermittentë ganz gutt méiglech, datt ee 
mol Joren huet, wou eng Année creuse kënnt, an där 
ee riskéiert, d’Konditioune fir e Joer net ze erfëllen. 
Dofir sollt ee sech iwwerleeën, ob een d’Konditioun 
vun deenen 80 Deeg op ee Joer net op ee Joer sollt 
kucken, mee op zwee oder dräi Joer.
Drëttens: Déi Hëllefen, déi mer hei votéieren, sinn 
immens wichteg, mee si kënnen awer och nëmmen e 
Complement sinn, den Haaptbestanddeel muss eng 
anstänneg Bezuelung sinn. Hei stelle mer mat Be-
dauere fest, datt d’Recommandatioune vun der ASPRO 
nach ëmmer net allgemeng verbindlech sinn.
Wéi gesot ass dëse Projet ganz kloer eng Verbesse-
rung, e Schrëtt an eng richteg Richtung, a mir ënner-
stëtzen e mat. Villmools merci och nach eng Kéier un 
de Kulturministère natierlech.
M. Marc Spautz, Président de séance | Merci der ho-
norabeler Madamm Nathalie Oberweis. An den nächs-
ten ageschriwwene Riedner ass den Här Goergen. Här 
Goergen, Dir hutt d’Wuert.
M. Marc Goergen (Piraten) | Merci, Här President. 
Hei och nach eng Kéier dat selwecht, an och merci 
der Madamm Djuna Bernard fir dee gudde schrëft-
leche Rapport. Merci.
M. Marc Spautz, Président de séance | Merci dem 
Här Goergen.
An dann huet d’Regierung d’Wuert. Wannechgelift, 
Madamm Tanson.
Prise de position du Gouvernement
Mme Sam Tanson, Ministre de la Culture | Jo, 
merci Iech all fir déi ënnerstëtzend Wierder, déi ex-
treem wichteg si fir de Kultursecteur. Et ass schéin 
ze gesinn, dass eng ganz Chamber an engem Land 
derhannertsteet, dass mer déi vulnerabel Artisten 
um finanzielle Plang zesummen nach besser wël-
len ënnerstëtzen, wéi mer dat haut scho maachen. 
Mir sinn och eigentlech eent vun deene wéinege 
Länner an Europa, déi esou e System hunn. Et ass jo 
ugeklongen, dass dat zréckgeet op d’Madamm Erna 
Hennicot-Schoepges. An dat ass eng Errungenschaft 
fir e Land, dass mer eng Ofsécherung hu fir eis Artiste 
fir déi Zäiten, déi ëmmer an engem kënschtleresche 
Liewe virkommen, déi normal sinn, wou keng aktiv 
Produktioun stattfënnt, wou vläicht eng Prepara tioun 
stattfënnt, wou vläicht eng Reflexioun stattfënnt, mee 
wou awer och eng finanziell Ofsécherung muss do 
sinn. An ech fannen et wierklech schéin ze gesinn, 
dass hei keen dat a Fro stellt!
Une voix | Très bien!
Mme Sam Tanson, Ministre de la Culture | Mir hunn 
awer och gesinn, an dat ass jo och elo ugeklongen, 
notamment wärend der Pandemie, wéi exposéiert 
d’Independanten en général sinn, mee d’Artisten 

nach e bësselche méi, well se sech wierklech vun 
engem Kontrakt zu deem aneren hangelen an ëmmer 
e bëssen ofhängeg si vun deenen Opträg, déi grad 
kommen, vun deene Venten, déi grad kommen, oder 
dovun, ob se dann e Lieu fanne fir déi Produktioun, 
déi se ausgeschafft hunn.
(M. Mars Di Bartolomeo reprend la présidence.)
Mir hate ganz séier kënne reagéieren iwwert dat heite 
Gesetz, wou mer verschidden Adaptatioune virgeholl 
haten a Covidzäiten. Déi hu gegraff, dat war eng ganz 
wäertvoll Ënnerstëtzung. Mee doriwwer eraus war et 
néideg, dass mer d’Gesetz, wéi et schonn e puermol 
geschitt ass, elo nach eng Kéier e bësse méi struktu-
rell uginn an erëm deenen aktuelle Konditiounen 
upassen. Och dat war aus dem Prozess vum Kulturent-
wécklungsplang erausgaangen, der Recommanda-
tioun Nummer 28 vum KEP, dass mer hei sollten nach 
eng Kéier nobesseren.
Mir hunn aktuell 87 Persounen, déi vun den Hëllefe 
fir d’Artistes professionnels indépendants profitéie-
ren, an 220 Persounen, déi vun den Hëllefe fir Inter-
mit tents du spectacle profitéieren. An de Fonds 
social culturel, iwwert deen d’Aidë lafen, huet 2021 
Hëllefen an Héicht vun ongeféier 3,9 Milliounen aus-
geschott. 2022 si mer bis elo bei zirka 3,3 Milliounen. 
Do gesäit een den Impakt vun de Covidmesuren, déi 
maachen, dass et ee Moment e bësse méi héich war, 
well do hate mer jo d’Konditiounen erliichtert an och 
d’Bezuel ungen developpéiert.
Wéi si mer elo virgaangen, fir dat heiten auszeschaf-
fen? Mir hunn do net am loftleere Raum fonctionéiert. 
Mir hunn eng ëffentlech Consultatioun lancéiert gehat 
am Oktober 2019, wou mer dann och ganz vill perti-
nent Remarken erakruten, déi sech haut am Text erëm-
fannen: d’Erofsetze vun de Referenzperioden – ech si 
lo bei den Artisten –, d’Verlängerung vun der Period, 
 wärend där ee vun den Aidë profitéiere kann, d’Änne-
rung vun der Verdeelung vun den Aiden, Moossna-
men, déi sech geziilt un etabléiert Kënschtler iwwer 
50 Joer riichten, wat wierklech eppes ass, wat ëmmer 
erëmkomm ass, an och d’Ännerung vun der Bezeech-
nung, déi negativ Konnotatioun vun där Formuléie-
rung „aides sociales“. Well et ass net eng Aide sociale, 
et ass eppes, wat mer ubidden, fir dass Artiste kënne 
lafend vun hirer Konscht liewen, fir dass mer eng 
professionell Konschtzeen zu Lëtzebuerg hunn, eng 
Kulturzeen. An et huet näischt mat enger Aide sociale 
in fine ze dinn. An ech verstinn, dass dat eppes ass, wat 
ëmmer erëmkomm ass.
Bei den Intermittents du spectacle, do war ee vun de 
wichtege Punkten dee vun deene „jours d’activités“. 
Wéi gi se berechent? Wat gëtt unerkannt als Aktivitéi-
ten? An och do erëm déi Demande vun deenen iwwer 
50-Järegen an dee faméise Carnet de travail, deen et 
da just a Pabeierform gouf. Voilà!
Mir hu wierklech probéiert, allem Rechnung ze 
droen. Mir haten och Echangë mat der ULASC. Dat 
ass och eng vun deene positive Säite vun der Pande-
mie, dass sech do eng Federatioun zesummegedoen 
huet vun de Federatiounen aus dem Kultursecteur. A 
mir haten en enken Dialog, wou dann elo deen heite 
Projet, wou ech frou sinn, dass en haut ka gestëmmt 
ginn, erauskomm ass.
Wat sinn d’Ziler, aus eiser Vue, vun dësem Projet de 
loi? Natierlech geet et weiderhin drëms, d’Professio-
naliséierung vun de Kënschtler hei am Land virunze-
dreiwen an hinnen d’Méiglechkeet ze ginn, fräi hirer 
kultureller Tätegkeet nozegoen, ouni un ze vill eko-
nomesch Zwäng gebonnen ze sinn – quitte, dass si 
dat natierlech esou sinn, wéi mir alleguerten och –, 
den Dispositif vum Gesetz och un déi reell Aarbechts-
bedéngunge vun de Kënschtler an Intermittenten 
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unzepassen an da souwuel etabléiert Kënschtler wéi 
och jonk Kënschtler am jeeweilege Stadium vun hirer 
Karriär opzefänken an ze begleeden a verschidde Pro-
zeduren an Ofleef ze vereinfachen.
Ech gi lo net nach eng Kéier op den Detail vun all 
deene Mesuren an. Ech mengen, Dir hutt dat alle-
guert  e gemaach, an den Haaptdénge war wierk-
lech, dass mer géifen deenen aktuelle Konditioune 
Rechnung droen, dass mer den Alterskonditioune 
géife Rechnung droen, dass mer och méi eng grouss 
Flexibilitéit géifen erabréngen an eeben och bei den 
Intermittenten déi Aktivitéiten, déi nach niewendru 
gemaach ginn, méi en compte huelen.
A Madamm Oberweis, ech si ganz mat Iech d’ac-
cord, dat hei ass net d’Fundament oder et soll net 
d’Fundament si vun der Remuneratioun vun engem 
Kënschtler zu Lëtzebuerg. Mir mussen alles druset-
zen, all zesummen, dass se uerdentlech bezuelt gi fir 
déi reell Aarbecht, déi se maachen, dat heescht, wa 
se en Optrëtt hunn, wa se e Wierk verkafen, wa se 
eng Ausstellung hunn, dass do eng Remuneratioun 
hannendrunhänkt. Dat ass am Moment net bindend, 
dat stëmmt, mee dat wësst Der och, mir hunn e Code 
de déontologie ausgeschafft, mat deem mer eis kon-
ventionéiert Strukturen encouragéieren, sech deenen 
Tariffer unzepassen. An et gëtt d’ailleurs net nëmmen 
dee vun der ASPRO, mir sinn och an den Diskussiou-
nen, fir dat doten och bei deenen anere Secteure vir-
zegesinn.
Dat ass dann och en Deel vun dem Ausbléck op d’Zu-
kunft. Et geet weider drëm, d’Artisten zu Lëtzebuerg 
ze stäerken, hir Aarbechtskonditiounen op allen Ni-
veauen ze verbesseren a wierklech ze maachen, dass 
si esou onofhängeg wéi méiglech kënne schaffen.
Erlaabt mer just – et ass och ugeklongen, mee et ass 
wierklech eppes, wat Iech vläicht net all bewosst ass, 
wann Der net am Alldag domat ze dinn hutt –, deene 
Leit Merci ze soen, déi am Service de l’orientation et 
de soutien pour artistes professionnels et intermit-
tents du spectacle am Kulturministère schaffen, well 
si a ganz enkem Austausch mat dem Milieu sinn, well 
se op all Fro kënnen äntweren, sief et beim Ausfëlle 
vun deene faméise Formulairen, sief et, wa soss aner 
Froe sinn, eeben och zu der Interpretatioun vum Text. 
Dat ass esou eng wäertvoll Aarbecht, déi do vun net 
ville Leit gemaach gëtt, an dat ass wierklech extreem, 
extreem wichteg a virbildlech!
Mir sinn och amgaangen, eebe fir déi Vermëttlung 
vun deem, wat alles existéiert, e Guide pratique aus-
zeschaffen, sou wéi mer dat och beim Gesetz vum Pa-
trimoine culturel gemaach hunn, fir dass ee wierklech 
genau ka retracéieren, wat ee muss maachen, wann 
een dann Demanden ausfëllt. Dat ass einfach elemen-
tar, an natierlech och dann déi technesch Ëmsetzung 
vum digitale Carnet.
Ech sinn awer och ganz frou – an domat halen ech 
dann op –, op d’Kompetenzen an d’Erfarung vun der 
berodender Kommissioun kënnen zréckzegräifen, 
déi all Demande eenzel am Detail préift, déi dat mat 
enger ganz grousser Empathie mécht par rapport zu 
den Artisten. Ech hu viru Kuerzem dem scheedende 
President, dem Marc Limpach, villmools Merci gesot 
fir säin Asaz. Ech widderhuelen dat elo nach eng Kéier 
hei, an en ass elo ofgeléist gi vun engem anere Marc, 
vun engem anere Schauspiller, deen Dir alleguerte 
gutt kennt, dem Marc Baum. Voilà.
Merci.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och der Madamm Minister.
Mir géifen dann zur Ofstëmmung iwwergoen.

Vote sur l’ensemble du projet de loi 7920 et dispense 
du second vote constitutionnel
D’Ofstëmmung fänkt un. Fir d’éischt déi perséinlech 
Stëmmen. D’Procuratiounen. An d’Ofstëmmung ass 
elo eriwwer.
D’Resultat ass: 60-mol Jo, Eestëmmegkeet.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp (par M. Laurent Mosar), MM. Emile Eicher, 
 Félix  Eischen (par M. Max Hengel), Paul Galles (par  
Mme Diane Adehm), Léon Gloden, Jean Marie  Halsdorf, 
Mme  Martine Hansen, MM. Max Hengel, Aly Kaes, 
Marc Lies, Mme  Elisabeth Margue, M. Georges Mischo,  
Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mosar, Gilles Roth, 
Jean-Paul Schaaf, Marc Spautz, Serge Wilmes, Claude 
 Wiseler (par Mme Martine Hansen) et Michel Wolter ;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, Mme  Simone 
Beissel, MM. Frank Colabianchi, Fernand Etgen (par  
M. André Bauler), Gusty Graas, Max Hahn, Mme Carole 
Hartmann, MM. Pim Knaff (par M. Gusty Graas), Claude 
Lamberty et Mme Lydie Polfer ;
Mme Simone Asselborn-Bintz, M. Dan Biancalana (par  
M. Yves Cruchten), Mmes Tess Burton, Francine Closener 
(par Mme Simone Asselborn-Bintz), MM. Yves  Cruchten, 
Mars Di Bartolomeo, Mme Cécile Hemmen, M. Dan 
Kersch, Mme Lydia Mutsch et M. Carlo Weber ;
Mme Semiray Ahmedova, M. François Benoy,  
Mmes Djuna Bernard, Stéphanie Empain, Chantal Gary, 
M. Marc  Hansen, Mme Josée Lorsché, M. Charles Margue 
et Mme Jessie Thill ;
MM. Jeff Engelen, Fernand Kartheiser, Fred Keup et Roy 
Reding (par M. Fernand Kartheiser) ;
MM. Sven Clement (par M. Marc Goergen) et Marc 
 Goergen ;
Mmes Myriam Cecchetti et Nathalie Oberweis.
Ass d’Chamber bereet, d’Dispens vum zweete Vott ze 
froen?
(Assentiment)
Merci villmools. Dann ass dat esou decidéiert.

13. 7948 – Projet de loi portant institu-
tion d’un congé culturel et modification :
1° du Code du travail ;
2° de la loi modifiée du 16 avril 1979 fixant le 
statut général des fonctionnaires de l’État ;
3° de la loi modifiée du 24 décembre 1985 fixant 
le statut général des fonctionnaires commu-
naux

Mir géifen zum nächste Projet iwwergoen, dem Projet 
de loi 7948. De Projet betrëfft d’Neiaféierung respek-
tiv d’Ergänzung vum Congé culturel. An d’Rapportrice 
ass d’Madamm Josée Lorsché.
Rapport de la Commission de la Culture
Mme Josée Lorsché (déi gréng), rapportrice | Merci, 
Här President. Dir Dammen an Dir Hären, mat dësem 
drëtte Projet de loi am Beräich vun der Kultur, deen 
den 13. Januar 2022 vun der Kulturministesch Sam 
Tanson deposéiert ginn ass, komme mer enger laang-
järeger Fuerderung vum Kultursecteur no.
Konkreet geet et drëms, de Congé culturel, deen am 
Juli 2014 ofgeschaaft gi war, nees anzeféieren an 
d’Konditiounen, fir an de Genoss vun deem Congé ze 
kommen, ze erweideren. Um eigentlechen Objektiv 
ännert sech näischt par rapport zum Gesetz vun 1994. 
Dir wësst: Et war geduecht, fir d’Professionaliséie-
rung am Secteur weiderzedreiwen an de Besoine vum 
Secteur besser gerecht ze ginn.

Dat werft natierlech d’Fro op, firwat d’Gesetz vun 1994 
iwwerhaapt ofgeschaaft ginn ass. De Grond vun där 
Decisioun louch deemools virun allem doran, datt dat 
Gesetz säin Zil net genügend erfëllt huet. Am Zäitraum 
tëscht 1995 an 2014 goufen zwar 1.401 Demandë fir 
e Congé culturel agereecht, allerdéngs ware laut den 
deemolege Bestëmmungen nëmmen 902 Demandë 
recevabel. Am Kader vun de Spuermoossname vun 
2014 gouf d’Gesetz, wéi gesot, abrogéiert, wat ver-
ständlecherweis awer zu enger gréisserer Onzefridden-
heet am Kultursecteur gefouert huet.
D’Iddi, de Congé culturel ënner neie Konditiounen 
nees anzeféieren an en auszedeenen, fir de reelle Be-
soine vum Secteur effektiv gerecht ze ginn, huet sech 
doropshin am Kader vum Kulturentwécklungsplang 
konkretiséiert. Wéi Der wësst huet dëse Plang, en ass 
virdru schonn e puermol genannt ginn, ofgekierzt 
KEP, am Joer 2018 als partizipative Prozess ugefaan-
gen an e leeft bis zum Joer 2028, dëst mam Zil, de 
Kultursecteur ze consultéieren, d’Acteure méi staark 
an d’Decisiounen anzebannen an de Recommanda-
tioune vum KEP bei den Decisioune méiglechst Rech-
nung ze droen. Bescht Beispill liwwert dann och dëse 
Projet de loi, deen aus der Recommandatioun 28 vum 
KEP ervirgeet.
Esouvill zu der Geschicht an zu der Theorie. Ech kom-
men zu der Praxis an zu den Dispositioune vun dësem 
Projet de loi. An der Praxis besteet eng vun de gréiss-
ten Ännerunge par rapport zum Gesetz vun 1994 
doran, datt de Congé culturel net méi just vun de 
Kulturschafende selwer an Usproch geholl ka ginn, 
mee vun zwou weidere Persounegruppen. Dobäi han-
delt et sech éischtens ëm déi Éierenamtlech, déi an 
enger Federatioun, engem nationalen Netzwierk oder 
engem Veräin aus dem Kultursecteur aktiv sinn an 
zum gudde Fonctionnement vun deene Gremie bäi-
droen. Zweetens handelt et sech bei den zousätzl eche 
Gruppen ëm benevoll Persounen, déi nominéiert 
ginn, fir un auslännesche Kulturevenementer deelze-
huelen an eng Tâche do iwwerhuelen.
D’Recht op Congé culturel gëllt souwuel am ëffent-
leche wéi och am Privatsecteur an donieft och fir 
Fräiberuffler, deenen hir Aarbechtsplaz zu Lëtzebuerg 
ugesidelt ass. D’Konditiounen, déi erfëllt musse ginn, 
fir an de Genoss vum Congé culturel ze kommen, si 
ganz villfälteg a bestinn, am Resümmee, aus foll-
gende Punkten: Den Demandeur muss zanter min-
destens sechs Méint zu Lëtzebuerg sozialverséchert 
sinn an e längert an noweisbaart Engagement am 
Kultursecteur opweisen. E muss enger berufflecher 
Aktivitéit an eisem Land nogoen, déi näischt mat sen-
gem accessoirë kulturellen Engagement ze dinn huet.
Hei wéilt ech nach preziséieren – dat ass eng Fro, déi 
an der Kommissioun oft gestallt ginn ass –, datt Per-
sounen, déi zwar e kulturelle Beruff ausüben, mee net 
als professionell Kënschtler fir sech selwer schaffen, 
och d’Recht op Congé culturel zougestane kréien. Dat 
heescht beispillsweis, datt eng Persoun, déi vum Beruff 
hier Musek, Konscht oder Art dramatique ensei gnéiert, 
och d’Recht op Congé culturel huet, wann hiert Enga-
gement bei enger Manifestatioun net a Relatioun zu 
hirem eigentleche Beruff steet.
Bei de Salariéë gëllt doriwwer eraus d’Konditioun, 
datt se zanter mindestens sechs Méint vun hirem 
Employeur ugestallt musse sinn, fir vum Congé cultu-
rel kënnen ze profitéieren.
Dësen zielt dann och net nëmme fir kulturell  Mani  - 
festatiounen zu Lëtzebuerg an am Ausland, en zielt 
och fir relevant Weiderbildunge respektiv fir orga ni-
s atoresch an administrativ Tâchen, déi fir de Weider   - 
bestand vun enger kultureller Organisatioun ent-
scheedend sinn.
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A puncto Zuel vun Deeg, déi enger Persoun oder enger 
Federatioun zur Verfügung gestallt kënne ginn, gëlle 
follgend Dispositiounen: Kulturschafender kënne bis 
zu zwielef Deeg am Joer vun engem Congé culturel 
profitéieren. Benevoller vun enger Federatioun, déi ën-
ner Dausend Memberen huet, kréien d’Recht op fënnef 
Deeg Congé culturel am Joer. Bei Federatioune mat iw-
wer Dausend Membere klëmmt de Congé culturel op 
zéng Deeg am Joer. Wat déi Benevoll aus Veräiner an 
Associatiounen ugeet, sou zielen zwee Deeg am Joer, 
wann d’Zuel vun de Memberen ënner 50 läit. Se leie 
bei dräi Deeg am Joer, wann d’Memberzuel tëschent 
50 an 200 Membere läit, a bei véier Deeg bei iwwer 
200 Memberen. D’Federatiounen hunn an deem Kon-
text och d’Recht, e Contingent vu 50 Deeg ënnert hire 
Memberen opzedeelen, wärend d’Associatiounen a 
Veräiner e Contin gent vun zéng Deeg zegutt hunn.
Wat déi zäitlech festgeluecht Limitten ugeet, bleift 
nach ze soen, datt Ausnamen accordéiert kënne ginn, 
dëst op Basis vun enger schrëftlech motivéierter De-
mande.
Fir ze garantéieren dann, datt de Congé culturel och 
wierklech do ukënnt, wou e gebraucht gëtt, gëtt eng 
berodend Kommissioun agesat, déi iwwert d’Deman-
 dë befënnt. De Congé culturel gëllt am Normalfall fir 
zwee Deeg um Stéck, et sief, et géif sech ëm eng ko-
härent Serie vun Aktivitéiten handelen, fir déi jeeweils 
ëmmer nëmmen een Dag gebraucht gëtt. An dann, fir 
sécherzestellen, datt de Congé culturel och zum rich-
tegen Zweck genotzt ginn ass, muss all Beneficiaire, 
wann en ofgeschloss ass, e Rapport iwwer seng Parti-
cipatioun um Evenement areechen.
Bei de Salariéen ass et doriwwer eraus esou, datt den 
Employeur am Virfeld no sengem Avis gefrot gëtt, vu 
datt de Fonctionnement vun engem Betrib, enger 
Verwaltung oder engem Service public staark ënnert 
der Ofwiesenheet vun engem Salarié, engem Uge-
stallte ka leide respektiv zum Stëllstand ka kommen. 
An deem Fall kann de Congé culturel och refuséiert 
ginn.
Wat dann d’Eligibilitéit vun de Kulturschafenden 
ugeet, ass festgehale ginn, datt dës Persounen en 
noweisbaren Engagement, am Text steet en „engage-
ment notoire“, an der Lëtzebuerger Kultur- a Konscht-
zeen opweise mussen, an zwar doduerch, datt hir 
Wierker ëffentlech diffuséiert ginn, datt hir Aktivitéit 
eng Retombée am Lëtzebuerger Kultur- a Konscht-
secteur huet an datt se eng Unerkennung am Secteur 
genéissen.
Doriwwer eraus gesäit de finalen Text vum Projet 
de loi och eng Lëscht vun deenen Typpe vun Evene-
menter vir, déi als „manifestation culturelle de haut 
niveau“ agestuuft ginn an op déi d’Demandeurs vum 
Congé culturel invitéiert musse ginn, fir vum Congé 
däerfen ze profitéieren.
Dëse leschte Punkt war e wichtegt Uleies vum Staats-
rot, deem säin éischten Avis vum 28. Juni 2022 staamt 
an op deen ech kuerz wéilt agoen, well e war net 
kleng. Am Kader vun enger Opposition formelle um 
ini tialen Text huet déi héich Kierperschaft nämlech 
drop bestanen, déi sougenannt „manifestations cultu-
relles de haut niveau“ méi kloer ze preziséiere grad 
wéi och déi kulturell Aktivitéiten, déi domat verbonne 
sinn. Mat de genannten Ergänzungen hu mir den Text 
an der Kommissioun – an op Propos vum Kulturminis- 
tère – verbessert a mat de gefrote Prezisiounen er-
gänzt.
Weiderhin huet de Staatsrot drop higewisen, datt all 
Dispositioun, déi mat engem Congé verbonnen ass, 
net innerhalb vun engem Règlement grand-ducal ge-
reegelt däerf ginn, mee an e Gesetz muss fléissen, vu 
datt et sech beim Congé, bei allen Zorte Congé, ëm 

eng Matière réservée à la loi handelt. Och dee Punkt 
gouf Ulass zu enger Opposition formelle, déi mer 
 duerch eng Modifikatioun vum Text behuewen hunn. 
An en anere wichtege Punkt war fir de Staatsrot, datt 
beim Octroi vum Congé culturel keen Ënnerscheed 
tëscht Wochendeeg a Weekender gemaach däerf 
ginn, dëst fir dem Prinzipp vun der Égalité de traite-
ment gerecht ze ginn.
Nieft dem Staatsrot sengem Avis koum och en Avis 
vun der Chambre des Salariés. D’CSL huet de Projet 
de loi generell begréisst, mat allerdéngs enger Rei 
Remarken iwwert d’Modalitéiten, déi et ze respek-
téiere gëllt.
D’Chambre des Fonctionnaires et Employés publics 
huet d’Neesaféierung vum Congé culturel explizitt 
begréisst. Donieft war dës Beruffskummer der Mee-
nung, datt de Congé culturel ni hätt däerfen ofge-
schaaft ginn; ech mengen, där Leit waren der méi. 
A schlussendlech huet si sech fir d’Erweiderung op 
sämtlech kulturell engagéiert Mënschen a kulturell 
Manifestatiounen ausgeschwat.
Weider Avise koume vum Syvicol, vun der Chambre 
de Commerce a vun der Chambre des Métiers. An 
deenen dräi Avisen ass no Prezisioune verlaangt ginn, 
déi zum Deel och schonn am Avis vum Staatsrot the-
matiséiert gi waren a souwäit wéi méiglech an de 
Projet de loi agefloss sinn.
Fir méi Detailer zu deene verschiddenen Avisen an zu 
den Dispositioune vun dësem Projet de loi, déi ech 
nach net all genannt hunn, verweisen ech op mäi 
schrëftleche Rapport. Et bleift nach ze soen, datt mäi 
Rapport den 1. Dezember 2022 no enger Rei Sëtzun-
gen an der Kommissioun eestëmmeg ugeholl ginn 
ass. Wéi gesot, dat weist op e grousse Konsens nach 
eng Kéier hin, op alle Bänken ass dëse Projet och ën-
nerstëtzt ginn.
Jiddwerfalls begréissen ech och am Numm vun der 
grénger Fraktioun, datt mer hei nees e gudde Schrëtt 
no vir maachen, fir de Kultursecteur ze stäerken an 
him méi Rechter zouzegestoen. An domat ginn ech 
och direkt den Accord.
Dann awer och e grousse Merci un d’Madamm 
 Closener, déi och dës Kéier voll derbäi war, fir eis als 
Sekretärin vun der Kommissioun ze ënnerstëtzen, 
an awer och u jiddwereen, dee sech un der Ausaar-
bechtung vun dësem fir d’Kulturzeen wichtege Projet 
bedeelegt huet. An dobäi net ze vergiessen déi vill 
Vertriederinnen a Vertrieder vum Kultursecteur selwer, 
déi reegelméisseg un den Assises culturelles bedeelegt 
sinn: Hiren Input huet och hei seng Friichte gedroen!
Merci fir d’Nolauschteren.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och der Madamm Lorsché.
An éischten ageschriwwene Riedner ass den Här 
Georges Mischo. Här Mischo, Dir hutt d’Wuert.
Discussion générale
M. Georges Mischo (CSV) | Merci, Här President. 
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, mir ginn 
net just mat grousse Schrëtt op Chrëschtdag an op 
d’Enn vum Joer 2022 zou, mee och, an dat wäert Iech 
elo net iwwerraschen, wann ech dat soen, op d’Enn 
vun Esch2022. Zéng Méint laang si ronn 160 Pro-
jete mat Label an iwwer 2.000 Manifestatiounen an 
Events an deenen 19 Gemengen, 11 aus dem PRO-
SUD an 8 aus dem franséische Grenzgebitt, gelaf.
Ech wëll hei elo weeder eiser Ofschlosszeremonie 
nach eisem definitive Bilan virgräifen, deen, mengen 
ech, awer absolutt positiv ass ... Dës zéng Méint 

Esch2022 hunn Esch, awer och Diddeleng, Déiffer-
deng, Käerjeng, Beetebuerg, Suessem, Péiteng 
an all deenen aneren aus dem Süde vum Land, an 
iwwerhaapt Lëtzebuerg an de Leit, déi hei schaffen 
a wunnen, vill bruecht. An ech wëll dëst Beispill vun 
Esch2022 sou stellvertriedend fir déi ganz Kulturzeen 
bei eis am Land ernimmen.
Mäi Punkt ass, an dat wäit iwwer Esch2022 eraus: 
Kultur bréngt vill. Kultur gëtt vill. An dat nu wierk-
lech net just a Chifferen, mee och a grad immateriell. 
Mee dëst Vill-Bréngen a Vill-Ginn dierf net just e Sens 
unique sinn, et muss och e Retour aus der Gesell-
schaft a virun allem och aus der Politik kommen. Well 
Kultur ass definitiv kee Luxus, mee eng Liewensnout-
wendegkeet, och fir e Land, fir eng Regioun, fir eng 
Gemeng a virun allem fir d’Biergerinnen an d’Bierger, 
an dat iwwregens grad a Krisenzäiten, wou d’Kultur 
an d’Konscht fir d’Leit e Liichtbléck kënne sinn an och 
scho waren.
Et ass awer esou, datt eis Kënschtler, eis Kulturscha-
fend, eis Leit, déi Kultur promouvéieren an orga ni    - 
séieren, och Mëttele brauchen, fir datt Kultur funktio-
néiert, Mëttelen, also Suen, an eeben och Zäit. Well 
déi genannt Kulturprojete bei Esch2022 an awer och 
all déi aner Kulturprojete queesch duerch d’Land, 
déi organiséiere sech net vum selwen, do gi vill Ston-
nen, Deeg, Wochen, jo, Méint a Joren drop. An dat 
ganz dacks an der Fräizäit vun eise Kulturleit hei zu 
Lëtzebuerg, déi zwar ganz dacks ganz professionell 
schaffen, awer nach laang net alleguer vun hire 
 Kulturaktivitéite liewe kënnen oder wëllen.
Dofir féiere mer haut erëm de Congé culturel mat 
dësem Projet de loi 7948 an, engem Projet, deen 
domad der och der Recommandatioun Nummer 28 
aus dem Kulturentwécklungsplang nokënnt. Mat dë-
sem Congé culturel sollen déi Kulturschaffend erëm 
méi Zäit fir hir an och fir eis Kultur kréien. Ech ginn 
hei net op d’Detailer vum Projet an, dat huet d’Ma-
damm Rapportrice, d’Madamm Josée Lorsché, elo 
ganz gutt a ganz detailléiert gemaach. An ech soen 
hir op dëser Plaz och villmools Merci fir hire mënd-
lechen a schrëftleche Rapport.
Fir all Spannung direkt ewechzehuelen: D’CSV wäert 
dëser Neesaféierung vum Congé culturel mat Iwwer-
zeegung zoustëmmen. Dëse Congé ass jo 2014 quasi 
onbemierkt mat deem sougenannten Zukunftspak, 
dee jo eigentlech e Spuerpak war an ass, ofgeschaaft 
ginn. D’CSV ass der Meenung: Do ass un där falscher 
Plaz gespuert ginn. An dat seet och zum Beispill 
d’Chambre des fonctionnaires an hirem Avis.
Agefouert ginn ass dee Congé jo fir d’éischt am Joer 
1994. An datt dat eng richteg Decisioun war, weist 
éischtens d’Neiintroduktioun haut, mee och d’Bäibe-
hale vum Esprit a vun de Grondprinzippie vum Congé 
culturel vun deemools. Vun 1995 bis 2014 hunn 
iwwregens méi wéi 900 Demandë fir e Congé cultu-
rel en Avis favorable kritt. Méi wéi 1.400 goufen der 
agereecht. Et ass also deemools schonn eng kloer De-
mande fir dëse Congé ginn. An et gëtt se ganz, ganz 
kloer och nach haut. Dat ass jo och bei deenen Dis-
kussioune ronderëm de KEP ganz kloer ginn.
Well, Dir Dammen an Dir Hären, Kultur brauch, wéi 
gesot, Zäit. A Kulturkreatioun fält net vum Himmel, 
si muss vun de Leit aus der Kulturzeen gemaach, 
promouvéiert an organiséiert ginn. An och dës Leit 
brauchen dofir alleguerte fräi Zäit. Si mussen, wéi 
jidde reen, dobäi hir Rechnunge bezuelen. A si hunn 
och en Urecht op e rekreative Congé – a kreativ ass 
nach laang net ëmmer rekreativ. Kultur berout ëm-
mer och op Aarbecht an Engagement an Asaz. Dofir 
ass deen neien „ale“ Congé culturel eng gutt Saach, 
an dat fir sämtlech artistesch Domäner, vun Arts 
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visuels a Multimedia iwwer Literatur a Musek bis hin 
zu Theater an Danz a villes méi.
Dëse Congé culturel ass e Win-win-Congé. Hie bréngt 
de Leit aus der Kultur méi Zäit, an och méi Unerken-
nung iwwregens. Hie bréngt awer och eis alleguer 
domadder eng besser a méi villfälteg an och eng méi 
professionell Kultur, an dat am beschte Sënn vum 
Wuert.
Gläichzäiteg bedeit d’Gesetz awer och eng Stäerkung 
vum Benevolat am Secteur culturel. An ouni Benevo-
lat geet et och hei net. Net vun ongeféier ass d’Kapitel 
13 aus dem KEP dofir och iwwerschriwwe mat „Valori-
sation du travail culturel et professionnalisation“.
De Congé soll jo dräi Kategorië vu Kulturleit zegutt-
kommen: de kulturellen Acteuren, also deenen, déi 
d’Konscht schafen, si kréie mat dësem Gesetz bis zu 
zwielef Deeg Congé culturel pro Joer; de Verwaltungs-
kaderen, also deenen, déi am Backoffice vun der 
Kultur schaffen; an och den designéierte Persoune 
vun de Federatiounen, nationale Reseauen oder Ver-
eenegungen aus dem kulturelle Secteur. Dëst ass eng 
nei Kategorie, déi an de Genoss vum Congé culturel 
soll kommen. Dat och, fir der Weiderentwécklung vun 
der Kulturzeen hei am Land Rechnung ze droen, mam 
Zil, fir konkreet méi Zäit ze hunn, fir u kulturelle Ma-
nifestatiounen deelzehuelen, grad och am Ausland, 
an och fir kulturell Weiderbildung. Sou solle méi Leit 
heiheem an dobaussen Zougang zur Lëtzebuerger 
artistescher Kreatioun kréien a sou sollen d’Konscht-
beruffer revaloriséiert ginn.
Da soll de Congé culturel och nach méiglechst flexibel 
gestalt kënne ginn, wat jo och wichteg ass an enger 
Zäit, déi iwwerhaapt ëmmer manner statesch ass. An 
d’Kultur ass do keng Ausnam, mee si ass bei neien 
Evolutioune jo meeschtens mat virbäi.
D’Madamm Rapportrice huet et scho gesot, fir dëse 
Congé culturel erëm anzeféieren, ännere mer de Code 
du travail, also d’Aarbechtsrecht, an och d’Geset zer 
iwwert de Statut vum Staatsbeamte grad wéi och de 
Statut vun de Gemengebeamten. An dat bréngt mech 
och bei déi puer Kritikpunkten, déi ech trotz mengem 
positive Grondmessage awer wëll a muss lassginn.
Well obschonns de Projet haut besser ass wéi beim 
Depot am Januar – an dat ass virun allem der Aar-
becht an den Opposition-formellë vum Staatsrot ze 
verdanken –, sou bleift d’Gesetz dach awer deelweis 
onkloer an onprezis, an dat trotz enger komparativer 
Etüd iwwert d’Spezialcongéen am Virfeld.
Grad wann et ëm d’Aarbechtsrecht geet, ass et näm-
lech wichteg, kloer a prezis an och fir jiddweree ver-
ständlech ze sinn. An dat vermësse mir als CSV, och 
wann déi gréissten Insécurités juridiques duerch d’In-
terventioun vum Staatsrot, wéi gesot, erausgeholl gi 
sinn. Ech denken hei zum Beispill un de Begrëff „ma-
nifestation culturelle de haut niveau“. Hei hu mir jo lo 
méi Prezisiounen an och eng Lëscht vun Typpe vu sou 
Manifestatiounen. Mee och d’Chambre des Salariés 
huet an hirem Avis méi Prezisioune verlaangt, grad 
och wat d’Modalitéite vum Congé culturel an den Ar-
tikelen L. 234-13 bis 19 ugeet.
Wichteg ass och de Rappell vum Staatsrot, datt mir 
eis beim Congé an enger Matière réservée à la loi laut 
Artikel 11 (5) vun eiser Verfassung beweegen. „La loi 
garantit le droit au travail et l’État veille à assurer à 
chaque citoyen l’exercice de ce droit“, heescht et do 
(veuillez lire: heescht et am Artikel 11 (4)). Dofir muss 
dann och de Gesetzgeeber ganz besonnesch prezis 
sinn, wann et ëm den Droit du travail am Allgemen-
gen a Congéen am Spezielle geet. Dat selwecht gëllt 
och fir d’Égalité devant la loi, wat jo grad am Kultur-
beräich besonnesch wichteg ass.

Net just op der Form – déi awer och hei als Manque 
de clarté kritiséiert gëtt –, mee och um Fong méi 
kritesch waren d’Chambre de Commerce an och 
d’Chambre des Métiers an hirem gemeinsamen Avis. 
Si schwätze sech souguer géint d’Opportunitéit vun 
engem neie Congé culturel aus.
Mir sinn do awer anerer Meenung. Nach muss een 
awer d’Remarke grad vu méi klengen a mëttleren 
Entreprisen eescht huelen, well et ass net ëmmer ein-
fach fir e klenge Patron, fir méi Congé vu senge Leit 
ze kompenséieren. Wichteg ass et hei, fir den Dialog 
grad mat de PMEe weider ze sichen an och fir méi 
Transparenz bei der Informatioun ze suergen, wat 
d’Decisiounen iwwert de Congé ugeet, soudatt jidder-
een dat anstänneg aplange kann.
Den Text ass also eng Saach, mee et wäert virun allem 
op d’Praxis vum Text op allen Niveauen ukommen.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, am Re-
sümmee: Mir hunn zwar nach ëmmer e gewëssene 
Flou artistique an dësem Gesetz, an deen ass jo och 
vläicht gutt a Konscht an a Kultur, mee sécher net an 
engem Gesetz. Trotzdeem iwwerweien d’Avantagë 
vum Congé culturel fir d’Leit aus der Kulturzeen an 
och fir eist Land, seng Regiounen, seng Gemengen a 
virun allem seng Leit. Well um Enn vum Dag bréngt 
dëst Gesetz méi Zäit fir Kultur, méi Zäit an och méi Re-
flexioun fir eis selwer. Et ass e klore Réckewand fir eis 
Kultur hei am Land a fir alleguerten d’Leit, déi an der 
a ronderëm d’Kultur aktiv sinn, an domadder e klore 
Réckewand fir Land a Leit.
Mir wäerten trotz de genannte Kriticken als CSV-Frak-
tioun dësem Gesetz eis Ënnerstëtzung ginn. Ech soen 
Iech Merci fir d’Nolauschteren.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och. Den nächsten ageschriwwene Riedner ass den 
Här André Bauler. Här Bauler, Dir hutt d’Wuert.
M. André Bauler (DP) | Merci, Här President. Fir datt 
ech et vun Ufank un net vergiessen, wëll ech der Ma-
damm Josée Lorsché häerzlech Merci soe fir hir zwee 
Rapporten, dee schrëftlechen an dee mëndlechen, 
zu engem dach ganz wichtege Projet, deem vun der 
Neesaféierung an Erweiderung vum Congé culturel.
Jo, Kultur ass fir vill Leit net nëmmen en Engagement 
oder eng Fräizäitbeschäftegung, et ass och a grad eng 
Häerzensugeleeënheet, et ass eng Passioun, et ass 
eppes, dat si an hirem Liewen erfëllt an hinnen nei 
Dimen siounen opmécht, där materieller, awer och a 
grad där immaterieller. Eppes, dat eis all iwwert den 
Alldag eraus dréit, eis an aner Sphäre kann erhiewen, 
eis nodenken a reflektéieren deet.
De Congé culturel ass eng Hëllef fir all déi Leit, déi 
opgrond vun hiren artistesche Qualitéiten e wäert-
volle Bäitrag zur Kulturzeen vum Land bäidroen an 
och a grad international ënnerwee sinn.
Wat ech un dësem Gesetzesprojet gutt fannen – an 
och meng Fraktioun –, dat ass, datt ugestrieft gëtt, 
fir déi finanziell Ressourcen, déi fir dëse Congé ver-
fügbar sinn, verstänneg a verantwortlech ze notzen. 
Et soll also, wéi och am Rapport ze liese steet, keen 
eng sechst bezuelte Congéswoch kréien. Et soll där 
keng sinn, also fir all déi, déi mengen, si misste wéinst 
iergendengem sporadesche kulturellen Engagement 
belount oder entlaascht ginn. Mëssbräich sollen also 
vermidde ginn. An dofir gëlle jo dann och zimmlech 
strikt Modalitéiten, zum Beispill och déi, datt déi be-
traffe Kulturschaffend, déi dat „à titre accessoire“ maa-
chen, op Manifestatioune vun héijem Niveau ageluede 
gi sinn.
Jo, meng Fraktioun ass zefridden, datt de Congé 
cultu rel ënnert dëser Form nees agefouert gëtt, well 

dës Formule suergt fir eng responsabel Gestioun 
vun de budgetäre Mëttel a gläichzäiteg ënnerstëtzt 
se déi Artisten, déi sech auszeechnen duerch hire 
reegelméissegen, héichwäertegen Engagement, hir 
Reputatioun, hir Professionalitéit an d’Unerkennung, 
déi si duerch d’Kulturzeen kritt hu respektiv kréien. A 
si ënner stëtzt och déi Leit, déi an de Federatiounen 
an an de Veräiner reegelméisseg a benevoll schaffen 
an déi hëllefen, Projete mat op d’Been ze setzen, déi 
allge meng zu enger Beliewung, enger Diversifizéie-
rung an enger Entwécklung vun der nationaler Kul-
turzeen bäidroen, dat an engem professionelle Kader.
D’Madamm Lorsché, d’Madamm Rapportrice, schreift 
an hirem schrëftlechen Deel Follgendes, ech däerf si 
gären zitéieren: „Afin d’éviter que les acteurs culturels 
n’en profitent pour poursuivre leurs activités de loisir 
sans devoir prendre de congé de récréation, comme 
cela a pu être constaté sous le régime de la Loi de 
1994, le dispositif du congé culturel s’adressera désor-
mais aux acteurs culturels qui exercent leur discipline 
ou leur art à titre accessoire, mais de façon à pouvoir 
participer à des manifestations de haut niveau orga-
nisées dans un cadre professionnel.“ Enn vum Zitat. 
Den Niewesaz, ech zitéieren: „comme cela a pu être 
constaté sous le régime de la Loi de 1994“, huet mech 
e bëssen interpelléiert. D’Madamm Minister kann eis 
vläicht herno unhand vun e puer Beispiller illustréie-
ren, wéi an der Zäit – sollt si et méi plastesch kënnen 
duerstellen –, am Kader also vum ale Gesetz aus dem 
Congé culturel en net vun de Pappe vum Gesetz uge-
strieften Erhuelungscongé ginn ass.
De Congé culturel, dat wësse mer, soll jo nämlech, 
dat wëlle mer jo mat dësem Gesetz, d’Fërderung vun 
Talenter an diverse Beräicher ustriewen, déi hirer artis-
tescher Tätegkeet noginn, ouni datt dat onbedéngt hi-
ren Haaptberuff ass. Dat ass jo eigentlech de Sënn, de 
Geescht vun dësem Gesetz. Mam Congé culturel geet 
et also drëms, fir et den Artisten, déi an exigente Pres-
tatiounen involvéiert sinn, ze erlaben, e Gläichgewiicht 
ze fannen tëschent engersäits hirem Beruff an anerer-
säits der Ausübung vun hirer Konscht, bezéiungsweis 
hinnen et ze erlaben, en erliichterten Iwwergang ze 
fannen um Wee hin zu enger Professionaliséierung als 
Kënschtler oder als Kënschtlerin.
Ma et geet doriwwer eraus och drëm, fir, an dat ass 
dat Schéint un dësem Gesetz, de Benevolat am Kul-
tursecteur ze stäerken. Well kommt, mir sinn éierlech: 
Et gëtt fir d’Veräiner, fir d’Verbänn, d’Federa tiounen 
ëmmer méi schwéier a komplizéiert, engagéiert 
a fräiwëlleg schaffend Leit ze fannen, déi dës Auf-
gaben nieft hirem Beruff leeschten. Gëschter war jo 
bekanntlech den internationalen Dag vun der Fräi-
wëllegkeet, dem Benevolat, a grad och deen Dag ass 
déi do Thematik nach eng Kéier opgegraff ginn. Also 
all deene Benevolle gëllt jiddefalls eise Respekt an 
eis Unerkennung, well si Sailen am alldeeglechen an 
orga nisatoresche Fonctionnement vun eisem kultu-
relle Liewe sinn!
Dat gesot, hunn ech nach zwou Saachen. Éischtens 
wollt ech soen: Merci fir Är Opmierksamkeet a merci 
der Rapportrice nach eemol fir dee gudde Bericht. 
Ech géif dann och den Accord vun eiser Fraktioun 
ginn.
An ech wéilt, Här President, dës Ried schléissen, 
 andeems ech Iech mat op de Wee wéilt ginn, datt et 
ferm heibannen op verschiddene Plazen zitt an ee 
sech emol kéint erkalen, soudatt een en Donnesch-
deg vläicht net kéint heihinnerkommen, well ee sech 
eeben e Schnapp oder en Houscht oder Gott weess 
wat geholl huet. Merci, Här President, wann Der der-
fir ...
Plusieurs voix | Très bien!
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M. André Bauler (DP) | ... suergt, datt et e bësse méi 
waarm heibanne gëtt.
M. Dan Kersch (LSAP) | Da maacht et wéi ech, ech si 
mer e Pullover kafe gaangen.
(Interruption)
Mme Cécile Hemmen (LSAP) | Très bien! Très bien, 
Här ...
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Also 
ech hunn elo zwou Méiglechkeeten: entweeder de 
Kolleegen ze soen, si solle vläicht fir e bësse manner 
Zuch suergen, oder ee vun Äre fréiere Kolleegen ze zi-
téieren, dee gefrot gi war, wat een an der Energiekris 
sollt maachen. Dat war sengerzäit de Josy Barthel, an 
deen hat gemengt: „Kaaft Iech e laange ,Kaulzong’!“
(Hilarité et interruptions)
Mme Octavie Modert (CSV) | Maacht einfach d’Kli-
maanlag aus!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Jo, 
an e Schal. Fräi nom Josy Barthel: „An e Schal.“
An d’Wuert huet elo d’Madamm Simone Asselborn-
Bintz. Madamm Asselborn-Bintz, Dir hutt d’Wuert.
Mme Simone Asselborn-Bintz (LSAP) | Ouni Schal 
an ouni Kalzong. Mee et zitt effektiv. Ech kann dat 
awer bestätegen, déi Säit zitt et wierklech.
(Brouhaha)
Une voix | Et zitt wéi an enger Häll. 
Mme Simone Asselborn-Bintz (LSAP) | Här Presi-
dent, léif Kolleeginnen a Kolleegen, am Joer 2005 
hunn ech no 20 Joer erëm op en Neits mam Lycée 
Hubert Clément zu Esch Theater gespillt. Den Alex 
Reuter, deemools Professer an Initiator vun der Thea-
ter trupp, huet e Stéck initiéiert an och opgefouert 
mat der Trupp, wou en d’Rolle vun Erwuessenen och 
vun Erwuessene wollt spille loossen. Et war keen 
anert Stéck wéi d’„Resistenz“, wat iwwert den Zweete 
Weltkrich gehandelt huet. Dat Stéck, dat war deemools 
e groussen Erfolleg an d’Groussherzoglech Koppel 
war och souguer present bei enger Opféierung. An 
den deemolege Staatsminister Jean-Claude Juncker 
huet ugefrot, dass mer nieft der Lycéesvirstellung 
nach eemol an der Stad dat Stéck sollten opféieren, 
an zwar am Kader vun der Commemoratioun fir de 
60. Anniversaire vun der Liberatioun, der Rundstedt-
Offensiv an dem Enn vum Krich.
Ech weess, dass et do net einfach war fir eis Erwuessen, 
Congé culturel unzefroen, a mir haten dach awer och e 
puer Leit, déi do da léiwer einfach Congé geholl hunn, 
amplaz vun dësem Moyen Gebrauch ze maachen. Ech 
och selwer hu mer och zweemol iwwerluecht, ob ech 
vum Congé culturel wéilt profitéieren, well ech hätt 
dach awer relativ wéineg Deeg, déi ech a menger 
ganzer Karriär hätt kënnen huelen, zegutt gehat an ech 
wousst jo net, ob ech géif da weider eng Theaterkarriär 
aschloen. Ok, ech hu mech dann och éischter fir 
d’Politik entscheet. Ech hätt se net méi gebraucht.
Une voix | Dat ass och Theater!
Mme Simone Asselborn-Bintz (LSAP) | Et ass vläicht 
heiansdo och änlech, jo. Voilà!
(Interruptions)
Mat dësem Gesetzesprojet, Dir Dammen an Dir 
 Hären, féiere mer dann elo de Congé culturel erëm 
zu Lëtzebuerg an, sou wéi dat dann och am KEP bei 
der Recommandatioun Nummer 28 steet a wéi et och 
vun de Kulturschafende gefrot ginn ass. An dat ass 
schonn e puermol haut gesot ginn.
De Grondprinzipp an d’iewescht Zil vum neie Congé 
culturel hunn natierlech net changéiert: Weeder de 

Konschtschafende selwer nach säi Patron dierfen e 
finanziellen Nodeel erliewe mussen, well de Konscht-
schafenden zu kulturelle Manifestatiounen op héijem 
Niveau, wéi zum Beispill Festivallen, Biennallen oder 
Theaterproduktiounen, invitéiert gëtt.
Andeems mer also d’Participatioun u kulturelle Mani-
festatiounen op héijem Niveau erliichteren, droe 
mer entscheedend zur Professionaliséierung vun der 
Lëtze buerger Kulturzeen bäi, well eis kulturell Acteure 
kënne sech nëmmen da weiderentwéckelen, wa se 
och däerfen op kulturelle Manifestatioune mat ane-
ren Expressiounen an Expressiounsformen a Kontakt 
kommen. An dat ass och schonn haut, mengen ech, 
genuch gesot ginn.
Et ass allerdéngs net esou, wéi wa mer erëm ein-
fach géifen deen alen Dispositif, dee mer jo Enn 
2014 am Kader vum Zukunftspak ofgeschaaft hunn, 
recycléier en. Au contraire! Mam neie Congé culturel 
féiere mer méi selektiv Krittäre mat enger rigouréi-
ser Prozedur an, fir awer och sécherzestellen, dass de 
Congé culturel nëmmen da kann an Usproch geholl 
ginn, wann en och wierklech gebraucht gëtt. Mir hu 
jo awer aus den Erfarunge vum fréiere Gesetz vun 
1994 och geléiert.
Mir hunn och par rapport zum alen Dispositif nei 
Kategorië vu Beneficiairë bäigesat, fir der Diversitéit 
vun der Lëtzebuerger Kulturzeen besser Rechnung 
ze droen. An Zukunft wäerten dann och administrativ 
Kadere vum Congé culturel profitéiere kënnen, grad-
esou wéi Representantë vu kulturelle Federatiounen 
an Associatiounen. Déi Neierung wäert virun allem 
d’Aarbecht vun de sëllege Benevollen och valoriséie-
ren, déi zum Succès vun engem kulturelle Projet 
 bäidroen. Dëst ass fir mech a meng Partei och e ganz 
wichtege Punkt bei dësem Gesetzesprojet.
De Congé culturel kann an Usproch geholl ginn an 
der Phas vun der Preparatioun, der Kreatioun, der 
Exekutioun respektiv och nach der Diffusioun an der 
Promotioun vum jeeweilege Projet. Et ass effektiv eng 
wichteg Prezisioun am Gesetzestext, dass de Congé 
culturel an alle successive Phase vun engem kultu-
relle Projet däerf genotzt ginn.
Ech begréissen och, dass mam neie Congé culturel 
d’Deeg, déi ee ka fräigestallt ginn, pro Joer gekuckt 
ginn an net méi op d’Längt vun enger professioneller 
Karriär. Dëst gëtt de kulturellen Acteuren da méi Pre-
visibilitéit an hiren Organisatiounen.
Et gëtt also vill Grënn, fir dësem Gesetzestext hei zou-
zestëmmen. D’Reform vum Congé culturel reit sech 
dann och an d’Logik vun den aneren Texter an, déi 
mer haut de Mëtten an der Chamber hei stëmmen 
oder scho gestëmmt hunn. Et ass eng Logik vun der 
Unerkennung vun der Bedeitung vun der Kultur fir eis 
Gesellschaft als Ganzes a fir jiddwer Eenzelne vun eis, 
egal ob mer a priori eng Affinitéit zur Kultur mengen 
ze hunn oder och net.
Ech ginn dofir och zu dësem Projet ganz gären den 
Accord am Numm vun der LSAP-Fraktioun a soen 
dës Kéier der Rapportrice Josée Lorsché Merci fir déi 
zwee Rapporten. An ech wéilt ofschléisse mat engem 
afrikanesche Spréchwuert, dat seet: „E Mënsch ouni 
Kultur änelt engem Zeebra ouni Sträifen.“
Ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.
(Hilarité et interruptions)
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci. 
Ech hu mäi Polver all scho verschoss, dofir soen ech 
näischt a ginn d’Wuert direkt weider un den Här Fred 
Keup.
M. Fred Keup (ADR) | Merci, Här President. Léif Kol-
leegen, Dir Dammen an Dir Hären, ech wäert mech 

och ganz kuerz faassen, well ech mengen, et ass scho 
ganz villes hei gesot ginn, wat ganz richteg ass. Prin-
zipiell ënnerstëtze mir dat heite jo och a mir wäerten 
och als ADR eisen Accord ginn.
Ech wëll awer trotzdeem hei drop opmierksam maa-
chen, dass och an den Avisen dee Projet hei dach 
awer trotzdeem contestéiert war. An dat eeben och 
wéinst der Héicht vun de Congéen, wou d’Handels-
kummer, d’Handwierkerkummer an och de Syvicol 
awer hir Bedenken ugemellt hunn a besonnesch och 
d’Handelskummer am Fong vehement dergéint war, 
well se eebe fäert, dass duerno gewëssermoossen ze 
vill Congé dropgeet oder eventuell en Abus gemaach 
gëtt an dass dat dann natierlech fir si an hir Entre-
prisen eventuell kéint schwiereg ginn. D’autant plus, 
well et jo och nach aner Méiglechkeete vu  Congéë 
gëtt, well och iwwer en eventuelle Sportscongé 
geschwat gëtt, deen änlech kéint si wéi elo hei de 
 kulturelle Congé.
Mir sinn op jiddwer Fall awer derfir. Et ass awer 
d’Fro, mir hunn elo hei e Gesetz, dat ass d’Theorie, 
an d’Fro ass am Fong: Wéi gëtt dat duerno genee an 
der  Praxis ëmgesat? Dat heescht: Wéi vill Leit wäerten 
dann och wéi vill Deeg an der Realitéit dovunner pro-
fitéiere kënnen? Dat ass jo awer eng grouss Fro.
An deem Sënn hu mer elo hei, fir dat festzestellen, 
och eng Motioun preparéiert, wou mer géife vir-
schloen, fir an zwee Joer eng Kéier eng Evaluatioun 
vun dësem Gesetz a senger praktescher Ëmsetzung 
ze maachen, eebe grad, fir och deene Bedenke vun 
der Handelskummer, vun der Handwierkerkummer a 
vum Syvicol gerecht ze ginn.
Ech soen Iech Merci.
Motion 1
D’Chamber vun den Deputéierten
stellt fest, datt
– de Projet de loi 7948 iwwert de Congé culturel, deen 
haut vun der Chamber vun den Deputéierte gestëmmt 
gouf, virgesäit, datt an Zukunft d’Acteurs culturels pro Joer 
a pro Kapp op zwielef Deeg Congé culturel zréckgräife 
kënnen,
ass sech bewosst, datt
– géint dës Bestëmmung vum Projet de loi 7948 Kritik vu 
verschiddene Säiten ervirbruecht gouf, sou zum Beispill 
vun der Handelskummer, der Handwierkerkummer a vum 
Syvicol,
fuerdert d’Regierung op,
– no zwee Joer eng Evaluatioun vun dësem Gesetz am 
 Hibléck op seng praktesch Ëmsetzung ze realiséieren.
(s.) Fred Keup.
M. Fernand Kartheiser (ADR) | Très bien!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och. An ech gesinn, d’Madamm Nathalie Oberweis ass 
scho prett. Dir hutt d’Wuert.
Mme Nathalie Oberweis (déi Lénk) | Merci, Här 
President. Merci och nach eng Kéier der Rapportrice 
fir hire Rapport. An och mir begréissen dës wichteg 
Initiativ, d’Méiglechkeet vum Congé culturel erëm an-
zeféieren an auszeweiten. Leider ass dee Congé, deen 
1994 agefouert gouf an duerchaus seng Meritten hat, 
2014 dem Spuerpak vun der Regierung zum Affer ge-
fall. Déi blo-rout-gréng Regierung féiert elo also nees 
eppes an, wat se virun aacht Joer ofgeschaf hat. Mir 
als Lénk begréisse ganz kloer, datt d’Regierung hei 
eng 180-Grad-Kéier mécht mam Erëmaféiere vum 
Congé culturel. Mir haten dësen och an eisem Wal-
programm stoen.



17e séance mardi 6 décembre 2022 05 | 53

De Congé culturel ass immens wichteg, well e juste-
ment e Jarnéier ka sinn zur Professionaliséierung 
vum Kultursecteur, an dat ass jo, mengen ech, och 
zum Deel d’Zil vun dësem Gesetz. Et ka wéi eng Bréck 
funktionéieren tëscht enger usprochsvoller Konscht 
op héijem Niveau, déi nach net haaptberufflech 
ausgeüübt gëtt, an dem nächste Schrëtt zum Haapt-
beruff. Doranner kann de Congé culturel e Baustee 
sinn, an dat ass gutt esou, wa mer wëllen d’Kënscht-
ler ënnerstëtzen an hirem Wierken.
Mee ech muss awer och ee Bedenke vu mir aus-
drécken, an zwar, dass ech mech ëmmer nach froen, 
wat dann „de haut niveau“ bedeit. Well wa mer Kul-
tur demokratesch uginn, da fannen ech et schwiereg 
ze soen, dass een oder eng Instanz d’Soen huet, wat 
dann elo „culture de haut niveau“ ass. Mir vun déi 
Lénk géifen eis wënschen, dass jiddweree méi Zäit 
hätt, fir sech kënschtleresch ze expriméieren, an do-
fir hu mir jo eis Propos zur Aarbechtszäitverkierzung. 
Mee dat ass elo en anert Theema.
Gutt ass déi nei Flexibilitéit an dem Modell vum 
Congé culturel. De Congé culturel kann elo bis zu 
zwielef Deeg pro Joer geholl ginn a kann och frak-
tionéiert ginn an hallef Deeg. Mir begréissen och 
d’Aféierung vun neie Kategorië vu méigleche Benefi-
ciairen, déi der Entwécklung vun der kultureller 
Pro duktioun Rechnung droen, gradesou wéi d’Méig-
lechkeet fir d’administrativ Kadere vu Federatiounen 
oder Associatiounen, dëse Congé kënnen unzefroen.
E grousse Fortschrëtt par rapport zum Gesetz vun 
1994 ass och d’Tatsaach, datt elo net méi d’Residenz 
zielt, mee d’Affiliatioun vun der Sécurité sociale. Ef-
fektiv wier dës Residenzklausel virum Hannergrond 
vun den Urteeler vum Europäesche Geriichtshaff net 
méi drobar gewiescht a virun allem och net gerecht. 
An et ass jo d’Aarbecht, déi Rechter opmécht, an net 
déi Plaz, wou ee wunnt.
Am Resümmee: E gudde Projet, dee Léieren aus dem 
Gesetz vun 1994 zitt an ugepasst ass an dëser Wierk-
lechkeet och Rechnung dréit. Dofir ass et ëmsou méi 
onverständlech, firwat d’Regierung dëst Gesetz 2014 
ofgeschaf huet.
Ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och. An de leschten ageschriwwene Riedner ass den 
Här Marc Goergen.
M. Marc Goergen (Piraten) | Merci, Här President. 
Merci dem Josée Lorsché fir dee schrëftlechen a 
mënd leche Rapport. A well ech virdru gefrot gi sinn: 
Nee, de Sven ass net krank, en ass op enger Missioun 
fir d’Chamber, dofir. Ok ...
Plusieurs voix | O!
(Interruptions)
M. Marc Goergen (Piraten) | Mir stëmmen natier-
lech de Projet mat. Merci.
(Interruptions et hilarité)
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci.
An eis Kulturministesch, d’Madamm Sam Tanson, ass 
prett.
Prise de position du Gouvernement
Mme Sam Tanson, Ministre de la Culture | Jo, Här 
President. Merci Iech alleguerten och hei nach eng 
Kéier fir Är Ënnerstëtzung! Dir hutt scho ganz vill 
am Detail gesot, wat elo hei alles erëm wäert méig-
lech sinn, dofir ginn ech natierlech elo net nach eng 
Kéier dorobber an. Ech wollt vläicht just nach e puer 
Remarke maachen. Dat eent ass, dass mer och hei 
erëm en Deel vun Demanden ëmsetzen, déi mer aus 
dem Secteur kruten. Dat ass d’Recommandatioun 

Nummer 28 vum Kulturentwécklungsplang. Mir ha-
ten och hei eng Consultation publique lancéiert, do 
krute mer allerdéngs net ganz vill Remarken a Pro-
posen dozou eran.
Vläicht awer nach eng Kéier kuerz e Rappell, wat deen 
Text hei ass, an och, wat en eeben net ass. Et geet net 
drëm, quitte dass dat eng Iddi ass, déi natierlech 
charmant ass, mee déi vläicht iwwert deen heite Sec-
teur erausgeet, et geet net drëm, einfach all Zort vu 
kultureller Tätegkeet, där een nogeet, mat engem 
Congé ze kompenséieren. Et geet schonn drëm, fir et 
Artisten, déi op engem relativ héijen Niveau awer ën-
nerwee sinn, méiglech ze maachen, dass se eng Zäit 
fräigestallt ginn op hirer Aarbecht, fir dann deenen 
Tätegkeeten och nozegoen. Dat ass wierklech d’Zil. 
An et ass complementaire eigentlech zum Statut vum 
Intermittent, geet och weider an d’Professionaliséie-
rung vum Artist.
Et kann ee sech jo ganz gutt virstellen … Ech mengen, 
d’Madamm Asselborn-Bintz huet virdrun erkläert, si 
hätt sech ee Moment nach d’Fro gestallt, ob se géif 
elo professionell Actrice ginn oder professionell Poli-
tikerin – iwwert d’Ënnerscheeder vun deenen zwou 
Professiounen, do kann ee warscheinlech laang phi-
losophéieren –, mee dat ass eeben en typescht Bei-
spill fir ze soen: Voilà, mir hu vill Artisten, bei deenen 
e groussen Deel vun hirer Aktivitéit aus deem Artis-
tesche besteet an en aneren Deel besteet aus engem 
aneren Job. Dat sinn der oft och am kënschtleresche 
Beräich.
Dat Beispill, wat jo ëmmer erëm virkënnt, ass dat 
vum Museksproff, deen also seng Passioun esouwuel 
weidergëtt u Jonker, mee awer och vill Engagementer 
kann hunn op der Bün, wou en dann awer och muss 
fräigestallt kënne ginn. An dat ass am Fong fir deen 
ee Volet, dee vun der Ënnerstëtzung vun de Kënscht-
ler, dat, wat mer hei wëllen erreechen.
Wat awer och extreem wichteg ass, an dat ass och bei 
e puer vun de Riedner ugeklongen, ass dee Volet vum 
Benevolat.
(Brouhaha)
Mir hunn eng Situatioun, an dat ass natierlech vläicht 
e bëssen en traurege Constat, et ass schued, mir sinn 
net méi an enger Situatioun wéi vläicht nach virun e 
puer Joerzéngten …
(Brouhaha)
Et ass extreem vill Kaméidi heibannen, Här President! 
Ech weess net, ob dat un der spéider Stonn – hallwer 
siwen – läit oder um Sujet.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Also, 
et huet just een d’Wuert ...
Mme Sam Tanson, Ministre de la Culture | O, wéi 
léif!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | ... hei 
am Haus, an dat ass eis Kulturministesch.
Mme Sam Tanson, Ministre de la Culture | Merci!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Sou, 
wannechgelift, also e bësse manner Gegrommels!
Mme Sam Tanson, Ministre de la Culture | Jo, ech 
sinn och ganz séier fäerdeg. An nach méi séier, wann 
ech mech ka konzentréieren op dat, wat ech wëll 
soen.
An dat anert ass dee Volet vum Benevolat. Mir consta-
téieren a ganz ville Secteuren, dass et ëmmer méi 
schwiereg gëtt, Leit ze fannen, déi nach déi néideg 
Zäit hunn, fir sech niewent hirer Aarbecht benevoll ze 
engagéieren. An dat ass eppes, dat musse mer hono-
réieren. Mir mussen dat an alle Secteure maachen. 
An hei ass eeben déi Etapp, déi mer maachen am 

kulturelle Beräich, dat ass déi grouss Neierung am 
Fong vun deem heite Revival vun dem Congé  culturel. 
An do sinn eebe wierklech déi zwee Niveauen, déi 
mer wëllen ënnerstëtzen: op där enger Säit déi Per-
sounen, déi vun de Federatiounen an Associatiounen 
aus dem Kultursecteur bestëmmt ginn, an op där 
ane rer Säit d’Cadres administratifs.
Domat wäert sécherlech net all deen Engagement, 
dee se hunn, kompenséiert ginn duerch Congé op hi-
rer Aarbechtsplaz, mee et ass wéinstens en Zeechen. 
Et ass, fir hinnen ze soen: „Mir honoréieren dat“, a 
fir vläicht engem Deel vun deem, wat do u ganz ville 
Stonnen dropgeet, fir sech an deenen eenzelne Veräi-
ner, Federatiounen ze engagéieren, fir deem e bëssen 
entgéintzekommen.
Voilà! Ech soen Iech Merci fir d’Ënnerstëtzung a bis da 
geschwë fir dee leschte Projet.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och. Ech mengen, d’Madamm Octavie Modert wollt 
nach eng Fro ...?
Mme Octavie Modert (CSV) | Jo, merci, Här Presi-
dent, et ass Parole après ministre, mee effektiv 
net Parole „à la“ ministre, well ech wollt hir net vir-
gräifen op déi Fro, déi den Här Bauler gestallt hat: 
wat dat da gewiescht wär, wéi et am Rapport steet. 
Ech kann Iech just soen, datt eng vu mengen éisch-
ten Aktiounen, wéi ech an de Kulturministère komm 
sinn, war, fir e Congé culturel net ze ginn u Leit, déi 
op eng ganz bekannt Croisière géife goen. An et sinn 
och nach aner Beispiller, déi nogefollegt sinn – dat 
huet mer ganz vill Sympathien abruecht ... –, an dat 
ass d’Ursaach méiglecherweis. Dat steet also falsch 
am Rapport dran. Ech weess, datt ech vun Iech keng 
Unerkennung kréien, mee e bëssi Objektivitéit ass 
natier lech awer och méiglech!
Merci.
M. Dan Kersch (LSAP) | Den Ufank war gutt.
(Interruptions et brouhaha)
Mme Octavie Modert (CSV) | O jo, du kanns dech 
och emol eng Kéier zréckhalen …
(Hilarité)
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Sou, 
ech mengen, ech loossen d’Diskussiounen elo net 
méi lafen. Et ass zwar gutt, dass mer en Debat hei am 
Haus hunn, ...
(Brouhaha général)
... mee ech géif mengen, mir sollten elo zur Ofstëm-
mung iwwergoen. An ech ginn dervun aus, dass mer 
do erëm eng ganz grouss Gemeinschaft, Unitéit wäer-
 te fannen.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 7948
D’Ofstëmmung fänkt un. Fir d’éischt déi perséinlech 
Stëmmen. Dann d’Procuratiounen. D’Ofstëmmung 
ass elo eriwwer.
Jo, an: Unanimitéit.
Une voix | A!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Voilà, 
et soll nach ee soen, mir géifen hei streiden.
(Hilarité)
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt épouse 
Kemp (par M. Laurent Mosar), MM. Emile Eicher,  Félix 
Eischen (par Mme Diane Adehm), Paul Galles (par  
M. Jean-Marie Halsdorf), Léon Gloden, Jean-Marie 
 Halsdorf, Mme Martine Hansen, MM. Max Hengel, Aly 
Kaes, Marc Lies, Mme Elisabeth Margue, M. Georges 
 Mischo, Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mosar, Gilles 
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Roth, Jean-Paul Schaaf, Marc Spautz, Serge Wilmes, Claude 
Wiseler (par Mme Elisabeth Margue) et Michel Wolter ;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum (par  
M.  André Bauler), Mme Simone Beissel, MM. Frank 
 Colabianchi, Fernand Etgen (par M. Gusty Graas), Gusty 
Graas, Max Hahn, Mme Carole Hartmann, MM. Pim 
Knaff (par M. Frank Colabianchi), Claude Lamberty et  
Mme  Lydie Polfer ;
Mme Simone Asselborn-Bintz, M. Dan Biancalana (par 
M. Yves Cruchten), Mmes Tess Burton, Francine Closener, 
MM. Yves Cruchten, Mars Di Bartolomeo, Mme Cécile 
Hemmen, M. Dan Kersch, Mme Lydia Mutsch et M. Carlo 
Weber ;
Mme Semiray Ahmedova, M. François Benoy,  
Mmes Djuna Bernard, Stéphanie Empain, Chantal Gary, 
M. Marc  Hansen, Mme Josée Lorsché, M. Charles Margue 
et Mme Jessie Thill ;
MM. Jeff Engelen, Fernand Kartheiser, Fred Keup et Roy 
Reding (par M. Fernand Kartheiser) ;
MM. Sven Clement (par M. Marc Goergen) et Marc 
 Goergen ;
Mmes Myriam Cecchetti et Nathalie Oberweis.
Dat gesot, gi mer da lues awer sécher zu deem 
leschte Punkt vun eisem ...
Plusieurs voix | D’Motioun!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | A, 
d’Motioun! Entschëllegt, jo, Dir hutt Recht, d’Motioun 
nach.
Motion 1
Wëllt nach ee Stellung zu der Motioun huelen? Ma-
damm Lorsché.
Mme Josée Lorsché (déi gréng), rapportrice | Vill-
mools merci, Här President. Et ass jo net fir d’éischt, 
dass mer e Gesetz evaluéieren, dat ass ganz kloer. Dat 
gëtt oft gefrot bei Gesetzer. Do soe mer och näischt 
dergéint. Mir sinn awer der Meenung, dass dräi Joer 
hei besser wären, well een dann awer méi Donnéeë 
virleien huet wéi direkt no zwee Joer. Et muss ee jo 
d’Entwéck lung e bësse beobachten an dann e Bilan 
zéien. Dofir proposéiere mer, dräi Joer draus ze maa-
chen.
Ech wéilt awer och nach eppes soen zum „ass sech 
bewosst, datt“: Do steet, dass kritiséiert ginn ass, 
dass just zwielef Deeg pro Persoun zougestane ginn. 
Ech hunn awer och am Rapport gesot, dass Ausname 
kënne gemaach ginn, si musse just schrëftlech mo-
tivéiert sinn. A wann d’Kommissioun dann der Mee-
nung ass, dass déi zwielef Deeg net duerginn, an déi 
Persoun argumentéiert dat gutt, da kritt se déi och 
zougestanen. Vun dohier fanne mer dee Saz dach 
awer e bësse simplistesch. Mee dat ass jo e bëssen Är 
Manéier ze funktionéieren.
Plusieurs voix | O!
Mme Josée Lorsché (déi gréng), rapportrice | Vun 
 dohier loosse mer en dann einfach stoen, wann dat 
Iech frou mécht. Mee als Géigepart gi mer dann awer 
gär op dräi Joer.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | D’Fro 
ass: Dräi Joer?
M. Fred Keup (ADR) | Jo!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Res-
pektiv déi Suggestioun ...? Här Keup.
M. Fred Keup (ADR) | Jo, ech géif natierlech dann 
d’accord sinn, fir et op dräi Joer ze erhéijen, well dat 
ass och ok.
A fir de Rescht: Jo, et hätt een nach kënnen draschrei-
wen, dass och anerer méi gefuerdert hunn. Do wëll 

ech mech deem och guer net verschléissen. Wa mer 
eis esou eens gi mat „dräi Joer“, dann: tipptopp!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Jo. 
De Rescht, loosse mer deen esou stoen?
Plusieurs voix | Jo.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Ok.
Motion 1 modifiée
D’Chamber vun den Deputéierten
stellt fest, datt
– de Projet de loi 7948 iwwert de Congé culturel, deen 
haut vun der Chamber vun den Deputéierte gestëmmt 
gouf, virgesäit, datt an Zukunft d’Acteurs culturels pro Joer 
a pro Kapp op zwielef Deeg Congé culturel zréckgräife 
kënnen,
ass sech bewosst, datt
– géint dës Bestëmmung vum Projet de loi 7948 Kritik vu 
verschiddene Säiten ervirbruecht gouf, sou zum Beispill 
vun der Handelskummer, der Handwierkerkummer a vum 
Syvicol,
fuerdert d’Regierung op,
– no dräi Joer eng Evaluatioun vun dësem Gesetz am 
 Hibléck op seng praktesch Ëmsetzung ze realiséieren.
(s.) Fred Keup.
Vote sur la motion 1 modifiée
Kann ech dervun ausgoen, dass déi Motioun vu jidd-
werengem gedroen ass? En Handzeechen, wann-
echgelift.
Wien ass dergéint?
Wien enthält sech?
Unanime hu mer also d’Motioun ugeholl. An no dräi 
Joer bilanzéiere mer.
Dispense du second vote constitutionnel
Ier ech zum nächste Punkt iwwerginn, wëll ech nach 
just froen, ob mer d’Dispens vum zweete Vott froen.
(Assentiment)
Mme Djuna Bernard (déi gréng) | Jo, Här President.

14. 8011 – Projet de loi portant modifi-
cation de la loi modifiée du 25 juin 2004 
por tant réorganisation des instituts 
cultu  rels de l’État

M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
der Madamm Bernard, an da ginn ech hir och direkt 
d’Wuert fir d’Presentatioun vun deem leschte Projet, 
dem Projet 8011. Madamm Bernard, Dir hutt d’Wuert.
Rapport de la Commission de la Culture
Mme Djuna Bernard (déi gréng), rapportrice | Merci, 
Här President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, de 25. 
Februar 2022 hu mer heibannen d’Patrimoines gesetz 
gestëmmt. Deemools sinn ech als Rapportrice drop 
agaangen, wéi eng verschidden Dimensioune vum 
Patrimoine culturel et gëtt – ech erënneren un de „pa-
trimoine architectural“, den „archéologique“, de „mo-
bilier“ an den „immobilier“. A wéi seet ee sou schéin: 
Wann een A seet, da muss een och B soen. An dowéinst 
adaptéiere mer haut de gesetzleche Kader vun den In-
stituter, déi sech ëm eise Patrimoine këmmeren. Hir Ver-
antwortung ass et, dëst Kulturierwen ze erfuerschen, ze 
dokumentéieren, et an en historesche Kontext ze setzen 
an natierlech och fir de Public accessibel ze maachen.
Wie sinn dann eigentlech déi sëllege Kulturinstituter, 
ëm déi et sech an dësem Gesetz handelt? Et sinn: 
d’Archiven, d’Nationalbibliothéik, de Centre national 

de l’audiovisuel, de Centre national de littérature, den 
INRA, Institut national de recherches archéologiques, 
den INPA, Institut national pour le patrimoine archi-
tectural, de Centre national ... – nee, deen hat ech, 
elo hunn ech schonn een ze vill gesot –, den Natio-
nale Geschichts- a Konschtmusée an den Nationalen 
Naturmusée.
An de leschten 20 Joer, léif Kolleeginnen a Kolleegen, 
huet sech vill gedoen an eiser Kulturwelt an och, wann 
et ëm d’Kulturinstituter geet. D’budgetär Moyen-
 en hunn evoluéiert, d’Missioune si méi villschichteg 
ginn an d’Aktivitéite sinn och méi breet opgestallt. 
Deementspriechend ass och d’Zuel vum Personal méi 
grouss wéi deemools.
Natierlech hunn och grouss kulturpolitesch Akzenter, 
wéi d’Kulturjoer 2007, d’Europäescht Joer vum Patri-
moine 2018, d’Ratifikatioun vun internationale Kon-
ventiounen, hir Spueren an Impakter hannerlooss. An 
d’Roll vun eiser Fuerschung huet sech och verännert 
a si huet natierlech – an dat ass och gutt esou – en 
 Afloss op d’Kulturinstituter, huele mer beispillsweis 
den Centre for Contemporary and Digital History, 
C2DH, oder den Institut de langue et de littératures 
luxembourgeoises, déi reegelméisseg op d’Instituter 
zréckgräifen. An net zulescht, ech hunn et scho gesot, 
eist Patrimoinesgesetz, dat mer de 25. Februar 2022 
gestëmmt hunn, wat natierlech en direkten Impakt 
op d’Aarbecht vun eisen Instituter huet, wéi beispills-
weis d’Kreatioun vum INRA dëst Joer.
Här President, mat dëser Gesetzesännerung gëtt der 
Entwécklung vun de Kulturinstituter Rechnung ge-
droen an d’Fonctioun vun engem Directeur adjoint 
geschaaft. Och d’Missioune vun den Instituter gou-
fen an dësem Gesetzestext klarifiéiert an eeben dëse 
rezen ten Entwécklungen ugepasst.
De Staatsrot huet a sengem éischten Avis zwou Oppo-
sition-formellen ausgeschwat, notamment ronderëm 
d’Fro vum Dépôt légal bei der Nationalbibliothéik a 
beim CNA. Dës konnten no de formuléierten Amen-
dement-parlementairen awer opgehuewe ginn. Des 
Weidere krute mer just nach den Avis vun der Staats-
beamtekummer, déi hiren Accord zu dësem Projet 
ginn huet.
E klengen Iwwerbléck nach zu de Kommissiounsaar-
bechten: De Projet de loi gouf den 23. Mee 2022 vun 
der Kulturministesch Sam Tanson deposéiert. Den 19. 
Juli hu mer den Avis vum Staatsrot diskutéiert an ech 
gouf zur Rapportrice ernannt. An den 1. Dezember, 
also virun enger décker Woch, huet d’Kommissioun 
de schrëftleche Rapport zu dësem Gesetz ugeholl.
Ech wëll op dëser Plaz profitéieren, fir de Membere 
vun eiser Kulturkommissioun e grousse Merci ze soe 
fir eis konstruktiv Diskussiounskultur, déi mer an der 
Kommissioun hunn. Et ass eng Freed, mat Iech ze-
summenzeschaffen.
Ech ginn heimadder och den Accord vun der grénger 
Fraktioun. An éier ech ophalen, wëll ech Iech alle-
guerten invitéieren, wann Der e fräie Moment hutt an 
deenen nächste Wochen, vläicht iwwert d’Chrëschtva-
kanz, fir eis Kulturinstituter vu bannen ze entdecken 
an hir wichteg Aarbecht fir eist Kulturierwe besser 
kennenzeléieren.
E grousse Merci.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
villmools.
An éischt ageschriwwe Riednerin ass d’Madamm 
 Elisabeth Margue.
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Discussion générale
Mme Elisabeth Margue (CSV) | Merci, Här President. 
Merci och der Madamm Bernard fir hire schrëftlechen 
a hire mëndleche Rapport. Mir änneren haut d’Gesetz 
vum 25. Juni 2004 ëm. Och dat Gesetz ass op Initiativ 
vun der Madamm Hennicot-Schoepges deemools an 
d’Liewe geruff ginn; fir si dann haut nach eng Kéier ze 
ernimmen.
D’Kulturinstituter hunn als Missioun: d’Etüd, d’Erhalen 
an d’Recherche vun onsem kulturelle Patrimoine. An 
deene leschten 20 Joer huet hir Missioun awer och 
evoluéiert, soudatt déi Changementer, déi mer haut 
stëmmen, hinne et méiglech maachen, sech besser ze 
organiséieren. An deem Sënn géif ech och den Accord 
vun onser Fraktioun ginn.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | 
Merci villmools. Den Här André Bauler huet elo direkt 
d’Wuert.
M. André Bauler (DP) | Merci, Här President. Mat 
dësem Gesetzesprojet ginn d’Missioune vu verschid-
dene Lëtzebuerger Kulturinstituter nei geschriwwen 
a preziséiert. D’Rapporteure huet et elo virdru richteg 
gesot: Dat ass d’Resultat vu rezenten Entwécklungen, 
déi derzou bäigedroen hunn, datt den Aarbechts-
pensum an den Aufgabevolume vun dësen Instituter 
am Laf vun der Zäit ëmmer méi breet gefächert ginn 
ass.
Mat dem Archivgesetz vun 2018, un dat ech och hei 
nach eng Kéier erënnere wéilt an un deem mer ganz 
laang geschafft hunn, a mat dem Denkmalschutz-
gesetz vum Februar 2022 si mer haut an enger neier 
Welt ukomm, well mer de betraffenen Instituter e 
ganz neie Stellewäert ginn hunn an hir Aufgabefel-
der, hir Rechter an hir Flichte ganz detailléiert ge-
kläert hunn.
Déi aacht Kulturinstituter sinn de Réckstrang vun 
eisem kulturelle Secteur. Si hebergéieren an hire Ge-
baier ganz wichteg Schätz, souzesoen d’Gediechtnes 
vun der Kultur vun eisem Land. Dat si virun allem déi 
artistesch a literaresch Memoire, déi kulturhistoresch 
Pärele vu Lëtzebuerg, Konschtobjeten, wéi zum Bei-
spill Tableaux d’art, Miwwelen, Skulpturen, wäertvoll 
Bicher, handgeschriwwen Texter, awer och Filmer an 
Tounopnamen, also audiovisuellt Material, oder och 
nach geologesch a paleontologesch Entdeckungen 
op eisem nationalen Territoire, déi et ze weise gëllt an 
déi deelweis séier bemierkenswäert sinn.
An do spillt och déi pedagogesch an edukativ Mis-
sioun vun dësen Instituter eng grouss Roll, wa mer 
engem breede Publikum, a besonnesch deene 
 Jonken, d’Kultur vum Land, d’Ierfschaft vun de Gene-
ra tiounen, déi virun eis hei zu Lëtzebuerg gelieft a 
gewierkt hunn, méi no wëlle bréngen. Well vergiesse 
mer net, datt et grad déi Jonk sinn, déi d’Kultur vun 
der Vergaangenheet an d’Zukunft erandroen. Si 
 reeche se an dat nächst Joerhonnert weider.
Wéi deem och ëmmer ass, dat klengt Lëtzebuerg 
ass räich u Kulturschätz, déi et ze weise gëllt, déi ee 
 konservéiere muss an eventuell och restauréiere 
kann. Sou fënnt een an der Nationalbibliothéik net 
nëmme Bicher aus fréiere Joerhonnerten a vun haut, 
mee och – dat gëtt dacks vergiess – wäertvoll hand-
schrëftlech Dokumenter.
Begréissenswäert un dësem Gesetzesprojet ass ën-
ner anerem och, datt d’Funktioun vun engem oder 
zwee Directeurs adjoints oder Directrices adjointes 
an d’Gesetz geschriwwen ass, well mer eebe feststelle 
mussen, datt duerch de steigenden Aarbechtsvolume 
vun de Kulturinstituter villes méi komplex an opwän-
deg gëtt an doduerjer den Direkter oder d’Directrice 
dacks op eng zousätzlech Ënnerstëtzung ugewisen 

ass, virun allem am administrativen, vläicht och tech-
neschen a wëssenschaftleche Beräich.
Dat gesot, soen ech der Présidente-rapporteure vill-
mools Merci fir hire schrëftlechen a mëndleche Be-
richt a ginn natierlech och gären d’Zoustëmmung 
vun eiser Fraktioun. Dir hutt gesot, Madamm Rappor-
teure, datt et eng Freed wier, mat eis zesummenze-
schaffen – ech wollt Iech just soen: Ech bewonneren 
och heiansdo déi Gedold, déi Der mat eis hutt. Dat 
gesot, nach e schéinen Owend!
Une voix | Merci gläichfalls.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
gesot. D’Wuert huet dann direkt d’Madamm Simone 
Asselborn-Bintz.
Mme Simone Asselborn-Bintz (LSAP) | Här Presi-
dent a léif Kolleeginnen a Kolleegen, als Ofschloss 
vun eisem kulturelle Mëtteg hei haut an der Chamber 
hu mer dann nach de Projet de loi 8011 iwwert d’Adap-
tatioun vun de bestoende Strukture vun de kulturel-
len Instituter.
Sou ewéi d’Rapportrice d’Djuna Bernard, där ech 
natierlech och nach eemol Merci soe fir déi zwee 
Rapporten, et och scho gesot huet, gëtt duerch dëse 
Projet de loi d’Funktioun vun engem Directeur adjoint 
an de jeeweilegen Instituter geschaaft. D’Madamm 
Bernard ass jo an hirem Rapport op déi eenzel kultu-
rell Institutiounen agaangen an ech wëll dat elo net 
nach eemol alles widderhuelen.
Vu dass d’Instituter duerch dëst Gesetz opgewäert 
ginn, ass dat e gudden Ophänker a soll eis alleguer 
bewosst maachen, dass d’Kultur am Allgemengen 
eppes Essenzielles ass, wat all Gesellschaft brauch an 
ëmmer och brauche wäert. An ech ginn es net midd 
dëse Mëtteg, dat ze soen. Mee net nëmmen dëst, och 
déi aner Gesetzer am Beräich vun der Kultur, déi mer 
haut um Ordre du jour haten, ënnersträichen de kul-
turelle Stellewäert. An och d’Kulturjoren, wéi elo zum 
Beispill och dëst Joer Esch2022, sinn e Beweis, wat 
Kultur a Konscht fir de Mënsch bedeiten.
Elo kann ee bei der Ausgab vun 2022 gedeelter 
Meenung sinn, wat d’Programmatioun oder d’Exe ku   - 
tioun ubelaangt, mee mat iwwer 160 Projeten, 11 
Lëtzebuerger PRO-SUD-Gemengen an 8 franséische 
Gemengen, déi matmaachen, an iwwer 400 Benevol-
len ass et ee vun deene gréisste Kulturprojeten, déi eist 
Land jee hat. Et fënnt een déi ënnerschiddlechst Rich-
tungen hei erëm: vu Musical iwwer Danzperformance, 
Ausstellungen dobaussen an a Muséeën, Molerei, 
Skulptur, Theater a Musek an nach villes méi.
Fir mech als Gemengemamm war an ass et e Projet, 
deen d’Kultur an d’Konscht bei d’Leit bruecht huet 
an och nach bréngt. Et konnt een als Gemeng och 
aktiv matschaffen a seng Kënschtler a Veräiner och 
matabannen. Dat dréit fir mech och dozou bäi, de 
Stellewäert vun der Konscht am Allgemengen héich-
zehalen.
Virun allem awer wäerte ganz vill Projeten och nom 
Kulturjoer Esch2022 nach nohalteg bleiwen, wat awer 
och eng ganz flott Opportunitéit fir d’Gemengen am 
Süden ass. All Mënsch kann hei eppes fannen, wat 
hien uschwätzt a woufir hie sech begeeschtere kann. 
An dat ass dat Faszinantst un Esch2022. Och déi aner 
Kulturjore virdrun hunn eisem Land vill bruecht an et 
och no vir bruecht. Domat ënnerstëtze mer dann och 
d’Kënschtler an d’Konscht an eisem Land an iwwert 
d’Grenzen eraus.
Fir dëst ze ergänzen, ass et dann eeben och wich-
teg, eis Instituter, déi sech ëm d’Konscht an awer 
och ëm de Patrimoine këmmeren, gesetzlech ze 

consolidéieren an eeben och un eis haiteg Zäit unze-
passen.
Ech profitéieren op dëser Plaz dann och, fir jiddwer-
engem Merci ze soen, och all deene Leit aus dem 
Kulturministère, fir déi vill Zäit, déi se mat eis an der 
Kulturkommissioun verbruecht hunn. An ech ginn 
och de Merci zréck un eis Rapportrice, awer och Presi-
dentin vun der Kommissioun, déi och, mengen ech, 
eng ganz gutt Aarbecht mécht. Mir sinn och zefridde 
mat hir. Also, ech kann dat emol soen, ech sinn och 
zefridde mat hir, op jidde Fall!
(Hilarité)
Ech wëll dann och der Ministesch Merci soen. Si ass 
och ëmmer do a si huet och ëmmer en Ouer a mir 
schaffen och, mengen ech, alleguer zesummen am 
Sënn vun der Kultur. An dat ass wichteg esou.
A well déi Kultur eis wichteg ass, a virun allem och 
menger Fraktioun, der LSAP, ginn ech natierlech och 
den Accord vu menger Fraktioun fir dëse Projet. An 
ech soen Iech och fir d’lescht fir haut Merci fir d’No-
lauschteren.
Plusieurs voix | Très bien!
Une voix | Gär geschitt!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | A 
merci och. An den nächste Riedner ass den Här Fred 
Keup.
M. Fred Keup (ADR) | Jo. Ech wollt haut awer och 
emol der Rapportrice Djuna Bernard Merci soe fir déi 
dräi Rapporten. Mir gi vun der ADR hei eisen Accord 
fir dëse Projet an ech soen Iech Merci.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och. An dann nach d’Nathalie Oberweis.
Mme Nathalie Oberweis (déi Lénk) | Jo, ech s chléisse 
mech un. Ech soen och nach eng Kéier e grousse 
Merci fir de Rapport fir dëse Projet, dee mir honnert-
prozenteg ënnerstëtzen. A merci an e schéinen Owend 
nach.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och. An dann de Marc Goergen.
M. Marc Goergen (Piraten) | Jo, merci. An och mir 
ginn eis Zoustëmmung.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci.
Dann huet elo d’Kulturministesch d’Wuert, d’Sam 
Tanson.
Prise de position du Gouvernement
Mme Sam Tanson, Ministre de la Culture | Dir 
Dammen an Dir Hären Deputéiert, och hei hutt Der 
schonn en long et en large erkläert, ëm wat et alles 
hei geet. Dofir vläicht just vu mir e klenge Resümmee, 
firwat et esou wichteg ass, dass mer déi Adaptatiou-
nen hei un deem Gesetz virhuelen.
Zënter 2004 huet ganz vill changéiert bei eise 
 Kulturinstituter, déi d’Réckgrat vun eiser Kultur politik 
sinn, well se op där enger Säit fir de Patrimoine zou-
stänneg sinn, fir d’Preservatioun vum Patrimoine, 
an op där anerer Säit dëse Patrimoine awer och no 
bausse vermëttelen. Si hu ganz vill evoluéiert. Zënter 
hirer Aféierung 2004 ass ganz vill Personal bäikomm 
an deenen eenzelnen Instituter. D’Budgete sinn a 
d’Luucht gaangen, mee et sinn och eng Rëtsch Sitte 
bäikomm an natierlech och nei Aufgaben, soudass et 
am Fong méi wéi iwwerfälleg war, dass mer hei Upas-
sunge virgeholl hunn, dat natierlech an enkem Dialog 
mat deene concernéierten Instituter.
Et geet mir virun allem och drëm, dass mer natier-
lech e Gesetz hunn, wat de Realitéiten entsprécht, 
mee awer och d’Instituter esou opstellen, dass se 
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sech kënnen organiséieren, fir dat Vermächtnis, wat 
se geréieren, esou gutt wéi méiglech och ze geréie-
ren a sech kënnen op déi Aufgaben konzentréieren, 
déi vum Gesetz virgesi sinn, an op déi, déi och nach 
ëmmer weider derbäikommen. Duerfir sinn ech 
wierklech och hei ganz frou iwwert d’Ënnerstëtzung 
vu jiddwerengem heibannen.
Ech wollt awer och nach als Ofschloss elo vun deene 
véier Gesetzestexter an der Kultur – ech weess net, ob 
dat schonn eng Kéier war, dass véier Gesetzestexter 
an der Kultur an engem Nomëtten an dëser Chamber 
gestëmmt gi sinn; ech woen et ze bezweifelen – deene 
Leit Merci soen, déi dofir responsabel sinn, dass mer 
dozou konnte kommen.
Dat sinn un alleréischter Stell d’Mataarbechter aus 
dem Kulturministère, mam Service juridique. Et ass 
eng kleng Ekipp, déi awer ganz effikass an intensiv 
schafft, elo schonn déi lescht puer Joer, wou mer wierk-
lech ganz vill konnten op de Wee bréngen. An natier-
lech merci och dem Jo Kox fir säin onermiddlechen 
Asaz am Sënn vun der Kultur. An dann natierlech der 
ganzer Kommissioun, mat virop dem Djuna Bernard: 
Du bass scho vill gelueft ginn, ech ka mech deem 
nëmmen uschléissen! An ech fäerten, ech hat virdru 
vergiess, och dem Josée Lorsché Merci ze soe fir hire 
Rapport. An och do dann nach eng Kéier nodréiglech 
merci. An Iech all merci fir déi gutt Diskussiounen, déi 
mer ëmmer erëm hunn, a fir d’Ënnerstëtzung fir de 
kulturelle Secteur zu Lëtzebuerg.
Merci.

Plusieurs voix | Très bien!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
der Madamm Ministesch.
Mir géifen dann zur Ofstëmmung iwwert de Projet 
8011 iwwergoen.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 8011 et dispense 
du second vote constitutionnel
D’Ofstëmmung fänkt un.
(Brouhaha)
Wannechgelift, d’Sëtzung ass nach net eriwwer!
D’Ofstëmmung ass elo eriwwer: 56-mol Jo, bei 56 
 Votten, et ass also unanime.
Résultat définitif après redressement : le projet de loi 
8011 est adopté à l’unanimité des 57 votants.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt épouse 
Kemp (par Mme Diane Adehm), MM. Emile Eicher, Félix 
Eischen (par M. Max Hengel), Léon Gloden, Jean-Marie 
Halsdorf, Mme Martine Hansen, MM. Max Hengel, 
Marc Lies, Mme Elisabeth Margue, M. Georges Mischo,  
Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mosar, Gilles Roth, 
Jean-Paul Schaaf, Serge Wilmes, Claude Wiseler (par 
Mme Martine Hansen) et Michel Wolter ;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, Mme  Simone 
Beissel, MM. Frank Colabianchi, Fernand Etgen (par  
M. André Bauler), Gusty Graas, Max Hahn, Mme Carole 
Hartmann, MM. Pim Knaff (par M. Gusty Graas), Claude 
Lamberty et Mme Lydie Polfer ;

Mme Simone Asselborn-Bintz, M. Dan Biancalana (par 
Mme Simone Asselborn-Bintz), Mmes Tess Burton (par 
Mme Cécile Hemmen), Francine Closener, MM. Yves 
Cruchten, Mars Di Bartolomeo, Mme Cécile Hemmen,  
M. Dan Kersch, Mme Lydia Mutsch et M. Carlo Weber ;
Mme Semiray Ahmedova, M. François Benoy,  
Mmes Djuna Bernard, Stéphanie Empain, Chantal Gary, 
M. Marc  Hansen, Mme Josée Lorsché, M. Charles Margue 
et Mme Jessie Thill ;
MM. Jeff Engelen, Fernand Kartheiser, Fred Keup et Roy 
Reding (par M. Fernand Kartheiser) ;
MM. Sven Clement (par M. Marc Goergen) et Marc 
 Goergen ;
Mmes Myriam Cecchetti (par Mme Nathalie Oberweis) et 
Nathalie Oberweis.
An ech wollt Iech just nach froen, ob Der d’accord 
sidd, d’Dispens vum zweete Vott ze froen.
(Assentiment)
An da ginn ech Iech fräi an d’Sëtzung ass eriwwer. 
E schéine Kleeserchersowend nach! An da géif ech 
der Presidentin vun der Kommissioun de Kleeschen 
iwwer reechen, ...
Plusieurs voix | A!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | ... fir 
e mat der Kommissioun ze deelen.
(Hilarité)
(La séance publique est levée à 18.53 heures.)
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(La séance publique est ouverte à 14.01 heures.)

1. Ouverture de la séance publique

M. Fernand Etgen, Président | Ech maachen d’Sitzung 
op.
Huet d’Regierung eng Kommunikatioun ze maachen?
M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre d’État | 
Nee, Här President.

2. Heure d’actualité du groupe politique 
CSV au sujet de la lutte contre la désinfor-
mation

M. Fernand Etgen, Président | D’Chamber féiert haut 
de Mëtten eng Aktualitéitsstonn iwwert de Kampf géint 
d’Desinformatioun, déi d’CSV-Fraktioun ugefrot huet. 
Et hu sech schonn ageschriwwen: d’Madamm Carole 
Hartmann, d’Madamm Francine Closener, d’Ma dam m 
Stéphanie Empain, den Här Fernand Kartheiser, d’Ma-
damm Nathalie Oberweis an den Här Sven  Clement. An 
d’Wuert huet elo déi honorabel Madamm Diane Adehm 
als Vertriederin vun der CSV-Fraktioun. Madamm 
Adehm, Dir hutt d’Wuert.
Exposé
Mme Diane Adehm (CSV) | Här President, léif Kol-
leeginnen a Kolleegen, Desinformatioun, Fakenews, 
Propaganda, alternativ Fakten: All dat si Wierder, déi 
mir oft an och ëmmer méi oft héieren. Mee wat be-
deiten déi verschidde Wierder iwwerhaapt?
Ech hunn am Duden nogesicht a sinn dobäi op foll-
gend Definitioune gestouss: „Desinformatioun“ gëtt 
do definéiert als bewosst falsch Informatioun „zum 
Zwecke der Täuschung“. „Fakenews“ definéiert den 
Duden, andeems e seet: „in den Medien und im Inter-
net, besonders in sozialen Netzwerken, in manipula-
tiver Absicht verbreitete Falschmeldungen“. Kucken 
ech d’Definitioun vu „Propaganda“, sou steet do, dass 
et u sech eng systematesch Verbreedung vu poli-
teschen, weltanschauleschen Iddien a Meenunge ass, 
mam Zil, dat allgemengt Bewosstsinn an enger be-
stëmmter Aart a Weis ze beaflossen. A schlussendlech 
d’„alternativ Fakten“, déi mer jo spéitstens zënter der 
Vereedegung vum Donald Trump alleguerte kennen, 
dat ass u sech, dass een d’Wiel léisst zwëschen zwou 
Méiglechkeeten oder dass een eng zweet Méiglech-
keet duerstellt.
Aus dësen Definitiounen geet kloer an däitlech ervir, 
datt d’Zil vun dësen Informatiounen eeben ass, fir 
d’Leit geziilt ze täuschen, ze manipuléieren oder ze 
beaflossen, an dat mat engem ganz kloren Interessi 
hannendrun.
Wa mir am Ausland kucken, wat do lass ass, da gesi 
mir ganz séier, dass Desinformatioun zu enger grous-
ser Gefor fir eis Demokratie ka ginn, wann een net 
dergéint virgeet. A mir brauchen duerfir emol net an 
eng Diktatur kucken ze goen, mee d’Walen an Amerika 
fir de Presidenteposte weisen eis, wéi ee geziilt Desin-
formatioun, Fakenews, Propaganda an och alternativ 
Fakten asetze kann, fir de Wieler eng aner Realitéit 
gleewen ze dinn. „Wie die Demokratie gehackt wird“, 
huet zum Beispill den Deutschlandfunk 2020 an engem 
Feature getitelt.

Ech denken awer och un déi sëlleg Informatiounen, 
déi am Kader vun der Covidkris zirkuléiert sinn an déi 
sech ganz oft duerno als falsch erausgestallt hunn.
Op där anerer Säit hu mir awer bei eis och e Grond-
recht, dat Meenungsfräiheet heescht. Jidderee ka bei 
eis fräi seng Meenung soen. A genee hei fänkt et un, 
schwiereg ze ginn. Bis wouhinner geet d’Meenungs-
fräiheet a wou fänken Desinformatioun, Fakenews, 
Propaganda oder alternativ Fakten un?
All déi Informatiounen oder Fakten oder wéi och ëm-
mer zirkuléieren ëmmer méi oft an ëmmer méi séier 
duerch déi sozial Reseauen. Am Géigesaz zu de klas-
sesche Medien, wou e Journalist Informatioune verifi-
zéiert, ier e se weidergëtt, hu mir leider an de soziale 
Reseaue keen, deen dat mécht.
Bei der Virbereedung vun dëser Aktualitéitsstonn 
sinn ech op eng EU-Statistik aus dem Joer 2021 ge-
stouss. Dës seet, dass an der Moyenne an der EU 
nëmmen 23 % vun de Leit tëschent 16 a 74 Joer eng 
Informatioun, déi se online op Noriichteplattformen 
oder an de soziale Reseaue fonnt hunn, iwwerpréi-
wen. 23 %! Zu Lëtzebuerg si mir ëmmerhi bei 41 % 
vun de Leit. Domadder leie mir op der zweeter Plaz 
hannert Holland mat 45 %. Dës Zuele sinn erschre-
ckend, well emol net d’Hallschent vun den EU-Bierger 
Informatiounen, déi si fannen, kontrolléieren!
Fakt ass, dass mir hei zu Lëtzebuerg d’nächst Joer 
zweemol Walen hunn, Gemengewalen am Juni an Na-
tionalwalen am Hierscht. Grad an dësem Kontext ass 
et wichteg fir all Wieler, sech bewosst ze sinn, dass et 
eeben Desinformatioun gëtt.
Wat kënne mir also hei zu Lëtzebuerg maachen, fir 
deem entgéintzewierken? Dat Allerwichtegst dobäi 
si fräi Medien, déi gutt fonctionéieren. Mir brauchen 
och e gewëssene Mediepluralismus hei zu Lëtze-
buerg. Mee dat aleng geet net duer. Och Qualitéits-
journalismus ass gefrot.
Mat der Reform vun der Pressehëllef, déi mir d’lescht 
Joer hei am Haus gestëmmt hunn, hu mir e Schrëtt an 
déi richteg Richtung gemaach. D’Press kritt finanziell 
ënnert d’Äerm gegraff an dës Hëllef ass u verschidde 
Punkte gebonnen, wéi zum Beispill d’Zuel vun de 
professionelle Journalisten. An d’professionell Journa-
lis ten hunn all eng Pressekaart an och deement sprie-
chend Formatioune gemaach.
Eng Fro, déi natierlech am Kontext vu Mediefräiheet 
a Qualitéitsjournalismus opkënnt, ass déi vun engem 
Informatiounszougangsgesetz spezifesch fir Journa-
listen. Esou e Gesetz gëtt scho ganz laang gefuerdert 
a kéint hëllefen am Kampf géint Desinformatioun. 
Duerfir meng Fro: Ass esou e Gesetz an der Ausaar-
bechtung oder net?
E weidere wichtege Punkt am Kampf géint Desinfor-
matioun ass d’Medienerzéiung. An de Schoule ginn 
eis Jonk am Fach Digital Sciences ënner anerem drop 
virbereet, Informatiounen, déi si online fannen, kri-
tesch ze kucken an net alles fir boer Mënz ze huelen, 
wat si op TikTok gesinn. Eis Kanner sinn déi Erwuesse 
vu muer a si wuessen an engem digitale Ëmfeld op a 
grad dowéinst gi si vu Klengem un op d’Geforen hei-
ranner higewisen.
Mee déi Erwuesse vun haut, mir alleguerten, mir sinn 
net esou opgewuess. Mir hunn dat alles eréischt vill 
méi spéit entdeckt a grad hei muss den Hiewel vun der 

Medienerzéiung ugesat ginn, well mir Erwuessener 
ginn net méi an d’Schoul, wou mir op d’Gefore vun 
Desinformatioun, Fakenews, Propaganda oder alter-
native Fakten opmierksam gemaach ginn.
An da kommen ech nach eng Kéier op meng Statis-
tik zréck, dass nëmmen 41 % vun de Lëtzebuerger 
zwësche 16 a 74 Joer Informatiounen, déi si fannen, 
nokontrolléieren. Grad fir dës Leit, déi och d’nächst 
Joer zweemol wiele ginn, ass et wichteg, dass si gutt 
informéiert an d’Walkabinn eraginn, andeems si sech 
net nëmmen iwwer sozial Reseauen informéieren. 
An ech soen dëst nach eng Kéier mat Bléck op déi 
amerikanesch Walen, wou leider ze vill Leit sech esou 
informéiert hunn. Duerfir meng Fro un d’Regierung, 
wat si an dësem Zesummenhang wëll maachen. Ass 
eng Informatiounscampagne geplangt, fir d’Leit ge-
ziilt op Desinformatioun opmierksam ze maachen, 
an och net nëmmen am Kader vun de Walen, mee 
allgemeng?
An da stellt sech natierlech och d’Fro no engem Ge-
setz géint Desinformatioun hei zu Lëtzebuerg. Duer-
fir meng Fro un d’Justizministesch: Ginn eis national 
Gesetzer duer, fir géint geziilten Desinformatioun, 
Fakenews, Propaganda, alternativ Fakte virzegoen 
oder net? Well Frankräich zum Beispill huet nämlech 
schonn am Joer 2018 d’Loi contre la manipulation de 
l’information ugeholl. Dëst Gesetz soll d’Demokratie 
géint déi verschidde Forme vun absichtlecher Ver-
breedung vu falschen Noriichte schützen.
Ëm wat geet et? Mee et geet an dësem Gesetz haapt-
sächlech drëm, fir a Walkampfperioden e Moyen ze 
hunn, fir géint all Tentativ virzegoen, déi drop ofziilt, 
d’Walen ze beaflossen. Plattforme sinn obligéiert, 
wärend dëser Zäit gesponsert Inhalter oppenzeleeën, 
andeems den Numm vum Auteur an de bezuelte Be-
trag publizéiert gëtt, an et gëtt eng „action judiciaire 
en référé“ agefouert, fir direkt d’Verbreedung vu 
falschen Informatiounen ze stoppen. Denkt d’Jus-
tizministesch drun, fir och eventuell esou eppes am 
Lëtze buerger Recht anzeféieren oder net?
An dësem Kontext huet den Emmanuel Macron ge-
sot: „Le relativisme absolu dans lequel nous nous 
sommes confondus est aujourd’hui exploité par des 
femmes et des hommes qui considèrent que tout 
peut être dit et qui vont chercher de plus en plus à 
manipuler nos démocraties.“
A Frankräich ënnerläit d’Kontroll vun dësem Gesetz 
dem Conseil supérieur de l’audiovisuel. Zu Lëtzebuerg 
hu mir mat der ALIA en Organ, fir d’Medien ze iwwer-
waachen. Mee wéi ass et mat de soziale Reseauen?
En zousätzleche Punkt, deen hei kéint mat erakom-
men, ass de Lancement vum Internetsite belux.edmo.
eu vum European Digital Media Observatory for Bel-
gium and Luxembourg. Dësen Observatoire gëtt vun 
der EU finanzéiert a soll hëllefen, national oder multi-
national Zentren opzebauen, fir géint Desinforma-
tioun virzegoen. E soll de Bierger an der EU hëllefen, 
falsch Informatiounen ze identifizéieren, an hinne 
Strategië virschloen, fir dass si sech besser am digita-
len Informatiounsfeld erëmfannen.
Dëst ass eng wichteg Initiativ vun der EU a mir be-
gréissen, dass och RTL Lëtzebuerg hei matmécht a 
reegelméisseg där Faktenchecke publizéiert. Fir eis 
ass dat e gudde Wee, fir d’Leit virun Desinformatioun 
ze schützen.
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Ech wéilt awer och drop hiweisen, dass Lëtzebuerg 
am digitale Beräich keng Insel ass an dass mir Lëtze-
buerger, bedéngt duerch eis Méisproochegkeet, oft 
op auslänneschen Internetsitten ënnerwee sinn an 
och do mat Desinformatioun, Fakenews, alternative 
Fakten a Propaganda konfrontéiert sinn. Hei muss op 
EU-Niveau gekuckt ginn, fir Léisungen ze fannen, wat 
och mat dem Digital Services Act geschitt ass.
Här President, ophale wéilt ech mat engem Zitat 
vum Roland Arens am Leitartikel vum „Lëtzebuerger 
Wort“: „Desinformatioun in der Demokratie ist wie 
der Klimawandel: Sind die Auswirkungen erst einmal 
spürbar, ist es für eine Umkehr schon zu spät.“ Wou-
bäi ech mer awer erlaben, hannendrun ze setzen: 
An eiser Mediendemokratie ass den Ausstig aus der 
Desinformatioun sécherlech méi einfach ze maache 
wéi d’Erreeche vun der Klimaneutralitéit an et ass 
och ni ze spéit fir e kritescht Hannerfroe vun Informa-
tiounen. Dëst Hannerfroe vun eis all ass déi wichtegst 
Mesure géint Desinformatioun. An dofir brauche mer 
emol kee Gesetz.
Ech soen Iech Merci.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Fernand Etgen, Président | Merci villmools, Ma-
damm Adehm.
An als éischte Riedner ass déi honorabel Madamm 
Carole Hartmann agedroen. Madamm Hartmann, Dir 
hutt d’Wuert.
Débat
Mme Carole Hartmann (DP) | Här President, léif Kol-
leeginnen a Kolleegen, informéieren, hannerfroen, 
opklären: Am November waren Noriichten, Desin for- 
matioun a Fakenews ee vun de Sujete vun de Work-
shoppe vum Jugendkonvent. Wat fir Quelle si verläss-
lech? Wat ass de Kontext? Wou fannen ech seriö 
Informatiounen?
Besonnesch iwwert déi lescht zwee, dräi Joer hat een 
d’Gefill, dass Desinformatioun a Fakenews extreem 
un Terrain gewonnen hunn. Déi Abberzuel u falschen 
Informatiounen iwwert de Covid-19 oder d’Noriicht 
vun engem „Walbedruch“ an den USA si wuel mat déi 
bekanntste Beispiller heifir.
D’EU-Kommissiounsvizepresidentin Věra Jourová huet 
am September nach eemol drop opmierksam ge-
maach, dass een ëmmer méi Tendenzen erkennt, déi 
engem Suerge maachen. Och d’Press an d’Medie ge-
roden ëmmer méi ënner Drock, souwuel vum Grand 
public wéi och duerch Aflëss vun der Politik. Journa-
listen, déi wëllen objektiv informéieren, ginn zenséi-
ert, bedrot oder tatsächlech ugegraff, fir si an hire 
Missiounen ze behënneren. A Länner wéi Ungarn, 
Polen oder der Slowakei üben d’Regierunge massiven 
Afloss op d’Berichterstattung an de Mediepluralismus 
aus. Russland ass de Moment e Paradebeispill derfir, 
wéi d’Realitéit vun engem Krich an den nationalen 
Narrativ doriwwer wäitleefeg auserneeginn.
Als DP sti mir hannert der Propositioun vun der 
EU-Kommissioun vun engem „Mediefräiheetsge-
setz“. Duerch dëst sollen an der EU d’Transparenz 
an d’Onofhängegkeet vun de Medie gestäerkt an 
de Respekt virun der redaktioneller Fräiheet an der 
journalistescher Aarbecht duerchgesat ginn, och bei 
den digitale Medien. Dat huet och d’EU-Kommissä-
rin fir Digitales Margrethe Vestager am Abrëll hei an 
der Chamber gesot: „Wat offline illegal ass, muss och 
online gereegelt ginn.“ D’Mënsche géife sech ëmmer 
méi am digitale Raum ophalen an deemno wier et 
wichteg, dass d’Demokratie och do present wier.
D’Gefore vun Desinformatioun kenne mer all: 
Falsch an deels och geféierlech Behaaptunge gi vun 

eenzelne Leit an d’Welt gesat. Firwat? Well si mat ep-
pes net averstane sinn, well se onzefridde sinn, well 
se soss iergendeen Zil domadder verfollegen. Anerer 
widderhuelen dës Iddien op „dogmatesch“ Manéier, 
fir esou vill wéi méiglech Leit vun hiren Usiichten ze 
iwwerzeegen. Dëst kann derzou féieren, dass d’Spal-
tung an der Gesellschaft wiisst. Et kann zu Radikali-
séierung an esouguer zu Hetz a Gewalt féieren.
Grad den Internet kann als dynamescht Medium esou 
eng Entwécklung onheemlech acceleréieren a ver-
schäerfen. A grad bei Onlineplattformen, déi op Emo-
tiounen an Interaktiounen opbauen, kann esou ganz 
séier Veronsécherung entstoen a Konflikter a Gewalt 
kënne sech an der Gesellschaft entwéckelen. Grad op 
dëse Plazen, wou et keng Redaktioune gëtt, déi als 
„Gatekeeper“ eng Inhaltsmoderatioun maachen, ass 
et wichteg, dass et kloer Reegele ginn, fir mat dësem 
Contenu ëmzegoen. Och e Faktencheck ass dobäi 
wichteg, well wa falsch Informatioune fir boer Mënz 
geholl ginn, kann dat erhieflech, jo souguer geféier-
lech Konsequenze no sech zéien.
Den Digital Services Act ass eng Method, fir illegal In-
halter an Zukunft besser ze kontrolléieren. Mam DSA 
kréien d’Plattformen a Sitte méi Responsabilitéit, fir 
onzoulässeg, falsch oder strofbar Inhalter ze limitéie-
ren, Kanner a Jugendlecher besser ze schützen an e 
gréissere Choix u seriöen Informatiounen ze assu-
réieren.
Grad déi Jonk musse virun Desinformatioun gewarnt 
a geschützt ginn. Si verbréngen immens vill Zäit am 
Netz a fannen et schwéier, sech vun der digitaler Welt 
lasszeléisen. Ëmsou méi wichteg ass et, dass, wa si 
sech am Netz ophalen, si net mat Desinformatioun a 
Fakenews konfrontéiert ginn.
Wichteg ass an deem Kontext och hir politesch Bil-
dung an eng Fërderung vun hirer Noriichtekompe-
tenz an der Schoul. Et muss een hinnen e Set un Tools 
a Wësse mat an d’Hand ginn, fir si an dëse Prozesser 
ze begleeden, sou zum Beispill d’Éducation aux mé-
dias et à l’information, mee och BEE SECURE, déi an 
Zesummenaarbecht mam Educatiounsministère hël-
lefen, eis Kanner a Jugendlech op dës Problematiken 
opmierksam ze maachen.
Här President, als DP sti mir ganz kloer hannert der 
Press, de Medien an de Journalisten, déi eng seriö 
Aarbecht maachen …
Une voix | Très bien!
Mme Carole Hartmann (DP) | … an déi d’Mënschen 
informéieren. Si leeschten e wichtege Bäitrag an eiser 
Gesellschaft an et gëllt, si ze beschützen a Fakenews 
an Desinformatioun mat all hire Konsequenzen ze be-
kämpfen.
Ech soen Iech Merci.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Fernand Etgen, Président | Merci villmools, 
Madamm Hartmann. An den nächsten ageschriw-
wene Riedner ass déi honorabel Madamm Francine 
 Closener. Madamm Closener, Dir hutt d’Wuert.
Mme Francine Closener (LSAP) | Merci, Här Presi-
dent. E Grupp vu Rietsterroristen huet ganz konkreet 
e reegelrechte Putsch an Däitschland geplangt. Dat 
ass keen Hirngespinst, mee erschreckend Realitéit 
haut bei eisen däitschen Noperen.
Zu deem Reseau, deen elo opgeflunn ass, gehéiere 
wuel Neonazien, awer och Leit aus der sougenannter 
Mëtt vun der Gesellschaft: Juristen, eng Doktesch, e 
Pilot zum Beispill, Impfgéigner. Lauter Leit, déi sech 
radikaliséiert hunn a konspirativ Theorië verstreet 
hunn, awer selwer warscheinlech och Affer dovunner 
gi sinn.

Desinformatioun ass alles anescht wéi harmlos. 
Mir mussen dat thematiséieren. Mir hunn dat scho 
gemaach hei, an ech soen dem Diane Adehm aus-
drécklech Merci, datt de Sujet haut nach eng Kéier 
debattéiert gëtt.
Wéi verhënnert een, datt d’Leit op Propaganda a 
Manipulatioun erafalen? Mat virop Preventioun, sot 
gëschter déi däitsch Inneministesch am Kontext vun 
deem Reseau. Et soll ee seng Quellen iwwerpréiwen, 
et soll een net nëmmen enger Source gleewen, mee 
natierlech wier dat an Zäite vu soziale Medie méi 
schwéier ginn. A genee dat ass de sprangende Punkt: 
Desinformatioun, fir d’Leit ze manipuléieren, gouf et 
nach ëmmer, awer am digitalen Zäitalter ass se explo-
déiert, séier, effikass, professionell a bëlleg.
D’Propaganda vu Russland zum Beispill huet eng ganz 
nei Dimensioun ugeholl, seet de Chef vu Mimikama, 
enger Organisatioun, déi genau iwwer Desinforma-
tioun am Internet opkläert, Faktenchecks mécht an esou 
weider. Esou vill an esou gutt gemaachte Fälschunge 
vu Mediewebsäiten hätt hien nach ni gesinn. Russland 
huet sech do eng ganz doutéis Expertis opgebaut.
Et ass immens schwéier ginn, fir tëscht Fakt a Fake ze 
ënnerscheeden. Digital kann ee quasi alles manipuléie-
ren a fotoshoppen, ouni datt een Normalstier flechen 
den Ënnerscheed gesäit. Sourcen iwwerpréiwen, 
recher chéieren, Beweiser sichen, datt eng Informa-
tioun, eng Nouvelle fiabel ass, dat ass net esou einfach. 
Dat ass a sech d’Aarbecht vun engem Journalist. Awer 
haut, wou jiddereen am Netz quasi alles ka posten, 
egal op richteg oder falsch, haut brauche mer alleguer-
ten déi Kompetenzen.
E Schlësselberäich do ass ganz kloer d’Educatioun, 
d’Medienerzéiung an der Schoul. Jo, mir hunn am Ka-
der vun enger Aktualitéitsstonn, déi ech dozou uge-
frot hat, scho virun zwee Méint heiriwwer geschwat. 
Déi Jonk sinn Digital Natives, mee duerfir nach laang 
net immun géint Desinformatioun. Se huelen allze 
gär alles, wat se op TikTok a Youtube gesinn, fir boer 
Mënz.
Also: Medienerzéiung. Allerdéngs mussen dann awer 
och d’Enseignantë selwer op der Héicht sinn. Ech ka 
mech ganz gutt un en Tëleesreportage erënneren, 
wou Schüler an hir Proffen an engem Text tëscht Fake 
a Fakt sollten ënnerscheeden. D’Proffe waren am Test 
net besser wéi d’Schüler. Och si hu sech vum Layout 
blende gelooss a sinn net op d’Iddi komm, fir emol ze 
kucken, wien eigentlech à l’origine ass vun der soi-di-
sant „Noriichtesäit“.
Et ginn zu Lëtzebuerg an der Educatioun ouni Zweifel 
vill Efforte gemaach an deem Beräich, mee se ginn 
der LSAP net wäit genuch! Natierlech ass Mediener-
zéiung en transversaalt Theema, dat een a verschid-
dene Coursë kann uschwätzen – kann, mee et muss 
een awer net. A genee do läit d’Kromm an der Heck, 
well wa Medienerzéiung net d’office feste Bestand-
deel vum Programm ass oder souguer als eegene 
Cours enseignéiert gëtt, riskéiere vill Schüler, domat 
wéineg ze dinn ze kréien.
Sécher, am neie Cours Digital Sciences gëtt d’Theema 
ugeschwat, mee et ass nëmmen ee Punkt vu villen, et 
ass net prioritär. Et ass awer dat, wat mir eis virstel-
len. Et muss séchergestallt ginn, datt all Schüler, deen 
duerch d’Lëtzebuerger Schoul geet, eng Mediener-
zéiung, déi den Numm och verdéngt, mat op de Wee 
kritt. An et kann net dervun ofhänken, ob e grad en 
engagéierte Proff huet, fir deen dëst Theema wichteg 
ass!
Ech hunn elo vum Lycée geschwat, mee wichteg ass 
awer och, datt dat Theema an der Grondschoul scho 
systematesch ugeschwat gëtt. Vill Kanner hu jo, wéi 
Der wësst, en eegene Smartphone a sinn online 



18e séance jeudi 8 décembre 2022 05 | 59

ënnerwee. Och si brauchen Orientéierung a Medie-
kompetenz. De Mediekompass ass sécher e wäertvollt 
Instrument – wann een en dann thematiséiert a wann 
een en uwennt. Wou mer dann erëm beim selwechte 
Problem sinn: Efforte gi gemaach, mee se ginn eis 
net wäit genuch! Medienerzéiung ass nach net sys-
tematesch genuch Deel vun de Schoul programmer an 
natierlech gehéiert d’Medienerzéiung och an d’Ausbil-
dung vun all Enseignant, ob fir Grondschoul oder Ly-
cée. Dat schéngt mer ganz evident.
Net just déi Jonk, mee natierlech och déi Erwuesse 
brauchen Hëllef am Kampf géint Desinformatioun. 
An déi Hëllefsstellung kann a muss vun den Experte 
kommen, an dat sinn an dësem Fall eeben ausgebilt 
Journalisten. Eng konsequent Ënnerstëtzung vum 
Qualitéitsjournalismus ass deemno eng aner Priori-
téit fir d’LSAP. Gudde Journalismus ass nämlech den 
Desinformanten en Dar am A. Dir wësst selwer, wéi 
an de leschte Jore probéiert ginn ass, Journalisten 
ze intimidéieren, se monddout ze maachen, se als 
 „Ligepress“ ze diffaméieren, eebe well se hir Aarbecht 
maachen.
Déi klassesch Medien hunn natierlech méi wéi jee 
eng grouss Verantwortung, iwwer Fakten ze berich-
ten. Se kënnen a musse recherchéieren, fir Ligen an 
Desinformatioun ze entlarven. Un eis ass et, fir si ze 
ënnerstëtzen, ëmsou méi, wou elo den Elon Musk 
amgaang ass, Twitter zu enger richteger Desinforma-
tiounsschleider verkommen ze loossen.
Natierlech ass et onméiglech, dem Fleau vun der 
Desinformatioun aleng mat nationale Moossname 
bäizekommen. Duerfir sti mer voll a ganz hannert der 
europäescher Initiativ vum Digital Services Act, kuerz 
DSA. Dës EU-Reglementatioun funktionéiert no foll-
gendem Prinzipp: Wat am richtege Liewen illegal ass, 
ass och online illegal. D’Ëmsetzung gëtt grad prepa-
réiert. Dat dierf kee Pabeiertiger ginn. Europa muss 
hei en Zeeche setzen!
Här President, mir brauche méi Determinatioun an 
dëser Fro. Déi Determinatioun ass kruzial fir eis De-
mokratie. Déi, déi eis Gesellschaft wëlle splécken a 
mat Desinformatioun um Internet déi bescht Waff 
hunn, d’Populisten an d’Rietsextremisten, déi sinn 
eis heiansdo e Schratt viraus. Dat däerfe mer net zou-
loossen!
Une voix | Très bien!
Mme Francine Closener (LSAP) | An dat wäerte mer 
net zouloossen!
Merci.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Fernand Etgen, Président | Merci, Madamm 
 Closener. An den nächsten ageschriwwene Riedner 
ass déi honorabel Madamm Stéphanie Empain. Ma-
damm Empain, Dir hutt d’Wuert.
Mme Stéphanie Empain (déi gréng) | Villmools 
merci, Här President. Dir Dammen an Dir Hären, mir 
schwätze beim Theema Desinformatioun net vun 
engem theoreetesche Problem, mee vun enger Ent-
wéck lung, déi e ganz reellen Impakt op d’Demokra-
tien uechtert d’Welt huet. Mir kennen d’Beispill vum 
 Stuerm op de Kapitol zu Washington, wat am Endeffekt 
och d’Resultat war vun enger riseger Fakenewscam-
pagne, déi verschiddene Gruppéierunge vu Leit age-
triichtert huet, se wieren ëm de Walsig vum  Donald 
Trump bedru ginn.
Eréischt gëschter waren 3.000 Polizisten an Däitsch-
land un enger Razzia bedeelegt, déi e rietst Terror- 
netzwierk vu Räichsbierger a Querdenker auserna-
nergeholl huet, ënnert hinnen Ex-Memberen aus 
dem Bundestag vun der AfD, Leit mat Verbindungen 

zur Bundeswehr, also Leit mat Zougang zu Waffen, a 
Leit, déi och schonn op Anticovidprotester als gewalt-
täteg an Erschéngung getruede sinn.
Aus enger Skepsis géinteniwwer dem Staat, déi wuel 
och duerch Desinformatioun geschüert ginn ass, ass 
esou de Wonsch entstanen, de Staat mat Gewalt op-
zeléisen, an esou Initiativen – oder wéi och ëmmer ee 
se soll nennen –, sollten op kee Fall klenggeried ginn!
Och hei am Land huet d’Verbreede vun Hallefwou-
rechten a Falschinformatioune schonn zur Polariséie-
rung an der Gesellschaft bäigedroen. Ech denken do 
u geziilt Desinformatiounscampagnen am Kader vun 
der Covidpandemie, speziell och wat d’Impfungen 
ubelaangt.
Ech denken awer och un d’Klimakris. D’Wëssenschaft 
seet eis zënter iwwer 50 Joer, wéi vill et mat all Tonn 
CO2 méi waarm gëtt. An déi Trajectoiren hu sech all 
bewarheitet. Trotzdeem geeschtere genuch Fakenews 
duerch d’Welt, dass et kee Klimawandel gëtt, zu-
mannst kee mënschegemaachten. An eleng dës zwee 
Beispiller, déi weisen, wat fir en Impakt Desinforma-
tioun op eis Sécherheet, op eis Gesondheet an awer 
och op d’Wuelbefanne vun den nächste Generatiou-
nen huet.
Desinformatioun ënnergrueft d’Vertrauen an d’Wou-
recht an an d’Objektivitéit. Si hält eis als Gesellschaft 
dervunner of, un engem Strang ze zéien, fir Problemer 
ze benennen a se zesummen ze léisen. A genee do-
rëms geet et den Initiateure vun esou Campagnë jo: 
Duerch Dissens an der Gesellschaft soll eegene Profitt 
erausgeschloe ginn!
A ganz aktuell gesi mer jo och, wéi zum Beispill déi rus-
sesch Propagandamaschinnerie fonctionéiert, nämlech 
mat Desinformatiounscampagnen, déi souwuel géint 
déi eege Bevëlkerung wéi awer och no bausse geriicht 
sinn. A mir sollten deen Effekt op Europa net ënner-
schätzen. Laut enger rezenter Etüd gleewen ëmmer 
méi Leit an Däitschland prorussesche Verschwörungs-
theorien: 44 % si souguer iwwerzeegt, dass de Putin 
géint eng global Elitt géif kämpfen, an dat sinn 12 % 
méi wéi nach am Abrëll!
Och mir sinn hei am Haus mat russescher Propagan-
darhetorik konfrontéiert.
Plusieurs voix | Très bien!
Mme Stéphanie Empain (déi gréng) | Och mir musse 
Leit de Bass halen, déi zum Deel ënnert dem Cover vun 
der Legitimitéit vun hirem Beruffsstand Hallefwourech-
ten iwwert de Klimawandel verbreeden. An och mir 
musse géigesteieren, wann esou abstrus Geschichten 
an d’Welt gesat ginn, wéi wann dës Regierung tatsäch-
lech wéilt d’Pappen ofschafen.
Plusieurs voix | Très bien!
Mme Stéphanie Empain (déi gréng) | Och mir 
mussen dergéinthalen, wann an enger geziilter Cam-
pagne behaapt gëtt, mat der neier Verfaassung géi-
fen d’Elteren elo duerch de Staat ersat ginn oder si 
kréichen hir Kanner ewechgeholl, wa se se net impfe 
loossen oder an eng Maison relais ginn. Esou abstrus 
dat alles kléngt, ginn et genuch Leit, déi sech do-
duerch veronséchere loossen!
Plusieurs voix | Très bien!
Mme Stéphanie Empain (déi gréng) | Mir mussen 
einfach de Constat maachen, dass mir alleguer an 
op ville Plazen, trotz allem, wat mer iwwert d’Gefor 
vun der Desinformatioun an demokratiefeindlechen 
Narrative wëssen, oft nach ze suerglos mam Theema 
ëmginn. Mir brauchen nach vill méi e breet Ver-
ständnis an eng Sensibiliséierung fir Propaganda an 
Desinformatioun an och Strategië fir eisen Ëmgang 
domadder.

Nieft der Repressioun gëllt et och hei, d’Preventioun 
net ze vergiessen. Dozou gehéiert et, op professio-
nelle Journalismus ze setzen an d’Media Literacy, 
also d’Mediekompetenz, ze erhéijen, fir d’Leit eeben 
an d’Lag ze versetzen, sech iwwer hir Social-Media-
Bubble eraus onofhängeg ze informéieren. Gléckle-
cherweis gëtt et zu Lëtzebuerg schonn eng Rei gutt 
Initiative géint Desinformatioun, zum Beispill bei BEE 
SECURE, awer och bei dem Zentrum fir politesch Bil-
dung. An d’Regierung selwer huet an dëser Legisla-
turperiod och scho Verantwortung iwwerholl mat der 
Reform vun der Pressehëllef an der Ënnerstëtzung 
vun eisen ëffentlech-rechtleche Medien. Ech weess 
net, firwat et esou haart heibannen ass. Anschei-
nend …
M. Fernand Kartheiser (ADR) | Dat ass vläicht d’Be-
geeschterung fir Äert Land.
Mme Stéphanie Empain (déi gréng) | Dir fillt Iech 
op alle Fall immens ugesprach, wann ech dat esou 
matkréien.
M. Yves Cruchten (LSAP) | Déi Ried ass ganz gutt! 
Déi Ried ass ganz gutt, Madamm Empain!
Une voix | Loosst Iech net stéieren! Fuert weider!
M. Yves Cruchten (LSAP) | Dir hutt vollkomme 
Recht!
Une voix | Fuert Dir roueg weider!
Mme Stéphanie Empain (déi gréng) | Merci vill-
mools. Voilà, an och um EU-Niveau gëtt et eng Rei 
positiv Akzenter, zum Beispill bei der Reguléierung vu 
Social-Media-Plattforme beim sougenannten Digital 
Services Act.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, bei aller 
Suerg ëm Desinformatioun wëll ech trotzdeem ep-
pes ganz kloer ënnersträichen: Mir musse mat aller 
Konsequenz d’Meenungsfräiheet garantéieren! Mee 
Meenungsfräiheet heescht net, dass een d’Recht 
huet, d’Leit un der Nues ronderëmzeféieren a se mat 
Ligen ze fidderen!
Une voix | Très bien!
Mme Stéphanie Empain (déi gréng) | Duerfir muss 
et och méiglech sinn, fir zum Beispill „Russia Today“ 
ze blockéieren!
Plusieurs voix | Très bien!
Mme Stéphanie Empain (déi gréng) | Well wien 
d’Prinzippie vun eiser Demokratie ënnergrueft, dee 
ka sech net erwaarden, dass déi wierklech Demo-
kraten e gewäerde loossen!
An ech soen Iech heimadder villmools Merci.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Fernand Etgen, Président | Merci, Madamm 
Empain.

3. Discours de M. le Président

Mesdames et Messieurs les Députés, permettez-moi 
de vous signaler qu’à notre tribune, la Vice-Prési-
dente de la Verkhovna Rada, du Parlement ukrainien, 
Madame Olena Kondratiuk, nous a rejoints. 
Chère Olena, après nos excellents échanges ce matin, 
je suis heureux de vous accueillir à notre séance publi-
que de cet après-midi.
Le parlement luxembourgeois est aux côtés de 
l’Ukraine, soutient l’Ukraine, condamne les crimes 
perpétrés par la Russie dans votre pays. Nous ne vous 
écoutons pas seulement. Nous ne vous soutenons 
pas seulement. Nous ne sommes pas seulement votre 
allié pour faire front à cette erreur historique de la 
Russie qui dépasse tout entendement.
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Partout où nous allons, partout où nous allons, nous 
portons également les messages que vous nous avez 
donnés aujourd’hui. Nous le ferons demain aussi. Vos 
valeurs sont les nôtres. Je veux honorer le courage de 
votre peuple. Je vous souhaite encore une bonne mis-
sion ici au Luxembourg. Aujourd’hui, vous nous avez 
invités à Kiev. Je vous dis donc à très bientôt !
(Applaudissements)

4. Heure d’actualité du groupe politique 
CSV au sujet de la lutte contre la désinfor-
mation (suite)

Mir géifen dann elo mat der Aktualitéitsstonn viru-
fueren. An d’Wuert huet elo den honorabelen Här 
Fernand Kartheiser. Här Kartheiser, Dir hutt d’Wuert.
Débat (suite)
M. Fernand Kartheiser (ADR) | Villmools merci, Här 
President. Ech fänke vläicht u mam …
(M. Fernand Kartheiser règle la hauteur du pupitre.)
Jo, mir hunn haut eng ganz wichteg Diskussioun, 
nämlech iwwert d’Meenungsfräiheet hei am Land. An 
ech wëll och der Madamm Adehm Merci soen, datt se 
de Sujet hei an d’Chamber bruecht huet. Et kann een 
net genuch doriwwer schwätzen.
Mee et ass schonn eng Debatt, déi engem Suerge 
mécht, wann een héiert, wéi hei elo déi verschidden 
Orateuren dozou Stellung geholl hunn. Et war e bës-
sen awer e Concours fir ze justifiéieren, op wéi eng 
Manéier oder firwat een d’Meenungsfräiheet muss 
aschränken.
(Brouhaha)
Et war e bëssen e Lëpsebekenntnis zu Qualitéitsjour-
nalisten an der Fräiheet vun der Press.
(Brouhaha et coups de cloche de la présidence)
Hunn ech ...? Also, Här President, ech mengen, ech 
hunn d’Wuert. An ech wär och frou, wann déi Zäit, 
déi …
M. Fernand Etgen, Président | Här Kartheiser, erlaabt 
Der, dass den Här Premierminister …
M. Fernand Kartheiser (ADR) | Nee, nee, ech …
M. Xavier Bettel, Ministre des Communications et 
des Médias | Et ass just e Constat, Här President. Ech 
mësche mech net an der Chamber hir Saachen an, ...
M. Fernand Kartheiser (ADR) | Ech lauschteren 
den Här Premierminister herno no mir. Elo wëll ech 
schwätzen.
M. Xavier Bettel, Ministre des Communications et 
des Médias | ... mee ech hu gemengt, et géif iwwer 
Desinformatioun goen.
M. Fernand Kartheiser (ADR) | Dat ass dach net 
normal! Ech hunn emol nach net ugefaangen, den 
éischte Saz ze soen, Här Premierminister, da sprangt 
Dir schonn op a schwätzt hei dran!
M. Xavier Bettel, Ministre des Communications et 
des Médias | Jo, mee de Sujet ... Dir hutt vläicht déi 
falsch Ried ausgepaakt. Dowéinster!
(Interruption)
M. Fernand Kartheiser (ADR) | Dat ass jo ... Dat ass 
e Mangel u Respekt virum Parlament!
M. Fernand Etgen, Président | Här Kartheiser, 
wannechgelift!
M. Xavier Bettel, Ministre des Communications et 
des Médias | Den Här President huet mer jo d’Wuert 
ginn.

M. Fernand Kartheiser (ADR) | Jo, et ass elo un den 
Deputéierten ze schwätzen an net un der Regierung!
M. Xavier Bettel, Ministre des Communications et 
des Médias | Den Här President huet mer d’Wuert 
ginn. Ech wollt just froen, Här President …
M. Fernand Etgen, Président | Här Kartheiser, den 
Här Bettel huet ganz frëndlech gefrot, fir d’Wuert ze 
kréien.
M. Fernand Kartheiser (ADR) | Jo.
M. Fernand Etgen, Président | An hei ass et esou, 
wann een d’Wuert freet an de President gëtt ëm et, 
dann däerf dee schwätzen. An ech ginn elo dem Här 
Premierminister d’Wuert.
M. Xavier Bettel, Ministre des Communications et 
des Médias | Ech wollt just ... just, fir de Kader ze 
setzen: Et geet ëm d’Desinformatioun, net ëm d’Mee-
nungsfräiheet. Dat ass dat Eenzegt, wat ech wollt 
soen. Et ass wichteg, dass de Sujet awer och net mat 
anere Saache vermëscht gëtt. Dat ass dat Eenzegt, 
wat ech wollt soen.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Fernand Etgen, Président | An domadder rappe-
léiert de Premierminister eppes, wat an eisem Regle-
ment steet, datt u sech den Orateur sech net däerf ze 
wäit vum Sujet ewechleenen.
M. Fernand Kartheiser (ADR) | Dann hätte mer 
dat …
M. Fernand Etgen, Président | Här Kartheiser, Dir 
hutt elo erëm d’Wuert, mat där ausdrécklecher Op-
fuerderung, Iech zum Sujet auszedrécken.
M. Fernand Kartheiser (ADR) | Majo, Här President, 
dann hätt Der dat och, mat allem Respekt, deene 
véier Orateure virdru gesot, well och déi hunn iw-
wer Meenungsfräiheet an eng ganz Rei Saachen, vu 
Sujete geschwat, déi domadder zesummenhänken, 
notamment a wéi enge Medie sech zum Beispill dann 
déi Fakenews oder wat och ëmmer ausbreeden.
Et ass awer interessant, fannen ech, och fir déi Leit 
dobaussen, ze gesinn, wéi hei direkt ënnerbrach gëtt, 
wann een de Kontext wëll setzen. Et ass schonn eng 
ganz bedenklech Debatt. Mee et ass elo net, wat de 
Sujet ugeet, mee déi Manéier, wéi se geféiert gëtt.
D’Madamm Adehm huet op dat Spannungsfeld hige-
wisen do zwësche Meenungsfräiheet a Fakenews a 
wéi een déi dann zensuréiert. Déi éischt Froen, déi ee 
sech muss stellen: Wat ass da Fakenews? Wien defi-
néiert, wat dat ass? Et ass hei zum Beispill op Fakten-
checken higewise ginn, mee Faktenchecken, dat sinn 
an der Realitéit jo net wëssenschaftlech Gremien, 
déi dat maachen, mee dacks Journalisten, déi dat 
maachen, déi natierlech och eng Meenung hunn. Et 
ass also net esou, datt, wann e Faktencheck iergend-
wou ..., wann dat do steet, datt och Faktencheck dran 
ass. Och do muss ee soen, et muss een dat och kën-
nen hannerfroen.
Et ass och esou, wësst Der, hei ass vun Twitter, vun 
anere Plattforme geschwat ginn, déi hätten déi ameri-
kanesch Wale beaflosst. Dat ka sinn. Awer vläicht net 
an deem Sënn, wéi eng Virriednerin et hei gesot huet. 
Den Elon Musk huet elo eng Rei Dokumenter publizéi-
ert, déi eigentlech weisen, datt déi demokratesch Säit 
geschützt gouf duerch Twitter wärend den amerikane-
sche Walen do, 2000..., ech weess net, déi lescht elo, 
wéi den Här Biden gewielt gouf. Dat ass einfach och 
eng Tatsaach.
An et ass elo esou, datt d’Europäesch Unioun, déi 
och déi sozial Plattformen ..., well dorëm geet et jo 
haaptsächlech, well déi eigentlech och manner dem 
Afloss vu politesche Parteien nach ënnerworf si wéi 

elo Zeitungen. Mee déi sozial Medien, déi hei och 
besonnesch gefaart a besonnesch ernimmt ginn, déi 
solle jo elo vun der Europäescher Kommissioun hei 
an Europa duerch de Code of Practice on Disinforma-
tion reguléiert ginn.
Do kënnt en Digital Services Act. Mee ech wëll Iech 
just soen, datt bei deem Digital Services Act, do ass 
d’Kommissioun, déi uklot, aleng och Riichter. Do ass 
keng Spuer vu Rechtsstaatlechkeet an deene Proze-
duren, näischt, wat et de Leit géif erlaben, dann do ze 
kucken, ob dann do zu Recht elo eng Strof verhaange 
ginn ass oder zu Recht kontrolléiert ginn ass.
Mir haten déi Tendenz och bei der OECD hei zu Lëtze-
buerg viru Kuerzem. Do war dann eng Konferenz, 
d’Madamm Tanson hat déi och schonn an dësem 
héijen Haus ernimmt, an do ass et dann och dorëm 
gaang ... mat de Fakenews an esou weider, an do ass 
dann eng Deklaratioun ugeholl ginn. Mee u sech ass 
de Sënn vun där Deklaratioun och, an esou steet et 
hei: „to strengthen governments’ abilities to spread 
evidence-based narratives, provide timely and rele-
vant information“. Och hei geet et eigentlech drëm, 
déi Wourecht, déi vun de Regierunge verbreet gëtt, 
dat ass net onbedéngt déi absolutt Wourecht, awer 
déi ze stäerken par rapport zu de soziale Medien.
A wéi dacks hu mer dann, mir, déi sech awer fir 
Geschicht a fir Politik interesséieren, an der Geschicht 
gesinn, datt et ausgerechent Regierunge sinn, déi 
léien? Hei goufen der an deenen Interventiounen, déi 
mer de de Mëtten hei schonn héieren hunn ... hu mer 
schonn héieren, datt verschidde Regierungen uge-
klot sinn ze léien. An dat ass dach och eppes, wat mer 
kennen, wat mer wëssen. An déi fräi Medie sinn och 
e Géigegewiicht eebe just géint d’Narratives, déi vun 
enger Regierung verbreet ginn.
Et ass dach esou: Hei goufen och elo Impfgéigner an 
esou weider genannt, mee vun deem, wat elo virun 
engem Joer hei als „governments’ [...] evidence-ba-
sed“ Wourecht da verkaf ginn ass, wësse mer haut, 
datt dat net esou war. Haut ass d’Realitéit, de wëssen-
schaftleche Stand, dat, wat mer haut wëssen iwwert 
dat, wat d’Pharmaindustrie wierklech getest huet an 
net getest, eng ganz aner wéi virun engem Joer. Wat 
virun engem Joer als Fakenews duergestallt gi wär, 
dovu wësse mer, datt et haut wouer ass, notamment 
wéi wäit déi Produkter do, déi Impfstoffer, da getest 
gi sinn, ob se kënnen ..., ob domadder verhënnert 
gëtt, datt eng Krankheet weidergi gëtt oder net.
Haut wësse mer: Dat ass net getest ginn. Virun 
engem Joer goufe Moossname mat deem Argument 
ageféiert: „Maacht et fir Ären Nächsten! Schützt e 
virun der Transmissioun vun der Krankheet!“
Also, mir mussen awer ganz kloer gesinn, datt et néi-
deg ass, jiddereen zu Wuert kommen ze loossen, an 
datt et natierlech heescht, d’Leit ze informéieren an 
hinnen déi intellektuell an déi Wëssensmëttelen ze 
ginn, fir kënnen ze ënnerscheeden, wat mat enger 
gewësser Plausibilitéit wouer ass a wat et net ass.
Mee fir dann hinzegoen an de Reflex vun der Zensur 
hei ze priedegen, ass e Wee, dee mir net ginn. D’ADR 
ass d’Partei vun der Meenungsfräiheet ...
(Brouhaha)
... an d’Meenungsfräiheet ass ëmmer d’Recht vun 
deem Schwaachen an der Gesellschaft!
M. Fred Keup (ADR) | Ganz gutt!
M. Fernand Kartheiser (ADR) | Mir wäerten eis dofir 
asetzen. An et ass schued, datt déi véier Parteien, déi 
bis elo hei geschwat hunn, Affekote vun der Reguléie-
rung, vun der Aschränkung vun der Meenungsfräi-
heet sinn.
Ech soen Iech Merci.
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M. Fred Keup (ADR) | Ganz gutt!
(Brouhaha)
M. Fernand Etgen, Président | Merci, Här Kartheiser.
Une voix | Une voix!
M. Fernand Etgen, Président | An den nächsten 
ageschriwwene Riedner ass déi honorabel Madamm 
Nathalie Oberweis. Madamm Oberweis, Dir hutt 
d’Wuert.
Mme Nathalie Oberweis (déi Lénk) | Jo, merci, Här 
President. Och nach eng Kéier villmools merci dem 
Diane Adehm fir dës Aktualitéitsstonn.
Ech ginn och nach eng Kéier kuerz drop an – ech 
mengen, esou wéi all meng Virriedner virdrun –, ëm 
wat et da genau geet bei Desinformatioun. Et muss 
ee sech jo bewosst sinn, dass et ëm Informatioune 
geet, déi bewosst falsch sinn a bewosst agesat gi fir 
ze mëssleeden, ze destabiliséieren oder ze mobili-
séieren. Ech mengen, mir hunn all eng Kéier déi Re-
cherche gemaach virun dëser Aktualitéitsstonn, fir eis 
nach eng Kéier méi bewosst ze sinn, ëm wat et genau 
geet.
De Phenomeen vun der Desinformatioun esou ass 
net nei. Dat ass och scho gesot ginn. Desinformatioun 
huet Traditioun. An och Regierungen desinforméie-
ren, virun allem wa se am Krich sinn oder an de Krich 
wëlle goen. E gutt Beispill ass den Irakkrich, dee mat 
enger Ligen ugefaangen huet, wéi mer alleguerte 
wëssen, mee och den Zweete Weltkrich, deen och 
mat enger Ligen ugefaangen huet. Och däers muss 
ee sech ëmmer erëm bewosst sinn.
Mee net just Regierunge léien. Rietspopulistesch a 
rietsextreem Politiker maache Politik mat Ligen, wéi 
mer spéitstens säit dem President Trump wëssen. Do-
madder wëll ech net soen, dass all déi aner Politiker 
net kënne léien, well och Politik mat Lige gëtt ëmmer 
erëm gemaach. Och dat huet eng Traditioun an och 
dat huet eng gewësse Systematik, mee virun allem, 
mengen ech, aus rietspopulistesche Milieue kënnt et 
méi dacks.
Plusieurs voix | O!
Mme Nathalie Oberweis (déi Lénk) | De Pheno-
meen huet awer ouni Zweifel en anert Ausmooss 
kritt, wéi och schonn hei gesot gouf, mat de soziale 
Medien. Wie sozial Medie seet, seet horizontal Me-
dien, wou jiddweree kann Informatioune produzéie-
ren, consomméieren an ëmmer erëm reproduzéieren. 
Do gëtt et keng Autoritéit, déi seet, wat richteg a wat 
falsch ass.
An de soziale Medien ass een deemno séier ver-
luer. Virun allem déi jonk Utilisateure kënnen also 
och schnell depasséiert sinn, wéi mir Erwuessener, 
mengen ech, och, tëscht Informatiounen an Desinfor-
matiounen.
Et ginn esou vill Informatiounen a Wourechte wéi 
Produzenten an Utilisateuren an deene soziale Platt-
formen. An de Filter sinn, wéi mer alleguerte wëssen, 
déi mysteriéis Algorithmen, déi eng Informatioun 
héichliewe loossen an eng aner Informatioun net 
héichliewe loossen. Et muss ee sech also bewosst 
sinn, dass eis Meenungen an déi Informatiounen, op 
deenen eis Meenunge baséieren, zum groussen Deel 
ofhänke vun deenen obskuren Algorithmen, déi eis 
digital Bullen, an deene mer liewen, jo awer enca-
dréieren.
Eis Meenungen, eis Informatiounen, sinn u sech zum 
groussen Deel ofhängeg vun deenen digitale Firmen, 
déi dës Algorithmen an enger enormer Intransparenz 
produzéieren.

Wéi gi mer mat Desinformatiounen ëm? Villes ass 
och scho gesot ginn, mee ech mengen, wat mer ganz 
definitiv brauchen, fir digital Konsumenten a virun 
allem jonk digital Konsumenten ze schütze virun De s   - 
informatioun, ass – an ech huelen e bëssen aus, well 
et, mengen ech, och wichteg ass, e bëssen auszehue-
len –, e bësse Recul ze huelen.
Dat ass éischtens léieren, mateneen ze schwätzen, eng 
Debattekultur ze hunn, ze kreéieren zu Lëtze buerg, déi 
oft feelt zu Lëtzebuerg, wierklech kënne kontradikto-
resch Debatten ze hunn an auszehalen. Och dat ass, 
mengen ech, eppes, wat an eisem Schoulsystem ze 
kuerz kënnt.
Zweetens léieren, kritesch ze denken, e kritesche 
 Geescht ze hunn. Och dat feelt eis dacks zu Lëtzebuerg 
an enger relativ konsensgedriwwener Gesellschaft, 
awer och an engem Schoulsystem, mengen ech, wou 
de kritesche Geescht awer nach dacks ze spéit kënnt a 
wou een eigentlech och kéint do gesinn, dass dat im-
mens wichteg ass, virun allem wann ee wëllt vun Des-
informatioun schwätzen, also Informatioune filteren 
an hannerfroen.
Drëttens Medieneducatioun. Dat ass hei scho vu 
jiddwerengem gesot ginn, dofir ginn ech net weider 
drop an. Dat ass enorm wichteg. Och dat gëtt jo scho 
gemaach an enger Gesellschaft, wou mer alleguerte 
grouss Mediekonsumente sinn.
Véiertens, sozial Medie musse vill méi encadréiert 
a reguléiert ginn an ënner Kontroll bruecht ginn. 
Och dat ass scho gesot ginn. Déi Algorithme mussen 
onbe déngt méi transparent geschaaft ginn. Och déi 
firmenintern Moderatoren, déi et ginn, déi mussen iw-
werpréift a kontrolléiert ginn, well deenen hir Aarbecht 
ass net ëmmer transparent gestalt.
Sechstens Iwwerwaachung net just vun deene 
groussen Internetplattformen, mee och vun deene 
klengen, méi alternativen Internetplattformen, wou 
anscheinend ganz dacks Theorië wéi déi vu QAnon 
immens zirkuléieren.
Siwentens Promotioun vun alternativen, net kommer-
zielle Plattformen oder souguer – firwat net? – eng 
ëffentlech-rechtlech sozial Plattform.
Aachtens d’Stäerkung vun de Journaliste wéi zum Bei-
spill, wéi et och scho gesot gouf, duerch en Informa-
tiounszougang. An dofir meng Fro och hei, wou mer 
mat dem Informatiounszougang fir Journalisten dru 
sinn.
An néngtens méi breet Moossname wéi zum Beispill 
d’Aarbechtszäitverkierzung, wou een dann och Zäit 
huet – dat ass eng Propos vun eis Lénk –, sech méi 
ze informéieren, sech méi weiderzebilden, mee awer 
och géint Inegalitéite virzegoen. Well mir sinn der 
Meenung, an enger Gesellschaft, wou mer immens 
Inegalitéiten hunn a Leit ausgeschloss sinn, dass 
een u sech an enger Gesellschaft, wou mer manner 
Inegalitéiten hätten, manner Frust, manner Roserei 
hätten, dann deemno wéi och kéint manner ugezu si 
vun esou Verschwörungstheorien zum Deel.
Well Desinformatioun wiisst wéi gesot op der Basis, 
um Närbuedem, vu Frust, vu Roserei a vun Ausgren-
zung. An dofir si mer wierklech der Meenung, dass 
een esou eng Debatt och vill méi breet muss féieren, 
eebe wann een och politesch-ekonomesch Consi-
deratioune mat eranhëlt a méi eng gerecht, gläich, 
inklusiv Gesellschaft gestalt, wou Leit sech manner 
ausgeschloss spieren an deemno vläicht och manner 
ufälleg sinn, fir an esou Falen ze tappen.
Ech wëll eng generell Remark maachen, meng Zäit ass 
eigentlech ëm. Et muss een den Ënnerscheed maachen 
tëscht Desinformatioun, dat ass hei scho gesot ginn, 
an allgemeng Meenungsfräiheet. Ech hunn do duerch 

Zoufall viru Kuerzem e Podcast gelauschtert vun der 
nigerianescher Bestseller-Schrëftstellerin Chimamanda 
Ngozi Adichie, déi e Podcast iwwer Meenungsfräiheet, 
Zensur, Autozensur gemaach huet, immens inspiréie-
rend, wann Der e wëllt nolauschteren op BBC, an deem 
si wierklech e Plädoyer mécht géint Zensur, mee fir 
Meenungsfräiheet, am Sënn wou si seet, dass de Ver-
buet vun engem Wuert ëmmer nëmmen dee stäerkt, 
deen u sech d’Wuert verbuede kritt.
Et ass am Endeffekt wierklech op Dauer den Echange, 
wat mer brauchen, an, wéi ech et och scho gesot 
hunn, eng gesond Debattekultur. An de Verbuet, aus-
ser natierlech eppes geet géint eng legal Basis, géint 
e Gesetz, de Verbuet ass eigentlech ëmmer nëmme 
kontraproduktiv, well en am Endeffekt dee stäerkt, 
deen d’Wuert verbuede kritt, well domadder eng 
heemlech Attraktioun ausgeet, wéi mer dat wëssen, 
vun deem, wat verbuede gëtt.
Meng Zäit ass laang ofgelaf, ech soen Iech Merci fir 
d’Nolauschteren.
M. Fernand Etgen, Président | Merci, Madamm 
Oberweis. An de leschten ageschriwwene Riedner ass 
den honorabelen Här Sven Clement. Här Clement, Dir 
hutt d’Wuert.
M. Sven Clement (Piraten) | Merci, Här President. Léif 
Kolleeginnen a Kolleegen, als Éischt emol e grous se 
Merci un d’Diane Adehm fir d’Ufroe vun dëser Aktua-
litéitsstonn. Datt et wichteg ass, ass, mengen ech, aus-
ser Fro. Dat hu mer an de meeschten Interventiounen 
de Mëtten héieren.
Ech kommen nach eng Kéier op en anert. Virdrun 
hu mer schonn aus dem Duden héieren, wat Desin-
formatioun ass. Ech war an de Larousse kucken. Do 
ass d’Verb „désinformer“ nämlech nach eng Kéier 
definéiert als de Fait d’„utiliser les médias pour 
faire passer un message susceptible de tromper ou 
d’influen cer l’opinion publique“. An ech hunn dat eng 
ganz flott Definitioun fonnt, well et u sech weist, wou 
dat ganzt Spannungsfeld ass.
Et ass nämlech an der ... Éischtens emol gëtt e Me-
dium benotzt. Deementspriechend ass et wichteg, 
datt mer iwwert déi verschidde Medie schwätzen. An 
anerersäits och, datt et benotzt gëtt fir ze tromp…, fir 
u sech ze beaflossen. Et gëtt ëmmer eng Intentioun. 
Eng Desinformatioun huet ëmmer eng Intentioun. An 
et ass wichteg, datt mer eis där Intentioun bewosst 
sinn, wa mer doriwwer schwätzen.
Jiddweree kennt Beispiller. Där goufen haut genuch 
zitéiert. Mir hunn iwwer Impfe geschwat. Et ginn och 
Leit, déi nach ëmmer d’Informatioun verbreeden, 
datt d’Äerd platt wär. Gitt léiwer net eng Kéier op 
YouTube an tippt „flache Erde“ oder „flat earth“ an! 
Ech fannen dat ëmmer ganz speziell, virun allem wa 
se dann un de ronne Mound gleewen. Dann, dat hu 
mer rezent an der Press erëm gemierkt, datt et Leit 
ginn, déi der Meenung sinn, datt d’Bundesrepublik 
Däitschland guer net géif existéieren a walweis eng 
GmbH oder nach ëmmer besat wär.
An ech schwätzen elo nach guer net vun Desinforma-
tiounen a Fakenews iwwer Leit, déi anscheinend ... 
oder Aliens, déi ënnert der Äerd géife wunnen a 
Kanner géifen iessen, wat derzou féiert, datt dann 
op eemol eng Pizzagate-Verschwörung behaapt gëtt, 
wat derzou féiert, datt an Amerika op eemol bewaff-
net Leit virun engem Pizzasrestaurant stinn an op dee 
schéissen. Also, Desinformatioun ka reell Konsequen-
zen an eisem Liewen hunn. Dat hu mer net nëmmen 
eréischt mam Stuerm op de Kapitol gesinn. Fakenews 
an Hallefwourechte si geféierlech fir d’Demokratie.
An et loosse sech net nëmme Leit am Ausland be- 
aflossen. Dat hu mer wärend de Coviddemonstratioune 
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gutt gesinn. Do goufen net nëmmen einfach friddlech 
Demonstratiounen organiséiert, wat e Grondrecht 
ass, mee et gouf och nach hannert de Kulis sen 
organiséiert, fir e Chrëschtmaart ze stiermen, fir 
d’Denkmal vun der Gëlle Fra ze verschampeléieren, 
an et gouf gegleeft, datt am Wasserwerfer och nach 
Impfstoff soll dra gewiescht sinn. Wien och ëmmer 
dann déi Nouvellë verbreet huet, hat warscheinlech e 
gudden Humor.
Mir dierfen awer d’Risiken net ignoréieren oder op 
déi liicht Schëller huelen, well, Här President, léif 
Kolleeginnen a Kolleegen, et steet eis net gutt zou, 
op engem héije Päerd ze sëtzen an ze mengen, dat 
wär bei eis nëmmen e Randphenomeen oder kee 
grousse Problem. Well am Summer goufen d’Resul-
tater vun enger däitscher Etüd verëffentlecht, bei 
där erauskomm ass, datt ronn een Drëttel, all Drëtte 
vun de Jugendlechen, déi sech iwwert déi sozial Me-
dien informéieren, ufälleg fir Verschwörungstheorië 
wier. Dës Zuele sinn, mengen ech, ganz erschreckend 
a weisen, datt et hei e seriöe Problem gëtt, dee mer 
mussen direkt ugoen an net däerfen ignoréieren.
Wa mer bei deene Verschwörungstheorië sinn oder 
bei de Fakenews, Desinformatioun, wéi een et och 
nennt: Et ginn där och am Moment ganz vill iwwert 
d’Ukrain. An aus Russland kommen der entweeder 
iwwer Lëtzebuerg, manner iwwer Lëtzebuerg, ganz 
vill éischter, déi Däitschland viséieren oder Frank räich 
viséieren, mee eeben och zum Beispill iwwert de 
Grain Deal mat der Ukrain, wou behaapt gëtt, datt déi 
Käre guer net do géifen ukommen, wou se hi sollen. 
An och dat ass widderluecht. Do muss ee sech just 
ukucken, wou déi Schëffer sech beweegen, da kann 
een dat ganz einfach noweisen.
Fakt ass, datt haut Desinformatioun zur hybrider 
Krichsféierung gehéiert an als Outil agesat gëtt, fir 
Krich ze féieren. An däers musse mer eis bewosst 
sinn. Ech hu virdrun ugefaangen, vun der Intentioun 
ze schwätzen. A mir mussen eis u sech bei all Infor-
matioun, déi vehikuléiert gëtt, ëmmer d’Fro stellen: 
Wat ass d’Intentioun derhannert?
Wéi komme mer dann do eraus? Dat ass, mengen 
ech, d’Fro, déi sech och nach gestallt gëtt. Ma mir 
brauche Mediekompetenz. Bon, dat kléngt gutt. Dat 
geet awer net duer, well éischtens héiert et sech ein-
fach un, et ass awer schwéier ëmzesetzen. Et gouf vir-
dru scho gesot: Net jiddweree geet méi an d’Schoul. 
Dat heescht, nëmme bei der Schoul unzesetzen, ass 
ze kuerz geduecht. Erwuessenebildung ass eppes 
ganz Komplexes, da si mer séier bei der Formation 
continue. Ech mengen, datt mer et mussen zum Deel 
anescht ugoen.
Mir brauchen eng staark Press a mir brauchen trans-
parent Autoritéiten, déi et guer net eréischt zu Inter-
pre tatiounsdifferenze vun den Donnéeë komme 
looss en. Well Desinformatioun kontréiert een net mat 
Aschränkunge vun der Meenungsfräiheet, mee mat 
méi a besserer Informatioun.
Ech soen Iech Merci.
M. Marc Goergen (Piraten) | Ganz gutt!
M. Fernand Etgen, Président | Merci villmools, Här 
Clement.
D’Regierung huet d’Wuert, den Här Premier- a Me-
dieminister Xavier Bettel.
Prises de position du Gouvernement
M. Xavier Bettel, Ministre des Communications 
et des Médias | Här President, Dir Dammen an Dir 
 Hären, erlaabt mer fir d’éischt, den Daniel Patrick 
Moynihan ze zitéieren. Ech mengen, dat resuméiert 
dat, wat mer hei och hunn a wou och déi Differenze 

leien: „Jiddwereen huet d’Recht op seng eege Mee-
nung, mee net op seng eege Fakten.“ An dat ass 
richteg an dat resuméiert dat, wat mer haut och als 
Debat haten.
Mir gesinn, dass Desinformatioun keen neie Pheno-
meen ass. Mir gesinn, dass awer d’Zuel vun de Leit, 
déi mat Desinformatioun konfrontéiert ginn, vill 
méi grouss ginn ass. Hautdesdaags ass ee sech net 
bewosst, dass ee sech bei eppes, wat ee liest, muss 
d’Fro stellen: Ass dat richteg oder net? Dat ass net 
wéinst Meenungsverschiddenheeten, mee et ass hei 
einfach wéinst Falschinformatiounen.
Falschinformatioune si keng Informatiounen, Här 
President. Falschinformatiounen sinn och keng 
News, et si Ligen! An dowéinster muss een en Ënner-
scheed maachen tëschent Falschinformatiounen a 
Meenungsfräiheet. An ech insistéieren op deen dote 
Punkt, well hei ass jo probéiert ginn ze maachen, wéi 
wann ech falsch géif leien, wann ech dat awer wéilt 
recadréieren.
Ech sinn immens frou, dass hei, Här President, vun 
de meeschten Orateuren d’Press awer och als Pilier 
vun enger Demokratie duergestallt ginn ass. Ob een 
zefridden ass mat der Press oder net, et kann een net 
vu „Ligepress“ schwätzen, well se dann en Artikel ge-
schriwwen huet, deen engem net gefall huet! D’Press 
ass do, fir kritesch ze sinn.
Ouni e Medieminister géif et vill Press hei zu Lëtze-
buerg net ginn, dat muss een och wëssen, wann 
de Staat ..., nodeems d’Chamber och dee Budget 
fräimécht fir d’Press, ouni d’Aide à la presse. Fir ver-
schidde Leit sinn dat Suen, bei deenen ee sech freet: 
„Brauch een dat? Brauch een dat net?“ Hautdesdaags 
gëtt et Zeitungen, déi meescht haten an der Ver-
gaangenheet och e Lien mat de Parteien. Dat däerf 
een och net vergiessen, dat war och eng Realitéit zu 
Lëtzebuerg, dass et dat haut net méi gëtt bei deene 
meeschten, mee dass awer d’Wichtegkeet vum In-
vestissement an der Press méi wéi wichteg ass. A si 
hunn en Deontologiekodex, dat stëmmt, mee et kann 
och – „errare humanum est“ – eng Kéier e Feeler ge-
schéien. Dann dierf een awer net direkt soen, dass 
déi ganz Press am Fong eng „Lügenpresse“ ass!
An dat heescht, eng divers, eng pluralistesch an och 
eng kontradiktoresch Medielandschaft, Här Presi-
dent, erweidert eisen Horizont, an dovunner ka jidd-
wereen och just profitéieren.
Wat wichteg ass, ass, dass jiddweree sech seng eege 
Meenung ka bilden. Dat ass wichteg an enger Demo-
kratie an dat ënnerstëtzt jiddwereen heibannen och 
an deem Haus. Mee jiddweree soll sech bewosst sinn, 
wann en eppes liest, bei deem en net sécher ass, ob 
et stëmmt, wann en et forwart oder liket: Et ass just 
ee Klick! An der Zäit, wéi ech jonk war, kann ech mech 
nach ëmmer erënneren, do stoung bei de Gleiser: 
„Un train peut en cacher un autre.“ Hautdesdaags, 
Här President: „Un clic peut en cacher un autre“, an 
ech schwätzen elo emol net vu Cybersécherheet, mee 
vun deem, wat ee weider mécht, wat ee weider pro-
vozéiert.
An hautdesdaags mat de soziale Medien huet een 
d’Méiglechkeet, Desinformatioun ze maachen esou-
wéi carrement ee futtizemaachen, eng Persoun phy-
sesch ... Ech schwätzen elo net vu Politiker, mee se 
hunn decidéiert, eis an d’Vitrinn ze stellen. Mee haut-
desdaags kann een duerch d’sozial Medien och een 
aneren – Näid, Geschichten oder einfach an der Klass 
ee wëlle futtimaachen – zum Suicide bréngen. An dat 
si Realitéiten, déi et och haut ginn, Här President!
Fir eis ass et wichteg, dass mer „dès le plus jeune 
âge“ am Fong d’Leit vis-à-vis vun de falschen Infor-
matiounen sensibiliséieren. Dat ass am Fong d’Es-
senz, dass een d’Leit sensibiliséiert.

Hei ass gefrot ginn: „Brauch een Texter? Brauch een 
Organer? Brauch ee Kontrollen?“ Ech wier frou, wa 
mer keng Kontrolle géife brauchen, mee Dir hutt der 
Justizministesch jo och d’Fro gestallt iwwer e Gesetz 
virun de Walen. Do muss ee sech d’Fro stellen: Brauche 
mer et net? Also hei si Saachen ... Et soll een net alles 
ausschléissen. Ech mengen, mir hunn d’Chance bis elo 
zu Lëtzebuerg gehat, dass mer net … Jiddwereen huet 
Amerika zitéiert, mee et soll een net vergiessen: Et ass 
net iwwer Falschinformatiounen, mee cibléiert ..., well 
Cambridge Analytica war jo do, fir cibléiert op d’Ge-
wunnechte vun deene Leit reagéieren ze kënnen.
An do ass ee Sujet, deen net ganz vill abordéiert ginn 
ass, dee vun den Donnéeën. Well d’Donnéeë sinn hei 
déi, déi ganz wichteg sinn. Well iwwert d’sozial Me-
dien ass eeben d’Kollekt vun Donnéeën cibléiert, fir 
deem engen an deem aneren dann eppes kënnen ze 
ginn. Dat ass eeben dat, wat ganz wichteg ass, an ze 
kontrolléieren an eeben och ze evitéieren, dass esou 
Politik gemaach gëtt.
Här President, bei eis – ech hunn et Iech gesot: „vum 
jéngsten Alter un“ – gouf schonn 2010 en éischte 
 Cadre de référence vum Educatiounsministère publi-
zéiert, fir d’Mediebildung an de Schoulen ze fërderen. 
Fir den Detail vun den Aktivitéiten am Beräich vun der 
Mediebildung verweisen ech op d’Question élargie 
79 an och d’Heure d’actualité vum 19. Oktober.
Ech wëll och iwwert den Zentrum fir politesch Bildung 
eppes soen, well deen ass net oft zitéiert ginn, mee 
deen huet och seng Wichtegkeet an deem doten Dos-
sier an och SCRIPT a BEE SECURE, déi wierklech och 
déi Mediebildung Hand an Hand mat politescher Bil-
dung souwuel inner- wéi awer och ausserhalb vun de 
Schoule kënne maachen.
Ech wëll elo net falsch verstane ginn, mee mir schwät-
zen déi ganzen Zäit iwwer Educatioun, Educatioun, 
Educatioun. Educatioun betrëfft net nëmme jonk Leit!
Une voix | Très bien!
M. Xavier Bettel, Ministre des Communications et 
des Médias | Ech wëll just nach dorun erënneren, 
dass eng Rëtsch vu Leit, déi net grad där Jéngster 
sinn, och déi sinn, déi grad drënner falen, fir mat 
Falschinformatiounen eeben och hir Konsequenzen 
ze zéien. An dat geet bei ... Ech sinn iwwerzeegt, datt 
mir an eisem Frëndeskrees esouwéi heiansdo an der 
Famill engem mussen erklären: „Ma wéi weess du 
dat?“ „Ma ech hunn dat gelies.“ „Wou?“ Da wësse 
se et heiansdo net méi, awer net, well se et vergiess 
hunn, mee well se sech vläicht derfir schummen, wou 
se et gelies hunn. An dowéinster ass et wichteg, dass 
een einfach de Leit seet: „Et ass net, well s de eppes 
gelies hues, dass et richteg ass!“
An dofir deen Invest. An ech weess, verschidde Me-
die maachen dee Faktencheck. Wësst Der, wéi wich-
teg deen ass, dee Faktencheck? Fir dass d’Leit gesinn, 
dass dat, wat se gelies hunn ... an ech wëll d’Medien-
haus elo net zitéieren, mee RTL huet wierklech do 
elo ganz oft dee Faktencheck gemaach, wou se am 
Fong kucken, wat op de sozialen Medien esou leeft, 
wat populär ass, wat vill Klicken huet, an dat dann 
eeben och mat der Realitéit konfrontéieren. An ech 
fannen, dat ass och d’Roll vun enger fräier Press zu 
Lëtzebuerg, zu där och déi Deontologie gehéiert, net 
nëmmen ze annoncéieren, mee och ze denoncéieren, 
wann eppes Falsches behaapt gëtt.
Här President, last but not least gëtt et och nach de 
Belgium-Luxembourg Digital Media Disinformation 
Observatory, deen de 15. Februar lancéiert ginn ass, 
wou Lëtzebuerg och mat dran ass. An ech mengen, 
dass et och ganz, ganz wichteg ass, dass mer deen ze-
summe mat eisen Nopere gemaach hunn.
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D’ALIA huet och eng gewësse Kompetenz kritt. Mee 
mir dierfen och net d’Polizisten ... Also, pardon, wann 
ech dat soen, et wier ... Ech wëll och net an enger 
Gesellschaft liewen, wou ech weess, dass all Post, 
deen ee mécht, alles, wat ee mécht, kontrolléiert gëtt 
an eng Instance do ass, déi alles kontrolléiert. Mee 
 Abuse musse kënnen denoncéiert ginn!
A wat wichteg ass, ech wëll just drun erënneren: Deen 
europäesche Kader ass ganz wichteg, well gleeft mer, 
wa mir als Lëtzebuerger soen: „Bei eis geet dat esou!“, 
ass dat verschiddene Leit, déi elo Twitter kaf hunn zum 
Beispill, zimmlech wurscht. Mee wann den Thierry 
Breton als europäesche Kommissär an Amerika flitt, fir 
dem Elon Musk ze soen: „Hei, dat dote sinn déi Reege-
len, déi mussen awer respektéiert ginn!“, huet dat méi 
Poids – a jo, et muss een dat och heiansdo an aller Be-
scheidenheet agesinn –, wéi wann ech oder Dir oder 
d’Madamm Tanson an Amerika flitt, fir dat ze maachen. 
Dowéinster, mengen ech, ass och deen europäesche 
Kader hei ganz, ganz wichteg.
Här President, eng divergent Meenung ass keng 
Fake news. Eng Feelinformatioun oder eng net kom-
plett Informatioun ass och keng Fakenews. Well bei 
enger Desinformatioun, Här President, enger richte-
ger Desinformatioun geet et jo am Fong och drëms, 
d’Leit ze manipuléieren. An ech muss ech Iech awer 
soen, dass mer dat zu Lëtzebuerg eiser Press net kën-
nen ënnerstellen!
Mir liewen an enger Zäit, wou mer gesinn, dass 
d’Emotioune ganz séier héichkachen, dass – an ech 
hunn et virdru gesot – ganz vill Leit eppes deelen, 
ganz vill Leit eppes Kritesches maachen. Och den 
Anonymat hëlleft, well wann een net muss ënner sen-
gem richtegen Numm eppes soen, hëlleft dat och, fir 
sech kënne richteg ze lâchéieren an nuets ... a wéi oft 
gesäit een um Geriicht Leit, déi dann awer Hatespee-
che maachen, déi dann den Dag drop soen: „Jo, mee 
ech war eleng doheem an dann op eng Kéier eleng 
virum Schierm mam Béier ass ee méi kéng.“ Dat muss 
een och just eng Kéier wëssen. An ech mengen, dass 
och dofir Urteeler vis-à-vis vun deene Falschinforma-
tiounen, vis-à-vis vun deenen Hatespeechen, vis-à-vis 
vum Verbreede vu falsche Saachen awer riskant sinn.
Ech maachen awer den Ënnerscheed tëschent Hate-
speech a Falschinformatioun. Bei Falschinforma-
tioun geet et drëms, Leit ze manipuléieren. Et geet 
jo meeschtens drëms, e But hannendrun ze hunn, fir 
Profitt och kënnen erauszezéien, ob et e politesche 
Profitt ass oder fir deen aneren an der Gesellschaft 
erofzemaachen, wou den Hatespeech einfach ze 
 condamnéieren ass, egal wéi et ass. Do si Limitten, 
déi wierklech iwwerschratt ginn, wann déi och pro-
mouvéiert ginn. An do muss een eeben och mat de 
Provideren, mat deene Plattformen, déi et gëtt, déi 
richteg Reegele fannen.
An da last but not least ass och den Accès à l’informa-
tion gefrot ginn. Ech wëll just drun erënneren, dass 
d’„Circulaire Bettel“ och reforméiert ginn ass. Et ass 
jo och eng nei erauskomm. Do si mer och amgaang, 
déi ze analyséieren, a mir missten normalerweis an 
deenen nächste Méint och zesumme mat de Journa-
listeverbänn kënnen den Topo zéien, wou de Schong 
dréckt oder wou de Schong net dréckt. Ech hu gesot, 
do géif et och keen Tabu ginn.
Dir gesitt, dass mer net probéieren, Saachen ze mu-
seléieren. Mir hate jo déi Decisioun elo och vum euro-
päesche Cour kritt iwwert den RBE, all déi Saachen. Et 
ass net, dass mer d’Press wëlle museléieren. Et muss 
de Kader sinn, deen och richteg ass an dee stëmmt.
Op jidde Fall, Här President, wëll ech der Madamm 
Adehm hei och spezifesch Merci soe fir dee Sujet, 
well et ass e wichtege Sujet. A mir sollen net mengen, 

mir wiere verschount vun deem Ganzen. Mir hu ge-
sinn, wat awer Falschinformatioune kënne mat sech 
bréngen. Mee jiddweree soll sech bewosst sinn: Se 
ze liesen, ass eng Saach. Dat ass déi einfachst Saach. 
Sech eng Meenung ze maachen, ass heiansdo méi 
schwéier, mee da muss ee se vergläichen. Mee se ze 
deelen, se ze liken, dann ass ee Kompliz vun enger 
Falschinformatioun!
Ech soen Iech Merci.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Fernand Etgen, Président | Merci dem Här Pre-
mier- a Medieminister Xavier Bettel. An d’Wuert huet 
elo d’Madamm Justizministesch Sam Tanson. Madamm 
Tanson, Dir hutt d’Wuert.
Mme Sam Tanson, Ministre de la Justice | Jo, gudde 
Mëtten. Merci, Här President. Dir Dammen an Dir 
 Hären, merci der Madamm Adehm, dass se déi Debatt 
hei ugestouss huet, déi effektiv extreem pertinent a 
relevant ass, net just an engem Waljoer wéi deem, 
dat elo usteet, mee konstant. Déi eenzel Beispiller si 
schonn ugeklongen, déi eis alleguerte beonrouegt 
hunn an déi och weisen, dass mer de Phenomeen vun 
der Desinformatioun wierklech net dierfen ignoréie-
ren.
Dat ass och e Constat op internationalem Niveau. Mir 
hate mat der OCDE an enger Ministerielle, déi och 
schonn ugeklongen ass, virun zwou Wochen hei zu 
Lëtzebuerg och dee selwechte Constat gemaach. An 
déi ganz Initiativ op OCDE-Niveau ass ausgeléist ginn 
eeben och duerch déi wierklech vehement a gravéie-
rend ... Manifestatioun ass wierklech ze vill e klengt 
Wuert, mee déi Invasioun vum Kapitol am Januar ze-
joert.
Dat heescht, et ass wierklech e Phenomeen, dee mer 
international gesinn, wou och Analyse weisen, dass 
déi Desinformatioun och geziilt vun auslännesche 
Staate gemaach gëtt, fir en Impakt op den Ausgang 
vu Walen ze hunn a fir Meenungen an anere Länner 
ze beaflossen. Duerfir ass et extreem wichteg, dass 
mer eis Kräften op internationalem Niveau bündelen. 
Mir als Lëtzebuerg hunn do eng Limitatioun u Moyen-
 en, déi mer hunn, duerfir ënnerstëtze mer och all 
europäesch Initiativen an deem Sënn.
Do sinn der ganz vill an der Lescht geholl ginn an et 
sinn der och nach anerer en cours, wou et virun allem 
drëms geet, d’Plattformen och ze responsabiliséieren, 
datt se och besser filteren, wat online bleift a wat net. 
An da koum och haut nach en Urteel vun der Cour de 
justice dozou, wéi mat den Daten ëmzegoen ass. An 
et sinn einfach Thematiken, déi permanent an der 
Diskussioun sinn.
Op OCDE-Niveau hu mer elo zréckbehalen, dass mer 
déi ministeriell Konferenz all zwee Joer wäerte maa-
chen, dass och en Zentrum etabléiert gëtt, fir sech 
ganz spezifesch mat där dote Fro ze beschäftegen op 
dem Niveau vun der OCDE, eng „plateforme de centre 
de ressources“, déi wierklech och soll all de Pouvoirs 
publics hëllefen, de Medien an den Organisatiounen, 
fir hir Aktiounen ze renforcéieren.
Wat mech awer bei där Etüd, déi parallell gemaach 
ginn ass, déi iwwert d’Confiance – well dat ass jo 
 alles liéiert – vun de Bierger an d’ëffentlech Instanze 
gemaach gouf, wierklech inquietéiert huet, dat ass 
och, dass ganz vill vun de Leit, déi gefrot gi sinn, an 
zwar 38,8 %, och net méi déi richteg Confiance hunn 
an d’Médias d’information, also an déi klassesch Me-
dien, déi et also wierklech gëllt ze stäerken. An ech 
mengen, dat huet de Medieminister jo och schonn 
developpéiert, wat mir zu Lëtzebuerg do alles maa-
chen.

Mir hunn awer och en Dispositif fir déi strofrechtlech 
Virgeeënsweisen. Et kann een zu Lëtzebuerg eng 
Plainte maachen, wa falsch an dommageabel Aussoe 
gemaach ginn, wann diffaméiert, calomniéiert, inju-
riéiert gëtt oder wann Incitation à la haine bedriwwe 
gëtt. An natierlech gëtt och d’Provokatioun duerch 
d’Diffusioun vu Messagen a Contenuen, déi zu terro-
risteschen Infractiounen opruffen, zu Lëtzebuerg be-
strooft.
Wat elo dee Kader ubelaangt, deen d’Madamm Adehm 
opgeworf huet, deen et a Frankräich gëtt, Éisträich 
huet en änlechen Dispositif, an Däitschland huet dat 
net esou gutt fonctionéiert: Dat ass sécherlech eng Fro, 
déi ee sech muss stellen, mee et muss een dat extreem 
gutt cadréieren. Wann e Geriicht herno eng Decisioun 
hëlt, dann ass dat an der Rei. Wann et just ëm d’Platt-
forme geet, da musse mer natierlech ëmmer gutt den 
Equivalent maachen tëschent der Meenungsfräiheet 
an der Fräiheet vum Eenzelnen, dem Recht vum Een-
zelnen op eng korrekt Informatioun.
Ech menge just, dass mer et fir déi nächst Walen 
net méi wäerten hikréien. Wann ech bedenken, wéi 
vill Texter aus dem Justizministère nach am Staats-
rot leien, da mengen ech, wa mer elo en neien Text 
géifen op den Instanzewee ginn, dass mer deen net 
géife matzäit erëmkréien.
Ech wollt awer nach e leschte Punkt och opwerfen, 
eppes, wat mech och ëmmer erëm interpelléiert. Dat 
ass den Ëmgang och zu Lëtzebuerg mat Falschinfor-
matiounen. Ech hat elo déi lescht Deeg nach e Video 
circuléiere gesinn – an dat ass am Fong eng Fro, mat 
där d’Parlament sech och ka befaassen –, an deem 
Aussoen, déi ech hei gemaach hunn am Kader vun 
der Jugendkonferenz iwwert d’Méiglechkeet, fir en 
drëtte Genre anzeschreiwen, wat och eng Demande 
vun de Jonke war, déi hei am Plenum  waren, dann 
och erëm deforméiert gi sinn an dorauser dann 
d’Ausso gemaach gëtt, ech wéilt déi biologesch 
Identitéit auslöschen. Dat schreift sech an an dee 
selwechte Kontext, wéi wou ech de Papp schonn eng 
Kéier wollt „ofschafen“.
Plusieurs voix | Très bien!
Mme Sam Tanson, Ministre de la Justice | An ech 
mengen, dass et net sënnlos wär, wann och d’Chamber 
sech géif eng Kéier dermat beschäftegen, wéi dann 
d’Videomaterial aus der Chamber ka benotzt ginn.
Merci.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Fernand Etgen, Président | Merci villmools der 
Madamm Justizministesch Sam Tanson. Dëse Punkt 
ass domat ofgeschloss.

5. 8087 – Projet de loi autorisant l’État à 
participer au financement du surcoût des 
produits énergétiques et d’électricité 
sup porté par les centres intégrés pour 
personnes âgées, maisons de soins, loge-
ments encadrés pour personnes âgées et 
centres psycho-gériatriques agréés en 
vertu de la loi modifiée du 8 septembre 
1998 réglant les relations entre l’État et 
les organismes œuvrant dans les do-
maines social, familial et thérapeutique

Den nächste Punkt ass de Projet de loi 8087 iwwert 
d’Aféiere vu Bäihëllefe fir Strukture fir eeler Leit, 
déi vun der Hausse vun den Energiepräisser betraff 
sinn. Et hu sech schonn ageschriwwen: den Här Marc 
Spautz, den Här Yves Cruchten, d’Madamm Josée 
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Lorsché, den Här Fernand Kartheiser, d’Madamm 
 Myriam Cecchetti an den Här Marc Goergen. An 
d’Wuert huet elo de Rapporter vun dësem Projet de 
loi, den honorabelen Här Gilles Baum. Här Baum, Dir 
hutt d’Wuert.
Rapport de la Commission spéciale « Tripartite »
M. Gilles Baum (DP), rapporteur | Merci fir d’Wuert, 
Här President. Kolleeginnen a Kolleegen, de Projet 
de loi, deen ech Iech elo virstellen, ass schonn dee 
sechste vun enger Serie Projeten, déi am Kader vum 
Solidaritéitspak 2.0 hei an der Chamber zur Diskus-
sioun an och zur Ofstëmmung stinn.
Den zweeten Tripartite-Pak, deen d’Regierung den 
28. September dëst Joer mat der CGFP, dem LCGB, 
dem OGB-L an dem Patronat ënnerschriwwen huet, 
gesäit eng ganz Rëtsch vu Bäihëllefe fir d’Stéit an och 
fir d’Betriber vir.
Mir vergiessen awer net eis eeler Leit, eis eeler Mat-
bierger, déi an den Altersheemer, an de Fleegehee-
mer, an de psychogeriatreschen Dageszentren an och 
am Betreite Wunnen ënnerdaach sinn. Mir vergiesse 
si mat dëse Mesuren net. Och si si frou, wa se ënnert 
d’Äerm gegraff kréien, well och si vun den Haussë vun 
den Energiepräisser betraff sinn.
Beim Projet de loi, iwwert dee mer elo diskutéieren, 
geet et ganz spezifesch ëm de Punkt 5 vum Tripar-
tite-Accord an dass dat, wat do drasteet, elo soll ge-
setzlech festgehale ginn. De Staat bitt Hëllefen u fir 
agreéiert Strukturen, déi vun der Erhéijung vun den 
Energiepräisser betraff sinn. Mir wëllen d’Residenten 
an d’Benotzer vun den agreéierte Strukturen ënner-
stëtzen a séchergoen, dass d’Energiepräishaussen 
net op den Hebergementspräis vun dëse Strukturen 
ofgewälzt ginn.
A Fro komme Méikäschte fir den Akaf vun energee-
tesche Produite wéi de Stroum, Gas aus dem Netz, 
kompriméiert Gas, Holzspéin, Pellets, de Masutt fir ze 
heizen an d’Hëtzt, déi à distance vun enger Energie-
zentral produzéiert gëtt.
Dës Mesure gräift ab dem 1. Oktober 2022, also re-
troaktiv, a gëllt bis den 31. Dezember d’nächst Joer. 
D’agreéiert Strukturen däerfen hir Hebergements-
käschten an d’Dagespräisser also net eropsetze par 
rapport zum Präis, deen am Mount September 2022 
facturéiert ginn ass. Eng Ausnam ass d’Upassung vun 
de Präisser un d’Échelle mobile vun de Salairen, dat 
heescht d’Upassungen, déi ufalen, wann och den In-
dex ufält.
D’finanziell Participatioun vum Staat ass awer limi-
téiert an deem Sënn, dass d’Quantitéit vun energee-
tesche Produiten an och vum Stroum, déi fir eng 
Hëllef kann ugefrot gi pro Mount, net déi däerf iw-
werschreiden, net déi däerf depasséieren, déi an der 
Moyenne monatlech consomméiert gouf tëschent 
dem 1. Januar 2009 (veuillez lire: dem 1. Januar 2019) 
an dem 31. Juni 2022. Mat dëse Mesurë suerge mer 
also och derfir, dass eis eeler Matbierger net am Ree 
stoe gelooss ginn.
Wichteg ass och hei, nach eng Kéier ze soen, dass et 
d’Europäesch Unioun ass, déi et dem Lëtzebuerger 
Staat erlaabt, déi agreéiert Strukturen temporaire 
duerch geziilt Aiden ze ënnerstëtzen. D’Europäesch 
Kommissioun huet den 28. Oktober dëst Joer ent-
scheet, den Encadrement temporaire de crise, de 
Framework, ze verlängere bis Enn 2023, woumad-
der mer och gerechent haten. Déi nei Hëllef, déi am 
Gesetz vun haut virläit an déi hei beschriwwe gëtt, 
ënner läit also och wéi déi viregt Hëllefen dem Accord 
vun der Europäescher Kommissioun.
Ech wëll elo och nach op de Käschtepunkt vun dëser 
Mesure agoen. Dir wësst, dass de Solidaritéitspak 2.0 

mat 1,1 Milliarden zu Buch schléit, an dovunner si fir 
déi Mesure, déi mer elo hei decidéieren, 7,91 Mil-
liounen Euro virgesinn. Et däerf een natierlech net 
vergiessen, dass dëse Betrag ofhänkt vun der Evo-
lutioun vun den Energie- a vun de Stroumpräisser a 
soumat relativ schwéier anzeschätzen ass.
Wéi si mer op déi ronn 8 Millioune komm? De Präis 
pro Stull respektiv pro Bett ass op den Energiepräis, 
deen am September berechent ginn ass, mat 1,34 
Euro festgeluecht ginn, an do ass eng Erhéijung vu 
60 % vun den Energiepräisser matagerechent ginn, 
soudass mer vun engem Präis ausgi vun 2,14 Euro. 
Déi 2,14 Euro, déi gi multiplizéiert mat deenen Deeg, 
déi a Fro komme bis den 31. Dezember d’nächst Joer, 
dat heescht vum 1. Oktober retroaktiv bis den 31. De-
zember d’nächst Joer, dat si 457 Deeg. An dat Ganzt 
gëtt multiplizéiert mat der Unzuel vun de Better, dat 
sinn der ronn 8.000, an da kënnt een op déi 7,91 Mil-
liounen.
Ech géif eng Kéier ganz kuerz op d’Avisen agoen, 
déi zu dësem Projet de loi erakomm sinn. D’COPAS 
huet gefrot, dass d’Eligibilitéitsperiod soll op den 
1. Fe bruar 2022 zréckgesat ginn an do soll ulafen a 
besonnesch dass déi agreéiert Strukture méi laang 
Zäit solle kréien, fir hir Demanden eranzereechen. 
Opgrond vun dëser zweeter Propos ass och en Amen-
dement gestëmmt ginn, deen dann zréck an de 
Staatsrot gaangen ass. Mir hunn dat an dësem Text 
och ugepasst a mir hunn nach – une fois n’est pas 
coutume – decidéiert, den Avis vun der COPAS als 
Document parlementaire hei un de Rapport matunze-
heften, matunzehuelen.
D’Chambre de Commerce huet proposéiert, dass 
d’Referenzperiod nëmme vum 1. Januar 2019 bis den 
31. Dezember 2021 soll goen.
An de Staatsrot huet a sengem éischten Avis eng Op-
position formelle gemaach, well de Begrëff „chaleur“ 
am éischten Artikel net kloer genuch definéiert war. 
En huet do eng Textpropos gemaach. Déi Textpropos 
huet d’Kommissioun ugeholl, soudass mer den Text 
ouni Opposition formelle du konnten eraginn, mam 
Amendement, wéi gesot, vun der COPAS, fir en zwee-
ten Avis vum Staatsrot.
D’Chambre des Fonctionnaires et Employés publics, 
déi huet hiren Accord ginn zum Projet de loi. An och 
d’Chambre des Salariés huet hiren Accord ginn. Si 
gëtt just ze bemierken, dass déi agreéiert Strukturen 
hir Tariffer kéinten erhéijen ab deem Moment, wou 
natierlech d’Eligibilitéitsperiod ofleeft.
Voilà! Ceci étant dit, hunn ech Iech d’Detailer vun 
dësem Projet de loi elo ginn an ech ginn och gläich-
zäiteg den Accord vun der Fraktioun vun der Demo-
kratescher Partei.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Fernand Etgen, Président | Merci villmools dem 
Här Rapporter Gilles Baum.
An als éischte Riedner ass den honorabelen Här Marc 
Spautz ageschriwwen. Här Spautz, Dir hutt d’Wuert.
Discussion générale
M. Marc Spautz (CSV) | Merci, Här President. Och 
merci dem Rapporter fir seng Erklärungen zu deem 
Projet, deen eng grouss Noutwendegkeet ass an dë-
ser Situatioun fir alleguerten déi agreéiert Struktu-
ren, well mer jo alleguerte wëssen, wat dat bedeit, 
wat do Hëtzes kascht an och wat déi Energieträger 
alles brauchen.
Mir hu jo och aner Hëllefen decidéiert heibannen, 
res pektiv et wäerten nach verschidde Projete kom-
men, fir och de Privatstéit ze hëllefen, fir och de 
Betriber ze hëllefen, wat och richteg ass a wat och 
noutwendeg ass an dëser Situatioun.

Här President, Dir konnt de leschten Dënschteg net 
hei sinn. Do huet eng Deputéiertekolleegin gesot, 
d’Temperaturen heibanne wieren net grad agreabel. 
Dat koum vun där doter Säit, wou dat ënnerstrach 
ginn ass.
(M. Marc Spautz désigne avec la main le banc de la ma-
jorité.)
M. Fernand Etgen, Président | Ech hoffen, datt ech 
net dru schold war.
M. Marc Spautz (CSV) | Dat ass awer gutt méiglech. 
Dir waart jo net hei, da waart Dir Schold.
M. Mars Di Bartolomeo (LSAP) | Et war awer hët-
zeg.
(Hilarité)
M. Marc Spautz (CSV) | Et war eng hëtzeg Debatt. 
Dat ass eppes aneres.
M. Mars Di Bartolomeo (LSAP) | Et war awer hët-
zeg, muss ech Iech soen.
M. Marc Spautz (CSV) | Mee an den Altersheimer an 
an de Fleegeheimer an och an deenen anere Struk-
ture sinn d’Leit u verschidden Temperature gewinnt. 
An ech mengen, dass et do awer och gläichzäiteg 
muss garantéiert sinn, dass mer do vläicht och Aus-
name maachen an dass do net muss komplett zou-
gedréit ginn, …
Une voix | Très bien!
M. Marc Spautz (CSV) | … well dat si Leit, déi net 
andauernd a Beweegung sinn, déi eng, well se net 
méi kënnen, an déi aner, well se awer nawell Hëtzt 
a Wäermt brauchen, net nëmmen déi mënschlech 
 Wäermt, mee och déi Wäermt, déi an de Gebaier 
muss sinn.
A wa mer déi Moyenne rechnen, wéi den Här Rap-
porter et ganz richteg ënnerstrach huet, wéi et esou 
an den Haiser ass, muss een do awer och herno kulant 
sinn an dat och kucken, well do kann ech mer virstel-
len, dass mir Haiser hunn, déi topp sinn. Déi sinn um 
allerleschte Stand. A mir hunn Haiser, déi kommen op 
deen allerleschte Stand. A mir hunn Haiser, wou dat 
net de Fall ass, soudass een dat awer och herno muss 
an der Mëtt kucken a sech eng Kéier kulant och dann 
d’Fro stellen: Ass dat berechtet oder net berechtegt?
Ech verstinn, dass eng Reegel muss do sinn, well 
wann ee keng Reegel dra setzt, da mécht jiddwereen, 
wat e wëll, an et kuckt een no näischt. Dofir verstinn 
ech dat och ganz gutt. Mee ech wëll awer gläich zäiteg 
soen, dass et och Haiser gëtt, déi net déi selwecht 
Ener giekrittären hu wéi anerer, an dass et do méig-
lech ass, dass awer déi Präisser géifen depasséiert 
ginn an dass dat herno net däerf zu iergendenger 
Diskussioun féieren, dass déi Leit musse kal do sëtzen 
an et dann op eemol heescht: „Elo dréie mer dann e 
bësse méi erof, fir dass mer awer an deene Berech-
nunge bleiwen!“
Ech mengen, dass dat wichteg ass an dass dat och 
heibanne vu jiddwerengem esou verstane gëtt, dass 
mer zwar esou eng Reegel am Gesetz mussen hunn, 
mee dass et awer och duerno muss méiglech sinn, 
deene Leit dat ze ginn, wat se brauchen.
Dofir war ech frou – a mir hunn dat jo och matge-
droen –, dass deen Amendement, déi Propos vun der 
COPAS, komm war, wou gesot ginn ass, mir sollten do 
en anere Wee sichen.
Et kënnt zwar elo net zu Tarifferhéijunge wéinst den 
Energiepräisser, wat eng ganz gutt Saach ass, well 
mer jo och do nach mat engem anere Projet iw-
wert d’Qualitéitskrittären amgaang sinn, dee jo och 
elo beim Staatsrot läit, wou jo och heibannen nach 
 wäert eng Diskussioun stattfannen. Mee et ass awer 
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och wichteg – an dat wëll ech ënnersträichen an ech 
hoffen dat gläichzäiteg –, dass awer och elo net déi 
Präisentwécklung wéinst anere grousse Punkte ka 
kommen.
Den Här Baum huet ënnerstrach, den Index géif 
doudsécher zu Präiserhéijunge féieren. En huet net 
gesot „doudsécher“, mee en huet gesot, déi wären 
extra erausgeholl ginn. Mee et muss een awer och 
do ëmmer drun denken, wat dat fir eng Belaaschtung 
ass fir verschiddener vun deene Leit, déi do sinn. Déi 
eng kënne sech et leeschten, déi aner Leit hu Pro-
blemer dermat, an do misste mer nach eng Kéier de 
moment venu och heibannen eng Diskussioun derzou 
féieren.
Fir de Rescht géif ech awer fir dëse Projet, esou kon-
kreet wéi en elo ass, d’Zoustëmmung vun der Chrëscht-
lech-Sozialer Vollekspartei zu dësem Gesetz ginn.
Merci.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Fernand Etgen, Président | Merci villmools, Här 
Spautz. An den nächsten ageschriwwene Riedner ass 
den honorabelen Här Yves Cruchten. Här Cruchten, 
Dir hutt d’Wuert.
M. Yves Cruchten (LSAP) | Merci, Här President. Vir-
 op géif ech gären dem Gilles Baum, eisem President 
vun der Kommissioun, villmools Merci soe fir säi ganz 
gudde Rapport. Dat erlaabt et mir, e bësse méi kuerz 
ze bleiwen. An en huet et och scho gesot: Dëst Gesetz 
setzt eigentlech de fënnefte Punkt vun deem Tripar-
tite-Accord vum leschte September ëm.
Et ass also e weidert Puzzlestéck vun engem globa-
len Accord tëschent de Sozialpartner, dee virun allem 
sozial Konflikter a finanziell Enkpäss verhënnert an 
dësen dach fir vill Bierger a Biergerinne schwieregen 
Zäiten.
Et wonnert sécherlech kee Mënsch heibannen, dass 
mir als LSAP ganz gären eisen Accord zu dësem 
wichtege Gesetz ginn. Mir droe mam Text engersäits 
derzou bäi, dass d’Präisdeierecht generell net zou-
sätzlech duerch de konventionéierte Secteur ugeheizt 
gëtt, a mir suergen anerersäits derfir, dass d’Wunnen 
an de Betreiungsstrukture fir eeler Leit net zu engem 
Luxus gëtt.
D’Salariatskummer hat interessanterweis an hirem 
Avis drop higewisen, an de Gilles Baum huet et, men-
gen ech, och mentionéiert, datt awer e gewëssene Ri-
siko besteet, datt nom Dezember 2023 d’Tariffer vun 
de Strukturen an d’Luucht goe kéinten. Dat ass deen 
Datum, wéi mer wëssen, vun deem un dëst Gesetz jo 
dann erëm wäert ausser Kraaft trieden.
A mir mengen, dës Suerg ass sécherlech berechtegt. 
A mir deelen als LSAP d’Meenung, datt een zesumme 
mat den Acteuren an deem Moment wäert mussen 
zesummen no Léisunge sichen, fir dass et net zu 
enger abrupter Hausse vun den Tariffer kënnt.
D’LSAP steet also voll a ganz zu dësem Gesetz, an ech 
ginn heimadder den Accord vun der LSAP-Fraktioun.
Merci.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Fernand Etgen, Président | Merci villmools, Här 
Cruchten. An da wier et un där honorabeler Madamm 
Josée Lorsché.
Mme Josée Lorsché (déi gréng) | Villmools merci, 
Här President. Och déi gréng Fraktioun ënnerstëtzt 
natierlech dëse Projet de loi. Mir wëssen, dass déi 
bal aacht Milliounen enger ganz vulnerabeler Bevël-
kerungsgrupp zeguttkommen, déi an der Pandemie 
souwuel kierperlech wéi och mental schonn enorm 
staark betraff war a vill gelidden huet.

Dat hei ass en Zeechen, mat deem mer weisen, dass 
mer solidaresch si mat deene Leit, déi an deene 
Strukture liewen, an dass mer hei alles maachen, fir 
dass déi Präisser net explodéieren, eebe grad um 
Niveau vun den Tariffer, déi musse bezuelt gi vun de 
Familljen.
Mir warnen awer och virun anere Problemer. Wann 
ee mat de Gestionnairë vun den Haiser schwätzt, da 
mierkt een awer och, datt ganz vill aner Suerge sech 
do mëttlerweil entwéckelen, virun allem och e Per-
sonalmangel um Niveau vun der Fleeg, deen een 
net däerf aus den Ae verléieren, ënner anerem och 
eebe grad an Alters- a Fleegeheimer, wou mer vill Leit 
brauchen, fir eng gutt Qualitéit ze garantéieren, grad-
ewéi an de Spideeler. Mee och dëse Secteur leit ën-
nert där Ofhängegkeet vum Ausland, wann et drëms 
geet, déi eeler an ofhängeg Leit gutt ze encadréieren. 
Do musse mer en A drop halen.
Op där anerer Säit musse mer natierlech och beden-
ken, wat och d’Kolleege virdru gesot hunn: D’Tariffer 
riskéieren trotzdeem, an Zukunft eropzegoen! An ech 
mengen och, dass et da wichteg ass, nei Diskussiou-
nen ze féieren, dass mer si och dann net däerfen am 
Ree stoe loossen.
An esou schléissen ech mech genee deem un, wat 
och mäi Virgänger gesot huet, den Yves Cruchten: Et 
geet net mat dëse Moossnamen duer! Mir mussen de 
Secteur generell am A behalen an do hëllefen, wou 
mer kënnen, fir dass déi Populatioun net nach eng 
Kéier vulnerabel gëtt. Se ass et scho genuch.
Merci.
M. Fernand Etgen, Président | Merci, Madamm 
Lorsché. An d’Wuert geet direkt weider un den hono-
rabelen Här Fernand Kartheiser.
M. Fernand Kartheiser (ADR) | Jo, Här President, 
villmools merci. Contrairement zu aneren Diskussiou-
nen, déi mer mol hei an deem Haus féieren, ass dat 
hei eng, déi engem wierklech ganz vill Freed ka maa-
chen, well ee gesäit, datt awer jiddereen hei vill Suer-
gen deelt. An dat Wuel vun den eelere Leit an deene 
Strukturen ass eppes, wat eis alleguer beschäftegt. 
An ech mengen, dat ass eng ganz gutt Saach.
Ech wëll dofir och speziell der Madamm Lorsché an 
dem Här Spautz Merci soen, well dat ass genee dat, 
wou mir och an déi Richtung wëlle goe fir ze soen: Et 
ass ganz wichteg, datt mer virun allen ekonomeschen 
an anere Consideratiounen derfir suergen, datt déi 
Schwaach an eiser Gesellschaft – an dozou gehéieren 
nun emol déi Leit an deene Strukturen – anstänneg 
versuergt sinn an datt se zum Beispill, wéi den Här 
Spautz et gesot huet, net nëmmen déi mënschlech 
Wäermt, mee och einfach déi kierperlech Wäermt 
kënnen hunn, déi se brauchen.
An dëser Diskussioun, mengen ech, sinn e puer Kom-
mentaren, déi een awer politesch muss maachen. 
Deen éischten ass, datt mer hei natierlech erëm vun 
aacht Millioune schwätzen an engem Gesamtkontext, 
dee mer net éiweg wäerten aushalen. Dat muss een 
einfach soen. Mir si mat deenen Equilibréierungs-
moossname vun de Sanktioune wäit iwwer zwou 
Milliarden. Iergendwéini sinn eis Grenzen erreecht. 
Mir wëssen, wéi eis Scholde sech an den nächste 
 Joren entwéckelen. Mir mussen also wëssen, datt 
dat heiten eng wichteg Politik ass, eng néideg Politik 
am Abléck, awer och eng, wou mer mussen aner Per-
spektiven entwéckelen, well ganz laang kënne mer se 
net viruféieren.
En zweete Kommentar ass dee vun der Chambre de 
Commerce an deem Kontext, deen, mengen ech, 
och ernimmenswäert ass. Well an dem Kontext vun 
der ekonomescher Perspektiv seet si jo och, datt 

iergendwéini, trotz deem Gesetz hei, warscheinlech 
awer de Käschtendrock esou grouss gëtt, datt d’Tarif-
fer mussen erhéicht ginn. Dat musse mer onbedéngt 
am A behalen, eebe just fir dat ze verhënneren, wat 
och Virriedner gesot hunn, nämlech datt mer op 
eemol an eng Situatioun kommen, wou sech eeben 
net méi jidderee kann esou eng Plaz iwwerhaapt 
erlaben. Esou wäit däerf et ni kommen an eiser Ge-
sellschaft. Mir mussen ëmmer derfir suergen, datt 
d’Méiglechkeet besteet, an esou en Heem ze goen.
An en drëtten interessante Kommentar ass gemaach 
gi vun der Chambre des Salariés an deem Sënn, datt 
se op den Indexmechanismus ugespillt huet. Op wat 
gëtt deen nämlech gerechent? D’Chambre des Sala-
riés huet gesot, dat misst wierklech just op d’Loun-
mass sinn. Och dat ass en interessanten Aspekt. Den 
Index spillt bei eis am Land e ganz wichtege Rôle. Mir 
bekennen eis absolutt dozou. D’ADR gehéiert net zu 
deene Parteien, déi mat Iddie spekuléiere wéi engem 
gedeckelten Index oder anere Saachen, déi een emol 
bei aneren héiert. Dat maache mir net.
Mee et ass awer och wichteg, déi Debatt iwwert den 
Effet auto-allumeur vum Index am A ze behalen a 
wierklech den Index dorobber ze applizéieren, op wat 
e soll applizéiert ginn, woufir en do ass, an net do-
riwwer eraus. An ech mengen, mir mussen an dësen 
Zäite vun ugespaante finanzielle Méiglechkeeten och 
kucken, datt mer déi korrekt Applikatioun vum Index 
wierklech am A behalen.
Mee dat gesot, ech hat et virdru gesot, ass dat hei 
Gesetz wierklech eng mënschlech Selbstverständlech-
keet. Mir si frou, datt et eis haut hei virgeluecht gëtt, 
a mir stëmmen et och dowéinst gär mat.
Ech soen Iech Merci.
M. Fernand Etgen, Président | Merci, Här  Kartheiser. 
An dann ass d’Wuert fir déi honorabel Madamm 
 Myriam Cecchetti. Madamm Cecchetti, Dir hutt 
 d’Wuert.
Mme Myriam Cecchetti (déi Lénk) | Merci, Här 
President. Mir stëmmen dëse Projet mat, well e ver-
hënnert, dass déi héich Energiekäschten direkt op 
d’Alters- a Fleegeheimer duerchschloen an domadder 
dann och op déi eeler Leit, déi ganz oft scho vun den 
héijen Tariffer an den Alters- a Fleegeheimer betraff 
sinn.
D’CSL huet virun dräi Joer an enger Etüd berechent, 
datt 77 % vun de Fraen an den Heemer, déi selwer 
oft ganz vill geschafft hunn, awer net cotiséiert hunn, 
eng Rent hunn, déi ënnert dem Tariff vum Altersheem 
läit. Si sinn dann op d’Famill oder den FNS ugewisen. 
Et ass schwéier ze verdauen, dass iwwer 600 Leit an 
engem CIPA d’lescht Joer beim FNS Hëllef gefrot 
hunn, fir dat kënnen ze bezuelen.
Dobäi muss ee wëssen, dass de Fonds national de so-
lidarité jo a Wierklechkeet net ganz esou solidaresch 
ass an déi Suen duerno jo bei d’Familljen erëmfroe 
geet. Dëse System ass zudéifst ongerecht, well d’No-
kommen ëmmer erëm e Rappel à l’ordre kréien, well 
hir Elteren a Grousselteren net räich genuch waren a 
sinn, fir de leschten Abschnitt vun hirem Liewen, dee 
leider oft vu Krankheet a kierperlechem a geeschte-
gem Zerfall gepräägt ass, selwer ze finanzéieren.
A firwat ass dat esou? Ma ganz oft, well d’CIPAen 
haut Privatbetriber sinn oder zumindest gefouert gi 
wéi e Privatbetrib. D’Minimiséierung vun de Käsch-
ten an d’Maximiséierung vun de Profitter sinn do 
déi entscheedend Krittären. Säit Kuerzem ass jo och 
gewosst, dass an Zukunft och CIPAe vu grousse Multi-
nationalle gefouert wäerte kënne ginn, fir déi d’Mën-
schen am Heem just nach e Präisschëld sinn.
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Här President, mir stellen awer fest, datt d’Regie-
rung, och wa se ORPEA net verhënnere konnt oder 
wollt, och keng Ustrengung ënnerhëlt, fir d’Tariffer 
an den Alters- a Fleegeheemer ze reglementéieren. 
Mat Duerchschnëttspräisser vun iwwer 2.700 Euro fir 
e Basiszëmmer ecartéiere mir haut schonn eng Partie 
Mënsche mat ganz klenge Revenuen.
Une voix | Très bien!
Mme Myriam Cecchetti (déi Lénk) | Renten, par-
don. Den FNS ënnerstëtzt och just bis e bestëmmte 
Plaffong. An dann? Wann d’Präisser esou héich sinn 
an da keen Cent méi iwwreg ass, fir sech selwer ep-
pes ze gënnen, fir bei de Coiffeur ze goen, fir gewäsch 
oder gestreckt ze kréien, ass dat einfach schrecklech!
Dat ass also eng gréisser Problematik, déi d’Regie-
rung awer mat dem aktuell virleiende Gesetzesprojet 
net esou richteg ugeet. D’Chambre des Salariés warnt 
nämlech zu Recht an hirem Avis, datt d’Präisser no 
2023, wann dës Energiepräismesure ausleeft, sprong-
haft kënnen eropgesat ginn. Dat wäert och genee 
esou passéieren. D’COPAS huet et jo och schonn an 
hirem Avis quasi indirekt ugekënnegt.
Dat misst eis jo awer weisen, datt et zu enger Präis-
reglementatioun an den Heemer an zu enger méi 
nohalteger Finanzéierung vun den Heemer komme 
muss. Esou Virstéiss gesäit d’Regierung am Moment 
awer net vir. Dat, wat se mécht, geet an eng aner 
Richtung. Doduerjer, dass Heembedreiwer wéi Ser-
vior künfteg verstäerkt d’Servicer solle kënnen out-
sourcen, kënnen also och d’Präisser um Bockel vun 
de Salariéë stabiliséiert ginn.
An do weist sech dann erëm déi batter Realitéit vun 
deem System: Et betrëfft ëmmer déi Aarm an déi 
Zerbriechlechst an déi Leit, déi eebe kachen a botze 
mussen, an dat fir e klenge Loun, a genee an deem 
dote Secteur notamment.
Merci fir d’Nolauschteren.
M. Fernand Etgen, Président | Merci, Madamm 
Cecchetti. An de leschten ageschriwwene Riedner ass 
den honorabelen Här Marc Goergen. Här Goergen, 
Dir hutt d’Wuert.
M. Marc Goergen (Piraten) | Merci, Här President. 
Och mir wäerten haut dëse fënneften Deel vun der 
Tripartite matstëmmen, well et eeben eng Beroue-
gung ass fir déi Bewunner vun den eenzelnen Hee-
mer, wou se kënne berouegt sinn, dass d’finanziell 
Laascht net ze vill klamme wäert.
Jo, et sinn e puer Detailer, iwwert déi een hätt kënnen 
diskutéieren. Wéi d’Chambre de Commerce och rich-
teg opgeworf huet, hätt ee kënne mam 1. Februar 
ufänken, wéi dat och zum Deel bei den Entreprisen de 
Fall ass. Mee dass dëse Package haut esou komm ass, 
ass schonn emol dee richtege Schrëtt.
Wat awer elo bedenklech fir d’Zukunft ass, ass déi 
Formule mam Index. Net den Index a sech, mee wéi 
den Index an de Seniorië berechent gëtt. Dee gëtt 
nämlech op de ganze Montant berechent an net just 
op deene Leeschtungen, déi eigentlech personal-
bedéngt sinn.
Dat heescht, Äert Zëmmer, Äre Steen, Är Miwwelen, 
alles, wat Der an der Seniorie hutt, gëtt domat méi 
deier, wann den Index klëmmt. An dat ass sécherlech 
eng Diskussioun, déi een eng Kéier muss féieren, ob 
dat nach korrekt ass. Well et si vill Leit am Land, déi 
elo schonn ënnert de Präisser an de Seniorië leiden, 
déi déi net kënne bezuelen an déi sech dann och déi 
Zousazleeschtunge just nach dreeme kënnen, mee 
net realiséieren.
Dofir sinn ech och amgaangen, en Dossier ze maachen, 
wou ech all d’Präisser vun den eenzelnen Alters heemer 

queesch duerch d’ganzt Land erfaassen, fir dass mer 
d’nächst Joer hei kënnen eng Diskussioun hunn iwwert 
d’Präisstruktur vun de Seniorien, wéi d’Leit do ënner-
bruecht sinn a wéi dat nach ze finanzéieren ass.
Allgemeng sinn nämlech an eisen Aen d’Käschten 
an de Seniorië fir d’Leit ze héich, vergläicht een et 
mat dem Pensiounsduerchschnëtt. A wann d’Präis-
ser schonn esou héich sinn, ass et fir eis Piraten och 
kloer, dass d’Infrastruktur muss stëmmen. An do hat 
ech der Ministesch d’lescht Joer, 2021, schonn eng 
Question parlementaire gestallt, …
(Interruption)
… an där et drëm gaangen ass, firwat da keng Toi-
letten oder keng Duschen an deenen Zëmmeren ze 
fanne sinn. Dat ass fir eis Piraten en Zoustand, deen 
net ze akzeptéieren ass. Et kann net sinn, dass een u 
sengem Liewensowend mol keen Zëmmer méi kritt, 
wou eng Toilette mat dran ass! Dat ass fir eis einfach 
onerdréiglech, well och déi Leit hunn nach e Recht 
op hir Privatsphär. Vun der Dusch nach guer net ze 
schwätzen, mee ech ginn elo haut emol op d’Toiletten 
an.
Duerfir hunn ech och eng Motioun matbruecht, an 
där ech d’Regierung opfuerderen, dass se bis am 
Joer 2024 op d’Seniorien awierkt, fir dass déi Toilet-
ten endlech op den Zëmmere wäerten ze fanne sinn 
an dass d’Leit net mussen iwwert de Gank oder an 
aner Strukturen dofir goen, fir hinnen esou d’Liewen 
ze  erliichteren.
Merci.
Motion 1
D’Chamber vun den Deputéierte stellt fest,
– datt et eng Fro vun Dignitéit fir déi Betraffen ass, eng 
eegen Toilette am Zëmmer ze hunn;
– datt et laut Äntwert op d’parlamentaresch Fro N° 4733 
Stand Juli 2021 271 Logementer a 7 verschiddenen Alters- 
a Fleegeheemer gëtt, déi keng eegen Toilette hunn;
– datt sech dës Zëmmeren ënner anerem am Foyer St. 
 Elisabeth, am CIPA „Am Park“, am CIPA „Um Lauterbann“ 
an am CIPA „Roude Fiels“ befannen;
– datt d’Covid19Pandemie op erschreckend Aart a Weis 
gewisen huet, wéi eng Konsequenze gemeinsam Sanitär-
anlagen an engem Alters- oder Fleegeheem kënnen hunn.
Aus dëse Grënn invitéiert d’Chamber vun den Deputéier-
ten d’Regierung,
– all Alters a Fleegeheem ze verflichten, Zëmmeren, déi 
bis elo ouni Toiletten offréiert ginn, bis spéitstens den 8. 
Dezember 2024 ëm eng Toilette ze erweideren.
(s.) Marc Goergen.
M. Fernand Etgen, Président | Merci villmools, Här 
Goergen.
M. Marc Goergen (Piraten) | Merci.
M. Fernand Etgen, Président | D’Regierung huet 
d’Wuert, d’Madamm Familljeministesch Corinne Cahen.
Prise de position du Gouvernement
Mme Corinne Cahen, Ministre de la Famille et de 
l’Intégration | Villmools merci, Här President. Vill-
mools merci och all de Riedner haut zu dësem Pro-
jet a merci och fir Är breet Zoustëmmung. E grousse 
Merci un de Rapporter fir deen exzellente schrëft-
lechen a mëndleche Rapport. Ech géif gär just ganz 
kuerz hei op e puer Saachen agoen, déi gesot gi sinn.
Éischtens emol war et fir eis evident, dass, wa mer an 
enger Energiekris sinn, déi Leit, deene mer alles ze 
verdanken hunn hei am Land, déi hire Liewen sowend 
an engem Alters- oder Fleegeheem verbréngen oder 

déi och daagsiwwer emol an e CPG (ndlr: Centre psy-
cho-gériatrique) ginn, net däerfen ënnert deenen 
Energiepräisaugmentatioune leiden. An dofir sinn 
ech immens frou, dass mer an der Tripartite konnten 
decidéieren, dass déi Präisser net géifen an d’Luucht 
goen, doduerch, dass mir dat da géife kompenséie-
ren an den Haiser.
An et ass gesot ginn, mengen ech, vum Här Spautz: 
Déi Haiser, déi sinn net alleguerten d’selwecht! Et si 
méi aler derbäi, et si fonkelneier derbäi. Ech wëll just 
eng Kéier soen, dass d’Awunner vu Rëmeleng a vun 
Déifferdeng elo alleguerte geplënnert sinn an e fon-
kelneit Haus. An ech si sécher, dass dat natierlech vun 
der Isolatioun hier ganz aneschters ass wéi déi Hai-
ser, aus deene se elo erausgeplënnert sinn, wat och 
heescht, dass de Gestionnaire natierlech och manner 
héich Energiekäschte wäert hunn, well d’Haus natier-
lech vu vireran einfach besser isoléiert a besser ge-
baut ass wéi déi Haiser, déi eeben extreem al sinn.
An dofir war et fir ons evident, wéi gesot, dass d’Leit op 
kee Fall solle musse méi bezuelen. A wann d’Regierung 
decidéiert, méi wëllen oder iwwerhaapt mol wëllen ze 
hëllefen, fir d’Energiekäschten ze decken, da wëlle mer 
natierlech en contrepartie, dass d’Gestion nairë sech 
och engagéieren, d’Präisser net an d’Luucht ze setzen.
A fir do direkt op dem Här Georgen seng Fro ze 
komme vun de Präisser: Dat ass ganz léif, dass Dir dat 
maacht. Mir maachen dat och am Moment, well dat 
neit Gesetz ass jo ënnerwee, d’ASFT-Gesetz, wou mer 
wierklech amgaange sinn, un engem Internetsite ze 
schaffen. An do wäert Der an Zukunft kënne gesinn, 
wéi vill wéi een Zëmmer wou kascht a wat am Präis 
mat dran ass. Well ech wëll hei just eng Kéier soen: 
Bei Verschiddenen ass zum Beispill, ech soen emol, 
d’Gedrénks beim Iesse mat dran, bei aneren net. Bei 
Verschiddenen ass e puermol den Dag d’Zëmmer 
maache mat dran, bei anere vläicht net.
Dat heescht, mir wëllen do eng total Transparenz. 
Dat wäerte mer mat deem Internetsite maachen, fir 
dass een d’Präisser vergläiche kann a virun allem och 
gesäit: Wat ass dann iwwerhaapt an deem Präis mat 
dran? Ass d’Wäschmaachen zum Beispill mat dran 
oder ass et net mat dran? A wann et net mat dran ass, 
wivill kascht dat? Dofir villmools merci fir d’Remark. 
Mir sinn och amgaangen, dorunner ze schaffen. A 
wann dat Gesetz gestëmmt gëtt, da wäert dat och 
prett sinn, fir online ze goen, an da wäert een dat 
 alles kënne vergläichen.
Mir schaffen natierlech och ganz äifreg drun, dass 
all Zëmmer en eegent Buedzëmmer huet. Mir kën-
nen a mir wëllen awer natierlech och d’Leit elo net 
eraussetzen. Et sinn och Leit, déi kënnen net selwer 
op d’Toilette oder an d’Dusch goen. Dat heescht, et 
brauch een och Manpower, fir dass d’Leit iwwerhaapt 
kënnen op d’Toilette oder an d’Dusch goen. Mee och 
do schaffe mer drun.
All déi nei Haiser, déi opginn – ech hunn elo grad 
vum Woiwer geschwat zu Déifferdeng, elo geet och 
Käerjeng d’nächst Joer hoffentlech op –, déi sinn na-
tierlech no engem ganz anere Standard gebaut wéi 
déi Haiser, déi schonn e puer Joerzéngten al sinn, 
soen ech emol, a wou d’Besoinen nach anerer waren. 
Mee och d’Gestionnairë maache sech ganz, ganz vill 
Gedanken doriwwer, wéi an Zukunft déi eeler Leit, 
déi am Moment nach net esou al sinn, wëlle liewen, 
wéi si wëllen an enger Struktur liewen, wéi si wëllen 
zesummeliewen, wéi dat iwwerhaapt soll alles aus-
gesinn. Well ech mengen, dass d’Generatioun vun 
de Babyboomer einfach aner Besoinen an aner Er-
waardungen huet, wéi vläicht nach hir Eltere se dee 
Moment haten. Dat heescht also, nach eng Kéier, mir 
sinn amgaangen, dorunner ze schaffen.
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Ech sinn amgaang, a mengen Notten ze kucken. 
Madamm Cecchetti, ech wëll Iech just soen: Also, 
éischtens emol ass d’ASFT-Gesetz jo ënnerwee. Mir 
sinn och amgaangen, den Accueil gérontologique ze 
reforméieren. An ech freeë mech elo schonn, an der 
Chamberskommissioun kënne mat Iech doriwwer ze 
schwätzen. Do geet et effektiv drëms, dass jiddweree 
sech muss kënnen en Zëmmer an engem Alters- oder 
Fleegeheem hei zu Lëtzebuerg leeschten. Dat ass och 
elo esou. Mir adaptéieren dat natierlech elo un d’Ge-
geebenheeten, wéi se haut sinn. An et ass ons och 
besonnesch wichteg, dass d’Leit och nach en Täsche-
geld iwwreg behale fir eebe grad déi Saachen, déi Dir 
opgezielt hutt, fir och nach kënne bei de Coiffeur ze 
goen, dem Enkelkand vläicht emol e klenge Kaddo ze 
kafen oder einfach kënnen enzwousch eng Taass Kaffi 
drénken ze goen, dass dofir och nach genuch Suen 
iwwreg sinn. Dat heescht, dat Gesetz wäerte mer ge-
schwënn an der Chamberskommissioun debattéieren 
an do freeën ech mech da ganz speziell drop.
Voilà, ech soen Iech alleguerten elo schonn e ganz, 
ganz grousse Merci fir déi breet Zoustëmmung, déi 
ech grad héieren hunn. Well ech mengen, wann et 
drëms geet, deene Leit ze hëllefen, ënnert d’Äerm ze 
gräifen, deene mer wierklech ganz vill schëlleg sinn, 
da mierke mer, dass mer alleguer zesummenhalen an 
dat, „ça fait chaud au cœur“, géif ech emol soen.
Villmools merci.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Fernand Etgen, Président | Merci villmools der 
Madamm Familljeministesch Corinne Cahen. D’Diskus-
sioun ass elo ofgeschloss.
Mir kommen elo zur Ofstëmmung iwwert de Projet 
de loi 8087. Den Text steet am Document parlemen-
taire 80878.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 8087 et dispense 
du second vote constitutionnel
D’Ofstëmme fänkt un. Da maache mer elo de Vote par 
procuration. De Vott ass ofgeschloss.
De Projet de loi ass eestëmmeg mat 60 Jo-Stëmmen 
ugeholl.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt épouse 
Kemp, MM. Emile Eicher (par M. Laurent Mosar), Félix 
Eischen, Paul Galles, Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, 
Mme Martine Hansen, MM. Max Hengel, Aly Kaes, Marc 
Lies, Mme Elisabeth Margue (par Mme Nancy Arendt 
épouse Kemp), M. Georges Mischo, Mme Octavie Modert, 
MM. Laurent Mosar, Gilles Roth, Jean-Paul Schaaf, Marc 
Spautz, Serge Wilmes (par M. Marc Lies), Claude Wiseler 
et Michel Wolter (par Mme Diane Adehm) ;
MM. Guy Arendt (par M. André Bauler), André 
 Bauler,  Gilles Baum, Mme Simone Beissel, MM. Frank 
 Colabianchi, Fernand Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, 
Mme Carole Hartmann, MM. Pim Knaff, Claude Lamberty 
(par M. Frank Colabianchi) et Mme Lydie Polfer ;
Mme Simone Asselborn-Bintz, M. Dan Biancalana,  
Mmes Tess Burton, Francine Closener, MM. Yves  Cruchten, 
Mars Di Bartolomeo, Mme Cécile Hemmen, M. Dan 
Kersch, Mme Lydia Mutsch et M. Carlo Weber ;
Mme Semiray Ahmedova, M. François Benoy,  
Mmes Djuna Bernard, Stéphanie Empain, Chantal Gary, 
M. Marc  Hansen, Mme Josée Lorsché, M. Charles Margue 
et Mme Jessie Thill ;
MM. Jeff Engelen, Fernand Kartheiser, Fred Keup et Roy 
Reding ;
MM. Sven Clement et Marc Goergen ;
Mmes Myriam Cecchetti et Nathalie Oberweis.

Freet d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote constitu-
tionnel?
(Assentiment)
Et ass also esou decidéiert.
Motion 1
Da kéime mer nach zur Motioun, déi vum Här Marc 
Goergen deposéiert ginn ass. Wëllt nach een d’Wuert 
zu dëser Motioun ergräifen?
M. Sven Clement (Piraten) | Scheinbar net, Här Pre-
sident.
M. Fernand Etgen, Président | Gelift?
M. Sven Clement (Piraten) | Scheinbar huet bei der 
Majoritéit keen eng Meenung dozou.
(Brouhaha)
M. Fernand Etgen, Président | Den Här Baum steet 
op.
M. Dan Kersch (LSAP) | Här Clement, mir si frou, 
dass Dir och erëm hei sidd.
(Hilarité)
M. Sven Clement (Piraten) | Ech hunn Iech bal ver-
mësst, Här Kersch.
M. Dan Kersch (LSAP) | Do, wou Dir méi oft higitt, 
gëtt et anscheinend Toiletten aus Gold.
(Brouhaha)
M. Fernand Etgen, Président | Den Här Baum huet 
d’Wuert.
M. Gilles Baum (DP), rapporteur | D’Madamm Minis-
ter huet virun net grad fënnef Minutten uewen Erklä-
runge ginn, dass d’Leit aus eelere Strukture geplënnert 
sinn an nei Strukturen. An deenen neie Strukture sinn 
natierlech souwuel Toilettë wéi och  Duschen an den 
Zëmmere virgesinn. Mir wëssen awer och, dass mer an 
eelere Strukturen, déi besteeënd sinn, net einfach kën-
nen dohigoen an an deenen Zëmmeren alleguerten 
elo eng Dusch an eng Buedbidden oder eng Toilette 
einfach a besteeënd Raim aplanzen.
Hei steet, mir missten eis dozou verflichten. Ech 
mengen net, dass dat maachbar ass. Wat maachbar 
ass, dat ass ze kucken, déi al Strukturen duerch nei 
Strukturen ze ersetzen. An déi nei Gebaier, déi gebaut 
ginn, déi hunn dat jo automatesch.
A schlussfollgernd géif ech da soen, dass mer déi 
heite Motioun an där doter Form net sollten unhue-
len.
Une voix | Très bien!
M. Fernand Etgen, Président | Merci villmools, 
Här Baum. Dann huet den Här Fernand Kartheiser 
 d’Wuert gefrot.
M. Fernand Kartheiser (ADR) | Jo, Här President. 
Also ech mengen, mir wëssen, datt dat heiten eng 
Saach ass, déi an deem Sënn net realisabel ass. Ech 
mengen, den Här Baum huet dat elo erkläert. Mir 
kënnen net a Strukturen, déi dofir net gemaach sinn, 
dat do elo abauen, esou gär mer dat wéilte maachen. 
Ech mengen net, datt dat méiglech ass.
Trotzdeem wëll ech awer de Piraten soen, datt mir 
mat der Iddi komplett sympathiséieren. Ech mengen, 
jiddereen heibannen ass der Meenung, datt dat do 
muss, soll gemaach ginn an datt et eebe just eng Fro 
ass vun der praktescher Méiglechkeet.
Well et praktesch net méiglech ass, wäerte mer et 
net matstëmmen. Mir stëmmen awer sécher net der-
géint. Mir wäerten eis enthalen, awer, wéi gesot, mat 
voller Sympathie fir déi Iddi, déi an dëser Motioun 
ausgedréckt gëtt.

M. Fernand Etgen, Président | Merci villmools, Här 
Kartheiser. Da kritt d’Wuert den Här Marc Spautz.
M. Marc Spautz (CSV) | Jo, merci, Här President. 
D’Motioun ass sympathesch, fir se matzestëmmen, 
mee et ass awer net machbar. Et sinn och net nëm-
men déi! Do ginn och Haiser opgezielt, wou ech mer 
vill Froen derbäi stelle bei deene prezisen Haiser, well 
do och net ëmmer alles richteg ass bei deenen Nimm.
Et si schonn Analysen emol an der Zäit gemaach gi 
fir ze kucken, fir kënnen Toilettë bäizesetzen. Dat 
war deemools technesch net dran an do ass d’Deci-
sioun geholl ginn, fir nei Haiser ze bauen, fir an nei 
Haiser ze investéieren. Bei deenen engen ass et méi 
séier gaangen, bei deenen aneren huet et méi laang 
gedauert. Mee fir do esou en Datum ze setze vum 8. 
Dezember 2024, ech mengen, domadder géife mer 
eis selwer beléien, wa mer esou eppes géifen hei de-
cidéieren.
Mee et ass wichteg, dass mer de Programm weider 
fërderen an dass et méi séier muss virugoen, well 
et ass e Besoin do. Mee et ass awer genausou kloer, 
dass een dat do net ka matmaachen. An dofir kënne 
mir déi Motioun och net matstëmmen.
Merci.
M. Fernand Etgen, Président | Merci villmools, Här 
Spautz. Da ginn ech d’Wuert zréck un den Auteur vun 
der Motioun, den Här Marc Goergen.
M. Marc Goergen (Piraten) | Merci, Här President. 
Och merci fir déi seriö Diskussioun. Sécherlech, déi 
Fro hunn ech mer och gestallt, wéi et ze realiséieren 
ass.
Plusieurs voix | A!
M. Marc Goergen (Piraten) | Jo. Dofir hu mer jo 
och bewosst zwee Joer drageschriwwen. A kuckt een 
déi Projeten zum Beispill, déi herno kommen, wou 
sécherlech méi grouss Projeten, méi grouss Renova-
tiounen, stattfannen, wéi eng Toilette bäizesetzen an 
den Zëmmeren, da wär et scho méiglech. Et ass näm-
lech ...
(Interruption)
Jo, déi nei Strukture kréien dat. D’Zuele sinn elo net 
méi ganz aktuell, well 2021 waren awer 271 Loge-
menter vu Leit, déi keng Toilette haten, 495, déi emol 
keng Dusch haten. Dat heescht, déi hunn einfach net 
d’Chance, fir an eng nei ze kommen, an ech mengen 
och net, dass déi, esou wéi am Moment d’Demande 
do ass, dann einfach kënnen an eng nei wiesselen. 
Dat heescht, déi wäerte bis zu hirem Doud ouni Toi-
lette musse liewen.
An dofir war haut déi Propos, fir eeben op d’Bedrei-
wer Drock ze maachen, fir deene Leit eng Léisung 
unzebidden. Zwee Joer war e grousse Spillraum, an 
deem ee scho gewëssen Aarbechten an engem Haus 
kéint maachen. D’Iddi dohannert ass eeben, e Signal 
ze setzen, fir dass alleguerten d’Bedreiwer géife ver-
stoen: Et kann net sinn, dass ee säi Liewensowend 
ouni eng eegen Toilette verbréngt!
M. Fernand Etgen, Président | Merci, Här Goergen. 
An da geet d’Wuert un d’Madamm Familljeministesch 
Corinne Cahen.
Mme Corinne Cahen, Ministre de la Famille et de 
l’Intégration | Jo, villmools merci, Här President. Ech 
widderhuelen nach eng Kéier: Aus zwee vun deenen 
Haiser, déi Der opzielt, sinn d’Leit schonn eraus-
geplënnert respektiv plënnere geschwënn eraus. Dat 
heescht, déi Zuelen, déi Der elo genannt hutt, déi 
stëmmen an deem Sënn net méi, well mer elo zwee 
ganz Haiser eidel gemaach hunn: Déifferdeng a Rë-
meleng. Déi sinn elo geplënnert. An d’nächst Joer 
wäerten déi vun Nidderkuer op Käerjeng plënneren.
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Dat heescht, Dir gesitt, mir schaffen do emseg drun. 
Ech verspriechen och, dass mer weider wäerten do-
runner schaffen, fir dass mer méi modern Strukturen 
hunn. Verschiddener kann ee vläicht ëmbauen, ane-
rer kann een net ëmbauen. Mir sinn amgaang ... Wéi 
gesot, am Süden hu mer elo déi zwee ganz grouss Ge-
baier, déi elo opgaange si respektiv d’nächst Joer op-
ginn. An ech mengen, do si mer wierklech um gudde 
Wee a mir maachen natierlech onst Bescht, fir d’Struk-
turen ze moderniséieren. A mir wäerten als Famill-
jeministère och do derhannert bleiwe respektiv och dat 
finanziell ënnerstëtzen.
Merci.
M. Fernand Etgen, Président | Merci der Madamm 
Familljeministesch. Da kënne mer zum Vott vun dëser 
Motioun kommen.
Vote sur la motion 1
D’Ofstëmme fänkt un. Da maache mer elo de Vote par 
procuration. De Vott ass ofgeschloss.
Dës Motioun ass mat 4 Jo-Stëmme géint 51 Nee-
Stëmmen a 4 Abstentiounen ofgeleent.
Ont voté oui : MM. Sven Clement et Marc Goergen ;
Mmes Myriam Cecchetti et Nathalie Oberweis.
Ont voté non : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt épouse 
Kemp, MM. Emile Eicher (par M. Laurent Mosar), Félix 
Eischen, Paul Galles, Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, 
Mme Martine Hansen, MM. Max Hengel, Aly Kaes, Marc 
Lies, Mme Elisabeth Margue (par Mme Nancy Arendt 
épouse Kemp), M. Georges Mischo, Mme Octavie Modert, 
MM. Laurent Mosar, Gilles Roth, Jean-Paul Schaaf, Marc 
Spautz, Serge Wilmes (par Mme Diane Adehm) et Claude 
Wiseler ;
MM. Guy Arendt (par M. André Bauler), André 
 Bauler,  Gilles Baum, Mme Simone Beissel, MM. Frank 
 Colabianchi, Fernand Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, 
Mme Carole Hartmann, MM. Pim Knaff, Claude Lamberty 
(par M. Gusty Graas) et Mme Lydie Polfer ;
Mme Simone Asselborn-Bintz, M. Dan Biancalana,  
Mmes Tess Burton, Francine Closener, MM. Yves  Cruchten, 
Mars Di Bartolomeo, Mme Cécile Hemmen, M. Dan 
Kersch, Mme Lydia Mutsch et M. Carlo Weber ;
Mme Semiray Ahmedova, M. François Benoy,  
Mmes Djuna Bernard, Stéphanie Empain, Chantal Gary, 
M. Marc  Hansen, Mme Josée Lorsché, M. Charles Margue 
et Mme Jessie Thill.
Se sont abstenus : MM. Jeff Engelen, Fernand Kartheiser, 
Fred Keup et Roy Reding.

6. 8099 – Débat d’orientation sur le finan-
cement des grands projets d’infrastruc-
ture réalisés par l’État

De leschte Punkt um Ordre du jour vun dëser Woch 
ass eng Orientéierungsdebatt iwwert déi grouss 
Infras trukturprojete vum Staat. D’Riedezäit ass nom 
Modell 1 festgeluecht. Et hu sech ageschriwwen: 
den Här Aly Kaes, den Här Frank Colabianchi, den 
Här Carlo Weber, den Här Jeff Engelen, d’Madamm 
Myriam Cecchetti, den Här Marc Goergen an den 
Här Marc Lies. An d’Wuert huet elo d’Rapportrice vun 
dësem Projet de loi, déi honorabel Madamm Chantal 
Gary. Madamm Gary, Dir hutt d’Wuert.
Rapport de la Commission de la Mobilité et des Tra-
vaux publics
Mme Chantal Gary (déi gréng), rapportrice | Här 
President, Här Minister, Kolleeginnen a Kolleegen, 
wéi Dir wësst, geet et bei der järlecher Orientéie-
rungsdebatt zu de Grands projets, déi mer haut de 

Mëtteg féieren, ëm de Finanzement vun de grousse 
staatlechen Infrastrukturprojeten, déi d’Regierung 
am Laf vun den nächste Jore wëllt ëmsetzen.
Fir déi deementspriechend Etüde kënnen ze ver-
déiwen an d’Projete kënne weiderzedreiwen, muss 
d’Chamber fir d’éischt hiren Accord de principe dozou 
ginn.
Engersäits kréien d’Deputéiert domat méi Informa-
tioun a Matsproocherecht beim Plange vun neien 
Infrastrukturprojeten, anerersäits geet et awer och 
drëms, méi Transparenz an de finanzielle Suivi vun all 
Projet ze bréngen.
Ënnert dës Prozedur falen zanter dem Joer 2009 sämt-
lech Projeten, déi e viraussiichtleche Käschtepunkt 
vun 10 Milliounen Euro oder méi erreeche wäerten. 
Doriwwer eraus muss dann awer bekanntlech och 
nach fir all Projet, deen de Seuil vu 40 Milliounen 
Euro iwwerschreit, an engem spéidere Stadium e se-
parat Finanzéierungsgesetz ausgeschafft ginn, mat 
deem sech d’Chamber dann am Detail auserneesetze 
wäert.
D’Mobilitéitskommissioun ass alljoers fir d’Prepa-
ratioun vun dësem Débat d’orientation zoustänneg 
souwéi fir d’éischt Analys vun de viséierte Projeten, 
an d’Chambersplenière, wéi gesot, fir den Accord de 
principe duerch d’Unhuele vun enger Motioun, an dat 
am Prinzipp ëmmer am Virfeld vum Vott vum Staats-
budget Enn des Joers.
Ouni dës parlamentaresch Prozedur ronderëm 
d’Grands projets géifen dës lafend oder zukünfteg 
Projeten nämlech ëmmer just zesumme mat allen 
nach onfäerdege Grand-projete vun de Jore vir-
drun an den Annexe vum järleche Budgetsgesetz 
op dauchen, an dann och net als eenzel consolidéi-
ert Projeten, mee just mat den Ausgabe fir dat be-
treffend Budgetsjoer respektiv iwwer e puer Joer 
gestreckt am pluriannuelle Budget.
Nom Accord de principe hei an der Plenière ass et 
dann awer d’Budgetskontrollkommissioun, déi fir 
de finanzielle Suivi vun de groussen Infrastruktur-
projeten zoustänneg ass. Dat bedeit, datt den zou-
stännege Minister der Kommissioun am Prinzipp all 
sechs Méint e Rapport iwwert déi finanziell Evolu-
tioun vun de lafende Projete presentéiert.
Esou vill schonn emol zur parlamentarescher Proze-
dur, déi elo – mat just liichten Upassungen – zënter 
eppes méi wéi 15 Joer besteet.
A fir de Grands-projets-Debat 2022 koum et elo no 
ettleche Joren och nees zu enger liichter Upassung. 
Nei ass, datt ab elo och d’Infrastrukturprojete vum 
Fonds Belval mat op der Lëscht vun de Grands projets 
vum Staat stinn.
Mam Gesetzesprojet Nummer 7601, dee mer den 
10. Juli 2021 heibannen ugeholl haten, gouf d’Fonc-
tionnement vum Fonds Belval vereinfacht, an zwar 
an deem Sënn, datt de Fong zanterhier net méi fir 
all eenzelne Projet en extrat Finanzéierungsgesetz 
brauch, egal wéi héich d’Käschte waren, mee just 
nach ab dem bekannte Seuil vu 40 Milliounen. An 
anere Wierder gëllen elo fir den Établissement public 
Fonds Belval genee déi selwecht Reegele wéi fir déi 
verschidde Staatsverwaltungen: Fir Projeten iwwer 10 
Millioune gëllt d’Prozedur vun de Grands projets an 
ab 40 Milliounen ass en extrat Gesetz néideg.
Här President, haut de Mëtteg geet et also hei am 
Debat ëm den Accord de principe vu weider 52 In-
frastrukturprojeten. Dat sinn der exakt duebel esou 
vill wéi d’lescht Joer. Deemno wäert ech méi Zäit wéi 
gewinnt fir dës Opzielung brauchen, woubäi ech 
probéieren, d’Projeten esou gutt et geet komplett an 
awer kuerz a knapp ze beschreiwen.

20 vun de virleiende Projete leien an der Responsabi-
litéit vu Bâtiments publics, 19 an där vum Fonds des 
routes, also der Ponts et chaussées, 6 gehéieren an 
de Beräich vun der Eisebunn a 7 Projete leien an der 
Verantwortung vum Fonds Belval.
Vu déi héich Unzuel u Projeten, ass eng Kommis-
siounssëtzung net duergaangen, fir op alles anze-
goen. Sou goufen dës Projeten an der Sëtzung vum 
24. November 2022 an an der Sëtzung vum 30. No-
vember vun dësem Joer vun den Administratioune vu 
Bâtiments publics a Ponts et chaussées esouwéi vun 
de CFL an de Responsabele vum Fonds Belval virge-
stallt.
Wa mir eis déi Lëscht méi genee ukucken, stelle mer 
fest, datt de Spektrum vun de Projete wéi ëmmer 
ganz breet ass. Et geet ëm modern a fonctionnel 
Gebaier, et geet ëm effikass staatlech Servicer, wéi 
d’Police oder d’Waasserwirtschaftsamt, ëm d’Revalo-
risatioun an d’Weidernotzung vun alem Industriepa-
trimoine oder ëm innovativ Weltraumfuerschung.
A wéi et och schonn déi lescht Joren de Fall war, geet 
et och dës Kéier nees ëm Milliouneninvestitiounen an 
d’Zukunft vun eisem Land, ëm geziilt Investitioune fir 
eng besser a méi kohärent Mobilitéitsoffer. Duerch 
déi dynamesch Entwécklung vun eisem Land soll a 
muss sech eis Mobilitéitsplanung net nëmmen dëser 
Dynamik upassen, mee idealerweis d’Mobilitéits-
besoine vun de kommende Joren antizipéieren.
Am Abrëll vun dësem Joer huet de Mobilitéitsminister 
an deem Kontext och dat neit a wichtegt Instrument 
vum PNM 2035 virgestallt, de Plan national de mobi-
lité fir den Horizont 2035. Et handelt sech heibäi ëm 
en ëmfaassend Mobilitéitskonzept, dat als Zil huet, 
all déi verschidde Mobilitéitsreseaue beschtméiglech 
mateneen ze verknäppen an openeen ofzestëmmen 
an, wéi grad gesot, fir eis haut schonns kënnen op 
d’Mobilitéitsbesoine vun de kommende Joerzéngte 
virzebereeden.
Op der aktueller Lëscht vun de Grands projets d’in-
frastructure stinn och elo déi éischte Kéier Projetpro-
posen drop, déi en direkte Bezuch op de PNM 2035 
huelen.
An et geet ëm Investitiounen an d’Zukunft vun eise 
Kanner a Jugendlechen. Nieft der Renovatioun, der 
Vergréisserung oder dem Neibau vu Grondschoulen, 
Lycéeën a Gebailechkeete fir d’Erwuessenebildung, 
inklusiv Sport-, Accueil- a Restaurantsinfrastrukturen, 
sinn awer grad och Projete fir déi Vulnerabelst dobäi: 
fir Kanner a Jugendlecher an Nout, fir Schoulofbriecher 
oder Jonker mat Schwieregkeeten um Aarbechtsmaart.
Deemno ass déi aktuell Lëscht mat rekordverdächte-
gen 52 Projeten och dëst Joer nees eng interessant 
Sammlung vu Pläng fir eng sënnvoll Weiderentwéck-
lung vun eisen ëffentlechen Infrastrukturen, vu Projet-
 en, déi zu engem gudde Fonctionnement vum Staat a 
vum Land an zur Liewensqualitéit vun alle Biergerin-
nen a Bierger wäerte bäidroen.
Här President, léif Kolleeginnen a Kolleegen, genee 
wéi d’lescht Joer scho wäert ech Iech dës 52 Projete 
mëndlech just a gekierzter Form virstellen. Déi weider 
Detailer konnt Dir a mengem schrëftleche Rapport 
an doriwwer eraus an de Presentatiounsdokumenter 
vun de Verwaltungen noliesen.
Ech fänken u mat den 20 Projete vu Bâtiments 
 publics, an där selwechter Reiefolleg, wéi se a men-
gem schrëftleche Rapport opgefouert sinn.
Déi éischt 9 Projete ginn iwwert de Fonds d’investis-
sements publics administratifs finanzéiert, 7 weider 
Projeten iwwert de Fonds d’investissements publics 
scolaires, de 17., 18. an 19. Projet iwwert de Fonds 
d’investissements publics sanitaires et sociaux an dee 
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leschten iwwert de Fonds d’entretien et de rénova-
tion.
Beim éischte Projet geet et ëm d’Schlass zu Sennin-
gen. Hei ass virgesinn, datt de Centre de conférences 
esouwéi den éischte Stack an den Daachberäich 
vum Schlass komplett renovéiert solle ginn, soudatt 
d’Raimlechkeeten och dem effektive Besoin besser 
entspriechen, wéi zum Beispill duerch en Update vum 
Multimediaberäich.
Beim zweete Projet geet et ëm d’Rehabilitatioun 
vum Site zu Cinqfontaines. Et ass virgesinn, aus dem 
 fréiere Klouschter a sengen Annexen, déi de Staat 
2020 kaf huet, e Centre commémoratif an éducatif 
iwwert d’Juddeverfollgung am Zweete Weltkrich ze 
maachen, souwéi fir d’Promotioun vun der Demokra-
tie an de Mënscherechter. Gläichzäiteg soll op dësem 
Site awer och nach e Centre d’insertion sociopro-
fessionnelle fir 30 Jonker entstoen, genee wéi och e 
Wunngebai fir zwou Gruppe vu jeeweils aacht Jonken.
Beim drëtte Projet si mer am Quartier NeiSchmelz 
zu Diddeleng. D’Partie sud vum Site ass fir d’Con-
structioun vun engem Centre national de collections 
publiques virgesinn, dat als Zil huet, de Patrimoine 
culturel kënnen ze stockéieren. Och de Projet selwer 
wäert hei e wichtege kulturellen Aspekt kréien, well 
et och drëms geet, wichteg Deeler vum alen Indus-
triepatrimoine ze erhalen a sënnvoll ze notzen. Do-
zou gehéiert zum Beispill dat ronn 600 Meter laangt 
 Gebai vum fréiere Walzwierk.
(M. Mars Di Bartolomeo prend la présidence.)
Den nächste Projet ass och zu Diddeleng, dës Kéier 
e bësse méi no am Zentrum, nërdlech vum Quartier 
NeiSchmelz. Hei soll en neit grousst administratiivt 
Gebai hikommen, dat an éischter Linn als neit Police-
kommissariat fir bis zu 56 Persoune soll déngen, awer 
och vun der ADEM, der Steierverwaltung an dem 
Educatiounsministère wäert genotzt ginn. Den Ament 
leeft d’Route de Thionville nach iwwert dësen Terrain, 
déi allerdéngs deplacéiert gëtt. Esou wäert e grous-
sen Deel vum Terrain och disponibel fir de Fonds du 
logement ginn.
De fënnefte Projet befënnt sech um Härebierg. Hei 
geet et haaptsächlech ëm e Centre de résilience, dat 
heescht en Datazenter fir sécherzestellen, datt wich-
teg Informatioune souwuel vu Senninge wéi vum 
 Härebierg do propper kënne stockéiert ginn. Weider 
ass e groussen Hall virgesinn, fir Dronen ze stockéie-
ren, esouwéi e Konferenzzentrum de niveau secret.
Beim sechste Projet vun eiser Lëscht geet et ëm en 
administratiivt Gebai an der Route d’Arlon an der 
Stad en face vum Stadion Josy Barthel. Dëst Gebai soll 
virun allem fir de Ministère des Affaires étrangères et 
européennes geduecht sinn. Den ONA géif hei säin 
Haaptsëtz fir ronn 150 Leit kréien, souwéi de Service 
des réfugiés vun der Directioun de l’immigration mat 
ronn 60 Leit.
Beim nächste Projet gi mer a Richtung Hollerech, wou 
den TNL, den Théâtre national de Luxembourg, ass. 
Hei konnt en Nopeschgebai bäikaf ginn an den TNL 
hat ëmmer schonn eng Demande fir eng Extensioun 
respektiv eng Renovatioun vun de besteeënde Loka-
litéiten. Hei ass elo virgesinn, en zweete Sall bäize-
bauen, déi aktuell Raimlechkeeten ze renovéieren an 
e flotte Gesamtprojet doraus ze maachen, mat engem 
Foyer, enger Entrée, enger Billetterie an engem Café.
Den aachte Projet an der Lëscht befënnt sech op der 
Gare an der Rue Bender, dat aalt ADEMs-Gebai. De 
Staat huet dat Gebai elo als Proprietéit kritt, nodeems 
e laang Locataire war. Dofir ass elo d’Opportunitéit, 
fir d’Gebai ze renovéieren a prett fir den Asaz als ad-
ministratiivt Gebai vum Staat ze maachen, woubäi 

allerdéngs zur aktueller Stonn nach net kloer ass, wéi 
eng Servicer et wäerten notzen.
Den néngten a leschte Projet vum Fonds d’investis-
sements publics administratifs ass d’Nature et forêts 
zu Diddeleng. Hei geet et drëms, véier Triagen ze ras-
sembléieren, an zwar déi vu Keel, Réiser, Beetebuerg 
an Diddeleng.
Beim zéngte Projet, finanzéiert vum Fonds d’investis-
sements publics scolaires, si mer am Suessemer 
Schlass. Hei ass d’Iddi, eng Antenn vun der Hotels-
schoul an de Süden an dat Schlass ze kréien. Vu datt 
d’Schlass klasséiert ass a fir datt de Patrimoine esou 
kann erhale ginn, solle just d’Fonction-annexen an 
d’Schlass selwer kommen an eng Kichen zum Beispill 
kéim an eng Annex nieft d’Schlass. Insgesamt soll hei 
eng Kapazitéit fir iwwer 230 Schüler entstoen.
Beim nächste Schoulprojet, dem eeleften op der 
Lëscht, si mer um Lampertsbierg am Jongelycée. Vun 
1995 bis 2001 gouf et hei scho Renovatiounen an elo 
geet et drëms, de Rez-de-chaussée esouwéi de -1 ze 
adaptéieren. Hei soll gekuckt ginn, ob d’Méiglechkeet 
besteet, eng Kichen oder e Restaurant ze amena-
géieren, an d’Bibliothéik kéint eventuell och op eng 
aner Plaz kommen, mat der Iddi, d’Kapazitéit vun de 
 Schüler vun 850 op 1.000 eropzesetzen.
Als nächst si mer um Kierchbierg am neie Quartier 
vum Kuebebierg, deen nach a Planifikatioun ass. Hei 
geet et drëms, nei adaptéiert Strukture fir d’École 
nationale pour adultes, also d’ENAD, souwéi passend 
Sportinfrastukturen ze bauen, an och d’Université po-
pulaire soll en neit Gebai kréien.
Beim 13. Projet geet et ëm de Primaire vun der École 
internationale Anne Beffort zu Miersch en face vum 
Neie Lycée. 180 bis 200 Schüler sollen hei kënnen ën-
nerkommen.
An da komme mer bei d’Walfer Schlass. D’Schlass ass 
a fënnef Gebaier agedeelt, déi eng baulech an ener-
geetesch Sanéierung brauchen an och eng Mise en 
conformité a puncto Normen.
Mam Projet vun der École internationale Gaston Thorn 
zu Zéisseng geet et ëm eng provisoresch Grondschoul 
mat 25 Klassesäll, Maison relais,  Büroen, fir den aktuell 
vun der Ville de Luxembourg gelounte Site fräizemaa-
chen a bis de finale Schoulsite – och zu Zéisseng – fäer-
deg ass.
Mat engem weidere Projet sollen zu Bouneweg och 
op zwou Parzellen tëscht der Diddenuewener Strooss 
an der Houffalizer Strooss nei Sportinfrastrukture 
gebaut ginn. Eng Parzell ass awer momentan nach 
bebaut. D’Haaptelement vum Projet ass eng Sports-
hal mat dräi Unitéiten an d’Integratioun vun enger 
Rëtsch Salles de classe d’appoint.
Déi nächst dräi Projete sollen iwwert de Fonds d’in-
vestissements sanitaires et sociaux finanzéiert ginn. 
Beim éischte Projet aus dëser Serie geet et ëm den 
Amenagement vun engem Foyer fir Demandeurs de 
protection internationale an der Batzendelt zu Wolz. 
D’Gemeng Wolz stellt dem Staat hei den Terrain zur 
Verfügung fir insgesamt dräi identesch Gebaier mat 
jeeweils 29 Better, dat heescht mat 87 Plaze Gesamt-
kapazitéit.
De Projet Nummer 18 als nächst. Am Moment gëtt et 
am Beräich vun de Sozialinfrastrukture fir Kanner zwee 
Foyeren zu Schëffleng, déi sech net méi fir eng Renova-
tioun eegnen an déi ofgerappt ginn. Dës zwee Gebaier 
wäerten dann duerch véier nei Infrastrukturen ersat 
ginn, engem Centre de jour mat Consultatiounsméig-
lechkeeten, engem Foyer d’accueil d’urgence fir Bëbee - 
ën, engem Foyer d’accueil fir Petite enfance an engem 
drëtte Foyer fir e Groupe mixte.

Wéinst dem héijen a weider wuessende Bedarf un 
Opfangstrukture fir Kanner a Jugendlecher an Nout 
gesäit e weidere Projet vun der Lëscht de Bau vun 
esou Strukture vir. Esou eng nei Struktur soll elo zu 
Zolwer entstoen an à terme och déi béid Gruppen 
aus den zwee elo just erwäänte Schëfflenger Foyeren 
ophuelen, well d’Gebaier jo ofgerappt ginn.
Beim leschte Projet vu Bâtiments publics an dem 
eenzegen, deen ënnert de Fonds d’entretien et de 
rénovation fält, geet et ëm d’Renovatioun vun engem 
Gebai zu Esch, dat fir d’lescht vun der Steierver-
waltung genotzt gouf. No der Renovatioun sollen hei 
da ronn 2.100 Meterkaree fir eng regional Antenn 
mat Servicer vum Educatiouns- a Kanner- a Jugendmi-
nistère genotzt ginn. De Projet schwätzt hei vum SNJ a 
vum Office national de l’enfance.
An da kommen ech bei d’Projete vu Ponts et chaus-
sées, déi iwwert de Fonds des routes finanzéiert ginn. 
Wéi ugekënnegt, läit bei de Stroossebauprojeten de 
Fokus schonn deelweis op dem Matabezéie vun der 
neier laangfristeger Strategie vum Plan national de 
mobilité 2035.
Nieft fënnef diverse Projeten hu mer virun allem an dë-
sem Block insgesamt 14 Bréckebauprojeten. Brécke gi 
wéi Stroosse respektiv Autobunnen all zéng Joer sanéi-
ert, mee no 30 Joer steet eng gréisser Renovatioun bei 
enger Bréck un. Dëst ass hei de Fall: Bei 13 vun dëse 14 
Bréckebauprojete geet et ëm d’Rehabilitatioun vun de 
respektive Brécken a beim Projet Nummer 29 op eiser 
Lëscht geet et ëm eng komplett Reconstructioun vun 
enger Vëlosbréck iwwert d’Autobunn A6 bei Garnech. 
Hei gëtt och vun dësem Neibau profitéiert, fir d’Vëlos-
bréck vill méi breet unzeleeën an hei en nëtzleche 
Wëldwiessel iwwert d’A6 mat unzeleeën.
Och hei kënnt Der, wéi gewinnt, zousätzlech Detailer 
zu deene jeeweilege Brécken a mengem schrëftleche 
Rapport noliesen. Et handelt sech heibäi ëm d’Projete 
mat den Nummere 26 bis 39. Ech wäert se spéiderhin 
nach eng Kéier kuerz erwänen.
Den éischte Fonds-des-routes-Projet betrëfft de Süde 
vum Land, a méi genee d’Géigend tëscht Nidderkuer, 
Suessem an Déifferdeng, an huet och en direkte Lien 
zu den Iwwerleeungen a Virschléi vum Plan national 
de mobilité 2035. De Projet vum Echangeur Hane-
boesch huet als éischt Zil, déi aktuell onglécklech 
Echangeursconfiguratioun op dëser Plaz ze behiewen 
an d’Industriezon an deem Eck méi effikass un d’A13 
unzebannen. Mat dësem Projet wäert et duerno dann 
och méiglech ginn, eng Partie Stroosse ronderëm 
 däitlech ze entlaaschten a Verkéiersberouegungs-
moossname ronderëm ëmzesetzen.
Fir den nächste Projet wiessele mer eriwwer an d’Ge-
meng Réiser. Hei gëtt et e ganz schmuelen CR vu 
Réiser duerch de Bann iwwert d’Uelzecht eriwwer op 
Béiweng an e Rond-point. Dës Strooss mat insgesamt 
dräi Ouvragen, déi an engem schlechten Zoustand 
sinn, erfëllt scho laang net méi déi aktuell Normen a 
gëtt och reegelméisseg zesumme mam ganze Bann 
iwwerschwemmt. De Projet gesäit dofir eng komplett 
Erneierung op engem méi héich ugeluechten Tracé 
vir an integréiert och eng Vëlospist.
E weidere Projet situéiert sech am Quartier Midfield 
tëscht dem Houwald an der Cloche d’Or, wou mo-
mentan d’Diddelenger Autobunn an de Rond-point 
Gluck ausleeft. Dës Zon wäert an noer Zukunft ideal 
un den ëffentlechen Transport ugebonne sinn, spe-
ziell duerch de Pôle d’échange Houwald an den Tram, 
deen hei zirkuléiere wäert. De Projet proposéiert, déi 
aktuell Autobunn ab dem Hesper Echangeur bis bei 
de Rond-point Gluck ze iwwerdecke respektiv deel-
weis an en Tunnel ëmzewandelen, wat dann d’Sur-
face uewendriwwer urbanistesch notzbar mécht an 
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déi aktuell strikt Trennung vun dëse wichtege Quar-
tieren duerch d’Zuchlinnen an d’Autobunnen ophiewe 
wäert.
E weidere Projet mat Link zum PNM ass de Projet 
Nummer 24. Hei geet et ëm eng méiglechst fréi a 
sënnvoll multimodal Verkéiersplanung fir den zukünf-
tege Quartier Metzeschmelz, deen op der aler AR-
BEDs-Friche vun Esch-Schëffleng soll entstoen. Heizou 
gehéiert eng multimodal Ubannung souwuel un de 
schnellen Tram wéi och un déi proposéiert Héichfre-
quenzbuskorridoren, un d’Expressvëlospisten an un 
d’PC6. Gläichzäiteg gëtt awer och no enger optimaler 
Verbindung vun den eenzelne Verkéiersnetzer, spe-
ziell vum Vëlosnetz, mat de Quartieren an den Zent-
ren vun Esch a vu Schëffleng gekuckt.
Ëm déi selwecht multimodal Mobilitéitsplanung mat 
Uschloss un de schnellen Tram, d’Héichfrequenzbus-
korridoren an e sécheren a gutt vernetzte Vëlosreseau, 
a kuerzen a bequeeme Weeër fir d’Foussgänger, inklu-
siv gudde Verbindunge mat de Quartiere ronderëm, an 
enger Verkéiersberouegung am Quartier selwer geet 
et och um Belval. Och hei fannt Der vill weider Infoen 
am schrëftleche Rapport an an de Kommissiounsdoku-
menter.
An da komme mer, wéi schonns annoncéiert, bei eng 
ganz Rëtsch vun änleche Bréckebauprojeten, wou 
et sech bis op een Neibauprojet ëm noutwendeg 
 Astandsetzungsaarbechten handelt. Ech ziele se just 
kuerz op, fir datt Dir se e bësse geografesch situéiere 
kënnt: Eng betrëfft d’Boufferknupp op der N7 a féiert 
iwwert d’Eisebunn. Dann hu mer nieft der Vëlosbréck 
nach zwou weider Brécken iwwert d’A6, eng bei Ma-
mer an eng um Echangeur Capellen. Da gëtt et virun 
allem vill Brécken op der A1 ronderëm d’Stad, déi a 
Stand musse gesat ginn. Dat sinn de Viaduc Droos-
baach, de Viaduc Hamm plus eng zweet méi kleng 
Bréck bei Hamm, de Viaduc Itzig, de Viaduc de la Syre 
an de Viaduc de la Haute-Syre genee wéi de Viaduc 
Kaltgesbréck an de Viaduc Neudorf.
Méi am Norden geet et ëm zwee wichteg Ouvragen 
an der Verlängerung vun der Autobunn op der B7, 
nämlech de Viaduc Schieren an de Viaduc Ingeldorf, 
wou elo wäert gekuckt ginn, awéiwäit dës Renova-
tiounsaarbechte kënnen optimal op déi scho bekannt 
Projeten op der B7 ofgestëmmt ginn, fir méiglechst 
wéineg Impakt op de Verkéiersfloss ze hunn.
An als leschte Bréckeprojet wëll ech dann nach den 
Nummer 39 erwänen, deen direkt dräi Ouvragë vun 
der A7 op der Héicht vum Gréngewald betrëfft. Bei 
dësem leschte Stroosseprojet, genee wéi bei eenzelne 
vun de grad erwäänte Projeten, gëtt et eebenfalls ee 
Lien mam PNM 2035 an den doranner proposéierte 
prioriséierte Busspueren an/oder Autobunnsspuere fir 
de Covoiturage, wat natierlech an déi jeeweileg Reno-
vatiounsprojete wäert afléissen.
Mir si gutt iwwert der Hallschent elo.
(Hilarité)
An da kommen ech bei déi nächst sechs Projete vun 
der Lëscht. Dës betreffen d’Eisebunn respektiv de 
Fonds du rail. Hei schwätze mer vu sechs ganz diversi-
fiéierte Projeten.
Beim éischte Projet vum Fonds du rail, an dem 40. 
vun der gesamter Lëscht, handelt et sech ëm e Pro-
jet op der Streck Lëtzebuerg–Ëlwen a méi prezis ëm 
d’Schierener Gare. Hei ass engersäits d’Suppressioun 
vum Passage à niveau geplangt an anerersäits d’Mo-
derniséierung vun der ganzer Haltestell. Et gëtt des 
Weideren eng nei Bréck fir de Stroosseverkéier iw-
wert d’Schinne gebaut an e Souterrain fir d’Mobilité 
active amenagéiert.

Beim nächste Projet vum Fonds du rail geet et ëm 
d’Constructioun vun engem neie Gebai fir de Centre 
de formation vun den CFL an der Rue de la Déporta-
tion zu Hollerech. Hei sollen ënner anerem Forma-
tiounssäll entstoen esouwéi Examenssäll, Atelieren, 
Büroen, Reuniounssäll an en Drëttel vum Gebai ka 
fir aner Servicer oder fir d’Locatioun zur Dispositioun 
gestallt ginn.
Da komme mer zu engem e bësse méi technesche 
Projet. Hei geet et ëm d’Amelioratioun vun der Konnek-
tivitéit um gesamten nationale Schinnereseau, ëm Etü-
den an ëm Pilotprojeten, fir à terme eng performant 
an duerch geeënd Konnektivitéit um Schinnereseau 
entstoen ze loossen esouwéi Synergien tëscht dem 
kommenden europäeschen Eisebunnstelekommuni-
katiounssystem an den ëffentleche Mobilfunknetzer ze 
sichen. Dozou gehéiert natierlech och, dem Client eng 
optimal Qualitéit wärend dem Zuchfueren ze bidden.
Beim Projet Nummer 43 an der Lëscht soll am Kader 
vun den neien Terminaux intermodaux zu Beete buerg 
e Centre routier sécurisé fir Camionschauffeuren 
entstoen. Et ass virgesinn, datt eng weider Zone de 
stationnement kreéiert gëtt. Propper Sanitäranlagen 
an anstänneg Iwwernuechtungsméiglechkeete solle 
fir d’Chauffeure geschaf ginn, esouwéi eng agreabel 
Picknickzon an e flotte gréngen Ausseberäich.
Déi zwee lescht Projete vum Fonds du rail si méi 
 typesch Eisebunnsprojeten, déi alle béid de Secteur 
Beetebuerg betreffen, wat, wéi Der wësst, déi zweet-
wichtegst Gare am Land ass a wou gréisser Moder-
niséierungsaarbechten usti respektiv scho länger 
amgaange sinn.
An deem Sënn geet et heibäi ëm d’Aktualisatioun 
vu Fonds-du-rail-Projeten, déi fréier schonns op 
der Lëscht vun de Grands projets stoungen an déi à 
terme e ganz considerabelen Impakt – souwuel op de 
Wuerentransport wéi op de Passagéiertransport per 
Zuch – wäerten hunn.
Konkreet geet et beim 44. Projet vun dëser Lëscht 
ëm eng komplett Modernisatioun vun der Gare Bee-
tebuerg: confortabelen a sécheren Accès op d’Quaien, 
d’Ëmgestaltung vun der Gleisféierung fir eng méi effi-
kass Gestioun vun den Zich an natierlech och e multi-
modale Pôle d’échange.
D’Gare soll esou ausgebaut ginn, datt permanent pro 
Streck zwee Quaien zur Verfügung stinn. Säit Dezem-
ber 2021 entsprécht d’Gare och endlech den Ufuerde-
runge fir Persounen à mobilité réduite – dank dem 
Accès iwwert déi nei Passerelle. Mat dësem Projet 
gëtt awer och elo de besteeënde Souterrain reame-
nagéiert an d’Fouss- an d’Vëlosweeër sollen esou 
ugepasst ginn, dass souwuel den Accès zur Gare wéi 
och d’Konnexioun tësche Quartieren optimiséiert 
gëtt.
An den zweete Projet fir de Secteur Beetebuerg be-
trëfft, wéi gesot, de Wuerentranspoert. Hei geet et 
ëm eng Moderniséierung vu Gleisinfrastrukturen 
aus den 80er-Joren an eng Vergréisserung vum Areal 
fir zousätzlech Kapazitéiten an och ëm eng wich-
teg Optimisatioun fir de Passage vun internationale 
Gidderzich, déi iwwer eis Lëtzebuerger Deelstreck 
vum EU-Schinnekorridor tëscht der Nordsee an dem 
Mëttel mier fueren.
Och wann et just de Secteur Beetebuerg betrëfft, ass 
de Volume vun dësem Projet wierklech considera-
bel. Fir just e puer Zuelen als Beispill ze nennen, déi 
d’Wichtegkeet vun der Gare Beetebuerg fir eis natio-
nal an international Schinnebeweegungen illustréie-
ren: Eleng fir dëse Projet musse ronn 150 Weichen 
erneiert ginn a ganzer 60 Kilometer Schinnen ernei-
ert ginn, wat graff 10 % vun der Schinnelängt vum 
gesamte Lëtzebuerger Netz ass! A mat dësem Projet 

wäert  en d’Anlagen iwwregens och esou erweidert 
ginn, datt och déi zukünfteg méi laang europäesch 
Gidderzich vu bis zu 850 Meter Längt hei effikass 
kënne geréiert ginn an esou de Wuerentransport per 
Schinn esou attraktiv wéi méiglech gëtt.
Une voix | Très bien!
Mme Chantal Gary (déi gréng), rapportrice | An da 
komme mer bei dee leschte Block vun der Lëscht, dee 
mat de siwe Projete vum Fonds Belval. Bei den éisch-
ten zwee Projete vum Fonds Belval geet et ëm Infra-
strukture fir de Lëtzebuerger Spacecampus. D’Strategie 
an dësem Beräich gesäit vir, datt déi ëffentlech Fuer-
schungsaktivitéiten am Spaceberäich um Site Belval 
regroupéiert sinn, wärend déi privat Acteuren sech am 
ParcLuxite op der Kockelscheier solle regroupéieren.
Beim éischte Projet vum Fonds Belval geet et drëms, 
als éischt Phas e wichtegt Schlësselelement opze-
riichten, an zwar d’Gebai fir den 2020 gegrënnten 
European Space Resources Innovation Centre, kuerz 
ESRIC, dee beim LIST ugesidelt ass. An dëser Hal soll 
e grousse Weltraumlabo entstoen, mat enger speziel-
ler Vakuumkummer, déi et erlaabe soll, Konditioune 
wéi um Mound ze simuléieren.
A mam zweete Projet, deen awer eréischt als zweet 
Phas geduecht ass, wäert dann ee méi grousst Gebai 
derbäikommen, wou dann all weider Weltraumfuer-
schungsaktivitéite vum ESRIC, vun der Lëtzebuerger 
Weltraumagentur a vun der Uni kënne regruppéiert 
ginn, inklusiv engem Space-Master als Studieméig-
lechkeet.
De Fong gesäit a sengem Infrastrukturplanning des 
Weideren e grousst Gebai vu ronn 33.000 Meterka-
ree Surface vir, dat abordabel Locatiounswunnengen, 
zousätzlech Bürosfläch fir staatlech Servicer an och fir 
de Commerce wäert bidden. De geneeë Programm 
gëtt grad zesumme mat de betraffene Verwaltunge 
respektiv de Ministèren ausgeschafft.
Déi zwee nächst Projete betreffen de Bau vun zwee 
agreéierten Europaschoulen um Belval respektiv vun 
enger provisorescher Struktur an enger definitiver. 
Bei der definitiver Europaschoulinfrastruktur geet et 
ëm e ganze Schoulkomplex, dee souwuel eng Schoul-
offer am Primär wéi och am Secondaire fir de Süde 
vum Land ubidde soll, inklusiv den noutwendege 
Sportinfrastrukturen, de Structures d’accueil an enger 
Kantinn.
Gläichzäiteg soll awer och scho separat eng proviso-
resch Schoul opgeriicht ginn, fir scho méi schnell kën-
nen d’Kapazitéiten am Primaire fir de Süde vum Land 
ze erweideren a gläichzäiteg och schonns Kanner sur 
place um Belval ze hunn, déi spéider dann onkompli-
zéiert kënnen um Belval an de Secondaire wiesselen.
Da si mer och schonns bei deenen zwee leschte Projet-
 en ukomm. Dir kennt warscheinlech alleguerten de 
Bürotuerm direkt lénks nieft der Rockhal, wou d’Waas-
serwirtschaftsamt an d’Ëmweltverwaltung Büroen a 
Laboen hunn. Fir justement de mëttel- a laangfristege 
Besoine vun dëse Verwaltunge gerecht ze ginn, préift 
de Fonds Belval gäre verschidde Méiglechkeeten, fir 
dëst Gebai ze vergréisseren, sief et, andeems een e 
puer Stäck dropsetzt oder et säitlech vergréissert oder 
eebe béides. De geneeë Programm gëtt hei eréischt 
ausgeschafft.
A beim leschte Projet fir haut geet et ëm d’Gebai mam 
Numm „Laboratoires Ingénieurs“. Dës Ingenieurlaboe 
gehéieren zu engem Grupp vu Gebaier, déi nordëst-
lech vun den Héichuewenterrasse leien. En éischt Ge-
bai vun dësem Grupp, déi sougenannt „Halle d’essais 
Ingénieurs“, gouf als Éischt gebaut, an d’Ingenieurs-
laboe sollen elo an enger zweeter Phas derbäigebaut 
ginn. Déi ursprénglech Pläng vu just engem Fligel hu 
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sech awer als ze kleng erwisen, soudatt de Projet elo 
zwee zousätzlech Fligele fir dës Laboe virgesäit.
Esou vill zu den 52 Projete vun der Grands-projets-
Lëscht fir d’Sessioun 2022/2023. D’Kommissiouns-
memberen hunn an der Sitzung vum 6. Dezember 
hiren Aval zum virleiende Rapport ginn a proposéie-
ren och der Plenière, der Regierung d’Zoustëmmung 
zum weideren Ausschaffe vun dësen 52 Projeten ze 
ginn.
An deem Sënn iwwerreechen ech Iech, Här President, 
déi üblech Motioun, mat där d’Chamber hir Zoustëm-
mung zu dëse Projete gi kann. Wannechgelift.
Motion 1
« Grands projets d’infrastructure réalisés par l’État »
La Chambre des Députés,
vu, d’une part,
– la nécessité de garantir une transparence optimale lors 
de l’élaboration des grands projets d’infrastructure ;
– la volonté du Gouvernement d’assurer la définition, la 
conception et la mise en œuvre d’une politique intégrée en 
matière d’aménagement du territoire, de réseaux de trans-
ports et de bâtiments publics ;
vu, d’autre part,
– l’avis de la Cour des comptes sur l’adaptation du budget 
voté des grands projets d’infrastructure du 22 mars 2001 ;
– la motion de la Chambre des Députés du 29 janvier 2002 
adoptée suite à la présentation de l’avis précité ;
– les propositions des groupes parlementaires au sujet 
d’une amélioration des procédures permettant d’éviter les 
dépassements des coûts des grands projets d’infrastructure 
dans le futur, transmises en date du 12 avril 2005 par 
Monsieur le Président de la Chambre des Députés à Mon-
sieur le Premier Ministre ;
vu la nouvelle procédure à suivre en matière de prépara-
tion et de présentation des grands projets d’infrastructure 
adoptée en date du 3 avril 2006 par la Commission du 
Contrôle de l’exécution budgétaire et des Comptes sur pro-
position de Monsieur le Ministre des Travaux publics et 
dont les points principaux ont été repris dans une motion 
« Grands projets d’infrastructure Travaux publics » du 23 
octobre 2008 ;
considérant que ladite procédure répond aux préoccupa-
tions exprimées dans la motion précitée du 29 janvier 
2002 ;
vu la motion du 13 mai 2009 de la Chambre des Députés 
invitant le Gouvernement à veiller à ce que ces procédures 
soient appliquées, mutatis mutandis, par tous les départe-
ments ministériels lors de la mise en œuvre de projets d’in-
frastructure susceptibles d’atteindre un coût d’au moins 10 
millions d’euros ;
vu la liste des projets d’infrastructure susceptibles d’attein-
dre un coût d’au moins 10 millions d’euros, à soumettre à 
l’approbation de la Chambre des Députés en vue de 
l’autorisation pour l’imputation des dépenses pour frais 
d’études et d’élaboration d’un avant-projet détaillé (APD), 
présentée lors des réunions des 24 et 30 novembre 2022 de 
la Commission de la Mobilité et des Travaux publics ;
considérant que, suite à l’entrée en vigueur de la loi du 8 
juillet 2021 modifiant la loi modifiée du 25 juillet 2002 por-
tant création d’un établissement public pour la réalisation 
des équipements de l’État sur le site de BelvalOuest, l’éta-
blissement public Fonds Belval n’a plus besoin d’être auto-
risé au préalable par une loi spéciale pour pouvoir mettre 
en œuvre un projet d’infrastructure. Désormais, le Fonds 
Belval applique, en tant qu’établissement public, les mêmes 
conditions de transparence et d’accord de principe pour la 
réalisation de ses projets de construction ou de transforma-
tion pour le compte de l’État que les administrations 

publi ques. Ses projets s’ajoutent donc comme nouvelle ca-
tégorie de financement à la liste annuelle des grands pro-
jets d’infrastructure soumise pour approbation à la 
Chambre des Députés ;
considérant que, suite aux informations détaillées fournies 
par les responsables du Ministère de la Mobilité et des Tra
vaux publics et de la Société nationale des chemins de fer 
lu xem bourgeois, la Commission de la Mobilité et des Tra-
vaux publics a avisé favorablement chaque projet de la liste 
présentée ;
marque son accord à l’élaboration des études nécessaires à 
la réalisation des projets en cause à partir de l’exercice 
budgétaire 2023 afin de garantir les objectifs suivants :
a. En ce qui concerne le champ d’intervention du Fonds 
d’investissements publics administratifs :
• Château de Senningen : transformation du château et du 
centre de conférences (1)
• Réhabilitation du site de Cinqfontaines (2)
• Centre national de collections publiques à Dudelange (3)
• Police et bâtiment administratif à Dudelange (4)
• Infrastructures logistiques et cyber au Herrenberg (5)
• Bâtiment administratif, sis route d’Arlon à Luxembourg
Ville (6)
• Théâtre national du Luxembourg : rénovation et exten-
sion (7)
• Bâtiment administratif, sis rue Bender à Luxembourg
Ville – transformation (8)
• Administration de la nature et des forêts à Dudelange (9)
b. En ce qui concerne le champ d’intervention du Fonds 
d’investissements publics scolaires :
• Château de Sanem – Annexe E.H.T.L (10)
• Lycée de Garçons à Luxembourg : extension et réaména-
gement (11)
• École nationale pour adultes et Université populaire à 
Luxembourg-Kirchberg (12)
• École internationale Anne Beffort (primaire) (13)
• Château de Walferdange : rénovation et assainissement 
(14)
• École internationale Gaston Thorn à Cessange (15)
• Infrastructures sportives à Bonnevoie (16)
c. En ce qui concerne le champ d’intervention du Fonds 
d’investissements publics sanitaires et sociaux :
• Structures pour demandeurs de protection internationale 
à Batzendelt/Wiltz (17)
• A.I.T.I.A. Schifflange – construction de structures pour en-
fants et mineurs en détresse (18)
• A.I.T.I.A. Soleuvre – construction de structures pour en-
fants et mineurs en détresse (19)
d. En ce qui concerne le champ d’intervention du Fonds 
d’entretien et de rénovation :
• Antenne régionale du MENEJ à EschsurAlzette (20)
e. En ce qui concerne le champ d’intervention du Fonds des 
routes :
• Échangeur Haneboesch / Liaison A13CR175A (21)
• Redressement du CR158 à Roeser (avec les OA 1267, 1266 
et A85) (22)
• Quartier Midfield : tunnel enjambant l’autoroute A3 (23)
• Infrastructures multimodales de mobilité en relation avec 
la friche d’Esch/Schifflange et le site « Metzerschmelz » (24)
• Futures infrastructures multimodales en relation avec le 
site Belval (25)

• Réhabilitation de l’OA 784 « Boufferknupp » sur la route 
nationale N7 (26)
• Réhabilitation de l’OA 1001 « Viaduc de Mamer » sur 
l’auto route A6 (27)
• Réhabilitation de l’OA 1006 « Échangeur Capellen » sur 
l’autoroute A6 (28)
• Reconstruction de l’OA 1009 « HagenGarnich » portant la 
PC12 pardessus l’autoroute A6 (29)
• Réhabilitation de l’OA 1041 « Viaduc Droosbaach » sur 
l’autoroute A1 (30)
• Réhabilitation de l’OA 1043 « Hamm » sur l’autoroute A1 
(31)
• Réhabilitation de l’OA 1047 « Viaduc Hamm » et de l’OA 
1049 « Viaduc ltzig » sur l’autoroute A1 (32)
• Réhabilitation de l’OA 1065 « Triage » sur l’autoroute A13 
(Bettembourg) (33)
• Réhabilitation de l’OA 1120 « Viaduc lngeldorf » sur la B7 
(34)
• Réhabilitation de l’OA 1122 « Viaduc Schieren » sur la B7 
(35)
• Réhabilitation de l’OA 1131 « Viaduc de la Syre » sur 
 l’autoroute A1 (36)
• Réhabilitation de l’OA 1135 « Viaduc de la HauteSyre » 
sur l’autoroute A1 (37)
• Réhabilitation de l’OA 1176 « Viaduc Kaltgesbréck » et de 
l’OA 1177 « Viaduc Neudorf » sur l’autoroute A1 (38)
• Réhabilitation des OA 1278 « Échangeur de la route de 
Trêves », OA 1279 « Glaasbourgronn » et OA 1280 « Glaas
bour gronn » sur l’autoroute A7 (Grünewald) (39)
f. En ce qui concerne le champ d’intervention du Fonds du 
rail :
• Ligne Luxembourg–Troisvierges – Point d’arrêt Schieren : 
suppression des passages à niveau PN27a et PN27b et re-
construction de l’arrêt (40)
• Construction d’un nouveau bâtiment pour le centre de 
formation des CFL (41)
• Amélioration de la connectivité le long du réseau national 
(42)
• Plateforme multimodale BettembourgDudelange : Cen tre 
routier sécurisé (43)
• Gare de Bettembourg : modernisation et mise en confor-
mité des infrastructures ferroviaires du secteur voyageurs 
(44)
• Gare de Bettembourg : modernisation du secteur fret (45)
g. En ce qui concerne le Fonds Belval :
• Space Campus – phase 1 : Halle ESRIC (46)
• Space Campus – phase 2 : Bâtiment laboratoires et re-
cherche (47)
• Bâtiment mixte (logements et bureaux) (48)
• École européenne agréée (49)
• École européenne agréée provisoire (50)
• Extension du Bâtiment administratif (51)
• Laboratoires Ingénieurs : construction de deux ailes (52)
(s.) Chantal Gary, Frank Colabianchi, Jeff Engelen, Marc 
Goergen, Aly Kaes, Carlo Weber.
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
villmools.
Mme Chantal Gary (déi gréng), rapportrice | Dës 
Motioun ass vu sechs Fraktiounen a politesche Sen-
sibilitéiten heibannen ënnerschriwwen a fuerdert 
d’Regierung op, déi néideg Planungsschrëtter ze lan-
céieren, fir datt déi ernimmt Projete kënnen ëmgesat 
ginn.
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Ech ginn net weider op den Detail vun dëser Motioun 
an. Bis op d’Lëscht vun de Projeten an eng kuerz Er-
klärung zu der Erweiderung vun der Prozedur op de 
Fonds Belval ass et déi nämmlecht Motioun, wéi se 
alljoers heibannen erëmkënnt.
Ech wéilt dann zum Schluss nach dervunner profi-
téieren, fir alle bedeelegte Beamten a Responsabele 
vun den Administratioune vu Bâtiments publics, vu 
Ponts et chaussées, vun de CFL a vum Fonds Belval e 
grousse Merci fir d’Preparatioun an d’Presentatioun 
vun de Projeten an eiser Kommissioun ze soen.
Här President, léif Kolleeginnen a Kolleegen, domad-
der schléissen ech mäi Rapport of an ech ginn direkt 
och den Accord vun der grénger Fraktioun fir d’Mo-
tioun.
Ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren. Merci.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance | Merci 
och.
An den éischte Riedner ass den Här Aly Kaes fir d’CSV. 
Här Kaes, Dir hutt direkt d’Wuert.
Débat
M. Aly Kaes (CSV) | Merci, Här President, fir d’Wuert. 
Merci der Madamm Rapportrice Chantal Gary fir d’Pre-
sentatioun vun deene ganz ville Projeten, déi op der 
Lëscht stinn. Si huet dat exzellent gemaach.
Erlaabt mir, op e puer Projeten anzegoen. Et géif ze 
wäit féieren, nach eng Kéier déi 52 Projeten am De-
tail Revue passéieren ze loossen. Iwwregens wëll ech 
awer soen, datt mäi Kolleeg, den Här Marc Lies, kuerz 
nach op de Quartier Midfield ageet. Hien ass besch-
tens placéiert, fir do nach eng Rei Iwwerleeungen 
unzestellen.
Den éischte Projet, op deen ech wëll agoen, ass a 
sech dee vu Cinqfontaines. Et ass richteg, datt de 
Staat déi Gebailechkeete vun deem fréiere Klousch-
ter kaaft huet an datt an deem Gebai oder an där 
Enceinte eis Geschicht net verluer geet, mee datt 
se opgeschafft gëtt an datt a sech de Leit dat fréiert 
Liewen och zu enger méi däischterer Zäit an deene 
Gebailechkeete méi no bruecht gëtt. Besonnesch wat 
d’Juddeverfollgung ubelaangt, ass et ganz kloer, datt 
dat eng gutt Saach ass, an dat kann eis Partei nëm-
men ënnerstëtzen.
Dann ass et och esou, datt iwwert de Service natio-
nal de la jeunesse jo eng ganz Rei Aktivitéiten do 
wäerte stattfannen, besonnesch wat d’Formatioun 
ubelaangt. Et wäerte Leit kënnen do wunnen. Och dat 
ass, mengen ech, ganz gutt. Ganz gutt ass och, datt 
am Kader vun där Formatioun virun allem awer och 
iwwert de Wäert – den enorme Wäert, wëll ech be-
tounen – vu Mënscherechter soll do eduquéiert ginn. 
Bon, méi wëll ech net zu deem Projet soen.
Dann, et sinn eng ganz Rei Brécken opgezielt ginn, 
déi a sech, et ass gesot ginn, no 10 Joer eng kleng 
Revisioun, no 30 Joer méi eng grouss brauchen, wann 
een dat esou ka formuléieren. Ben, den Här Minis-
ter wäert sech net wonneren, datt déi Brécken, déi 
op der N7 respektiv tëschent der A7 an der N7, mer 
besonnesch um Häerz leien, well se natierlech och 
d’Haaptachs fir den Norde sinn. Dat geet iwwert déi 
zwou Brécken an et ass ganz kloer, datt déi musse sa-
néiert gi wéi déi aner och – keng Diskussioun.
Mee déi Reflexiounen, déi gefouert ginn, fir eventuell 
déi Brécken ..., well jo do am Kader vun dem Ausbau 
vun der Nordstad a sech soll bis op de Rond-point 
Fridhaff véierspuereg ginn, datt do fir d’éischt déi 
zwou weider Spuere gebaut ginn, ier dann deen Ame-
nagement hei oder dee Redressement vun deenen 

zwou Brécken, vun deenen zwee Viaducke laanscht 
Angelduerf a laanscht Schieren ... ass et, mengen 
ech, extreem wichteg ...
(M. Fernand Etgen reprend la présidence.)
Jo, et ass a sech aneschters net ze maachen. Wa mer 
net wëllen dee ganze Verkéier duerch d’Agglomera-
tioune féieren, da mussen effektiv déi zousätzlech 
Brécke gebaut ginn, fir datt de Verkéier dann iwwert 
déi Brécke geet an déi aner da kënnen an d’Rei ge-
sat ginn a mer, wann déi dann an der Rei sinn, eng 
Véierspueregkeet mindestens emol bis de Rond-point 
Fridhaff hunn, wat e Stéckelche vun deem ass, wat – 
an ech soen dat ganz kloer – nach ëmmer a mengem 
Kapp an a menger Iwwerzeegung ass, nämlech déi 
N7 op véier Spuere bis op d’Wemperhaart ausze-
bauen.
Richteg ass och an deem Kontext, datt jo d’nächst Joer 
soll de Contournement House realiséiert ginn – oder 
ugefaang, realiséiert ze ginn. Och do muss ech nach 
eng Kéier hei betounen: Et ass gutt, datt changéiert 
ginn ass. Am Ufank, ganz am Ufank, sollt nëmmen 
een Tunnel gebaut gi mat zwou Spueren. Et ass elo e 
Contournement mat zwee Tunnellen a jeeweils zwou 
Spueren, wou – an ech mengen, dat hunn ech dem 
Här Minister scho méi dacks gesot – hie meng voll 
Zoustëmmung derfir huet.
Da wollt ech awer ... Ech wëll net weider op déi N7 
agoen, mee ech wëll awer trotzdeem den Här Minis-
ter froen, wéini endlech déi Projeten an der Lëpsch-
ter Dällt an och op der Closdellt uginn, well bedenkt 
och nach, datt elo en Tunnel op der Nordstreck zou 
ass fir eng länger Zäit, well iwwerzeege konnt nach 
kee mech – oder konnt nach keen eis –, datt mer a 
sech bis den Abrëll/Mee sollen do fäerdeg sinn. Do 
ass awer nach eng Rei Fragezeichen. An dat féiert 
awer derzou, datt mer zousätzleche Verkéier hunn, 
notamment all déi Busser, déi zousätzlech agesat gi 
sinn. Dat heescht, op där Nordstrooss ass et effektiv 
net méi ... op der Lëpschter Dällt an och op der Clos-
dellt ass et extreem geféierlech an och eriwwer fir op 
Méchela ass et esou geféierlech …
(Interruption)
… a bal onméiglech, fir sech do anzereien, fir dann 
a sech dohinner ofzebéien. Duerfir muss onbedéngt 
eppes an där Hisiicht geschéien! Voilà, dat zu deenen 
zwee Projeten.
Da wollt ech awer och nach op de Projet am Sues-
semer Schlass agoen. Do soll eng Antenn vun der 
Hotelsschoul gebaut ginn; eng Antenn vun der 
Hotels schoul, wou fir 234 Schüler, mengen ech, Plaz 
soll sinn. Mir begréissen dat absolutt, datt och am 
Süden eng Antenn gebaut gëtt an deem do Beräich. 
Et muss een awer trotzdeem erwänen, éischtens, 
datt den Haaptsëtz vun der Hotelsschoul awer do 
bleiwe soll, wou en ass – och dat muss ee verstoen, 
datt ech dat soen –, an zweetens, datt bei der be  - 
s teeënder Hotelsschoul, déi jo awer och eng Rei Joren 
um Bockel huet, awer eng Rei vun Amenagementer 
geschéien, notamment datt och déi Hotelsschoul op 
den neiste Stand gesat gëtt, fir datt se awer och, wat 
d’Formatioun ugeet, Equivalenzen zu deem huet, wat 
een eventuell am Süden ëmsetzt.
Da wollt ech nach op den Härebierg agoen. Als direk-
ten Noper läit den Härebierg engem natierlech um 
Häerz. An op där anerer Säit, mat all deem, wat mer 
an deene leschte Méint, an deem leschte Joer an och 
doriwwer eraus hu mussen an Europa, wäit iwwer 
Europa eraus, materliewen, ass et wichteg, datt mer 
gutt Infrastrukturen hunn; Infrastrukturen hunn, déi 
ugepasst sinn un déi Besoinen, un déi Aufgaben, déi 
eist Militär huet. An do sinn, mengen ech, d’Dronen, 
fir nëmmen dat ze soen, och e wichtegt Element a 

sengen Aufgaben. An et ass also och wichteg, datt op 
deem Härebierg déi néideg Infrastrukture geschaaft 
ginn, fir onbemannt Fluchkierper, wéi een dat och 
nach nennt, fir déi a sech ënnerdaach ze setzen.
Dann den Datacenter, och dat ass ... D’Madamm 
Gary ass dorop agaangen; ech wëll net weider dorop 
agoen. Da soll jo och nach e Konferenzzenter an och 
Stockage an deem Gebai geschéien, wat absolutt ze 
ënnersträichen ass. An ech wëll ganz kloer soen, datt, 
wéi 1955 deen Zenter, jo, gebaut ginn ass, de Centre 
militaire Grand-Duc Jean, da war dee viru Joren an 
engem dach awer relativ miserabelen Zoustand, oder 
vill Elementer dervun. Et ass awer ganz villes mëttler-
weil geschitt bei der viregter Regierung schonn, dat 
heescht och ënnert der CSV. Wéi d’CSV nach an der 
Regierung war, …
(Brouhaha)
… ass zum Beispill och Verschiddenes ... Ech mengen, 
dat kann ech awer roueg soen. Et ass jo awer kee 
Verbriechen!
Une voix | Nee.
M. Aly Kaes (CSV) | Oder ass dat e Verbriechen, 
wann och mir heiansdo eppes gutt maachen? Vläicht 
ass dat awer och e bësse selbstverständlech, well mir 
hunn awer iwwer Joren a Joerzéngten an deem Land 
hei villes beweegt. Dat muss een einfach eng Kéier 
soen!
(Brouhaha)
Dofir geet et net, datt een einfach ... Jo, ech wëll 
mech net äusseren zu deem ...
M. Gilles Roth (CSV) | Sot, Här Kaes ...
M. Aly Kaes (CSV) | … wéi ech dat kéint interpretéie-
ren, wat elo grad geschitt ass. Ech fannen, wichteg 
ass, datt den Härebierg ausgebaut ginn ass. Wich-
teg ass, datt den Härebierg esou modern gëtt, wéi a 
sech e Militärzenter haut ze sinn huet, wann e wëll 
Member vun der NATO sinn. An dat ass amgaang ze 
geschéien!
Mir hu sécher nach Saachen, déi net gutt sinn. Ech 
denken zum Beispill un de Schéissstand, wou och 
esou laang schonn eppes sollt geschéien, wou leider 
Gottes nach näischt geschitt ass, mee och do ...
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | De Projet de loi ass an der Ausaar-
bechtung.
M. Aly Kaes (CSV) | Ech weess, awer ech kucken och, 
wat an der Realitéit ass nach ëmmer, ech hunn dat …
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Dir musst oppassen, net datt Der 
Iech elo verrennt, well de Bleesdall, de Schéissstand, 
deen ass schonn an engem schlechten Zoustand zën-
ter 25 Joer.
M. Aly Kaes (CSV) | Ech hunn net gesot, datt dat hei-
ten …
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | An ech hunn déi lescht Joren dofir ... 
Ech wëll Iech dat just soen.
M. Aly Kaes (CSV) | Ech hunn net gesot …
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Wann et net séier genuch gaangen 
ass, da musst Der och do eng Responsabilitéit an 
d’Vergaangenheet siche goen.
Une voix | Jo, jo!
M. Aly Kaes (CSV) | Jo, ma natierlech. Mir hunn dat 
zesummen a ville Saachen … Dat ass iwwerhaapt kee 
Problem. Et goung elo net drëm, hei iergendeppes ze 
kritiséieren oder een ze kritiséieren. Mee Dir musst 
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mer awer Recht ginn, Här Minister, datt dee Schéiss- 
stand net an deem beschten Zoustand ass. Dat 
ass eng Realitéit a mir mussen onbedéngt ..., well 
soss hätte mer jo kee Projet de loi gemaach, fir dee 
Schéissstand auszebauen. An duerfir, mengen ech, 
ass et ganz wichteg, datt och esou séier wéi méiglech 
dee Projet ëmgesat gëtt. Et geet nämlech net duer, 
nëmme Projet-de-loien ze hunn, et muss ee se awer 
dann och ëmsetzen. Dat ass eng Realitéit. Voilà:
Da wollt ech soen, datt ... Domadder sinn ech a sech, 
wat d’Projeten ugeet, wëll ech net méi drop interve-
néieren. Ech wëll awer nach soen, datt den Här Mi-
nister, an da gesitt Der, datt ee soll konstruktiv och 
als Oppositioun matschaffen: Dir hutt an enger vun 
deene leschte Kommissiounssëtzungen erwäänt, datt 
déi 10 Millioune respektiv déi 40 Milliounen – déi 10 
Milliounen, fir e Projet vun der Grande infrastruc-
ture ze sinn, respektiv déi 40 Milliounen, fir e Finan-
zéierungsgesetz ze maachen –, datt dat; bedéngt 
doduerch, datt eng bestëmmten Evolutioun vun de 
Präisser dach awer ass an datt d’Präisser enorm ge-
klomme sinn ...
Mir wëssen dat alleguerten, mir brauchen net drop 
anzegoen, datt mer a sech déi Seuile missten even-
tuell adaptéieren. Ben, ech kann Iech soen: Dat ass 
diskutéiert ginn an eise Reien a mir sinn oppen, fir 
esou eng Diskussioun ze féieren. A mir mengen, 
datt awer och do d’Evolutioun vum Bauindex a sech 
eventuell misst berücksichtegt ginn, fir déi Seuilen ze 
adaptéieren, datt dat e bëssen an där Gréisstenuerd-
nung wier. Voilà: Dir gesitt also, mir hunn direkt do-
rop reagéiert, wéi Der déi Iwwerleeungen ugefouert 
hutt. An ech mengen, et ass och richteg, fir do eppes 
ze maachen.
Bon, dat gesot, géif ech natierlech ..., an ech mengen, 
d’Rapportrice huet et scho gesot, och d’CSV huet 
natierl ech déi Motioun ënnerschriwwen an ass och 
gäre bereet, fir déi Motioun positiv ze stëmmen.
Merci.
Une voix | Très bien!
M. Fernand Etgen, Président | Merci villmools, Här 
Kaes. An nächsten ageschriwwene Riedner ass den 
honorabelen Här Frank Colabianchi.
Une voix | Très bien!
M. Fernand Etgen, Président | Här Colabianchi, Dir 
hutt d’Wuert.
M. Frank Colabianchi (DP) | Här President, léif Kol-
leeginnen a Kolleegen, déi lescht Méint a Joren hunn 
eisem Land an eise Bierger enorm vill ofverlaangt.
Une voix | Très bien!
M. Frank Colabianchi (DP) | Wéi mer duechten, 
mir hätten déi éischt Kris, d’Pandemie, hallefweegs 
iwwerstan, si mer mam russeschen Iwwerfall op 
d’Ukrain enges Besseres beléiert ginn an direkt mat 
der nächster Kris konfrontéiert ginn. Weltwäit war 
den Impakt op d’Ekonomien enorm an och mir zu 
Lëtze buerg spieren d’Nowéie respektiv d’Wierkungen 
op eis Wirtschaft, op eis Staatsfinanzen an an eiser 
Gesellschaft.
Dass Lëtzebuerg et awer dach relativ gutt duerch dës 
Kris gepackt huet, wann ee mat anere Länner ver-
gläicht, läit zu engem groussen Deel un den zolitte 
Staatsfinanzen, déi ons iwwert déi lescht zwee bis 
dräi Joer gehollef hunn, de wirtschaftleche Réckgang 
anzedämmen an de finanzielle Schock fir Land a Leit 
ofzefiederen. Duerch déi virsiichteg Finanzpolitik 
vun onser Regierung konnt der Wirtschaft do ënnert 
d’Äerm gegraff ginn, wou si et am dréngendste ge-
braucht huet, an d’Bierger dobausse sinn och ënner-
stëtzt ginn, fir dass et eis all zesumme méiglech war, 
duerch dës schwéier Zäiten ze kommen.

Mee wéi et richteg heescht: „Man soll den Tag nicht 
vor dem Abend loben!“
(Interruption)
Effektiv, mir sinn nach net duerch de Bësch an eist 
Land steet och elo nach ëmmer viru groussen Eraus-
fuerderungen. Ma trotz alle Krisen ass et fir d’DP ganz 
kloer, dass mir net kënne stoe bleiwen. Jo, d’Zäite 
sinn haart, mee grad elo ass et net, fir de Kapp an de 
Sand ze stiechen an ofzewaarden, mee et gëllt virun-
zemaachen, fir aus de Krisen ze léieren a fir d’Kris als 
Neistart ze notzen, als Chance ze gesinn. Elo ass net 
de Moment, fir d’Handbrems ze zéien, Austeritéits-
politik ze bedreiwen an domat op falsche Plaze bei 
wichtege Projeten ze spueren.
Une voix | Très bien!
M. Frank Colabianchi (DP) | Déi Meenung gëtt hei-
banne breet gedeelt. Mir mussen eis Efforte konse-
quent viruféieren, den Invest an eis Wirtschaft an an 
eis Gesellschaft weiderdreiwen an den Erausfuerde-
runge mat Wëllen an Energie entgéinttrieden, fir eist 
Land weider prett fir d’Zukunft ze maachen!
Lëtzebuerg ass e Land am Wandel an e Land mat 
engem enorm héije Potenzial. An dëst Potenzial muss 
voll ausgenotzt ginn! Lëtzebuerg ass modern, vital, 
dynamesch a virun allem voller Iddien a Wëllens - 
s täerkt. Dëst gëllt et just elo an deene méi schwéieren 
Zäiten ze notzen, mam Zil, fir den zukünftege Genera-
tiounen eng nohalteg a modern Welt ze hannerloos-
sen!
Léif Kolleeginnen a Kolleegen, villes kënnt nach op 
eis zou, ma ganz vill ass awer scho geschitt. Iwwert 
déi lescht Jore sinn eng ettlech Projeten an eisem 
Land a fir eist Land realiséiert ginn, all mam Zil, Lëtze-
buerg méi modern, méi attraktiv, méi effikass an och 
méi schéin ze maachen, an deem et sech gutt liewe 
léisst a wou d’Wuelbefannen an d’Liewensqualitéit vu 
senge Bierger am Mëttelpunkt stinn.
Ech denken hei un den Tram, e Projet, deen oft er-
nimmt gëtt. Ma et ass e Projet, deen elo schonn e 
groussen Impakt op eist Landschaftsbild, ma och op 
d’Verhale vun de Leit dobaussen huet. Als DP freeë mir 
eis ze gesinn, dass et virugeet. D’Plaz virun der Gare 
huet sech elo schonn immens verännert, den neien Ar-
rêt zu Bouneweg ass fäerdeg an och den Tronçon um 
Ban de Gasperich Richtung Stadion kënnt gutt virun.
Ech denken un den Ausbau vun der A3, deen och 
avancéiert a wou jo elo ufanks Oktober déi nei Bréck 
fir d’Zuchstreck Lëtzebuerg–Beetebuerg iwwert d’Auto-
bunn placéiert ginn ass.
Une voix | Très bien!
M. Frank Colabianchi (DP) | An esou ginn et hei-
donieft nach vill aner Projeten, déi ech elo net all wëll 
ernimmen, well meng Vir- an Noriedner stellen der jo 
och nach verschiddener an d’Vitrinn.
All dës oder fréier Projete sinn oder ginn an Ugrëff 
geholl, fir duerno déi gesamt Infrastrukturen hei 
am Land op engem séier héijen Niveau ze hunn. Dir 
 Dammen an Dir Hären, dës massiv Investissementer 
sinn net just Investissementer an d’Land, et ass en In-
vest an eis Ekonomie an dem Land seng Attraktivitéit, 
also och an eise finanzielle Wuelstand an domat an 
eise Liewensstandard, an eisen Alldag.
Fir dëse Liewensstandard weider ze garantéieren an 
héichzehalen, wäerte mir och an Zukunft Investisse-
menter an eis Infrastrukture mussen tätegen, virop 
an d’Sanéierung vun deene Strukturen, déi scho be-
stinn an déi jo un d’Verhältnisser an d’Exigenz vun 
eiser Zäit mussen ugepasst ginn.

Eng ganz Rei Projete gesinn deemno vir, eise Stroosse-
reseau den aktuelle Konditiounen an Ufuerderungen 
unzepassen. Dat bedeit net just eng Verbesserung an 
eng erhéicht Sécherheet vun eise Stroossen; et be-
deit, de Multimodalitéitsmodell virunzedreiwen, onst 
Stroossennetzwierk integral ze analyséieren an ze 
kucken, wéi een et am beschten hikritt, fir d’Leit esou 
séier, esou sécher an esou propper wéi méiglech vun A 
op B ze bréngen.
Och de Klimawandel spillt selbstverständlech eng 
grouss Roll. Mat engem méi effiziente Stroosse-
reseau kënne mir net nëmme fir Zäiterspuernisser 
suer gen, mee mat effikasse Pôle-d’échangen, séiere 
Vëlosweeër a strateegesch placéierten Infrastrukture 
kënne mir och Staue reduzéieren, individuell Trans-
portweeër erméiglechen, de Klima schützen an esou 
eng besser Liewensqualitéit fir jiddereen erméig-
lechen.
Och d’Wirtschaft wäert a muss weider stimuléiert 
a gestäerkt ginn. Mir mussen der Industrie, der Ge-
schäftswelt an den Entrepreneure weider de Réck 
stäipen, well op hinne rout e groussen Undeel vum 
Erfolleg vu Lëtzebuerg. Als Aushängeschëld fërdert 
eng gesond Wirtschaft d’Attraktivitéit vum Land a 
si bedeit méi Aarbechtsplazen a Beschäftegung fir 
d’Awunner an e Wuesstem, vun deem um Enn jid-
deree profitéiert. Mir si frou, dass och hei Projete vir-
gesi sinn.
Ech mengen, mäi Virriedner, den Aly Kaes, huet am 
Detail den Norden ënnert d’Lupp geholl an ech ka 
vun dëser Plaz soen, e kann och op de vollen Ap-
pui vun eisem Kolleeg André Bauler zielen, dee mer 
nach geflüstert huet, ech misst onbedéngt mat era-
bréngen, dass d’Nationalstrooss am Norden net am 
beschten Zoustand wär an och do eppes sollt ge-
schéien. Dat hunn ech heimadder gemaach.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Frank Colabianchi (DP) | Ech wollt awer op dëser 
Plaz, ...
M. André Bauler (DP) | Den Här Kaes kann dat 
confir méieren.
M. Frank Colabianchi (DP) | ... ech wollt awer op 
dëser Plaz de Süden als Beispill huelen, wou sech 
iwwert déi lescht Jore vill gedoen huet. Och hei ginn 
et Pläng, sou zum Beispill de schnellen Tram op Esch 
oder och de Vëloswee, den Ausbau vum Campus Bel-
val mam Space Campus, mat Laboratoire, mat Ver-
waltungen, mat akadeemeschen Institutiounen oder 
e Beispill och am Beräich vun der Schinneninfrastruk-
tur mat der neier Verbindung Lëtzebuerg–Beete-
buerg; Beetebuerg mat dem Ausbau vum Fret, wou 
nach iwwer dräi Hektar kënne viabiliséiert ginn, dëst 
am Interessi vum Wuerentransport iwwert d’Schinn. 
Och d’Moderniséierung vun der Gare Beetebuerg 
mam Bau vun enger Passerell iwwert d’Gleiser fir 
Foussgänger a Vëloen ass en interessante Projet.
Une voix | Très bien!
M. Frank Colabianchi (DP) | Do maachen ech eng 
kleng Klammer op, Här Minister: Iwwregens gëtt et 
och eng Gemeng aus dem Zentrum, déi aus Eegen-
initiativ esou e Projet ugeet a sech sécher iwwer e 
klenge Subsid freeë géif.
Une voix | O!
M. Frank Colabianchi (DP) | Alles dat sinn Investis-
sementer, fir dëse Site weider ze developpéieren, fir 
de Süden ze stäerken als ee vun deenen dräi Pôlen 
hei am Land – Süden, Zentrum an Nordstad – a fir eist 
Land esou duerch e konsequenten Developpement 
uechtert all seng Regioune méi attraktiv ze maachen.
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Léif Kolleeginnen a Kolleegen, och d’Educatioun 
mam Ausbau vun de schouleschen an akadeemesche 
Méig  lechkeeten zu Lëtzebuerg bleift wichteg, eng 
beschtméig lech Educatioun an deene beschtméig-
leche Kon di tiounen ze kreéieren an domat jidderen-
gem dès le départ déi selwecht Zukunftschancen ze 
bidden.
Als DP ass et eis immens wichteg, dass all Kand e 
gudde Start a säi Liewen an op eng sécher Zukunft 
soll hunn. Dofir begréisse mir och d’Investissementer, 
déi an dësem Beräich scho gemaach goufen oder déi 
nach ustinn, sief dat d’Renovatiounen am Jongelycée, 
den Ausbau vun der École nationale pour adultes an 
d’Ariichtung vu Sportsanlagen oder och nach den 
Amenagement vu Klassesäll an der École interna-
tionale Anne Beffort oder Sanéierungsaarbechten am 
Walfer Schlass. Alles dat si wichteg Investissementer, 
well dëst Sue sinn, déi mir an d’Zukunft vun den hai-
tegen an zukünftege Generatiounen investéieren, déi 
sech à long terme als nëtzlech a wäertvoll wäerte be-
weisen.
E weidere Beräich, deen absolutt net däerf ver-
giess ginn, ass de soziale Volet an eiser Gesellschaft. 
D’Zäite ware fir eenzel Leit scho virdrun net einfach a 
si si mat de Krisen, wéi mir se am Moment erliewen, 
sécherlech net méi einfach ginn. An dëst ass nach 
ëmmer méi wouer fir déi Schwächst an eiser Gesell-
schaft.
Eis Offices sociaux si gefuerdert a maachen, wat se 
kënnen. Déi sougenannten Centbutteker si besicht 
ewéi nach ni. D’Situatioun ass op muncher Plaz pre-
kär. Dofir ass et ëmsou méi wichteg, dass mir als 
Staat weider an de soziale Beräich investéieren.
Als DP ass et ons och immens wichteg, keen am Ree 
stoen ze loossen, ze hëllefen, esou gutt et geet, an déi 
Leit, déi et eleng net packen, mat Hëllef vum sozialen 
Netz opzefänken.
De soziale Volet ëmfaasst awer net nëmmen eiser 
Bierger, déi finanziell gestäipt musse ginn, neen, 
heizou, zum soziale Beräich, zielen och d’Mënschen, 
déi anerwäerteg Hëllef brauchen, zum Beispill Kan-
ner, déi net méi doheem kënne bleiwen an a Foyere 
mussen ënnerkommen, oder Flüchtlingen, déi hiert 
Land hu misse verloossen, déi doheem vläicht alles 
haten an déi elo hei bei eis virum Näischt stinn an net 
wëssen, wéi se erëm op d’Been solle kommen.
Als DP begréisse mir, dass och hei weider Investi-
tioune geplangt sinn, notamment a Strukture fir De-
mandeurs de protection internationale zu Wolz a fir 
Kanner a Jugendlecher a Foyeren an Dagesstrukturen 
zu Schëffleng, Zolwer an Esch. Mir mussen eis fir déi 
Schwächst an eiser Gesellschaft asetzen, se opfänken 
a se schützen. Dat ass keng Aarbecht vum Staat, dat 
ass eng Flicht fir de Staat! An dofir sinn och dës Inves-
tissementer vu grousser Wichtegkeet an als DP kënne 
mer se nëmme begréissen.
Här President, léif Kolleeginnen a Kolleegen, et gëtt 
zweifelsouni vill gemaach, awer et gëtt sécherlech 
och nach vill ze dinn. Kloer ass, dass net alles gläich-
zäiteg gemaach ka ginn, mee et brauch e Plang, a 
Prioritéite musse gesat ginn. Dëst ass geschitt an ass 
an de momentanen Zäiten, wou duerch Krisen esou 
munches schwéier anzeschätzen ass, keng liicht Auf-
gab.
D’Finanzen, déi disponibel oder oft net disponibel 
Main d’oeuvre an dann nach d’Liwwerungsretarden 
an d’Verdeierung um Niveau vun enger ganzer Rei 
Material musse méi ewéi jee am A behale ginn, dëst 
engersäits duerch eng responsabel Finanzpolitik, déi 
eis erlaabt huet, Margen ze schafen a fir esou méi 
schlecht an ongewëss Zäiten ze iwwerbrécken, ane-
rersäits duerch massiv cibléiert Investissementer, 

dëst am Transport, an der Schoul, am Sport, bei de 
Verwaltungen an esou weider, duerch déi et eis ge-
longen ass, d’Liewensqualitéit hei am Land kontinuéi-
erlech ze verbesseren.
Dozou gehéieren net nëmme sougenannte „grouss 
Projeten“ oder „ganz grouss Projeten“, déi engem 
méi direkt an d’A stiechen. Dat war déi Jore virdrun 
och de Fall an och d’Projets d’infrastructure 2022–
2023 si ganz divers. Och iwwert de „Wat maachen?“ 
an de „Wéini maachen?“ kann ëmmer diskutéiert ginn 
an et gëtt jo ëmmer diskutéiert, mee wann een all déi 
eenzel Puzzlestécker zesumme kuckt an alles als ee 
Grousst a Ganzt betruecht, da wäert ee feststellen, 
dass dëst alles zesummen e stännegen Developpe-
ment vum Land assuréiert, d’Zännrieder a -Rieder-
cher aneneefalen, fir Lëtzebuerg Schratt fir Schratt ze 
verbesseren an an eng modern Zukunft ze féieren.
Deemno ënnerstëtze mir als DP och all dës Projeten.
Traditionell ass de Kleesche jo rout gekleet. Bei 
mengem Frënd Georges Mischo zu Esch gëtt esou-
guer e bloe Kleesche gefeiert.
Une voix | A!
Une autre voix | O!
M. Frank Colabianchi (DP) | An hätte mir dëse 
Punkt leschten Dënschdeg, den Dag vum Zinniklos, 
um Ordre du jour gehat, dann hätt den Här Minister 
Bausch perfekt de Rôle vum grénge Kleesche kënnen 
iwwerhuelen, ...
Une voix | Très bien!
M. Frank Colabianchi (DP) | ... well 52 Projeten op 
enger Lëscht, dat ass et nach net ginn.
Spaass awer bei Säit an ech hoffen, datt ech elo keng 
Rutt vum President herno kréien. Ech soen Iech Merci 
fir d’Nolauschteren, Merci och dem Chantal Gary fir 
de flotte schrëftlechen a mëndleche Rapport an ech 
ginn heimat den Accord vu menger, dat heescht der 
DP-Fraktioun.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Fernand Etgen, Président | Merci villmools, Här 
Colabianchi. An nächsten ageschriwwene Riedner ass 
den honorabelen Här Carlo Weber. Här Weber, Dir 
hutt d’Wuert.
M. Carlo Weber (LSAP) | Här President, Kolleeginnen 
a Kolleegen, Här Minister, merci der Madamm  Chantal 
Gary fir déi exzellent Rapporten a merci och fir déi gutt 
Organisatioun vun de Kommissiounssitzungen. Bei 
méi klenge Projete leeft dat ganz gutt iwwer Visiokon-
ferenz, awer bei méi groussen Dossiere gi mer eis hei 
da Rendez-vousen um Krautmaart. Deemno: CO2-Aus-
stouss spueren, Verkéiersentlaaschtung an Zäitgewënn 
och fir eis!
Och wa meng Virriedner ausféierlech op déi iwwer 
50 Projeten agaange sinn, wëll ech nach kuerz op 
verschiddener agoen. Eng Rei dervun hunn ech der 
elo natierlech gestrach, well dat ewell am Detail 
geschwat gouf.
Investissementer vun 3,4 Milliarde fir Mobilitéit an 
ëffentlech Bauten: Speziell bei dësen Investissementer 
spiere mer eng enorm Hausse; Präisexplosioun a Liw-
werungsenkpäss vu Baumaterial. Wat d’Baubranche 
am Privatsecteur betrëfft, gëtt opgrond vun dëser 
dramatescher Präisentwécklung d’Handbrems gezunn.
De Staat entwéckelt sech virun a muss deemno dy-
namesch bleiwen, fir d’Firmen, d’Betriber op engem 
Niveau ze halen. Den Invest an d’Wirtschaft an an 
d’Gesellschaft muss virugedriwwe ginn.
D’Mobilitéit muss fonctionéieren, ass d’Grondlag 
vun eisem Wuelstand an e wichtegt Stéck vun enger 

angeneemer Liewensqualitéit, wou all Dag muss dru 
geschafft a verbessert ginn.
Zu deene verschiddene Projeten: Ee wichtege Projet 
ass d’Securisatioun vun der Nationalstrooss am Nor-
den. An deene letzten 20 Joer sinn do eng Rei vun 
trageschen, dramateschen Accidenter passéiert. Eis 
Famill war selwer betraff. Et erënnert mech ëmmer 
un eng traureg Situatioun. Déi traureg Momenter 
vergësst een net an et ass immens schwéier fir 
d’Famill, duerno dermat eens ze ginn. D’Sécherheet 
muss hei absolutt Prioritéit hunn. D’Fuerspuere mus-
sen duerch eng Mauer getrennt ginn. Déi Aarbechte 
mussen onbedéngt weidergedriwwe ginn!
E weidert wichtegt Puzzlestéck a wichtegt Element 
an dësem Projet ass de Contournement vun Housen. 
D’Aarbechte ginn d’nächst Joer un an am Prinzipp sol-
len déi 2028 fäerdeg sinn. Mat dëser Traversée gëtt 
den Zentrum vun House revaloriséiert an den Trafick 
berouegt sech an den Transitverkéier hëlt of a wäert 
fir eng besser Liewensqualitéit fir d’Awunner vun der 
Gemeng an der ganzer Regioun suergen.
Ech gi virun op Clierf erop. Op der selwechter Streck, 
e bësse méi nërdlech, ass de Projet vun der Trans-
versale vu Clierf, wou den éischten Deel am Juni vum 
Minister Bausch ageweit gouf a wou deen zweeten 
Deel am Laf vum nächste Joer fäerdeg soll ginn. Dës 
Strooss wäert d’Industriezon Lentzweiler mat der 
Nord- an Ostachs verbannen, déi Richtung Belsch 
respektiv Däitschland lafen. Dëse Projet bréngt eng 
Erliichterung fir de Verkéier op der N18, awer och fir 
d’Leit, well eebe grad déi kleng Dierfer a Gemenge 
vum Trafick entlaascht ginn, besonnesch duerch 
 Clierf, Ëlwen an d’Uertschaft Aasselbuer an der Ge-
meng Wëntger.
Verschidde Contournemente stinn dann och nach op 
der Lee, wou ech awer net méi wollt drop agoen, well 
meng Virgänger ewell drop agaange sinn.
Ech kommen da bei d’CFL. Et sief virop gesot, datt de 
gratis ëffentlechen Transport, also d’Gratuitéit vum 
Service, deen eigentlech duerch d’Ewechfale vum 
Verkaf vu Billjeeë chiffréiert gëtt, de Staat ënnert 
dem Stréch ronn 41 Millioune kascht, wéi et op eng 
Question parlementaire vum Dan Biancalana a vu mir 
geäntwert gouf. Et muss ee wëssen, datt Lëtzebuerg 
en Champion ass, wat d’Investissementer an d’Schin-
nennetz ugeet. Bis 2026 soll de Staat 2,6 Milliarden 
an d’Schinnennetz investéieren.
Dat gesot, wëll ech awer ënnersträichen, datt et do-
madder net gedoen ass an de Staat weider virun an 
den Ausbau vum ëffentlechen Transport investéieren 
an derfir suerge muss, fir eng qualitativ an effikass 
Offer ze garantéieren.
Zu de Gebaier: Et war ewell ugeschwat ginn, d’Gare 
zu Beetebuerg. Wat mer do besonnesch gefält a wat 
ech och viru Kuerzem an enger Question parlemen-
taire e bëssen opgegraff hat: Hei gëtt eng grouss Zon, 
e grousse Busparking mat Vestiären a Schlofberäich, 
gemaach fir d’Chaufferen, déi d’Rouzäiten do kënnen 
anhalen. Et géif ee sech wënschen, datt mer landes-
wäit där Plaze méi kënnen etabléieren a bauen.
Dann Ettelbréck, e grousse Projet, deen net nëmme 
fir den Norde vum Land an d’Nordstad interessant 
ass, mee fir dat ganzt Land eng enorm Wichtegkeet 
huet, dës Realisatioun vum Pôle d’échange vun der 
Ettelbrécker Gare, déi ewell 2018 lassgaangen ass an 
eis nach bis 2030 begleede wäert. Domadder wäert 
d’Ettelbrécker Gare eng vun deenen zentralen Achse 
vun eisem Transportreseau ginn, déi de Besoine 
vun zukünftege Generatiounen an der Entwécklung 
vum Land Rechnung droe wäert, eebe well hei véier 
gréisser Modüllen hannendrunhänken. Eng Busgare, 
souwéi en administrative Komplex an eng flott Jugend-
herberg sinn hei geplangt.
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Nach eng wichteg Informatioun, oder vläicht ee 
Message, deen ech mat wëll ginn: Ech mengen, mir 
erliewen elo douewen am héijen Norden, wann eng 
Zuchachs, eng Schinn, zesummebrécht, dann ass dat 
ganz schwéier. A bedéngt duerch déi demografesch 
Entwécklung am Norde vum Land ass dat schwéier, 
fir dat mat Bussen ze geréieren op deene klengen 
Achsen do. Do bleiwen d’Busse meeschtens hänken. 
Wann e Camion oder en Trakter virdrun ass, ass dat 
schwéier, fir dann deen Timing anzehalen. Hei am 
stättesche Raum ass dat e bësse méi liicht, well do 
sinn d’Buslinne prioritär gezeechent. Do kënnen 
d’Bussen dann hir Zäitschinne besser anhalen. Am 
Norden ass dat e bësse méi schwéier.
Dofir géif ech awer drop drécken, fir eng zweet Zuch-
streck a Planung ze ginn an ze analyséieren, ob dat 
wierklech machbar ass, souwäit et méiglech ass op 
där Streck. Ech denken, dat wier fir den Norden awer 
immens wichteg, wa mer eng zweet Zuchstreck do 
hätten, well mer gesinn, wéi schwéier et ass: Wann 
eng Linn zesummebrécht, dann ass dat net einfach fir 
déi ganz Regioun.
Da ginn natierlech beim Echangeur Houwald ganz vill 
Aarbechte gemaach. Dat gouf elo och ewell hei an dë-
sem Kontext ugeschwat.
Da gräifen ech dann nach zréck op den Tram. Ech 
sinn awer och ganz frou iwwert den Ausbau vum 
Tram, datt dee viruleeft. An och als grousse Fouss-
ballfan freeën ech mech drop, wann den Uschloss da 
bis op Gasperech och bis an de Stadion fäerdeg ass, 
dat muss ech zouginn. Den Tram ass net nëmmen a 
puncto Transport eng immens Beräicherung fir eist 
Land, mee och puncto Tourismus eng flott Attrak-
tioun. An deem Sënn mussen dës Aarbechten och 
viruge driwwe ginn.
Komme mer zu de Vëlospisten: Ee Prestigeprojet 
ass de Projet vum Vëloexpresswee, méi spezifesch 
d’Deelstreck, déi de Belval iwwert de Vëloswee PC8 
mam Zentrum vun Esch verbënnt. De sougenannte 
„Studentewee“, deen am Ufank ugeduecht war, huet 
elo mëttlerweil eng aner Envergure kritt a wäert als 
déi längst Vëlospasserelle an Europa ausgezeechent 
ginn. Dës Streck ass net just fir d’Cycliste geduecht, 
mee wäert och e flotte Wanderwee ginn, mat enger 
eenzegaarteger Aussiicht op Esch-Belval an doriwwer 
eraus, déi sengesgläichen an Europa sicht.
Wat der LSAP besonnesch wichteg ass, ass och, datt 
d’Aarbechte beim Ausbau vun de Velosweeër konse-
quent virugedriwwe ginn, soudatt endlech dës Weeër 
queesch duerch d’Land all matenee verbonne ginn.
Ech kommen da bei d’Gebaier: Och Opfangstrukture 
gi geschafen an deen nächste Projet, do gouf vu Wolz 
geschwat, Flüchtlingen, do wier et och wichteg, wann 
een do géif eng Ulafstell maache fir den ëffentlechen 
Transport, wat am Moment nach net virgesinn ass, 
well dee Site e bëssen ofgeleeë läit.
Dann zu der Fondatioun Kräizbierg, dem Site zu Didde-
leng: E Projet mat engem staarke soziale Charakter fir 
d’Leit mat spezifesche Besoinen ass dee vum Reame-
nagement an der Erweiderung vu Gebailechkeete vun 
der Fondatioun Kräizbierg zu Diddeleng. A hei huet de 
Staat net gezéckt, fir d’Suen an de Grapp ze huelen, a 
wäert mat ronn 58 Milliounen Euro déi Sue fir eng gutt 
Cause investéieren.
Sou ass et virgesinn, datt déi bestoend Atelieren 
erweidert ginn an nei Unitéite bäikommen, déi zou-
sätzlech Funktioune solle kréien a weidere Persoune 
mat engem Handicap eng Aarbechts- an Therapie-
plaz ginn. Hei läit de Fokus dorobber, datt d’Ëm - 
s truk turéierungsaarbechte souwéi d’Neibauaar-
bechte behënnertegerecht sinn.

Zu de Lycéeën: Fir datt de Gesondheetssystem vum 
Land sou resilient wéi méiglech ass a manner ofhän-
geg vum Ausland gëtt, muss een natierlech och hei 
am Land gutt a qualitativ Bildungsméiglechkeeten 
hunn. An deem Sënn ass de Bau vun enger neier 
Antenn vum LTPS souwéi enger Sportshal mat enger 
Schwämm fir logopedesch Zwecker zu Stroosse virge-
sinn. De Projet kann duerchaus fir d’Rentrée 2024 a 
Betrib goen. Bis zu 1.200 Schüler fannen hei eng Plaz.
D’Suessemer Schlass: E Projet, op deen ee laang huet 
misse waarden, ass dee vum Suessemer Schlass. Hei 
ass nämlech e Projet an der Pipeline, deen iwwert de 
Fonds d’investissements publics scolaires finanzéiert 
gëtt, an zwar nämlech dee vun der Annex vun der 
Hotelsschoul Dikrech, e Projet, deen deemnächst dëst 
architektonescht Wierk mat senge ronn 230 Schüler 
mat Liewe fëlle wäert. Hei soll eng nei Dynamik ent-
stoen, fir dem akute Personalmangel entgéintzewier-
ken.
Bei der Expogast konnt ee gesinn, wéi wichteg dëse 
Secteur ass. Deemno solle mer hei dëse Secteur fër-
deren. Dëse Secteur ass och e formidabele Botschaf-
ter fir eist Land.
Mir bleiwen an der Gemeng Suessem. Fir de Kanner 
a Mineuren an Nout, de sougenannte „mineurs en 
détresse“, ze hëllefen, där hir Zuel leider am Laf vun 
der Zäit weider geklommen ass, gëtt niewent Reno-
véierungsaarbechten op bestoende Strukture wéi 
zu Schëffleng hei eng zousätzlech Struktur gebaut, 
fir der Demande nozekommen. Am léifsten hätt een, 
datt déi Kanner a Jugendlecher net missten an esou 
Strukturen ënnerkommen a léiwer an hiren Dohee-
mer wieren, mee dëst ass leider e Wonschdenken an 
d’Realitéit ass ganz aneschters.
Dofir kann een nëmme begréissen, wann de Staat 
zesumme mat de Gemengen net einfach nokuckt an 
deene Kanner a Jugendlechen en Ënnerdaach an en 
Encadrement bitt, fir datt se net lénks leie gelooss 
ginn an hinne schnellstméiglech eng verbessert 
Liewens qualitéit kann ugebuede ginn.
D’Abtei zu Fünfbrunnen – e Projet, dee mir perséin-
lech um Häerz läit an eng regional Bedeitung huet, 
ass d’Ëmfunktionéiere vun dësem Klouschter an der 
Wëntger Gemeng –, déi uganks des 20. Joerhonnerts 
gebaut gouf, hat spéider am Laf vun der Geschicht 
zwar eng historesch méi däischter Bedeitung. Do-
zou ass och all Joer am Juni eng emotional Gedenk-
feier, wou der ganz vill vun eis all Joer present sinn. 
Mee ewech vun dëser däischterer Zäit kann een awer 
d’architektonesch Schéinheet vun deem Gebai ervir-
hiewen. Dofir sinn ech ëmsou méi frou, datt mat där 
neier Ëmfonctionéierung d’Geschicht an d’Zukunft 
matenee verbonne ginn an domat och d’Erhale vun 
dëse Gebailechkeete garantéiert gëtt.
Op dësem Areal solle Gebailechkeeten elo an noer 
Zukunft an e kommemorativen an e pedagogeschen 
Zentrum souwéi e Shoah-Dokumentatiounszentrum 
ëmfonctionéiert ginn, déi et erméiglechen, fir weider-
hin an der Zesummenaarbecht mat dem SNJ a mam 
Zentrum fir politesch Bildung Visiteuren ze empfän-
ken an domadder och dëse Site ze beliewen an ze 
valoriséieren.
En zousätzleche Projet op deem selwechte Site, deen 
ons grad als sozialistesch Partei sympathesch ass, ge-
säit vir, datt e Centre d’insertion socioprofessionnelle 
fir 30 Jonker soll entstoen, déi sech an enger méi 
schwiereger Phas vun hirem Liewe befannen, déi och 
aus verschiddene Grënn keen Zougang zu der nor-
maler Schouloffer oder zum Aarbechtsmarché hunn. 
An dësem Kader wäerten d’Jugendlech, déi sech an 
enger prekärer Situatioun befannen, d’Méiglechkeet 
hunn, fir hir perséinlech Situatioun ze stabiliséieren 

an esou hir Motivatioun fir d’Zukunft erëmzefannen, 
fir duerno selbstänneg um Aarbechtsmarché oder an 
enger Ausbildung Fouss ze faassen.
Ech weisen awer dorop hin, datt op dësem Site d’Ac-
cessibilitéit ganz schlecht ass fir mat privaten Autoen 
oder mam ëffentlechen Transport. Dat muss och hei 
an d’A gefaasst ginn, wann dëse Site bis richteg funk-
tionell ass.
Elo, wou ech dann zu Fünfbrunnen ukomm sinn a 
praktesch doheem sinn, géif ech dann zum Schluss 
kommen. Ech ginn hei zu dësem Projet natierlech 
den Accord vun der LSAP a géif jidderengem villmools 
Merci soen, deen op dëse verschiddenen Dossiere 
matgeschafft huet. Dëse Merci geet och un eis Betri-
ber mat hiren Aarbechter, déi bei all Wieder ënner 
geféierleche Situatioune permanent am Asaz sinn, fir 
dës Projete schnellstméiglech fir eis ëmzesetzen a fir 
eis Mobilitéit virunzedreiwen. Villmools merci Iech all 
dobaussen!
Voilà, an deem Sënn hätt ech alles gesot an nach eng 
Kéier merci fir Är Opmierksamkeet.
An da wëll ech eng kleng Remark do hannendrun-
hänken: Wéi ech gëschter Owend un dësem Projet 
hei geschafft hunn, sinn am Hannergrond dunn d’No-
riichte gelaf, iwwert d’Ukrain sinn déi schrecklech, 
dramatesch Biller gelaf: Grousst mënschlecht Leed, 
d’Infrastrukturen, alles kapott geschloen, de Wanter 
steet virun der Dier, eeler Leit mat de Kanner wëssen 
net, ob se de Wanter iwwerhaapt packen. An ech hu 
missen iwwert déi Projeten hei schreiwen an e bës-
sen debattéieren, soen ech emol, datt dat e bëssen e 
groussen Ënnerscheed ... An ech kann awer an deem 
Kontext just soen: Een, dee mat dëser Situatioun net 
zefridden ass hei am Land, dee klot op engem ganz, 
ganz groussen Niveau!
Ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Fernand Etgen, Président | Merci villmools, Här 
Weber. Da bleiwe mer an der Gemeng Wëntger mam 
honorabelen Här Jeff Engelen. Här Engelen, Dir hutt 
d’Wuert.
M. Jeff Engelen (ADR) | Merci, Här President. An der 
Wëntger Gemeng si mer allen zwee an der Opposi-
tioun. Hei ass et de Contraire. Hei ass een an der Op-
positioun, een an der Majoritéit.
Léif Kolleeginnen a Kolleegen, fir unzefänken en 
 häerzleche Merci der Madamm Chantal Gary fir hire 
schrëftlechen a mëndleche Rapport.
Et ass jo gewosst, datt all gréissere Projet vu viraus-
siichtlech iwwer 10 Milliounen Euro am Viraus hei an 
der Chamber soll gréng Luucht kréien, mat Ausnam 
vun deene Projeten, déi iwwer 40 Millioune ginn, 
wou muss en extrat Gesetz gestëmmt ginn, och wann 
am Viraus net ëmmer gewosst ass, wat déi eenzel 
Projete genee kaschten.
Erlaabt mer, vun deenen 52 Projeten, ëm déi et haut 
geet, deem een oder deem aneren e puer Froen han-
nendrunzehänken. Ech mengen, ech beliichten déi 52 
Projeten net. Ech mengen, meng Virriedner hunn dat 
alleguerten zur Genüge gemaach. Mee ech hätt awer 
zu dräi Projete méi oder wéineger nach déi eng oder 
aner Fro, déi ech wollt drunhänken.
Zu Diddeleng ass e Centre national de collections publi-
ques geplangt. Do solle Kollektioune gelagert ginn. Do 
ass da meng Fro: Kéint een déi Raimlechkeeten net och 
notze fir aner Servicer – bis elo sinn der jo siwen do – 
wéi zum Beispill CGDIS, Police, Arméi oder d’Post? Déi 
sichen ewell laang no eenzelnen Ënnerdaachméiglech-
keeten an do wier et vläicht ubruecht, sech Gedanken 
ze maachen, ob een net deen een oder deen anere Ser-
vice kann hei drunhänken.
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An den Ae vun der ADR ass den Tram net d’Äntwert 
op den aktuelle Pendlerverkéier, zum Beispill fir an 
d’Stad eran oder aus der Stad eraus oder de grenz-
iwwerschreidenden oder -gräifende Verkéier.
Betreffend d’Pafemillen, do war am Juli 2013 eng 
Initiativ geholl ginn, fir hei en nationale Shoah-Ge-
denkzentrum opzebauen. Deemools goufen déi een-
zel Iddien heizou op engem Plang virgestallt. Meng 
Fro un den Här Minister wär: Ass dës Iddi an dësem 
Ramen nach aktuell oder net? Gëtt se verwierklecht 
oder net?
Wat onser Meenung no feelt a vläicht an Zukunft soll 
zréckbehale ginn, dat si follgend Iddien, déi ech als 
Suggestioun wëll verstane wëssen:
Projete fir Bauschuttdeponien: Souwäit ech weess, 
informéiert sinn, goufe schonns am Joer 2016 hei-
riwwer Etüden duerchgefouert. Et wär vläicht awer 
un der Zäit, dëser ze plangen. Mir hu jo gesinn, datt 
mer an der Vergaangenheet zäiteweis Problemer hei 
haten. Meng Fro un den Här Minister wier an deem 
Kontext: Wou si mer hei drun?
Des Weideren ass ons opgefall – mir haten elo de 
Mëtteg den Tour de table vun allen 52 Projeten –, 
datt den Oste vum Land mat kengem Projet dëst 
Joer hei dran ass, souwäit ech dat elo matkritt hunn. 
Mee do bestinn awer eng ganz Rei Verkéiersproble-
mer, speziell an de Grenzuertschaften, wou Brécke 
sinn a wou dann de Verkéier duerch déi Uertschafte 
kanaliséiert gëtt. Do ass ënner anerem Iechternach, 
wou schonns laang Jore vun engem Contournement 
geschwat gëtt. Do derbäi kommen dann nach Uert-
schafte wéi Waasserbëlleg, Gréiwemaacher, Wuer-
mer, Réimech a Schengen. Do belaascht déi aktuell 
Verkéierssituatioun extreem d’Liewensqualitéit an 
dëse Stied.
Beim Schéissendëmpel ass d’Strooss deels fortge-
schwemmt an de Verkéier gëtt do iwwer eng Ampel 
gereegelt. Do soll eng Etüd lafen. Wou ass dësen 
Dossier drun? Et wär ze wënschen, datt hei awer keng 
eelef Joer géife vergoen, ier dat gereegelt gëtt, sou 
wéi bei der Breideler Bréck.
An dann nach eppes: War do net e Projet an der Pipe-
line fir eng Bréck iwwert d’Musel fir d’Foussgänger? 
Dat hunn ech mol an auslännesche Presse gelies. Ob 
et hei am Land drastoung, do hunn ech et net gelies, 
mee do wiere mer och frou, wa mer do kéinten eppes 
Konkreetes matgedeelt kréien oder wéinstens d’Ge-
dankegutt, wat do leeft.
A da missten net och Mesurë geholl gi fir e konse-
quenten Héichwaasserschutz un der Sauer?
An erlaabt mer nach e Wuert zur Veianer Schwämm. 
Déi ass jo vu regionaler a souguer vun nationaler 
Bedeitung, net nëmme fir d’Stad Veianen, mee fir 
déi ganz Regioun a fir den Tourismus insgesamt am 
Land. Veianen ass am Land ee vun den Haaptunzéi-
ungspunkte fir eis Touristen. Doduerjer ka Veianen 
net op eng héichwäerteg a gutt ausgebaut Schwämm 
verzichten, esou wéi dat an de leschte Joren de Fall 
war. Do läit awer d’Gemeng Veianen elo an der fi-
nanzieller Klemm: D’Konzept ass do, mee elo muss 
se dem Tourismusministère eng detailléiert Planung 
 eraginn. Do ass awer den Hoken, déi dierft viraus-
siichtlech d’Gemeng eng hallef Millioun kaschten, 
ouni ze wëssen, ob si dee Projet jee kënne realiséie-
ren. Misst bei esou Projete vu regionaler Bedeitung 
net och de Staat speziell deene finanziell méi schwaa-
che Landgemengen entgéintkomme bei esou detail-
léierte Planunge vu regionalem Charakter?
Zum Schluss wëll ech umierken, datt vill vun deenen 
haitege Projete mat der Wuesstumsfro zesummen-
hänken. Do misste mer och endlech Neel mat Käpp 

maachen, well jee no wirtschaftlecher Entwécklung 
kéint dës ongekläert Wuesstumsfro ons emol ëm 
d’Ouere fléien.
Selbstverständlech ginn ech den Accord vun der ADR 
zu dëse Projeten a mer stëmmen dës Motioun gäre 
mat.
Ech soen Iech Merci fir Är Opmierksamkeet.
M. Fernand Etgen, Président | An ech soen dem 
Här Engelen Merci a ginn direkt d’Wuert weider un 
déi honorabel Madamm Myriam Cecchetti. Madamm 
Cecchetti, Dir hutt d’Wuert.
Mme Myriam Cecchetti (déi Lénk) | Merci, Här 
President. Haut geet et hei ëm déi grouss nei Infra-
strukturprojeten, déi an deenen nächste Jore vum 
Staat sollen ugefaangen, fäerdeggebaut, ofgeännert, 
sanéiert a renovéiert ginn. Aus Zäitgrënn ginn ech 
just op e puer Stéck an.
Beim Projet Metzerschmelz gesäit ee gutt, wéi een 
en neie Quartier plange kann a soll, fir kënnen dem 
Klimawandel an den Aspuerunge vun den CO2-Emis-
sioune gerecht ze ginn – wann dat dann och am fi-
nale Projet nach ëmmer esou ausgesäit, well Pabeier 
ass jo schliisslech gedëlleg.
Dëse Quartier ass un den ëffentlechen Transport uge-
bonnen: Zuch, Tram, Bus à haut niveau an déi regional 
a kommunal Buslinnen. Doniewent sinn och Korri-
doren a Brécke fir de Vëlo geplangt. Et ass eng super 
Ubannung Richtung Norden, Süden  Osten a Weste 
souwéi Raccorden zur Stad, op Schëffleng an op Esch. 
En plus ginn et och „circle lines“ a Platt formen, fir op 
den Zuch kënnen ëmzeswitchen. Och un de Fouss-
gänger ass geduecht ginn a kuerz Weeër si méiglech, 
an et ass keng Ubannung un d’A4 virgesinn. Also 
grosso modo eng Billerbuchplanung.
Wichteg wär et hei awer, datt den ëffentlechen Trans-
port zäitgläich do wier mat de Bewunner, well sech 
soss awer nees alles ëm den Auto dréit wéi beispills-
weis um Belval!
Esou eng innovativ Planung ass awer leider net a 
scho méi ale Projeten ze gesinn. Do setze mer nach 
ëmmer monter weider op de Stroossebau, obschonn 
am PNM35 Säit 80 geschriwwe steet: „Les utilisateurs 
choisissent le mode de transport en fonction de la 
qualité de l’offre“, an: „il est impossible d’augmenter 
les surfaces de circulation et de stationnement auto-
mobile au rhythme de la croissance“, an nach: „L’uti-
lisation du réseau routier par les différents modes de 
transport doit être rééquilibrée.“
De Projet Belval virun 22 Joer – den Här Wolter, deen 
deemools nach Minister war, kéint dat bestätegen, 
wann en dann elo hei wär – sollt en innovative Quar-
tier ginn, dee gutt un den ëffentlechen Transport uge-
bonne sollt sinn, duerch deen nieft Busser och en Tram 
sollt fueren. Deemools hunn ech op enger éischter Re-
unioun ugemierkt, datt deen éischte Bus misst fueren, 
ier d’Leit géife plënneren an dohinner schaffe géife 
goen. Dat ass awer leider net esou geschitt!
Mee wéi gesäit et haut, méi wéi 22 Joer méi spéit, 
dann aus? Dir sot dach elo bestëmmt: „Dee Quar-
tier ass dach gutt ugebonne mat Zuch a Bus.“ Ma da 
soen ech Iech: Dann huelt Dir net ganz oft den ëffent-
lechen Transport, a scho guer net, fir op de Belval ze 
kommen, well ugebonnen ass just d’Uni, d’Rockhal, 
awer absolutt net de ganze Belval.
Well wéi steet et da mat der Waassertrap? Ass de 
CIPA REWA gutt ugebonnen? Kommen d’Salariéen, 
déi Schichte schaffen, ouni Auto gutt op hir Aar-
bechtsplazen? Kommen d’Familljen, déi hir Léiwer 
besiche ginn, gutt dohinner? Kommen d’Residente 
gutt mam ëffentlechen Transport op Esch, an d’Stad a 

soss anzwousch hin, ouni Auto an ouni Taxi? Wéi steet 
et mat Belval-Sud? Wou ass den Tram, dee schliisslech 
do vun der CSV ugekënnegt gouf? Mee 2008 ass de 
Südtram ënner enger CSV-Regierung gestrach ginn, 
an dat ass eent vun de Resultater vun iwwer 50 Joer 
autozentréierter CSV-Mobilitéitspolitik!
Elo gëtt gesot, datt dee Site net esou ausgeluecht wär 
an datt ee misst Korridore fanne fir Tram a Bus. Ech 
loossen dat emol esou hei am Raum stoen. Wou sinn 
d’Buslinnen? Wéi ass et mam Vëlo? A jo, do gëtt elo 
endlech no 22 Joer déi Vëlosbréck ageweit, den 23. 
Dezember um 13.00 Auer, wat e Meilesteen ass, mee 
leider net alles léist, well nach laang net jiddweree 
mam Vëlo fiert oder fuere kann.
Dir kënnt mir och elo soen, datt jo schliisslech duerch 
de PNM35 d’Stroosse berouegt ginn. Mee dat alles 
déngt näischt, wa mir et net fäerdegbréngen, den 
ëffentlechen Transport massiv auszebauen a bis an 
de Belval-Sud ze bréngen, wou et nach ëmmer kee 
Raccord Richtung Bieles gëtt. Do ass jo am PNM35 e 
Pôle d’échange Belvaux-Mairie ugeduecht fir 2035, a 
bis dohi loosse mir d’Leit awer nach ëmmer monter 
mam Auto fueren a kommen.
Well esou wéi et am Fonds Belval heescht, soll jo och 
nach eng Europaschoul op dee Site kommen, mat 
iwwer 1.500 Schüler. Ma wéi kommen déi an hir En-
seignanten dann op de Site? Mam Auto? Esou wéi 
elo och d’Enseignante vum Lycée Bel-Val an déi aus 
dem Kannercampus? Ma à la bonne heure, do ass de 
Chaos jo da virprogramméiert!
Donieft soll dann och nach e Spacecampus kommen 
an e Bâtiment mixte, dat heescht e Centre sportif. Wéi 
kommen all déi Leit op de Site an nees heem? Autos-
orientéiert? Am Moment gëtt et bal keen anere Choix. 
A jo, nach eng kleng Bemierkung zum Centre sportif, 
deem seng baulech Ausriichtung elo e bëssen eng 
aner gëtt, well et do en Terrain gëtt, deen een nach 
méi deier vermaarte kann. Wéi wär et dann, wéins-
tens do Logements locatifs abordables ze bauen?
Da kommen ech och nach op en anere Projet ze 
schwätzen, deen och net zukunftsorientéiert ass, mee 
just op nei Stroosse setzt, nämlech den Echangeur 
Haneboesch. Den Echangeur vu Suessem, dee jo do 
besteet, wär net gutt an der Symmetrie. Do géif eng 
aner Achs gemaach ginn, fir déi Aktivitéitszonen 
 aneschters kënnen ze desservéieren. Dëst géif dann 
och zur Verkéiersberouegung vu Suessem a Käerjeng 
bäidroen. Datt d’Dreckswiss en deklaréiert Natur-
schutzgebitt ass, dat ass zimmlech egal, souwéi och 
datt de Bësch eng Natura-2000-Zon ass. Dat stéiert 
net ganz vill. Wat si schonn e puer Beem méi oder 
manner? Wat ass schonn eng weider Zersiidlung vu 
wichtege Gebidder fir Flora a Fauna?
Laut dem PNM35 soll dëse Projet de Schläichver-
kéier, den Individualverkéier, an de Grëff an aus den 
Uertschaften erauskréien an dowéinst soll en och en 
Uschloss un de Contournement vu Käerjeng erméig-
lechen. Dat, wat sech wéi e schlechte Witz unhéiert, 
ass leider batter Realitéit fir Ponts et chaussées. Dëst 
ass eng Léisung vun ale wäisse groe Männer, déi an 
en anert Joerhonnert gehéiert, mee sécher net méi fir 
haut a muer. Ech soe just: Klimawandel a Biodiversi-
téitsverloscht! Well Naturschutz ass Mënscheschutz!
Genau haut an elo, zu dësem Moment, gi monter 
Beem, Gestrüpp an Hecken am Zämerbësch an am 
Bobësch gehaen, an dat obwuel den 12. Dezember 
2022 um Geriicht um 9.00 Auer d’Affär vum CR110 
verhandelt soll ginn. Dat ass e Skandal! Ech si scho-
ckéiert doriwwer, wéi Verspriechunge vis-à-vis vun 
enger Biergerinitiativ mam Fouss gerannt ginn, fräi 
nom Motto: „Was kümmern mich meine Versprechen 
von gestern?“ Hei de Plang, wéi vill sollt ewechkom-
men.
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(Mme Myriam Cecchetti montre une documentation.)
Hei de Plang, wat se amgaange sinn ewechzehaen.
(Mme Myriam Cecchetti montre une autre documenta-
tion.)
Hei gëtt sech e fiichten Dreck drëms gekëmmert, 
wat dann elo beim Geriicht den 12. Dezember eraus-
kënnt, well alles, wat fort ass op där Plaz, kann net 
méi dohinner kommen. D’Beem kënnen nämlech net 
méi dohinner gepecht ginn! Wéi wär et, wann een 
hei géif un den ëffentlechen Transport denken, fir 
manner Trafick ze hunn? Mee dorunner gëtt emol net 
gegleeft. An da muss ech soen, hunn ech e Problem 
mat der Visioun vun der Metzerschmelz, fir dorunner 
ze gleewen, wann een déi heite Schinn nach ëmmer 
fiert!
Zu de Projete vun de CFL kann ee just e grousse Bravo 
soen, dat geet an déi richteg Richtung. Leider hätt 
een och do misse scho viru Jore méi investéieren, 
mee elo geet et awer emol virun. Hei gëllt et awer 
och, direkt den Uschloss un de Bus ze koordinéieren. 
Et kann net sinn, datt d’Busser ukommen, wann den 
Zuch just fortfiert, oder awer datt d’Busser de Leit, 
déi aus dem Zuch kommen, virun der Nues fortfuere 
respektiv si sou oder esou mussen iwwer 20 Minutte 
waarden, bis den nächste Bus kënnt, an da kommen 
awer véier Busser hannereneen! Dat ass kee Service 
um Client. An nach manner Service um Client ass et, 
datt dës gesot kréien, 2035 géif alles besser ginn, 
well da géifen d’Linnen un den Zuch adaptéiert ginn. 
Dat ass ganz, ganz schlechte Geschmaach!
Dem Bâtiment public och vun dëser Säit e Merci, datt 
endlech emol d’Schlass vu Suessem um Ordre du jour 
steet an an Ugrëff geholl gëtt. Dat ass en Häerzens-
projet vun de Suessemer Leit, déi frou sinn, wann dat 
Schlass renovéiert an net verkomme gelooss gëtt. 
Et ass hei elo mol eng Ouverture do, datt eppes ge-
schitt. Mee hei muss e Gebai bäigebaut ginn, fir den 
technesche Bedéngunge vun enger professioneller 
Kiche kënne gerecht ze ginn. Wou soll dat Gebai hi-
kommen, well dat muss jo awer eng gewësse Gréisst 
hunn? An de Park? Oder an d’Gäert? An da muss ee 
sech och nach d’Fro stellen, awéiwäit de Rescht vum 
Schlass da sanéiert respektiv géint de Verfall ge-
schützt gëtt an däerf genotzt gi vun de Bierger/innen 
an hire Veräiner.
Voilà, meng ganz bescheide Kommentaren zu dëse 
grousse Projeten a meng Wut iwwert d’Ofholze vun 
deenen zwee Bëschgebidder.
Merci fir d’Nolauschteren.
Mme Nathalie Oberweis (déi Lénk) | Très bien!
M. Fernand Etgen, Président | Merci, Madamm 
 Cecchetti. Erlaabt Der nach, datt den Här Kartheiser 
Iech eng Fro stellt?
Mme Myriam Cecchetti (déi Lénk) | Jo.
M. Fernand Kartheiser (ADR) | Merci, Madamm 
Cecchetti. Merci, Här President, fir déi Geleeënheet.
Ech wëll net der Madamm Cecchetti an hir Wut era-
schwätzen, wat dee Bësch ugeet. Dat kann ech no-
vollzéien, och wann ech fir de Projet sinn. Ech wollt si 
eppes aneres froen. Si huet an hirem Exposé deen Aus-
drock „ale wäisse Mann“ gebraucht.
Mme Myriam Cecchetti (déi Lénk) | „Al gro wäiss 
Männer“, fir et richteg ze zitéieren.
M. Fernand Kartheiser (ADR) | „Al gro wäiss Män-
ner“, jo. Wann Dir elo aus enger anerer Partei wäert, 
Madamm Cecchetti, géif ech vläicht guer net drop 
agoen, mee Dir sidd jo esou géint Diskriminéierung. 
Sidd Der net der Meenung, dat wär eng Altersdiskri-
minéierung, eng geschlechtlech Diskriminéierung an 
eng rassistesch Diskriminéierung?

Mme Myriam Cecchetti (déi Lénk) | Dach, dach.
M. Fernand Kartheiser (ADR) | Ech froen Iech dat, 
well ...
Mme Myriam Cecchetti (déi Lénk) | Ech ginn Iech 
komplett Recht.
M. Fernand Kartheiser (ADR) | Dir gitt mer Recht?
Mme Myriam Cecchetti (déi Lénk) | Jo, natierlech!
M. Fernand Kartheiser (ADR) | Jo.
Mme Myriam Cecchetti (déi Lénk) | Natierlech, 
komplett.
(Hilarité)
M. Fernand Kartheiser (ADR) | Da sinn ech ...
Mme Myriam Cecchetti (déi Lénk) | Dir sidd total 
op der richteger Schinn do.
M. Sven Clement (Piraten) | Dir gitt esou diskrimi-
néiert, Här Kartheiser.
M. Fernand Kartheiser (ADR) | Da si mer jo an 
enger gewësser Toleranzgrenz, ...
Mme Myriam Cecchetti (déi Lénk) | Natierlech!
M. Fernand Kartheiser (ADR) | ... mee ech wär frou, 
wann och déi al gro wäiss Männer géife respektéiert 
ginn an dëser Gesellschaft. Villmools merci.
Mme Myriam Cecchetti (déi Lénk) | Ech konnt 
 leider net „al gro wäiss Frae“ soen, well et sëtze lauter 
al gro wäiss Männer do. Voilà, merci.
M. Fernand Etgen, Président | Merci, Madamm 
 Cecchetti. Merci fir déi grouss Eenegkeet.
(Hilarité)
An dann huet den Här Goergen d’Wuert.
M. Marc Goergen (Piraten) | Merci, Här President. 
Merci dem Chantal Gary fir säi gudde schrëftlechen 
a mëndleche Rapport. Dofir ginn ech och net méi op 
déi 52 Projeten am Eenzelnen an, mee hu mer der 
just e puer erausgepickt.
Dass d’Investitiounen elo héichgehale ginn, dat ge-
fält eis Piraten immens gutt, well et ass grad elo, wou 
mer musse kucken, dass d’Ekonomie och weiderdréit 
an dass mer elo d’Infrastrukture schafe fir a 5, 10, 15 
Joer. Dofir sinn dës 52 Projete gutt a mir wäerten déi 
Motioun och matstëmmen.
Wat mir an der Kommissioun och gutt gefall huet, wéi 
ech d’Fro opgeworf hunn, ob dann elo op déi eenzel 
Diecher vun deene Projeten, wou et méiglech ass, soll 
Solar drop kommen, ass, dass d’Verwaltung souwéi 
de Minister versprach hunn, dass do, wou et geet, 
dat och wäert esou geschéien. Eng rezent Question 
parlementaire vun eis Piraten hat jo public gemaach, 
dass de Staat eigentlech net wierklech eng Virbildroll 
bei den erneierbaren Energien ageholl huet. An elo, 
an dëse Projeten zumindest, gëtt iwwerall awer eng 
Prioritéit dorop geluecht, dass do, wou Solar méig-
lech ass, dat och wäert zustane kommen.
Zum Beispill koum an eiser Question parlementaire 
eraus, dass iwwert d’Hallschent vun den Heizungen 
nach mat Gas géif fonctionéieren.
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Här Goergen, ech hunn Iech awer 
och geschriwwen, firwat. Well mer e Parc immobilier 
hunn, wou jo net alles aus den 2000er-Joren ass. Do 
si ganz al Gebaier derbäi, a fir dat ze sanéieren, do 
wësst Der jo och, datt Der do eng Zäit braucht. An ech 
hunn Iech och geschriwwen an der Question parle-
mentaire, dann zitéiert dat och, datt mer e Programm 
hunn, wéi mer dat déi nächst Joren alles wëlle sanéie-
ren an och an d’Rei setzen.

M. Marc Goergen (Piraten) | Här Bausch, ech war 
grad amgaangen, Iech ze luewen, dass Der an der 
Kommissioun versprach hutt, dass mer ...
(Hilarité)
... Solar géifen op déi Diecher kréien, an dat ass 
eigentlech alles, wat ech gefrot hunn. Also, ech si 
ganz bei Iech an deem Sujet. Ech verstinn awer, dass 
Der Iech elo e bëssen doriwwer opgereegt hutt. Wéi 
gesot, mir sinn ...
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Ech hu mech net opgereegt. Ech 
wollt just gär, datt mer bei der Wourecht bleiwen.
M. Marc Goergen (Piraten) | Bei der ... Ech hu jo 
awer näischt Falsches gesot!
M. Dan Kersch (LSAP) | Et wëll vläicht och net jidd-
weree vun Iech gelueft ginn.
M. Marc Goergen (Piraten) | Do hutt Der vläicht 
Recht, Här Kersch. Mee bei der Zilsetzung si mer awer 
richteg, dass mer déi erneierbar Energië virzéien, 
 anstatt dass mer weiderhi Gasheizungen oder soss 
iergendeppes benotzen.
Zu de Projeten: D’Police Diddeleng, NeiSchmelz, 56 
Agente kréien do nei Büroen, wat ganz positiv ass 
a sécherlech vill Leit wäert freeën. Ob elo esou vill 
Leit sech freeën, dass och 27 Agente vum Steierbüro 
wäer ten do e Büro kréien, dat ass eng aner Fro an 
der Populatioun, mee zumindest d’Police wäert do 
an engem super Gebai ënnerkommen an natierlech 
d’Steierbürosagenten och.
Wou mer awer scho bei de Policebüroe sinn, an do 
ass haut och eng Question parlementaire beäntwert 
ginn – dat ass elo puren Zoufall, dass déi haut beänt-
wert ginn ass –, déi gewisen huet, dass och nach en 
aneren Eck am Land, an zwar de Policebüro Péiteng-
Käerjeng, dréngend Renfort bräicht, dréngend en 
neit Gebai bräicht an dréngend eng Léisung bräicht 
fir déi Situatioun, well eis Kriminalitéitszuelen am Ver-
glach zu anere Gemengen, wéi d’Question parlemen-
taire haut beluecht huet, méi héich sinn. Do géif ech 
mer da wënschen, dass mer bei den nächste Projet  en 
och e Policebüro Péiteng-Käerjeng géife virfannen.
(Interruptions)
Dann zum Härebierg: Et ass wichteg, dass mer  eiser 
Arméi déi néideg Infrastruktur zur Verfügung stellen. 
Dofir ass et gutt, dass elo d’Hal, den Atelier an 
 d’Büroen ausgebaut ginn, 1.100 m2, an dass och en 
Datenzenter dohinner kënnt an – wat d’Arméi laang 
vermësst huet – e Sécherheetsraum fir hir Berodun-
gen, bezéiungsweis wann eng Krisesituatioun antrëtt, 
soudass mer eisen Zaldoten och kënnen e gewëssene 
Confort bei hirer Aarbecht ginn, wat sécherlech och 
zur Attraktivitéit wäert bäidroen, fir dass mer nei Zal-
dote fannen.
Dann e Projet, bei deem ech mech schonn zënter 
2016 eigentlech gefrot hunn, firwat et eidel steet: Dat 
ass d’Schlass zu Suessem, wou ech awer elo wierklech 
frou sinn, dass eng Antenn vun der Hotelschoul do-
hinner kënnt an dat schéint Schlass – et ass mat ee 
vun de schéinste Sitten, dee mer am Süde fannen, 
wat Schlässer ubelaangt –, dass mer do elo wierk-
lech Neel mat Käpp gemaach hunn an dass elo eng 
Antenn vun der Hotelschoul dohinner wäert kommen 
an dat nationaalt Monument esou wäert eng Valeur 
kréien an herno och jiddereen do wäert Zougang 
kréien.
Dann zur A13, wou Der de Projet hutt: Dee kléngt an 
éischter Linn gutt. Mir léise vläicht e puer Problemer 
Richtung Suessem, Richtung Käerjeng, mee do kënnt 
nach eng aner Gemeng hannendrun, an zwar d’Péiten-
ger Gemeng, déi eigentlech am Trafick erstéckt, virun 
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allem wann Der den Echangeur elo nach eng Kéier méi 
zentréiert, soudass nach méi Leit iwwert d’Biff herno 
duerch Péiteng am Rond-point beim – ech soen nach 
ëmmer LTMA, mee et ass jo elo LMA – Lycée Mathias 
Adam landen an deementspriechend do de Verkéier 
vill méi grouss wäert sinn. Dofir hunn ech och haut eng 
Motioun matbruecht, dass mer do endlech dee Projet 
uginn, fir eng Ënnerféierung ze maachen, fir dass déi 
A13 net an engem Rond-point endegt, mee dass mer 
endlech dee Verkéiersknuet doënne kënne léisen.
Dann zu den Diskussiounen, wat d’Zommen ube-
laangt, déi an der Kommissioun och kuerz opkomm 
sinn, ob mer bei deene 40 Millioune solle bleiwen. 
Also, mir Piraten sinn der Meenung, déi 40 Millioune 
sollen trotz Inflatioun bleiwen, well et eng gewëssen 
Aart vun Transparenz ass, wann esou e Projet duerch 
d’Chamber muss goen a wann esou e Projet eeben 
am Public diskutéiert gëtt. Dat ass fir eis ganz einfach 
eng Aart vun Transparenz, eng Aart, wou de Bierger 
och eng gewësse Kontroll iwwert d’Regierung huet. 
An et muss een nun emol soen, déi Projeten, déi hei 
duerchginn, hunn och vill méi Ëffentlechkeet, wéi 
wann elo e Projet einfach iwwert d’Regierung selwer 
géif goen, wa mir déi 40 Millioune géifen hiewen.
Dann zur zweeter Motioun, déi ech matbruecht hunn, 
do geet et ëm de Wi-Fi an den Zich, bekanntlech 
en Theema, wat mer och an der Kommissioun er-
kläert kritt hunn, an dass do elo eng Etüd gemaach 
gëtt an e Projet. Mee wéi ech do och schonn an der 
Kommissioun opgeworf hunn, gëtt am Moment drop 
gewaart, dass op verschiddene Strecken, wou am 
Moment kee Stroum läit a keen Handynetz méiglech 
ass – dat muss ee sech emol virstellen! –, wa bis do 
de Wi-Fi méiglech ass, dass dann eréischt de kom-
plette Wi-Fi kënnt.
Ech sinn awer der Meenung, dass mer net sollte 
waarden, bis op deene Strecken de Wi-Fi soll méig-
lech sinn – natierlech solle mer schnellstméiglech 
schaffen, fir dass déi endlech Stroum hunn –, mee 
dass mer op deene Strecken am Süden, wou et op 
verschiddene Strecken scho méiglech wär, de Wi-Fi 
elo schonn aféieren, fir dass déi Leit elo scho kënnen 
am Zuch bequeem hiren Internet benotzen.
Ech soen Iech Merci.
Motion 2
D’Chamber vun den Deputéierte stellt fest:
– Den Trafic op der Péitenger Collectrice (Avenue de l’Eu-
rope; N31) hëlt zënter Joren zou a belaascht d’Liewens-
qualitéit vu ville Mënschen an de Kordall-Gemengen am 
Süde vum Land;
– de Minister fir Mobilitéit an ëffentlech Aarbechten huet 
a senger Äntwert op d’parlamentaresch Fro N° 3847 er-
kläert, dass d’Ënnertunnelung vum Streckenofschnëtt 
beim Lycée Mathias Adam eng Pist ass, déi schonn 2014 
an engem Dossier de synthèse ausgeschafft gouf;
– a senger Äntwert op d’Fro N° 7082 huet de Minister 
geschriwwen, dass eng Ënnerféierung vu besotem Stre-
ckenofschnëtt de Verkéier duerch d’Avenue de l’Europe zu 
gewëssen Auerzäiten definitiv méi fléissend géif maachen, 
ënnert der Bedingung, dass d’Rond-pointen hannendrun 
(Richtung Grenz) vergréissert ginn.
Aus dëse Grënn invitéiert d’Chamber vun den Deputéier-
ten d’Regierung,
– d’Entscheedung ze fällen, fir en Tunnel ënnert dem 
Rond-point beim LMA ze bauen a weider baulech Mooss-
namen op der N31 souwéi verkéierstechnesch Mooss-
namen op der N5 ze huelen, fir d’Traficsituation ze 
verbesseren.
(s.) Marc Goergen.

Motion 3
D’Chamber vun den Deputéierte stellt fest:
– De Minister fir Mobilitéit an ëffentlech Aarbechten hat 
am Joer 2016 op d’parlamentaresch Froen N° 2628 an 
N° 2337 geäntwert, dass de WiFi an den Zich sollt ge-
test ginn an op där Basis dat entspriechend Fuermaterial 
 wäert ausgewielt ginn;
– a senger Äntwert op d’Fro N° 1758 aus dem Joer 2020 
hat de Minister geschriwwen:
„Et ass geplangt, fir zukünfteg een Deel vun eisem Zuch-
material mat Wi-Fi ze ekipéieren. Heibäi mussen awer 
nach verschidde Funktionstester duerchgefouert ginn, 
soudatt et momentan nach net méiglech ass, fir kon-
kreet ze soen, ab wéini dëse Service kann an eisen Zich 
ugebuede ginn. Et sief awer an deem Zesummenhang 
bemierkt, datt d’Qualitéit vun enger WiFiVerbindung och 
vun enger gudder Netzofdeckung duerch de GSM-Reseau 
ofhängeg ass.“
– an der Äntwert op d’Fro N° 4863 aus dem Joer 2021 hat 
de Minister geschriwwen:
„D’Méiglechkeet, fir WiFi am bestoenden Zuchmaterial 
nozerëschten, gouf effektiv analyseiert, wouropshin awer 
decidéiert gouf, fir Wi-Fi an enger éischter Phas just an 
den neien Automotricë vun de Serien 2400/2450, dei 
progressiv tëschent 2023 an 2025 a Betrib geholl ginn, 
unzebidden. [...] Laanscht d’Zuchstrecken ass d’Eisebunn 
ofhängeg vum Fortschrëtt an der Netzversuergung duerch 
déi ëffentlech Operateuren.“
– an der Äntwert op d’Fro N° 5139 vum leschte Joer huet 
de Minister Erklärunge geliwwert, op wéi enge Plazen am 
Land eng stabill Wi-Fi-Verbindung haut scho méiglech 
wier;
– am Joer 2022 existéiert an den Zich vun den CFL nach 
ëmmer kee funktionéierende WiFi an de Projet N° 41 
(veuillez lire: de Projet N° 42) vun den lnfrastrukturprojete 
gesäit eng weider Etüd a Pilotprojete vir, fir eng stabill 
WiFiVerbindung an den Zich ze erméiglechen.
Aus dëse Grënn invitéiert d’Chamber vun den Deputéier-
ten d’Regierung,
– op deene Strecken, wou et Stand haut méiglech ass, 
endlech déi néideg Moossnamen ze ënnerhuelen, fir de 
WiFi an den Zich vun den CFL ze realiséieren.
(s.) Marc Goergen, Sven Clement.
M. Sven Clement (Piraten) | Ganz gutt!
M. Fernand Etgen, Président | Merci, Här Goergen. 
A leschten ageschriwwene Riedner ass den hono-
rabelen Här Marc Lies. Här Lies, Dir hutt d’Wuert.
M. Marc Lies (CSV) | Merci, Här President, fir 
 d’Wuert. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, bon, ech 
mengen, fir d’éischt och dem Chantal Gary e ganz, 
ganz décke Merci fir déi wierklech sober, propper 
an detailléiert Presentatioun vun dësen 52 Projeten. 
Si huet, mengen ech, eng ganz flott an och eng ganz 
interessant Presentatioun gemaach – op all Detail 
konnt een net agoen – an awer trotzdeem dat ganz 
detailléiert presentéiert. Dofir dem Chantal Gary nach 
eng Kéier e ganz, ganz décke Merci.
Bon, wéi den Här Kaes gesot huet, wollt ech spezi-
fesch op deen een oder deen anere Projet am Süd-
weste vun der Stad agoen. Ech wëll awer och hei 
direkt viraus soen, datt déi 52 Projeten uechtert 
d’ganzt Land, déi hei presentéiert gi sinn, natierlech 
alleguerte wichteg sinn, an all Secteur an all Beräich 
duerfir wichteg fir d’Weiderentwécklung vun eisem 
Land ass, wat schonn eng Partie Riedner och viru mir 
elo gesot hunn. Dofir och vun eiser Säit aus, vun der 
CSV, alleguerten deene Leit, deene Servicer, deene 
Büroen, déi an Zukunft un der Ausaarbechtung vun 
dëse Projete schaffen, elo schonn e ganz, ganz décke 

Merci fir hir Aarbecht, déi se hei maachen. Well et ass 
wichteg fir d’Weiderentwécklung vum Grand-Duché, 
fir déi Projeten alleguerten an deenen nächste Joren 
och kënnen ëmzesetzen.
Elo just e puer Wuert, Här President, Här Minis-
ter, wann Der erlaabt, zum Südweste vun der Stad 
Lëtze buerg, wou momentan ganz, ganz vill Aktivitéit 
ass mat engem Quartier Cloche d’Or oder Ban de 
 Gasperich respektiv awer och enger Zone d’activité 
Howald, wou extreem vill Infrastrukturaarbechten 
à ce stade ënnerwee sinn. Bon, hei an dësem Projet 
ass de Quartier Midfield, wou eng Iwwerdeckelung 
iwwert d’Diddelenger Autobunn, also iwwert d’A3, 
an deenen nächste Jore soll etudiéiert an dann och 
 duerno ëmgesat ginn.
An deem ganze Beräich, bon, nieft der Beetebuer-
ger Zuchstreck, wou och de Rippage elo virun e puer 
 Woche war vun där impressionnanter Bréck, déi iw-
wert d’Diddelenger Autobunn gedréckt ginn ass, sinn 
awer och Tramsaarbechten ënnerwee.
Dann de Pôle d’echange, d’Gare périphérique, wat e 
ganz, ganz wichtege Pôle ass, wat den Zuchverkéier 
an d’Zuchverbindungen ugeet, deen amgaang ass, 
ëmgesat ze ginn.
Do ass dann och den Echangeur Hesperange, deen an 
deenen nächste Jore soll a muss gebaut ginn. Do ass 
dann och den Ëmbau vum Rond-point Gluck, deen an 
deenen nächste Jore soll a muss gemaach ginn.
Duerfir, Dir gesitt, do sinn eng ganz Partie Projeten, 
déi an dësem Eck an deenen nächste Jore wäerten 
entstoen. Net ze vergiessen natierlech och alles, wat 
de Stroossebau ugeet, de Contournement d’Alzingen, 
wou ech och dem Minister da stellvertriedend fir de 
Conseil de Gouvernement wëll Merci soen, datt virun 
e puer Wochen dann och den definitiven Tracé vun 
dësem Contournement d’Alzingen fixéiert ginn ass.
Den eenzege Bemoll, deen ass dat Finanzéierungs-
gesetz, dat nach net gestëmmt ass. Mee ech mengen, 
mir sinn do awer och gudder Hoffnung, datt an 
deenen nächste Méint do äifreg dru geschafft gëtt, 
soudatt d’Finanzéierungsgesetz och schnellstméig-
lech hei an der Chamber kann deposéiert an och vo-
téiert ginn.
Duerfir, Dir gesitt, et sinn eng ganz Partie Projet-
 en, déi an deem Eck sinn. Bon, ech mengen, wat 
d’Weider entwécklung dann dee Moment an dësem 
Quartier an awer och an dem Südweste vun der Stad 
Lëtzebuerg ugeet, ass et wichteg, datt dës Projeten 
ëmgesat ginn.
Bon, ech mengen, wat d’Projeten ugeet, wëlle mer 
als CSV, dat huet och scho mäi Kolleeg den Aly Kaes 
gesot, konstruktiv mat dru schaffen, fir dann eebe bei 
de jeeweilege Projeten, wann et méiglech ass, even-
tuell um lokale Plang, do deen een oder deen anere 
Coup de main ze ginn, fir datt dës Projete kënnen ëm-
gesat ginn.
A wann ech soe „konstruktiv“, da wëll ech just der 
Madamm Cecchetti widderspriechen, déi virdru gesot 
huet, datt eng Partie CSV-Bauteministeren an deene 
leschte Jore verschidde Saache solle verhënnert hunn. 
Ech wëll just eng Kéier kuerz an den Historique goen: 
Et gouf zanter de 60er-Joren am Ganzen dräi CSV-
Bauteministeren, dat waren de Jean-Pierre Büchler, 
d’Madamm Erna Hennicot-Schoepges an de Claude 
Wiseler. An dee leschte Bauteminister, juste pour rap-
pel, dat war och dee Minister, deen dann awer der-
zou bäigedroen huet, datt den Deblocage stattfonnt 
huet, wat de Bau vum Tram hei an der Stad ugeet.
(Interruption)
An ech mengen, dat sollt een och emol eng Kéier 
ervir hiewen, datt eng Viraarbecht viru Jore geleescht 
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ginn ass. An ech mengen, och mam Modu 2020 si 
Viraarbechte geleescht ginn, fir genau dat kënnen 
ëmzesetzen. A mir sinn extreem dankbar, datt effek-
tiv dann och dës Regierung an dëse Bauteminister 
genau dat iwwerholl hunn an och ëmgesat hunn. An 
ech mengen, duerfir sti mer do, wou mer haut stinn, 
wat den ëffentlechen Transport, notamment hei an 
der Stad, ugeet, well och déi Viraarbecht viru Jore ge-
leescht ginn ass.
Erlaabt mer, Här President, just nach zwee Wuert ze 
soen. Wann ech soe „konstruktiv“, da mengen ech 
och konstruktiv. An an deene leschten Deeg, do hate 
mer och d’Méiglechkeet, zesumme mam Minister 
Bausch, souwuel an der Kommissioun wéi awer och 
hei an der Chamber, iwwert den Ausbau vum Tram, 
notamment um Houwald an der Rue des Scillas, ze 
schwätzen. Ech hat do déi eng oder déi aner Fro an 
awer och Suggestioun mat op de Wee ginn an der 
Kommissioun, an och de Claude Lamberty huet dat 
dës Woch nach eng Kéier gemaach. An an deene 
leschten Deeg sinn eng Partie Mailen, awer och eng 
ganz Partie Informatiounen hin an hier gaangen.
Ech wéilt de Minister do nach eng Kéier bieden, 
deenen zoustännege Servicer, dat heescht sou-
wuel Luxtram wéi awer och de Ponts et chaussées, 
mat op de Wee ze ginn, datt momentan ënnen, wat 
d’Ëmbauaarbechten an der Rue des Scillas ugeet, e 
gewëssene Knuet entstanen ass, well extreem vill Aar-
bechte beieneen amgaang sinn, ëmgesat ze ginn. An 
dee Knuet, deen ass relativ important à ce stade, den 
Här Lamberty hat et scho gesot. Ech hat och drop hige-
wisen, datt notamment den Tennisclub, deen  doënnen 
an der Rue des Scillas ass, an deenen nächste Méint, 
wann d’Infrastrukturaarbechte virugefouert ginn, guer 
keng Méiglechkeet vun Emplacementer méi fir déi Leit 
huet, déi bäikommen, fir hir Kanner ze deposéiere res-
pektiv och nees sichen ze kommen.
Duerfir, Här Minister, wär et wichteg ... Bon, ech weess, 
datt den Här von der Marck vu Luxtram ganz, ganz 
ferm op de Gas dréckt, wat den Ausbau vun der Tram-
streck ugeet. Et ass wierklech e Knuet do an dee muss 
zwësche Ponts et chaussées a Luxtram geléist ginn, 
notamment wat dann d’Assise vum Tram direkt nieft 
dem Tennis Houwald ugeet. An ech hat net méi spéit 
wéi de Mueren och mat engem Proprietär geschwat, 
deen eng Parzell direkt adjacent vum Tennisclub Hou-
wald huet, fir eventuell e provisoresche Parking do ze 
amenagéieren.
Duerfir, Här Minister, et wär gutt, fir nach eng Kéier 
do Récksprooch ze halen. Muer ass och eng Entrevue 
tëscht Luxtram, Ponts et chaussées an och Vertrieder 
vun der Gemeng Hesper, fir dee Knuet, deen nach do 
ass, wat d’Accèsen op déi jeeweileg Parzellen ugeet, 
ze léisen. Duerfir, wann eis Ponts et chaussées do 
kéinten behëlleflech sinn, well dee Proprietär vun där 
Parzell, wéi ech elo just gesot hunn, wär disposéiert, 
fir seng Parzell wärend e puer Méint à disposition ze 
stellen, fir e Parking provisoire do ze amenagéieren, 
en attendant datt eng final Léisung fonnt gëtt, wou 
dann d’Gemeng Hesper och amgaangen ass, eng 
Modification ponctuelle vum PAG ze maachen, fir e 
Parking kënnen ze amenagéieren à proximité vum 
Tennisclub Houwald.
Dat gesot, wëll ech alleguerten deenen, déi hei un 
dëse Projete matschaffen, nach eng Kéier e ganz, 
ganz décke Merci soen, och dem Minister sengen 
Ekippen e ganz, ganz décke Merci. An, wéi scho ge-
sot, d’CSV wäert dann och dës Motioun vun dëse 
Grands projets d’infrastructure matdroen a matstëm-
men.
Merci.
Plusieurs voix | Très bien!

M. Fernand Etgen, Président | Merci villmools, Här 
Lies.
D’Regierung huet d’Wuert, den Här Minister fir 
ëffent lech Bauten a Mobilitéit François Bausch.
Prise de position du Gouvernement
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Merci, Här President. Fir d’éischt e 
grousse Merci un d’Madamm Gary fir deen ausféier-
leche schrëftlechen a mëndleche Rapport zu deenen 
iwwer 50 Projeten. Dat war jo net esou einfach, och 
well se esou villfälteg sinn: am Déifbau, am Héichbau, 
also all méiglech Saache sinn hei mat dran.
An ech géif och vläicht am Ufank direkt hei an der 
Chamber, an der Plenière, wëlle soen, wat ech an der 
Kommissioun gesot hunn: De Fait, datt mer esou vill 
Projeten hunn, dat ass natierlech, well d’Regierung 
vill wëllt investéieren. Do sinn och ganz vill grouss 
Projeten derbäi, mee Dir gesitt awer, et sinn der 
och eng ganz Rei derbäi, wat net dat ass, wat ee ka 
grouss Projeten nennen. Duerfir sinn et der awer och 
52. Dat ass bis elo effektiv e Rekord, wéi et schonn hei 
gesot ginn ass, zënter datt mer déi Motioun hei an 
der Chamber maachen, also dee Wee gewielt hunn, 
fir der Regierung Autorisatiounen ze ginn, fir Saachen 
ze bauen.
An ech mengen awer, datt et duerfir un der Zäit ass, 
sech eng Kéier ze ënnerhalen iwwert dee Seuil vun 10 
Millioune respektiv vu 40 Milliounen. Deen ass zënter 
2008 net méi ugepasst ginn. A wa mer wëlle verhën-
neren, datt mer op eemol awer nu wierklech all kleng 
Aarbechten op eemol op där Lëscht hunn, zumin-
dest bei de Projete vun iwwer 10 Milliounen, dann, 
mengen ech, wär dat adaptéiert.
D’Regierung wäert eng Propos do maachen. Ech 
mengen, ech hat an der Kommissioun och gesot, mir 
wäerten Iech och nach Berechnunge maachen, wéi 
d’Präisser sech entwéckelt hunn iwwert déi lescht 
14 Joer, da kann een dat och alles novollzéien. An 
ech sinn dankbar, well et schéngt jo esou ze sinn, 
datt awer jiddwereen där Meenung ass. Dat betrëfft 
souwisou net méi dës Legislaturperiod, wa mer eng 
Ännerung virhuelen, mee dat betrëfft déi nächst 
Legis laturperiod, also no de Walen. Déi nei Regie-
rung muss sech dann domadder zurechtfannen. Mir 
maachen donc och schonn eng Aarbecht da fir déi nei 
Regierung.
Dat gesot, ass et awer richteg, datt mer Rekordinves-
tissementer hei am Land am Moment hunn. Dat ass 
natierlech wichteg, fir Lëtzebuerg ze moderniséieren 
an deenen eenzelnen Infrastrukturberäicher. Ob et 
am Stroossebau oder am Beräich vum ëffentlechen 
Transport ass, ob et am schoulesche Beräich ass, am 
kulturelle Beräich, all déi Projeten, déi hei opgezielt gi 
sinn, dat si ganz villfälteger. Dat mécht, datt, well mer 
esou vill investéieren, mer Lëtzebuerg weider gutt 
opstellen, well eng gutt Infrastruktur ass d’Virausset-
zung, datt d’Land attraktiv ass an datt et och weider 
ka fonctionéieren an datt mer dee Wuelstand, dee 
mer hunn, och kënnen halen.
An natierlech bidde mer jo och iwwert déi Infra-
strukturen de Biergerinnen an de Bierger am Land 
och Déngschtleeschtungen un. Well mir kënnen na-
tierlech nëmmen Déngschtleeschtungen ubidden, 
wa mer och déi adequat Infrastrukturen hunn, fir se 
kënnen unzebidden. Also, wéi gesot, dat ass schonn 
e substanzielle Bäitrag, dee mer hei leeschten, fir 
d’Land ze moderniséieren.
Den zweete Punkt ass natierlech och, datt dat heite 
besonnesch gutt kënnt an där Phas, wou mer haut 
sinn. Mir sinn zwar net an enger Rezessioun, mee 
mir gesinn awer, datt de Wuesstum vum PIB e gutt 

Stéck zréckgaangen ass, an och fir d’nächst Joer sinn 
d’Prognosen net esou favorabel wéi déi Jore virdrun.
A virun allem an der Baubranche, do spiere se kloer, 
datt d’Commandëbicher net méi esou voll si wéi nach 
virun enger Zäit, a se sinn duerfir wierklech dankbar, 
datt de Staat weider vill investéiert, well dat hëlleft, 
zumindest déi Lacunnen opzefëllen. An dat ass dann 
och e bësse mat den zweeten Objektiv vun deene 
ville Projeten, déi mer hei hunn. Op alle Fall, wann 
d’Baubranche dat heite gesäit, wat mer alles plange 
vun der ëffentlecher Hand hier, brauch se sech keng 
Suergen ze maachen, datt d’Commandëbicher méi 
kleng ginn.
Ech wëll dann agoen op e puer Froen, déi gestallt 
gi sinn am Zesummenhang mat enger Rei Projeten. 
Ech fänken u mam Här Kaes, deen eng ganz Rei Froe 
gestallt huet am Zesummenhang mat der N7, mat 
deene ville Projeten, déi op der N7 virgesi sinn.
Ech wëll em soen, datt bei der Closdellt Diskussioune 
lafen, fir d’Emprisen ze kréien. Dat ass dee wichtegste 
Punkt. Well mir si relativ prett um Niveau APD (ndlr: 
avant-projet définitif), fir do kënnen ze schaffen. 
Et ass eigentlech och virgesinn, datt deen Deel am 
éischte Lous vu 4,7 km tëschent dem Fridhaff a Rich-
tung Wemperhaart soll gebaut ginn. An deen ass 
am éischten Deel, also am éischte Lous. Dat heescht 
a priori, wa mer d’Emprisë séier kréien, da kann et 
sinn, datt d’nächst Joer d’Aarbechte schonn uginn. 
Mee et hänkt awer wäitgeeënd vun den Emprisen of.
An dann ass et och esou: Déi Brécken, déi mer elo maa-
chen op der N7, déi am Zesummenhang sti mat der B7, 
sinn natierlech all matgeduecht bei der Verbreederung 
vun der B7 op véier Spuere bis op de Fridhaff. Also, dat 
wär jo Schilda, wa mer géifen higoen a mir géifen déi 
Bréck renovéieren a mir géifen da soen: „An zwee oder 
dräi Joer oder duerno baue mer se aus.“ Ech mengen, 
mir wäerten dat elo schonn esou plangen – hei si mer 
och nach am Etüdestadium –, datt dat virgesinn ass. 
A mir wäerten dat souguer nach e bëssen updaten, 
well do kommen och nach déi ganz Iwwerleeungen 
dran am Zesummenhang mat der Nordstad, déi ganz 
Saachen, déi mer virgestallt hunn am Kader vum Plan 
national de mobilité mat der Nordstad.
Bon, dann ass eng Fro gestallt ginn – ech mengen, 
et war den Här Weber – zu der Nordstreck, der Eise-
bunnsstreck, datt mer déi misste relativ zügeg och vun 
Ettelbréck Richtung Ëlwen op zwee Gleiser bauen. Do 
wëll ech just soen: Natierlech ass dat alles méiglech, 
mee ech wëll vläicht eng Kéier un d’Historie erënneren, 
firwat déi Streck haut esou verleeft, wéi se verleeft. Do 
gëtt et en historeschen Hannergrond, an dee läit do-
ranner, datt ursprünglech, wéi déi Streck sollt gebaut 
ginn – dat ass scho ganz, ganz laang hier! –, du sollt 
se am Fong iwwer Dikrech an da riichterop goen. Dat 
wär dee logeschsten Tracé gewiescht, well dee wär vill 
méi duerch Däller gaangen. Dikrech wollt deemools 
net ugeschloss ginn an deem Mooss, an dunn ass deci-
déiert ginn, eeben deen Tracé ze wielen, dee mer haut 
historesch hunn.
Dir wësst awer, wat dat bedeit, wann Der deen op 
zwee Gleiser ausbaut. An do schwätzen ech net vun 
deem Stéck, wou laang gemengt ginn ass, déi Vëlos-
pist géif elo dat zweet Gleis onméiglech maachen, 
also vu Clierf op Ëlwen, mee ech schwätzen éischter 
vu virdrun, déi vill Tunnellen, déi mer virdrun hunn, 
an déi komplizéiert Streckeféierung – dat heescht, 
wann een dat eng Kéier wëllt maachen.
Mee ech mengen net, datt dat à ce stade schonn 
noutwendeg ass. À ce stade musse mer mol d’Mo-
derniséierung vun der ganzer Nordstreck, haapt  - 
sächlech d’Gare Ettelbréck, fäerdegkréien an   deem  - 
 ent sprechend och nach eng Rei Saachen an der Gare 
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Lëtze buerg. A wann dat bis fäerdeg ass, wäerte mer 
d’Capacitéit nach eng Kéier kënnen déck eropsetze fir 
den Zuch an den Norden.
Mee wa sech awer an Zukunft eng Kéier sollt eraus-
stellen, datt een dat wëllt oder soll maachen, da soen 
ech Iech, dat gëtt net esou einfach, fir déi Streck ze 
bauen, se op zwee Gleiser ze bauen, mat deene villen 
Tunnellen, déi Der do hutt! Wann Der gesitt, wat an 
engem Tunnel scho fir Schwieregkeete waren, kënnt 
Der Iech virstellen, wat dat bedeit, wann Der do 
weider fuert. Dat heescht, do muss een da scho méi 
eng fundamental Iwwerleeung féieren, wéi een dat 
wëllt maachen. Mee bon, Dir hutt awer Recht: Wann 
et noutwendeg ass, soll et eng Kéier gemaach ginn.
Da wollt ech just der Madamm Cecchetti eppes soen. 
Ech wollt am Fong net drop agoen, mee wéi ech se 
hei héieren hunn a wéi se hei elo dee Plang gewisen 
huet vu Käerjeng, do muss ech awer soen, do hunn 
ech awer e bësse missen de Kapp rëselen, soen ech 
Iech ganz éierlech. Well dat, wat Der hei gewisen 
hutt, an dat, wat zënter haut zu Käerjeng geschitt, 
beim beschte Wëllen, fir do ze maachen, wéi wann 
do de Bësch géif ofgeholzt ginn! Do ginn, wann et 
normal geet, wann et gutt geet, zwee Beem ewech-
geholl. Zwee! Ganzer zwee! Wann et schlecht geet, 
fënnef!
(Interruption par Mme Myriam Cecchetti)
Fënnef! An, jo, Madamm Cecchetti, da lauschtert och 
elo no, wann ech Iech déi Erklärunge ginn! Dat wär 
vläicht net esou schlecht, da kënnt Der och Äre Leit 
dat ...
(Brouhaha)
... den Owend matdeelen. Also, zwee Beem, wann et 
gutt geet, wann et schlecht geet fënnef, ginn ewechge-
maach. Déi ginn ewechgemaach, well eng Gasleitung 
fir Luxguard do muss verluecht ginn, am Zesummen-
hang natierlech mat deem CR, deen do ass. Also, elo ze 
behaapten, de Fait, datt mer zwee – oder loosse mer 
da soen tëschent zwee a fënnef – Beem ewechhuelen, 
gläichzestelle mat der Ofholzung vum hallwe Bësch, 
dat fannen ech e bëssen umoossend!
An duerfir ass dat, wat an deem Communiqué steet, 
deen Der hei zitéiert hutt, carrement falsch. Dat, wat 
d’nächst Woch – wann et dann d’nächst Woch ass, dat 
ass emol guer net sécher, ob dat d’nächst Woch ass – 
virun de Geriichter um Fong plädéiert gëtt, dat ass jo 
net wéi dat, wat dës Woch geschitt ass. Dës Woch ass e 
Referé probéiert gi vun e puer Leit, déi Dir gutt kennt, 
fir déi doten Aarbechten, fir déi Gasleitung ze verleeën, 
ze stoppen. An dee Referé, wëll ech Iech soen, deen 
ass verluergaangen, an ech kommen och nach do-
robber zréck.
Mee déi Wëldbréck, déi Der domat wëllt an Zesum-
menhang bréngen, déi huet mat deem Chantier hei 
wierklech näischt ze dinn. An där Autorisatioun, déi 
d’Stroossebauverwaltung vum Environnement kritt 
huet, do sinn effektiv dräi Saachen dran, dat ass 
d’Urs prongsautorisatioun: Do ass dran, datt ee kann 
eng Wëldbréck bauen, do ass dran, datt een den CR 
kann ofsenken, an do ass dran, datt d’Gasleitunge 
kënne verluecht ginn. Or, dat, wat hei elo geschitt, 
dat ass, datt Gasleitunge verluecht ginn, an dat huet 
mat der Wëldbréck strictement näischt ze dinn!
A fir de Rescht, bon, do si verschidde Leit, déi Dir, wéi 
gesot, gutt kennt, déi kloe jo de Moment géint alles, 
déi hu gemengt, si missten och dogéint kloen. Da 
sollen d’Geriichter entscheeden, ob dat richteg oder 
falsch ass.
Dat, wat ech awer hei wëll soen a wat ech awer wierk-
lech net akzeptéieren, dat ass: Mir sinn an engem 
Rechtsstaat, an natierlech huet jiddwereen d’Recht, 

net averstanen ze si mat eppes. Jiddwereen huet 
d’Recht ze manifestéieren, Petitiounen ze maachen, 
ze kloen. Mee wann d’Geriicht awer bis decidéiert 
huet, wéi dat d’lescht Woch geschitt ass par rapport 
zu där Autorisatioun an zu deenen Aarbechten, déi 
elo gemaach ginn, an do ass am Referé eng Deci-
sioun geholl ginn, da wär ech frou, wa mer eis och 
alleguer eens wären, zumindest hei an der Cham-
ber – dobausse ka wéinst menger een nach denken, 
wat e wëllt, mee hei an der Chamber wär ech awer 
frou, wann d’Deputéiert sech eens wären –, datt de 
Rechtsstaat dach respektéiert ginn ass an datt mer eis 
alleguer och sollen dorunner halen! Méi wollt ech do-
madder net soen ...
M. Fernand Etgen, Président | Här Bausch, erlaabt 
Der, datt d’Madamm Cecchetti Iech nach eng Fro do-
zou stellt?
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Selbstverständlech.
Mme Myriam Cecchetti (déi Lénk) | Et ass net rich-
teg, wat Dir sot. Den 12. Dezember um néng Auer 
gëtt ... Jo, Dir kënnt grinsen an en An zoupëtzen, ech 
fannen dat respektlos, dat do!
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Madamm Cecchetti, ...
Mme Myriam Cecchetti (déi Lénk) | Den 12. Dezem-
ber soll den ...
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | ... vu Respektlosegkeet mer dat vun 
Iech soen ze loossen ...
Plusieurs voix | O!
Mme Myriam Cecchetti (déi Lénk) | O jo, kommt, 
mir fuere virun! Den 12. Dezember um 9.00 Auer soll 
dat do gesprach ginn um Fong. An Dir hutt gesot, 
mir sollen d’Geriichter entscheede loossen. Majo, da 
kommt, mir loossen déi entscheeden! Well wann déi 
nämlech den 12. Dezember entscheeden, datt dat do 
net richteg ass, datt do ofgeholzt gëtt, wat maache 
mer dann? Peche mer d’Beem erëm un?
A mir sinn net ... Dat do huet näischt mat der Gaslei-
tung ze dinn. Et huet kee Mënsch gesot, déi dierft net 
verluecht ginn! Et waren zwou Saachen: Déi muss net 
duerch de Bësch geluecht ginn, déi hätt och kënnen 
anzwousch aneschters geluecht ginn. Firwat muss déi 
esou déif geluecht ginn? Et kommen aner Pläng, dräi-
mol sinn d’Pläng gewiesselt ginn. De Referé huet net 
gesot, datt am Fong d’Biergerinitiativ Onrecht huet, 
an Dir wësst dat ganz genau! Dir wësst ganz genau, 
datt Der hei eppes sot, wat net richteg ass! Um Referé 
gëtt et eebe keng Appellsméiglechkeeten an d’BIGS 
huet och net um Fong Onrecht kritt. Dat ass awer 
 i mmens wichteg!
A wann een hätt wëllen dat do elo respektéieren, 
dann hätt een, mengen ech, awer kënnen eng Woch 
waarden. An da kënnt Dir awer net zu de Bierger 
soen, si géifen Urteeler net respektéieren oder si 
géifen d’Geriicht net respektéieren, ...
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et 
des Travaux publics | Här President, wéi laang huet 
en Deputéierte Riedezäit, fir dertëschent Froen ze 
stellen?
Mme Myriam Cecchetti (déi Lénk) | ... well hei ass 
et Ponts et chaussées, déi dat net akzeptéieren!
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Ech weess net, wou d’Froen do elo 
nach alleguerte sinn.
M. Fernand Etgen, Président | Ech hunn d’Froen och 
nach net ze pake kritt.
Mme Myriam Cecchetti (déi Lénk) | Ma d’Fro ass, ...

(Hilarité)
... Dir sot „zwee Beem“. Sinn dat heiten zwee Beem?
(Mme Myriam Cecchetti montre un plan sur son portable.)
Une voix | Et gesäit een näischt.
Mme Myriam Cecchetti (déi Lénk) | Hei zielen 
ech ... Jo, ech misst et méi grouss huelen, ech hunn 
awer leider keng Projektioun. Also, do si méi wéi 
zwee Beem ofgeholzt ginn!
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Ech hu gesot „tëschent zwee a fën-
nef“. Här President, ...
(Interruption par Mme Myriam Cecchetti)
Mee dat hunn ech jo gesot! Här President, ech wëll 
der Madamm Cecchetti soen, datt dat, wat déi Bier-
gerinitiativ geklot huet um Fong, dat ass eng Klo 
géint déi Wëldbréck. An dat ass net eng Klo par rap-
port zu den Aarbechten, déi hei gemaach ginn.
Déi Aarbechten, déi hei gemaacht ginn, do huet 
déi Biergerinitiativ e Referé gemaach, well se fonnt 
huet ..., well se e Lien wollt maachen zu där Wëld-
bréck, déi awer net steet, a well se gesot huet, donc, 
well nach um Fong bei der Wëldbréck sollt tranchéi-
ert ginn an dat hei am Zesummenhang stéing, misst 
dat doten elo vum Geriicht verbuede ginn, datt déi 
Aarbechte kënnen ugefaange ginn, soss géif do e 
Fait accompli geschafe ginn. Or, dat huet d’Geriicht 
anescht gesinn an donc heescht dat, wann de Referé 
verluer gëtt, da kënnen d’Aarbechte gemaach ginn.
Fir de Rescht, mat der Wëldbréck, wien do Recht  
huet – déi gëtt jo elo net gebaut, am Moment souwi-
sou net –, soll dann d’Geriicht seng Aarbecht maachen 
an dat tranchéieren. Bon, fir mech ass dat domadder 
of geschloss. An déi Aarbechten, fannen ech, déi ginn, 
esou wéi et sech gehéiert, gemaacht, fir datt déi Gas-
leitung – et geet hei ëm d’Gasleitung – ka verluecht 
ginn.
Da wollt ech nach dem Här Engelen soen: Am Mëller-
dall, dozou hat en e puer Froe gestallt, do sollen déi 
Aarbechten ugangs 2023 ulafen. Dat ass esou virge-
sinn, soudass dat eigentlech eng gutt Nouvelle ass.
An ech wollt dem Här Goergen och soen, datt seng 
Propos, op der N31, um PED Péiteng, eppes ze maa-
chen, och am PNM 2035 esou virgesinn ass. Mir 
wëllen effektiv déi N31 als nei Achs stäerken, fir na-
tierlech den Transit, och méi Transit kënnen do opze-
huelen. Do gëtt et awer nach kee Projet, mee dat ass 
awer am Plan national de mobilité virgesinn, fir och 
an déi Richtung eppes ze maachen.
Dann zu der Rue des Scillas: Natierlech ginn ech dem 
Här Lies Recht, datt ee soll genau oppassen, wat an 
der Rue des Scillas geschitt, an datt ee muss alles 
maachen, fir an där schwiereger Situatioun de Bier-
ger esou vill wéi méiglech entgéintzekommen. Bon, 
a wann do Léisunge kënne fonnt gi fir provisoresch 
Parkingen, sou wäert ech menge Leit d’Instruk tioun 
ginn, datt se do solle ganz konstruktiv mat drun 
 erugoen an hëllefen, datt déi eppes kënne ginn.
Et geet jo drëms, datt mer dee Chantier, d’Nuisancen, 
esou kleng wéi méiglech halen, wëssend natierlech 
ëmmer – ech mengen, do si mer eis jo och all eens –, 
datt dat e ganz komplizéierte Chantier ass, well et 
gëtt jo net nëmmen den Tram gebaut, mee et gëtt 
eng Strooss verbreedert an et gëtt eng Baach ver-
luecht. Also, et si scho komplex Aarbechten, déi do 
gemaach ginn.
Déi gutt Nouvelle ass awer och, datt Enn 2023 schonn 
d’Testfaarte vum Tram fueren. Dat heescht, d’Leit 
hunn en Enn vum Tunnel a Siicht. Mir sinn elo De-
zember 2022, also wann alles ouni Schwieregkeeten 
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iwwert d’Bün geet, dann ass dee Chantier d’nächst 
Joer am Hierscht fäerdeg. Da gëtt d’Situatioun natier-
lech fir d’Leit eng vill besser wéi haut. Bon, en atten-
dant musse mer dat kucken.
Ech weess och, Dir hutt et jo gesot, et sinn eng Rei 
Reuniounen nach dës Woch, a meng Leit hunn, wéi 
gesot, vu mir Instruktiounen, fir ze kucken ze hëlle-
fen, datt dat esou optimal wéi méiglech opgestallt 
gëtt, fir d’Nuisancë fir d’Leit esou kleng wéi méiglech 
ze hale wärend där Zäit.
M. Fernand Etgen, Président | Här Bausch, erlaabt 
Der, datt den Här Halsdorf Iech eng Fro stellt?
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Jo, selbstverständlech.
M. Jean-Marie Halsdorf (CSV) | Ech hunn Iech elo 
gutt nogelauschtert. Dir hutt gesot, dass eng Léisung 
virgesinn ass, fir beim Rond-point Porte de Lama-
de laine de Verkéier besser ze féieren. Ech weess 
pertinemment, dass et do Pläng gëtt, fir eng Ënner-
féierung ze maachen. Dir hutt gesot, et wäre keng 
Pläng do, mee et gëtt Pläng! Wëllt Der op déi Solu-
tioun zréckgräifen oder wëllt Der eng aner Solutioun?
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Nee, nee, et gëtt nach keng Pläng. 
Ech hu just gesot, dass am Plan ...
M. Jean-Marie Halsdorf (CSV) | Dach, et gëtt Pläng. 
Et gëtt Pläng!
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Jo, nee, et gëtt ... Also, fir déi dote 
Strooss ëmzegestalten, do sinn et scho vill Pläng 
ginn, dat ass richteg, mee mam Plan national de mo-
bilité 2035, mat deem mer jo wëlle kucken, eeben 
den Transitverkéier aus den Uertschaften erausze-
kréien, hu mer nach nei Iddie materabruecht fir ze 
kucken, effektiv déi dote Strooss precisement ze not-
zen, fir Transit op déi eriwwer ze kréien.
Bon, da kann dat doten eng Variant sinn. Et muss ee 
kucken, wat dat Bescht ass elo och an där ganzer Phi-
losophie, déi mer do entwéckelen. Dir wësst jo och, 
datt mer am Kader vum Zuchausbau nach Iddien 
hunn, fir dee ganzen Eck, also Déifferdeng, Péiteng, 
Bascharage, soudatt ee muss kucken, wéi dat do ane-
neegräift. Mee et ass ganz kloer awer d’Zilsetzung, fir 
an déi dote Richtung ze goen.
Da sinn nach e puer Froe gestallt gi wéinst dem Projet 
NeiSchmelz zu Diddeleng. Bon, do si siwe Kulturinsti-
tuter virgesinn, déi sollen dra kommen. Ech mengen, 
dat ass e Projet, deen net nëmme fir Diddeleng, mee 
och fir d’Kultur an insgesamt fir d’Revalorisatioun 
vun deem Site ganz wichteg gëtt. De Policemusée 
do dran ze setzen, bon, dat war nach ni um Dësch. 
Ech wëll awer just soen, datt et net esou ass, datt de 
Police musée net scho Propose gemaach kritt huet. 
Et war eng Hal zu Miersch proposéiert ginn. Déi war 
 anscheinend net gutt genuch. 
Et muss ee sech awer och heiansdo vläicht iwwer-
leeën, wa Propose gemaach ginn, ob ee se net vläicht 
e bësse méi konstruktiv och ophëlt. Mee bon, dat ass 
awer net mäi Projet. Ech setze just dat ëm, wat ech 
vun den eenzelne Ministeren, déi dann de Ressort 
hunn, gesot kréien, also wat déi gäre maachen. Op 
alle Fall war dat op der NeiSchmelz bis elo nach ni en 
Theema an ech mengen och net, datt bei deem, wat 
alles do virgesinn ass, do iwwerhaapt nach Plaz ass, 
fir esou eppes ze maachen. Dat geséich ech ganz, 
ganz schwéier, op alle Fall, wann ech gesinn, wat alles 
do soll hikommen.
Här President, ech wollt ofschléissend e grousse 
Merci soe fir déi ganz breet Zoustëmmung zu all 

deene Projeten. An da wënschen ech da mengem No-
follger bonne Chance, fir se all ze realiséieren!
Merci.
Plusieurs voix | Très bien!
M. Fernand Etgen, Président | Merci, Här Bausch. 
An da Parole après ministre fir den Här Goergen.
M. Marc Goergen (Piraten) | Merci, Här President. 
Här Bausch, ech hunn d’Zuelen nach eng Kéier eraus-
gesicht, wou Der virdrun derzwëschent geschwat hat. 
An zwar ass et aus enger Question parlementaire, déi 
nach méi nei ass wéi eis, vum Här Paul Galles vum 
 Januar 2022. Am Moment hutt Der 40 Gebaier mat So-
lar- an 19 mat Solarthermieanlage vun 1.500 Gebaier.
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Jo.
M. Marc Goergen (Piraten) | Dat mécht 4 % laut 
Ärer Äntwert op déi Question parlementaire, vun de 
Parkplazen net ze schwätzen. Vun den Heizunge war 
d’Fro, do hutt Der zwar intelligent geäntwert, fir keng 
Zuele mussen ze soen, d’Majoritéit vun den Heizunge 
géif nach mat fossiller Energie fonctionéieren. Dofir 
hunn ech virdrun de Punkt gemaach, dass ech frou 
sinn, dass en Ëmdenke kënnt an dass mer méi wéi 
4 % Solar op den Diecher vun dem Staat kréien.
Merci.
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Dir hutt och, wann Dir interesséiert 
sidd: Mir kruten eng Kéier an der Chamberskommis-
sioun – ech weess net, ob Der deemools do waart – vu 
Bâtiments publics eng ganz detailléiert Bestandsopnam 
presentéiert, mat all de Gebaier, déi Der elo opgezielt 
hutt, déi 1.000... Dat kléngt jo elo natierlech extreem 
dramatesch, wann een da seet, 4 % dovunner, mee 
do hat Der och d’Altersstruktur vun de Gebaier an och 
wéini wat gebaut ginn ass, an da musst Der dat jo ver-
gläichen, Här Goergen, mat dem Zäitraum, vu wéini un 
d’Solarenergie op den Haiser iwwerhaapt ugefaangen 
huet. Jo, da musst Der ...
(Interruption par M. Serge Wilmes)
Gelift? Wat sot Der do gär, Här Wilmes?
(Interruption par M. Serge Wilmes)
Si mer elo am Stater Gemengerot?
(Hilarité)
M. Fernand Etgen, Président | Ech fäerten, mir sinn 
elo net méi bei de Grands projets d’infrastructure.
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Här President, ech hu kee Problem, 
wann den Här Wilmes och nach eng Gemengerotssët-
zung hei wëllt weiderféieren.
M. Fernand Etgen, Président | Nee, mir si lo net méi 
bei dem Ordre du jour vun haut de Mëtteg an den 
Ordre du jour vun haut de Mëtten sinn d’Grands pro-
jets d’infrastructure!
M. Sven Clement (Piraten) | Dir waart jo och emol 
an deem Gemengerot, Här Bausch.
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Jo, ben, ...
(Interruption)
Gelift?
Une voix | Sidd dach e bësse flexibel, Här Minister!
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Ech si flexibel. Also, ech hu gutt Zäit, 
ech hunn den Owend näischt vir an ech hunn ...
(Hilarité)
Ech sinn den Owend ... Wann Dir och esou gutt Zäit 
hutt, da kënne mer nach e bësse weiderfueren, kee 
Problem.

Nee, Här President, ech hu just ... Nach ee Saz, da 
schléissen ech domadder of. Ech wëll d’Deputéiert 
net ze vill ophalen. Wéi gesot, et brauch een nëm-
men dat ... dat Dokument, dat ass nach erofluedbar 
bei der Chamber, da kann ee sech dat do ukucken, 
da gesäit een d’Altersstruktur vun de Gebaier an da 
gesäit een, datt dat, wat mer maachen a wat d’Bâti-
ments publics mécht, zënter datt et Méiglechkeete 
gëtt, fir Solaranlagen op en Daach ze leeën, eigent-
lech eng ganz gutt Aarbecht ass. Déi wäerte mer 
kënne beschleunegen an den nächste Joren duerch 
de Fait, datt mer och vill Neies bauen a well mer och e 
grousse Programm hunn, fir kënnen ze investéieren.
Merci.
M. Fernand Etgen, Président | Merci villmools dem 
Här Minister fir déi zousätzlech Prezisiounen. D’Dis-
kussioun ass elo ofgeschloss.
Motions
Mir mussen dann nach zum Vott vun de Motioune 
kommen.
Motion 1
Fir d’éischt déi Motioun, déi vun der Madamm Chantal 
Gary deposéiert ginn ass. Kënne mer dës Motioun à 
main levée ofstëmmen? Wien d’accord ass, soll d’Hand 
an d’Luucht hiewen!
Une voix | Nee, nee!
M. Fernand Etgen, Président | Nee, de Vote électro-
nique ass gefrot.
Vote sur la motion 1
Da komme mer zum Vott vun dëser Motioun. Mir 
maachen de Vote par procuration. De Vott ass ofge-
schloss.
Dës Motioun ass bei 58 Jo-Stëmmen an 2 Abstentiou-
nen ugeholl.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt épouse 
Kemp (par Mme Diane Adehm), MM. Emile Eicher (par 
Mme Octavie Modert), Félix Eischen, Paul Galles, Léon 
Gloden, Jean-Marie Halsdorf, Mme Martine Hansen,  
MM. Max Hengel, Aly Kaes, Marc Lies, Mme Elisabeth 
Margue, M. Georges Mischo, Mme Octavie Modert, 
MM. Laurent Mosar, Gilles Roth, Jean-Paul Schaaf, Marc 
Spautz, Serge Wilmes, Claude Wiseler et Michel Wolter ;
MM. Guy Arendt (par M. André Bauler), André 
 Bauler,  Gilles Baum, Mme Simone Beissel, MM. Frank 
 Colabianchi, Fernand Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, 
Mme Carole Hartmann, MM. Pim Knaff, Claude Lamberty 
(par Mme Carole Hartmann) et Mme Lydie Polfer ;
Mme Simone Asselborn-Bintz, M. Dan Biancalana,  
Mmes Tess Burton, Francine Closener (par M. Yves 
 Cruchten), MM. Yves Cruchten, Mars Di Bartolomeo,  
Mme Cécile Hemmen, M. Dan Kersch, Mme Lydia Mutsch 
et M. Carlo Weber ;
Mme Semiray Ahmedova, M. François Benoy (par  
Mme Djuna Bernard), Mmes Djuna Bernard,  Stéphanie 
Empain, Chantal Gary, M. Marc Hansen, Mme Josée 
 Lorsché, M. Charles Margue et Mme Jessie Thill ;
MM. Jeff Engelen, Fernand Kartheiser, Fred Keup et Roy 
Reding (par M. Fernand Kartheiser) ;
MM. Sven Clement et Marc Goergen.
Se sont abstenues : Mmes Myriam Cecchetti et Nathalie 
Oberweis.
Motion 2
Da kéime mer zur Motioun Nummer 2, déi vum Här 
Marc Goergen deposéiert ginn ass, an där gefrot 
gëtt, eng Entscheedung ze huelen, fir en Tunnel ën-
nert dem Rond-point beim LMA ze bauen. Wëllt nach 
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een d’Wuert zu dëser Motioun ergräifen? D’Madamm 
Chantal Gary.
Mme Chantal Gary (déi gréng), rapportrice | Merci 
fir d’Wuert a merci fir d’Motioun. Jo, ech géif propo-
séieren, déi heiten de Moment nach net unzehuelen. 
Wéi den Här Minister elo grad gesot huet, ass et en 
vue am PNM an do misste fir d’éischt Etüde gemaach 
ginn an et ass eeben aktuell ze fréi, fir elo do eng Ent-
scheedung ze treffen. Dat heescht, et ass besser, mir 
waarden déi Etüden of, an da kënne mer gären nach 
eng Kéier iwwert déi Streck schwätzen.
Merci.
M. Fernand Etgen, Président | Merci, Madamm 
Gary. Da freet nach den Auteur vun der Motioun 
d’Wuert. Nee, fir d’éischt den Här Wolter Michel op-
grond vun dem Wonsch vum Här Goergen.
M. Michel Wolter (CSV) | Här President, dann ass 
dem Här Goergen säi Wonsch mir Befeel.
Plusieurs voix | O!
M. Fernand Etgen, Président | Hien ass den Auteur 
vun der Motioun.
M. Michel Wolter (CSV) | Ma jo, ma jo. Also, Här Pre-
sident, a mengen Aen ass déi Motioun hei eigentlech 
d’Spigelbild vu villen Aspekter, wéi mer Politik hei 
zu Lëtzebuerg bedreiwen, well de Problem am Süd-
weste vum Land, wat d’Verkéiersféierung am moto-
riséierten an net motoriséierte Verkéier ubelaangt, 
dee besteet net an engem Rond-point, mee e besteet 
eigentlech an engem nationale Konzept, dat sech da 
regional a lokal ëmsetze loosse soll. Dat heescht, eng 
Decisioun ze huelen, fir hei e Rond-point ze bauen, 
bréngt eigentlech iwwerhaapt näischt an där dach 
weesentlech méi grousser Problematik, wéi mer an 
Zukunft d’Verkéiersgestaltung am Südweste vum 
Land wëlle maachen.
De PNM gëtt eng ganz Rei vun Äntwerten, muss ech 
wierklech soen. Ech hunn dat ëfters scho gesot, dass 
et a mengen Aen en Dokument ass, dat eng ganz Rei 
vun Äntwerte gëtt, mee et hänkt awer dervun of, wéi 
een et ëmsetzt. Et huet net ganz vill Sënn, fir e Plan 
national de mobilité 2035 ze maachen, an deem eng 
ganz Rei Saache fir déi Géigend vum Land stinn, an 
dann awer an der Exekutioun an deenen eenzele Res-
sortministèren eigentlech net virunzekommen.
An ech soen, fir déi Regioun do stinn dräi, véier Saa-
chen am PNM, déi richtungsweisend wieren, wa se 
da bis 2035 ëmgesat wieren. Dat eent, dat ass den 
Ausbau vun der Collectrice du Sud op véier Spuere 
Richtung Grenz vun der Biff un. Dozou gehéiert dee 
Rond-point, fir déi Leit, déi sech net esou an deem 
Eck erëmkennen, mee genausou, wéi an der Question 
parlementaire beäntwert, bréngt et näischt, fir eng 
Unterfürung ënnert engem Rond-point ze maachen, 
wann een déi zwee Rond-pointen hannendrun an 
déi dräi Saache virdrun net esou gestalt, dass et do 
fléisst. Da verlagert een de Problem eigentlech just 
ëm 100 oder ëm 150 Meter.
Et gëtt en zweete ganz wichtege Punkt fir deen Deel 
vum Eck, deen zwar schonn net méi an eisem läit, dat 
ass d’Entrée vun Esch. D’Sortie vun der Collectrice bei 
der Entrée vun Esch an d’Neigestaltung dovunner 
huet e weesentlechen Impakt op d’Verkéiersgestal-
tung am Südweste vun eisem Land, d’Kombinatioun 
also vun deenen doten zwou Mesuren.
Da kënnt eng drëtt Mesure derbäi, an dat ass d’Ëmset-
zung vun deem, wat ech entre-temps, no deenen neie 
Pläng, déi komm sinn, net méi de „Contournement vu 
Käerjeng“, mee eng „Ortsverbindungsstrooss am Süd-
westen“ nennen, well de Plang nämlech doduerch sub-
stanziell modifizéiert ginn ass, dass den Haneboesch 

soll matugeschloss ginn un déi Strooss an domadder 
eng konsequent Entlaaschtung vun dem Schwéierver-
kéier duerch d’Uertschaften Déifferdeng, Nidderkuer, 
Péiteng, Käerjeng, Suessem an esou weider.
Duerch de Fait, dass déi dräi Saachen zesumme géife 
gestalt ginn a mat engem véierten neie Projet, deen 
och am PNM dran ass, nämlech d’Verleeung vun 
enger direkter Zuchverbindung vun Déifferdeng iw-
wer Käerjeng an d’Stad, déi dann och an deem Deel 
vum motoriséierten ëffentleche Verkéier eng sub-
stanziell Reduktioun vun de Farzäite vun de Leit ëm 
schätzungsweis zéng bis 15 Minutte Richtung Stad 
an owes heem géif mat sech bréngen. Doduerch léise 
mer de Knuet, dee mer am Südwesten hunn.
Da kënnt natierlech nach derbäi, dass mer da Rich-
tung Dippech musse weider reduzéieren, mee déi 
véier Punkten hei, déi sinn intelligiblement zesum-
megestréckt fir sécherzestellen, datt, wann ee gären 
hätt, dass net 30.000, 35.000 Autoen all Dag duerch 
d’Uertschafte weiderfueren, datt, wann ee gären hätt, 
datt, wann eng Strooss zou ass an der Allerhellege-
vakanz, dann an engem ganzen Deel vum Land den 
Auto net méi vijenzeg an hannerzeg kënnt an d’Leit 
bis zu enger Stonn brauchen, fir zwee Kilometer ze 
maachen.
Et sinn déi Mesuren, déi alleguerten zesummen hëlle-
fen. An dat, wat hei ass, dat ass e ganz klengen Deel, 
deen awer nëmmen eppes bréngt – dofir kënne mer 
déi Motioun hei stëmmen –, well et en Deel ass vu 
ganz ville Saachen. Mee si bréngt individuell näischt, 
wa se net an e Konzept passt, dat awer um Dësch 
elo läit. Dat muss ech wierklech soen, d’Konzept läit 
um Dësch. Mee de grâce, Här Minister, de grâce, Dir 
Dammen an Dir Hären an der Regierung, do kënnt 
Der, Här Minister, nach villes maachen, ier Der Ärer 
Wee gitt.
Dir hutt dat jo elo gesot: Dir kënnt nach villes maa-
chen. Dir kënnt souguer an engem Dossier, deen eis 
hei zu enger ganzer Rei ganz staark um Häerz läit, 
virun deenen nächste Walen nach Decisiounen hue-
len, déi richtungsweisend sinn, fir dass mer nämlech 
endlech aus där drëtter Case vun néng Casen fir de 
Bau vun der Ortsëmgeeungsstrooss Käerjeng, dee 
säit 2018 hei an enger selwechter Prozedur wéi där 
heiter gestëmmt ginn ass, an an engem Projet de loi 
gestëmmt ginn ass, an déi véiert Case an dann an déi 
fënneft Case kommen an iergendwann eng Kéier an 
d’Realisatioun vun deem Ganzen.
An da wollt ech fir ofzeschléissen op Wonsch vun 
zwee vu menge Schäffen eng Kéier soen, datt de 
Bobësch net Natura 2000 ass, datt de Bobësch ganz 
eleng an exklusiv um Territoire vun der Gemeng 
 Käerjeng läit an dass de Proprietär vum Bobësch 
d’Gemeng Käerjeng ass. Dat hunn ech gesot, well déi 
Leit vun RTL, vun aneren, vum „Lëtzebuerger Wort“, 
déi reegelméisseg iwwert de Bobësch schreiwen, ree-
gelméisseg Saachen iwwert de Bobësch schreiwen, 
déi absolutt kenger, weeder juristescher nach geo-
grafescher, Realitéit entspriechen.
Merci.
M. Fernand Etgen, Président | Merci, Här Wolter. 
Dann hat den Här Goergen d’Wuert gefrot.
M. Marc Goergen (Piraten) | Jo. Merci, Här Presi-
dent. Dat am PNM, dat steet dran, ech hunn dat 
nämlech extra virdrun nach gekuckt. Do steet awer 
zimmlech vag, wéi Der dat och virdru gesot hutt: „Der 
Ausbau der Avenue de l’Europe [...] wird den Transit-
verkehr vom Zentrum von Pétange fernhalten.“ Wéi 
gesot, et ass kee Projet do. An haut ass eeben de Mo-
ment, wou déi Etüden, déi 52, beschwat gi sinn, dofir 
war et fir eis kloer, och op deem Punkt fir Entlaasch-
tung ze suergen.

Et ass richteg, et kënnt och nach e Rond-point Rich-
tung Frankräich duerno. Zwee Rond-pointe virdrun 
hunn awer déi Ënnerféierung. Et ass just deemools 
den drëtten aus budgetäre Grënn net gebaut ginn, 
wou mer awer haut Budget hätten, staatsméisseg ge-
sinn, an da wär et schonn eng Entlaaschtung!
Ech verstinn Är Logik, dass déi Rond-pointen a Frank-
räich herno kommen, mee op d’mannst déi Rond-
pointen op Lëtzebuerger Säit, wou deemools dräi 
geplangt ware mat engem Tunnel drënner an zwee 
just realiséiert gi sinn, wou mer eis elo erëmfannen, 
dass eng A13 op engem Rond-point endegt, dofir hu 
mer haut déi dote Motioun matbruecht, fir eeben eng 
passend Etüd – da wären et 53 Projete gewiescht – 
auszeschaffen, fir eeben de Raum Péiteng, Käerjeng 
ze entlaaschten.
Merci.
M. Fernand Etgen, Président | Merci, Här Goergen. 
An da geet d’Wuert un den Här Minister François 
Bausch.
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Jo. Merci, Här President. Vu datt den 
Här Goergen de leschte Riedner war, hat ech virdrun 
keng Chance, fir d’Motiounen ze liesen ze kréien. Ech 
hu se elo mol gelies an ech muss awer soen: Ech wëll 
dem Här Wolter e grousse Merci soen, well den Här 
Wolter huet am Fong alles exzellent erkläert, besser 
hätt ech et net kënnen erklären, wat d’Philosophie 
ass vun deem Eck. An duerfir, well ech awer kee 
Frënd sinn dervunner, fir esou Stéckermotiounen 
unzehuelen, esou Stécker wéi dat heiten, mengen 
ech, datt dat net vill bréngt.
Mir wäerten iergendwann eng Kéier – wéi gesot, 
dat ass ganz sécher d’nächst Regierung, dat ass net 
méi an dëser Legislaturperiod –, wann déi Etüden 
all ofgeschloss sinn iwwert déi Puzzlestécker, déi 
nach feelen, e Gesamtpackage hei an där Chamber 
diskutéiere mussen. À voir, wéi dat dann ausgeet. Ech 
mengen, datt et net glécklech ass, wa mer ufänken, 
elo andauernd Motiounen iwwer eenzel Rond-pointen 
unzehuelen. Dat bréngt eis net schrecklech weider.
M. Fernand Etgen, Président | Merci, Här Bausch. 
Da kënne mer elo zum Vott vun der Motioun Nummer 
2 kommen.
Vote sur la motion 2
D’Ofstëmme fänkt un. Da maache mer elo de Vote par 
procuration. De Vott ass ofgeschloss.
D’Motioun Nummer 2 ass bei 27 Jo-Stëmme géint 33 
Nee-Stëmmen ofgeleent.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt épouse 
Kemp (par M. Laurent Mosar), MM. Emile Eicher (par 
Mme Diane Adehm), Félix Eischen, Paul Galles, Léon 
 Gloden, Jean-Marie Halsdorf, Mme Martine Hansen,  
MM. Max Hengel, Aly Kaes, Marc Lies, Mme Elisabeth 
Margue, M. Georges Mischo, Mme Octavie Modert, 
MM. Laurent Mosar, Gilles Roth, Jean-Paul Schaaf, Marc 
Spautz, Serge Wilmes, Claude Wiseler et Michel Wolter ;
MM. Jeff Engelen, Fernand Kartheiser, Fred Keup et Roy 
Reding (par M. Fernand Kartheiser) ;
MM. Sven Clement et Marc Goergen.
Ont voté non : MM. Guy Arendt (par M. Gusty Graas), 
 André Bauler, Gilles Baum, Mme Simone Beissel,  
MM. Frank Colabianchi, Fernand Etgen, Gusty Graas, Max 
Hahn, Mme Carole Hartmann, MM. Pim Knaff, Claude 
Lamberty (par M. André Bauler) et Mme Lydie Polfer ;
Mme Simone Asselborn-Bintz, M. Dan Biancalana,  
Mmes Tess Burton, Francine Closener (par M. Yves 
 Cruchten), MM. Yves Cruchten, Mars Di Bartolomeo,  
Mme Cécile Hemmen, M. Dan Kersch, Mme Lydia Mutsch 
et M. Carlo Weber ;
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Mme Semiray Ahmedova, M. François Benoy (par  
Mme Djuna Bernard), Mmes Djuna Bernard,  Stéphanie 
Empain, Chantal Gary, M. Marc Hansen, Mme Josée 
 L orsché, M. Charles Margue et Mme Jessie Thill ;
Mmes Myriam Cecchetti et Nathalie Oberweis.
Motion 3
Da kéime mer bei d’Motioun Nummer 3, an där ge-
frot gëtt, virun ze kucken, do, wou et méiglech ass, 
de Wi-Fi an den Zich vun den CFL ze realiséieren. 
Wie wëllt nach zu dëser Motioun d’Wuert ergräifen? 
D’Madamm Chantal Gary.
Mme Chantal Gary (déi gréng), rapportrice | Merci 
fir d’Wuert. An hei och nach eng Kéier merci fir d’Mo-
tioun. An der Kommissioun hate mer jo och schonn 
ugeschwat, dass et um Schinnennetz ëmmer nach 
Plaze gëtt, wou een eebe kee Reseau huet. An hei 
ass eeben d’Demande, dass de Wi-Fi soll ënnerstëtzt 
ginn. An et ass eng gutt Saach an eng gutt Iddi, fir 
dass virun allem och d’Qualitéit fir den Zuchfuerer 
doduerjer an  d’Luucht geet, dass eeben iwwerall soll 
Wi-Fi respektiv en Internetreseau sinn. An dofir géif 
ech soen, dass mer dës Motioun unhuelen.
M. Fernand Etgen, Président | Merci, Madamm 
Gary. Dann huet nach den Här Mobilitéitsminister 
François Bausch d’Wuert gefrot.
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics | Här President, d’Chamber mécht 
selbst verständlech, wat se wëllt. Ech hunn och eigent-
lech kee Problem, wann d’Chamber déi Motioun 

hei unhëlt. Ech sinn e bësse verwonnert iwwert dat, 
wat awer drasteet an den Dispositiffen, well den Här 
 Goergen war an der Kommissioun, an do huet en 
dem Här Werdel vun der CFL déi Froen all gestallt, an 
deen huet em och d’Erklärunge ginn an och souwisou 
dat confir méiert, wat an de Fuerderungen hei vun de 
Piraten steet. Also, et ass am Fong ... hei ginn oppen 
Dieren agerannt. Hien huet em virun allem awer vill Er-
klärunge gi par rapport zu dem Fait, firwat et um Netz 
selwer am Moment ganz schwiereg ass, fir iwwerall e 
leeschtungsfäege Wi-Fi ze hunn.
Dat ass net, well de Wëllen do net besteet, mee well 
et nach eng Rei technesch Problemer gëtt. Ech wëll 
Iech dat awer elo hei erspueren, soss sëtze mer 
nach eng hallef Stonn hei, fir dat ze erklären – mir 
hu jo Zäit –, mee den Här Werdel huet awer och er-
kläert, wat d’CFL amgaange sinn, ze iwwerleeën ze 
maachen, fir do um Niveau vun der Technik deem 
entgéintzetrieden, datt et zum Beispill do, wou d’Cou-
verture 5G schlecht ass oder iwwerhaapt net do ass, 
de GSM schlecht ass, wat natierlech en Impakt huet 
heirobber, awer entre-temps technesch Léisunge 
gëtt, fir deem entgéintzetrieden a fir dat kënnen ze 
maachen.
Also, wéi gesot, hei ginn oppen Dieren agerannt. 
Et ass souwisou dat, wat d’Philosophie ass bei den 
CFL, fir dat ze maachen. Duerfir kann d’Chamber dat 
wéinst menger och roueg unhuelen.
M. Fernand Etgen, Président | Merci dem Här Mobi-
litéitsminister. D’Wuert geet nach eng Kéier zréck un 
den Här Goergen.

M. Marc Goergen (Piraten) | Jo, merci och. Merci 
fir de positive Feedback. Effektiv hat ech mam Här 
 Werdel Diskussiounen an der Kommissioun. An do 
war jo d’Diskussioun och komm, dass et nach net 
iwwerall méiglech wär, well entweeder nach kee 
Stroum läit oder et kengem Operateur méiglech ass, 
4G oder 5G ze maachen. Dofir hunn ech d’Motioun 
esou ëmgeschriwwen, dass mer elo do, wou et ee-
ben am Moment, Stand haut, scho méiglech ass, wou 
Stroum läit an en Handyreseau ass, de Wi-Fi an den 
Zich maachen. Dat war eeben de Kompromëss, deen 
ech no deem Gespréich an der Kommissioun elo haut 
matbruecht hunn.
Merci.
M. Fernand Etgen, Président | Ech spieren, datt mer 
eis jo alleguer eens sinn. Kënne mer dës Motioun à 
main levée ofstëmmen?
(Assentiment)
Vote sur la motion 3
Wien d’accord ass, soll d’Hand an d’Luucht hiewen.
Wien ass dergéint?
Wien enthält sech?
Domadder ass dës Motioun eestëmmeg ugeholl.
Domat si mer um Enn vun der Sitzung ukomm. Déi 
nächst Sitzunge si fir den 13., 14. a 15. Dezember vir-
gesinn.
D’Sitzung ass opgehuewen.
(La séance publique est levée à 18.03 heures.)
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Pénurie de gaz russe | Question 6703 (24/08/2022) 
de M. Fred Keup (ADR)
De belsche Regierungschef Alexander De Croo gëtt 
am Kader vun de Sanktioune géint Russland mat der 
Ausso zitéiert, datt d’EU-Länner „fënnef bis zéng Joer“ 
mat engem schwierege Wanter kéinte konfrontéiert 
ginn. An der Äntwert op meng parlamentaresch Fro 
Nummer 6042 huet den Här Energieminister awer 
nach dat hei geschriwwen: „Verschidde Länner an 
Osteuropa, awer och Däitschland an Éisträich, si méi 
vu russeschem Äerdgas ofhängeg wéi beispillsweis 
Lëtzebuerg respektiv d’Belsch, mat deene Lëtzebuerg 
eng gemeinsam Maartzon bilt.“
An deem Zesummenhang géif ech dem Här Energie-
minister gär dës Fro stellen:
– Deelt den Här Energieminister déi aktuell Aschät-
zung vum belsche Premierminister? Falls jo, goufen 
déi Lëtzebuerger Noutfallpläng mëttlerweil entsprie-
chend ugepasst?
Réponse (30/09/2022) de M. Claude Turmes, Minis-
tre de l’Énergie
D’Lëtzebuerger Regierung deelt d’Aschätzung vum 
belsche Regierungschef De Croo, datt d’EU-Länner 
wuel eng länger Zäit mat Versuergungsproblemer 
am Gas konfrontéiert wäerte ginn. An et wäert och 
esou sinn, datt verschidde Länner an Zentral- an Ost-
europa, déi méi vu russeschem Äerdgas ofhänke wéi 
beispillsweis Lëtzebuerg respektiv d’Belsch, riskéie-
ren, méi Schwieregkeeten ze kréie wéi déi Länner, déi 
manner op russesche Gas ugewise sinn.
Lëtzebuerg huet, souwéi all Memberstaat, en Nout-
fallplang am Gas eng éischte Kéier 2012 opgestallt 
konform zum EU-Reglement Nr. 994/2010, dat spéi-
der duerch d’Reglement 2017/1938 iwwert d’Versuer-
gungssécherheet am Gas ersat ginn ass, an all 2 
Joer à jour gesat muss ginn. Déi lescht Versioun vum 
Noutfallplang vum Oktober 2020 ass amgaangen 
ugepasst ze ginn, fir der aktueller Kris, déi duerch 
den Ugrëffskrich vu Russland an der Ukrain aus-
geléist gouf, an der eventueller Noutwennegkeet vu 
méi laangfristege Kierzunge Rechnung ze droen. Am 
Noutfallplang wäerte souwuel fräiwëlleg wéi och 
obligatoresch Mesurë virgesi ginn, fir de Gasver-
brauch bei all de Kategorië vu Verbraucher jee no 
Gravitéit vun der Kris ze reduzéieren. Den ugepasste 
Plang muss bis spéitstens Enn Oktober op Bréissel 
notifiéiert ginn, sou wéi d’EU-Reglement 2022/1369 
iwwert koordinéiert Moossname fir d’Erofsetze vum 
Gasverbrauch dat virgesäit.

Partage de la valeur des énergies renouvelables | 
Question 6759 (01/09/2022) de M. Gusty Graas | M. 
Max Hahn (DP)
En France, le projet de loi relatif à l’accélération des 
énergies renouvelables prévoit un « partage de la va-
leur des énergies renouvelables », qui obligerait les ex-
ploitants d’éoliennes à verser une remise aux résidents 

et communes à proximité. Le but de cette mesure se-
rait de réduire l’opposition aux nouveaux projets dans 
le domaine des énergies renouvelables et d’accélérer 
la transition énergétique.
En Irlande, une mesure pareille existe déjà : lors des 
appels d’offres éoliens, les lauréats doivent payer 
1.000 € par an aux ménages vivant à moins de 1 km 
des éoliennes.
Dans ce contexte nous aimerions poser les questions 
suivantes à Monsieur le Ministre de l’Énergie :
1) Monsieur le Ministre est-il au courant de ces me-
sures ?
2) Monsieur le Ministre est-il d’avis qu’une mesure pa-
reille au Luxembourg pourrait contribuer à l’accéléra-
tion de la transition énergétique et de la construction 
de projets d’énergies renouvelables ?
Réponse (05/10/2022) de M. Claude Turmes, Minis-
tre de l’Énergie
ad 1) Le ministère est au courant que différents pays 
mettent en œuvre diverses mesures spécifiques afin 
que les particuliers puissent bénéficier (financière-
ment) du développement des énergies renouvelables, 
tel que les exemples cités en France et en Irlande. Les 
mesures citées dans la question parlementaire s’ins-
crivent dans le plan REPowerEU présenté par la Com-
mis sion européenne le 18 mai 2022 qui prévoit entre 
autres une expansion plus rapide des énergies renouve-
lables et comprend également des recommandations 
pour simplifier et accélérer les procédures d’approba-
tion. Dans ce cadre, le Ministère de l’Énergie travaille 
constamment sur des mesures pour accélérer le déve-
loppement de toutes les technologies renouvelables 
comme l’éolien, le photovoltaïque, la géothermie et le 
biogaz.
ad 2) Dans une réponse à la question parlementaire 
n° 6609, le ministre a déjà indiqué que la plupart des 
sociétés actives dans l’éolien donnent à la fois à la com-
mune d’implantation et à ses habitants l’opportunité 
d’acquérir des parts dans la société exploitant le futur 
parc éolien.
Le ministre salue que le développement de l’éolien 
dans le contexte national se fasse en règle générale 
avec la participation citoyenne locale. En outre, le mi-
nistère est en train d’analyser les possibilités de prévoir 
des dispositions légales pour assurer cette participa-
tion.

Remise carburant | Question 6770 (06/09/2022) de 
M. Marc Goergen (Piraten)
Eng Etude vum Dieter Ewringmann vun 2016 am 
 Optrag vum Ministère fir nohalteg Entwécklung huet 
erginn, dass den Tanktourismus de Staat all Joer 3,5 
Milliarden Euro kascht bei Recettë vun 2,1 Milliarden. 
Am Abrëll ass dunn den Tankrabatt vu 7,5 Cent beim 
Diesel a Bensinn a Kraaft getrueden.
An deem Zesummenhang wéilt ech dem Minister fir 
Mobilitéit dës Froe stellen:

1. Wann den Tankrabatt an déi Berechnunge mat 
afléisst, wéi vill huet den Tanktourismus de Staat ak-
tuell pro Mount kascht?
2. Ëm wéi vill wäert den Tankrabatt de Staatsbudget 
op d’Joer gesi beaflossen? 
3. Mat wéi enge Gelder sollen dës zousätzlech 
Käschte gedeckt ginn?
Réponse (08/11/2022) de Mme Joëlle Welfring, 
Ministre de l’Environnement, du Climat et du Déve lop-
pe    ment durable | Mme Yuriko Backes, Ministre des 
Finances
D’Etüd aus dem Joer 2016 vum Dr. Ewringmann 
(am Optrag vum deemolege Ministère fir nohalteg 
Entwécklung an Infrastrukturen) huet déi externa li-
séiert Ëmweltkäschte vun 3,5 Mia. Euro no der deemo-
leg gëlteger „Methodenkonvention 2.0 zur Ermittlung 
von Umweltkosten“ vum däitschen Umweltbundesamt 
berechent. Aktuell ass et net virgesinn, eng Mise à jour 
vun dëser Studie ze maachen.
Zum Bilan vum „Tankrabatt“, dee jo just vum 13 Abrëll 
2022 bis Enn August 2022 en vigueur wor, ass festze-
stellen, datt dës Mesure een Déchet fiscal vun 13,7 
Mio. Euro fir de Bensinn, an 42,3 Mio. Euro fir den 
Diesel generéiert huet. Insgesamt huet d’Mesure de 
Staat eng 56 Mio. Euro kascht.
Ouni dës Mesure, déi vun der Regierung décidéiert gi 
war, am Kontext vun de Mesuren, déi ons Nopesch-
länner en place gesat haten, wier d’Vente awer nach 
méi gefall, an domadder konnt den Ausfall bei de Re-
cetten opgefaange ginn.
De sougenannten „Tankrabatt“ war deemno ee Kom-
promëss, duerch dee par rapport zu dëser Alternativ 
keng zousätzlech Käschte fir de Staat entstane sinn.

Électrification du secteur agricole | Question 6875 
(21/09/2022) de M. François Benoy | Mme Jessie 
Thill (déi gréng)
Face à la crise climatique, il est essentiel de réduire les 
émissions CO2 à travers tous les secteurs. L’agri culture 
peut jouer un rôle important par l’électrification des 
machines agricoles. De nombreux fabricants de machi-
nes agricoles proposent déjà des modèles électriques.
Dans ce contexte, nous nous permettons de poser les 
questions suivantes à Monsieur le Ministre de l’Agri-
culture, de la Viticulture et du Développement rural :
1) Comment Monsieur le Ministre évalue-t-il le poten-
tiel de l’électrification du secteur agricole ? Quelles ma-
chines peuvent déjà être remplacées par des machines 
électriques ?
2) Existe-t-il une stratégie pour avancer l’électrification 
du secteur agricole ? Dans l’affirmative, comment l’élec-
trification sera-t-elle soutenue ?
3) Le secteur sera-t-il incité au travers de subsides afin 
de renouveler les flottes par des machines élec-
triques ?
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Réponse (07/10/2022) de M. Claude Haagen, Minis-
tre de l’Agriculture, de la Viticulture et du Développe-
ment rural
ad 1) L’électrification prend de plus en plus d’impor-
tance dans de nombreux domaines. La promotion de 
l’électromobilité est un élément-clé des efforts de dé-
carbonatation du secteur des transports. Dans le sec-
teur agricole, viticole et horticole, l’électrification des 
engins agricoles gagnera en importance.
De nombreux constructeurs s’occupent du sujet ; ce-
pendant, il y a encore une absence notable d’alterna-
tives aux modèles à propulsion thermique sur le 
mar ché. Beaucoup d’engins agricoles (tracteurs, mois-
sonneuses, ensileuses, …) électriques sont actuelle-
ment au stade de prototype. Par ailleurs, ils présentent 
encore des manquements en matière d’autonomie et 
engendrent des coûts plus élevés par rapport aux en-
gins thermiques.
Jusqu’à présent, le marché ne proposait que des solu-
tions alternatives pour des engins plus petits et moins 
puissants nécessitant une autonomie plus courte, 
comme par exemple des chargeurs de ferme ou des 
mélangeuses. En viticulture, une commercialisation 
d’un tracteur interligne électrique est prévue pour 
2024.
ad 2) Étant donné que le marché des machines agri-
coles ne présente actuellement que peu d’alternatives 
au moteur à combustion, aucune stratégie visant à 
promouvoir l’électrification dans l’agriculture n’a en-
core été développée.
ad 3) La loi modifiée du 27 juin 2016 concernant le 
soutien au développement durable des zones rurales 
prévoit des aides aux investissements dans les exploi-
tations agricoles. Des aides peuvent être accordées 
pour des biens meubles, y compris des engins élec-
triques.

Problèmes du transport scolaire dans la « Nord-
stad » | Question 6877 (21/09/2022) de Mme 
 Martine Hansen | M. Aly Kaes (CSV)
Laut eisen Informatioune gëtt et aktuell massiv 
Schwieregkeete beim Schülertransport an der Nord-
stad (Ettelbréck an Dikrech).
An deem Kontext wéilte mir follgend Froen un den Här 
Minister fir Mobilitéit an ëffentlech Aarbechte stellen:
– Huet den Här Minister Kenntnis vu gréissere Schwie-
regkeete beim Schülertransport an der Nordstad (Ettel-
bréck an Dikrech)?
– Ass den Här Minister bereet, kuerzfristeg d’Proble-
mer am Detail ze erfaassen a Léisungen ze proposéie-
ren?
• Wa jo, wéi eng Léisunge proposéiert den Här Minis-
ter an a wéi engem Zäitraum?
• Wann net, wéi argumentéiert den Här Minister seng 
Zréckhalung?
– Ass den Här Minister sech bewosst, dass duerch dës 
Situatioun vill Jugendlecher mussen op den Auto ze-
réckgräifen?
– Ass den Här Minister gewëllt, déi Jugendlech, déi 
sech net kënnen op den ëffentlechen Transport ver-
loos sen, op déi eng oder aner Aart a Weis ze ënner-
stëtzen?
• Wa jo, wéi géif dës Ënnerstëtzung ausgesinn?
Réponse (24/10/2022) de M. François Bausch, Mi-
nistre de la Mobilité et des Travaux publics
Déi honorabel Deputéiert gräifen de Sujet vum 
Schüler  transport op, a spezifesch deen am Norde 
vum Land.

Ech erlabe mer, op meng Äntwert fir déi erweidert 
parlamentaresch Fro N° 0161 vum honorabelen De-
putéierten André Bauler zum ëffentlechen Transport 
an der Nordstad ze verweisen, déi den 18. Oktober 
2022 an der Séance plénière am Parlament beschwat 
gouf.
Jo, et goufe Verspéidunge vun de Schoulbusse Rich-
tung Nordstad am Ufank vun der Schoulrentrée fest-
gestallt. Dëse Phenomeen trëtt bei all Rentrée op. 
Meng Servicer kréie ganz vill Detailer mat, si gi selwer 
d’Arrivéeë bei de Schoule kontrolléieren, si hunn en 
Abléck op all eenzel Busfaart duerch d’Echtzäitdaten, 
huele Reklamatiounen entgéint, a reagéieren ëmmer 
esou kuerzfristeg wéi et geet, fir Léisungen ze propo-
séieren. Deementspriechend goufen d’Horairë vun 
de betraffene Schoullinne kuerz no der Rentrée uge-
passt, fir dës Schwieregkeeten ze behiewen.
Ech rappeléieren awer och, datt de Reseau vum RGTR 
landeswäit, also och am Norden, developpéiert gouf, 
an ab 4.00 resp. 5.00 Auer mueres schonn en dichte 
Service ubitt. Och de Schoulbusreseau gouf verbes-
sert, mat Upassungen, fir de Besoine vun de Schüler 
gerecht ze ginn. All aner Ënnerstëtzung läit net am 
Kompetenzberäich vu mengem Ministère.

Coordinateur sportif des communes | Question 
6878 (21/09/2022) de M. Gusty Graas | M. Claude 
Lamberty (DP)
L’État a signé avec plusieurs communes et syndicats in-
tercommunaux des conventions concernant la mise en 
place d’un concept intégré permettant notamment aux 
enfants de 0 à 12 ans de profiter d’un développement 
moteur adapté et à la population de bénéficier d’une 
offre sportive de qualité. Dans ce cadre les communes 
et syndicats sont encouragés entre autres d’engager 
un coordinateur sportif.
Dans ce contexte nous aimerions poser les questions 
suivantes à Monsieur le Ministre des Sports :
– Combien de communes et syndicats ont signé ladite 
convention jusqu’à ce jour ?
– Comme il est stipulé dans l’article 5, cette convention 
est conclue seulement pour une durée de 3 ans. Par-
tant est-ce que cette durée limitée ne risque pas dans 
certains cas d’entraver le bon déroulement du concept 
estimé ?
– Sur quels critères est basée cette durée ?
– Est-ce qu’il ne faudra pas prévoir dans la convention 
une tacite reconduction ou un autre moyen de la re-
nouveler, afin d’offrir aux communes et syndicats une 
plus grande sûreté dans la planification à moyen et 
long terme de leurs politiques des sports locaux res-
pectivement régionaux ?
Réponse (25/10/2022) de M. Georges Engel, Ministre 
des Sports
À ce jour, cinq conventions ayant trait à l’engagement 
d’un coordinateur sportif dans les communes, voire 
syndicats de communes ont été conclues. Des discus-
sions sont actuellement en cours avec d’autres entités 
communales en vue de l’engagement d’un coordina-
teur sportif.
Toutes ces conventions signées par les parties pre-
nantes sont conclues pour une durée de trois ans, l’État 
assurant le paiement de sa participation aux frais sala-
riaux du coordinateur sportif jusqu’au terme de la 
convention.
Le but de cette initiative, qui trouve son origine dans 
les plans de relance mis en place pour soutenir le sport 

luxembourgeois dans le contexte de la pandémie, et 
en particulier pour ce qui est de cette action, le secteur 
communal, était de supporter les communes dans la 
mission leur conférée par la loi modifiée du 3 août 
2005 concernant le sport en matière d’appui de la pra-
tique du sport au niveau local.
Convaincu que la durée de trois ans ne met pas en pé-
ril le concept élaboré par les entités communales 
conventionnées, il n’est pas exclu qu’un avenant aux-
dites conventions puisse prolonger le terme de ces 
dernières et ce après une évaluation des concepts par 
les parties prenantes, sous réserve des moyens budgé-
taires disponibles.

Sanctions envers la Russie | Question 6879 
(22/09/2022) de M. Fernand Kartheiser (ADR)
Am Kader vun de Sanktiounen, déi säit dem 24. Fe-
bruar dëst Joer vun der EU, dem Vereenegte Kinnek-
räich an de Vereenegte Staate géint déi Russesch 
Federa tioun erlooss goufen, goufen och eng Rei Ver-
méigenswäerter vu russesche Privat- a moralesche 
Persoune beschlagnaamt. Am Artikel „Les sanctions 
au regard du droit“, deen den 2. September am „Lëtze-
buerger Land“ publizéiert gouf, gëtt d’Fro opgeworf, 
ob déi genannte Sanktioune konform zu enger Rei bi-
lateralen Investi tiounsschutzofkommes sinn a vun de 
Sanktioune betraffe physesch a juristesch Persounen 
déi responsa bel Staate méiglecherweis iwwert de Wee 
vun internationale Schiidsgeriichter ëm Indemnitéite 
kéinten usichen. Am Fall vu Lëtzebuerg kéint esou eng 
Situa tioun potenziell aus dem Investitiounsschutzof-
kommes vun 1989 souwéi aus der Energiecharta ervir-
goen.
An der Äntwert op meng parlamentaresch Fro Num-
mer 6613 schreift d’Regierung zu der Legalitéit vun 
de Sanktiounen, déi säit dem 24. Februar vusäite vun 
der EU géint déi Russesch Federatioun verhaange 
goufen, dat hei: „Zënter der russescher Aggressioun 
géint d’Ukrain sinn dës Sanktiounen a bis elo siwe 
successive Päck verschäerft ginn. Méi spezifesch sinn 
d’EU-Reglementer 269/2014 an 833/2014 iwwer-
schafft ginn. Et ass och nach e spezifesche Regimm 
fir déi zwou besaten Oblasten Donetsk a Luhansk 
dobäikomm, dee wirtschaftlech Restriktioune fir dës 
Re gioune virgesäit:
– EU-Reglement 263/2022 betreffend restriktiv Mooss-
namen als Äntwert op d’Unerkennung vun den net re-
gierungskontrolléierte Gebitter vun den ukrai nesche 
Regiounen Donetsk a Luhansk an den Uerder un 
d’russesch Arméi, an dës Géigenden anzefalen.
Et handelt sech am EU-Reglement 269/2014 ëm indi-
viduell Sanktiounen, déi en Afréiere vum Verméigen 
an e Reesverbuet virgesinn, souwéi ëm wirtschaftlech 
Sanktiounen am EU-Reglement 833/2014. Zilgruppe 
vun individuelle Moossname sinn am Artikel 3 vum 
EU-Reglement 269/2014 festgeluecht.“
An deem Zesummenhang géif ech der Regierung gär 
dës Froe stellen:
1. Kann d’Regierung matdeelen, ob d’Lëtzebuerger 
Par ticipatioun un deenen zitéierte Sanktiounsregim-
mer vun der EU op hir Konformitéit zu deene ver-
schiddenen Investitiounschutzofkommes mat der 
Russe scher Federatioun juristesch gepréift gouf a wéi 
eng Erkenntnesser dobäi fonnt goufen?
2. Kann d’Regierung matdeelen, ob déi Lëtzebuerger 
Participatioun un deenen zitéierte Sanktiounsregim-
mer vun der EU op hir textuell an normenhierarchesch 
Konformitéit zu weidere Bestëmmunge vum Vëlker-
recht gepréift gouf a wéi eng Erkenntnesser dobäi 
fonnt goufen?
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3. Kann d’Regierung matdeelen, wéi eng Staaten, Or-
ganer, Institutiounen oder aner Organisatiounen (och 
privater Natur) am Kader vun der Opstellung vun 
dëse Sanktioune responsabel waren, fir eng „Schold“ 
vu physeschen oder juristesche Persoune festzestel-
len, op där hirer Basis si sanktionéiert goufen?
Kann d’Regierung preziséieren, ob zu dëse „Feeler“ 
och den Ëmstand kann zielen, gutt oder no Relatiou-
nen zu der russescher Administratioun ënnerhal ze 
hunn, déi sech fir de Fonctionnement vum Geschäfts-
liewen a kengem Land wuel ganz vermeide loossen? 
Wa jo, wéi gëtt dës Proximitéit am Sënn vun enger 
Schold genee definéiert?
4. Kann d’Regierung elaboréieren, op wéi eng Ma-
néier séchergestallt ass, datt am Kader vu Sank-
tioune virleefeg confisquéiert materiell Gidder kee 
Wäertverloscht erleiden, op wéi eng Manéier dëse 
festgestallt an dokumentéiert gëtt, an zu wiem senge 
Laaschten de Schued geet, wann déi entspriechend 
Gidder eng Kéier un déi ursprénglech Proprietären 
zeréckginn?
5. Kann d’Regierung elaboréieren, wéi eng Haftung 
dem Staat kann entstoen, falls confisquéiert finanziell 
Gidder e Wäertverloscht erleiden, deen ze vermeide 
gewiescht wier, wann se am Besëtz vum urspréng-
leche Proprietär bliwwe wieren? Kann d’Regierung 
preziséieren, ob an op wéi enger Berechnungsgrond-
lag de Proprietär vun de confisquéierte finanzielle 
Gidder Indemnitéite fir potenziell net realiséierte Be-
nefisser géintiwwer dem Lëtzebuerger Staat kann an 
Usproch stellen?
6. Kann d’Regierung ënnert dem Respekt vum 
 Date schutz matdeelen, ob a wa jo iwwert wéi ee 
Wee opgrond vun de genannte Sanktioune bis ewell 
Schuedensersatzuspréch géint de Lëtzebuerger Staat 
virbruecht goufen?
Kann d’Regierung preziséieren, ob et sech bei den 
Auteure vun dëse Prozesser ëm physesch an/oder 
juristesch Persounen handelt?
7. Kann d’Regierung matdeelen, wéi si den Image-
schued vun deene genannte Sanktioune fir d’Finanz-
plaz an den Investitiounsstanduert Lëtzebuerg 
beur teelt, wa Privatleit hei Gefor lafen, am Kader vu 
politesche Sanktiounen zu all Ablack kënne geschie-
degt oder enteegent ze ginn?
Réponse (25/10/2022) de M. Jean Asselborn, Minis-
tre des Affaires étrangères et européennes | M. Franz 
Fayot, Ministre de l’Économie | Mme Yuriko Backes, 
Ministre des Finances
EU-restriktiv Moossname sinn en Instrument vun der 
Gemeinsamer Aussen- a Sécherheetspolitik (CFSP). Si 
si preventiver Natur an hunn als Zil, fir d’gemeinsam 
Objektiver ze fërderen, déi am Lissabon-Vertrag fest-
geluecht gi sinn.
EU-Sanktioune gi vum Rot vun der Europäescher 
 Unioun ugeholl, deen duerch Unanimitéit op Basis vu 
gemeinsam preparéierten Dossieren Entscheedun-
gen hëlt.
EU-restriktiv Moossname sinn am Aklang mam Vël-
kerrecht souwéi mat den internationale Mënsche-
rechtsobligatiounen.
Si sinn esou konzipéiert, fir negativ Konsequenzen 
ze minimiséiere fir déi, déi net verantwortlech si fir 
d’Politik oder d’Handlungen, déi zu der Adoptioun vu 
Sanktioune gefouert hunn. Et gëtt am Besonneschen 
drop Wäert geluecht, fir d’Konsequenzen op déi lokal 
Zivillbevëlkerung oder op d’legitim Aktivitéiten, déi 
am oder mat deem betraffene Land duerchgefouert 
ginn, ze minimiséieren.

EU-Moossname sinn ausserdeem administrativer an 
net strofrechtlecher Natur. An deem Kontext ass ervir-
zehiewen, dass am Kader vun den individuelle Sank-
tioune Verméigen agefruer gëtt an net enteegent 
gëtt.
Deementspriechend sinn och d’Revendicatiounen, déi 
kéinten op der Basis vun engem Investitiounsschutz-
ofkommen opbruecht ginn, limitéiert. Prinzipiell 
ass net auszeschléissen, datt en Investisseur kéint 
géint Memberstaate virgoen. D’Analyse vun dësen 
 Aspekter, déi zesumme mat den EU-Institutiounen an 
den anere Memberstaaten diskutéiert goufen, huet e 
Succès vun esou Prozeduren awer als net warschein-
lech ageschat. Et goufe bis ewell och keng Schue-
densersatzfuerderunge géint Lëtzebuerg opbruecht, 
weeder am Kader vun den aktuelle Sanktioune géint 
Russland nach a fréiere Sanktiounsregimmer, déi 
Lëtze buerg iwwert déi leschte Joer ëmgesat huet.
Mir weisen den honorabelen Deputéierten ausser-
deem op eis Äntwert op d’parlamentaresch Fro 
Nr. 6613 hin, an där déi reegelméisseg Iwwerpréi-
wung vun de Sanktiounsregimmer an d’Rechter vun 
de sanktionéierte Persounen an Entreprisen duer-
geluecht goufen. Sanktionéiert Persounen an Entre-
prisen hunn d’Méiglechkeet, hir Observatiounen un 
de Rot vun der Europäescher Unioun ze schécken 
an d’Sanktiounen, dorënner hir Designatioun, virum 
Europäesche Geriichtshaff a Fro ze stellen. Dowéinst 
gëtt d’Rechtssécherheet fir Investisseuren zu Lëtze-
buerg och duerch dëse Sanktiounsregimm net a Fro 
gestalt.
Wat den Image vun der Finanzplaz ugeet, esou ass 
et am Interessi vun den Acteuren zu Lëtzebuerg Ent-
schlossenheet an der Adoptioun wéi och an enger 
effikasser Ëmsetzung vu Sanktioune géint Staaten 
a Persounen ze weisen, déi géint Wäerter vun der 
Unioun oder d’internationaalt Recht verstoussen. Et 
gëtt och drun erënnert, datt d’Sanktioune géint Russ-
land d’Resultat si vun enger enker Koordinatioun um 
internationale Plang mat den enkste Partnere vun 
der EU. Bis dato goufe 5,5 Milliarden Euro un Avoiren 
agefruer, wat weist, datt Lëtzebuerg säi Rôle an der 
Ëmsetzung vun den EU-Sanktioune spillt.

Échange d’informations entre le Fonds national 
de solidarité et les communes | Question 6880 
(22/09/2022) de M. Laurent Mosar (CSV)
Nieft de staatlechen Aiden a Primme fir Privatleit am 
Kader vun der Präisdeierecht (Allocation de vie chère/
prime énergie) bidden och d’Gemengen zousätzlech 
Hëllefen un. Dat an Zesummenaarbecht mat hire jee-
weilege Sozialämter.
Mengen Informatiounen no gëtt et keen Informa-
tiounsaustausch tëschent dem Fonds national de 
soli darité (FNS) an de Gemenge respektiv den Offices 
sociaux. Sou géifen d’Gemenge beispillsweis net déi 
néideg Informatiounen automatesch vum FNS iw-
wermëttelt kréien, déi et hinnen erlaben, de Leit, déi 
Allocatiounen auszebezuelen, déi hinne vun der Ge-
meng zoustinn.
An deem Kontext wéilt ech follgend Froen un d’Ma-
damm Familljeminister stellen:
– Kann d’Madamm Minister confirméieren, dass et 
keen Informatiounsaustausch tëschent Fonds natio-
nal de solidarité a Gemenge respektiv Sozialämter 
gëtt?
• Wa jo, wat sinn d’Grënn dofir?
– Gedenkt d’Madamm Minister, dat ze änneren a méi 
eng enk Kooperatioun tëschent FNS a Gemengen en 
place ze setzen?

Réponse (17/10/2022) de Mme Corinne Cahen, Mi-
nistre de la Famille et de l’Intégration
Den Informatiounsaustausch tëschent de Gemengen 
an dem Fonds national de solidarité (FNS) fonctionéi-
ert esou, ewéi en am Artikel 8 vum Reglement vum 
Regierungsrot vum 19. November 2021 iwwert d’Allo-
cation de vie chère fir d’Joer 2022 virgesinn ass.
Um Enn vum Joer informéiert den FNS d’Gemengen, 
datt si Donnéeë vun hire Beneficiairë kënne mat-
gedeelt kréien, fir eng zousätzlech Allocatioun ausze-
bezuelen. Um Enn vum Joer steet de Gemengen och 
den neie Formulaire vum nächste Joer am informa-
tesche Programm GESCOM zu Verfügung.
Dësen Informatiounsaustausch geschitt och mat der 
Gemeng Lëtzebuerg.
Doriwwer eraus kréie Gemengen all Informatioune 
vum FNS iwwert Telefon an E-Mail, wat den Ausgang 
vun enger Demande ubelaangt, well dëst jo eeben 
duerch den Austausch, wéi am Artikel 8 virgesinn, 
méiglech ass.
Et sinn och Gemengen an Offices sociaux, déi froe 
schonn am lafende Joer, fir d’Informatioune vun de 
Beneficiairen ze kréien.
Zousätzlech zu dëser Demarche kritt all Beneficiaire 
vum vergaangene Joer den neie Formulaire ufanks 
Januar heemgeschéckt, sou wéi och am Artikel 8 vir-
gesinn.
Den Informatiounsaustausch tëschent dem FNS an 
de Gemenge respektiv den Offices sociaux ass also en 
place a fonctionéiert.

Problème sur la ligne ferroviaire 10 | Question 
6881 (22/09/2022) de M. André Bauler (DP) 
Den Zuch IC 15305 vu 7.16 Auer vun Ettelbréck an 
d’Stad ass an de leschten Deeg e puermol hanne-
reneen annuléiert ginn. De Frust bei deene Leit, déi 
op dësen Zuch ugewise sinn, fir op d’Aarbecht, an 
d’Schoul oder soss e Rendez-vous ze fueren, ass ver-
ständlecherweis grouss.
An deem Kader wollt ech dem Här Minister fir Mobili-
téit an ëffentlech Aarbechte follgend Froe stellen:
– Gëtt et aktuell infrastrukturell Problemer op der 
Linn 10 tëscht Ettelbréck a Lëtzebuerg? Hunn déi Pro-
blemer eppes mam Kautebaacher Tunnel, deen ak-
tuell zou ass, ze dinn?
– Hunn d’CFL de Minister driwwer informéiert, ob et 
Problemer beim Matériel roulant gëtt? Wa jo, wat war 
genee d’Ursaach am prezise Fall vum IC 15305?
Réponse (26/10/2022) de M. François Bausch, Mi-
nistre de la Mobilité et des Travaux publics
Den 19. an den 20. September 2022 ass effektiv 
d’Faart vum Zuch IC 15305 tëschent Ettelbréck an der 
Stad ausgefall. Dës Ausfäll waren awer weeder op 
infrastrukturell Problemer am Zesummenhang mam 
Äerdrutsch am Tunnel Schieburg nach op Problemer 
beim Material zeréckzeféieren.
Den 19. September 2022 huet dësen Zuch missen aus 
betribleche Grënn suppriméiert ginn, dëst opgrond 
vun enger Barrièrestéierung zu Rolleng bei Miersch, 
déi den Zuchtrafick op der Linn 10 an an aus Richtung 
Lëtzebuerg erhieflech gestéiert hat.
Gréisser Retarden a Suppressioune vun enger Rei vun 
Zich ware bedauerlecherweis d’Konsequenzen.
Den 20. September 2022 huet dësen Zuch misse sup - 
priméiert gi wéinst enger kuerzfristeger Krank-
meldung vum SNCB-Lokféierer, dee fir dësen Zuch 
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ageplangt war. Duerch dee kuerzen Delai war et der 
SNCB leider net méi méiglech, fir ee Remplaçant fir 
dësen Zuch anzesetzen. Zënter dem 21. September 
2022 ass dësen Zuch awer all Dag gefuer.

Procédures au sein des offices sociaux | Question 
6882 (22/09/2022) de M. Marc Spautz (CSV)
An der Press huet d’Presidentin vun der Entente des 
offices sociaux rezent op deels schwéierfälleg Proze-
duren am Ëmgank mat Demanden higewisen, wou-
duerch et dauere kann, bis d’Leit finanziell ënner 
d’Äerm gegraff kréien. Dobäi kéim de Personalman-
gel, heescht et weider. An deene respektive Bäiträg 
ginn awer och Suggestioune gemaach, wéi d’Situa-
tioun kuerzfristeg kéint verbessert ginn.
An deem Kontext wéilt ech follgend Froen un d’Ma-
damm Familljeminister riichten:
1. Kann d’Madamm Minister déi ugeschwate schwéier-
fälleg an zäitopwänneg Prozedure confirméieren?
– Wa jo, wat gedenkt d’Madamm Minister ze ënner-
huelen, fir dee ganzen administrativen Apparat ze 
acceleréieren, dëst am Interessi vun deene Leit, déi 
dréngend op déi gefroten Hëllef ugewise sinn?
2. Kann d’Madamm Minister deen ugeschwate Perso-
nalmangel confirméieren?
– Wa jo, wéi wierkt deen sech aktuell op den alldeeg-
leche Betrib vun de Sozialämter aus?
3. Wéi eng Moossname gedenkt d’Madamm Minister 
ze huelen, fir dësem Personalmangel entgéintzewier-
ken?
4. Wéi gesäit d’Madamm Minister d’Iddi vun engem 
Guichet social unique?
Réponse (12/10/2022) de Mme Corinne Cahen, Mi-
nistre de la Famille et de l’Intégration
ad 1. De Staat mécht kontinuéierlech Efforten, fir 
seng administrativ Prozeduren a Formulairen ze ver-
einfachen an ze digitaliséieren. Wat de Familljeminis-
tère betrëfft, esou war och eent vun den Haaptziler vun 
der Reform vum Revenu d’inclusion sociale  (REVIS), 
eng Simplification administrative erbäizeféieren.
ad 2. an 3. Verschidden aktuell Phenomeener, ewéi 
de sozio-ekonomeschen Impakt vun der Pandemie, 
déi héich Energiepräisser an awer och d’Wunnengs-
präisser, betreffe besonnesch Leit mat geréngem 
Akommes oder a prekäre Liewenssituatiounen. Den 
Office social ass oft déi éischt Ulafstell fir dës Leit: 
Hien informéiert a beréit si, ënnerstëtzt si an hiren 
Demarchen, fir datt si Accès zu de verschiddene so-
ziale Mesuren a Prestatiounen hunn a kann de Leit 
och eng Aide matérielle accordéieren.
Duerch dës Defie wiisst natierlech och den Drock op 
d’Offices sociaux an dobäi kënnt, datt d’Tâche vum 
Assistant social méi komplex gëtt respektiv d’Be-
treiung vun engem Client méi Zäit an Usproch hëlt.
Een intensive Suivi ass awer d’Grondlag, fir d’Leit aus 
enger Schiflag erauszekréien a si sozial a finanziell ze 
stabiliséieren. Dowéinst ass et essenziell, déi Organis-
men ze ënnerstëtzen, déi sécherstellen, datt d’Leit 
déi néideg Moyenen hunn, fir kënnen dignement ze 
liewen.
Aktuell gesäit d’Gesetz vum 18. Dezember 2009 iw-
wert d’Aide sociale vir, datt de Personalschlëssel bei 
engem Poste fir de sozialen Encadrement an 0,5 
Poste fir dat administratiivt Personal pro 6.000 Awun-
ner läit. Aus deem Grond huet de Ministère fir Famill, 
Integratioun an d’Groussregioun sech dofir agesat, 
datt de Personalschlëssel an den Offices sociaux ëm 

50 % eropgesat gëtt, fir datt d’Offices sociaux gutt 
opgestallt sinn an den aktuellen Ufuerderungen, déi 
u si gestallt ginn, gerecht kënne ginn.
An deem Kontext wäert d’Regierung am Gesetzes-
projet iwwert de Budget 2023 eng Ännerung vum 
Personalschlëssel am Artikel 23 vum Gesetz vum 18. 
Dezember 2009 iwwert d’Aide sociale virschloen. De 
Personalschlëssel géif domadder op 1,5 Poste fir de 
sozialen Encadrement an op 0,75 Poste fir dat admi-
nistratiivt Personal pro 6.000 Awunner klammen.
ad 4. De grousse Prinzipp hannert dem Gesetz vum 
18. Dezember 2009 iwwert d’Aide sociale ass, datt 
d’Offices sociaux de Guichet social unique sinn an 
domadder déi éischt Ulafstell si fir Leit an enger pre-
kärer Situatioun. E Guichet, deen no bei de Bierger, 
um lokale Plang agéiert. Dowéinst goufen am Kader 
vun der REVIS-Reform och d’Agents régionaux d’in-
clusion sociale an d’Offices sociaux agegliddert.

Fin de la pandémie | Question 6883 (22/09/2022) 
de M. Jeff Engelen (ADR)
A Saache Coronavirus sot den amerikanesche Presi-
dent Joe Biden, ganz rezent, datt d’Pandemie eriwwer 
ass, dat an engem Interview mat der Chaîne „CBS“. 
Schonn Enn August hat de franséische President 
 Emmanuel Macron offiziell erklärt, datt d’Pandemie a 
Frankräich eriwwer ass.
An dësem Kontext géif ech gären der Regierung foll-
gend Froe stellen: 
1. Wéi steet d’Regierung zu dësen Aussoe vun deenen 
zwee Presidenten?
2. Vu datt d’Fäll vu Coviderkrankungen, och hei am 
Land, op engem niddregen Niveau sinn, wär et net 
opportun fir ze deklaréieren, datt d’Pandemie eriwwer 
ass, fir mam Virus ze liewen an eens ze ginn?
Réponse (13/10/2022) de M. Xavier Bettel, Premier 
Mi nistre, Ministre d’État | Mme Paulette Lenert, Mi-
nis tre de la Santé
Mat Hibléck op déi aktuell klammend Covidzuelen 
an déi ongewëss Situatioun virum Wanter wier et de 
Moment net opportun, en Enn vun der Pandemie ze 
deklaréieren. Doriwwer eraus läit et an der Kompe-
tenz vun der Weltgesondheetsorganisation an net 
vun enger eenzelner Regierung, eng Pandemie ze de-
klaréieren a soumat och d’Enn vun enger Pandemie 
auszeruffen.

Guerre entre la Russie et l’Ukraine | Question 
6884 (22/09/2022) de M. Gusty Graas (DP)
Le territoire séparatiste pro-russe du Donbass va orga-
niser des référendums les 23 et 27 septembre pro-
chains pour intégrer la Russie. Ces scrutins auront lieu 
dans les régions de Donetsk et de Lougansk, régions 
déjà reconnues comme indépendantes par le pré-
sident russe. Or, à l’occasion de son discours télévisé ce 
mercredi 21 septembre, le Président de la fédération 
de Russie a brandi la menace nucléaire et la mobilisa-
tion de 300.000 réservistes. En effet, il a annoncé que si 
l’intégrité « territoriale » de son État était menacée, 
tous les moyens à disposition seraient utilisés pour dé-
fendre la Russie et son peuple. Par ce constat, il déclare 
l’utilisation d’armes nucléaires comme justifiée pour 
pratiquement toute violation des frontières.
Simultanément, plus de 1.000 arrestations ont été 
faites lors de manifestations anti-mobilisation partielle, 
et les vols pour quitter la Russie vers les pays les plus 
proches ont été pris d’assaut.

Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions sui-
vantes à Monsieur le Ministre des Affaires étrangères 
et européennes :
1) Monsieur le Ministre, à votre avis, quel est le risque 
que le président russe exploitera un résultat positif des 
scrutins pour justifier l’intervention et l’usage d’autres 
armes et moyens militaires à sa disposition ?
2) Est-ce que Monsieur le Ministre estime que la fuite 
des citoyens russes vers d’autres pays puisse avoir un 
impact sur le consentement de sa propre population 
pour la guerre en Ukraine ?
3) Est-ce qu’il y a des réflexions au niveau de l’Union eu-
ropéenne concernant des réfugiés russes, actuellement 
impactés par les restrictions dans l’octroi de visas ?
Réponse (19/10/2022) de M. Jean Asselborn, Minis-
tre des Affaires étrangères et européennes
ad 1) Il est très difficile de prédire les intentions du 
président russe. Dans la mesure où les quatre territoi-
res annexés seraient considérés comme faisant partie 
de la Fédération de Russie, ils pourraient servir de pré-
texte pour légitimer l’usage d’autres armes et moyens 
militaires. Mais ni l’Union européenne, ni le reste de la 
communauté internationale n’ont reconnu le résultat 
des référendums. Ceci étant dit, les menaces du Pré-
sident Poutine d’utiliser « d’autres armes » sont prises 
au sérieux, sachant que les armes en question peuvent 
aussi être de nature conventionnelle.
ad 2) Il n’est pas aisé de juger de l’ampleur de la 
gron de au sein de la population russe. Celle-ci 
semble d’ailleurs être plus forte dans certaines ré-
gions, comme le Daghestan, que dans d’autres. Quant 
à la fuite des citoyens russes, due en grande partie à 
l’annonce d’une mobilisation partielle, elle peut indi-
quer une érosion du soutien à la guerre au sein de la 
population russe. Il semble toutefois improbable qu’à 
court terme l’attitude de la majorité de la population 
ne soit impactée par la nouvelle situation.
ad 3) Oui, cette question sera dans les semaines à ve-
nir l’un des principaux points de discussion au sein de 
l’Union européenne.

Incident à l’usine de biogaz à Gonderange | Ques-
tion 6885 (22/09/2022) de Mme Cécile Hemmen 
(LSAP)
Beim Tëschefall vum 19. September an der Biogasan-
lag zu Gonnereng si Millioune Liter Gärrescht an 
d’Ëm welt gelaf. En Deel dovunner konnt dank dem 
séieren Handelen nees ofgepompelt ginn. De Gros 
vun der Gärflëssegkeet ass awer wéi et schéngt an 
d’Felder gelaf.
An deem Zesummenhang wëll ech der Madamm Mi-
nistesch fir Ëmwelt, Klima an nohalteg Entwécklung 
an dem Här Landwirtschaftsminister dës Froe stellen:
1. Wat ass den Impakt vun dësem Tëschefall op 
d’Ëmwelt?
2. Wie kënnt fir den entstanene Schued op?
3. Huet de Bedreiwer sech un all Bestëmmunge 
gehalen?
4. Ass d’Madamm Ministesch der Meenung, dass et 
beim Bau vu Biogasanlage genuch Sécherheetsbe-
stëmmunge ginn?
5. Wat ka präventiv ënnerholl ginn, fir esou en 
 Tëschefall an Zukunft ze verhënneren?
6. Wat fir en Impakt huet den Tëschefall op d’Dünger-
versuergung am Land?
7. Wéi laang dauert et, bis déi Quantitéit un ausgela-
fenem Gärrescht nees opgefëllt ass?
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Réponse (25/10/2022) de Mme Joëlle Welfring, Mi-
nis  tre de l’Environnement, du Climat et du Développe-
ment durable | M. Claude Haagen, Minis tre de l’Agri - 
culture, de la Viticulture et du Dévelop pe ment rural
ad 1. De gréissten Deel vum Digestat ass an d’Feld 
gelaf, wou et duerch d’Opschëdde vu Buedem konnt 
zréckgehale ginn.
A punkto Waasser konnt verhënnert ginn, datt 
 d’Digestat an ee Gewässer gelaf ass. D’Gebitt läit 
och net an enger Grondwaasserschutzzon. Et ass och 
 näischt an de Biotop gelaf, deen nobäi läit.
De méiglechen Impakt gouf och unhand vun Analyse 
kontrolléiert:
– D’Situatioun an de Baachen en aval vun der Biogas-
anlag (Deichelbaach a Roudemerbaach) gouf vun der 
Waasserverwaltung (AGE) iwwerwaacht. An dëse Baa-
che goufen um Dag vum Virfall (19/09/2022), awer 
och wou et gereent huet (27/09/2022), an dann nach 
déi Woch duerno (04/10/2022) Prouwe geholl. Et 
konnt bis elo keen Impakt an de Baache festgestallt 
ginn.
– De 5. Oktober 2022 goufe vun enger agreéierter Per-
soun Buedemprouwen an der Wiss vis-à-vis vun der 
Biogasanlag geholl, dëst am Beräich, wou  d’Digestat 
higelaf ass an am Beräich, wou keen Digestat higelaf 
ass. D’Resultater aus deenen zwee Beräicher leien an 
der selwechter Gréisstenuerdnung. Et gouf also keen 
Impakt op de Buedem festgestallt.
ad 2. D’Käschte vun de Buedemanalyse gi vum Be-
dreiwer vun der Biogasanlag gedroen.
ad 3. De Bedreiwer huet sech beim Incident un all Be-
stëmmunge gehalen. Déi néideg Instanze sinn direkt 
informéiert ginn, soudass déi néideg Mesurë geholl 
konnte ginn, fir den Impakt sou kleng wéi méiglech 
ze halen.
ad 4. Eng Biogasanlag brauch verschidde Geneeme-
gungen, an deenen och Sécherheetsbestëmmunge fir 
de Schutz vun der Ëmwelt virgesi sinn.
ad 5. De Bedreiwer muss sécherstellen, dass d’Be-
hälter vu senger Biogasanlag konform zu de Bestëm-
mungen an den Autorisatioune sinn. Ma och wann 
d’Bestëmmungen an d’Autorisatiounen zu 100 % er-
fëllt sinn, kann een Accident ni ausgeschloss ginn.
ad 6. Den Tëschefall huet keen Impakt op d’Dünger-
versuergung am Land. Et gouf ee Wall opgeschott, 
wou d’Digestat sech gestaut huet an dunn zäitno mat 
Güllefässer ofgepompelt an op d’Felder ausbruecht 
konnt ginn. Zum Moment vum Tëschefall am Septem-
ber war souwuel eng Ausbréngung op Akerland, wéi 
och op Dauergréngland méiglech am Respekt vun de 
gesetzleche Virgaben.
ad 7. D’Dauer, fir d’Quantitéit un ausgelafenem 
 Gärre scht nees opzefëllen, ass ofhängeg dovunner, 
wéi séier de Bedreiwer de Behälter erëm a Betrib huele 
kann a wéi séier de Bedreiwer nei Substrater zur Ver-
fügung huet, fir a senger Anlag kënnen ze traitéieren.

Digitalisation dans le secteur de la santé | Ques-
tion 6887 (22/09/2022) de Mme Carole Hartmann | 
M. Gilles Baum | M. Gusty Graas (DP)
Actuellement, la durée d’attente pour les rembourse-
ments de factures médicales auprès de la Caisse natio-
nale de santé (ci-après « CNS ») est de plusieurs 
semaines. En 2021, et afin de remédier à cette situa-
tion, le remboursement accéléré fut introduit, permet-
tant une démarche digitale.

Il existe au Luxembourg à ce stade deux applica tions 
de santé, notamment celle de la CNS et la « Gesond-
heetsApp », à la base desquelles se trouve un système 
universel, élaboré en coopération avec l’Association 
des médecins et médecins-dentistes (ci-après 
« AMMD »). Le but de la digitalisation des procédures 
est notamment la mise en œuvre d’une solution 
d’échan ge de documents et d’informations, et la 
concentration virtuelle des démarches afin d’atteindre 
un meilleur service au patient.
Une interview avec un membre de l’AMMD par RTL le 
10 août dernier, et notamment un reportage du 30 
août renvoient à des problèmes en cette matière. Selon 
des membres de l’AMMD, leur application plus élabo-
rée et complète aurait été développée par le Digital 
Health Network (ci-après « DHN ») sur base d’un ac-
cord politique.
Dans ce contexte, nous aimerions poser les questions 
suivantes à Madame la Ministre de la Santé et à Mon-
sieur le Ministre de la Sécurité sociale :
1) Est-ce que Madame et Monsieur les Ministres sont 
au courant de l’envergure de l’application développée 
par l’AMMD ?
2) Quelles sont les raisons pour lesquelles cette appli-
cation dite « fonctionnelle » n’est pas utilisée actuelle-
ment ?
3) Est-ce qu’un accord politique pour le développe-
ment de cette application a été trouvé avec l’AMMD ?
4) Pour quelles raisons les fonctionnalités des applica-
tions existantes ont-elles été limitées ?
5) Qu’en est-il de l’interdépendance des applications 
existantes ?
6) Quand une solution entièrement digitale sera acces-
sible au grand public ?
7) Est-ce qu’une promotion des applications est prévue 
pour contrer le chiffre limité d’utilisateurs ?
8) Lors d’une interview dans le « Tageblatt » du 15 sep-
tembre dernier, le président de la CNS a affirmé travail-
ler à des solutions digitales prometteuses. Quelles 
entités sont impliquées dans le développement de ces 
solutions ? Quelle est la plus-value de l’application dé-
veloppée par la société DHN ?
Réponse (12/10/2022) de M. Claude Haagen, Minis-
tre de la Sécurité sociale | Mme Paulette Lenert, 
Ministre de la Santé
ad 1) La digitalisation des services des institutions de 
sécurité sociale, dont l’objectif ultime est une simpli-
fication des démarches et un accès facilité aux presta-
tions pour les assurés, dont notamment celles de 
l’assurance maladie, est une priorité dans le domaine 
de la sécurité sociale.
Dans ce contexte, des échanges ont eu lieu avec diffé-
rents acteurs, dont l’Association des médecins et mé-
decins-dentistes ASBL (AMMD) qui a créé la société 
commerciale Digital Health Networks SARL (DHN) pour 
proposer elle-même une solution digitale. Il ne s’agit 
donc pas d’un développement réalisé par l’AMMD, 
mais d’une solution digitale développée par DHN SARL.
Nonobstant ce fait, le potentiel technique des services 
offerts et à offrir par DHN a été exposé aux ministres et 
aux services concernés.
Cependant, l’analyse détaillée de l’envergure de l’appli-
cation « GesondheetsApp », et plus globalement de la 
solution DHN, et les décisions relatives à leur mise en 
œuvre ou non n’appartiennent pas aux ministères, n’y 
de décider des contrats signés par la Caisse nationale 
de santé (CNS) et l’Agence eSanté. Dans ce contexte il y 

a lieu de rappeler que le conseil d’administration de la 
CNS est à composition tripartite et que le conseil de 
gérance et l’assemblée générale de l’Agence eSanté 
sont également composés de représentants des diffé-
rents prestataires, dont notamment l’AMMD. Le pou-
voir décisionnel relève donc des différents organes 
propres de cette institution et de cet établissement 
dans lesquels l’État est certes représenté, mais pas le 
décideur exclusif.
ad 2) D’après des données de la CNS, la solution DHN 
est actuellement utilisée par une trentaine de méde-
cins et par les patients de ces médecins. Force est donc 
de constater qu’elle ne connaît pas le succès de dé-
ploiement escompté.
Les raisons du faible déploiement et utilisation de la 
solution DHN ne peuvent être expliquées par les mi-
nistres car il s’agit d’une relation entre médecins-clients 
et DHN, respectivement entre DHN et les développeurs 
de logiciels. Toutefois, elles ne peuvent pas être de na-
ture financière en ce qui concerne l’assurance maladie-
maternité, car les médecins sont indemnisés lorsqu’ils 
envoient des documents sous forme digitale en appli-
cation des dispositions de la convention CNS-AMMD.
La stratégie de commercialisation et de déploiement 
technique relève de la responsabilité des différents of-
freurs de ces services. Les outils utilisés par les cabi-
nets médicaux sont choisis par ces derniers en fonction 
des différentes offres disponibles sur un marché 
concurrentiel.
ad 3) La CNS et l’AMMD ont trouvé un accord par rap-
port à la digitalisation en général. L’accord reste neutre 
par rapport à l’application utilisée et a été formalisé 
par un avenant à la convention modifiée du 13 dé-
cembre 1993 conclue entre l’AMMD et la CNS, signé en 
date du 19 mai 2021. Cet avenant dispose que les mé-
decins peuvent dorénavant envoyer leurs informations 
sous forme numérique, et qu’une indemnisation sera 
versée au médecin par document opposable à l’assu-
rance maladie envoyé sous forme numérique.
Il s’agit d’une mesure importante accompagnée d’un 
engagement financier de la CNS et c’est donc un mes-
sage fort qui montre l’engagement de la CNS par rap-
port à l’objectif d’accélérer la digitalisation dans le 
domaine de l’assurance maladie-maternité.
ad 4) Il n’y a pas de limitations par rapport aux fonc-
tionnalités existantes. Il existe bien des idées d’élargis-
sement des fonctionnalités mais qui nécessitent des 
développements au sein de différentes parties pre-
nantes. En plus, dès qu’un développeur d’applications 
souhaite mettre en place un échange digital de docu-
ments ou d’informations avec les instances publiques, 
il doit respecter des normes et standards nationaux et 
européens, des exigences de protection des données 
privées et des exigences de sécurité qui sont parfois 
très contraignantes dans le domaine de la santé qui est 
particulièrement sensible. Par ailleurs, il n’est pas exclu 
que certaines fonctionnalités nécessitent également 
une évolution du cadre légal compte tenu de la sensi-
bilité de certaines données.
ad 5) Dans un flux d’informations, des interdépen-
dances entre les applications sont inhérentes. En vue 
de gérer les risques qui en découlent et afin de bénéfi-
cier des nombreuses technologies existantes, le 
 système digital doit rester, dans la mesure du possible, 
ouvert, accessible et agnostique. Ce principe est 
 resp ecté par le développement d’une architecture qui 
permet de gérer l’échange digital avec plusieurs dé -
velop peurs d’applications. Cette flexibilité est impor-
tante pour pourvoir bénéficier de la richesse des 
innovations des développeurs.
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ad 6) Un des critères primordiaux dans la digitalisation 
des services de sécurité sociale, et plus précisément de 
l’assurance maladie-maternité, est que l’accès aux ser-
vices digitaux doit être aussi accessible que possible, 
pour garantir un accès équitable et éviter une fracture 
digitale.
En ce qui concerne la solution DHN, celle-ci est déjà ac-
cessible au grand public. Au-delà de la solution DHN, 
un deuxième acteur développe actuellement égale-
ment sa solution digitale qui devrait être accessible au 
courant de l’année 2023, qui doit répondre aux mêmes 
contraintes techniques et légales que la solution DHN.
Plus globalement, les différentes institutions de sécu-
rité sociale travaillent étroitement avec les services du 
portail MyGuichet.lu pour que de plus en plus de dé-
marches soient accessibles sur ce portail, augmentant 
ainsi davantage l’accessibilité aux services digitaux des 
institutions de sécurité sociale.
ad 7) En ce qui concerne la promotion d’une applica-
tion ou solution digitale auprès les médecins-utilisa-
teurs, celle-ci relève de la responsabilité de chaque 
offreur d’application au Luxembourg. L’offre de ser-
vices informatiques et d’applications aux cabinets mé-
dicaux, à l’instar de celle fournie aux pharmacies et aux 
laboratoires d’analyse médicales, est prestée par des 
entreprises privées sur un marché concurrentiel. Dans 
ce cas d’espèce, la promotion relève donc de la société 
DHN SARL.
En ce qui concerne la promotion de l’application au-
près des assurés-utilisateurs, celle-ci relevé bien 
étendu aussi des différentes institutions de sécurité so-
ciale, de l’Agence eSanté et des ministères concernés.
Il va de soi que les différents ministères concernés pro-
meuvent la digitalisation d’une manière générale au-
près des différents groupes d’utilisateurs. C’est d’ail - 
leurs avec cet objectif que, entre autres mesures, une 
conférence de presse a eu lieu en date du 21 octobre 
2021, dans laquelle les ministres, le président de la 
CNS et le président de l’AMMD, ont conjointement pré-
senté les avancées en matière de digitalisation1. La 
CNS a également développé une campagne intitulée 
« CNS goes digital » pour promouvoir et expliquer la 
démarche entamée (https://cns.public.lu/fr/assure/
cns-goes-digital/faq.html).
ad 8) Le service informatique des organismes de sécu-
rité sociale est mutualisé au sein du service informa-
tique du Centre commun de la sécurité sociale. La CNS 
ne dispose pas de sa propre équipe informatique. Pour 
tout développement informatique, elle fait donc appel 
au CCSS, mais également à l’Agence nationale des 
infor mations partagées dans le domaine de la santé, 
communément appelée « Agence eSanté », en tant 
qu’exploitant de la plateforme électronique nationale 
d’échange et de partage de données de santé, commu-
nément appelée « plateforme eSanté », ou encore au 
Centre des technologies de l’information de l’État 
(CTIE), notamment pour partager des documents sur 
MyGuichet et des démarches digitales. Pour des appli-
cations métiers plus spécifiques, la CNS fait appel à des 
prestataires privés sur base de soumissions publiques.
En ce qui concerne la plus-value de la solution DHN 
SARL, il n’appartient pas aux ministres de se prononcer 
sur une quelconque plus-value d’une société commer-
ciale.
En ce qui concerne globalement la plus-value d’une 
 digitalisation dans les domaines de l’assurance   
 
1 https://mss.gouvernement.lu/fr/actualites.gouvernement%2Bfr%

2Bactualites%2Btoutes_actualites%2Bcommuniques%2B2021
%2B10-octobre%2B21-schneider-lenert-assurance.html

maladie-maternité et de la santé, il est renvoyé à la 
conférence de presse et à la campagne de la CNS préci-
tées.

Prix des pellets | Question 6888 (23/09/2022) de 
Mme Cécile Hemmen | Mme Francine Closener 
(LSAP)
Les 18, 19 et 20 septembre 2022, le Gouvernement 
s’est réuni avec les partenaires sociaux pour continuer 
les travaux du Comité de coordination tripartite et   s’ac-
corder sur des mesures censées contenir les impacts 
de la pression inflationniste sur les ménages et les en-
treprises.
Ainsi, les partenaires sociaux se sont mis d’accord en 
principe sur un paquet de mesures qui prévoit no-
tamment de limiter la hausse du prix de gaz à +15 % 
par rapport à son niveau actuel et de stabiliser les prix 
de l’électricité. À l’heure actuelle, ledit paquet ne pré-
voit pas de mesure qui viserait à endiguer la hausse de 
prix des pellets pour chaudière à bois. En effet, depuis 
l’été 2021, le prix des pellets a presque doublé.
Dès lors, nous aimerions poser à Monsieur le Ministre 
de l’Énergie les questions suivantes :
1) Monsieur le Ministre envisage-t-il d’introduire une 
aide susceptible de contrebalancer, au moins en partie, 
la hausse de prix des pellets ?
2) Y a-t-il d’autres types de chauffage domestique qui 
n’ont pas encore été considérés dans le paquet de me-
sures du Comité de coordination tripartite ?
Réponse (24/10/2022) de M. Claude Turmes, Minis-
tre de l’Énergie
ad 1) L’accord tripartite, signé le 28 septembre 2022, 
prévoit la mise en place d’une mesure pour atténuer 
les hausses des prix de pellets pour les ménages qui se 
chauffent avec cette source d’énergie. Le Gouver ne-
ment prévoit d’instaurer une compensation financière 
permettant la réduction temporaire du prix de vente 
des granulés de bois en vrac pour les ménages.
ad 2) L’objectif de l’accord tripartite est de contrebalan-
cer la hausse des coûts des différents types de chauf-
fage qui sont utilités majoritairement par les ménages 
et pour lesquels il est administrativement gérable et 
contrôlable de mettre en place une mesure d’atténua-
tion. Les buches de bois par exemple ne seront pas vi-
sées par cette mesure car une aide est très difficile à 
mettre en œuvre et à contrôler (p. ex. la revente est 
a isée).
À côté des pellets, les travaux continuent pour détermi-
ner et fixer la mesure d’atténuation à mettre en place 
pour les ménages raccordés à un réseau de chauffage 
urbain.

Décharge pour déchets inertes Hosingen | Ques-
tion 6889 (23/09/2022) de M. Emile Eicher | Mme 
Martine Hansen | M. Aly Kaes | M. Jean-Paul 
Schaaf (CSV)
Zanter Jore feelt et am ganze Land chronesch u Capa-
citéiten an de Bauschuttdeponien. Laut eisen Infor-
matioune kënnt d’Deponie zu Housen kuerzfristeg 
un hir Limitten an d’Bedreiwerfirma huet ugefaan-
gen, nëmmen nach e limitéierten Tonnage pro Dag 
ze akzeptéieren. Dës Decisioun ass och de Baufirme 
matgedeelt ginn, déi dohinner tippe ginn. Eng Exten-
sioun vun der concernéierter Bauschuttdeponie wier 
zënter Längerem ugefrot, eng Decisioun säitens vun 
der Regierung steet awer nach ëmmer aus.

An dësem Kontext géife mir gäre follgend Froen un 
d’Madamm Ëmweltminister an un den Här Wirt-
schaftsminister stellen.
1. Kann d’Regierung eis dës Informatioune confir-
méieren?
2. Wéi eng kuerzfristeg Léisungen envisagéiert d’Re-
gie rung fir sécherzestellen, dass déi betraffe Bau - 
f irmen hire Bauschutt weiderhin an engem raisonna-
belen Ëmkrees kënnen oftippen?
3. Kann d’Regierung ons Grënn matdeelen, firwat 
d’Extensioun vun der Bauschuttdeponie zu Housen 
nach net autoriséiert ginn ass?
4. Wéi sinn déi aktuell Kapazitéitsreserven an de be-
stoende Bauschuttdeponien a wéi ass de Stand bei 
der Ausweisung vun neie Bauschuttdeponien?
Réponse (25/10/2022) de Mme Joëlle Welfring, Mi-
nis tre de l’Environnement, du Climat et du Développe-
ment durable | M. Franz Fayot, Ministre de l’Éc o no - 
mie
ad 1. Déi aktuell Situatioun am Beräich vun de Bau-
schuttdeponien ass bekannt. Aus dem Suivi vun de 
Reschtkapazitéite vun de regionalen Inertoffall-De-
ponien nom Artikel 5 vum Règlement grand-ducal du 
25 août 2021 déterminant la procédure de recherche 
de nouveaux emplacements pour décharges régiona-
les pour déchets inertes ergëtt sech, dass d’Decharge 
Housen hir geneemegt Kapazitéite geschwënn 
 erreeche wäert. Zur aktueller Reduzéierung vun den 
Dageskapazitéite vun der Inertoffall-Deponie Housen 
huet d’Ëmweltverwaltung keng Informatioune vum 
Bedreiwer kritt. Wéi schonn an der Äntwert op d’par-
lamentaresch Fro N° 5662 explizéiert, gëtt an den 
Exploitatiounsarrêtéen näischt iwwert d’Dageska-
pazitéite festgehalen, déi ginn eleng vum Bedreiwer 
festgeluecht.
ad 2. Virun Enn Juli 2021 hunn nei Sitte fir Inertoffall-
Deponien no enger komplizéierter a laangwiereger 
Prozedur entspriechend dem Règlement grand- ducal 
du 9 janvier 2006 déclarant obligatoire le plan direc-
teur sectoriel « décharges pour déchets inertes » 
missen an de Plan directeur sectoriel opgeholl ginn. 
Duerch d’Ännerung vun der gesetzlecher Basis am 
Offallgesetz, sinn déi al Prozedur an de Plan directeur 
sectoriel „décharges pour déchets inertes“ duerch déi 
nei Prozedur nom Règlement grand-ducal du 25 août 
2021 déterminant la procédure de recherche de nou-
veaux emplacements pour décharges régionales pour 
déchets inertes ersat ginn.
Mam Akraafttriede vum neie Reglement goufen déi le-
gal Dispositioune fir d’Sich no neie Sitte fir d’Decharge 
fir Inertoffäll weesentlech vereinfacht: D’Reglement 
erlaabt ë. a., dass d’Gemengen, d’Exploitante vun 
den Dechargen, d’Entrepreneuren a Privatleit selwer 
kënne potentiell Sitte virschloen an déi néideg Genee-
megungsprozedure lancéieren. Dës Méiglechkeet war 
no der aler Prozedur ausschliisslech enger spezieller 
Kommissioun virbehalen.
Säit der Abrogatioun vum Plan directeur sectoriel läit 
de Ball also beim Secteur. De Ministère fir Ëmwelt, 
Klima an nohalteg Entwécklung a seng Verwaltunge 
spille bei der Sich no neie Sitten nëmme méi eng 
begleedend Roll.
Et ass bekannt, datt am Moment eng Rei Dossiere vir-
bereet ginn an de Secteur ganz aktiv dru schafft, déi 
Dossieren an d’Prozedur ze schécken.
An deem Kontext ass et wichteg ze betounen, dass déi 
nei Prozedur nëmmen d’Sich no neie Sitte vereinfacht 
an net vun anere Prozeduren entbënnt (EIE-Proze-
dur, Kommodosgeneemegung, Offallgeneemegung, 
Waassergeneemegung, ...).
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D’Regierung recommandéiert, Bauprojeten esou ze 
plangen, dass sou mann ewéi méiglech Offallmaterial 
ufält, z. B. doduerch, dass manner Äerdaushub op eise 
Chantiere generéiert gëtt (Präventioun), fir dass man-
ner Quantitéiten u Bauschutt iwwerhaapt op eng re-
gional Decharge gefouert musse ginn. Z. B. kéint an der 
Planung vu Bauwierker amplaz vum Déifbau den Héich-
bau virgezu ginn oder den Äerdaushub fir den Ame-
nagement vun der Landschaft oder fir Terrassementer 
vum Terrain am Ëmfeld vum Chantier genotzt ginn.
Des Weidere kann d’Material op anere Plazen agesat 
ginn, fir déi et gëeegent wär. Wann et ëm rengen 
Akerbuedem geet, ass eng weider Méiglechkeet, 
dofir gëeegent Plazen an der Gréngzon ze notzen, 
Detailer dozou stinn an der Äntwert op d’parlamen-
taresch Fro N° 6679 vum 18. August 2022 vun der 
éierewäerter Deputéierter Madamm Martine Hansen. 
98 % vum järlechen Äerdaushub (7 bis 8 Megaton-
nen) bestinn aus inertem Buedem, dacks vu gudder 
Qualitéit, a sou ass eng Weiderverwendung méiglech.
Et ass net méiglech, kuerzfristeg grouss Dechargeka-
pa zitéiten ze schafen. Dofir ass et wichteg, dass alle - 
guerten d’concernéiert Acteuren, souwuel déi staat-
lech wéi och déi aner, alles maachen, fir de Besoin un 
Dechargekapazitéit ze verréngeren, d’Identifikatioun 
vun neie Sitte weiderzedreiwen an d’Demandë fir nei 
Sitten oder d’Erweiderung vu bestoende Sitte séier ze 
traitéieren.
ad 3. D’Extensioun ass mat den Arrêtéen 1/11/0004 
an 1/11/0004/DD vum 30. September 2011 schonns 
eng Kéier geneemegt ginn. Deen Deel vun der De-
charge konnt awer net bedriwwe ginn, well d’Pro-
prietären déi dozou gehéierend Terrainen deemools 
net un de Bedreiwer ofgetrueden hunn. Sou wéi am 
Gesetz virgesinn, goufen déi besoten Arrêtéen hifäl-
leg, well d’Exploitatioun net innerhalb vum virge-
schriwwenen Delai ugefaangen hat.
Den 21. Abrëll 2022 huet de Bedreiwer een Dossier fir 
d’Extensioun laut EIE-Legislatioun (Loi modifiée du 15 
mai 2018 relative à l’évaluation des incidences sur l’en-
vironnement) agereecht. Dës Demande ass den 20. Juli 
2022 beäntwert ginn. Hei ass festgehale ginn, dass fir 
d’Erweiderung keng EIE-Etude muss vir geluecht ginn. 
Domat ass de Wee fräi fir den Exploitant, fir kënnen déi 
néideg Geneemegungen unzefroen.
ad 4. Aktuell Reschtkapazitéiten (2. Quartal 2022):
(tableau à consulter auprès de l’Administration parlemen-
taire ou sur www.chd.lu).
Duerch déi uewe beschriwwe legislativ Ännerunge 
gëtt et keng „Ausweisung“ vu Bauschuttdeponië méi. 
Dem Minister fir Ëmwelt seng Roll beschränkt sech 
dorop ze préiwen, ob déi ugefrote Sitte kënnen auto-
riséiert ginn, an eng Decisioun op Basis vun deene 
Gesetzer ze huelen, fir déi e kompetent ass. Donieft 
brauchen Dechargen awer och nach aner Geneeme-
gungen, wéi z. B. eng Baugeneemegung.
Aktuell si follgend Dossiere vun Inertoffall-Deponien 
an der Prozedur:
– Extensioun vun der Decharge Housen: Do ass et um 
Bedreiwer, seng Demandë fir déi néideg Autorisatiou-
nen anzereechen.
– Decharge Noutem: Do ass et um Bedreiwer, den 
EIE-Dossier eranzereechen.
– Decharge Rosswénkel: Do fänkt elo gläich am Kader 
vun der Kommodosprozedur d’Enquête publique un.
– Decharge Déifferdeng: D’Avisen aus der Enquête 
publique vun de Gemengen Déifferdeng a Suessem 
leie vir, d’ministeriell Decisiounen op Basis vum Kom-
modosgesetz, dem Offallgesetz an dem Gesetz iw-
wert industriell Emissioune sinn an der Virbereedung.
Ausserdeem leie follgend Dossiere fir Remblaie vu 
gréissere Carrièren, wou och Inertoffäll kënnen age-
baut ginn, vir:

– Remblayage vun der Carrière zu Altwies: Ministe-
riell Decisioune stinn un.
– Remblayage vun der Carrière zu Brouch: Et ass um 
Bedreiwer, den EIE-Dossier eranzereechen.

Nouveau bâtiment du CGDIS dans le canton de 
Clervaux | Question 6890 (23/09/2022) de M. Carlo 
Weber (LSAP)
Mengen Informatiounen no soll am Kanton Clierf en 
neit Gebai gebaut ginn, wat vum CGDIS soll kënne 
benotzt ginn.
An deem Zesummenhang wëll ech dës Froen un 
d’Madamm Inneministesch stellen:
– Ginn et schonns Detailer, wou genee déi nei Raim-
lechkeeten entstoe wäerten?
– Wa jo, konnten déi néideg Terraine schonn acque-
réiert ginn?
– Ginn et Detailer zu der Kapazitéit, der Notzung an 
de Käschte vun dëse Raimlechkeeten?
Réponse (21/10/2022) de Mme Taina Bofferding, 
Ministre de l’Intérieur
Et ass geplangt, en Zenter vun der Kategorie III2 zu 
Maarnech ze bauen, méi genau un der N7 a Proxi-
mitéit vum neie Rond-point, deen d’N7 un déi sou-
genannt Transversale uschléisst. Dësen Zenter wäert 
also eng wichteg regional Roll spillen, fir d’Couver-
ture am Norden ze verbesseren a sou d’Zil, dass d’Ret-
tungsdéngschter iwwerall am Land a manner wéi 
15 Minutten op der Asazplaz sinn, dat mir am PNOS, 
dem nationale Plang fir d’Organisatioun vun de Ret-
tungsdéngschter, definéiert hunn, ze erreechen.
Déi néideg Terraine si vun der Gemeng Clierf kaf 
ginn.
Et ass zu dësem Zäitpunkt nach ze fréi, fir eng Ausso 
iwwert d’Käschte vum Projet ze maachen

Tracé du contournement Hesperange–Alzingen | 
Question 6891 (23/09/2022) de M. Marc Lies (CSV)
Nodeem datt den 1. Juli 2021 eng Presentatioun iw-
wert den Tracé vum Contournement Hesper–Alzeng 
gemaach ginn ass, an nodeem datt d’Consultation 
publique de 24. Februar 2022 stattfonnt huet, ass de 
Bierger zougesot ginn, datt de Regierungsrot nach 
virun der Summervakanz 2022 eng Decisioun iwwert 
den definitiven Tracé vun der Strooss géif huelen.
Mir si lo kuerz virun der Rentrée parlementaire an et 
ginn nach ëmmer keng Unzeechen iwwert eng defini-
tiv Variant vusäite vum Regierungsrot.
An deem Kontext wéilt ech follgend Froen un den Här 
Minister fir Mobilitéit an ëffentlech Aarbechte stellen:
– Kann den Här Minister mech driwwer informéieren, 
wéini de „Contournement d’Alzingen“ um Ordre du 
jour vum Regierungsrot steet?
– Kann den Här Minister Bausch mir soen, wéini déi 
definitiv Decisioun geholl wäert ginn?
– Sollt nach keng Decisioun iwwert den Tracé an Aus-
sicht sinn, kann den Här Minister Bausch mir d’Grënn 
dofir nennen?
– De Minister hat de Bierger am Kader vun der Consul-
tation publique och zougesot, datt d’Finanzéierungs-
gesetz iwwert de Contournement d’Alzingen nach an 
dëser Legislaturperiod virun der Summervakanz 2023  
 
2 Laut dem Artikel 80 vum ofgeännerte Gesetz vum 27. Mäerz 2018 

iwwert d’Organisatioun vun der ziviller Sécherheet.

wäert gestëmmt ginn. Steet den Här Minister nach ëm-
mer zu dëser Ausso géintiwwer de Bierger?
• Wann dat net de Fall sollt sinn, wat sinn d’Grënn 
heifir?
– Steet eng Positioun am Staatsbudget iwwert de Fi-
nanzement vum Contournement d’Alzingen fir d’Joer 
2023?
Réponse (04/11/2022) de M. François Bausch, Mi-
nistre de la Mobilité et des Travaux publics
Entspriechend dem Artikel 8 vum Gesetz vum 29 Mee 
2009 (loi du 29 mai 2009 concernant l’évaluation des 
incidences sur l’environnement humain et naturel de 
certains projets routiers, ferroviaires et aéroportuaire), 
steet de Projet „Countournement d’Alzingen“ an der 
zweeter Novemberwoch op der Dagesuerdnung vum 
Regierungsrot, wou dann d’Decisioun betreffend den 
Tracé an d’Envergure vun de Kompensatiounsmesurë 
geholl wäert ginn.
Op Basis vun dëser Decisioun wäert den detailléierte 
Virprojet wéi och d’Kompensatiounsmesurë vun der 
Stroossebauverwaltung weider ausgeschafft a fina-
liséiert ginn. Eréischt wann dës Etuden ofgeschloss 
sinn, kann de Projet vun engem Finanzéierungsgesetz 
presentéiert ginn.
Dës Etudë misste spéitstens am Mäerz d’nächst Joer 
ofgeschloss sinn, fir dass d’Chamber nach virum Sum-
mer ee Finanzéierungsgesetz kéint stëmmen, an dat 
och just, wann déi prozedural Delaien optimal kuerz 
bleiwen.
Well dës Etuden awer elo eréischt lancéiert ginn, ass 
een Ofschloss vun dësen am Mäerz 2023 onrealis-
tesch. D’Grënn fir dës Verspéidung ass op d’Consul-
tatioun vun der Ëffentlechkeet zréckzeféieren. Dës 
Consultatioun huet de 25. Februar dëses Joers uge-
faangen, hätt awer schonns missten d’lescht Joer am 
Hierscht stattfannen, esou wéi an der ëffentlecher 
Presentatioun am Multifunktiounszenter CELO zu 
 Hesper am Juli 2021 annoncéiert.
Am Projet vum Staatsbudget 2023 ass de Contourne-
ment d’Alzingen souwuel um Niveau vun den Etuden, 
wéi och op der „programmation financière pluriannu-
elle pour la période 2021-2026“ vum Fonds des rou-
tes virgesinn.

Dépistage du cancer du sein | Question 6892 
(23/09/2022) de Mme Carole Hartmann (DP)
Dans un souci d’étendre considérablement le diagnos-
tic précoce du cancer du sein, la Commission euro-
péenne a recommandé, ce mardi dernier, une baisse 
de l’âge de dépistage du cancer du sein. La Com-
mission européenne préconise notamment d’abaisser 
à 45 ans le début du dépistage du cancer du sein, 
contre 50 ans actuellement. En outre, le recours à 
l’imagerie par résonance (« IRM ») est également re-
commandé pour les femmes ayant une densité mam-
maire élevée.
Au Luxembourg, le programme de mammographie 
(« PM ») prévoit un dépistage pour les groupes d’âge 
entre 50 et 70 ans. Les personnes souhaitant prendre 
un rendez-vous en dehors du PM et hors cas d’ur-
gence, font face à des délais allant jusqu’à un an, pour 
la prise de rendez-vous.
Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions sui-
vantes à Madame la Ministre de la Santé :
1) Suite aux annonces de la Commission européenne, 
est-ce que l’âge de dépistage du cancer de sein sera 
adapté au Luxembourg ?
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2) Madame la Ministre prévoit-elle suivre les autres re-
commandations de la Commission européenne ?
3) Dans la négative, sur quels motifs cette décision est-
elle fondée ?
4) Combien d’installations pour effectuer des mammo-
graphies existaient au Luxembourg par hôpital les cinq 
années dernières jusqu’à ce jour ? D’autres appareils 
sont-ils prévus d’être installés ?
5) Quelle était la moyenne du temps d’attente par hô-
pital pour obtenir un rendez-vous pour une mammo-
graphie au cours des cinq dernières années ?
6) Quelles démarches sont faites pour améliorer les 
délais pour la prise de rendez-vous de mammogra-
phies dans toutes les régions du pays ?
Réponse (25/10/2022) de Mme Paulette Lenert, 
Ministre de la Santé
ad 1) Selon les récentes recommandations de la Euro-
pean Commission Initiative on Breast Cancer (ECIBC), 
le groupe cible pour le dépistage du cancer du sein se 
situerait entre 45 et 74 ans. Au Luxembourg, selon les 
dernières recommandations du Conseil scientifique – 
domaine de la santé3, le groupe cible se situe entre 50 
et 70 ans et dans le cadre du risque « standard » du 
cancer du sein, celui-ci estime qu’il n’y a pas lieu de 
réa liser un dépistage par imagerie en dehors de la 
tranche d’âge de 50-69 ans. Suite à la publication des 
recommandations de l’ECIBC, le Ministère de la Santé a 
cependant sollicité un avis du Conseil scientifique – do-
maine de la santé sur un éventuel élargissement de 
l’âge pour le dépistage du cancer du sein à partir de 45 
ans et jusqu’à 74. Une fois que celui-ci sera rendu dis-
ponible, le Ministère de la Santé se positionnera en 
concertation avec les acteurs concernés sur la ques-
tion.
ad 2) Les autres recommandations émises par la Com-
mis sion européenne sont multiples et sont pour   
cer taines déjà transposées dans le Programme 
mammo   graphie. Ces recommandations concernent 
notam ment :
– L’organisation du programme de screening du can-
cer du sein et en particulier l’usage de la double lecture 
des mammographies.
Il est à noter que cette méthode est déjà appliquée au 
Luxembourg depuis le début du programme mammo-
graphie en 1992. Par ailleurs, la Commission euro-
péenne requiert entre 3.500 et 11.000 ma mmo gra- 
phies pour que les radiologues puissent béné ficier 
d’un agrément. Au Luxembourg, dans le cadre du pro-
gramme mammographie, depuis 2012, les radiologues 
premiers lecteurs agréés interprètent au minimum 
1.000 mammographies/an, en prenant en considéra-
tion l’approche par équipe. Le total des lectures doit at-
teindre une moyenne de 1.000 par radiologue, avec un 
total correspondant au nombre de premiers lecteurs 
dans l’équipe. Un seuil raisonnable de 800 mammogra-
phies par an est accepté. Notons qu’un nombre va-
riable de mammographies est également interprété en 
dehors du programme.
Les deux radiologues seconds lecteurs rattachées à la 
Direction de la santé interprètent entre 7.000 et 10.000 
mammographies annuelles. En 2021, deux radiologues 
externes ont apporté leur aide en interprétant respecti-
vement 815 et 1.007 dossiers.
– La formation du personnel en termes de communi-
cation.
Les ATM de radiologie agréés pour le Programme 
mammographie suivent chaque année deux heures de 
formation au Centre de coordination des programmes  
 
3 Recommandations du Conseil scientifique : https://conseil-scienti-

fique.public.lu/dam-assets/publications/oncologie/referentiel-de-
pistage-cancer-sein-en-fonction-du-risque.pdf

de dépistage des cancers. Ces formations abordent des 
éléments techniques spécifiques à la mammographie, 
mais aussi les informations à délivrer aux partici-
pantes. De plus, une session dédiée à l’ensemble des 
ATM est organisée annuellement sur un thème spéci-
fique (ex : visite du LNS, tomosynthèse, hypnose 
conversationnelle ...)
– Une évaluation des besoins en termes de commu-
nication.
Les questions les plus fréquemment posées par les 
femmes au standard du Centre de coordination sont 
prises en considération pour ajuster les informations 
délivrées sur le site www.sante.lu ainsi que dans les 
brochures d’information destinées au public. La cam-
pagne 2022 réalisée dans le cadre d’Octobre rose fera 
l’objet d’une évaluation avec le Service communication 
du Ministère de la Santé et de la Direction de la santé.
– L’utilisation de l’intelligence artificielle.
Une utilisation est envisagée dans le cadre du Pro-
gram me mammographie, cette option faisant actuel le-
ment l’objet d’une étude au sein de la Direction de la 
santé (définition, objectifs, risques, aspects légaux).
– Utilisation de la tomosynthèse.
Les mammographes actuellement utilisés au Luxem-
bourg doivent être remplacés courant 2023 pour im-
plémenter la tomosynthèse mammaire. L’utilisation de 
cette technique est envisagée dans le cadre du pro-
gramme mammographie, ceci faisant l’objet d’une 
étude actuellement en cours à la Direction de la santé 
(objectifs, justification, risques, aspects légaux), en ap-
plication de la loi du 28 mai 2019 relative à la protec-
tion sanitaire des personnes contre les dangers 
résultant de l’exposition aux rayonnements ionisants et 
à la sécurité des sources de rayonnements ionisants 
contre les actes de malveillance.
– Prise en charge des femmes dont les seins pré-
sentent une densité mammaire élevée.
La densité mammaire mesurée par mammographie 
correspond au pourcentage de tissu dense dans le 
sein, composé également de tissu adipeux et d’eau. 
Cette densité varie avec l’âge. Les seins denses pré-
sentent la particularité de présenter une forte propor-
tion d’un tissu mammaire dense, ce qui rend difficile la 
recherche d’une lésion tumorale, masquée par ce tissu. 
Cette haute densité constitue également un faible sur-
risque de cancer du sein.
En raison de cet effet masquant, les experts en image-
rie mammaire (European Society of Breast Imaging) 
conseillent de compléter la mammographie par une 
technique complémentaire (échographie, tomosyn-
thèse, voire IRM) alors que la Commission ne le recom-
mande pas. En effet, une faible augmentation de la 
détection de cas de cancers du sein est attendue, mais 
au prix de mise en évidence de nombreuses lésions bé-
nignes qui peuvent inquiéter inutilement (nécessité de 
biopsies). À ce sujet, la balance bénéfice/risque est 
toujours en discussion.
Au Luxembourg, le Programme mammographie re-
commande une échographie complémentaire pour les 
participantes dont les seins sont denses, mais l’impact 
de cette mesure n’a pas fait l’objet d’une évaluation ré-
cente.
– Invitation des femmes de 50 à 69 ans
Il est recommandé d’émettre une invitation par cour-
rier postal avec différentes méthodes, au choix de l’ins-
titution responsable du screening (signature du 
médecin traitant, rendez-vous préfixé, rappel télépho-
nique, relance écrite, SMS ...)
Dans le cadre du Programme mammographie, les 
femmes sont invitées personnellement par courrier 
postal et prennent le rendez-vous au moment et dans 
le centre de leur choix. En cas de non-participation, 

une relance est envoyée quatre mois plus tard. Le cour-
rier est disponible en cinq langues (LU, FR, ALL, PT, EN) 
et le standard téléphonique du Centre de coordination 
est accessible tous les jours ouvrables pour toute ques-
tion concernant le programme.
ad 4) Depuis 2012, 7 appareils de mammographie sont 
installés au Luxembourg, dont deux au CHL, deux aux 
HRS, un au CHdN et deux au CHEM.
Une procédure de marché public est en cours pour 
l’achat de 8 nouveaux appareils de mammographie 
avec tomosynthèse (deux appareils par établissement). 
Chaque site sera doté d’un équipement de biopsie.
ad 5) Les délais de rendez-vous sont enregistrés depuis 
2020. Jusqu’à présent, l’information sur les délais est 
obtenue en demandant aux secrétariats des centres 
hospitaliers la date des trois premiers rendez-vous dis-
ponibles selon quatre critères, à savoir s’il s’agit :
– d’une mammographie dans le cadre du Programme 
mammographie (ci-dessous mammo PM) ;
– d’un bilan suite à une mammographie positive du 
Programme mammographie (ci-dessous bilan de 
mammo PM) ;
– d’une mammographie hors Programme mammogra-
phie (ci-dessous mammo/écho hors PM) :
– d’une mammographie de diagnostic urgente en 
dehors du Programme mammographie (ci-dessous 
mammo de diagnostic en urgence hors PM). Souli-
gnons que tout rendez-vous urgent est pris en charge 
par le radiologue sur appel du médecin demandeur.
Les données disponibles se présentent comme suit :
(tableau à consulter auprès de l’Administration parlemen-
taire ou sur www.chd.lu).
ad 6) Les délais de rendez-vous sont variables d’un éta-
blissement hospitalier à un autre. De façon générale, 
les délais pour les rendez-vous programmés pour le 
dépistage du cancer via le Programme mammographie 
sont plus courts. Il est recommandé pour les femmes à 
risque standard de participer préférentiellement à ce 
programme, afin de libérer les consultations pour les 
femmes à risque élevé de cancer du sein, pour les 
femmes asymptomatiques et les femmes ayant pré-
senté un cancer du sein, qui doivent être suivies de fa-
çon spécifique.
Étant donné cependant qu’on constate que les délais 
pour obtenir une mammographie en dehors du Pro-
gram me mammographie ne se sont pas améliorés du-
rant les six derniers mois, il a été convenu de mettre en 
place un groupe de travail entre les quatre centres hos-
pitaliers, le ministère et la Direction de la santé afin 
d’étudier les pistes qui pourraient contribuer à une ré-
duction des temps d’attente hors programme mammo-
graphie. Il s’agira notamment de permettre aux mé - 
decins demandeurs de se mettre en contact direct avec 
le service de radiologie en cas d’examen urgent à réali-
ser.

Canicule 2022 | Question 6893 (26/09/2022) de 
Mme Cécile Hemmen (LSAP)
De Summer 2022 huet sech duerch aussergewéinlech 
vill Sonnestonnen an héich Temperaturen ausge-
zeechent. Sou louch den Temperaturduerchschnëtt 
tëschent dem 1. Juni an dem 31. August 2022 ëm 2,2 
Grad méi héich wéi den 30-järege Mëttelwäert. Wat 
net ouni Konsequenz fir d’Gesondheet vun de Leit 
ass. Wëssenschaftler ginn dovunner aus, datt dëse 
Phenomeen vu waarme Summere wéinst dem Klima-
wandel an Zukunft wäert méi dacks virkommen. 
Am deem Zesummenhang géif ech der Madamm Ge-
sondheetsministesch gäre follgend Froe stellen:
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1. Wéi aus der Äntwert op d’parlamentaresch Fro 
N° 6443 erausgeet, huet de Service épidémiologique 
et statistique vun der Direktioun vun der Santé seng 
Methodologie verfeinert, fir, ënnert anerem, besser 
den Impakt vu Canicullen op Stierffäll ze moossen. 
Ass schonns ersiichtlech, ob d’Canicule am Summer 
2022 eng gewësse Surmortalitéit verursaacht huet?
2. Am Kader vum Plan canicule ginn och Consignen 
un d’Bevëlkerung eraus. Allerdéngs ginn dës net ëm-
mer esou eescht geholl wéi et misst sinn, notamment 
vu Persounen, déi trotz héijen Temperaturen hirem 
Sport weider wëllen nogoen. Hunn an deem Zesum-
menhang méi Leit am Summer 2022 e schwéiere 
Malaise gemaach? Konnt festgestallt ginn, datt et méi 
Hospitalisatioune gouf? Wat ass gréisstendeels diag-
nos tizéiert ginn?
3. Konnt festgestallt ginn, datt et Malaisë bei Kanner 
gouf, déi op d’Hëtzt zeréckzeféiere sinn? Hunn dës 
Malaisë bei de Kanner och zu Hospitalisatioune ge-
fouert?
4. Wéi gedenkt de Ministère seng Kommunikatioun 
ze adaptéieren, fir d’Bevëlkerung am Allgemengen 
an net just d’Risikopersoune besser am Fall vun enger 
Canicule ze erreechen an ze sensibiliséieren?
Réponse (21/11/2022) de Mme Paulette Lenert, 
Ministre de la Santé
ad 1. Wéi schonn an der Äntwert op d’parlamenta-
resch Fro N° 6443 erkläert, ass déi genannte Metho-
dologie nëtzlech, fir Variatiounen an der Mortalitéit 
ze moossen; si ass net spezifesch dofir geduecht, 
d’Gesondheetsbedroung ze identifizéieren, déi eng 
Episod vu Surmortalitéit verursaache kann, wéi z. B. 
eng Hëtztwell.
Laut de Statistike vun EuroMOMO (www.euromomo.eu) 
ass zu Lëtzebuerg fir 2022 keng Surmortalitéit festge-
stallt ginn.
(Graphique à consulter auprès de l’Administration parle-
mentaire ou sur www.chd.lu.)
ad 2. Am Summer 2022 goufen 19 Patienten am Ze-
summenhang mat der Canicule an de Klinicken en 
charge geholl. Gréisstendeels gouf hei en Epuise-
ment respektiv eng Deshydratatioun festgestallt.
(Tableau à consulter auprès de l’Administration parle-
mentaire ou sur www.chd.lu.)
ad 3. Bis elo gouf ee Fall gemellt, wou ee Kand am 
Alter ënner zéng Joer an enger Klinik wéinst engem 
Malaise am Zesummenhang mat der Canicule behan-
delt gouf.
ad 4. Schonn dëst Joer huet d’Kommunikatioun vum 
Gesondheetsministère sech net nëmmen u Risikoper-
sounen, mee och un d’Bevëlkerung generell geriicht. 
Op de soziale Medie gouf de Grand public ugeschwat 
mat praktesche Recommandatiounen, wéi een sech 
bei der Hëtzt schütze kann. Et ass virgesinn, dës Kom-
munikatiounsaktiounen och an Zukunft weiderze-
féieren, d’Situatioun opmierksam am A ze behalen a 
wann néideg, ze intensivéieren.

Gratuité des manuels scolaires | Question 6894 
(26/09/2022) de Mme Martine Hansen (CSV)
Zënter der Rentrée 2018/2019 sinn déi obligatoresch 
Schoulbicher fir d’Schüler aus dem Enseignement 
se condaire bekanntlech gratis. An déi Schüler, déi 
ge brauchte Bicher benotze wëllen, gi mat engem 
Akafs bong am Wäert vu 50 % vum Neiwäert vum 
Buch belount, nozeliesen um Portal Mybooks.lu : « Le 
ministère encourage l’utilisation durable et responsa-
ble des manuels scolaires. Si tu possèdes ou achètes 
des manuels scolaires d’occasion, au Bichermaart par 

exemple, tu recevras un bon d’achat pour d’autres 
livres équivalant à 50 % du prix des manuels neufs. Le 
bon d’achat permet d’acheter exclusivement des livres 
(scolaires qui ne sont pas gratuits ou autres). »
An deem Kontext wéilt ech follgend Froen un den Här 
Minister fir Educatioun, Kanner a Jugend riichten:
1. Wéi héich ass den Undeel u Schüler, déi fir d’Ren-
trée 2022/2023 op Occasiounsbicher zréckgegraff a 
sech e Bong ausstelle gelooss hunn, amplaz d’Offer 
vun de gratis neie Schoulbicher ze notzen?
2. Kann den Här Minister mir eng entspriechend 
Opstellung vun der Evolutioun pro Schouljoer zënter 
dem Aféiere vun de gratis Schoulbicher zoukomme 
loossen?
3. Virum Hannergrond vun der Iddi, fir sou mann wéi 
méiglech Ressourcen ze verbëtzen, wéi eng weider 
Mesurë plangt den Här Minister, fir d’Schüler ze en-
couragéieren, verstäerkt op gebrauchte Bicher zréck-
zegräifen an esou och d’Traditioun vum Bichermaart 
ze stäipen?
Réponse (08/11/2022) de M. Claude Meisch, Mi nis-
tre de l’Éducation nationale, de l’Enfance et de la Jeu-
nesse
ad 1. Bis zum 20.10.2022 goufe 5.117 Chèques-livres 
ausgestallt, dat bei 33.323 Akeef. D’Chèques-livres hu 
bis elo an der Moyenne e Wäert vu 37,35 €.
ad 2. Ech verweisen déi honorabel Deputéiert op 
d’Äntwert op d’parlamentaresch Fro Nr. 6886 mat der 
Opstellung vun der Evolutioun pro Schouljoer zënter 
dem Aféiere vun de gratis Schoulbicher.
ad 3. De System vun de Chèques-livres ass jo grad 
agefouert ginn, fir en Ureiz ze schafen, fir gebrauchte 
Bicher weider ze benotzen. Donieft ënnerstëtzt de 
Ministère d’CNEL bei der Organisatioun vum traditio-
nelle Bichermaart, deen awer wärend der Covidkris 
net wéi gewinnt konnt organiséiert ginn.

Mobibus | Question 6895 (26/09/2022) de M. Max 
Hahn (DP) 
Et ass mer zu Ouere komm, dass et aktuell eng ganz 
Partie Problemer beim Mobibus, dem Transport vu 
Persoune mat enger Behënnerung, gëtt, déi haapt-
sächlech mat der Aféierung vun engem neien in-
formatesche System zesummenhängen. Sou géif et 
reegelméisseg zu Komplikatiounen an däitleche Ver-
spéidunge kommen.
An deem Kader wollt ech dem Här Minister fir Mobili-
téit an ëffentlech Aarbechte follgend Froe stellen:
1. Kann den Här Minister dës Informatioune confir-
méieren?
2. Wat sinn déi genee Grënn heifir?
3. Wéi wëll den Här Minister d’Situatioun esou séier 
wéi méiglech verbesseren?
Réponse (10/10/2022) de M. François Bausch, Mi-
nistre de la Mobilité et des Travaux publics
Den éierewäerten Deputéierten huet Froen zur 
Aféierung vun engem neien informatesche System 
fir Mobibus, dem Transport vu Persoune mat enger 
Behënnerung an ob et an deem Kader zu Komplika-
tiounen a Verspéidunge komm wier, well him dëst zu 
Ouere komm wier.
ad 1. Jo, et ass richteg, dass et bei der Schoulrentrée 
zu Komplikatiounen a Verspéidunge koum beim Mo-
bibus.
ad 2. Den neien informatesche System, deen den 
éierewäerten Deputéierte mat Recht ernimmt, gouf 
eigentlech schonn am August 2022 agefouert. Fir 

awer net all d’Transporter mateneen op dësen neie 
Programm ze migréieren, gouf et verschidde Phasen, 
dat heescht, déi Strukturen, déi desservéiert ginn, 
koumen no an no un d’Rei (z. B. divers Fondatiou-
nen, d’Sitte vun der APEMH, Ligue HMC, FAL etc). Dës 
Phase sinn allgemeng ouni gréisser Schwieregkeete 
verlaf.
Fir d’Rentrée, an als Ofschloss vun dëser Migratioun, 
goufen elo d’Transporter fir d’Kompetenzzentere 
mam neie System geplangt.
Et gëtt e puer Grënn fir déi Komplikatiounen, déi mat 
der Rentrée opgetruede sinn; an der Haaptsaach sinn 
et:
– d’Quantitéit vun den ugefrote Coordonnéeë vun de 
Schüler, déi dëst Schouljoer an de jeeweilege Kompe-
tenzzentere sinn,
– ee grousse leschten Import vun den Donnéeën am 
August, inklusiv d’assignéiert Linnen an dem proviso-
resche Planning vun de betraffene Schüler fir d’Ren-
trée, deen net ganz ouni Feeler verlaf war. Dësen, 
deels feelerhaften Import ass awer leider gréissten-
deels eréischt bei der Schoulrentrée opgefall, wéi den 
Transport an der Praxis ugaangen ass,
– eng Vitesskalkulatioun souwéi Funktionalitéiten, 
déi ganz spezifesch op de Lëtzebuerger Modell hu 
mussen entwéckelt ginn, déi vum Fournisseur vun 
der informatescher Plattform ënnerschätzt goufen.
ad 3. D’Verwaltung fir ëffentlechen Transport (ATP), a 
besonnesch d’Ekipp fir PMR-Transporter, huet direkt 
reagéiert. Eng grouss Mass un Donnéeën huet musse 
verbessert ginn, wat awer wéinst der Quantitéit net 
bei all Schüler vun haut op muer konnt gräifen.
D’Verbesserunge konnten natierlech just mat inten-
siver Mathëllef vun de Kompetenzzentere gemaach 
ginn.
Et gouf och Ënnerstëtzung vum Service de la scola-
risation des élèves à besoins spécifiques aus dem 
Ministère fir Educatioun, Kanner a Jugend, dee sech 
ugebueden huet, fir d’Problemer vun de Kompetenz-
zenteren ze zentraliséieren an am Echange mat der 
ATP ze léisen.
D’Leit aus der Ekipp konnte sech andeelen an hunn 
déi spezifesch Korrektioune gemaach. Verschidde 
Mataarbechter aus der ATP sinn an déi am meeschte 
betraffen Zentere gaangen, fir esou op der Plaz mat 
hinnen zesummen d’Problemer ze léisen.
Fir de Verspéidungen entgéintzewierken, sinn zum 
Beispill Kanner op aner Linnen zougeuerdent ginn, 
nei Linne si kreéiert ginn, d’Auerzäite goufen uge-
passt.
All dëst huet dozou bäigedroen, dass d’Lag sech nees 
wäitgeeëndst entspaant huet, soudass ee soe kann, 
dass den Transport zwou Wochen no der Schoul-
rentrée am grousse Ganze méi stabel leeft. Heimat 
och e grousse Merci un d’Zentere fir hir Mathëllef wéi 
och d’Eltere fir hir Gedold.
Nieft der Problematik um Niveau vun der informate-
scher Plattform, muss een awer leider och erwänen, 
dass de Verkéier am Land nees staark zougeholl huet. 
Och heirop wäert nach opgepasst ginn, ob verschidde 
Linne mussen ugepasst ginn.
D’ATP ass mam Fournisseur vun der informatescher 
Plattform selbstverständlech amgaangen, déi wei-
derhin néideg Entwécklunge weiderzedreiwen; Ufank 
Oktober kënnt schonn en neie Release vum Pro-
gramm.
De Moment kënne mat dem neie System endlech 
d’ATP, de Busbetrib an d’Zentere kucken, wou de Bus 
an déi jeeweileg Kanner dru sinn. An den nächste 
 Wochen, wann déi néideg Upassunge vum Programm 
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bis ofgeschloss sinn, soll dann och d’Applikatioun fir 
d’Eltere kommen, fir dass och si kënne kucken, wou 
de Bus mat hirem Kand drun ass.

Bois utilisé dans les chaudières à granulés | Ques-
tion 6896 (26/09/2022) de Mme Myriam Cecchetti 
(déi Lénk)
Parallèlement à l’augmentation du prix de l’énergie 
observée depuis un an environ, le prix des copeaux de 
bois utilisés dans les chaudières à granulés/pellets 
connait également une forte hausse. Ainsi, les coûts de 
chauffage pour les ménages ayant opté pour ce type 
de chaudières ont facilement doublé depuis plusieurs 
mois.
Bien que cette hausse ne soit pas comparable à l’explo-
sion des prix du mazout et du gaz, elle reste néan-
moins significative pour les ménages concernés tout 
en rappelant que l’installation de chaudières à pellets 
constitue une des pistes privilégiées du Gouver nement 
pour faire avancer la transition énergétique.
Partant, je voudrais poser les questions suivantes à 
Madame la Ministre de l’Environnement et à Monsieur 
le Ministre de l’Énergie :
1) Combien d’aides pour l’installation d’une chaudière 
à pellets ont jusqu’à présent été accordées par vos ser-
vices ? Comment ce chiffre a-t-il été impacté par l’aug-
mentation des aides décidées lors de la pandémie de 
la Covid-19 respectivement suite au déclenchement de 
la guerre en Ukraine ?
2) Comment Madame et Monsieur les Ministres expli-
quent-ils la hausse des prix du bois-énergie en ques-
tion ? Est-elle due à l’augmentation des prix de trans - 
port du bois ou y a-t-il d’autres raisons ?
3) Existe-t-il une production de copeaux de bois pour 
les chaudières à granulés au Luxembourg ? Dans l’affir-
mative quelles quantités sont produites et quelle est la 
part de la demande intérieure satisfaite par la produc-
tion autochtone ?
4) D’où provient la majorité du bois respectivement 
des copeaux de bois pour lesdites chaudières com-
mer cialisées au Luxembourg ? Quelle est la distance 
de transport généralement parcourue pour l’importa-
tion des produits en question et par quels moyens de 
transports sont-ils acheminés vers le Luxembourg ?
5) Le Gouvernement fait-il des efforts pour augmen-
ter la production de bois-énergie au Luxembourg ? Si 
oui, lesquels ?
6) Monsieur et Madame les Ministres ne craignent-ils 
pas que l’augmentation du prix des copeaux de bois 
pourraient décourager de nombreux ménages à rem-
placer leur ancienne chaudière à mazout ou à gaz par 
une chaudière à granulés freinant ainsi la transition 
énergétique ?
7) Monsieur et Madame les Ministres prévoient-ils 
des mesures supplémentaires pour soutenir les mé-
na ges et surtout les ménages à revenu modeste dans 
l’acquisition d’une chaudière à granulés ?
Réponse (08/11/2022) de Mme Joëlle Welfring, Mi-
nist re de l’Environnement, du Climat et du Développe-
ment durable | M. Claude Turmes, Ministre de l’Éner - 
gie
ad 1) Depuis la mise en vigueur le 1er janvier 2017 de 
la loi du 23 décembre 2016 instituant un régime 
d’aides pour la promotion de la durabilité, de l’utilisa-
tion rationnelle de l’énergie et des énergies renouvela-
bles dans le domaine du logement, au total 605 
de mandes pour des aides financières pour des chau-
dières de bois tous types confondus (chaudières à 

 pellets de bois, chaudières à plaquettes de bois, chau - 
dières à combustion étagée pour bûches de bois, chau-
dières combinées bûches de bois et pellets de bois) ont 
été introduites auprès de l’Administration de l’environ-
nement (données du 18/10/2022). Parmi celles-ci, 
jusqu’à présent 397 aides ont pu être accordées, dont 
310 pour des chaudières à pellets/granulés de bois.
Afin d’illustrer l’évolution de ces demandes depuis la 
pandémie liée au Covid19 et du déclenchement de la 
guerre en Ukraine, le tableau ci-dessous présente le 
nom bre de demandes pour des dates clés qui coïn ci-
dent approximativement avec ces évènements, à savoir 
le 1er avril 2020 respectivement le 1er avril 2022.
(Tableau à consulter auprès de l’Administration parlemen-
taire ou sur www.chd.lu.)
ad 2) L’augmentation des prix du bois-énergie s’expli-
que principalement par le fait que la demande dépasse 
actuellement l’offre sur le marché. De plus, l’augmenta-
tion des prix de l’énergie suite à la guerre en Ukraine a 
fait grimper les coûts de production et de transport du 
bois-énergie. À cela s’ajoute la dynamique générale de 
stockage qui se manifeste en période d’incertitude.
ad 3) La société Kiowatt SA est située à Bissen/Roost et 
produit environ 75.000 tonnes de granulés de bois 
(pell ets) par an, dont environ 60.000 tonnes sont 
utilisées au Luxembourg. Ce producteur de pellets es-
time qu’il pourra vendre l’entièreté de sa production 
sur le territoire national à l’avenir.
Depuis octobre 2022, une autre production de gra nu-
lés de bois (qualité A2) a démarré à Fridhaff. L’ex ploi-
tant, la société Soil-Concept SA vise à atteindre une 
production de 4.000 à 7.000 tonnes par an.
Il convient de rappeler que la priorité du Gouverne-
ment est l’utilisation en cascade, ce qui signifie que le 
bois doit être utilisé comme matière première pour les 
matériaux. Ce n’est qu’à la fin de l’utilisation circulaire 
que les matériaux, qui ne peuvent plus être utilisés à 
d’autres fins, devraient entrer dans l’utilisation éner-
gétique. Au Luxembourg, les granulés sont majoritai-
rement fabriqués à partir de bois, qui est à la fin de 
cette cascade ou de moindre qualité ne pouvant être 
utilisé dans le domaine de la construction ou de la fa-
brication de meubles.
À cela s’ajoute que la directive européenne (sur les 
énergies renouvelables) en cours de négociation pré - 
v oit le renforcement des critères de durabilité pour 
l’utilisation du bois comme vecteur énergétique.
ad 4) Comme repris dans la question parlementaire 
n° 6564 du 28 juillet 2022, la production nationale de 
granulés de bois a été de 123.191 m3 (≈80.074 tonnes) 
en 2021, dont 47.258 m3 (≈30.718 tonnes) ont été 
exportés. Une quantité totale de 21.307 m3 (≈13.850 
tonnes) de granulés de bois a été importée en 2021. 
Ces granulés de bois proviennent à 18,5 % de l’Alle-
magne, 78 % de la Belgique, 0,2 % de la France, 0,1 % 
des Pays-Bas et 3,1 % d’autres pays ou d’origine non 
connue. Par conséquent, 96,7 % des granulés de bois 
importés sont originaires des pays voisins.
ad 5) En ce qui concerne la récolte de bois dans les 
forêts soumises au régime forestier, il n’est pas prévu 
d’augmenter le volume de bois-énergie. Il convient de 
noter que dans le cadre d’une sylviculture durable, 
l’objectif premier est de produire et de récolter du bois 
de haute qualité, et que seuls les arbres dont l’abat-
tage contribue à améliorer la santé et la qualité des 
peuplements forestiers soient récoltés. Cependant, la 
récolte de bois de qualité supérieure produit toujours 
une certaine quantité de bois de qualité inférieure qui 
peut être utilisée comme bois-énergie.
ad 6) Les priorités du Gouvernement sont la réno va-
tion énergétique et le remplacement des énergies 

fossiles par les pompes à chaleur ainsi que la promo-
tion des réseaux de chaleur. Pour favoriser la transition 
vers les énergies renouvelables, le Gouvernement 
prévoit également une augmentation (à 50 %) du 
 bonus de rem placement augmentant les aides finan-
cières « Klimabonus » allouées dans le cas du rempla-
cement d’une chaudière alimentée au combustible 
fossile existante ou d’un chauffage électrique existant 
combiné à une amélioration de la performance éner-
gé tique du système de chauffage par une installation 
de chauffage basée sur de l’énergie renouvelable. 
Cette mesure est valable pour toute installation com-
mandée entre le 1er novembre 2022 et le 31 dé cembre 
2023. Cependant, la rénovation thermique et l’installa-
tion de pompes à chaleur sont fortement privilégiées 
par rapport au chauffage de bois au niveau des sub-
ventions.
L’accord tripartite, signé le 28 septembre 2022, prévoit 
la mise en place d’une mesure pour atténuer les 
hausses des prix des granulés de bois pour les mén a-
ges qui se chauffent avec cette source d’énergie. Le 
Gouver nement travaille actuellement sur la finalisation 
d’une compensation financière permettant la réduction 
temporaire du prix de vente des granulés de bois en 
vrac pour les ménages.
ad 7) Les bénéficiaires des aides « Klimabonus 
Wunnen » vont pouvoir demander auprès du Ministère 
du Logement un « Topup social 100 % » pouvant 
résulter dans un doublement de l’aide « Klimabonus », 
ceci en fonction du revenu du ménage du bénéficiaire.

Éligibilité pour la prime énergie | Question 6898 
(26/09/2022) de Mme Myriam Cecchetti (déi Lénk)
Le Fonds national de solidarité (FNS) informe sur son 
site Internet que toutes les demandes de l’année 2022 
déjà payées ou refusées pour dépassement des pla-
fonds de revenus éligibles à l’allocation de vie chère 
(AVC) auraient entre-temps été réexaminées en accord 
avec les nouvelles dispositions concernant la prime 
énergie.
Selon des informations relayées par des acteurs so-
ciaux concernés, les demandes refusées pour dépas-
sement des plafonds de revenus éligibles à l’allocation 
de vie chère n’auraient pourtant pas été systématique-
ment réexaminées. De plus, les ménages dont la de-
mande d’obtention d’une AVC a été refusée pour 
dé passement du seuil de revenu, n’auraient plus eu 
droit à une réévaluation de leur demande pour l’obten-
tion d’une prime énergie – éventuellement sur base 
d’une deuxième demande introduite au cours de l’an-
née 2022 – tout en sachant que la situation de revenu 
d’un ménage a pu évoluer après le premier refus.
Vu qu’un nombre considérable de ménages éligibles 
pour la prime énergie mais non éligibles pour l’AVC 
pourrait être concerné par ce problème, je voudrais 
poser les questions suivantes à Madame la Ministre de 
la Famille :
1) Madame la Ministre peut-elle me confirmer que 
chaque demande accordée ou refusée introduite en 
2022 en l’obtention d’une AVC a été réévaluée par le 
FNS en accord avec les nouvelles dispositions concer-
nant la prime énergie ?
2) Le FNS prend-il en considération les variations éven-
tuelles des revenus d’un ménage dans le cadre d’un re-
nouvellement de demande d’une AVC et/ou d’une 
prime énergie (suite à un premier refus) ?
3) Une demande incomplète refusée par le FNS peut-
elle être réintroduite par un ménage en vue d’une réé-
valuation de l’éligibilité pour l’AVC ou la prime éner - 
gie ?
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4) Madame la Ministre envisage-t-elle une prolonga-
tion supplémentaire de la date limite d’introduction de 
la demande de l’allocation de vie chère et de la prime 
énergie ?
Réponse (17/10/2022) de Mme Corinne Cahen, 
Ministre de la Famille et de l’Intégration
ad 1) Le Fonds national de solidarité (FNS) a procédé à 
un recalcul de toutes les demandes au titre de l’année 
2022 et qui ont déjà été traitées avant la mise en vi-
gueur du règlement du Gouvernement en conseil du 
18 mars 2022 ayant introduit une prime énergie sous 
forme d’un complément à l’allocation de vie chère.
Il résultait de ce recalcul, qui a été effectué à la date du 
1er mai 2022, que 8.042 ménages ont de suite bénéficié 
de la prime énergie. Ce chiffre comprend également 
435 ménages bénéficiaires de la prime énergie qui se 
sont vu refuser auparavant l’allocation de vie chère 
pour un dépassement de la limite des revenus.
ad 2) Conformément à l’article 2 (2) du règlement mo-
difié du Gouvernement en conseil du 19 novembre 
2021, l’allocation de vie chère et le complément de la 
prime énergie ne peuvent être demandés qu’une seule 
fois par année. D’éventuelles variations concernant la 
situation financière des demandeurs seront prises en 
compte lors de l’allocation de l’année suivante alors 
que la détermination des revenus se fait sur base des 
revenus disponibles au cours des douze mois précé-
dant la date de la demande.
ad 3) Une demande incomplète qui a fait l’objet d’un 
refus ne peut plus être réintroduite. Il est à noter que 
le FNS procède au renvoi des dossiers incomplets, no-
tamment pour défaut de signature ou si la demande 
n’est pas intégralement remplie, en indiquant les élé-
ments manquants et en invitant le demandeur de com-
pléter la demande dans un délai d’un mois.
ad 4) La date limite pour présenter une demande a été 
prolongée jusqu’au 31 octobre 2022 et il n’est pas 
prévu de procéder à une deuxième prolongation. Dans 
le cadre de l’Accord tripartite il a été décidé de recon-
duire la prime énergie au titre de l’année 2023.

Heures d’ouverture des bureaux de la CNS à Gre- 
venmacher | Question 6899 (27/09/2022) de M. 
Léon Gloden (CSV)
Selon mes informations, les bureaux de la CNS à 
Grevenmacher ne sont ouverts, depuis un certain 
temps, que 2 jours par semaine. Or dans d’autres loca-
lités, les bureaux sont ouverts pendant 5 jours. 
Toujours selon mes informations, il y a une forte de-
mande de la part des assurés qui souhaitent que les 
bureaux à Grevenmacher soient ouverts plus souvent.
Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions sui-
vantes à Monsieur le Ministre de la Sécurité sociale :
1) Est-ce que Monsieur le Ministre peut confirmer mes 
informations ?
2) Dans l’affirmative, est-ce que Monsieur le Ministre 
compte intervenir pour que les bureaux à Greven ma-
cher soient ouverts plus souvent ?
3) Quelle est la moyenne d’ouverture des bureaux de la 
CNS dans les autres localités ?
Réponse (02/11/2022) de M. Claude Haagen, 
Ministre de la Sécurité sociale
ad 1) En raison de la pandémie Covid-19, la Caisse na-
tionale de santé (CNS) a été amenée à procéder à des 
adaptations des horaires d’ouverture des agences et à 
la prise de rendez-vous obligatoire. Néanmoins, la 
proximité des agences avec les personnes protégées 
constitue toujours une priorité pour la CNS.

Les guichets de l’agence de Grevenmacher sont actuel-
lement ouverts au public pendant deux jours par se-
maine. Pendant les jours d’ouverture, la demande des 
personnes protégées est bien existante. Néanmoins, 
cette demande est beaucoup moins importante que 
celle des agences principales, dont notamment 
Hollerich, Esch-sur-Alzette et Differdange, ouvertes 
cinq jours par semaine. Toutefois, il y a lieu de relever 
que pour l’agence de Grevenmacher, tous les créneaux 
de prise de rendez-vous ne sont pas réservés.
ad 2) Compte tenu du fait que les plages proposées ne 
sont pas toutes occupées, il n’est à ce stade pas prévu 
d’augmenter le nombre de jours ouverts au public. 
Toutefois, le monitoring en place permet d’avoir un 
bon aperçu de la demande et d’adapter le cas échéant 
le nombre de jours.
En outre, à partir du mois de novembre 2022, il est en-
visagé de permettre aux personnes protégées de se 
présenter dans les guichets de Grevenmacher une fois 
par semaine sans prise de rendez-vous. Le cas échéant, 
des adaptations seront effectuées en fonction des be-
soins des personnes protégées.
ad 3) Actuellement, les agences sont ouvertes au 
 public soit un à deux jours par semaine (par exemple : 
Bettembourg, Echternach, Rumelange, Marnach et 
Redange-sur-Attert), soit cinq jours par semaine pour 
les agences principales.

Espaces de travail partagés | Question 6900 
(27/09/2022) de M. Dan Biancalana (LSAP)
En 2019, la Caisse pour l’avenir des enfants a été la pre-
mière administration publique à recourir à des espaces 
de travail partagés dits « coworking spaces ». Dans le 
cadre de la pandémie Covid-19, les concepts de travail 
alternatifs ont gagné en importance. Le concept des 
coworking spaces est déjà bien établi dans le secteur 
privé luxembourgeois. Le 30 avril 2021, les ministres 
de la Fonction publique et de l’Aménagement du terri-
toire ont souligné, dans une réponse à une question 
parlementaire (n° 4003), que dans le cadre de la dé-
centralisation administrative souhaitée, les deux ag-
glomérations, la Nordstad et la région Sud, devraient 
bénéficier d’un renforcement de l’administration publi-
que. Selon les informations fournies, il s’agit entre 
autres de promouvoir des espaces de coworking dans 
ces mêmes lieux. Il est également précisé dans cette 
réponse que les ministères concernés étudient quelles 
administrations se prêtent à une relocalisation et quels 
seraient les meilleurs endroits pour les implanter.
À ce sujet, je souhaite poser les questions suivantes à 
Monsieur le Ministre de la Fonction publique, à Mon-
sieur le Ministre de l’Aménagement du territoire et à 
Mon sieur le Ministre de l’Économie :
– Où en est le projet des coworking spaces pour la 
fonction publique au sein des centres de développe-
ment et d’attraction (CDA) notamment à la Nordstad et 
à la région Sud ?
– Quelle est l’évolution en matière d’espaces de cowor-
king dans le secteur public depuis avril 2021 ? Combien 
de fonctionnaires bénéficient actuellement d’une telle 
offre ? Combien de collaborateurs du service public de-
vraient pouvoir bénéficier d’une telle offre dans un 
avenir proche ?
– Quel est ou quel serait l’impact économique de cette 
décentralisation sur l’économie locale (restauration, 
commerces, etc.) ?
– Quel est l’impact de ces mesures sur l’empreinte éco-
logique de l’administration publique ?

Réponse (07/11/2022) de M. Marc Hansen, Ministre 
de la Fonction publique | M. Claude Turmes, Ministre 
de l’Aménagement du territoire | M. Lex Delles, Mi-
nis tre des Classes moyennes
En termes d’aménagement du territoire, la promotion 
et le développement d’espaces de cotravail s’inscrit 
dans la stratégie générale en matière de développe-
ment territorial telle que proposée dans le projet du 
Programme directeur d’aménagement du territoire 
(PDAT2023).
Toutefois, certaines précisions s’imposent, notamment 
en ce qui concerne la politique de déconcentration 
concentrée envisagée par l’aménagement du territoire 
depuis 2003. L’objectif est de créer, à côté de la ville de 
Luxembourg, deux pôles de développement qui per-
mettent de mieux répartir le développement écono-
mique et démographique et par conséquent les flux de 
mobilité. Dans ce contexte, la ville d’Esch-sur-Alzette et 
la Nordstad sont ainsi définies en tant que CDA (Centre 
de développement et d’attraction) d’importance natio-
nale susceptibles d’accueillir des services publics éta-
tiques telles que des administrations. La « décon cen- 
t ration » étant à différencier de la « décentralisation » 
qui consiste en un transfert de pouvoirs de l’État vers 
des personnes morales de droit public distinctes.
En ce sens, la création d’espaces de cotravail ne s’inscrit 
pas directement dans la politique de la déconcen-
tration concentrée mais plutôt dans la volonté de 
l’aménagement du territoire à renforcer les CDA et les 
agglomérations existantes. En effet, en promouvant la 
création d’espaces de cotravail, donc in fine de lieux de 
travail supplémentaires pour la fonction publique, 
l’aménagement du territoire contribue activement au 
développement des agglomérations de la région Sud 
et de la Nordstad, au rapprochement des fonctions ha-
biter et travailler et donc à la réduction des besoins de 
mobilité.
Le projet de PDAT2023 actuellement en procédure de 
consultation définit quatre objectifs politiques et pro-
pose des stratégies – déclinées par échelle de terri-
toire – pour leur mise en œuvre. Par ailleurs, onze 
espaces d’action nationaux et transfrontaliers qui 
correspon dent à des territoires fonctionnels intégrant 
au moins un Centre de développement et d’attraction 
(CDA) sont identifiés. Au sein de ces espaces d’action, il 
est proposé de définir à l’échelle intercommunale, 
voire transfron talière si la situation l’exige, une straté-
gie territoriale intégrée transposant et approfondis-
sant les objectifs et la stratégie du PDAT2023.
Dans ce contexte, le Département de l’aménagement 
du territoire (DATer) a lancé l’élaboration de trois vi-
sions territoriales pour soutenir davantage les com-
munes dans leurs efforts de conception de stratégies 
communes concernant l’aménagement du territoire et 
tel que visé par les travaux menés dans le cadre des 
processus de coopération territoriale État-communes. 
Lors de la mise en œuvre de ces stratégies territoriales 
communes, il serait opportun d’identifier conjointe-
ment en amont des sites susceptibles d’accueillir des 
espaces de cotravail.
Au mois de septembre 2022, le Ministère de la Fon c-
tion publique a réalisé un sondage sur les espaces de 
travail partagés auprès des coordinateurs généraux, 
des chefs d’administration et de leurs adjoints de l’ad-
ministration générale. Le sujet de la relocalisation a 
surtout intéressé les responsables des grandes admi-
nistrations de plus de 100 agents. Il résulte de ce son-
dage que 76 % des chefs d’administration ayant 
répondu au sondage, voient un avantage pour les 
agents pouvant pratiquer occasionnellement le travail 
en espaces de cotravail.
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Tout comme la promotion du développement écono-
mique des CDA et des agglomérations, la mise en 
œuvre de la déconcentration concentrée contribue à 
une réduction du trafic en direction de la capitale en 
contribuant à la décongestion des principales voies 
d’accès. Le développement de l’emploi au sein des CDA 
d’importance nationale poursuit également l’objectif 
de raviver et de redynamiser les centres urbains avec 
pour conséquence une hausse de l’attractivité tant éco-
nomique que sociale (restauration, petits commerces, 
offre de loisirs et de services, entreprise, etc.).
Outre un renforcement de la qualité de vie des ci-
toyens, la déconcentration concertée a également des 
effets bénéfiques pour l’environnement. Cependant, 
l’évaluation de l’empreinte écologique de la démarche 
est complexe du fait de nombreuses inconnues dont le 
poids environnemental est difficile à définir clairement 
(par exemple : le nombre de personnes concernées ou 
susceptibles d’en tirer avantage, la quantité de dépla-
cements évités, la réduction des durées des trajets 
 domicile-travail, les répercussions des mesures de re-
dy na misation, etc.).
Dans le cadre de la pandémie Covid-19, le télétravail 
ayant néanmoins gagné en importance, une délocali-
sation partielle de la consommation pour certains sec-
teurs a pu être constatée. À titre d’exemple, on peut 
citer les boulangeries qui ont connu un basculement 
de leur chiffre d’affaires des centres urbains vers le mi-
lieu rural. La création d’espaces de cotravail pour la 
fonction publique viendrait assurément renforcer ce 
phénomène, étant donné que la consommation se dé-
localisera en fonction des personnes travaillant au sein 
de ces espaces de cotravail.
Qu’il nous soit également permis de rappeler que la 
Direction générale des classes moyennes a activement 
soutenu l’implantation des bureaux régionaux de la 
House of Entrepreneurship à l’Est et au Sud. Ces bu-
reaux régionaux, de concert avec le Guichet unique 
PME implanté à Clervaux, contribuent à leur niveau à la 
déconcentration souhaitée et à dynamiser le dévelop-
pement économique des régions concernées.

Permis de port d’armes | Question 6901 
(27/09/2022) de M. Dan Biancalana (LSAP)
La loi portant réforme sur les armes et munitions est 
entrée en vigueur le 1er mai 2022. Le texte prévoit qu’à 
chaque demande de renouvellement de son permis de 
port d’armes, le requérant est tenu de produire une 
attes tation médicale. Toutefois, un suivi en aval de 
l’attes tation médicale, par exemple par le biais de 
contrôles médicaux réguliers, n’est pas prévu par la loi.
Dans ce contexte j’aimerais poser la question suivante 
à Madame la Ministre de la Justice :
– Est-ce qu’un tel suivi est effectué en pratique afin de 
s’assurer que les conditions d’octroi d’une autorisation 
soient remplies tout au long de la validité de l’autori-
sation ? Dans l’affirmative, qui procède au suivi ?
Réponse (26/10/2022) de Mme Sam Tanson, 
Ministre de la Justice
Aux termes de l’article 24, paragraphe 1er, point 3°, de 
la loi du 2 février 2022 sur les armes et munitions, la 
présentation d’une attestation médicale, établie 
confor  mément à l’article 16 de la même loi, est une des 
conditions à remplir au préalable par le requérant en 
obtention d’une autorisation en matière d’armes. Par 
conséquent, l’établissement de cette attestation médi-
cale, datant de deux mois au maximum au moment de 
sa présentation, implique une évaluation de l’état de 
santé mentale du requérant par un des médecins pré-
vus par l’article 16 précité.

Une réévaluation de l’état de santé mentale du requé-
rant est ensuite effectuée lors de chaque demande de 
renouvellement d’une autorisation en matière d’armes, 
donc en pratique régulièrement tous les cinq ans, ce 
qui correspond en général à la durée de validité de ces 
autorisations, alors que le renouvellement d’une auto-
risation requiert également la présentation d’une at-
testation médicale.
Une réévaluation intermittente, c’est-à-dire au cours de 
la durée de validité d’une autorisation en matière 
d’armes, est également prévue alors que, aux termes 
du paragraphe 4 de l’article 16 précité, le titulaire de 
l’autorisation est tenu de délivrer une nouvelle attesta-
tion médicale sur demande du Ministre de la Justice, 
lorsqu’il résulte d’informations à caractère médical ou 
psychologique détenues par le ministre, que la posses-
sion d’armes et de munitions dans le chef du titulaire 
pourrait constituer un danger au sens du paragraphe 
1er de l’article 16 précité.
Il résulte de l’application de ce dispositif légal, qui re-
quiert donc des consultations médicales à intervalles 
réguliers, que le suivi de l’état de santé mentale des ti-
tulaires d’une autorisation en matière d’armes est ef-
fectué par les médecins visés à l’article 16 précité.
À noter que la non présentation d’une attestation mé-
dicale entraîne en tout état de cause le refus ou la révo-
cation de l’autorisation d’armes.

Manque de décharges pour déchets de construc-
tion | Question 6902 (27/09/2022) de Mme Martine 
Hansen (CSV)
Et ass bekannt, datt vill Dechargë fir Bauschutt hei 
am Land chronesch iwwerlaascht respektiv ganz zou 
sinn. Sou duerfen zum Beispill zu Housen just nach 
eng 500 Tonne Material pro Dag a pro Entreprise ge-
tippt ginn, d’Decharge zu Noutem ass ganz zou. Trotz 
der Urgence vun der Situatioun ass generell an der 
rezenter Vergaangenheet net vill um Niveau vun der 
Neiausweisung respektiv Erweiderung vu bestoende 
Bauschuttdeponië geschitt.
Fir de betraffene Bauentreprisë kuerzfristeg ze hëlle-
fen, kéinten als Noutléisung Tëschelager op Gréng- 
flächen ageriicht ginn, wou Baufirmen den Iwwer-
schoss u Bauschutt kéinten zwëschestockéieren, fir 
dann deen Iwwerschoss a méi rouegen Zäiten defini-
tiv op enger Bauschuttdeponie ze evakuéieren. Laut 
Artikel 12 (2) vum Naturschutzgesetz vun 2018 kann 
den Ëmweltminister eng Autorisatioun fir eng De-
charge an der Gréngzon ausstellen: « En zone verte, 
l’installation et l’exploitation d’une décharge sont 
 sujettes à une autorisation du ministre. »
An dësem Kontext géif ech gäre follgend Froen un 
d’Madamm Ëmweltminister stellen:
1. Ass Regierung bereet, dem chronesche Manktem 
u Kapazitéiten an de Bauschuttdeponien iwwert de 
Wee vu provisoreschen Tëschelager entgéintzewier-
ken?
2. Wéi eng Konditioune mussen erfëllt sinn, fir datt 
an der Gréngzon en Tëschelager fir Bauschutt vu 
Säite vum Ëmweltministère erlaabt ka ginn?
Réponse (04/11/2022) de Mme Joëlle Welfring, Mi-
nistre de l’Environnement, du Climat et du Dévelop-
pement durable
Wéi schonn an der Äntwert op d’parlamentaresch Fro 
N° 6889 vun der éierewäerter Deputéierter Madamm 
Martine Hansen gesot, sinn et d’Acteure vum Secteur 
selwer, déi d’Sitte fir Deponië proposéieren. Dat sel-
wecht gëllt och fir d’Tëschelager vu Bauschutt. Laut 
den Informatiounen aus dem Secteur, ass net just 

d’Planung, mee virun allem de Kaf vun den Terrainen 
immens zäitopwänneg.
An der Gréngzon kënnen Tëschelager fir Akerbuedem 
erlaabt ginn am Kader vun den Artikelen 9 an 12 vum 
Naturschutzgesetz (Loi modifiée du 18 juillet 2018 
concernant la protection de la nature et des ressour-
ces naturelles). Dat selwecht gëllt fir Chantiersinstal-
latiounen (Art. 6 an 12 vum Naturschutzgesetz) am 
Kader vun a fir d’Dauer vun engem spezifesche Bau-
projet. Dëst kann och de Stockage vu Buedemaushub 
an anerem Bauschutt beinhalten.
Allgemeng ënnerleien d’Tëschelager der Kommodos- 
an Offallgesetzgebung, ofhängeg vum Emplacement 
och der Waasser- an/oder der Naturschutzgesetzge-
bung. Deemno wéi se ausgeluecht sinn, falen se och 
ënnert d’Gesetz iwwert d’Évaluation des incidences 
sur l’environnement (EIE).
D’Konditiounen am Fall vun enger Geneemegung 
ginn individuell, a Funktioun vum Projet an sengen 
Impakter – déi jo no Situatioun, Envergure an Noper-
schaft variéieren – festgeluecht. Den techneschen an 
den administrativen Opwand fir esou Tëschelager ass 
dofir, jee nodeem wou a wéi dat geplangt wär, net vill 
anescht ewéi dee fir Bauschuttdeponien.
Esou provisoresch Tëschelager dierften zudeem net 
méi wéi 3 Joer laang bedriwwe ginn; duerno verléie-
ren si de Statut vum „Tëschelager“ a si rechtlech ge-
sinn eng Deponie.
Duerch esou Tëschelager géif sech de gesamten 
Ëmweltimpakt fir ee bestëmmte Volume vun Depo-
niematerial méi wéi verduebelen, well een dat Mate-
rial jo géif deposéieren an dono erëm ewechhuelen, 
fir et anzwousch anescht ze deponéieren.
Wéi schonn an der Äntwert op d’parlamentaresch Fro 
N° 6889 vun der éierewäerter Deputéierter Madamm 
Martine Hansen gesot, ass et wichteg, de Volume 
vum Bauschutt à la source ze reduzéieren.

Stages en médecine | Question 6903 (27/09/2022) 
de Mme Martine Hansen | M. Claude Wiseler 
(CSV)
Am Gesetz vum 4. Juni 2020, dat de Code du travail 
ofännert an e gesetzleche Kader fir d’Stagë vu Schüler 
a Studenten aféiert, steet geschriwwen, datt Stagen, 
déi ee feste Bestanddeel vun enger Formatioun oder 
engem Studieprogramm sinn, indemniséiert musse 
ginn, wann se véier Wochen oder méi laang undaue-
ren. De Medezinnstudium gesäit am sechste Studie-
joer ee Praxisjoer vun zwee Semester vir. Den Artikel 
L.152-2 aus dem genannte Gesetz schléisst Stagen 
am Kader vun enger Formatioun, déi op e reglemen-
téierte Beruff virbereeden, vun enger Indemnisatioun 
aus. Dozou gehéieren d’Medezinnstudien an d’Studie-
gäng am Beräich vun de Gesondheetsberuffer.
Well et an eisem Land eng Penurie un Dokteren an 
un Nowuess an der Medezinn gëtt, wéilte mir foll-
gend Froen un d’Madamm Gesondheetsministesch 
an un den Här Minister fir Héichschoul a Fuerschung 
stellen:
– Wisou gëllt dës Ausnamereegelung aus dem Code 
du travail fir d’Medezinnstudien an d’Studiegäng am 
Beräich vun de Gesondheetsberuffer?
– Wat ass d’Positioun vun eiser Regierung dozou, 
datt et zu Lëtzebuerg nach ëmmer Stagen am Kader 
vu Studiegäng am Gesondheetsberäich gëtt, déi net 
bezuelt sinn?
– Wéi ee prakteschen Impakt huet dës Reege-
lung op déi ugeschwate Penurie un Nowuess a 
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Gesondheetsberuffer, wëssend, dass dat genannt 
Praxisjoer an ane  re Länner bezuelt gëtt?
– Wéi eng konkreet Ännerunge gesäit d’Regierung 
vir, fir dësem Problem entgéintzewierken? Falls Änne-
runge virgesi sinn, ab wéini kann an der Praxis domat 
gerechent ginn?
Réponse (28/10/2022) de Mme Paulette Lenert, 
Ministre de la Santé | M. Claude Meisch, Ministre de 
l’En seignement supérieur et de la Recherche | M. 
Georges Engel, Ministre du Travail, de l’Emploi et de 
l’Économie sociale et solidaire
Als Äntwert op den honorabelen Deputéierten hir 
Froe kënne mir follgend Prezisioune ginn:
Zurzäit sinn d’Stagen, déi Deel vun Héichschoulstudie 
sinn an déi op ee reglementéierte Beruff virbereeden, 
sief dat am Beräich Gesondheet oder och an engem 
aneren Domän, effektiv vun der obligatorescher In-
demnisatioun via den Artikel 152-2 vum Code du tra-
vail ausgeschloss.
Mat dëser Bestëmmung ass natierlech net ausge-
schloss, dass e Patron esou Stagë fräiwëlleg kann 
indemniséiere respektiv dass iwwert e Spezialgesetz 
spezifesch Indemnitéite virgesi kënne gi fir déi For-
matioun, sou wéi dat zum Beispill de Fall ass bei de 
Médecins en voie de formation, déi hir Spezialisa-
tiounsformatioun maachen.
Well d’Regierung sech awer bewosst dofir entscheet 
huet, d’Beruffer am Domän vun der Gesondheet, sief 
dat d’Infirmieren oder d’Medezinner, ze revaloriséie-
ren an d’Formatiounen, déi zu deene Beruffer féieren, 
méi interessant ze maache fir jonk Leit, ass et am Ka-
der vum Projet fir en neit Héichschoulgesetz, deen 
de Regierungsrot den 30. September 2022 ugeholl 
huet, virgesinn, dass déi uewe genannten Deroga-
tioun am Artikel 152-2 vum Code du travail betreffend 
d’Stagen am Kader vun der Formatioun zu engem 
reglementéier  te Beruff zukënfteg soll ewechfalen.
Wann dat Gesetz bis a Kraaft ass, wäerten dann och 
d’Stagen am Kader vun de Formatiounen zu engem 
reglementéierte Beruff mussen indemniséiert ginn, 
wa se den allgemenge Konditioune vum Gesetz vum 
4. Juni 2020 entspriechen.
Dëst gëllt da fir all d’reglementéiert Beruffer, sief dat 
am Beräich vun der Gesondheet oder och an engem 
aneren Domän, woubäi natierlech nach ëmmer e 
Spe zialgesetz ka spezifesch Konditiounen an Tariffer 
virgesinn.

Délais d’attente IRM | Question 6904 (27/09/2022) 
de M. Mars Di Bartolomeo (LSAP)
Virun zwee Joer huet d’Regierung decidéiert, 4 zou-
sätzlech IRMen (Imagerie par résonance magnétique) 
an eise Spideeler ze installéieren, fir domat op déi zum 
Deel iwwerméisseg laang Waardezäiten ze reagéieren. 
Wéi aus der Äntwert op d’parlamentaresch Fro N° 6030 
erausgeet, konnten doduerch d’Delaien, fir e Rendez- 
vous fir en IRM ze kréien, ëm ronn 20 % verkierzt ginn. 
An deem Zesummenhang wéilt ech der Madamm Ge-
sondheetsministesch an dem Här Minister fir sozial 
Sécherheet follgend Froe stellen:
1. Wéi vill IRM-Exame vu Lëtzebuerger Assuréë gi pro 
Joer am Ausland gemaach a wat sinn dat fir Examen? 
Wéi vill mécht dat par rapport zu den IRM-Analysen, 
déi hei zu Lëtzebuerg gemaach ginn?
2. Sinn d’Zuele vun den IRM-Exame vu Lëtzebuerger 
Assuréen am Ausland an deene leschten 2 Joer, no 
der Aféierung vun de 4 zousätzlechen IRMen, erof-
gaangen?

Réponse (03/11/2022) de M. Claude Haagen, Minis-
tre de la Sécurité sociale | Mme Paulette Lenert, 
Ministre de la Santé
Fir kënnen eng méi detailléiert Äntwert op d’Froe 
vum honorabelen Deputéierten ze ginn, bezéien sech 
d’Statistiken, déi hei am Tableau 1 an dëser Äntwert 
stinn, op d’Joren 2017 bis 2021. Et sief och ze be-
mierken, datt d’Prestatairen zu Lëtzebuerg 2 Joer Zäit 
hunn, d’Rechnung auszestellen, an de Patient och 
nach eemol 2 Joer nom Bezuele vun der Rechnung 
Zäit huet, fir d’Rechnung bei der Krankeversécherung 
anzeschécken (Artikel 84 vum Code vun der sozialer 
Sécherheet (CSS)).
D’Traitementer vu Frontalieren am Land, an deem 
d’Leit wunnen, gi vun der zoustänneger Krankekeess 
an hirem Wunnsëtzland en charge geholl am Kader 
vun dem Formulaire S1, an tauchen net an dësen  
 Zuelen op.
D’Zuele baséieren op de Facturatiounsdonnéeë vun 
der Gesondheetskeess, a concernéieren d’Akten aus 
der Nomenclature vun den Doktere souwéi d’Unité 
d’œuvre „IRM“, déi vum Spidol facturéiert gëtt.
D’Donnéeë fir IRM-Examen am Ausland si mat Vir-
siicht ze genéissen, well een zum Beispill net aschätze 
kann, wéi vill Leit hir Rechnungen nach net bei der 
Krankeversécherung agereecht hunn, fir eng Prise en 
charge vun der CNS ze kréien. Déi auslännesch Tarif-
fer ginn op Basis vun der lëtzebuergescher Nomen-
clature vun den Doktere rembourséiert, mee et sief 
ze bedenken, dass déi Transkriptioun net onbedéngt 
ëmmer 1 zu 1 méiglech ass.
Tëscht Juli 2019 a September 2020 sinn an de Lëtze-
buerger Spideeler 4 nei IRM-Apparaten a Betrib 
gaangen, soudass d’Unzuel vun IRM-Apparater an de 
Lëtzebuerger Spideeler zënter Hierscht 2020 bei 11 
läit.
ad 1. De follgenden Tableau retracéiert, wéi vill 
IRMen am Ausland gemaach goufen.
(Tableau à consulter auprès de l’Administration parle-
mentaire ou sur www.chd.lu.)
ad 2. Déi aktuell Zuele vun den IRM-Examen am Ta-
bleau 1 weisen, dass an de leschten 2 Joer d’Unzuel 
vun IRM-Examen am Ausland zréckgaange sinn. Wou-
bäi een awer net däerf vergiessen, dass am Joer 2020 
d’Leit staark ageschränkt waren, wat hir Auslands-
deplacementer ugeet, an dass am Allgemenge wéinst 
der Covid-19-Pandemie eng ganz Partie Ënner sichunge 
reportéiert gi sinn. Donnéeë vun 2021 si provisoresch, 
well d’Leit nach net onbedéngt alleguerten hir Rech-
nungen erageschéckt hunn.
D’Unzuel vun den IRM-Examen, déi zu Lëtzebuerg 
gemaach gi si fir Assuréë vun der Lëtzebuerger 
Kranke versécherung (Resident an Netresident), ass 
an de leschte Joren an d’Luucht gaangen.
(Tableau à consulter auprès de l’Administration parle-
mentaire ou sur www.chd.lu.)
D’Verdeelung vun den IRM-Examen zu Lëtzebuerg 
vun den affiliéierten Netresidenten am Joer 2021 
op déi verschidde Spideeler, déi eng Unité d’œuvre 
„IRM“ verrechent hunn, ass follgend:
(tableau à consulter auprès de l’Administration parlemen-
taire ou sur www.chd.lu).
Een Aperçu vun der IGSS iwwer d’IRM-Examen zu 
Lëtzebuerg am Joer 2019 ass disponibel um Internet-
portail vun der IGSS ënnert „Publikatiounen“: La réa - 
lisation des examens d’imagerie par résonnance ma-
gnétique (IRM) au Luxembourg en 2019, IGSS n° 17, 
Juni 2022.

Mise en œuvre du « Comprehensive Economic 
and Trade Agreement » (CETA) | Question 6905 
(27/09/2022) de M. Mars Di Bartolomeo (LSAP)
L’accord économique et commercial global, en anglais 
« Comprehensive Economic and Trade Agreement » 
(CETA), établi entre l’Union européenne (UE) et le 
 Canada est en application provisoire depuis cinq ans. 
Depuis le 25 septembre 2017, les exportations euro-
péennes vers le Canada auraient, selon des sources de 
l’UE, augmenté d’un tiers. Pourtant, onze pays de l’UE 
n’ont pas encore ratifié l’accord.
Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions sui-
vantes à Monsieur le Ministre des Affaires étrangères 
et européennes et à Monsieur le Ministre de l’Écono-
mie :
1) Quelle est l’appréciation du Gouvernement sur 
l’évolution de la mise en œuvre du CETA au sein de 
l’UE ?
2) Quelle est l’appréciation du Gouvernement sur 
l’évolution des échanges économiques avec le Canada 
depuis l’application provisoire du CETA au plan euro-
péen ?
3) Comment ont évolué les échanges économiques 
luxembourgeois avec le Canada, en particulier les 
exportations luxembourgeoises, depuis l’application 
provisoire du CETA ? Quel a été l’impact du CETA pour 
le Luxembourg ?
4) Est-ce que des problèmes ou litiges sont apparus 
dans le même contexte et, le cas échéant, lesquels ?
Réponse (27/10/2022) de M. Jean Asselborn, Mi-
nistre des Affaires étrangères et européennes | M. 
Franz Fayot, Ministre de l’Économie 
ad 1) À ce stade, 16 États membres, dont le Luxem-
bourg, ont ratifié le CETA. Étant donné qu’il s’agit d’un 
accord à compétence partagée entre l’Union euro-
péenne et les États membres, la partie consacrée à la 
protection des investissements n’est pas encore mise 
en œuvre.
Nous partons du principe que l’évolution positive des 
échanges économiques avec le Canada ainsi que la né-
cessité de renforcer les relations avec les partenaires 
qui partagent nos valeurs dans un contexte géopoli-
tique de plus en plus difficile permettront de finaliser 
le processus de ratification de l’accord dans des délais 
raisonnables. Dans ce contexte, nous rappelons que 
l’accord introduit des nouvelles normes, notamment 
en ce qui concerne le droit des États à réguler pour le 
bénéfice de leurs citoyens, qui mettent fin à l’arbitrage 
classique en matière de protection des investisse-
ments.
ad 2) Depuis l’application provisoire dès septembre 
2017, la balance commerciale entre l’UE et le Canada a 
clairement augmenté (autour de 60 % en comparaison 
avec la moyenne sur la période 2015-2017). En dépit 
de l’impact de la pandémie de la Covid-19 sur les 
échanges, le niveau du commerce total dépassait en 
2020, avec un total de 54 milliards d’euros, le niveau de 
2016 (46,3 milliards d’euros), un an donc avant l’appli-
cation provisoire du CETA. En 2021, le volume total des 
échanges (60,7 milliards d’euros) dépassait le volume 
des échanges de 2019 (59,3 milliards d’euros), avant 
que la pandémie ne vienne lourdement impacter le 
commerce international.
En 2021, le Canada représentait, selon Eurostat, 1,7 % 
des exportations de l’UE vers des pays tiers et 1,1 % 
des importations. D’après le FMI, l’UE est la deuxième 
destination des exportations du Canada (4,7 %) et la 
troisième source d’importations (11 %).
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En termes d’investissements, en 2021, le Luxembourg 
était le quatrième plus grand investisseur direct au 
Canada (62,9 milliards de dollars).
ad 3) Les exportations du Luxembourg vers le Canada, 
qui avaient atteint 106 millions d’euros en 2017 avant 
de retomber à 86 millions d’euros en 2018, sont depuis 
en augmentation continue et ont atteint un niveau re-
cord en 2021 avec 124 millions d’euros. Quant aux im-
portations au Luxembourg en provenance du Canada, 
celles-ci varient considérablement d’une année à 
l’autre ; elles ont atteint 109 millions d’euros en 2021.
Aux effets économiques dégagés par l’application du 
CETA s’ajoutent des considérations géopolitiques et 
stratégiques. Les répercussions économiques néga-
tives causées par les crises successives de la pandémie 
liée à la Covid-19 et l’agression militaire russe contre 
l’Ukraine sur les chaînes de valeurs et les chaînes d’ap-
provisionnement mettent en exergue l’importance 
d’avoir des partenaires économiques et commerciaux 
fiables. Il devient ainsi de plus en plus important de 
renforcer les liens économiques avec des pays dont on 
partage les valeurs et la vision, comme le Canada.
La récente mission économique au Canada, conduite 
par le Ministre de l’Économie et présidée par S.A.R. le 
Grand-Duc héritier à Toronto et Montréal (du 19 au 24 
juin 2022), a démontré l’intérêt que présente le marché 
canadien pour les entreprises luxembourgeoises. Plus 
de cent représentants d’entreprises, de centres de re-
cherche et d’institutions se sont joints à la mission. En 
outre, de nombreuses entreprises et start-up cana-
diennes se sont montrées intéressées par le Luxem-
bourg en tant que porte d’entrée vers le marché 
européen.
La mission économique a également permis de consta-
ter l’importance des liens culturels entre nos deux 
pays. Les contacts et la qualité des échanges ont en 
particulier été facilités par le lien linguistique de la 
francophonie entre le Luxembourg et le Québec.
Si le rôle que le CETA a pu jouer dans la genèse et le 
renforcement de cet intérêt mutuel est difficilement 
quantifiable, cet accord offre un cadre propice au déve-
loppement des relations bilatérales. Par conséquent le 
Canada restera une destination privilégiée pour les ac-
tivités de prospection économique et d’internationali-
sation des entreprises luxembourgeoises dans les 
années à venir.
ad 4) Si des difficultés majeures n’ont pas fait surface 
et aucune procédure de règlement des différends n’a 
été enclenchée, l’UE et la Canada doivent néanmoins 
encore résoudre certains défis tels que le respect des 
indications géographiques protégées ou encore l’utili-
sation de traitement hormonaux sur les produits ani-
maux. Dans ce contexte, nous rappelons que l’accord 
ne saurait remettre en cause les normes mises en place 
par le législateur européen et que l’objectif des dialo-
gues mis en place pour résoudre ces défis est précisé-
ment de garantir le plein respect de la législation 
européenne.

Manque de décharges pour déchets de construc-
tion | Question 6906 (28/09/2022) de M. Max Hahn 
(DP)
D’Problematik vum Manktem u Bauschuttdeponien 
zu Lëtzebuerg ass zënter Laangem bekannt. Déi ak-
tuell begrenzt Kapazitéite féieren dozou, dass d’Ca-
mione laang Weeër musse fueren, fir de Buedem 
ofzetippen. Dëst bedeit sengersäits eng onnéideg Be-
laaschtung fir d’Ëmwelt, Käschten, déi fir d’Entrepri-
sen, an domat och fir d’Endclienten an d’Luucht ginn, 
an och méi laang Delaie bei de Chantieren.

Verstäerkt Äerdaushub probéieren ze evitéieren, ass 
sécher eng Méiglechkeet, d’Problematik e bëssen ze 
entspanen, allerdéngs féiert kee Wee derlaanscht, 
zousätzlech Bauschuttdeponien auszeweisen.
An deem Kader wollt ech der Madamm Ministesch 
fir Ëmwelt, Klima an nohalteg Entwécklung follgend 
Froe stellen:
1. Wéi vill nei Sitte fir Bauschuttdeponië sinn aktuell 
an der Planung? Wou wieren déi Sitten a bis wéini 
kéinten se opgoen?
2. Wat sinn eventuell Schwieregkeeten, fir bei der 
Definitioun vun neie Bauschuttdeponië virunzekom-
men? Aus wéi enge Grënn war et bis elo net méig-
lech, der Situatioun Meeschter ze ginn?
3. Wéi eng Tëscheléisung proposéiert de Ministère 
dem Secteur, fir déi aktuell Situatioun ze verbesseren, 
bis dass zousätzlech Bauschuttdeponië kënnen op-
goen?
Réponse (04/11/2022) de Mme Joëlle Welfring, Mi-
nis tre de l’Environnement, du Climat et du Déve lo ppe-
ment durable
Fir d’Äntwert op dës Froe vum éiere wäerten Deputéier-
 te verweisen ech op d’Äntwerten op d’parlamentaresch 
Froen N° 6889 an N° 6902 vun der éierewäerter De-
putéierter Martine Hansen. Zousätzlech sief gesot, 
dass de Ministère keen Afloss op d’Zäitschinn huet, wat 
d’Areeche vun den néidegen Dokumenter a Geneeme-
gungsdossieren ugeet.

Centres de collecte | Question 6907 (28/09/2022) 
de Mme Martine Hansen (CSV)
Eisen Informatiounen no sinn an der leschter Zäit eng 
Rei vu Centres de collecte, wou d’Jeeër kënnen den 
Opbroch vum Wëld oder awer doudeg Déieren ofliw-
weren, zougemaach ginn. Bei deenen, déi weiderhin 
op sinn, hunn anscheinend d’Ëffnungszäite geännert. 
An deem Kontext wollt ech follgend Froen un d’Ma-
damm Ëmweltministesch stellen.
1. Sinn an de leschten 3 Joer Centres de collecte zou-
gemaach ginn?
– Wa jo, wéi vill Centres de collecte sinn zougemaach 
ginn an aus wat fir Grënn?
2. Ass d’Regierung net der Meenung, datt am Fong 
misste méi Centres de collecte ageriicht ginn, well 
d’Ofschosspläng mussen agehale ginn an dofir virun 
allem méi Wëllschwäi musse geschoss ginn?
3. Kënnt Dir bestätegen, datt eenzel Centres de col-
lecte just nach an de Bürosstonnen op sinn?
– Wa jo, firwat?
– Ass et eventuell méiglech, datt d’Jeeër ausserhalb 
vun de Bürosstonne mat engem perséinleche Badge 
Zougank zu de Centres de collecte kréien?
Réponse (08/11/2022) de Mme Joëlle Welfring, Mi-
nistre de l’Environnement, du Climat et du Dévelop-
pement durable
Preliminär Remarque:
D’Centres de collecte (CC) sinn aus enger Noutsitua-
tioun eraus entstane wärend der Zäit vun der klasse-
scher Schwéngspescht, déi ugangs den 2000er Joren 
an der Groussregioun an och zu Lëtzebuerg grasséi-
ert huet. Dës Krankheet ka souwuel Hausschwäin 
ewéi och Wëllschwäi befalen.
Et huet deemno deemools eng Gefor fir de Secteur 
vun der Hausschwäiproduktioun bestanen. Aus 
deem Grond huet déi deemoleg Administration des 
services vétérinaires (ASV) missen eng Rei Mooss-
namen huelen, déi op Consideratioune vun der Hy-
giène berout hunn. Eng dovunner war d’Ariichte vun 

de sougenannte CC, wou esouwuel den Opbroch vun 
de geschossene Wëllschwäi sollt entsuergt ginn, wou 
awer och all déi Wëllschwäikadaver, déi net an d’Con-
sommatioun konnte/sollte goen, entsuergt sollte 
ginn, fir d’Risikoketten esou gutt ewéi méiglech ze 
ënnerbriechen.
Aus Grënn vu Personalmangel bei der ASV huet d’Ad-
ministration de la nature et des forêts (ANF) dee-
mools hir Hëllef ugebuede bei der Gestioun vun de 
CC. Weeder d’Kreatioun nach d’Gestioun vun de CC si 
Missioune vun der ANF.
Nom Verschwanne vun der klassescher Schwéngs-
pescht goufen d’CC awer vun der ANF weider geréi-
ert, an esouwuel vu Jeeër genotzt, fir Opbroch ze 
entsuergen oder soss Kadaveren, déi bei der Juegd 
ugefall sinn an awer net an d’Consommatioun sollte/
konnte goen respektiv och vun der Administration 
des ponts et chaussées, déi Kadavere vun Accidenter 
do entsuergt huet. Déi definitiv Entsuergung gëtt vun 
engem Betrib iwwerholl a vun der ASV bezuelt.
ad 1. Jo.
– Zwee. Dat sinn Decisioune vun dem jeeweilege Be-
sëtzer vum Site gewiescht.
ad 2. Vu dass hautzudaags déi afrikanesch Schwéngs-
pescht ëmmer méi no kënnt, schéngt et sënnvoll, 
esou Infrastrukture weiderhin ze hunn.
ad 3. Leider gouf et vill Abuse bei der Benotzung vun 
de CC ausserhalb vun den Aarbechtsstonnen, déi am 
Kontext vun der Hygiène, awer och fir d’Awunner vun 
den ugrenzenden Uertschaften a fir de Besëtzer vum 
Site net akzeptabel waren. Dofir ass den Accès an 
eenzel CC just nach méiglech, wann de respektive Site 
op ass.
– Den Zougank zu deene Sitten accordéiert de Besët-
zer. Et ass och un him fir ze decidéieren, ob esou en 
Zougank sollt méiglech sinn.

Couverture universelle des soins de santé | 
Ques tion 6909 (28/09/2022) de Mme Nathalie 
 Oberweis | Mme Myriam Cecchetti (déi Lénk)
Depuis l’annonce des ministres Lenert et Schneider 
sur la mise en œuvre de la CUSS au Luxembourg fin 
octobre 2021, on est aujourd’hui à une année de 
fonctionnement.
Partant, je voudrais poser les questions suivantes à 
Madame la Ministre de la Santé et à Monsieur le Mi-
nistre de la Sécurité sociale :
– Quel est l’état d’avancement du projet de la CUSS ? 
Qui sont les partenaires ?
– Quels sont les modes de fonctionnement ?
– Quel est le mode de financement ?
– Quelles sont les mesures mises en œuvre pour la 
pérennité de ce projet important dans le but assurer 
un accès équitable aux soins de santé ?
– Y a-t-il déjà une première évaluation et est-ce 
qu’une communication officielle à cet effet est pré-
vue ?
Projet couverture universelle des soins de santé | 
Question 6927 (29/09/2022) de M. Sven Clement 
(Piraten)
Am Moment leeft de Projet vun der Couverture uni-
verselle, mat deem et jiddwerengem hei am Land 
soll méiglech sinn, bei den Dokter ze goen, och wann 
hien duerch eng prekär Situatioun net bei der Sécu-
rité sociale ofgeséchert ass.
An deem Zesummenhang wéilt ech de Ministere fir 
Gesondheet a Sozialversécherung dës Froe stellen:
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1. Wéi vill Leit ginn all Joer, gekuckt op déi leschte 
fënnef Joer, an d’Urgencen, ouni bei der CNS affiliéi-
ert ze sinn? A wéi hunn dës Zuelen an deem genann-
ten Zäitraum evoluéiert?
2. Wéi vill vun dem dofir virgesinne Budget gouf bis 
elo verbraucht?
3. De Projet soll Enn 2022 evaluéiert ginn. Wéini soll 
dës Evaluatioun ofgeschloss sinn? A wäerten d’Minis-
teren d’Resultat vun dem Projet der Chamber presen-
téieren?
4. Wéi ass déi aktuell Aschätzung vun de Ministeren 
iwwert den Erfolleg oder Mësserfolleg vum Projet?
Réponse (16/11/2022) de M. Claude Haagen, Mi-
nistre de la Sécurité sociale | Mme Paulette Lenert, 
Ministre de la Santé
Le projet « Couverture universelle des soins de santé » 
(CUSS) a été présenté le 27 octobre 2021 par la Minis-
tre de la Santé et le Ministre de la Sécurité sociale, en 
présence d’un représentant du Ronnen Dësch :
https://gouvernement.lu/fr/actualites/toutes_actua-
lites/communiques/2021/10-octobre/27-cuss.html
Ce projet est la mise en œuvre du point suivant de l’ac-
cord de coalition 2018-2023 :
« Accès universel aux soins de santé
Le principe de l’assurance obligatoire garantit un accès 
égal et solidaire aux prestations de l’assurance mala-
die-maternité. Pour assurer l’accès aux soins de santé 
de base aux personnes particulièrement vulnérables 
vivant au sein de notre société et sans affiliation obli-
gatoire, les moyens existants seront utilisés de la ma-
nière la plus adaptée. Cette prise en charge médicale 
sera à charge du budget de l’État.
Par ailleurs, l’attachement aux principes de la solidarité 
et de l’entraide mutuelle est réaffirmé. Les sociétés de 
secours mutuels qui mettent l’accent sur la solidarité 
entre membres continueront d’être soutenues. » (Säit 
109, Koalitiounsaccord 2018–2023)
L’objectif principal du projet pilote est d’assurer aux 
personnes concernées l’accès de manière simplifiée 
aux services de santé, en ayant recours aux méca-
nismes légaux existants et ainsi fournir aux personnes 
les soins de santé nécessaires. De plus, le suivi régulier 
par les associations est un point important pour appor-
ter le soutien nécessaire aux personnes en situation de 
fragilité.
Après la présentation en octobre 2021, un travail 
concret a été fait avec les associations qui ont déjà une 
convention avec le Ministère de la Santé sur la mise en 
œuvre du projet. Les conventions ont été adaptées ou 
complétées afin que les associations puissent obtenir 
des ressources supplémentaires pour mettre en œuvre 
ce projet. Ces associations sont : CNDS, Stëmm vun der 
Strooss, Médecins du Monde et Jugend- an Drogen-
hëllef. De plus, la Croix-Rouge a également rejoint le 
projet.
En avril 2022, le projet a alors été mis en œuvre au ni-
veau des associations et par la suite les premiers béné-
ficiaires ont pu être inscrits à l’assurance maladie 
volontaire. L’accompagnement des personnes se pour-
suit également à travers les associations qui voient ré-
gulièrement la personne ou sont en contact avec elle.
La procédure prévoit les points principaux suivants :
1) l’association, qui est en contact régulier avec la per-
sonne, analyse la situation de cette personne ;
2) le dossier est ensuite transmis au service « Santé so-
ciale » du Ministère de la Santé ;
3) le Ministère de la Santé valide le dossier et lance 
ainsi l’inscription à l’assurance maladie volontaire ;

4) l’association assure un suivi régulier. C’est pourquoi 
la référence de contact de la personne est nécessaire 
tant pour les démarches administratives que pour ap-
porter à la personne le soutien requis.
Comme stipulé dans l’accord de coalition, le projet est 
financé par l’État à travers le budget du Ministère de la 
Santé. Les associations qui suivent les personnes 
concernées ont une convention avec le Ministère de la 
Santé dans lesquelles les différents points sont définis. 
Les associations ont également été dotées de person-
nel supplémentaire (généralement un salarié à temps 
plein par association) pour pouvoir accompagner la 
personne de manière régulière ou suivre sa situation.
En date du 17 octobre 2022, 79 personnes étaient ins-
crites à l’assurance maladie volontaire dans le cadre du 
projet pilote. D’autres dossiers sont actuellement en 
cours d’inscription.
L’évaluation du projet pilote devra, comme annoncé 
lors de la présentation en octobre 2021, être lancée fin 
2022. Comme pour les autres projets, il est bien sûr 
prévu de présenter les détails du projet et les résultats 
de l’évaluation aux commissions parlementaires 
concernées, dès qu’ils sont disponibles.
Concernant la question de la prise en charge en cas 
d’urgence des personnes non affiliées à l’assurance 
maladie, le Ministère de la Santé dispose de l’article 
budgétaire suivant : « 14.0.34.011 – Traitement des 
maladies sociales et autres affections ; prise en charge 
des frais d’hospitalisation et des frais de traitement des 
personnes indigentes : subventions. (Crédit non limita-
tif et sans distinction d’exercice) ». 
Cependant, il n’est pas possible de savoir en détail, sur 
base des données disponibles par le service concerné, 
combien de personnes sans affiliation sont passées par 
les services d’urgence car les demandes, respective-
ment les factures qui sont prises en charge par ce mé-
canisme, n’indiquent pas toujours s’il s’agit spécifi que- 
ment d’un acte d’urgence ou non. Le budget de l’article 
14.0.34.011 – Traitement des maladies sociales et au-
tres affections ; prise en charge de frais d’hospita-
lisation et frais de traitement de personnes indigentes : 
subsides au cours des cinq dernières années était le 
suivant :
(tableau à consulter auprès de l’Administration parlemen-
taire ou sur www.chd.lu).
Dans le projet de loi sur le budget de l’exercice 2023 
(n° 8080) sont prévus 2.300.000 €.
Toutefois, il convient également de préciser que les as-
surés ayant un autre régime d’assurance maladie sont 
également traités dans un hôpital ou par un presta-
taire, pour lesquels les frais sont alors couverts par le 
régime respectif.

Fuite auprès d’un pipeline de kérosène à Ech ter-
nacherbrück | Question 6924 (29/09/2022) de 
Mme Carole Hartmann | M. Gusty Graas (DP)
Tel qu’il a été relayé dans la presse, une fuite a été 
détectée en date du 28 septembre dernier auprès 
d’un pipeline de kérosène à Echternacherbrück, dé-
versant 30.000 litres de kérosène dans l’environne-
ment.
Dans ce contexte nous aimerions poser les questions 
suivantes à Madame la Ministre de l’Environnement, 
du Climat et du Développement durable :
1) Quelle a été la raison de cette fuite ?
2) Quel en est l’impact sur l’environnement naturel, 
en particulier la faune et flore aquatique de la Sûre ?
3) Est-ce que cet incident pourrait entraîner, le cas 
échéant, des conséquences juridiques ?

Réponse (04/11/2022) de Mme Joëlle Welfring, 
Ministre de l’Environnement, du Climat et du Déve-
lop pe ment durable
ad 1) Lors de travaux de maintenance, un pipeline de 
kérosène a fui le 29 septembre 2022 vers 13.40 h 
dans la zone industrielle d’Echternacherbrück. Lors 
de travaux programmés par l’exploitant du pipeline 
dans le cadre d’un contrôle technique, un bouchon 
s’est détaché, ce qui a entraîné une fuite de kérosène 
estimée à 30.000 litres.
ad 2) Selon les informations du Ministère de la Pro-
tection du climat, de l’Environnement, de l’Énergie et 
de la Mobilité de Rhénanie-Palatinat, il n’y a pas eu 
de pollution du cours d’eau frontalier « Sûre ». Les ré-
sultats d’analyses d’échantillons d’eau prélevés par 
les autorités allemandes le 29 septembre 2022 confir-
ment cette affirmation.
ad 3) En absence d’une pollution du cours d’eau fron-
talier « Sûre », il n’y a pas de conséquences juridiques 
sur base de la législation luxembourgeoise. Mes ser-
vices n’ont pas connaissance de suites juridiques 
éventuellement entamées par les autorités alleman-
des. 

Négociations sur la nouvelle convention collective 
de Cargolux | Question urgente 7935 (26/04/2023) 
de M. Marc Spautz (CSV)
Les négociations entourant la nouvelle convention 
collective de Cargolux semblent être dans l’impasse : 
après plusieurs réunions qui ont duré plusieurs 
heures, les syndicats ont décidé de saisir l’Office na-
tional de conciliation (ONC) mi-février. D’après mes 
informations, la direction de l’entreprise, dont l’État 
est par ailleurs actionnaire notamment à travers la 
Banque et Caisse d’Épargne de l’État (BCEE) et la 
Société nationale de crédit et d’investissement (SNCI), 
a demandé, lors de la première réunion de la procé-
dure de conciliation, l’irrecevabilité du litige collectif. 
L’ONC ayant rejeté la demande de Cargolux, la direc-
tion a annoncé aux syndicats qu’elle allait introduire 
un recours devant le tribunal administratif contre 
cette décision de l’ONC.
La dernière convention collective de Cargolux s’est 
achevée à la fin de l’année 2022. Je rappelle dans ce 
contexte que l’ONC est présidé par un représentant 
désigné par le Ministre du Travail.
Dans ce contexte, je voudrais poser les questions sui-
vantes à Monsieur le Ministre de la Mobilité et à Mon-
sieur le Ministre du Travail :
1) Comment est-ce que le Gouvernement évalue 
l’avancée des négociations entourant la nouvelle 
convention collective de Cargolux ?
2) Est-ce que le Gouvernement juge que, compte 
tenu de l’état des négociations, le moment était venu 
d’engager une procédure de conciliation et de saisir 
l’Office national de conciliation (ONC) ?
3) De quelle manière est-ce que la direction d’une en-
treprise peut refuser une procédure de conciliation ? 
Est-ce que le Gouvernement estime qu’une entreprise 
dont l’État est actionnaire devrait contester une déci-
sion de l’ONC devant le tribunal administratif ? 
Qu’est-ce qui pourrait justifier pareille décision ?
Réponse (27/04/2023) de M. François Bausch, Mi-
nis tre de la Mobilité et des Travaux publics | M. 
Georges Engel, Ministre du Travail, de l’Emploi et de 
l’É conomie sociale et solidaire
ad 1) D’après les commentaires relayés dans la presse, 
il semble que les négociations concernant le renou-
vellement de la convention collective de l’employeur 
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Cargolux Airlines International SA soient actuelle-
ment dans une impasse. Nonobstant ce constat, il est 
à souligner que la procédure juridique et administra-
tive est encore en cours et qu’aucune décision défini-
tive n’a encore été prise, ce qui laisse la porte ouverte 
à différentes options.
Le Gouvernement rappelle d’ailleurs qu’il ne fait pas 
partie de la commission de négociation. Conformé-
ment au Code du travail, la commission de négocia-
tion se compose des syndicats justifiant la représen- 
ta tivité nationale et les représentants du patronat.
ad 2) Il n’incombe pas au Gouvernement de juger sur 
la saisine de l’ONC. Nous rappelons cependant que : 
l’article L. 163-1 du Code du travail dispose dans son 
deuxième paragraphe que « l’Office national de 
conci liation a pour mission :
1. de résoudre les litiges collectifs en matière de 
conditions de travail ;
2. de régler les litiges collectifs du travail qui n’ont 
pas abouti à une convention collective ou à un accord 
collectif ;
3. d’aviser les demandes en déclaration d’obligation 
générale des conventions collectives de travail et des 
accords en matière de dialogue social national ou in-
terprofessionnel conclus conformément au chapitre V 
du présent titre. »
Selon l’article L. 163-2, paragraphe 3, on entend par 
litiges collectifs en matière de conventions collectives 
relevant de la compétence de l’Office national de 
conciliation :
– le refus de l’employeur d’entamer des négociations 
collectives conformément à l’article L. 162-2, paragra-
phe 4 ;
– le désaccord sur une ou plusieurs stipulations de la 
convention collective définie à l’article L. 161-2.
L’article L. 164-1 dispose que tout différend d’ordre 
collectif, tant en matière de conditions de travail que 

dans le cadre des négociations en vue de la conclu-
sion d’une convention collective ou d’un accord col-
lectif, fait obligatoirement l’objet d’une procédure de 
conciliation.
L’article L. 164-2 dispose que « (1) la demande de sai-
sine doit être dûment motivée et accompagnée d’un 
dossier complet qui doit spécifier l’objet exact du li-
tige et des antécédents. Le président peut réclamer 
les pièces supplémentaires qu’il juge utiles. La com-
mission paritaire est convoquée par le président, sur 
demande écrite d’une des parties. »
Les assesseurs peuvent décider à la majorité des voix, 
la voix du président étant prépondérante en cas 
d’éga lité, de demander des compléments au dossier.
Ils peuvent décider, dans les mêmes conditions, de ne 
pas admettre à la conciliation des dossiers qu’ils es-
timent ne pas rentrer dans le champ d’application du 
présent titre. Cette décision peut faire l’objet d’un re-
cours en réformation conformément à l’article L. 162-
15.
Le paragraphe (3) du même article prévoit que « la 
première réunion de la commission paritaire doit 
avoir lieu au plus tard le premier jour de la sixième 
semaine qui suit la date de la réception de la de-
mande par le président de l’Office national de conci-
liation. En cas de recours, la première réunion a lieu 
au plus tard quinze jours après la décision des juridic-
tions administratives coulée en force de chose ju-
gée. »
Les litiges portés devant l’ONC peuvent en outre être 
de deux natures :
– défense des droits ;
– conquête des droits (revendication). Le plus sou-
vent, le conflit porte cependant sur des revendica-
tions salariales en vue d’une amélioration par rapport 
à la situation existante (exemples : augmentation des 

salaires, introduction d’une prime, réduction de la 
durée de travail).
En date du 17 février 2023, les syndicats LCGB et 
OGB-L ont saisi l’Office national de conciliation au su-
jet de l’absence d’accord pour le renouvellement de la 
convention collective de travail de l’employeur Cargo-
lux Airlines International SA avec un dossier de 311 
pages. Les syndicats soulèvent qu’après 15 longues 
réunions en 6 mois de négociations, les syndicats 
contractants constatent que les négociations ont 
échoué.
En date du 24 mars 2023, la présidente déléguée et 
les assesseurs de l’Office national de conciliation ont 
décidé à la majorité des voix, avec la voix prépondé-
rante de la présidente-déléguée de rejeter la de-
mande de ne pas admettre à la conciliation le dossier 
introduit par les syndicats LCGB et OGB-L au sujet de 
l’absence d’accord pour le renouvellement de la 
convention collective de travail.
Le Gouvernement respecte d’ailleurs pleinement la 
séparation des pouvoirs et souligne que les décisions 
de l’ONC quant à la recevabilité des demandes de 
conciliation, sont susceptibles d’un recours devant les 
juridictions administratives.
ad 3) Dans ce contexte, il est à renvoyer à l’article 
L. 164-2 du Code du travail qui dispose que « (1) la 
demande de saisine doit être dûment motivée et ac-
compagnée d’un dossier complet qui doit spécifier 
l’objet exact du litige et des antécédents. Le président 
peut réclamer les pièces supplémentaires qu’il juge 
utiles. La commission paritaire est convoquée par le 
président, sur demande écrite d’une des parties. »
Indépendamment de la composition de l’actionnariat, 
le Gouvernement estime que toutes les entreprises 
sont tenues de respecter les dispositions législatives 
applicables en la matière.
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